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D E F Y
S K Y L I N E

T I M E  TO  R E AC H  YO U R  S TA R

ΠΡΟΔΡΟΜΟΣ ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ
Η φιλελεύθερη εθνική παράταξη 
– Παρελθόν, παρόν και μέλλον
(Μέρος Β΄). Σελ. 4

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ
Από τα μικρά, κρίνεις 
πολλά. Σελ. 7

ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ
Το πληγωμένο μας brand. Σελ. 12

ΓΡΑΦΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Τη χώρα και 
τα μάτια μας

Το να διασύρεται απροκάλυπτα το
όνομα της χώρας για τα συμφέροντα
μιας δράκας ανθρώπων οπωσδήποτε
δεν είναι θεμιτό, και θα πρέπει πρώτα
και κύρια οι ελεγκτικοί μηχανισμοί
της Πολιτείας και εκείνοι των επαγ-
γελματικών φορέων να είναι σε εγρή-
γορση και έτοιμοι να επιβάλουν τη
νομιμότητα. Καμία ολιγωρία πλέον
δεν θα πρέπει να παρατηρείται στην
απόδοση ευθυνών και στην τιμωρία
εκείνων των οντοτήτων που δεν
έχουν σεβαστεί όχι το απρόσωπο
ίσως όνομα «Κυπριακή Δημοκρατία»,
αλλά τους πολίτες της. Αν θέλουμε
να μας σέβονται στο εξωτερικό, θα
πρέπει να μάθουμε και εμείς να σε-
βόμαστε το σύνολο της κοινωνίας,
η οποία έχει βάλει πλάτη, και πολλές
φορές ως μη όφειλε. 

ΤΟΥΡΚΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ

Πώς βλέπουν
το αποτέλεσμα 

Ε.Ε. και Τ/κ
Η Ε.Ε. υποδέχθηκε το αποτέλεσμα του
πρώτου γύρου των προεδρικών εκλογών
στην Τουρκία με εμφανείς τις προθέσεις
εκδήλωσης ανοιγμάτων προς την Αγκυρα.
Χαμηλά τοποθετείται στις Βρυξέλλες ο
πήχης μιας «ευρωπαϊκής παρέμβασης»
για λύση του Κυπριακού, το αμέσως επό-
μενο χρονικό διάστημα. Πώς είδε η τ/κ
κοινότητα τα αποτελέσματα της πρώτης
Κυριακής των εκλογών. Σελ. 4, 5, 22

Τα τελευταία εικοσιτετράωρα ήταν ιδι-
αίτερα δύσκολα για μία σειρά παρόχων
υπηρεσιών που ένιωθαν πως το όνομά
τους θα βρίσκεται στις νέες λίστες κυρώ-
σεων. Το αποτέλεσμα ανακούφισε πολ-
λούς, το ερώτημα όμως που παραμένει

είναι πώς θα καταφέρει η Κύπρος να δια-
σώσει το όνομά της και να επανακτήσει
την αξιοπιστία της. Ηδη η κυβέρνηση
κάνει κάποια βήματα και μελετά τα αι-
τήματα που της έστειλε μέσω τρίτων το
Ηνωμένο Βασίλειο. Οι πάροχοι υπηρεσιών

χωρίζονται πλέον σε εκείνους που θεω-
ρούν πως το όνομα της χώρας αλλά και
του επαγγέλματος θα διασωθεί με πλήρη
συμμόρφωση και σε εκείνους που βλέπουν
πολιτικές σκοπιμότητες. Σελ. 6, 7 και Οι-
κονομική, σελ. 5

Με το βλέμμα στη σημερινή κάλπη στην Ελλάδα και στους συσχετισμούς που θα προκύψουν από την ψήφο των πολιτών, αλλά και στην
«επόμενη ημέρα» των διερευνητικών εντολών και της νέας προεκλογικής περιόδου, που σχεδόν όλοι προεξοφλούν πως θα ακολουθή-
σουν, κινούνται η Ν.Δ., ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Διαφημιστές, σχεδιαστές και επικοινωνιολόγοι αξιολογούν τις καμπάνιες των κομμάτων
και των υποψηφίων στο Διαδίκτυο, αλλά και στο χαρτί. Μπορεί ένας καλλιτέχνης να εκφράσει δημοσίως την εκλογική προτίμησή του, χω-
ρίς να κατηγορηθεί ως προπαγανδιστής; Τέσσερα πρόσωπα απαντούν. Σελ. 9, 17-19, 

ΠΑΡΑ ΤΑ ΥΨΗΛΑ ΕΠΙΤΟΚΙΑ

Αυξήθηκαν αισθητά τα νέα δάνεια
Η αύξηση των επιτοκίων δεν φαίνεται να
έκοψε την όρεξη των Κυπρίων για δάνεια.
Σύμφωνα με στοιχεία της Κεντρικής Τράπεζας
τον Μάρτιο του 2023 τα συνολικά νέα δάνεια

στην Κύπρο παρουσίασαν αύξηση και έφτα-
σαν στα 922,5 εκατομμύρια ευρώ, σε σύγκριση
με 527,5 εκατομμύρια ευρώ τον Φεβρουάριο
του 2023. Οικονομική, σελ. 3

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Οι πεταλούδες 
είναι ελεύθερες

Ο Σταμάτης Φασουλής σκηνοθετεί για πρώτη
φορά στην Κύπρο το έργο «Οι πεταλούδες
είναι ελεύθερες». Θεωρείται μία από τις
ωραιότερες κωμωδίες του σύγχρονου θεά-
τρου. Τέχνες, σελ. 3

ΒΙΒΛΙΟ

Πώς ψηφίζουν 
οι Ελληνες;

«Η εκλογική συμπεριφορά των Ελλήνων -
Ανάμεσα στα μνημόνια και την πανδημία»,
ένα συλλογικό έργο για τον τρόπο που λει-
τουργούμε όταν βρισκόμαστε στο παραβάν.
Τέχνες, σελ. 1

ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ 2023

Η Ελλάδα στις κάλπες

ΝΤAΝΙΕΛ ΚAΝΕΜΑΝ

Θα συνηθίσουμε 
ότι θα δικάζει 

ένας αλγόριθμος
Ο νομπελίστας Ντάνιελ Κάνεμαν
σε συνέντευξή του στην «Κ» απαν-
τά στα διλήμματα που προκύπτουν
από τη ραγδαία ανάπτυξη της τε-
χνητής νοημοσύνης, όπως του
ChatGPT, και δεν κρύβει την ανη-
συχία του για την εποχή αυτονομίας
της τεχνητής νοημοσύνης. Σελ. 23 

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΟ

Αξιοποίηση 
φυσικού αερίου

στην Κύπρο
Δώδεκα χρόνια μετά, οι υδρογο-
νάνθρακες παραμένουν αναξιοποί-
ητοι και δύο κύκλοι πολιτικών προ-
σεγγίσεων 15 ετών επανέρχονται
με τη στρατηγική πρόταση της κυ-
βέρνησης Χριστοδουλίδη. Σελ. 11

ΙΣΤΟΡΙΑ

Οι δραματικές 
εκλογικές 
βραδιές 

Κάποιες νύχτες της Μεταπολίτευ-
σης ήταν πιο σημαντικές. Το 1974,
το 1981, το 1990 και, βεβαίως, οι
εκλογές της χρεοκοπίας, το 2012
και το 2015. Οι πρωταγωνιστές θυ-
μούνται. Σελ. 20, 21

ΣΤΕΛΛΑ ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ
Για το σχέδιο υλοποίησης της
φαρμακευτικής μεταρρύθμι-
σης μιλάει η Ευρωπαία Επί-
τροπος Υγείας. Σελ. 8

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ
Θεωρώ το Υπουργικό πάρα
πολύ καλό και τους υπουρ-
γούς  ικανούς, λέει ο πρό-
εδρος του ΔΗΚΟ. Σελ. 10

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ
Το Ενιαίο Αμυντικό Δόγμα
Κύπρου – Ελλάδας δεν είναι
παρελθόν, λέει στην «Κ» ο
υπoυργός Άμυνας. Σελ. 16

ΜΙΛΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Οι λίστες «παγώνουν» 
και την αξιοπιστία μας  

Η νοοτροπία των παρόχων, οι ελλείψεις και τα μέτρα της κυβέρνησης 



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Δ Ε Υ Τ Ε Ρ Η  Σ Ε Λ Ι Δ Α

Διευθύνων Σύμβουλος: ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΛΟΤΤΙΔΗΣ • Διευθύντρια: ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ • Σύμβουλος Εκδοσης: ΑΛΚΗΣ ΑΝΔΡΕΟΥ

Υπεύθυνος Υλης: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ • Υπεύθυνος Ατελιέ: ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ

Iδιοκτησία
«Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ, ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ

ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΕΚΔΟΣΗ ΚΥΠΡΟΥ ΛΤΔ»

Νικόλαου Σαριπόλου 2 & Λεωφ. Λυκαβητού, 2401   Έγκωμη, Λευκωσία, Κύπρος
e-mail: info@kathimerini.com.cy   Τηλ.: +357 22472500   Fax: Σύνταξη +357 22472540

Fax: Διαφημιστικό Τμήμα - Μικρές Αγγελίες +357 22472550

Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΦΟΠΛΙΣΜΟΣ: Ο πρόεδρος της Τουρκικής Δημοκρατίας Μουσταφά
Κεμάλ [φωτ.] απήντησεν εις το διάγγελμα του προέδρου κ. Ρούζ-
βελτ. [...] Οσον αφορά τον αφοπλισμόν, η Τουρκία φρονεί ότι τα ιδι-
αίτερα συμφέροντα πρέπει να παραμερισθούν ενώπιον του γενικού
συμφέροντος. Ουδέποτε η Τουρκία έπαυσεν υποστηρίζουσα εν Γε-
νεύη την κατάργησιν των επιθετικών όπλων και την ενίσχυσιν των
μέσων αμύνης, προτείνουσα δε την αποδοχήν των απόψεών της εις
το ζήτημα των Δαρδανελλίων απέβλεψεν εις την επικράτησιν των
αρχών τούτων. Οσον αφορά τας συγκεκριμένας προτάσεις, τα δια-
λαμβανόμενα εις το προεδρικόν διάγγελμα, η Τουρκία είνε πρόθυ-
μος να συζητήση το σχέδιον του κ. Μακντόναλδ.

ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ: Δημοσιεύσασα η «Καθημερινή» τας εξ Ισπανίας εν-
τυπώσεις του διακεκριμένου λογίου και παλαιού συνεργάτου της κ.
Ν. Καζαντζάκη, έκρινεν ότι εφ’ όσον επρόκειτο περί λογοτεχνικής
περισσότερον παρά απλώς δημοσιογραφικής συνεργασίας έπρεπε
να αφίση εις τον γράφοντα πάσαν γλωσσικήν ελευθερίαν. [...] Ο κ.
Καζαντζάκης μετά τα πρώτα άρθρα εις τα οποία θα μας αφηγηθή τας
εντυπώσεις του θα μας ομιλήση περί της πνευματικής και πολιτικής
αναγεννήσεως της χώρας αυτής η οποία δεν έπαυσε ποτέ να προκα-
λή το ζωηρόν ενδιαφέρον.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
21.5.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Ανυποψίαστη μπήκε η Καλαμαρού
στο Pralina της Στασικράτους. Κι
ενώ διέσχιζε τη σάλα, άκουσε αίφ-
νης μια δυσοίωνη φωνή από το βά-
θος… «Δεν είναι η πρώτη φορά που
μας πουλήσατε» φώναξε η Κούτα-
λου κι από τη θέρμη της οργής της
έλιωσαν τα παγάκια στα ποτήρια με
τα Gin and Tonic. «Είμαστε Έλλη-
νες. Δεν καρτερούμε τίποτα, απ’
την Αθήνα τίποτα» συνέχισε, και οι
στίχοι του Μιχάλη Πασιαρδή ήχη-
σαν σαν καμτσικιές στη γέρικη ψυ-
χή της Ευγενίας. Ντράπηκε η Καλα-
μαρού. Ντράπηκε τόσο πολύ που
τράπηκε σε φυγή, καθώς δεν άντε-
χε το βάρος του ντροπιαστικού 4
της ελληνικής κριτικής επιτροπής
στο Κυπριόπουλο με τον πλούσιο
εξωτερικό κόσμο.

Έξω στην οδό Στασικράτους η κίνη-
ση ήτανε λιγοστή. Καταπονημένη
από τις κατηγόριες έσυρε τα πόδια
της η Καλαμαρού και με κόπο κατά-
φερε να φτάσει μπροστά από τις βι-
τρίνες της Max Mara. Δεν πρόλαβε
να πάρει μια ανάσα και μια γνώριμη
φωνή ακούστηκε μέσα από το κα-
τάστημα. «… ένα το ψέμα, δύο η
αδιαφορία, τρία τα νεύρα, ΤΕΣΣΕ-
ΡΑ, ειρωνεία…» τραγούδησε η Ρε-
νέ Κυπαρίσσι το υπέρτατο σουξέ
της Χρύσπα. Ντράπηκε η Καλαμα-
ρού. Ντράπηκε τόσο πολύ που απο-
μακρύνθηκε αλαφιασμένη με κα-
τεύθυνση την πλατεία Ελευθερίας.
Μοναδική ελπίδα μου η καλοσύνη
των ξένων σκέφτηκε η Ευγενία κι
άφησε ένα δάκρυ να ξεπλύνει την
εθνική ντροπή. 

«Τέσσερα τζιαι τέσσερα γίνουνται
οκτώ, τέσσερα παλλικάρκα πάσιν
στον πόλεμον» τραγούδησε με πά-
θος η Ελλού, δίνοντας στην Καλα-
μαρού τη χαριστική βολή. Δεν ήταν
πολλοί τέτοια ώρα στο γιοφύρι της
Ζάχα. Δύο Πακιστανοί, ένας Ινδός
και μια κοπελούδα από τη Σρι Λάν-
κα… «Θκυο μέτρα παλλικάριν, ο Άν-
τριου μας, εστείλαμεν τον στον πό-
λεμον της Γιουροβίζιον τζιαι εφάτε

τον λάχανο. Αντροπή σας!» έφτυσε
τις λέξεις η Ελλού. Ντράπηκε η Κα-
λαμαρού. Ντράπηκε τόσο πολύ που
δεν άντεξε και λύγισε. Τότε γονάτι-
σε και ψέλλισε συντετριμμένη την
εθνική συγγνώμη: «Αχ τι ντροπή,
τέτοια ντροπή μάνα μου και πώς
βγαίνει…» είπε και λιποθύμησε
επάνω στα μπετά της Ζάχα.

«Το τεσσάρι στην Κύπρο στη Euro-
vision, δεν είναι το πρόβλημα, αλλά
το αποτέλεσμα, ένα ακόμα δείγμα,
της προσπάθειας που κάνουν πολ-
λές πλευρές του κυρίαρχου συστή-
ματος να αποξενωθεί η ελληνική
κοινωνία από τη Μεγαλόνησο και το

Κυπριακό, ώστε να προωθηθούν τα
απορριπτέα σχέδιά τους». Έπειτα
από κάθε εθνική τραγωδία ακολου-
θεί η ιστορική τεκμηρίωση. Αυτή τη
φορά την παλιοδουλειά ανέλαβε ο
πρώην υπουργός Εξωτερικών της
μητέρας πατρίδας Νίκος Κοτζιάς,
επιβεβαιώνοντας το αξίωμα της
εθνικής μας μοναξιάς: «Ο εχθρός
του γελοίου είναι το γελοιωδέστε-
ρο και ο εχθρός του γελοιωδέστε-
ρου τα πολιτικά κύμβαλα» ανακοί-
νωσε στο καρέ η Ιουλία.

Η αριστερή (με την καλή έννοια)
Κουλλίτσα Κυριακού, πιο ψύχραιμη
αφού έκοψε προ πολλού τον εθνι-

κό ομφάλιο λώρο, ενημέρωσε τις
κυρίες για τα δύο αντίστοιχα κρού-
σματα στη βραχονησίδα. Το πρώτο,
διά χειρός Άγγελου Βότση, ο οποίος
έγραψε: «Παγκόσμια ημέρα της μη-
τέρας. Χρόνια πολλά μητέρα Ελλά-
δα... από την κόρη σου. Και ευχαρι-
στούμε για ψες... μητέρα». Το δεύ-
τερο ήταν από την πληθωρική Αν-
τρούλλα Βασιλείου η οποία το τερ-
μάτισε: «Χάρηκα να σας πω που πή-
ραμε μόνο 4 πόντους από την Ελλά-
δα. Αρχίσαμε να απολακτιζόμαστε
από τη μητέρα Ελλάδα;». 

Τίποτε απ’ όλα αυτά, φευ, δεν
μπορούσε να παρηγορήσει την Κα-

λαμαρού. Είχε σωριαστεί στον κα-
ναπέ –μια γυναίκα στα πρόθυρα
νευρικής κρίσης– ακούγοντας τα
δήθεν χαριτωμένα βερεσέ. Αφού
να σκεφτείτε, ούτε όταν της έδει-
ξαν το viral βίντεο του Κώστα
Μπακογιάννη κατάφερε να χαμο-
γελάσει. «Γίνονται αρχαιολογικές
εκσκαφές, γιατί από κάτω έχουμε
μια ολόκληρη πολιτεία, την Πολι-
τεία του Πλάτωνα, την οποία την
έχουμε επιχωματώσει» είπε ο δή-
μαρχος της Αθήνας, προκαλώντας
χλαπαταγή. Η Ευγενία πάλι, αν και
συνταξιούχος φιλόλογος, παρέμει-
νε απαθής. Καμιά γκάφα, όσο χον-
τρή κι αν ήταν, δεν μπορούσε να τη

συνεφέρει από το nervus break
down.

Προσπάθησαν σκληρά να της αλλά-
ξουν τη διάθεση, ανασύροντας ένα
σωρό θέματα που επέπλευσαν
στον αφρό της επικαιρότητας. Από
την επιθεωρησιακή ατάκα του Νικό-
λα για τον Νίκο Χριστοδουλίδη -«αν
δεν υπήρχες θα έπρεπε να σε
εφεύρουμε»- μέχρι το φλοράλ σα-
κάκι του Χάματσου το βράδυ της
Eurovision, αιτία για να ρίξει κανείς
μαύρη πέτρα πίσω του «και να γί-
νει… αισθητικός μετανάστης» είπε
η Ιουλία. 

Αισθητικός. Ιδού η λέξη-αντικατα-
θλιπτικό, η οποία πέτυχε το ακατόρ-
θωτο: να βγάλει την Καλαμαρού
από τα σκοτάδια της κατάθλιψης. Το
πρωτοσέλιδο της ‘Αλήθειας’ («Και
αισθητικός στο προεδρικό») ήταν η
χαρά του Twitter. Αλλά και της Ευγε-
νίας, όπως αποδείχτηκε, η οποία
δεν χόρταινε να διαβάζει αναρτή-
σεις για τη νυχού της Φιλίππα που
βρήκε μια θέση στο δωμάτιο της
εξουσίας. «Μανικιούρ Πεντικιούρ ο
Λόφος» είπε η Καλαμαρού και το
καρέ κατένευσε με ένα ακόμα γύρο
Gin and Tonic.

«Αν αυτό που συμβαίνει με τους
διορισμούς της κυβέρνησης δεν εί-
ναι μάτι τότε κάτι σάπιο υπάρχει
στο βασίλειο της Δανιμαρκίας» σχο-
λίασε η Ιουλία. Αφορμή ήταν η απο-
κάλυψη της ‘Χαραυγής’ για τον διο-
ρισμό στο υφυπουργείο Πολιτισμού
γυναίκας η οποία καταδικάστηκε σε
φυλάκιση με αναστολή. Κι έπειτα η
χήρα μοίρασε τις προσκλήσεις για
την έκθεση ζωγραφικής του
υπουργού Οικονομικών… «Την αμυ-
γδαλιά του Μάκη δεν τη λες και Βαν
Γκογκ, αλλά είναι μια αχτίδα φωτός
μέσα στον πολιτικό ζόφο των ημε-
ρών» είπε, και το καρέ επιβεβαί-
ωσε του λόγου το αληθές μ’ ένα
ακόμα cheers.

Γυναίκα στα πρόθυρα νευρικής κρίσης 

stavros.christodoulou@gmail.com

«Την αμυγδαλιά του Μάκη Κεραυνού δεν τη λες και Βαν Γκογκ, αλλά είναι μια αχτίδα φωτός μέσα στον πολιτικό ζόφο των ημερών» αποφάνθηκε η Ιουλία.

Το παράπονο του μικρού Νίκου
Κάποτε είχε μια κυβέρνηση. Και
έπρεπε να κάνει ένα διορισμό… Κά-
πως έτσι μπορεί να αρχίζουν τα
ανέκδοτα του μέλλοντος. Μόνο που
πραγματικά πλέον δεν είναι αστείο,
ειδικά αν αναλογισθούμε πως η πα-
ρούσα κυβέρνηση καλείται να δια-
χειριστεί την τελευταία μάλλον ευ-
καιρία επίλυσης του Κυπριακού. Λέ-
με τώρα. 

Βίντεο δείχνει τον Βίκτωρα Παπα-
δόπουλο να φωνάζει το σύνθημα
«είστε οι καλύτεροι πελάτες, βρε
μ@λ@κες, βρε μ@λ@κες». Υποτίθε-
ται το απευθύνει από την κερκίδα
του Άρη προς τους οπαδούς του
Απόλλωνα, στον αγώνα που έγινε
την περασμένη Κυριακή. Οι κακές
γλώσσες λένε πως το φωνάζει από
τα σκαλιά του Προεδρικού προς
όσους πίστεψαν πως ο Χριστοδουλί-
δης θα έφερνε την αλλαγή και την
αξιοκρατία που υποσχέθηκε.

Πληροφορίες πάντως πως το τρα-
γούδι του αγαπητού Βίκτωρα απευ-
θυνόταν στα επίσημα του σταδίου
όπου καθόταν και ο τέως ως δηλω-
μένος οπαδός του Απόλλωνα, κρί-
νονται ως κακίες. Ο Βίκτωρας –ειρή-
σθω εν παρόδω– είναι με διαφορά
ό,τι πιο πολιτικοποιημένο υπάρχει
στο σημερινό προεδρικό και δεν πα-
ρεκτρέπεται. Πάντως, η «ακατονό-
μαστη συμπεθέρα» ο Πρόεδρος της
καρδιάς μας, θεάθηκε την ίδια ώρα
να βλέπει μπάσκετ στην ΑΕΚ Λάρνα-
κας. Έχουμε χρόνο και θα επεκτα-
θούμε και στο μπάσκετ, κύριοι. 

Η συνεργάτιδα που πουλούσε πλα-
στά εισιτήρια, η συνεργάτιδα που
δεν είχε πτυχίο, η συνεργάτιδα που
είναι αισθητικός. Όσοι αμφισβητού-
σαν πως η νέα κυβέρνηση δεν θα εί-
χε σε προτεραιότητα να δώσει ευ-
καιρίες σε γυναίκες, παίρνουν τώρα

ηχηρή απάντηση. Και διορίζουμε και
στηρίζουμε, αγαπητοί μου.  

«Ο Αναστασιάδης προτιμούσε Χρι-
στοδουλίδη, διότι οι μέτριες ικανότη-
τες του δεύτερου θα έκαναν τον
πρώτο να φαίνεται σπουδαίος» μου

είπε χθες γνωστός μου, πικραμένος
οπαδός του Αβέρωφ. Αναστέναξα
και για πρώτη φορά δεν είχα τι να
του απαντήσω. Διότι ναι μεν η ελπί-
δα υποτίθεται πεθαίνει τελευταία,
στην περίπτωσή μας όμως η ελπίδα
ενδέχεται να έχει ήδη αυτοκτονήσει.

Το παράπονο του μικρού Νίκου εί-
ναι πως στις πρώτες του ημέρες
έκλεισε το θέμα της ΑΤΑ, χειρίζεται
αξιοπρεπώς το θέμα με τις κυρώ-
σεις, πήραμε αναβάθμιση από Moo-
dy’s, φτήνυνε το ψωμί μέσω του
ΦΠΑ, και λύνει και το χρόνιο θέμα
των συνοικισμών, αλλά όλοι ασχο-
λούνται με τα 3Φ. Τι σου είναι η επι-
κοινωνία, βρε Πρόεδρε. Ε;

Ο μικρός Νίκος μαθαίνω πως ζήτησε
ήδη βιογραφικά για τα 3Φρούτα
(Καινοτομίας, Πολιτισμού, Τουρι-
σμού), αλλά σε πρώτη φάση θα έχει
τα κεφάλια κάποιων συμβούλων και
θα αναμένουμε, για την επόμενη
μέρα των 3Φ, αν θα χορτάσει το
τουίτερ. Την ίδια ώρα η Πρόεδρος
Ίνφουενσερ συνεχίζει τις παραγω-
γές ταινιών μικρού μήκους με ανα-
νεωμένο ξανθό μαλλί, ενώ δείχνει
τα δόντια της στο ΕΛΚ, απειλώντας
με αποχώρηση, αν συνεχίσουν να
δείχνουν προτίμηση στα δείπνα
στον μικρό Νίκο. Καθρέφτη καθρε-
φτάκι μου. 

Το καλύτερο που είδα αυτή τη βδο-
μάδα στο Facebook: ψάχνω καλή αι-
σθητικό στο ΓεΣΥ ή έστω στην κυ-
βέρνηση. 

Και τα μυαλά στα κάγκελα.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ

Η φιλελεύθερη εθνική παράταξη -Παρελθόν, παρόν και μέλλον  (Μέρος Β΄)

Μ ια έκτη σκέψη, απέναντι
στην κατιούσα εκλογική
επιρροή και για τη μελλον-

τική πορεία της παράταξης είναι
ότι πρέπει να αναλογιστούμε τι
έλεγε ο Συναγερμός στον κόσμο
όταν μεγάλωνε, ανέβαινε και κέρ-
διζε εκλογές. Δεν είναι φυσικά το
«απόλυτο μέτρο», αλλά θα ήταν
χρήσιμο να εξετάσουμε τι λέγαμε,
για παράδειγμα, το 1998, όταν κα-
ταφέραμε επανεκλογή του Γλαύκου
Κληρίδη, διαψεύδοντας προγνω-
στικά (όπως και στην πρώτη εκλογή
του 1993). 

Μιλούσαμε για το νοικοκυριό
και την οικογένεια, τις αξίες και τη
ζωή των ανθρώπων. Για τους εθνι-
κούς δεσμούς και την κοινή στρα-
τηγική και αμυντική πορεία με την
Ελλάδα, για τις εθνικές καταβολές
και αξίες μας. Για το μέλλον της
χώρας, μέσα από τη στρατηγική
για την ενωμένη Ευρώπη. Προτεί-
ναμε την ευρωπαϊκή προοπτική
και αντισταθήκαμε στα ίσα στις εκ
διαμέτρου αντίθετες δοξασίες και
προτάσεις του ΑΚΕΛ και ορισμένων
άλλων, ακόμα και αν προφασίζον-
ταν το Κυπριακό. Αφού, επίσημη
θέση του ΑΚΕΛ ήταν ότι απρόθυμα

δεχόταν ένταξη στην Ε.Ε. «μόνο
εφόσον θα βοηθούσε σε λύση του
Κυπριακού». Πώς μπορεί σήμερα
κάποιοι, επικαλούμενοι το «Κυ-
πριακό να πλέκουν εγκώμιο του
ΑΚΕΛ και να ζητούν τη στήριξή
του»;

Η οικονομία δεν ήταν αυτοσκο-
πός. Απορρίπταμε αξιόπιστα την
προπαγάνδα των κομμουνιστών
ότι ο Συναγερμός ήταν «κόμμα των
συμφερόντων και των τραπεζών».
Στη διακυβέρνηση το επιβεβαι-
ώσαμε. Τη μια φορά με την κοινω-
νική σύνταξη και φορολογική με-
ταρρύθμιση, αλλά και πρόσφατα
με το Γενικό Σχέδιο Υγείας, το σχέ-
διο προστασίας με το εγγυημένο
εισόδημα και τόσα άλλα… Τόσα
άλλα, που δυστυχώς χάθηκαν μέσα
στην εντελώς παράδοξη συγκυρία
των τελευταίων προεδρικών, όπου
δεν μπορούσαμε καν να επισημά-
νουμε στους πολίτες ότι ψηφίζουν
γι’ αυτές τις πολιτικές!

Άλλη μία, έβδομη σκέψη. Σε
κομματικές συγκεντρώσεις ακού-
γονται συνεχώς αναφορές στις κα-
ταβολές μας, στο κόμμα που ίδρυσε
ο Γλαύκος Κληρίδης. Ναι, πρέπει
να γυρίσουμε να δούμε τις κατα-

βολές και σταθερές και βασικές
αξίες. Την Ιδρυτική Διακήρυξη του
1976 κι ακόμα τη Διακήρυξη της
Ευρωδημοκρατίας (1999). Ταυτό-
χρονα, πρέπει να έχουμε και συ-
νείδηση ότι αυτή η παράταξη είχε
βέβαια πρωταγωνιστές και ένα με-
γάλο αρχηγό, αλλά ιδρύθηκε από
έναν κόσμο που βρέθηκε τότε ανέν-
ταχτος, αλλά είχε σαφή πολιτικό
προσανατολισμό. Κόσμος πολιτικά
άστεγος απέναντι σε ένα συνον-
θύλευμα κομμάτων, παραγόντων
και πολιτικών ομάδων, που προ-
εκτάθηκε ως συνέχεια του «μακα-
ριακού μετώπου», μετά την προ-
δοσία και την τραγωδία της Κύπρου
και του Ελληνισμού. Απέναντι σε
ένα μέτωπο που οριζόταν ως «πα-
τριωτικές-δημοκρατικές δυνάμεις»
και είτε τους απέκλειε είτε δεν
είχαν την παραμικρή συνάφεια
μαζί του.   

Στήθηκε από έναν κόσμο που
εν πολλοίς ερχόταν με το Δημο-
κρατικό Εθνικό Κόμμα. Το οποίο,
απέναντι στο μπλοκ των «μακα-
ριακών», είχε στις εκλογές του 1970
ποσοστό γύρω στο 12%. Το ΔΕΚ,
που ήταν κόμμα ενωτικό, αλλά αν-
τίθετο προς την ΕΟΚΑ Β΄. Έτσι ήρ-

θαν το 1976 δυνάμεις του Ενιαίου,
του οποίου είχε ηγηθεί ο Γλαύκος
Κληρίδης, το ΔΕΚ και σημαντική
μερίδα ανένταχτων (πολλοί των
οποίων και «αποδιοπομπαίοι»), και
έστησαν τον Δημοκρατικό Συνα-
γερμό. Ως κόμμα πρωτίστως εθνικό,
με ηγέτη τον Γλαύκο Κληρίδη, ο
οποίος, αποσπασμένος από το «μα-
καριακό μέτωπο», μπόρεσε και το
ανέδειξε ως τη μεγαλύτερη πολιτική
δύναμη της Κύπρου και την κυρίως
έκφραση του Κυπριακού Ελληνι-
σμού. Αυτή είναι η πραγματικότητα
και δεν μπορεί χωρίς συνέπειες να
την αγνοούμε. Είναι ιστορικό πα-
ρελθόν, αλλά τα βασικά νήματα
κρατάνε από εκεί μέσα και φτάνουν
μέχρι σήμερα.  

Μια όγδοη σκέψη είναι ότι πρέ-
πει πλέον να απομυθοποιήσουμε
και να διαβάσουμε με θάρρος τη
σύγχρονη πολιτική ιστορία μας
που συνεχίζεται και σήμερα, κι έτσι
να βρούμε σωστές κατευθύνσεις.
Πέρα από στερεότυπα που επικρά-
τησαν «βολικά» και έστησαν δόγ-
ματα και «άλλοθι». 

Γιατί με τον Συναγερμό κατα-
τέθηκε τότε, ως πολιτική πρόταξη,
η επίγνωση των τεράστιων ευθυνών

της περιόδου 1963-64. Όταν κάποιοι
γκρέμισαν τη διπλωματική στρα-
τηγική του Παπανδρέου… Ενώ,
ως συνέχεια, με την αποχώρηση
της Μεραρχίας μισάνοιξαν οι πόρτες
της Κύπρου για την Τουρκία, για
να τις ορθανοίξει δέκα χρόνια αρ-
γότερα η φρικαλέα μωρία της Χούν-
τας (μαζί με ενεργούμενα της) με
το Πραξικόπημα. Από την αρχή και
ως εκ της πολιτικής φυσιογνωμίας
του, αυτή η παράταξη έφερνε μαζί
της τη θαρραλέα επίγνωση της
πραγματικής και τραγικής ιστορίας,
απέναντι σε αποκρύψεις και μισό-
λογα όσων έστησαν καριέρες και
πολιτικούς σχηματισμούς μόνο και
μόνο πάνω στο ότι «δεν έκαναν το
πραξικόπημα»… 

Αυτή η παράταξη έφερε πολιτικό
λόγο αντίθεσης σε εκείνους που
μανιασμένα πολέμησαν (μαζί με
τον Πιπινέλη και τη Χούντα) την
Ελληνική Μεραρχία. Αυτούς που
δεν ήθελαν τη δύναμη που έστειλε
ο Γεώργιος Παπανδρέου μετά τα
(τόσο αμφιλεγόμενα) γεγονότα του
1963-64 και που απέσυρε η Χούντα,
συγκατανεύοντας σε τουρκικά τε-
λεσίγραφα (προς πλήρη ανακού-
φιση των εδώ «αποσχιστικών» και

εθνομηδενιστών). Άρα και σε όσους
κρατούν το ίδιο νήμα. 

Ήταν πολιτική παράταξη απέ-
ναντι σε εκείνους που αντιπάλεψαν
χυδαία την Ελληνική Μεραρχία, τη
δύναμη ασφάλειας του Ελληνισμού
στην Κύπρο, επειδή ήθελαν να προ-
στατεύσουν «κεκτημένα» και τις
«ευκαιρίες τους» εναντιωνόμενοι
στο εθνικό πεπρωμένο. Τη διατρέχει
η συνείδηση ότι η ασύλληπτη πο-
λιτική μωρία εκείνων που απέρριψαν
την ευκαιρία για την Ένωση που
εξασφάλισε με επιδέξιους χειρισμούς
και πάλι ο Γεώργιος Παπανδρέου,
συνεχίζεται ως δόγμα και πρέπει
να αναχαιτίζεται. Αφού δεν υπάρχει
χειρότερο μνημείο πολιτικής μωρίας
και ασυναρτησίας από την αφορμή
που πρόταξαν «ναι, θέλουμε την
Ένωση, αλλά όχι το ΝΑΤΟ». Ήθε-
λαν, έλεγαν, την Ένωση με τη να-
τοϊκή Ελλάδα, αλλά όχι το ΝΑΤΟ!
Τέτοιες φαρσοκωμωδίες πληρώνει
η Κύπρος… Αφού με την προσθήκη
της προδοτικής αφροσύνης της
Χούντας η φάρσα έγινε τελικά τρα-
γωδία…

Ο κ. Πρόδρομος Προδρόμου είναι τέως
υπουργός Παιδείας.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Με μεγάλη δόση ανοχής και εμ-
φανείς τις προθέσεις εκδήλωσης
ανοιγμάτων προς την Άγκυρα,
υποδέχθηκε η Ε.Ε. το αποτέλεσμα
του πρώτου γύρου των προεδρικών
εκλογών στην Τουρκία, καταδει-
κνύοντας ετοιμότητα να «καταπιεί»
οποιαδήποτε εξέλιξη, περιλαμβα-
νομένου του αδικαιολόγητου πλε-
ονεκτήματος που σύμφωνα με τον
ΟΑΣΕ εξασφάλισαν τα συγκυβερ-
νώντα υπό τον Ερντογάν κόμματα,
έναντι των αντιπολιτευόμενων
κομμάτων, υπό τον Κιλιτσντάρο-
γλου. Η πρόεδρος της Κομισιόν
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, δίνον-
τας την εντύπωση ότι ζει σε ένα
παράλληλο σύμπαν, εστίασε την
προσοχή της στη σημασία της
Τουρκίας για την Ε.Ε., αλλά και
στη συμμετοχή των Τούρκων πο-
λιτών στις εκλογές, που ομολο-
γουμένως έφτασε σε πάρα πολύ
υψηλά επίπεδα, ξεπερνώντας το
93% των εγγεγραμμένων ψηφο-
φόρων. Στο πλαίσιο αυτής της προ-
σέγγισης, η πρόεδρος της Κομισιόν
επέλεξε να αναφέρει ότι «η Τουρκία
είναι σημαντικός εταίρος για εμάς.
Πιστεύω ότι η μαζική συμμετοχή
είναι πραγματικά θετικά νέα. Είναι
καλά νέα, διότι είναι ξεκάθαρο μή-
νυμα ότι οι Τούρκοι πολίτες έχουν
δεσμευτεί στην άσκηση του δη-
μοκρατικού τους δικαιώματος να
πάνε και να ψηφίσουν, και ότι
εκτιμούν τον δημοκρατικό θεσμό.
Πρόκειται για μεγάλη νίκη που
σημειώθηκε», ανέφερε, προσπερ-
νώντας τα αντιδημοκρατικά δε-
δομένα που καταγράφηκαν. Την
ίδια ώρα, σε μια προφανή «εξισορ-
ροπητική κίνηση», αμφιβόλου
ωστόσο επιτυχίας, ο ύπατος εκ-
πρόσωπος της Ε.Ε. Γιοσέπ Μπορέλ
προσπάθησε να ψελλίσει κάτι δια-
φορετικό, καλώντας την Άγκυρα
να διορθώσει τα όποια λάθη κα-
ταγράφηκαν στον πρώτο γύρο των
εκλογών, χωρίς βεβαίως να θέτει
θέμα συνεπειών, σε αντίθετη πε-
ρίπτωση. Παράλληλα, ο πρόεδρος
του Ευρωπαϊκού Συμβούλιου

ο Σαρλ Μισέλ επαίνεσε τους Τούρ-
κους πολίτες και πρόσθεσε ότι η
Ε.Ε. παρακολουθεί στενά τι θα φέ-
ρει ο δεύτερος γύρος.

Στην πραγματικότητα, ανεξαρ-
τήτως του αποτελέσματος του δεύ-
τερου γύρου και των διαδικασιών
που θα ακολουθηθούν, η Ε.Ε. ετοι-
μάζεται για ανοίγματα προς την
Άγκυρα, τα οποία όπως έλεγε κοι-
νοτική πηγή στην «Κ», αναμένεται
να εκδηλωθούν, μετά τη σύσταση
της νέας τουρκικής κυβέρνησης,
είτε στο τιμόνι βρίσκεται ο Ερντο-
γάν, είτε ο Κιλιτσντάρογλου. «Η
μεθοδολογία, η προσέγγιση και η
τακτική, ενδεχομένως να διαφέρουν
αναλόγως του προσώπου που θα
εκλεγεί. Αλλά, η ανάγκη για επα-
ναπροσδιορισμό και ανάπτυξη των
ευρωτουρκικών σχέσεων, με επί-
κεντρο μια οικονομικού τύπου εμ-
πορική σχέση, δρομολογείται στην
Ε.Ε. και αναμένεται να εκδηλωθεί
ανεξαρτήτως του προσώπου που
θα ηγηθεί της νέας τουρκικής κυ-
βέρνησης», σημείωσε χαρακτηρι-
στικά. Όπως είμαστε σε θέση να
γνωρίζουμε, ισχυροί κοινοτικοί κύ-
κλοι, τόσο στο Βερολίνο, όσο και
στο Παρίσι, αλλά και στις Βρυξέλλες,
θεωρούν ότι θα πρέπει να υπάρξει
ένα «φρεσκάρισμα» στις ευρωτουρ-
κικές σχέσεις, το οποίο να εστιά-
ζεται σε τρεις κυρίως πυλώνες: 

• Εμπόριο, είτε μέσω αναβάθ-
μισης της Τελωνειακής Ένωσης,
είτε μέσω συνομολόγησης μιας
Συμφωνίας Ελευθέρου Εμπορίου. 

• Μεταναστευτικό/προσφυγικό,
μέσω επικαιροποίησης της υφι-
στάμενης ευρωτουρκικής συμφω-
νίας του 2016. 

• Ως επίσης και στα ζητήματα
εξωτερικής πολιτικής με την Ε.Ε.
να επιδιώκει να διασφαλίσει ότι η
Τουρκία δεν θα βρει μόνιμο κατα-
φύγιο στην αγκαλιά του Πούτιν.
Και την Άγκυρα και κυρίως τον
Ερντογάν, να επιδιώκουν να εκλαμ-
βάνονται από την Ε.Ε. ως μια πε-
ριφερειακή υπερδύναμη και να
τυγχάνουν ανάλογης συμπεριφοράς
και στο πεδίο της αμυντικής συ-
νεργασίας, με στόχο τη διάθεση

εξοπλιστικών συστημάτων στην
ευρωπαϊκή αγορά. 

Στο πλαίσιο του γενικότερου εγ-
χειρήματος για «φρεσκάρισμα» των
ευρωτουρκικών σχέσεων και για
νέες πιθανές συμφωνίες μεταξύ
Ε.Ε. – Τουρκίας, εκτιμάται ότι υπάρ-
χει χώρος προκειμένου να εγερθεί
αφενός το θέμα της επίλυσης του
Κυπριακού και αφετέρου το ζήτημα
των ελληνοτουρκικών σχέσεων.
Ωστόσο, κοινοτικοί κύκλοι εμφα-
νίζονται επιφυλακτικοί για το απο-
τέλεσμα οποιαδήποτε παρέμβασης,
σε σχέση με το Κυπριακό. Σημει-
ώνουν ότι δεν πρέπει να αναμέ-
νονται θεαματικές εξελίξεις, καθώς
εκτιμάται ότι «η πρόταξη της κυ-
ριαρχικής ισότητας, ως προϋπόθε-
σης για σύγκληση μιας νέας δια-

δικασίας επίλυσης του προβλήμα-
τος, υπό τον ΟΗΕ, θα εξακολουθή-
σει να χαρακτηρίζει την πολιτική
της Άγκυρας», ανεξαρτήτως της
κυβέρνησης που θα προκύψει μετά
τον δεύτερο γύρο των εκλογών.
Όπως έλεγε έγκυρη πηγή, η εκτί-
μηση αυτή βασίζεται σε συζητήσεις
που έγιναν με Τούρκους επισήμους,
αλλά και με επισήμους του ΟΗΕ,
εννοώντας προφανώς και τον Κόλιν
Στιούαρτ, ο οποίος στο πλαίσιο
επαφών στις Βρυξέλλες, είχε κάνει
λόγο για χάσμα μεταξύ των δύο
πλευρών, στην Κύπρο. 

Υπό το φως των πιο πάνω δεδο-
μένων, το στοίχημα της κυβέρνησης
Χριστοδουλίδη είναι κατά πόσον
θα καταφέρει να διασφαλίσει ότι
τα όποια ευρωπαϊκά μετεκλογικά
ανοίγματα προς την Τουρκία, θα
συνδεθούν με την επάνοδο της
τουρκικής πλευράς στο τραπέζι του
διαλόγου, για λύση του Κυπριακού
στο πλαίσιο του συμφωνημένου
πλαισίου, κάτι που εκτιμάται ότι
θα επιδιώξει ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας κατά την επικείμενη επί-
σκεψή του στο Βερολίνο. Μια σύν-
δεση η οποία απουσιάζει σήμερα
και η οποία δεν φαίνεται να βρί-
σκεται στα πλάνα ισχυρών κύκλων
της Ε.Ε., οι οποίοι αρκούνται σε
απλές φραστικές επισημάνσεις προς
την Τουρκία, να λύσει το Κυπριακό.
Αδιαφορώντας για την ποιότητα
και τα χαρακτηριστικά της λύσης. 

Η Ευρώπη
στρώνει χαλί 
στον ηγέτη 

της Τουρκίας
Ανοίγματα προς Aγκυρα ανεξαρτήτως 

νικητή στις προεδρικές εκλογές

<<<<<<<

Ισχυροί κοινοτικοί 
κύκλοι, τόσο στο Βερολί-
νο όσο και στο Παρίσι,
αλλά και στις Βρυξέλλες,
θεωρούν ότι θα 
πρέπει να υπάρξει ένα 
«φρεσκάρισμα» στις 
ευρωτουρκικές σχέσεις,
το οποίο να εστιάζεται 
σε τρεις κυρίως πυλώνες.

Χαμηλά ο πήχης για «ευρωπαϊκή
παρέμβαση» στο Κυπριακό

Χαμηλά τοποθετείται στις Βρυ-
ξέλλες ο πήχης μιας «ευρωπαϊκής
παρέμβασης» για λύση του Κυ-
πριακού, το αμέσως επόμενο χρο-
νικό διάστημα, μετά τις τουρκικές
εκλογές. Κοινοτικοί κύκλοι εκτι-
μούν ότι τα περιθώρια παρέμβα-
σης προς την Άγκυρα είναι εκ των
πραγμάτων περιορισμένα, είτε
εκλεγεί ο Ερντογάν που θεωρείται
να έχει προβάδισμα μετά τον πρώ-
το γύρο της διαδικασίας, είτε εκλε-
γεί ο Κιλιτσντάρογλου. Σύμφωνα
με τις ίδιες πηγές, κάποιες πρώτες
συζητήσεις που έγιναν, τόσο με
κύκλους των κυβερνόντων κομ-
μάτων, όσο και με κύκλους της
αντιπολίτευσης στην Τουρκία,
«παραπέμπουν μάλλον σε μια κοι-
νή θεώρηση στο Κυπριακό, η
οποία δεν διαφέρει από τις απο-
φάσεις που έχουν ληφθεί στο
πλαίσιο του Συμβουλίου Εθνικής
Ασφαλείας» της χώρας, ως επίσης
«και από τις δημόσιες θέσεις που
έχουν διατυπωθεί από την τουρ-
κική πλευρά και προτάσσουν την
αναγνώριση κυριαρχικής ισότη-
τας, ως προϋπόθεση για επανέ-
ναρξη απευθείας συνομιλιών». 

Οι πληροφορίες αυτές ενι-
σχύονται από εκτιμήσεις κύκλων

της Λευκωσίας, οι οποίοι θεωρούν
ότι η νέα κυβέρνηση της Άγκυρας
αναμένεται να επικεντρωθεί σε
ζητήματα οικονομίας, στο Ου-
κρανικό και στις σχέσεις της με
την Ε.Ε. και γενικότερα με τη Δύ-
ση, εκτιμώντας ότι το Κυπριακό
δεν βρίσκεται στην ατζέντα των
τουρκικών προτεραιοτήτων. Η
Λευκωσία πάντως εξακολουθεί
να προσδοκά στην εκδήλωση μιας
ευρωπαϊκής πρωτοβουλίας για
λύση του Κυπριακού, αν και πλέον
άρχισε να αντιλαμβάνεται ότι ο
αρχικός, δικός της ενθουσιασμός,
μετά τις επαφές Χριστοδουλίδη
στην έδρα της Ε.Ε., με Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν και Σαρλ Μισέλ,
ήταν μάλλον υπερβολικός. Όπως
υπερβολική ήταν και η απαίτηση
για διορισμό ισχυρής πολιτικής
προσωπικότητας από το Ευρω-
παϊκό Συμβούλιο, κάτι που δεν
έχει προηγούμενο και σε κάθε
περίπτωση βρίσκεται σε αντίθεση
με τη Συνθήκη Λειτουργίας της
Ε.Ε. Σημειώνεται ότι η Λευκωσία
εμφανίζεται πλέον να αποδέχεται
διορισμό πολιτικής προσωπικό-
τητας ακόμη και από την Κομι-
σιόν, κάτι που αρχικά ήθελε να
αποφύγει.   

Χαμηλά τοποθετείται στις Βρυξέλλες ο πήχης μιας «ευρωπαϊκής παρέμβασης» για λύση του Κυπριακού, το αμέσως επόμενο χρονικό διάστημα, μετά τις
τουρκικές εκλογές. Κοινοτικοί κύκλοι εκτιμούν ότι τα περιθώρια παρέμβασης προς την Άγκυρα είναι εκ των πραγμάτων περιορισμένα.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τα αποτελέσματα της κάλπης της
πρώτης Κυριακή των τουρκικών
εκλογών έδωσαν στον Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν το 49,52% των ψή-
φων και στον Κεμάλ Κιλιτσντά-
ρογλου το 44,88% και οι δύο τους
θα αναμετρηθούν ξανά στις 28
Μαΐου. Το τελικό αποτέλεσμα θα
εξαρτηθεί από πολλούς παράγον-
τες, με ρυθμιστή τον Σινάν Ογάν,
με το 5,17%. Ενδιαφέρον έχει πώς
εξέλαβε το εκλογικό αποτέλεσμα
η τ/κ κοινότητα και με ποιον τρόπο
η επικράτηση του ενός ή του άλλου
υποψηφίου την επηρεάζει. Για
τον σκοπό αυτό μιλήσαμε με τον
Κεμάλ Μπαϊκαλί, ακτιβιστή και
πολιτικόαναλυτή, τον δρα Σερτάτς
Σονάν, επίκουρο καθηγητής Πο-
λιτικών Επιστημών και Διεθνών
Σπουδών και τον Σαμί Οζουσλού,
αρχισυντάκτη του Kanal SΙMTV.
Σημαντικός παράγοντας και στις
τουρκικές εκλογές έπαιξε και συ-
νεχίζει να έχει η οικονομία, ενώ
το Κυπριακό δεν φαίνεται να απα-
σχόλησε σχεδόν καθόλου την
εκλογική μάχη. Επίσης, όπως το-
νίζουν στην «Κ» οι τρεις συνομι-
λητές μας, ο τ/κ τρόπος ζωής και
η φυσικά η οικονομία έπαιξαν ση-
μαντικό ρόλο στην εκλογική συμ-
περιφορά των ψηφοφόρων. 

Στο ερώτημά μας πώς η τ/κ κοι-
νότητα είδε τα αποτελέσματα της
πρώτης Κυριακής των τουρκικών
εκλογών ο δημοσιογράφος Σαμί
Οζουσλού μάς λέει πως υπάρχουν
διάφορες οπτικές για το πώς είδαν
τα εκλογικά αποτελέσματα στην
Τουρκία. «Δεν θα ήταν παραπλα-
νητικό να πούμε ότι ένα μεγάλο
μέρος του πληθυσμού δεν είναι
ικανοποιημένο με το αποτέλεσμα.
Φυσικά, ο Τουρκοκύπριος ηγέτης
Ερσίν Τατάρ και τα κόμματα του
συνασπισμού του είναι στην “ευ-
τυχισμένη” πλευρά, γιατί γνωρί-
ζουν ότι, εάν ο κ. Ερντογάν και
το AKP έχαναν τις εκλογές, θα
κινδύνευαν και οι ίδιοι. Από την
άλλη πλευρά, τα κόμματα της αν-
τιπολίτευσης και ένα μεγάλο τμή-
μα της κοινωνίας είναι δυσαρε-
στημένοι με τα αποτελέσματα».
Ο κ. Οζουσλού σημειώνει πως πολ-
λοί άνθρωποι είναι απογοητευ-
μένοι, διότι βλέπουν ότι με τον
Ερντογάν και το ΑΚΡ τα πράγματα
θα χειροτερέψουν οικονομικά,
κοινωνικά και πολιτικά. Από την
πλευρά του ο κ. Μπαϊκαλί λέει
πως δεν θα ήταν λάθος να ισχυ-
ριστεί κανείς ότι η αποτυχία της
αντιπολίτευσης στην Τουρκία να
κερδίσει τις εκλογές στον πρώτο
γύρο δημιούργησε μια γενική απο-

γοήτευση στους Τουρκοκύπριους
για διάφορους λόγους. «Για τους
πιο μετριοπαθείς κύκλους, που
είναι υπέρ της λύσης, η θέση του
κ. Ερντογάν κατά της ομοσπον-
διακής λύσης, μετά την κατάρ-
ρευση των συνομιλιών στο Κραν
Μοντάνα, αλλά ιδιαίτερα λόγω
της έντονης εμπλοκής της τουρ-
κικής ηγεσίας κατά της επανε-
κλογής του κ. Μουσταφά Ακιντζί,
έχει δημιουργήσει έντονη δυσα-
ρέσκεια κατά της ηγεσίας του
AKP. Όχι μόνο η επανατοποθέ-
τηση του κ. Ερντογάν ενάντια σε
μια ομοσπονδιακή λύση αλλά και
η ατζέντα του που περιελάμβανε
την άμεση ανάμειξη στις τουρ-
κοκυπριακές υποθέσεις, πιέζοντας
για μια πιο ισλαμική ατζέντα στο
βόρειο τμήμα της Κύπρου, δημο-
γραφικές αλλαγές, αλλά και απειλές
εναντίον της τουρκοκυπριακής
ταυτότητας, ήταν οι άλλοι παρά-
γοντες που συνέβαλαν σε αυτή
τη δυσαρέσκεια». Ο κ. Μπαϊκαλί
σημειώνει επίσης και την οικο-

νομική πτυχή, λέγοντας: «Ας μην
ξεχνάμε ότι οι Τουρκοκύπριοι βλέ-
πουν τους εαυτούς τους να γίνον-
ται φτωχότεροι με τη συνεχή υπο-
τίμηση της τουρκικής λίρας έναντι
των άλλων νομισμάτων, εξαιτίας
των εκκεντρικών οικονομικών
πολιτικών του κ. Ερντογάν». Ο δρ
Σερτάτς Σονάν λέει πως οι άνθρω-
ποι της Αριστεράς και των Φιλε-
λευθέρων, ακόμη και ορισμένοι
από τη Δεξιά, που δεν ήταν πολύ
χαρούμενοι για την ανάμιξη της
τουρκικής κυβέρνησης στις εσω-
τερικές υποθέσεις της «ΤΔΒΚ»
δεν ήταν ικανοποιημένοι με το
αποτέλεσμα των τουρκικών εκλο-
γών την Κυριακή και ένιωσαν
απογοητευμένοι. «Το ίδιο ισχύει
και για τους Τούρκους πολίτες
που ψήφισαν και στην Κύπρο. Η
πλειοψηφία τους ψήφισε τους
υποψηφίους της αντιπολίτευσης»
και προσθέτει πως ο κ. Ερντογάν
φαίνεται πολύ πιθανό ότι θα κερ-
δίσει στον δεύτερο γύρο «και η
νίκη του σημαίνει συνέχιση της
ίδιας πολιτικής…». Και ο δρ Σονάν
τονίζει τον οικονομικό αντίκτυπο
στην εκλογική διαδικασία: «Τα
τελευταία πέντε χρόνια και ιδιαί-
τερα τα τελευταία δύο-τρία, η οι-
κονομία δεν πηγαίνει καλά, η
τουρκική λίρα ήταν σε ελεύθερη
πτώση και κάποια στιγμή πέρυσι,
ο πληθωρισμός έφτασε στο 100%.
Είναι αλήθεια ότι παντού στον
κόσμο, υπάρχει μια κρίση κόστους
ζωής λόγω των αναταραχών που
σχετίζονται με τον Covid-19 στην
αλυσίδα εφοδιασμού και της ρω-
σικής εισβολής στην Ουκρανία.
Αλλά στην περίπτωση της τουρ-

κικής οικονομίας, ο μεγαλύτερος
λόγος πίσω από τον πληθωρισμό
είναι οι “ανορθόδοξες οικονομικές”
πολιτικές του κ. Ερντογάν και η
επιμονή του να διατηρούνται χα-
μηλά τα επιτόκια. Ως εκ τούτου,
υπό τον κ. Ερντογάν η οικονομική
αβεβαιότητα και αστάθεια είναι
πιθανό να συνεχιστεί στο εγγύς
μέλλον, κάτι που ανησυχεί πολ-
λούς ανθρώπους που ζουν στο βό-
ρειο τμήμα της Κύπρου, όπου η
οικονομία είναι ακόμη πιο εύ-
θραυστη. Επιπλέον, υπάρχει ανη-
συχία για τη διάβρωση των δη-
μοκρατικών δικαιωμάτων και θε-
σμών και εδώ…» και προσθέτει
πως επί των ημερών του κ. Ερν-
τογάν, η Τουρκία τον τελευταίο
καιρό βρίσκεται σε κατάσταση
δημοκρατικής οπισθοδρόμησης
και αυτό αναπόφευκτα θα επηρε-
άσει και το βόρειο τμήμα της Κύ-
πρου.

Άνοδος του εθνικισμού 
Το δεύτερο ερώτημα που τέ-

θηκε στους συνομιλητές μας ήταν
αν βλέπουν κάποια αλλαγή στο
θέμα του Κυπριακού, λόγω του
εκλογικού αποτελέσματος της
πρώτης Κυριακής ή και μετά τις
εκλογές. Ο κος Μπαϊκαλί λέει πως
ανεξαρτήτως οποιασδήποτε αλ-
λαγής στην τουρκική ηγεσία, η
Τουρκία δεν μπορεί να διατηρήσει
μια πολιτική αποξένωσης από
όλες τις πλευρές και από όλους
τους γείτονές της, ιδιαίτερα λόγω
της επιδείνωσης της οικονομίας
της χώρας. «Η Ε.Ε. εξακολουθεί
να είναι ο κορυφαίος οικονομικός
εταίρος της Τουρκίας και εξακο-

λουθεί να είναι μια χώρα-κλειδί
λόγω και της ρωσικής επίθεσης
στην Ουκρανία και της συνεχιζό-
μενης προσφυγικής κρίσης. Είναι
προς το συμφέρον όλων των πλευ-
ρών να αντιμετωπίσουν ζητήματα
που δηλητηριάζουν τις σχέσεις
στην περιοχή. Ας θυμηθούμε επί-
σης τις πρώτες προσπάθειες μεί-
ωσης της έντασης μεταξύ Ελλάδας
και Άγκυρας μετά τον πρόσφατο
σεισμό στην Τουρκία». Ο κ. Μπαϊ-
καλί αναφέρει επίσης πως είναι
πλέον σαφές ότι μετά την ολο-
κλήρωση των εκλογών και στις
δύο χώρες, θα υπάρξουν νέες προ-
σπάθειες επανέναρξης των συ-
νομιλιών στην Κύπρο και σημει-
ώνει πως αυτό θα απαιτούσε τη
δημιουργία ενός θετικού περιβάλ-
λοντος στο νησί που θα μπορούσε
να περιλαμβάνει μονομερείς ή
αμοιβαίες κινήσεις που θα μπο-
ρούσαν να εξελιχθούν σε πρωτο-
βουλίες οικοδόμησης εμπιστοσύ-
νης. Ο δρ Σονάν λέει πως το Κυ-
πριακό δεν συζητήθηκε σχεδόν
καθόλου κατά την προεκλογική
εκστρατεία στην Κύπρο ή στην
Τουρκία. Ωστόσο, η ασφάλεια, η
άμυνα και η εθνική υπερηφάνεια
ήταν ζητήματα που κυριάρχησαν
στον λόγο της συμμαχίας του AKP.
«Αυτή η άνοδος του εθνικισμού
(και ιδιαίτερα οι απροσδόκητα κα-
λές επιδόσεις του MHP) είναι πι-
θανό να επηρεάσει το Κυπριακό
και τις τουρκο-ελληνικές σχέσεις».
Ο κ. Οζουσλού λέει πως τα εκλο-
γικά αποτελέσματα είναι αποθαρ-
ρυντικά για το Κυπριακό. «Το συν-
τηρητικό-εθνικιστικό κομμάτι
έχει αποκτήσει δύναμη στην Τουρ-
κία και αυτό μπορεί να σημαίνει
ότι η πολιτική των “δύο χωριστών
κυρίαρχων κρατών” θα συνεχιστεί
στην Κύπρο, η οποία θεωρείται
“εθνικο-πνευματικός σκοπός”.
Ωστόσο, πιθανές εξελίξεις στην
περιοχή μπορεί να αναγκάσουν
την Άγκυρα να υιοθετήσει δια-
φορετική στάση στην πραγματι-
κότητα. Αν και η εσωτερική δυ-
ναμική είναι αρνητική, οι παγκό-
σμιες και περιφερειακές ανάγκες
μπορεί να οδηγήσουν σε ορισμέ-
νες αλλαγές στην εξωτερική πο-
λιτική. Από την άλλη πλευρά, το
βασικό ερώτημα είναι “τι θέλουν
οι Τουρκοκύπριοι και οι Ελληνο-
κύπριοι”; Όχι τι θέλουν οι κυβερ-
νήσεις της Τουρκίας, της Βρετα-
νίας ή της Ελλάδας» τονίζει ο κ.
Οζουσλού προσθέτοντας: «Εμείς
οι Κύπριοι θα πρέπει να μπορούμε
να σχεδιάζουμε τη μοίρα μας αντί
να παρακολουθούμε και να περι-
μένουμε τις εξελίξεις εκτός της
χώρας μας».

ΑΡΘΡΟ /  Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Ο τουρκικός αιώνας του Ερντογάν 

Ε κτός συγκλονιστικού απρο-
όπτου ο Ταγίπ Ερντογάν θα
επανεκλεγεί στον προεδρικό

θώκο της Τουρκίας σε μία εβδομάδα
από σήμερα και πιθανόν με ικανο-
ποιητική διαφορά. Επομένως, οι ψί-
θυροι για παρατυπίες και νοθεία,
που θα είχαν μεγαλύτερο νόημα σε
ένα οριακό αποτέλεσμα και διακι-
νούνται για τον πρώτο γύρο από
την αντιπολίτευση, θα μετριαστούν
και το μεγαλύτερο πρόβλημα της
τελευταίας θα είναι η διατήρηση
ενός αρραγούς μετώπου μέχρι τις
αυτοδιοικητικές εκλογές, κάτι που
μοιάζει αμφίβολο. Ετσι, ο Ερντογάν
θα παραμείνει κυρίαρχος, έχοντας
ξεπεράσει ήδη τον Μουσταφά Κεμάλ
σε διάρκεια παραμονής στην εξουσία
και έχοντας συγκεντρώσει όλες τις
εξουσίες γύρω από αυτόν. Το σενάριο
αναζήτησης συναινέσεων συγκεν-
τρώνει μόνο στατιστικές πιθανό-
τητες, ενώ το ενδεχόμενο φυγής/με-
τανάστευσης αντιφρονούντων είναι
εξαιρετικά πιθανό. Και αυτό μπορεί
να μην ενοχλεί τον Ερντογάν, γιατί
έτσι δεν θα υπάρχει το περιθώριο
δημιουργίας μιας κρίσιμης μάζας
αμφισβήτησής του.    

Ωστόσο, ο κίνδυνος είναι να μεί-
νουν στην Τουρκία τα πιο οπισθο-
δρομικά και λιγότερο ικανά στοι-

χεία, με κριτήριο την προσήλωσή
τους στο καθεστώς, με μια γενιά
πάσης φύσεως γραφειοκρατών που
θα ορκίζεται στο όνομα του Ερν-
τογάν. Η Τουρκία χρειάζεται τα κα-
λύτερα μυαλά που διαθέτει, και όχι
μόνο τους βαθιά θρησκευόμενους
συντηρητικούς ψηφοφόρους που
εμπνέονται από τον Ερντογάν, για
να αντιμετωπίσει αποτελεσματικά
τις προκλήσεις ενός μεταβαλλόμε-
νου και ρευστού παγκόσμιου πε-
ριβάλλοντος, αλλά βέβαια και τη
μεγαλύτερη εσωτερική πρόκληση,
που δεν είναι άλλη από την οικο-
νομία. Εξάλλου, η διόρθωση των
φάλτσων της περασμένης περιόδου
είναι πλέον επιτακτική ανάγκη για
μια οικονομία που ναι μεν δεν αν-
τιμετωπίζει (ακόμη) το φάσμα της
χρεοκοπίας, αλλά έχει εμφανίσει
σοβαρές διαρθρωτικές αδυναμίες
οι οποίες υποχρεώνουν την ηγεσία
να αναζητήσει τις λύσεις στο εξω-
τερικό, ακόμη και στο Διεθνές Νο-
μισματικό Ταμείο.      

Η προσπάθεια αυτή θα γίνει σε
συνθήκες εγχώριας πόλωσης αλλά
και δυσπιστίας των διεθνών αγο-
ρών, όχι τόσο για την αποφασιστι-
κότητα της τουρκικής κυβέρνησης
όσο για την ευελιξία του ίδιου του
Τούρκου προέδρου σε σχέση με

την απαραίτητη συνειδητοποίηση
πως τα Erdoganomics υπονομεύουν
τις προοπτικές της τουρκικής οι-
κονομίας. Αυτό αποτυπώνεται στην
απόσυρση κεφαλαίων που έλαβε
χώρα μετά τα αποτελέσματα του
πρώτου γύρου, στην εκτόξευση
συμβολαίων αντιστάθμισης πιστω-
τικού κινδύνου (CDS) και ασφαλί-
στρων κινδύνου (spreads), ενώ είχε
προηγηθεί η δραστική μείωση των
πρώτων στην προοπτική επικρά-
τησης Κιλιτσντάρογλου, στην απο-
επένδυση των τελευταίων ετών
από μια χώρα με παραγωγική βάση
και αγορά με σημαντικές δυνατό-
τητες (και λόγω δημογραφικών),
στους περιορισμούς στις αναλήψεις

από πιστωτικές κάρτες εν αναμονή
των δυσάρεστων επικείμενων μέ-
τρων (θα περιλαμβάνουν και capital
controls;) και βέβαια στις παρεμ-
βάσεις του Τούρκου προέδρου στη
νομισματική πολιτική καθώς και
σε αυτήν των επιτοκίων.     

Συνεπώς, το μεγάλο στοίχημα
για τον Ερντογάν θα είναι η απο-
κατάσταση της εμπιστοσύνης στην
τουρκική οικονομία ώστε να επα-
νέλθουν οι επενδύσεις, η σταθε-
ροποίηση της ισοτιμίας της λίρας,
η μείωση του κόστους δανεισμού
και ζωής, και η τιθάσευση του πλη-
θωρισμού. Αν, παρ’ όλα αυτά, συ-
νεχίσει στο ίδιο μοτίβο, θα ριψο-
κινδυνεύσει αυτή τη φορά στα σο-
βαρά να του σκάσει στα χέρια η
βόμβα της οικονομίας.   

Πώς θα επηρεάσουν όλα αυτά
την εξωτερική πολιτική και τις σχέ-
σεις με την Ελλάδα; Η Τουρκία στο
προβλεπτό μέλλον θα βυθιστεί στην
εσωστρέφεια, πλην, όμως, η εξω-
τερική πολιτική θεωρείται για τον
πρόεδρό της προνομιακό πεδίο,
μεταξύ άλλων, και για τη διέγερση
των εθνικιστικών αντανακλαστικών
μέσω της συστηματικής εμπέδωσης
ενός αισθήματος εθνικής υπερη-
φάνειας με δηλώσεις και κινήσεις
που υποδηλώνουν την ανεξαρτησία

της χώρας. Η ερντογανική Τουρκία
έχει βλέψεις για περιφερειακή ηγε-
μονία και παγκόσμια εμβέλεια ενός
(σχεδόν) ισότιμου συνομιλητή των
μεγάλων δυνάμεων. Αυτή η άποψη
και η εικόνα της απελευθερωμένης
δύναμης που δεν έχει κανέναν
ανάγκη, αλλά την έχουν οι υπόλοι-
ποι, και η οποία κλίνει προς τις
ρίζες της στην Ανατολή, αντιλαμ-
βανόμενη τις διεθνείς τάσεις και
την πτώση της Δύσης, τροφοδοτεί
και τροφοδοτείται από τους ακραί-
ους εθνικιστικούς και ισλαμιστικούς
κύκλους, στους οποίους έχει κατα-
φύγει πολιτικά ο Ερντογάν και εξαρ-
τάται πλέον κοινοβουλευτικά από
αυτούς, καθότι ενισχύθηκαν ση-
μαντικά στις τελευταίες εκλογές.    

Η οικοδόμηση του αιώνα της
Τουρκίας με σφραγίδα Ερντογάν
είναι το αφήγημα που ικανοποιεί
όσους στοιχίζονται πίσω από αυτόν
και προς τούτο δύο ημερομηνίες
είναι κρίσιμες και ενδεχομένως
αποκαλυπτικές του πώς θα κινηθεί
στην εξωτερική πολιτική την επό-
μενη πενταετία ο Τούρκος ηγέτης.
Στις 24 Ιουλίου συμπληρώνονται
100 χρόνια από την υπογραφή της
Συνθήκης της Λωζάννης. Θα την
αμφισβητήσει και θα θέσει ως άμε-
σο στόχο την αναίρεση/αναθεώ-

ρησή της; Και αργότερα στις 29
Οκτωβρίου, στα 100 χρόνια από
την ανακήρυξη της Τουρκικής Δη-
μοκρατίας, τι θα συμπεριλάβει στις
ανακοινώσεις του σχεδιασμού του
για τον επόμενο αιώνα της Τουρ-
κίας; Δεδομένα υπάρχει κλονισμός
της εμπιστοσύνης των Δυτικών
στο πρόσωπο του Ερντογάν και
αντίστοιχα μεγάλη καχυποψία από
μεριάς του για τις προθέσεις αυτών.
Από την άλλη, είναι ένας πολιτικός
που διατείνεται ότι δουλειά του
είναι να βρίσκει λύσεις.    

Αλλωστε, πολλές φορές στο πα-
ρελθόν έχει υπάρξει προσαρμοστι-
κός και ευέλικτος, περισσότερο απ’
ό,τι θέλει να δείχνει. Επομένως,
στο ερώτημα ποιο πρόσωπό του
θα δούμε την επόμενη πενταετία
(εφόσον τελικά επικρατήσει), από
τη μία ο εγωισμός του δεν του αφή-
νει μεγάλα περιθώρια για θεαμα-
τικές ανατροπές, από την άλλη ο
πραγματισμός του πιθανόν να τον
ωθήσει σε προσεγγίσεις που αυ-
τοβούλως δεν θα υιοθετούσε.

Ο κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι διευθυν-
τής του Ινστιτούτου Διεθνών Υποθέσε-
ων, καθηγητής του Αμερικανικού Κολλε-
γίου Ελλάδος και αναλυτής διεθνών θε-
μάτων του ΑΝΤ1.  

<<<<<<<

Το στοίχημα για τον πρό-
εδρο της Τουρκίας είναι
η αποκατάσταση της εμ-
πιστοσύνης στην τουρκι-
κή οικονομία, η σταθε-
ροποίηση της λίρας,
η μείωση του κόστους
ζωής και η τιθάσευση
του πληθωρισμού. 

<<<<<<<

Ο Κεμάλ Μπαϊκαλί,
ακτιβιστής και πολιτι-
κός αναλυτής, ο δρ Σερ-
τάτς Σονάν, επίκουρος
καθηγητής Πολιτικών
Επιστημών και Διεθνών
Σπουδών και ο Σαμί
Οζουσλού, αρχισυντά-
κτης του Kanal SΙMTV,
μιλάνε στην «Κ».

Ψήφος λόγω κοσμικού τρόπου ζωής
Πώς είδε τα αποτελέσματα της πρώτης Κυριακής των τουρκικών εκλογών η τ/κ κοινότητα – Η οικονομία είχε κυρίαρχο ρόλο 

Την περασμένη Κυριακή 14 Μαΐου τον Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου ψήφισε το 54,01% και τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερντο-
γάν το 36,59%, των Τούρκων και Τ/κ με διπλή υπηκοότητα ψηφοφόρων στα Κατεχόμενα. 

Ετερογενής ομάδα
ψηφοφόρων

Σχετικά με το αν μπορούμε να
διακινδυνεύσουμε κάποια συμπε-
ράσματα από τα ποσοστά που
έλαβαν από τους Τούρκους ψη-
φοφόρους στη βόρεια Κύπρο ο
Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου (54,01%)
και ο Ταγίπ Ερντογάν (36,59%) ο
Κεμάλ Μπαϊκαλί λέει χαρακτηρι-
στικά: « Όχι απαραίτητα» και συμ-
πληρώνει πως παρά το γεγονός
ότι ο κ. Ερντογάν προηγήθηκε
στον πρώτο γύρο, τόσο ο ίδιος όσο
και το κόμμα του γνώρισαν μεγά-
λες απώλειες σε αυτές τις εκλο-
γές. Οι Τούρκοι πολίτες που δια-
μένουν στην Κύπρο και έχουν δι-
καίωμα ψήφου, ψήφισαν σύμφω-
να με αυτήν την τάση –όπως και οι
περισσότερες κοσμικές πόλεις
στην Τουρκία. Ακριβώς όπως οι
Τούρκοι πολίτες που ψηφίζουν
στην Τουρκία, οι Τούρκοι πολίτες
που διαμένουν στην Κύπρο και
έχουν δικαίωμα ψήφου έχουν
διάφορα κίνητρα στην κάλπη. Ο κ.
Σονάν λέει πως οι ψηφοφόροι
που ψήφισαν στην Κύπρο είναι εί-
τε Τούρκοι με διπλή υπηκοότητα,
όσοι εργάζονται στο Βορρά (ορι-
σμένοι από αυτούς είναι και του
λευκού κολλάρου) και φοιτητές,
είτε είναι ορισμένοι Τουρκοκύπρι-
οι που έχουν διπλή υπηκοότητα.
«Ως εκ τούτου, μιλάμε για μια ετε-
ρογενή ομάδα. Η συμμετοχή ήταν
52%. Με άλλα λόγια, ψήφισαν πε-
ρίπου 68 χιλιάδες ψηφοφόροι.
Πάνω από το 53% από αυτούς ψή-
φισαν τον κ. Κιλιτσντάρογλου και
το 39% τον κ. Ερντογάν. Το 2014,
ο Ερντογάν είχε συγκεντρώσει
σχεδόν το 55% των ψήφων, ενώ
στις προεδρικές εκλογές του
2018 είχε λάβει σχεδόν το 49%».
Ο κ. Οζουσλού λέει πως η εκλογι-
κή επιτυχία του κ. Κιλιτσντάρο-
γλου οφείλεται στον τρόπο ζωής
στο νησί. «Θα ήθελα να σας υπεν-
θυμίσω ότι ο Κιλιτσντάρογλου εί-
ναι μπροστά και σε μεγάλες πό-
λεις της Τουρκίας, όπου ο σύγχρο-
νος τρόπος ζωής είναι κοινός,
όπως η Κωνσταντινούπολη, η Άγ-
κυρα, η Σμύρνη και η Αττάλεια.
Επιπλέον, η αντίδραση προς τον
Ερντογάν και το ΑΚΡ στην τουρκο-
κυπριακή κοινότητα επηρέασε και
στους Τούρκους ψηφοφόρους
που ζουν στην Κύπρο. Επίσης, πι-
στεύω ότι οι Κύπριοι που έχουν
και τουρκική υπηκοότητα, ψήφι-
σαν υπέρ του Κεμάλ Κιλιτσντάρο-
γλου».

ΚΥ
Π

Ε
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Η νέα λίστα κυρώσεων του Ηνω-
μένου Βασιλείου και των ΗΠΑ δεν
βρήκε την κυβέρνηση απροετοί-
μαστη, αλλά το αντίθετο. Η πολι-
τική του «no surprise policy» ακο-
λουθήθηκε τόσο τον περασμένο
Απρίλη όσο και την περασμένη
Πέμπτη. Την πρώτη φορά η Βικτώ-
ρια Νιούλαντ είχε επικοινωνήσει
προσωπικά με τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας Νίκο Χριστοδουλίδη
για να τον προετοιμάσει για τη
συμπερίληψη Κυπρίων στη λίστα,
ενώ στη συνέχεια η Αμερικανίδα
πρέσβειρα αλλά και ο Βρετανός
ύπατος αρμοστής συναντήθηκαν
με τον υπουργό Εξωτερικών Κων-
σταντίνο Κόμπο. Η κυβέρνηση
γνώριζε από νωρίς πως μία νέα λί-
στα κυρώσεων θα ακολουθούσε
τουλάχιστον από πλευράς ΗΠΑ
και θα περιλάμβανε κυπριακές ον-
τότητες. Από τότε εκτυλίχθηκε ένα

οργιώδες παρασκήνιο με παρόχους
υπηρεσιών να επιχειρούν να μά-
θουν από την κυβέρνηση και άλλες
αρμόδιες πηγές αν οι ίδιοι βρίσκον-
ται στη λίστα ή όχι. 

Αναβρασμός υπήρξε για το μέ-
γεθος των συνεπειών, με κύριο
τον Παγκύπριο Δικηγορικό Σύν-
δεσμο να θέτει ζήτημα ισορροπιών
ούτως ώστε να μην καταστραφεί
ο τομέας των υπηρεσιών. Παρότι
φημολογείτο πως θα βρίσκονταν
σοβαρά ονόματα στη λίστα, το
αποτέλεσμα φέρεται να προκάλεσε
σε πολλούς ανακούφιση. Το μεγάλο
ζήτημα ωστόσο που μένει επί του
παρόντος αναπάντητο είναι με
ποιο τρόπο θα καταφέρει η Πολιτεία
να διασφαλίσει την αξιοπιστία της
χώρας με ένα στρατηγικό σχεδια-
σμό που θα βοηθάει και στη συμ-
μόρφωση των παρόχων αλλά και
στον έλεγχό τους. 

Οι προϋποθέσεις
Ο Νίκος Χριστοδουλίδης ενη-

μερώθηκε στο τέλος Απριλίου, ενό-
σω βρισκόταν σε ταξίδι στο εξω-
τερικό, πως οι Βρετανοί ήταν έτοιμοι
να παράσχουν όση βοήθεια χρει-
αζόταν, νοουμένου ότι θα υλοποι-
ούσε δύο συγκεκριμένα ζητήματα: 

• Την ενιαία εποπτική αρχή,
την οποία είχε ήδη αποκαλύψει η
«Κ» σε δημοσίευμα, με τη σημαν-
τική συμβολή των Βρετανών τε-
χνοκρατών και 

• Τη δέσμευση ότι θα υλοποιήσει
την προεκλογική του δέσμευση
για διαχωρισμό των εξουσιών του
γενικού εισαγγελέα ως νομικού
συμβούλου του κράτους από τον
ρόλο του δημόσιου κατήγορου, κα-
θώς αυτό, όπως υποστηρίζεται, θα
συμβάλει και στη διαφάνεια αλλά
και θα μειώσει την υφιστάμενη κω-
λυσιεργία. Υπενθυμίζεται άλλωστε
πως στις αρχές του μήνα, οι ΗΠΑ
απέστειλαν 800 σελίδες με στοιχεία,
λεπτομέρειες και διαδρομές για τις
κυρώσεις. Στοιχεία που ζήτησε η
κυβέρνηση και θα μελετήσει διε-
ξοδικά η Γενική Εισαγγελία. 

Η ενιαία εποπτική αρχή
Αυτή πάντως η προσέγγιση θύ-

μισε σε πολιτικούς κύκλους τα

καμπανάκια κινδύνου που κτυ-
πούσαν επί εποχής πολιτογραφή-
σεων οι Βρυξέλλες, με την κυβέρ-
νηση Αναστασιάδη ωστόσο να
κλείνει τα αφτιά και να μιλάει για
πολιτικές σκοπιμότητες άλλων
κρατών-μελών, τα οποία επιβου-
λεύονταν το κυπριακό επενδυτικό
πρόγραμμα. Στην περίπτωση των
σημερινών κυρώσεων πάντως, ο
Νίκος Χριστοδουλίδης έχει δε-
σμευτεί για λήψη μέτρων με τη
δημιουργία της ενιαίας εποπτικής
αρχής και την εμπλοκή των ξένων
εμπειρογνωμόνων, ακολουθώντας
πλήρως το βρετανικό μοντέλο.
Ήδη, ο υπουργός Ευρώπης του
Ηνωμένου Βασιλείου Λέο Ντόχερτι
είχε επιβεβαιώσει στην «Κ» πως
η βρετανική τεχνογνωσία βρίσκε-
ται στο τραπέζι και αφορά τόσο
την αντιμετώπιση της παράνομης
χρηματοδότησης όσο και την υπο-
στήριξη σε θέματα έρευνας για
επιβολή ή αντιμετώπιση πιθανής
παράκαμψης των κυρώσεων. Σύμ-
φωνα με πηγές της «Κ» οι Βρετανοί
αναμένεται να εμπλουτίσουν την
ομάδα με περισσότερο κόσμο και
από περισσότερα τμήματα. Βοή-
θεια θα παρέχουν και οι ΗΠΑ με
εμπειρογνώμονες. Ήδη η κυβέρ-
νηση έχει αποδεσμεύσει κονδύλι

για την πρόσληψη ξένων εμπει-
ρογνωμόνων και παροχή συμβου-
λευτικών υπηρεσιών, στο πλαίσιο
της σύστασης της Εθνικής Μονά-
δας Ελέγχου Κυρώσεων, η οποία
δεν έχει λειτουργήσει ακόμα. Στό-
χος είναι να διοριστεί ένα υπεύ-
θυνο πρόσωπο που θα συντονίζει
όλες τις ενέργειες και τις επισκέ-
ψεις που θα αφορούν το εν λόγω
ζήτημα. Πάντως, μέχρι στιγμής
δεν έχει δοθεί συγκεκριμένο χρο-
νοδιάγραμμα για το πότε θα λει-
τουργήσει η εν λόγω ενιαία επο-
πτική αρχή. 

Η ενιαία εποπτική αρχή βεβαίως
ήταν κάτι το οποίο συζητείτο και
στο παρελθόν, καθώς πολλοί ήταν
εκείνοι που αντιδρούσαν με την
υφιστάμενη αυτορρύθμιση επαγ-
γελμάτων όπως είναι οι ελεγκτές
που τους ελέγχει ο ΣΕΛΚ και τους
δικηγόρους ο Παγκύπριος Δικη-
γορικός Σύλλογος. Συγκεκριμένη
πρόταση είχε κατατεθεί και από
τον τέως CEO της PwC Ευγένιο Ευ-
γενίου το 2020, πρόταση που εξε-
τάζει και η κυβέρνηση σήμερα. Το
μεγάλο ερώτημα βεβαίως που εγεί-
ρεται είναι αν μία τέτοια εποπτική
αρχή θα μπορεί να λειτουργεί επαρ-
κώς ή αν θα ξεκινήσει η μόνιμη
επωδός της υποστελέχωσης και

της έλλειψης «όπλων» για να λει-
τουργήσουν σωστά. 

Η αλλαγή νοοτροπίας 
Το πώς θα διαμορφωθεί η ενιαία

εποπτική αρχή και πώς θα λειτουργεί
είναι ένα σημαντικό ζήτημα, ωστόσο
δεν μπορεί να λύσει όλα τα ζητήματα
που εκθέτουν τη χώρα. Από την
επιβολή των κυρώσεων μέχρι το
ξέπλυμα βρώμικου χρήματος. Ση-
μαντικό σημείο θεωρείται και η ενί-
σχυση των υφιστάμενων θεσμών,
όπως είναι η ΜΟΚΑΣ αλλά και η γε-
νικότερη νοοτροπία των παρόχων
υπηρεσιών. Η Μονάδα Καταπολέ-
μησης Αδικημάτων Συγκάλυψης,
αν και δεν συνδέεται άμεσα με τις
λίστες των κυρώσεων, έχει αναμ-
φίβολα ένα σημαντικό ρόλο να επι-
τελέσει και θα μπορούσε να προ-
λάβει καταστάσεις που έπληξαν το
όνομα της χώρας, αν ενισχυόταν
και λειτουργούσε επαρκώς. Διαφω-
τιστική ήταν, για παράδειγμα, η έκ-
θεση της Moneyval το 2020, που
ενώ σημείωνε πως η ΜΟΚΑΣ έχει
την ικανότητα να υποστηρίξει τις
λειτουργικές ανάγκες των αρμόδιων
αρχών, μέσω της ανάλυσης και της
παροχής πληροφοριών κάνει λόγο
για «σημαντικές αδυναμίες» που
παρεμποδίζουν την αποτελεσμα-

τικότητα του πλαισίου καταπολέ-
μησης ξεπλύματος χρήματος και
χρηματοδότησης της τρομοκρατίας.
Είναι άλλωστε γνωστό πως η επα-
ναλαμβανόμενη τοποθέτηση της
ΜΟΚΑΣ μπροστά στα όσα προηγή-
θηκαν με τις πολιτογραφήσεις ήταν
ότι δεν έχει τα κατάλληλα όπλα. 

Διαφωνίες δικηγόρων
Σε ό,τι αφορά τον Παγκύπριο Δι-

κηγορικό Σύλλογο, δεν πέρασε κα-
θόλου απαρατήρητη η ένταση με
την οποία ο πρόεδρος του Χρίστος
Κληρίδης τοποθετείτο όλο αυτό το
διάστημα για τις κυρώσεις και τις
επιπτώσεις. Ένταση που για κά-
ποιους ήταν μία προσπάθεια διά-
σωσης της εικόνας του επαγγέλμα-
τος, για τους πιο καχύποπτους μία
προσπάθεια κάλυψης συγκεκριμέ-
νων νομικών κύκλων. Καθόλου τυ-
χαία η αμυντική αναφορά του ότι
«τα δισεκατομμύρια των Ρώσων
ολιγαρχών δεν είναι η Κύπρος που
τα έχει μασήσει αλλά χώρες όπως
η Αγγλία και η Γερμανία» αλλά και
η πρόσφατη, περί τάσης να είμαστε
βασιλικότεροι του βασιλέως, καθώς
όπως είπε «οι κυρώσεις των Βρε-
τανών και των Αμερικανών δεν
είναι δεσμευτικές για την Κύπρο
και όμως η εφαρμογή τους γίνεται

με τέτοιο τρόπο που συνιστά συμ-
μόρφωση υπέρ του δέοντος και
αυτό πρέπει να σταματήσει». Σε
αυτό το πλαίσιο πάντως αντέδρασε
ο Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος
Λευκωσίας που διαχώρισε τη θέση
του, υπογραμμίζοντας σε ανακοί-
νωση πως οι εν λόγω θέσεις δεν
είναι αποτέλεσμα συλλογικών απο-
φάσεων αλλά προσωπικών απόψε-
ων. Ήδη, εντός του δικηγορικού
κόσμου επικρατεί έντονη αναστά-
τωση και αναβρασμός για το γεγονός
ότι λίγοι και συγκεκριμένοι δικη-
γόροι έχουν πλήξει με τις κινήσεις
τους την αξιοπιστία της χώρας και
το επάγγελμα γενικότερα. Αυτή η
τάση θεωρεί πως θα έπρεπε να λη-
φθούν ήδη μέτρα αλλά και συμμόρ-
φωση στις υποδείξεις της Ε.Ε., του
Ηνωμένου Βασιλείου και των ΗΠΑ.
Το ζήτημα βεβαίως που προκύπτει
είναι ότι ο Παγκύπριος Δικηγορικός
Σύλλογος θα μπορούσε να προλάβει
αν ήθελε καταστάσεις, ιδιαίτερα

μετά το Πόρισμα Νικολάτου και
αυτό που προηγήθηκε της Δήμη-
τρας Καλογήρου, παρακολουθώντας
από κοντά και ενδεχομένως επι-
βάλλοντας πρόστιμο σε εμπλεκό-
μενα δικηγορικά γραφεία. Σε αυτό
το πλαίσιο άλλωστε και το ερώτημα
του αναπληρωτή καθηγητή χρη-
ματοοικονομικής του Πανεπιστη-
μίου Κύπρου Ανδρέα Μιλιδώνη (σελ.
7) σχετικά με ποιες δράσεις ΣΕΛΚ
και Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλ-
λογος προλαβαίνουν τις κυρώσεις,
ποια πρόστιμα έχουν επιβληθεί για
τις παρατυπίες ή παρανομίες που
έχουν εντοπιστεί και για ποιο λόγο
στην περίπτωση του Δικηγορικού
Συλλόγου, δεν δημοσιοποιούνται
ονομαστικά οι αποφάσεις. 

Οικονομικές προεκτάσεις 
Μέχρι πάντως και τη δημοσιο-

ποίηση των ονομάτων, εντάθηκαν
οι φωνές που προειδοποιούσαν
για μεγάλες οικονομικές προεκτά-
σεις γύρω από τις κυρώσεις. Προ-
ειδοποιήσεις κυρίως έθετε ο Παγ-
κύπριος Δικηγορικός Σύλλογος,
σημειώνοντας ότι ο κίνδυνος είναι
ορατός και άμεσος και θα οδηγήσει
με βεβαιότητα σε αδιέξοδο έναν
σημαντικό τομέα της οικονομίας
μας, εάν δεν προβούμε στις ανά-
λογες αντισταθμιστικές ενέργειες.
Την απάντηση έδωσε ο πρόεδρος
του Δημοσιονομικού Συμβουλίου
Μιχάλης Περσιάνης, καλώντας την
κυβέρνηση να λάβει σκληρά μέτρα,
ακολουθώντας την πολιτική του
«compliance plus» για το καλό της
οικονομίας. Όπως σημείωσε, η εν-
τύπωση που έχει δημιουργηθεί για
την κυπριακή οικονομία και τις
επιδόσεις της στα θέματα συμμόρ-
φωσης αποτελεί σημαντικό μα-
κροοικονομικό πρόβλημα. Ήταν
μία τοποθέτηση που στόχο είχε
να προλάβει το ενδεχόμενο επα-
νάληψης όσων έγιναν την περίοδο
των χρυσών διαβατηρίων, όταν οι
εμπλεκόμενοι φορείς προειδοποι-
ούσαν πως η διακοπή του προ-
γράμματος θα οδηγήσει σε αλυσι-
δωτές επιπτώσεις για την οικονομία
και στην ουσία έδεσε τα χέρια και
της κυβέρνησης και της Γενικής
Εισαγγελίας. 

<<<<<<<

Το βρετανικό μοντέλο θα
ακολουθήσει κατά γράμ-
μα η κυβέρνηση για τη
δημιουργία της ενιαίας
εποπτικής αρχής. Επί
του παρόντος, πάντως,
είναι άγνωστο το πότε 
θα πάρει σάρκα και οστά. 

<<<<<<<

Επιπρόσθετοι Βρετανοί
εμπειρογνώμονες θα 
έρθουν το επόμενο διά-
στημα για συναντήσεις
και παροχή συμβουλευ-
τικών υπηρεσιών για 
το πώς θα λειτουργήσει 
η εν λόγω αρχή.

Το εκκρεμές 
ενός brandname

που λέγεται Κύπρος  
Η εμπλοκή προσώπων και εταιρειών στις λίστες κυρώσεων 

έχει προκαλέσει ήδη ζημιά στην αξιοπιστία της χώρας 

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης έχει δεσμευτεί πως θα συμμορφωθεί πλήρως η Κυπριακή Δημοκρατία στις υποδείξεις του Ηνωμένου Βασιλείου και των
ΗΠΑ για να καθαρίσει, όπως είπε, το όνομα της χώρας. 
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Από τα μικρά, κρίνεις πολλά 

H νέα κυβέρνηση μετρά ογδόν-
τα μέρες στο τιμόνι της χώ-
ρας. Σε αυτό το μικρό διά-

στημα δεν χρειάστηκε, ευτυχώς,
να διαχειριστεί κάποιο μεγάλο θέμα.
Είναι όμως δεδομένο πλέον και
στους φανατικότερους υποστηρι-
χτές τους πως υπάρχουν αφενός
ζητήματα οργάνωσης, που δεν είναι
το πιο σημαντικό γιατί μπορούν
να διορθωθούν, και αφετέρου δο-
μικά ζητήματα νοοτροπίας που
είναι σαφώς πιο σημαντικά και
πολύ πιο δύσκολο να τα διορθώσεις. 

Η επανάληψη του ίδιου σκηνικού
με διαφορά μερικών ημερών σε
σχέση με τους διορισμούς των συμ-
βούλων των υπουργών δείχνει ακρι-
βώς το πρόβλημα στη νοοτροπία.
Μετά το πρώτο περιστατικό με τον

διορισμό της δεκαεννιάχρονης, την
είδηση πως τελικά δεν υπάρχει νο-
μοθετικό πλαίσιο και τη συνάντηση
του Πρόεδρου της Δημοκρατίας με
τον γενικό ελεγκτή θα περίμενε κα-
νείς πως θα εξέταζαν όλους τους
συμβούλους με τα ελάχιστα προ-
σόντα αυτού του πλαισίου και πως
θα έκλεινε εκεί το ζήτημα. Όχι μόνο
δεν έκαναν αυτό το αυτονόητο,
αλλά όταν ξεκίνησε το νέο κύμα
αποκαλύψεων για διορισμούς που
είναι εκτός αυτού του πλαισίου, ξε-
κίνησαν τις δικαιολογίες, που δεν
έπειθαν κανέναν, δικαιολογίες που
έπρεπε να διαψεύδουν ή να διορ-
θώνουν οι ίδιοι ανά δίωρο. 

Το χειρότερο ήταν η θυματο-
ποίησηενός προσώπου που σήμερα
έχει καθαρό ποινικό μητρώο. Ο

ποινικός κώδικας δίνει δεύτερη ευ-
καιρία, αναλόγως του αδικήματος
-μετά από την πάροδο κάποιων
χρόνων για κάποια αδικήματα- το
ποινικό μητρώο καθαρίζει. Θέλει
η ποινική δικονομία την επανέν-
ταξη αυτών των ανθρώπων στην
κοινωνία. Δυστυχώς, οι πολιτικοί,
και όχι μόνο, ταγοί καταδίκασαν
για δεύτερη φορά την κατά τ’ άλλα
φίλη και συνεργάτιδα. Περίμενα
από τον υφυπουργό Πολιτισμού
να βγει με παρρησία και να σταθεί
στο πλευρό της συνεργάτιδάς του,
να υπεραμυνθεί της απόφασής του,
του δικαιώματος του προσώπου
αυτού να βρει ξανά τα πόδια του
και να σταθεί απέναντι στα αιμα-
τοβαμμένα πληκτρολόγια των κοι-
νωνικών δικτύων αλλά και στις αι-

ματοβαμμένες, δυστυχώς, δημο-
σιογραφικές πένες. Αντ’ αυτού, εί-
δαμε τη χειρότερη αντίδραση. Εί-
παν ψέματα, στην αρχή πως δεν
υπάρχει τέτοιο όνομα στο υφυ-
πουργείο, στη συνέχεια, όταν είδαν
πως αυτό δεν στέκει, πως ήταν εκεί
δοκιμαστικά! 

Κερασάκι στην τούρτα, ο Νικό-
λας Παπαδόπουλος που κατηγό-
ρησε, για άλλη μια φορά, «το πα-
ραδοσιακό πολιτικό κατεστημένο»
πως διαδίδει ψευδείς ειδήσεις επει-
δή δεν χώνεψε ακόμα την επικρά-
τηση του Νίκου Χριστοδουλίδη
απέναντι σε αυτό το κατεστημένο.
Θα το επαναλάβω και από αυτή τη
στήλη. Ο Νικόλας Παπαδόπουλος
είναι ο ορισμός του παραδοσιακού
πολιτικού κατεστημένου. Αν ανοί-

ξουμε το πολιτικό λεξικό της χώρας
μας στο λήμμα «παραδοσιακό πο-
λιτικό κατεστημένο» θα βρούμε δί-
πλα, ως επεξήγηση, με λεβεντιά,
με καμάρι, τις λέξεις ΔΗΚΟ και Πα-
παδόπουλος. Μάλλον με αυτή τη
νοοτροπία εμποτίστηκε και ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας. Ό,τι έκαναν
σε αυτά τα ζητήματα, όζει παρα-
δοσιακό πολιτικό κατεστημένο.
Ζυμώσεις παλαιοκομματικές, ωσμώ-
σεις ρουσφετιού. 

Από αυτά τα μικρά κρίνονται
συνήθως χαρακτήρες και προθέσεις.
Η συνεχής προσπάθεια να ξεγελά-
σουν, να βάλουν ζητήματα κάτω
από το χαλί, να θεωρούν πως είμα-
στε όλοι λιγότεροι έξυπνοι από αυ-
τούς, η προσωποποίηση και ο εκτρο-
χιασμός των θεμάτων ως κτυπήματα

στον ίδιο τον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας δεν βοηθούν. Αντιθέτως,
εντείνουν το μουρμουρητό, αυξά-
νουν την απογοήτευση και δείχνουν
πως δεν έχουν διάθεση να προχω-
ρήσουν σε αυτό που υποσχέθηκαν
στον κυπριακό λαό. Το κάτι διαφο-
ρετικό, τη διακυβέρνηση μακριά
από κομματικές ατζέντες. Οι πρώτες
κινήσεις δείχνουν, δυστυχώς, πως
τα κομματικά βαρίδια, σε αυτά τα
κόμματα του κατεστημένου, είναι
σαφώς πιο μεγάλα από τους πρώτους
πρόχειρους υπολογισμούς. Μακάρι
να διαψευστούμε. Μακάρι. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ και πρόεδρος Κοι-
νοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών.
@dmdemetriou

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Παραφράζοντας τους Μαρξ και
Ένγκελς, ένα φάντασμα πλανιέται
στην Ευρώπη, το φάντασμα των
δυτικών κυρώσεων. Η παντιέρα
ενός «μανιφέστου», που απλώνεται
απ’ άκρη σ’ άκρη στη σημερινή
Ευρώπη, αυτή που έχει να κάνει
με την απόφαση της Δύσης να επι-
βάλει κυρώσεις σε όσους κάλυπταν
τα νώτα ολιγαρχών που συνδέονται
με το καθεστώς Πούτιν, φαίνεται
πως βρήκε κάποιους πολέμιούς της
και στην Κύπρο, που φαίνεται ότι
επέμεναν να παρέχουν διευκολύν-
σεις στους πιο πάνω. Πλέον, μετά
τις αμερικανοβρετανικές κυρώσεις
που επιβλήθηκαν σε κυπριακές ον-
τότητες (πρόσωπα, δικηγορικά γρα-
φεία, εταιρείες παροχής υπηρεσιών)
για τον ρόλο μεσαζόντων, η Κυ-
πριακή Δημοκρατία καταβάλλει
προσπάθειες για να διασώσει το
όνομά της. Όντως ελλοχεύει ο κίν-
δυνος να πληγεί η αξιοπιστία, η
φήμη και το κύρος μιας χώρας μετά
τις αμερικανοβρετανικές κυρώσεις;
Αυτό είναι ένα ερώτημα που πλα-
νάται αυτές τις μέρες στη δημόσια
σφαίρα, με φωνές, όπως ο Παγκύ-
πριος Δικηγορικός Σύλλογος, να
ρίχνουν το θέμα στα μαλακά, και
άλλες, όπως ο Δικηγορικός Σύλλογος
Λευκωσίας, να κρούουν τον κώδωνα
του κινδύνου. Επίσης, τι διακυ-
βεύεται, εάν μιλάμε για τέτοιου εί-
δους διολίσθηση μιας χώρας, όπως
η Κύπρος; Ενώ την ίδια ώρα αι-
ωρείται το ερώτημα, εάν τα προ-
ηγούμενα χρόνια υπήρξαν φωνές
προειδοποίησης, οι οποίες δεν λή-
φθηκαν υπόψη.

Νέα φάση κυρώσεων
«Είναι σημαντικό να γίνει αντι-

ληπτό ότι έχουμε περάσει σε μια
νέα φάση του πολέμου των κυρώ-
σεων», δηλώνει στην «Κ» ο καθη-
γητής χρηματοοικονομικών στο
Πανεπιστήμιο Κύπρου, Σταύρος
Ζένιος, εξηγώντας ότι πλέον τιμω-
ρούνται όχι μόνο οι συνεργάτες
του καθεστώτος Πούτιν αλλά και
όσοι τυχόν τους βοηθούν να πα-
ρακάμψουν τις κυρώσεις, κάτι που
διευρύνει το φάσμα των δραστη-
ριοτήτων που τραβούν την προ-
σοχή των αρχών των ΗΠΑ και του
Η.Β., αλλά και της Ε.Ε. «Έχουμε
περάσει στη φάση της εφαρμογής
των κυρώσεων, όχι απλώς της επι-
βολής τους. Βλέπουν οι χώρες πλέον
προδραστικά την εφαρμογή των
κυρώσεων και όχι αντιδραστικά
εκ των υστέρων σε παραβιάσεις.
Πολλές εταιρείες στην Κύπρο που
παρέχουν υπηρεσίες σε Ρώσους
μπορεί να βρεθούν εκτεθειμένες,
πρόκειται για παράπλευρες απώ-
λειες του πολέμου των κυρώσεων
και πρέπει να είναι προσεκτικές»,
συμπληρώνει. Όσον αφορά τη φή-
μη της χώρας, απαντά ότι βεβαίως
επηρεάζεται αρνητικά, ιδίως διότι
κατ’ επανάληψη παρουσιάζουμε
μια εικόνα ενός κράτους χωρίς
επαρκείς θεσμούς. «Είχαμε τα προ-
βλήματα με το ξέπλυμα βρόμικου
χρήματος πριν από την κρίση του
2013 που μας επέφερε μεγάλα δεινά,
είχαμε το σκάνδαλο με τα χρυσά

διαβατήρια που μας εξέθεσε διε-
θνώς με ανώτατους αξιωματούχους
να γίνονται πρωτοσέλιδο στα διε-
θνή μέσα, και τώρα αυτό. Οι επι-
πτώσεις είναι αλυσιδωτές. Πρώτα
επηρεάστηκαν οι συγκεκριμένες
εταιρείες, μετά οι πελάτες τους,
ακόμη και αυτοί που είναι καθόλα
αμέτοχοι, μετά ολόκληρος ο τομέας
που χάνει αξιοπιστία, και μετά η
χώρα», τονίζει ο κ. Ζένιος.

Χαμηλά σε δείκτες
Την ίδια ώρα ο καθηγητής χρη-

ματοοικονομικώνστοΠανεπιστήμιο
Κύπρου, Ανδρέας Μιλιδώνης, δια-
βεβαιώνει ότι οι επιπτώσεις από τις
κυρώσεις είναι οπωσδήποτε αρνη-
τικές και αποτελούν ακόμα ένα
πλήγμα στην αξιοπιστία της Κύπρου.
Μιλώντας στην «Κ» αναφέρει ότι
η αρνητική δημοσιότητα που πήρε
το όλο θέμα ανά το παγκόσμιο, μετά
το πρώτο πακέτο κυρώσεων του
Απριλίου, ήταν πολύ μεγάλη και,
δυστυχώς, αναμένεται να υπάρξει
και συνέχεια τις επόμενες ημέρες
(οι δηλώσεις του κ. Μιλιδώνηέγιναν
την Τετάρτη, 17 Μαΐου). Παράλληλα,
επισημαίνει ότι παρά τις προειδο-
ποιήσεις που ακούγονταν τουλά-
χιστον από το 2018 εντός και εκτός

Κύπρου, η Κύπρος συνέχιζε να
παίζει με τη φωτιά, με αποτέλεσμα
σήμερα να εισπράττουμε το κόστος
αυτών των ριψοκίνδυνων ενεργειών.
«Φέρνω ως παράδειγμα τους δείκτες
που καταγράφουν τη διεθνή αντί-
ληψη για την αξιοπιστία μιας χώρας.
Συγκεκριμένα, με βάση τον πιο γνω-
στό ενδεχομένως δείκτη, τον Δείκτη
Αντίληψης Διαφθοράς (ΔΑΔ) της
μη-κυβερνητικής οργάνωσης ‘‘Tran-
sparency International’’, από το
2012 και μετά, η Κύπρος βρίσκεται
σε πτωτική πορεία, σε σχέση με
την Ελλάδα, αλλά και την υπόλοιπη
Ευρώπη. Με επικέντρωση σε ένα
αρνητικό σενάριο, που θέλει, σύμ-
φωνα με τον κ. Μιλιδώνη, μετά τις
κυρώσεις Απριλίου και τις αναμε-
νόμενες στις επόμενες μέρες να
χειροτερεύει η βαθμολογία της Κύ-
πρου σε έναν δείκτη, όπως ο ΔΑΔ,
ο ίδιος αναφέρει ότι «αναμένουμε
να έχουμε αρνητική προδιάθεση
από πιθανούς επενδυτές που προ-
έρχονται από χώρες που βρίσκονται
στα ψηλά επίπεδα αυτού του δείκτη.
Αυτό μεταφράζεται σε ακύρωση ή
παγοποίησηενδιαφέροντος για ποι-
οτικές επενδύσεις στη χώρα μας,
οι οποίες θα μπορούν να ενισχύσουν
την πραγματική οικονομία και να

φέρουν υγιής, μακροπρόθεσμη ανά-
πτυξη, όπως τη δημιουργία ποιοτι-
κών θέσεων εργασίας, και τη με-
ταφορά τεχνογνωσίας. 

Οι λύσεις
Το ζητούμενο, όπως εκφράστηκε

δημόσια από την κυβέρνηση, είναι
να δοθούν άμεσα λύσεις, για να
μην πληγεί ανεπανόρθωτα η αξιο-
πιστία και η φήμη της χώρας. «Μια
ενιαία Εποπτική Αρχή για τα Δι-
κηγορικά και Ελεγκτικά Γραφεία
θεωρώ ότι είναι απαραίτητη για τη
χώρα μας, σε μια μικρή κοινωνία
το σύστημα δεν μπορεί να αυτο-
ρυθμίζεται», τονίζει ο Σταύρος Ζέ-
νιος. «Ακόμη και συνεργασία με
τον Ευρωπαίο Επίτροπο για θέματα
επιβολής των κυρώσεων πρέπει να
επιδιώξουμε. Δείτε πόσο αναβαθ-
μίστηκε η εποπτεία των τραπεζών
μέσω της ΕΚΤ, και αναλογιστείτε
πόσο υστερούσαμε παραμένοντας
μόνοι μας. Επίσης, ως μέρος της
Κοινοπολιτείας θα μπορούσαμε να
αξιοποιήσουμε τεχνοκρατική βοή-
θεια από το Η.Β., αφού φαίνεται
ότι οι ΗΠΑ και το Η.Β. ηγούνται
των προσπαθειών για εφαρμογή
κυρώσεων, ενώ η Ε.Ε. το έχει αφήσει
εν πολλοίς στα κράτη-μέλη. Η ανα-

βάθμιση των συμβουλευτικών επι-
τροπών και μονάδων σε Αρχή εφαρ-
μογής Κυρώσεων κατά το πρότυπο
του Η.Β. και με τη βοήθεια της Ε.Ε.
θα είναι ένα πολύ σημαντικό βήμα.
Θα διευκολύνει τόσο τις εταιρείες
που ενδεχομένως να κινδυνεύουν
να παραβιάσουν τις κυρώσεις, αλλά
και θα στείλει το σωστό μήνυμα
διεθνώς» λέει. 

Ερωτήματα εποπτείας
Από την πλευρά του, ο Ανδρέας

Μιλιδώνης επισημαίνει ότι η πρό-
ληψη είναι καλύτερη από τη θερα-
πεία, αναφερόμενος στην ανάγκη
για περισσότερα μέτρα πρόληψης
κινδύνων, αντί μετριασμού των ζη-
μιών μετά τις συνέπειες. Εδώ φέρνει
ως παράδειγμα την εποπτεία των
δικηγόρων και των λογιστών. Μο-
λονότι είναι αντιληπτό ότι οι επαγ-
γελματίες αυτών των κλάδων επο-
πτεύονται από τους επαγγελματι-
κούς συνδέσμους του κλάδου, εάν
ανατρέξει ένας εξωτερικός παρα-
τηρητής (τόσο εντός όσο και εκτός
Κύπρου) στις ιστοσελίδες και των
δύο επαγγελματικών συνδέσμων,
του δημιουργούνται τα ακόλουθα
ερωτήματα:

- Ποιες προληπτικές δράσεις

υπάρχουν για να προλαβαίνουν
αυτές τις κυρώσεις; 

- Αν αυτές οι προληπτικές δρά-
σεις υφίστανται, πόσοι έλεγχοι
(δηλ. χωρίς καταγγελία) έγιναν από
τον καιρό του κουρέματος και σε
πόσες από αυτές τις δράσεις έχουν
εντοπιστεί πειθαρχικά αδικήματα;

- Πόσα πρόστιμα έχουν επιβλη-
θεί για τις παρατυπίες ή παρανομίες
που έχουν εντοπιστεί; 

- Ήταν σημαντικά αυτά τα πρό-
στιμα για τον κύκλο εργασιών των
κατηγορουμένων ή αμελητέα;

- Εστιάζοντας στον Παγκύπριο
Δικηγορικό Σύλλογο (ΠΔΣ), αντι-
λαμβάνεται κανείς ότι το 2020 εκ-
κρεμούσαν πέραν των 2.000 πει-
θαρχικών υποθέσεων ενώπιόν του
(ο οποίος αριθμεί γύρω στα 4.500
μέλη). Τι έγινε με αυτές τις υποθέ-
σεις;

- Τέλος, γιατί ο ΠΔΣ δεν ανακοι-
νώνει ονομαστικά τις αποφάσεις
του ως εποπτικό όργανο, όπως γί-
νεται στο Ηνωμένο Βασίλειο;

Σύμφωνα με τον κ. Μιλιδώνη,
απαντήσεις στα πιο πάνω ερωτή-
ματα θα συμβάλουν από τη μία
στην αύξηση της διαφάνειας και
από την άλλη, θα βοηθήσουν, κατά
την άποψή του, τη θέση των πιο
πάνω κλάδων, αφού θα μπορούν
να αποδείξουν ότι γίνονται προ-
ληπτικά δράσεις για τον έλεγχο
των εποπτευομένων. «Τέλος, με
βρίσκει σύμφωνο η συζήτηση που
φαίνεται να κερδίζει έδαφος στα
μέσα μαζικής ενημέρωσης, δηλαδή
η δημιουργία ανεξάρτητης εποπτι-
κής αρχής για τους πιο πάνω επαγ-
γελματικούς κλάδους, χωρίς αυτό
να σημαίνει ότι οι επαγγελματικοί
κλάδοι θα πρέπει να σταματήσουν
να έχουν τα δικά τους πειθαρχικά
σώματα», προσθέτει.

Τι ισχύει στο εξωτερικό
Ο καθηγητής Σταύρος Ζένιος

μάς βοηθά να κατανοήσουμε το
πώς λειτουργεί η συμμόρφωση με
τις κυρώσεις σε χώρες του εξωτε-
ρικού. Συγκεκριμένα τοποθετείται
ως εξής: «Οπωσδήποτε σε χώρες
με αυστηρότερη εποπτεία η συμ-
μόρφωση με κυρώσεις είναι σχετικά
ευκολότερη υπόθεση, και λέω ‘‘σχε-
τικά’’ διότι μιλάμε για ένα εντελώς
νέο φάσμα υποχρεώσεων που έχουν
να αντιμετωπίσουν οι επιχειρήσεις,
για αχαρτογράφητα νερά σε πολλές
περιπτώσεις. Ωστόσο, κάποιες χώ-
ρες, ιδιαίτερα οι ΗΠΑ και το Η.Β.
έχουν αναβαθμίσει το θέμα της
εφαρμογής των κυρώσεων. Δεν αρ-
κεί να αποφασίζεις για κυρώσεις,
απαιτούνται και μηχανισμοί επι-
βολής. Η Ε.Ε. πρόσφατα είχε συγ-
καλέσει σύσκεψη των κρατών-με-
λών για το θέμα της επιβολής και
νομίζω ότι ακόμη υστερεί, και αυτό
για μια μικρή χώρα είναι πρόβλημα.
Μόνοι μας δυσκολευόμαστε, ίσως
και να μη θέλουμε, και η Ε.Ε. δεν
προσφέρει ακόμη πολλή βοήθεια.
Πρέπει να δράσουμε προδραστικά,
πιο ενεργά οι επαγγελματικοί σύν-
δεσμοι και οι εποπτικές αρχές, και
τονίζω το προδραστικά, διότι, όταν
επιβάλλουν επιπρόσθετες κυρώσεις
οι ΗΠΑ ή το Η.Β., τρέχουμε, και το
πρόβλημα δεν μαζεύεται.

Οι κυρώσεις και η φήμη μιας χώρας
Οι Στ. Ζένιος και Α. Μιλιδώνης σχολιάζουν το πρόβλημα από τις λίστες ΗΠΑ – Η.Β. και προτείνουν λύσεις

Στ. Ζένιος: Μια ενιαία
Εποπτική Αρχή για τα Δι-
κηγορικά και Ελεγκτικά
Γραφεία είναι απαραίτη-
τη. Σε μια μικρή κοινωνία
το σύστημα δεν μπορεί
να αυτορυθμίζεται.

Α. Μιλιδώνης:
Παρά τις προειδοποι-
ήσεις που ακούγονταν
τουλάχιστον από το 2018,
η Κύπρος συνέχιζε
να παίζει με τη φωτιά.

Μετά τις αμερικανο-βρετανικές κυρώσεις σε κυπριακές οντότητες (πρόσωπα, δικηγορικά γραφεία, εταιρείες παροχής υπηρεσιών), η Κύπρος κα-
ταβάλλει προσπάθειες για να διασώσει το όνομά της. 
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Πάντα είχα ένα όραμα για μια Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση Υγείας, όπου η
Ευρωπαϊκή Ένωση θα ήταν πιο
κοντά στον κάθεπολίτη στα θέματα
υγείας. Ένα όραμα που μέσα από
μια πρωτόγνωρη κρίση δημόσιας
υγείας, μια πανδημία, που είχε τρα-
γικές συνέπειες, αφού πάνω από
20 εκατομμύρια άνθρωποι υπολο-
γίζεται από τον ΠΟΥ έχουν χάσει
τη ζωή τους παγκόσμια, μπορέσαμε
να προχωρήσουμε δυναμικά στην
υλοποίηση» λέει σε συνέντευξή
της στην «Κ» η Ευρωπαία Επίτροπος
Υγείας Στέλλα Κυριακίδου. Ανοίγει
τα χαρτιά της για το φιλόδοξο σχέ-
διο υλοποίησης της φαρμακευτικής
μεταρρύθμισης που επί της ουσίας
σημαίνει φάρμακα για όλους. Υπο-
γραμμίζει ότι το πότε θα εγκριθεί
εξαρτάται από το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο και το Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο. Μιλάει για την συνάντησή
της με τους G7 της Υγείας εξηγών-
τας πως «με τις ΗΠΑ δημιουργή-
σαμε μόλις πρόσφατα, το πρώτο
Task Force για την υγεία. Στον κό-
σμο που ζούμε σήμερα δεν μπο-
ρούμε να αντιμετωπίσουμε τις με-
γάλες κρίσεις, ούτε τα μεγάλα θέ-
ματα υγείας, όπως τον καρκίνο,
χωρίς συνεργασίες. Οι ασθένειες
δεν γνωρίζουν σύνορα». Απαντά
για το αν σκέφτηκε ποτέ να παραι-
τηθεί κατά τη διάρκεια της ταρα-
χώδους αυτής θητείας ή αν σκέ-
φτεται το ενδεχόμενο επαναδιο-
ρισμού. 

–Ο τομέας της υγείας αποτελούσε
διαχρονικά υποσημείωση για πολ-

λά κράτη και για να είμαστε ει-
λικρινείς δεν ήταν ψηλά ούτε στις
προτεραιότητες της Ε.Ε. Να υπο-
θέσουμε πως η πανδημία έπαιξε
καταλυτικό ρόλο για να αλλάξει
ο τρόπος προσέγγισης στο κομ-
μάτι της υγείας;

–Λέω συχνά πως, μέσα από με-
γάλες κρίσεις παρουσιάζονται ταυ-
τόχρονα ευκαιρίες για μεγάλες αλ-
λαγές. Πάντα είχα ένα όραμα για
μια Ευρωπαϊκή Ένωση Υγείας,
όπου η Ευρωπαϊκή Ένωση θα ήταν
πιο κοντά στον κάθε πολίτη στα
θέματα υγείας. Ένα όραμα που μέ-
σα από μια πρωτόγνωρη κρίση δη-
μόσιας υγείας, μια πανδημία, που
είχε τραγικές συνέπειες, αφού πάνω
από 20 εκατομμύρια άνθρωποι
υπολογίζεται από τον ΠΟΥ έχουν
χάσει τη ζωή τους παγκόσμια, μπο-
ρέσαμε να προχωρήσουμε δυνα-
μικά στην υλοποίηση. Όταν ανέ-
λαβα το χαρτοφυλάκιο της υγείας,
ο συνολικός προϋπολογισμός ήταν
της τάξης των 418 εκατ. ευρώ μέχρι
το 2027. Σήμερα έχουμε δημιουρ-
γήσει το πρόγραμμα EU4Health,
με προϋπολογισμό 5,3 δισ. ευρώ.
Θα ήθελα εδώ να αναφέρω την τε-
ράστια σημασία που διαδραμάτι-
σαν από την αρχή η Πρόεδρος φον
ντερ Λάιεν και ο φίλος αντιπρό-
εδρος Μαργαρίτης Σχοινάς που εί-
χαμε το ίδιο όραμα. Η στήριξη του
αντιπροέδρου είναι για μένα πο-
λύτιμη. Γι’ αυτό ναι, η πανδημία
έπαιξε καταλυτικό ρόλο στην αλ-
λαγή της αντιμετώπισης των θε-
μάτων υγείας στην Ε.Ε., αλλά όχι
από μόνη της –είδαμε την «ευκαι-
ρία» μέσα από αυτήν την πρωτό-
γνωρη κρίση. Τολμήσαμε και υλο-
ποιήσαμε.

–Με το που αναλάβατε, βρεθήκατε
ενώπιον αυτής της μεγάλης κρί-
σης και των προεκτάσεών της.
Υπήρξε στιγμή που νιώσατε πως
είστε μόνη σας σε όλο αυτό; 

–Πιστεύω ότι όλοι οι άνθρωποι
ένιωσαν πολλές στιγμές μόνοι, δεν
αποτελώ, εξαίρεση. Παράλληλα,
όμως, βρισκόταν «στο κόκκινο» το
αίσθημα της ευθύνης. Για μένα οι
άνθρωποι δεν είναι ποτέ απλώς
αριθμοί. Στο μυαλό μου βρισκόταν
διαρκώς η δική μου ευθύνη, απέ-
ναντί τους. Στους γιατρούς και το
νοσηλευτικό προσωπικό που πά-
λευαν καθημερινά μέσα σε νοσο-
κομεία και ιατρικά κέντρα που ξε-
χείλιζαν από ασθενείς, στον φόβο
που ένιωθαν όλοι οι άνθρωποι και
ιδιαίτερα οι ευάλωτες ομάδες των
συνανθρώπων μας, στις συνέπειες
του εγκλεισμού, στην ανεργία, στη
μοναξιά και στον φόβο απέναντι
σε μια ασθένεια που ήταν εντελώς
άγνωστη. Βαδίζαμε σε αχαρτογρά-
φητα νερά, κανείς δεν ήξερε πώς
η COVID19 θα μπορούσε να εξε-
λιχθεί, κανείς δεν μπορούσε να πει
με βεβαιότητα ότι θα καταλήγαμε
σε εμβόλια τα οποία θα ήταν σε
θέση να θωρακίσουν τις κοινωνίες
μας απέναντί της. Και αυτό που
σήμερα θεωρούμε πια δεδομένο,
τότε δεν ήταν.Πολλές φορέςέχουμε
την τάση να ξεχνούμε, όμως είναι
καλό να θυμόμαστε από πού ξεκι-
νήσαμε και πού έχουμε καταφέρει
να φτάσουμε σήμερα, δρώνταςσυλ-
λογικά, –για μένα αυτό ήταν το
κλειδί– η συλλογικότητα την οποία
καταφέραμε να επιτύχουμε σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο. Ώστε κανείς να
μη μείνει πίσω, ώστε όλοι οι πολίτες
να έχουν ταυτόχρονα ισότιμη πρό-
σβαση σε ασφαλή εμβόλια. Αυτό
είναι κάτι που δεν έχει γίνει ποτέ
προηγουμένως ούτε παγκόσμια,
ούτε σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

–Το ενδεχόμενο της παραίτησης
το σκεφτήκατε; 

–Η απάντηση είναι απλή, όχι.
Δεν έμαθα να εγκαταλείπω στις δυ-
σκολίες.

–Εκ των υστέρων, πώς κρίνετε
την πολιτική των εμβολίων και
τη διαχείρισή τους; Επειδή είχε
διχάσει σοβαρά την κοινωνία σε
όλα σχεδόν τα κράτη-μέλη…

–Είμαι απόλυτα βέβαιη ότι προ-
χωρήσαμε σωστά. Έπρεπε να επεν-
δύσουμε στην ανάπτυξη, στην πα-
ρασκευή και ταυτόχρονα να δια-
σφαλίσουμε την ισότιμη πρόσβαση
όλων των πολιτών. Ακόμη πιο ση-
μαντικό, ανέδειξε ότι η Ε.Ε. είναι
πιο ισχυρή όταν είναι ενωμένη. Σε
ό,τι αφορά στον διχασμό της κοι-
νωνίας, πρέπει να πω ότι η παρα-
πληροφόρηση για τον κορωνοϊό
είχε πάρει τεράστιες διαστάσεις.
Για αυτό και διαρκώς λέγαμε στους
πολίτες μας ότι είναι σημαντικό να
αντλούν πληροφορίες μόνο από
έγκυρες-επιστημονικές πηγές. Να
ακολουθούν τις συμβουλές των
υγειονομικών αρχών των χωρών
τους, καθώς και του Ευρωπαϊκού
Κέντρου Πρόληψης και Ελέγχου
Νόσων ECDC και του ΠΟΥ. Μπορώ
να αντιληφθώ τον δισταγμό κάποι-
ων ανθρώπων απέναντι σε κάτι εν-
τελώς άγνωστο, όμως ήταν ο με-
γαλύτερος μαζικός εμβολιασμός
που έχει γίνει ποτέ στην ιστορία.

–Επί της ουσίας τι σημαίνει η
ανακήρυξη λήξης της πανδημίας;
Επιστρέφουμε στην κανονικότη-
τα και ο ιός αποτελεί παρελθόν;

–Μετά από τρία χρόνια, η ασθέ-
νεια COVID-19 δεν αποτελεί πλέον
παγκόσμια επείγουσα απειλή για
την υγεία. Αυτό είναι ένα σημαντικό
επίτευγμα της συλλογικής μας δρά-
σης και διαχείρισης έναντι στην
πανδημία και αποτελεί απόδειξη
των τεράστιων προσπαθειών που
καταβλήθηκαν παγκοσμίως, αλλά
και των θυσιών των πολιτών μας.
Ωστόσο, η ασθένεια COVID-19 δεν
έχει ακόμη τελειώσει ως απειλή
για την υγεία. Πρέπει να συνεχί-
σουμε να επαγρυπνούμε και να
διατηρούμε την επιτήρηση για νέες
παραλλαγές.

–Έχετε σημειώσει το πόσο πολύ
έχει αυξήσει η Ε.Ε. το κονδύλι
στον τομέα της υγείας σε σχέση
με το παρελθόν. Αυτό σημαίνει
ότι θα μπορεί να προλάβει μία
επανάληψη αυτού που βιώσαμε
με τονcovid ή μπορεί να βοηθήσει
η προσήλωση στην υγεία για να
αντιμετωπιστεί στο μέλλον κα-
λύτερα μία τέτοια κρίση στον το-
μέα της υγείας;

–Είναι ακριβώς για αυτόν τον
λόγο που έχουμε δημιουργήσει,
πριν από ένα χρόνο, την Αρχή Υγει-
ονομικής Ετοιμότητας και Αντί-
δρασης γνωστή ως (HERA), η οποία
θα επιτρέπει την πρόβλεψη και την
προετοιμασία κατά απειλών και
δυνητικών υγειονομικών κρίσεων.
Ώστε σε περίπτωση έκτακτης ανάγ-
κης, η HERA να έχει τη δυνατότητα
να δράσει άμεσα. Η HERA αποτελεί
επίσης βασικό πυλώνα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης Υγείας.

Για την ψυχική υγεία 
–Η πανδημία, βεβαίως, ανέδειξε
και τη σημασία της ψυχικής υγεί-
ας. Θα υπάρξει κάποια πρωτο-
βουλία από πλευράς της Ε.Ε. ή
αποτελεί ακόμα υποσημείωση;

–Η ψυχική υγεία, αποτελεί σή-
μερα –περισσότερο από ποτέ– μια
τεράστια πρόκληση για τη δημόσια
υγεία. Οι πολίτες μας ανακάμπτουν
από μια πρωτοφανή πανδημία με
άγχος, φόβο, πρωτόγνωρα μέτρα,
έχουν την ανασφάλεια της ενερ-
γειακή κρίσης και της βάρβαρης
εισβολής στην Ουκρανία. Στην Ε.Ε.,
ήδη πριν από την πανδημία, περί-
που ένας στους έξι πολίτες (περίπου
84 εκατομμύρια άνθρωποι) αντι-
μετώπιζαν προβλήματα ψυχικής
υγείας, ενώ σήμερα σε αρκετά κρά-
τη-μέλη το ποσοστό των νέων που
ανέφεραν συμπτώματα κατάθλιψης
δείχνει ότι έχει υπερδιπλασιαστεί.
Στόχος μας είναι να καταπολεμή-
σουμε την προκατάληψη και τον
στιγματισμό. Η ανάγκη να δράσου-
με συνολικά, είναι επιτακτική. Γι’
αυτό και τον Ιούνιο θα παρουσιά-
σουμε τη συνολική μας προσέγγιση
για την ψυχική υγεία. Θα δοθεί με-
γάλη έμφαση στις ευάλωτες ομάδες
–συμπεριλαμβανομένων των παι-
διών, των νέων και των ηλικιωμέ-
νων. Θα παρέχουμε οικονομική
στήριξη αλλά και την τεχνογνωσία
στα κράτη-μέλη και τους ενδιαφε-
ρόμενους φορείς.

Οι G7 της Υγείας
–Τι κρατάτε από τη συνάντησή
σας στο Ναγκασάκι με τους G7
της υγείας;

–Κρατώ τη σημαντική σχέση
εμπιστοσύνης που έχει αναπτυχθεί
ανάμεσα στους υπουργούς Υγείας
της ομάδας των G7, κρατώ τους
κοινούς μας στόχους για ενίσχυση
της παγκόσμιας αρχιτεκτονικής
υγείας, την κοινή μας προσέγγιση
και ετοιμότητα για αντιμετώπιση
κρίσεων. Ήδη ξεκινήσαμε μια συ-
ζήτηση για το Long Covid για αν-
ταλλαγή παγκόσμιας εμπειρογνω-
μοσύνης. Με τις ΗΠΑ δημιουργή-
σαμε, μόλις πρόσφατα, το πρώτο
Task Force για την υγεία. Στον κό-
σμο που ζούμε σήμερα δεν μπο-
ρούμε να αντιμετωπίσουμε τις με-
γάλες κρίσεις, ούτε τα μεγάλα θέ-
ματα υγείας όπως τον καρκίνο χωρίς
συνεργασίες. Οι ασθένειες δεν γνω-
ρίζουν σύνορα. Και εμείς οφείλουμε
να ανταποκριθούμε με ένα διαφο-
ρετικό τρόπο, στηρίζοντας ταυτό-
χρονα τις πιο ευάλωτες χώρες.

–Η ταραχώδης αυτή θητεία τε-
λειώνει σε ένα χρόνο. Υπάρχει
κάτι άλλο που θα θέλατε να υλο-
ποιήσετε προτού λήξει;

–Είναι πάρα πολλά τα θέματα
που είναι σημαντικό να προωθη-
θούν ακόμη. Το Ευρωπαϊκό Σχέδιο
Αντιμετώπισης Καρκίνου βρίσκεται
στον τέταρτο χρόνο υλοποίησης,
φέτος μόνο έχουμε 30 προτάσεις,
και ήδη έχει φέρει αποτελέσματα
για τα κράτη-μέλη. Θέλουμε να
προχωρήσουμε με την ηλεκτρονική
υγεία, ώστε ο κάθε πολίτης να έχει
τον δικό του προσωπικό ηλεκτρο-
νικό φάκελο, την εφαρμογή τού
ευρωπαϊκού σχεδίου δράσης κατά
της μικροβιακής αντοχής στο πλαί-
σιο της προσέγγισης «Μία υγεία»
και να πετύχουμε μια παγκόσμια
συμφωνία για τα αντιμικροβιακά.
H εφαρμογή της Στρατηγικής «Από
το Αγρόκτημα στο πιάτο» είναι ιδι-
αίτερα σημαντική και προχωράμε
στην υλοποίηση.

–Το ενδεχόμενο επαναδιορισμού
στην Κομισιόν είναι κάτι που σκέ-
φτεστε ή που σας ενδιαφέρει;

–Έχω ακόμη πολλή δουλειά
μπροστά μου. Κάθε μέρα, νέες προ-
κλήσεις. Θέλω να είμαι όσο μπορώ
πιο αποτελεσματική σε αυτό που
υπηρετώ σήμερα. Έχουμε όλοι δει
ότι η ζωή είναι γεμάτη ανατροπές
και απρόοπτα. Το μόνο που μπορώ
να σας πω με βεβαιότητα είναι ότι
από οποιαδήποτε θέση και να βρί-
σκομαι πάντα θα προσφέρω όσο
μπορώ στα κοινά. Αυτό δεν αλλάζει.

ΣΤΕΛΛΑ ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ, Ευρωπαία Επίτροπος Υγείας 

Στόχος για μας τώρα,
τα φάρμακα για όλους 

Η φαρμακευτική μεταρρύθμιση έρχεται να διορθώσει
την ανισότητα στην προσβασιμότητά τους 

Υλοποιείται
ακόμη ένας
πυλώνας
της Ε.Ε. Υγείας.

–Πρόσφατα ανακοινώθηκε η
μεταρρύθμιση για την ενιαία
αγορά φαρμάκων. Τι αλλάζει
επί της ουσίας;
–Με τρεις λέξεις, «Φάρμακα
για όλους». Αυτό ακριβώς
αφορά η νέα φαρμακευτική
μεταρρύθμιση, μια μεταρ-
ρύθμιση ιστορική που γίνεται
μετά από 20 χρόνια. Την ισό-
τιμη πρόσβαση στα φάρμακα
για όλους τους Ευρωπαίους
πολίτες – ανεξαρτήτως της
χώρας που κατοικούν. Είτε
είναι καινοτόμα, είτε για σπά-
νιες παθήσεις, είτε για καρκί-
νο, είτε για ένα απλό πονοκέ-
φαλο. Σε μια Ευρωπαϊκή
Ένωση Υγείας, δεν μπορούμε
να έχουμε πολίτες πρώτης
και δεύτερης κατηγορίας σε
ό,τι αφορά την πρόσβαση στα
φάρμακα. Αυτό δεν είναι
αποδεκτό. Η Φαρμακευτική
Μεταρρύθμιση έρχεται ακρι-
βώς να διορθώσει αυτήν την
ανισότητα, ώστε κανείς να μη
μένει πίσω. 

–Πότε να αναμένουμε την υλο-
ποίησή του; 
–Αυτό θα εξαρτηθεί από την
αποφασιστικότητα που θα
δείξει το Ευρωκοινοβούλιο
και το Συμβούλιο, ως προς
την έγκρισή του.

–Πώς θα αντιμετωπίσετε, ωστό-
σο, τις αντιδράσεις των φαρμα-
κευτικών εταιρειών που νιώθουν
πως απειλούνται τα συμφέροντα
και τα κέρδη τους;
–Είναι σημαντικό, η ευρωπαϊ-
κή φαρμακοβιομηχανία να
παραμείνει στην αιχμή της
καινοτομίας. Για τον λόγο αυ-
τό παρέχουμε ισχυρά κίνη-
τρα για την καινοτομία και λι-
γότερη επιβάρυνση για τις
εταιρείες και τις ρυθμιστικές
αρχές. Τα κίνητρα που θα δο-
θούν, θα παράσχουν πρόσβα-
ση σε νέα φάρμακα για περί-
που 70 εκατομμύρια περισ-
σότερους πολίτες σε σύγκρι-
ση με σήμερα. Η καινοτομία
θα πρέπει να φτάνει στους
ασθενείς –για να έχει αξία.
Παράλληλα, θα μειώσουμε
τις διαδικασίες αδειοδότησης
και τα χρονοδιαγράμματα,
για να διασφαλίσουμε ότι τα
φάρμακα θα φτάνουν ταχύ-
τερα στους ασθενείς, από πε-
ρίπου 400 ημέρες που απαι-
τείται σήμερα σε 180. Όλα
αυτά είναι σημαντικά για τη
βιομηχανία, καθώς αναμέ-
νουμε ότι μπορούν να επιφέ-
ρουν εξοικονόμηση από 500
εκατ. ευρώ έως 1 δισ. ευρώ
τα επόμενα 15 χρόνια.

–Σας ανησυχεί το ενδεχόμενο
αυτό το φιλόδοξο έργο να αλ-
λάξει δραστικά τελικά εξαιτίας
μεγάλων συμφερόντων;
–Σίγουρα δεν θα επιθυμούσα
την αλλαγή ή την καθυστέρη-
σή του, γιατί αυτό απαιτούν οι
σημερινές ανάγκες των πολι-
τών μας. Έχουμε εργαστεί
εντατικά και φιλόδοξα με μο-
ναδικό γνώμονα το συμφέ-
ρον των Ευρωπαίων πολιτών.
Έχω την πεποίθηση ότι αυτή
θα είναι η πυξίδα και των άλ-
λων εμπλεκόμενων ευρω-
παϊκών θεσμών, ώστε να γί-
νει πραγματικότητα η επεί-
γουσα αυτή ανάγκη.

O COVID-19 δεν
έχει ακόμη τελειώσει
ως απειλή για την υγεία.
Πρέπει να συνεχίσουμε
να επαγρυπνούμε
και να διατηρούμε
την επιτήρηση
για νέες παραλλαγές.

Όταν ανάλαβα το
χαρτοφυλάκιο της
υγείας, ο συνολικός
προϋπολογισμός ήταν
της τάξης των 418 εκατ.
ευρώ μέχρι το 2027. Σή-
μερα έχουμε δημιουργή-
σει το πρόγραμμα
EU4Health, με προϋπο-
λογισμό 5,3 δισ. ευρώ.

Τον Ιούνιο θα παρουσιά-
σουμε τη συνολική
μας προσέγγιση για την
ψυχική υγεία. Θα δοθεί
μεγάλη έμφαση στις
ευάλωτες ομάδες. Θα
παρέχουμε οικονομική
στήριξη αλλά και
την τεχνογνωσία στα
κράτη-μέλη και τους εν-
διαφερόμενους φορείς.

Το μόνο που μπορώ να σας πω με βεβαιότητα είναι ότι από οποιαδήποτε θέση και να βρίσκομαι πάντα θα
προσφέρω όσο μπορώ στα κοινά. Αυτό δεν αλλάζει, λέει στην «Κ» η Στέλλα Κυριακίδου, κληθείσα να σχο-
λιάσει αν σκέφτεται το ενδεχόμενο του επαναδιορισμού.

ΚΥ
Π

Ε
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Με το βλέμμα στη σημερινή κρίσι-
μη κάλπη και στους συσχετισμούς 
που θα προκύψουν από την ψήφο 
των πολιτών, αλλά και στην «επό-
μενη ημέρα» των διερευνητικών 
εντολών και της νέας προεκλο-
γικής περιόδου, που σχεδόν όλοι 
προεξοφλούν πως θα ακολουθή-
σουν, κινούνται η Ν.∆., ο ΣΥΡΙΖΑ 
και το ΠΑΣΟΚ. Ο πρωθυπουργός 
Κυριάκος Μητσοτάκης έχει κατ’ 
επανάληψη επισημάνει πως τα 
σημερινά αποτελέσματα εν πολ-
λοίς θα καθορίσουν την έκβαση 
και της αναμέτρησης της 2ας Ιου-
λίου, γεγονός που συνομολογούν 
τόσο στην Κουμουνδούρου όσο 
και στη Χαριλάου Τρικούπη. Ως 
αποτέλεσμα, τα κομματικά επι-
τελεία επεξεργάζονται ευνοϊκές 
και... λιγότερο ευνοϊκές εκδοχές 
για την έκβαση της σημερινής 
ψηφοφορίας.  

Νέος πήχυς για Ν.Δ. 

Κατά την έναρξη της προεκλο-
γικής περιόδου στο Μέγαρο Μαξί-
μου θεωρούσαν ως θετικό σενάριο 
η Ν.∆. να προσεγγίσει το 33%-34%, 
ώστε να διαθέτει έναν ικανοποι-
ητικό «βατήρα» για την επίτευξη 
της αυτοδυναμίας στην αναμέ-
τρηση της 2ας Ιουλίου με τον νέο 
εκλογικό νόμο. Υπό το πρίσμα του 

τελευταίου κύματος δημοσκοπή-
σεων, όμως, ο στόχος έχει εκ των 
πραγμάτων αναθεωρηθεί προς τα 
πάνω, με ορισμένους στο Μέγαρο 
Μαξίμου να εκτιμούν πως η Ν.∆. 
μπορεί να υπερβεί το 35% και επί 
της ουσίας να κλειδώσει μια νέα 
τετραετία.  

Συμπληρωματικά κέρδη για το 
κυβερνών κόμμα από τη σημερι-
νή ψηφοφορία θα μπορούσαν να 
αποτελέσουν: 
• Μια καθαρή διαφορά άνω των πέ-
ντε ποσοστιαίων μονάδων από τον 
ΣΥΡΙΖΑ. Σε μια τέτοια περίπτωση 
η αποσυσπείρωση της εκλογικής 
βάσης του τελευταίου θεωρείται 
πιθανή εξέλιξη, ανοίγοντας περαι-
τέρω τον δρόμο του κ. Μητσοτάκη 
προς την αυτοδυναμία.  
• Ο περιορισμός του ΠΑΣΟΚ σε πο-
σοστά κάτω του 10%. Τότε ο Nί-
κος Ανδρουλάκης εκτιμάται πως 
θα παρακάμψει τη διαδικασία των 
διερευνητικών εντολών δίδοντας 
στον κ. Μητσοτάκη τη δυνατότη-
τα να αποφύγει ένα πιθανό blame 
game για το γεγονός ότι η χώρα 
θα οδηγηθεί σε δεύτερη εκλογική 
αναμέτρηση.    

• Κάποιο ή κάποια από τα μικρό-
τερα κόμματα να κινηθεί στο όριο 
του 3% και της εισόδου στη Βου-
λή. Ολοι προεξοφλούν πως στις 
νέες εκλογές τα διλήμματα θα εί-
ναι ισχυρότερα, οι «μικροί» θα 
πιεστούν, ενώ, ως γνωστόν, όσο 
υψηλότερο είναι το ποσοστό των 
εκτός Βουλής κομμάτων τόσο θα 
κατεβαίνει ο πήχυς της αυτοδυ-
ναμίας.    

Από τις ανωτέρω παραμέτρους 
του θετικού για το Μέγαρο Μαξί-

μου σεναρίου προκύπτουν βεβαί-
ως και οι κίνδυνοι της σημερινής 
κάλπης για τη Ν.∆.: Eνα ποσοστό 
κάτω του 33% για τη Ν.∆., το προ-
βάδισμα ή η μικρή διαφορά από 
τον ΣΥΡΙΖΑ και η προοπτική μιας 
εξακομματικής ή επτακομματικής 
Βουλής θα δυσχέραιναν τους χει-
ρισμούς του πρωθυπουργού. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ και το 2019  

Στην Κουμουνδούρου εκτιμούν 
πως το κόμμα των αναποφάσιστων 

και η συμμετοχή –κυρίως νέων 
ψήφοφόρων– είναι δυνατόν να 
ανατρέψουν, την ώρα των αποτε-
λεσμάτων, τη δημοσκοπική εικόνα 
της προεκλογικής περιόδου και να 
οδηγήσουν τον ΣΥΡΙΖΑ στην πρώ-
τη θέση. Σε μια τέτοια περίπτω-
ση ο Αλέξης Τσίπρας θα έχει την 
απόλυτη πρωτοβουλία των κινή-
σεων τόσο κατά τις διερευνητικές 
εντολές που θα δρομολογηθούν 
από αύριο, όσο και –εάν αποβούν 
άκαρπες– στην πορεία προς τις 

νέες κάλπες. Πάντως, «νίκη» για 
το κόμμα της αξιωματικής αντι-
πολίτευσης θα θεωρηθεί από την 
Κουμουνδούρου και μια διαφορά 
από τη Ν.∆. μικρότερη των τριών 
ποσοστιαίων μονάδων. Οπως λέ-
γεται, σε μια τέτοια περίπτωση ο 
ΣΥΡΙΖΑ θα εισέλθει με ισχυρότε-
ρη δυναμική στη νέα προεκλογική 
περίοδο, ενώ θα είναι σε θέση να 
πιέσει εκλογικά, με το επιχείρημα 
ότι μόνο εκείνος μπορεί να επιτύ-
χει τον στόχο της «πολιτικής αλ-

λαγής», τόσο το ΠΑΣΟΚ, όσο και 
το ΚΚΕ και το ΜέΡΑ25. Στελέχη 
του ΣΥΡΙΖΑ προσθέτουν, παράλ-
ληλα, πως εάν η διαφορά μεταξύ 
των δύο μεγάλων κομμάτων κινεί-
ται στην περιοχή του 4% «θα εί-
ναι όλοι... νικητές», ενώ εάν είναι 
μεγαλύτερη θα υπάρξει πρόβλημα 
για την Κουμουνδούρου. Επίσης 
θα είναι κρίσιμο:  
• Κατά πόσον από την αριθμητική 
των εδρών του σημερινού αποτε-
λέσματος, και εάν ο ΣΥΡΙΖΑ δεν 
είναι πρώτος, θα προκύπτουν τα 
σενάρια που συζητήθηκαν το τε-
λευταίο διάστημα –κυβέρνησης 
ηττημένων, ανοχής ή ειδικού σκο-
πού– και οι χειρισμοί στους οποί-
ους θα προβεί κατά τη διαδικασία 
των διερευνητικών εκλογών ο Αλέ-
ξης Τσίπρας. 
• Εάν το ποσοστό του ΣΥΡΙΖΑ θα 
έχει μπροστά τον αριθμό 3. Στις 
εκλογές του 2019 ο ΣΥΡΙΖΑ προ-
σέγγισε το 32%, οπότε είναι ση-
μαντικό μετά από τέσσερα χρόνια 
αντιπολίτευσης να μην καταγρα-
φεί ουσιαστική μείωση των ποσο-
στών του, ανεξαρτήτως των επι-
δόσεων της Ν.∆.  

ΠΑΣΟΚ και 10%  

Τέλος, το ευκταίο για τη Χαριλά-
ου Τρικούπη σενάριο είναι το ΠΑ-
ΣΟΚ να κινηθεί στην περιοχή του 
12% σε συνδυασμό με μια χαμηλή 

πτήση του ΣΥΡΙΖΑ. Σε μια τέτοια 
περίπτωση –και με τις επερχόμε-
νες διερευνητικές εντολές να ανα-
μένεται να αποβούν άκαρπες– ο 
Νίκος Ανδρουλάκης θα έχει ένα 
σχετικά καθαρό διάδρομο μέχρι 
τις δεύτερες κάλπες. Το ΠΑΣΟΚ 
θα μπορεί να προβληθεί ως δύνα-
μη που έχει τη δυνατότητα να εγ-
γυηθεί την πολιτική σταθερότητα 
χωρίς τον κ. Μητσοτάκη πρωθυ-
πουργό ή ως προοπτική υπεύθυνης 
αντιπολίτευσης στην περίπτωση 
κατά την οποία η Ν.∆. διασφαλί-
σει την αυτοδυναμία.   

Αντιθέτως, αποτυχία για τη Χα-
ριλάου Τρικούπη θα είναι τυχόν 
μονοψήφιο ποσοστό, καθώς θα 
σηματοδοτεί την απώλεια κάθε 
δυναμικής που της προσέδωσε η 
ανάδειξη του κ. Ανδρουλάκη στην 
ηγεσία. Επίσης, αρνητικό για το 
ΠΑΣΟΚ σενάριο θα είναι από τα 
σημερινά αποτελέσματα να προ-
κύψει μια εικόνα ντέρμπι μεταξύ 
Ν.∆. και ΣΥΡΙΖΑ, καθώς σε αυτή 
την περίπτωση η εκλογική βάση 
του θα δεχθεί αμφίπλευρες και 
ισχυρότατες πιέσεις στην πορεία 
προς τις νέες κάλπες.

Παρά το τελευταίο «φάλτσο» με 
τον Γιώργο Κατρούγκαλο, στον 
ΣΥΡΙΖΑ αντιμετωπίζουν τη σημε-
ρινή ημέρα με αισιοδοξία. Υπήρ-
ξαν πολλά απρόοπτα, άλλωστε, 
σε αυτή την τετράχρονη πορεία 
στην αξιωματική αντιπολίτευση 
και αρκετές ιδιαίτερες εσωκομμα-
τικές καταστάσεις, που κλήθηκε 
να αντιμετωπίσει ο Αλέξης Τσί-
πρας. Oλες δυσκόλεψαν το έργο 
του. Ακόμη και για την προοδευτι-
κή διακυβέρνηση διατυπώθηκαν 
διάφορες απόψεις, κυρίως για το 
κατά πόσον πρέπει να επεκταθεί 
στον χώρο του Κέντρου αλλά και 
πέρα από αυτό. Το συνέδριο του 
2022 έλυσε τα περισσότερα ζητή-
ματα και ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ 
ανακηρύχθηκε ο απόλυτος κυρί-
αρχος του παιχνιδιού.    

Το αφήγημα της προοδευτι-

κής διακυβέρνησης δεν «χτίστη-
κε» τα τελευταία τέσσερα χρόνια. 
Πηγαίνει πίσω στον Ιούλιο του 
2016, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε την 
απλή αναλογική. ∆εν κατάφερε να 
την εφαρμόσει στις εκλογές του 
2019, καθώς δεν πέτυχε την αυ-
ξημένη πλειοψηφία των 2/3. Με 
179 «ναι» από τους δικούς του 
βουλευτές και από κόμματα, τους 
ΑΝΕΛ, το ΚΚΕ και την Ενωση Κε-
ντρώων, ξεκίνησε να μιλάει για 
τη σημασία συγκρότησης συμ-
μαχικών κυβερνήσεων, που δεν 
θα προκύπτουν μόνο μετά από 
κάποιο πολιτικό ή εκλογικό αδι-
έξοδο. Αρκετοί εκείνη την περίο-
δο υποστήριξαν πως η δημοσκο-
πική καθίζηση της κυβέρνησης 
ήταν ο λόγος που ο Αλέξης Τσί-
πρας προχώρησε στην ψήφιση 
του νέου εκλογικού συστήματος. 
Το ΠΑΣΟΚ δεν είχε συνταχθεί στη 
γραμμή της απλής αναλογικής 

και αυτό ήταν η αφορμή για ένα 
σκληρό «τζαρτζάρισμα». Εξαιτίας 
του μνημονίου και της εξάρτησης 
της χώρας από τους δανειστές, ο 
ΣΥΡΙΖΑ λίγα πράγματα μπορού-
σε να περάσει από τις δικές του 

πολιτικές. Η θέσπιση της απλής 
αναλογικής ήταν μια δέσμευση 
και πάγια θέση του κόμματος, με 
την οποία επιχείρησε να βάλει μια 
«αριστερή σφραγίδα» στην περί-
οδο διακυβέρνησής του.       

Τα πολιτικά δεδομένα ήταν 
εντελώς διαφορετικά πριν από 
επτά χρόνια. Η αείμνηστη Φώ-
φη Γεννηματά, σχετικά νέα 
πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, κρατού-
σε ξεκάθαρες αποστάσεις από 
τον ΣΥΡΙΖΑ, παρ’ όλα αυτά στην 
Κουμουνδούρου την έβλεπαν ως 
έναν εν δυνάμει εταίρο, που μάλι-
στα θα μπορούσε να μαζέψει ένα 
σημαντικό κομμάτι του Κέντρου 
από τη Νέα ∆ημοκρατία. Κανείς 
δεν φανταζόταν πως ο Γιάνης Βα-
ρουφάκης με την αντιμνημονια-
κή ρητορική του θα έμπαινε στη 
Βουλή και θα γινόταν ένας από 
τους «ρυθμιστές» της προοδευ-
τικής διακυβέρνησης.    

Τι έλειπε από τον ΣΥΡΙΖΑ αυ-
τά τα τέσσερα χρόνια; Η σιγου-
ριά της κυβερνησιμότητας. Αυτό 
που προέτασσε συνεχώς η Νέα 
∆ημοκρατία δείχνοντας πως δεν 
έχει ανάγκη άλλες δυνάμεις για 

να εκπονήσει το πρόγραμμά της. 
Με αυτό το αφήγημα κέρδισε, άλ-
λωστε, τις εκλογές του Ιανουα-
ρίου του 2015. Αν σε εκείνη την 
εκλογική αναμέτρηση ο Αλέξης 
Τσίπρας διέθετε περισσότερους 
από 149 βουλευτές, «θα έριχνε το 
βλέμμα του» στον Πάνο Καμμέ-
νο; Λίγοι το πιστεύουν αυτό. Η 
απλή αναλογική άλλαξε τα δε-
δομένα. Επέβαλε την αναζήτη-
ση συμμαχιών. Και κάπως έτσι 
ξεκίνησε ένα συνεχές «φλερτ» 
με το ΚΙΝΑΛ και μετέπειτα με 
το ΠΑΣΟΚ του Νίκου Ανδρου-
λάκη. Χωρίς, όμως, ανταπόκριση 
που έως ένα μεγάλο βαθμό ήταν 
αναμενόμενο. «Κλείσιμο ματιού» 
υπήρξε και προς το ΜέΡΑ25, κυ-
ρίως από την αριστερή πτέρυ-
γα του κόμματος, μέχρι που η 
πρόσφατη επαναφορά του «μπα-
μπούλα» του νομίσματος και του 
2015 έκοψαν κάθε δεσμό. Το ΚΚΕ 

δεν άφησε ποτέ κανένα περιθώ-
ριο και στην τωρινή προεκλογική 
περίοδο επιτέθηκε πολύ σκληρά 
στην Κουμουνδούρου.     

Συζήτηση για το αν ο ΣΥΡΙ-
ΖΑ «εγκλωβίστηκε» στην απλή 
αναλογική που ψήφισε δεν έχει 
γίνει στην Κουμουνδούρου. Και 
δύσκολα θα ανοίξει μια τέτοια 
κουβέντα, όποιο κι αν είναι το 
αποτέλεσμα. Γιατί απλώς δεν θα 
βρεθεί στέλεχος που να πιστεύ-
ει πως ήταν μια λανθασμένη επι-
λογή. Παρά το γεγονός πως δεν 
υπήρξε ανταπόκριση για συμπό-
ρευση από καμία πολιτική δύνα-
μη. Η απουσία πιθανού εταίρου 
ενδεχομένως να ήταν και ο λό-
γος που το μήνυμα ακόμη και λί-
γο πριν από τις κάλπες θόλωσε. 
Πρώτα με την κυβέρνηση των 
ηττημένων, μετά με την κυβέρ-
νηση ανοχής και τελευταία με 
την κυβέρνηση ειδικού σκοπού.    

Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟY   

Ο στόχος της Ν.Δ. έχει 
αναθεωρηθεί, με ορισμέ-
νους στο Μαξίμου να 
αισιοδοξούν ότι μπορεί 
να υπερβεί το 35%.

Μια ήττα του ΣΥΡΙΖΑ 
με διαφορά μέχρι 3% 
θεωρείται από την Κου-
μουνδούρου διαχειρίσι-
μο αποτέλεσμα.

Το μήνυμα θόλωσε πρώ-
τα με την κυβέρνηση των 
ηττημένων, μετά με την 
κυβέρνηση ανοχής και 
τελευταία με την κυβέρ-
νηση ειδικού σκοπού.

Ποιους αριθμούς έχουν κυκλώσει    
Οι δείκτες στα «μπλοκάκια» των κομμάτων για την ανάγνωση του αποτελέσματος και τα σενάρια για τη διαχείρισή του      

Η στρατηγική του κόμματος έφθασε να εξαρτάται από τα άλλα κόμματα, που την αποδόμησαν με τις αρνήσεις τους   

Πώς η απλή αναλογική ζάλισε τον ΣΥΡΙΖΑ  

Η ακτινογραφία των εκλογών
ΕΚΛΟΓΙΚΟ ΣΩΜΑ

17-24 ΕΤΩΝ 

937.788
10,7%

80+ ΕΤΩΝ 

565.332
6,5%

25-34 ΕΤΩΝ 

1.498.528
17,1%

65-79 ΕΤΩΝ 

1.478.439
16,9%

35-44 ΕΤΩΝ 

1.594.713
18,2%

55-64 ΕΤΩΝ 

1.246.446
14,2%

45-54 ΕΤΩΝ 

1.434.244
16,4%

ΕΚΛΟΓΙΚΑ ΤΜΗΜΑΤΑ

ΕΚΛΟΓΕΣ 2023

ΕΚΛΟΓΕΣ 2019 (τριπλές)

22.000 
εκλογικά τμήματα 
εντός Ελλάδας

99 
εκλογικά 

τμήματα εκτός

Οι μεγαλύτερες 
εκλογικές περιφέρειες

Εκλογικά συνεργεία 
του υπ. Εσωτερικών

531.802     
Á  Θεσ/νίκης

607.266 
Β3 Νότιου Το-
μέα Αθηνών

452.358  
Á  Αθηνών

370.150 
Ανατολικής 
Αττικής

367.712 
Β2 ∆υτικού 

Τομέα Αθηνών

515.629   
Β1 Βόρειου 

Τομέα Αθηνών

1.622 ΑΤΟΜΑ

1.184 ΑΤΟΜΑ

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ  

9.813.595 
άτομα είναι το σύνολο των εγγεγραμμέ-
νων στους εκλογικούς καταλόγους

4.763.264 
ΑΝΔΡΕΣ

5.050.331 
ΓΥΝΑΙΚΕΣ

22.855 
Ελληνες έχουν εγγραφεί 

για να ψηφίσουν από 
το εξωτερικό

Η ΕΛΛΑΔΑ         ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ
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Συνέντευξη στην
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

«Θεωρώ το υπουργικό συμβούλιο
πάρα πολύ καλό και τους υπουργούς
που έχουν διοριστεί, ικανούς για
να ανταπεξέλθουν στο έργο που
έχουν αναλάβει» δηλώνει σε συ-
νέντευξη του στη «Κ» ο πρόεδρος
του ΔΗΚΟ Νικόλας Παπαδόπουλος.
Προσθέτει ότι «δεν πρέπει να συγ-
χύζουμε το υπαρκτό και χειροπιαστό
έργο της κυβέρνησης Χριστοδου-
λίδη, το οποίο επηρεάζει ήδη θετικά
τη δημόσια ζωή της Κύπρου, με τις
όποιες αστοχίες σε επίπεδο διορι-
σμών», επισημαίνοντας την ίδια
ώρα ότι η επιλογή του Δημοκρατικού
Κόμματος να στηρίξει την ανεξάρ-
τητη υποψηφιότητα Χριστοδουλίδη
δικαιώθηκε από τους ίδιους τους
ψηφοφόρους του, αλλά και ολόκλη-
ρη την κοινωνία. Χαρακτηρίζει τη
συνεργασία των κομμάτων της συμ-
πολίτευσης ειλικρινή, παραγωγική
και με προοπτική συνεχούς βελ-
τίωσης και καλύτερων αποτελε-
σμάτων, ενώ σε σχέση με τις εκλογές
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης θεωρεί
ότι όλα τα κόμματα θα συνεργα-
στούν μεταξύ τους με τα κόμματα
της συμπολίτευσης, έχοντας και
μια κεκτημένη ταχύτητα από τη
συνεργασία των προεδρικών εκλο-
γών, να δίνουν μεγαλύτερη βαρύ-
τητα σε μεταξύ τους συνεργασίες. 

–Ποιες πιστεύετε πως ήταν οι δυ-
σκολότερες αποφάσεις που λάβατε
τα τελευταία χρόνια οι οποίες,
όπως ο ίδιος αναφέρατε, είχαν
εκλογικό κόστος και έφεραν φθο-
ρά στο ΔΗΚΟ;

–Στην ομιλία μου στο Πολιτικό
συνέδριο του ΔΗΚΟ της περασμένης
Κυριακής μίλησα για εκείνες τις
αποφάσεις τις οποίες αναγκαστή-
καμε να λάβουμε, προκειμένου να
βγάλουμε τη χώρα μας από τη χρε-
οκοπία. Και αναφερόμουν, ασφαλώς,
στην καθοριστική στήριξη την
οποία δώσαμε στα μνημονιακά νο-
μοσχέδια, μετά τη χρεοκοπία του
2012, προκειμένου να κρατήσουμε
την Κύπρο στην ευρωπαϊκή της πο-
ρεία, να επανέλθουμε στη θετική
δημοσιονομική τροχιά στην οποία
βρίσκεται σήμερα η χώρα και να
αναγεννήσουμε την κυπριακή οι-
κονομία μέσα από τις στάχτες του
«κουρέματος» των καταθέσεων και
της κρατικής χρεοκοπίας. Αποφά-
σεις, οι οποίες, αν και ήταν ορθές
–και αυτό επιβεβαιώθηκε στα χρόνια
που ακολούθησαν– ήταν παράλληλα
και φθοροποιές...

–Οι αποφάσεις που λήφθηκαν
στο καταστατικό συνέδριο είναι
ικανοποιητικές ώστε να επιτευχ-
θεί ο εκσυγχρονισμός του κόμ-
ματος και να βρεθείτε κοντά στους
απογοητευμένους πολίτες;

–Πιστεύω πως ναι, είναι. Και το
πιστεύω αυτό κυρίως γιατί με τις
καταστατικές αλλαγές που αποφα-
σίσαμε, δίνουμε τη δυνατότητα σε
όλες και όλους, συμμετέχοντες ή
απέχοντες, ενεργούς ή αποστασιο-
ποιημένους, που όμως έχουν ιδέες,
προτάσεις, εισηγήσεις για όσα απα-
σχολούν την κοινωνία, να ακου-
στούν, να καταθέσουν τις ιδέες
τους, να εργαστούν για την υλο-
ποίησή τους. Για παράδειγμα, με
βάση το νέο Καταστατικό, οι Ομάδες
Μελετών μετεξελίσσονται σε Πο-
λιτικές Οργανώσεις, οι οποίες θα
λειτουργούν σε όλες τις επαρχίες
και θα δίνουν το δικαίωμα σε κάθε
ενδιαφερόμενο πρόσωπο να έρθει
και να ασχοληθεί με το αντικείμενο
που το ενδιαφέρει, συμμετέχοντας
στην παραγωγή πολιτικής, χωρίς
να χρειάζεται να περνά μέσα από
κομματικές εκλογές ή κομματικές
διαδικασίες.

–Γιατί νιώσατε την ανάγκη να
εξυμνήσετε το έργο των πρώτων
75 ημερών του Νίκου Χριστοδου-
λίδη αλλά όχι να αναφερθείτε και
στα μεγάλα ατοπήματα της πα-
ρούσας κυβέρνησης;

–Δεν πρέπει να συγχύζουμε το
υπαρκτό και χειροπιαστό έργο της
κυβέρνησης Χριστοδουλίδη, το
οποίο επηρεάζει ήδη θετικά τη δη-
μόσια ζωή της Κύπρου, με τις όποιες
αστοχίες σε επίπεδο διορισμών –
που και αυτές αντιμετωπίστηκαν
άμεσα σε συνεννόηση με την Ελεγ-
κτική Υπηρεσία. Και τώρα, απαν-
τώντας σας, πάλι στο έργο θα επι-
κεντρωθώ γιατί, ναι, είναι σημαντικό
το γεγονός ότι ο Πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης, σε μόλις 75 μέρες, έλαβε
πρωτοβουλίες στο Κυπριακό, οι
οποίες αποδεικνύουν τη βούλησή
μας για διεκδίκηση σωστής και λει-
τουργικής λύσης και προχώρησε
σε σημαντικές επαφές με το Ισραήλ
για την προώθηση του περιφερει-
ακού ενεργειακού μας σχεδιασμού
με στόχο τη μείωση του κόστους
ενέργειας. Ένας σχεδιασμός που
ήδη άρχισε να υλοποιείται και ο
οποίος μπορεί να μειώσει σημαντικά
το κόστος παραγωγής του ηλεκτρι-
σμού. Επιπρόσθετα, προχώρησε
άμεσα σε στήριξη της κοινωνίας
και της οικονομίας με αποφάσεις

όπως ήταν ο μηδενικός ΦΠΑ σε βα-
σικά αγαθά, η συμφωνία για την
ΑΤΑ, η πλατφόρμα e-kalathi, η ολο-
κλήρωση των διαπραγματεύσεων
για το Σχέδιο Ενοίκιο Έναντι Δόσης,
η προώθηση του Ειδικού Δικαστη-
ρίου για θέματα Μη Εξυπηρετού-
μενων Δανείων, η ετοιμασία του
Νομοσχεδίου για το υφυπουργείο
Μετανάστευσης και πολλά άλλα. 

–Χαρακτηριστικό παράδειγμα οι
διορισμοί ατόμων που είτε δεν
πληρούσαν τα κριτήρια είτε δεν
έγιναν διά της νομίμου οδού, δεν
σας ενόχλησε που δεν λέχθηκε
ούτε μία συγγνώμη; 

–Θα με ενοχλούσε, αν δεν γινό-
ταν αυτό που τελικά έγινε, δηλαδή
η συνεννόηση με την Ελεγκτική
Υπηρεσία και η απόφαση για νο-
μοθετική, σωστή ρύθμιση του θέ-
ματος των πολιτικών διορισμών
συνεργατών του Προέδρου και των

υπουργών. Εάν η συνεννόηση αυτή
με την Ελεγκτική Υπηρεσία γινόταν
από την αρχή, δεν θα έφτανε η κα-
τάσταση στο σημείο που έφτασε.
Κι όταν λέω «από την αρχή», δεν
εννοώ από την αρχή της θητείας
Χριστοδουλίδη αλλά από την αρχή
της ύπαρξης του θεσμού των πο-
λιτικά διοριζόμενων συνεργατών.
Σε κάθε περίπτωση, κρατάμε το
αποτέλεσμα, και το αποτέλεσμα
είναι ότι ο Πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης προχωρεί στην επίλυση και
αυτού του θέματος, το οποίο θα
έπρεπε να είχε επιλυθεί εδώ και
χρόνια.

Είναι νωρίς...
–Βάσει του μέχρι σήμερα έργου
τους, υπάρχουν υπουργοί για τους
οποίους κάνετε δεύτερες σκέψεις
ότι ίσως να μην ήταν οι ιδανικό-
τερες επιλογές;

–Είναι νωρίς να κριθούν οι
υπουργοί και υφυπουργοί και, επι-
πρόσθετα, είναι ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας αυτός που έχει και το
μεγαλύτερο δικαίωμα να κρίνει και
να αξιολογήσει τα πρόσωπα που
επέλεξε, έχοντας και πλήρη εικόνα
του πώς ενεργούν, εντός και εκτός
του υπουργικού συμβουλίου. Την
όποια δική μας αξιολόγηση, από τη
δική μας οπτική γωνία, θα την πούμε
στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας,
όταν παρέλθει εύλογο χρονικό διά-
στημα, αν και όταν ρωτηθούμε.

–Πιστεύετε πως το ΔΗΚΟ ρίχθηκε
στη μοιρασιά των υπουργείων.
Δεν σας πείραξε προσωπικά ο
τρόπος που η Αναστασία Παπα-
δοπούλου βρέθηκε εκτός υπουρ-
γικού;

–Δεν υπήρξε μοιρασιά υπουρ-
γείων και, επαναλαμβάνω, πως δεν
πρόκειται να μπω σε συζήτηση για
οποιοδήποτε διορισμό και για οποι-
οδήποτε πρόσωπο. Σέβομαι το εν-
διαφέρον των Μέσων Μαζικής Επι-
κοινωνίας, όμως δεν θα εμπλακώ

σε αυτή τη διαδικασία, η οποία,
θίγει τα πολιτικά κόμματα, που εμ-
φανίζονται να παζαρεύουν, και θίγει
και τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας,
ως θεσμό. Σε κάθε περίπτωση θε-
ωρώ το υπουργικό συμβούλιο πάρα
πολύ καλό και τους υπουργούς που
έχουν διοριστεί, ικανούς για να αν-
ταπεξέλθουν στο έργο που έχουν
αναλάβει.

–Νιώθετε ότι σήμερα το ΔΗΚΟ,
ως το μεγαλύτερο κόμμα που στή-
ριξε Νίκο Χριστοδουλίδη έχει ρυθ-
μιστικό και πρωταγωνιστικό ρόλο
στα πολιτικά δρώμενα του τόπου; 

–Το νιώθω και, κυρίως, ισχύει.
Όμως –και θέλω να το τονίσω αυ-
τό– ο όποιος ρόλος του Δημοκρα-
τικού Κόμματος, από μόνος του,
δεν αρκεί. Και το λέω αυτό, ακριβώς
για να αναδείξω, με σεμνότητα και
ρεαλισμό, την ανάγκη συνεργασίας
της κυβέρνησης με όλα τα κόμματα,
τόσο τα συμπολιτευόμενα όσο και
τα αντιπολιτευόμενα. Όχι μόνο
γιατί αυτό επιβάλλει η κοινοβου-
λευτική δύναμη των κομμάτων,
αλλά και γιατί αυτό επιβάλλει η
ανάγκη για ενότητα και συλλογι-
κότητα απέναντι στα πολλά και με-
γάλα προβλήματα της Κύπρου.

–Το νομοσχέδιο που συζητείται
και παραχωρεί πρόσθετες εξου-
σίες στον γενικό εισαγγελέα με
τη δημοσιονομική και όχι μόνο
αυτονομία της Νομικής Υπηρε-
σίας, θεωρείτε ότι κινείται προς
την ορθή κατεύθυνση; 

–Κατ’ αρχάς, οποιαδήποτε τέτοια
μεταρρύθμιση δεν μπορεί να γίνει
μόνο με νόμο, καθώς χρειάζεται,
κατά την άποψή μου, και τροπο-
ποίηση του Συντάγματος. Από κει
και πέρα, πρόκειται για ένα σύνθετο
θέμα, το οποίο χρειάζεται μελέτη
και διεξοδική συζήτηση, ενώ θεωρώ
απαραίτητο να λάβουμε, ως Βουλή,
νομική γνωμάτευση από ανεξάρ-
τητους Συνταγματολόγους. 

–Πώς κρίνετε τη μέχρι τώρα συ-
νεργασία σας με τα υπόλοιπα κόμ-
ματα του κυβερνητικού σχημα-
τισμού;

–Τη συνεργασία των κομμάτων
της συμπολίτευσης θα τη χαρακτή-
ριζα ειλικρινή, παραγωγική και με
προοπτική συνεχούς βελτίωσης και
καλύτερων αποτελεσμάτων. Σε κάθε
περίπτωση, το Δημοκρατικό Κόμμα
στηρίζει την προσπάθεια όλων μας
και εργάζεται ουσιαστικά για εν-
δυνάμωση αυτής της συνεργασίας,
σε όλα τα επίπεδα. 

–Πώς είναι σήμερα η σχέση σας
με τον Μάριο Καρογιάν;

–Όπως και των κομμάτων μας:
ειλικρινής, παραγωγική και θέλω
να πιστεύω, αποδοτική.

–Και εντός Βουλής υπάρχει συ-
νεργασία, λαμβάνατε από κοινού
αποφάσεις; Αν και διαφάνηκε ότι
δεν υπάρχει πλήρης στήριξη σε
νομοσχέδια που καταθέτει η κυ-
βέρνηση όπως με τον μειωμένο
συντελεστή φόρου κατανάλωσης. 

–Υπάρχει συνεργασία εκεί και
όπου χρειάζεται και λαμβάνονται
και από κοινού αποφάσεις όποτε
χρειάζεται. Από κει και πέρα, τα
κόμματα διατηρούμε την αυτονομία
μας, ξέρουμε και δηλώνουμε ευ-
θαρσώς ότι θα υπάρξουν και περι-
πτώσεις διαφωνιών και επαναλαμ-
βάνω ότι επιδιώκουμε τον καλύτερο
δυνατό συντονισμό. Σε σχέση με
το παράδειγμα που αναφέρατε, και
επειδή η ερώτηση αφορούσε το
επίπεδο συνεργασίας των κομμά-
των, θυμίζω ότι, ως κόμματα, και
τα τρία, είχαμε την ίδια άποψη. Η
διαφορετική εκτίμηση επί του θέ-
ματος δεν ήταν μεταξύ μας, αλλά
με την κυβέρνηση. Η οποία, για να
είμαι δίκαιος μαζί της, απέδειξε την
πολιτική βούληση και την κοινωνική
ευαισθησία της λίγες μόνο μέρες
μετά, με τον μηδενισμό του ΦΠΑ
σε βασικά αγαθά.

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ, πρόεδρος του ΔΗΚΟ

Υπαρκτό και
χειροπιαστό το έργο

της κυβέρνησης
Χριστοδουλίδη

Το ΔΗΚΟ έχει ρυθμιστικό και πρωταγωνιστικό ρόλο
στα πολιτικά δρώμενα του τόπου

–Στις τοπικές και ευρωεκλογές
θα δούμε τα συγκεκριμένα κόμ-
ματα να στηρίζουν κοινούς υπο-
ψήφιους;

–Στις εκλογές της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης θεωρώ σίγουρο ότι
όλα τα κόμματα θα συνεργαστούν
μεταξύ τους, κατά τόπους, σε διά-
φορους και διαφορετικούς συνδυα-
σμούς, με βάση τα τοπικά χαρα-
κτηριστικά κάθε εκλογής. Και ασφα-
λώς, τα κόμματα της συμπολίτευσης,
έχοντας και μια κεκτημένη ταχύ-
τητα, θα έλεγα, από τη συνεργασία
των προεδρικών εκλογών, μπορούμε
να δώσουμε μεγαλύτερη βαρύτητα
σε μεταξύ μας συνεργασίες. Σε ό,τι
αφορά τις ευρωεκλογές, θα ήταν
πρόωρο να προκαταλάβω οποιαδή-
ποτε απόφαση, οποιουδήποτε. 
–To ΔΗΚΟ έχει αρχίσει τις διερ-
γασίες ενόψει τοπικών και ευ-

ρωεκλογών; Έχουν συζητηθεί
κάποια ονόματα;

–Ατύπως γίνονται συζητήσεις,
ασφαλώς. Μόνο ατύπως, όμως, κα-
θώς ήμασταν απασχολημένοι με
το Πολιτικό και Καταστατικό συ-
νέδριο και πλέον βαδίζουμε στις
εσωκομματικές εκλογές του Ιουλίου.
Επομένως, θα έλεγα ότι επισήμως
θα μπούμε σε αυτή τη διαδικασία
αμέσως μετά το καλοκαίρι.

–Εσωκομματικά αντιμετωπίζετε
γκρίνια και δυσαρέσκεια μετά
και τη στήριξη της υποψηφιότη-
τας Χριστοδουλίδη;

–Όχι, δεν διαπιστώνουμε οποι-
αδήποτε γκρίνια ή δυσαρέσκεια.
Άλλωστε, η επιλογή του Δημοκρα-
τικού Κόμματος να στηρίξει την
ανεξάρτητη υποψηφιότητα Χριστο-
δουλίδη δικαιώθηκε από τους ίδιους

τους ψηφοφόρους του κόμματος,
αλλά και ολόκληρη την κοινωνία. 

–Υπάρχουν σύννεφα στη σχέση
σας με την αναπληρώτρια πρό-

εδρο του κόμματος Χριστιάνα
Ερωτοκρίτου; 

–Καθόλου. 

–Όπως διαφαίνεται, ενόψει εκλο-
γικού συνεδρίου θα επανεκλεγείτε
χωρίς ανθυποψήφιο. Πιστεύετε
ότι είναι μια δικαίωση της μέχρι
τώρα κομματικής σας πορείας;
Πόσο υγιές για τη δημοκρατία εί-
ναι εκλογές με έναν μόνο υπο-
ψήφιο;

–Ας μην προκαταλάβουμε τις
όποιες εξελίξεις και ας περιμένουμε
να δούμε αν και πόσες υποψηφιό-
τητες θα υπάρξουν. Υγιές για τη
δημοκρατία είναι να γίνονται εκλο-
γές και να έχουν όλοι και όλες το
δικαίωμα του εκλέγειν και του εκλέ-
γεσθαι. Αυτό το δικαίωμα, δεν εξαρ-
τάται από τον αριθμό των υποψη-
φίων αλλά από τη δυνατότητα όλων

να αποφασίζουν, χωρίς αποκλει-
σμούς, χωρίς φανατισμό και χωρίς
εσωστρέφεια. 

–Θα τοποθετηθείτε δημόσια για
το ποιους θέλετε να στελεχώσουν
την ηγετική πυραμίδα του ΔΗΚΟ;

–Ασφαλώς όχι. Ως πρόεδρος του
κόμματος και ως υποψήφιος για
επανεκλογή, έχω ύψιστο καθήκον
να διαφυλάξω την ενότητα του κόμ-
ματος και την ισότιμη αντιμετώπιση
των μελών και των στελεχών. 

–Ποια είναι για εσάς η επόμενη
εκλογική αναμέτρηση-στοίχημα
για το ΔΗΚΟ που θα καταδείξει
αν οι επιλογές στις οποίες προ-
χωρήσατε σας δικαίωσαν;

–Κάθε εκλογική αναμέτρηση
έχει την αξία και τη σημασία της,
γι’ αυτό και κάθε εκλογική αναμέ-

τρηση απαιτεί την αφοσίωση και
την σκληρή δουλειά μας. Από κει
και πέρα, με δεδομένο το ότι οι
εκλογές Τοπικής Αυτοδιοίκησης
έχουν μεγαλύτερη τοπική βαρύτητα,
με διαφορετικά κριτήρια αναλόγως
δήμου ή κοινότητας και με δεδο-
μένο, επίσης, το ότι οι ευρωεκλογές
έχουν μεγαλύτερη διεθνή βαρύτητα,
με επίσης διαφορετικά κριτήρια λό-
γω λίγων εδρών και συγκεκριμένων
εκλογικών μεταβλητών –ή, καλύ-
τερα αμετάβλητων– παραγόντων,
δεν θα ήταν υπερβολή να πούμε
ότι οι κατεξοχήν κομματικές –ας
μου επιτραπεί ο όρος– εκλογές είναι
οι βουλευτικές, που ορίζουν τον
κομματικό χάρτη ανά πενταετία
και που δίνουν την ευκαιρία αξιο-
λόγησης των κομμάτων, ως θεσμών,
ως προσώπων που τα απαρτίζουν
και ως προτάσεων που κάνουν.

Κινήσεις ενόψει δημοτικών και ευρωεκλογών 

«Δεν υπήρξε μοιρασιά υπουργείων και, επαναλαμβάνω, πως δεν πρόκειται να μπω σε συζήτηση για οποιοδήποτε
διορισμό και για οποιοδήποτε πρόσωπο».

Εάν η συνεννόηση αυτή
με την Ελεγκτική Υπηρε-
σία γινόταν από την αρ-
χή, δεν θα έφτανε η κα-
τάσταση στο σημείο που
έφτασε. Κι όταν λέω «από
την αρχή», δεν εννοώ
από την αρχή της θητεί-
ας Χριστοδουλίδη αλλά
από την αρχή της ύπαρ-
ξης του θεσμού των διο-
ριζόμενων συνεργατών.

H σχέση μου με τον Μά-
ριο Καρογιάν σήμερα εί-
ναι όπως και των κομ-
μάτων μας: ειλικρινής,
παραγωγική και θέλω
να πιστεύω, αποδοτική.

Όχι, δεν διαπιστώνουμε
οποιαδήποτε γκρίνια ή
δυσαρέσκεια εντός του
ΔΗΚΟ. Η επιλογή
του να στηρίξει
την υποψηφιότητα Χρι-
στοδουλίδη δικαιώθηκε.
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Χτύπα κι άλλο (Ι)
Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας κ. Νίκος
Χριστοδουλίδης λέει να μη χτυπάμε τους
άλλους, αλλά τον ίδιο, λέγοντας χαρακτη-
ριστικά: «ας συνεχίσουν κάποιοι να κτυ-
πούν εμένα, ας μην κτυπούν οποιονδήπο-
τε άλλο άνθρωπο», αν αυτό δεν είναι με-
γαλοψυχία και αγκάλιασμα, τότε δεν ξέ-
ρω τι άλλο είναι. Το συγκινητικό όμως εί-
ναι αλλού, στο ότι, όπως είπε ο κ. Χριστο-
δουλίδης, κάποιοι άνθρωποι άφησαν τις
δουλειές τους για να είναι δίπλα του σε
αυτή τη δύσκολη προσπάθεια και απο-
δείχθηκε από το αποτέλεσμα ότι αυτοί οι
άνθρωποι μέσα από τις προσπάθειές
τους, μέσα από τη δουλειά τους έφεραν
αποτέλεσμα. Και προσθέτω εγώ, άρα για-
τί να μην ανταμειφθούν τα πρόσωπα αυ-
τά; Τι είμαστε, τίποτε αχάριστοι; 

Χτύπα κι άλλο (ΙΙ)
Εξόχως κινηματογραφική ατάκα του ελ-
ληνικού κινηματογράφου άλλων εποχών
είναι και το εξής που ο κ. Χριστοδουλίδης
είπε: « Όταν ξεκίνησα την προεκλογική
εκστρατεία, όχι μόνο ήμουν μόνος μου,
αλλά κάποιοι σταμάτησαν καν να μου μι-
λούν, γιατί επέλεξα να ακολουθήσω ένα
μοναχικό δρόμο». Ο μοναχικός καβαλά-
ρης-Πρόεδρος Λούκι Λουκ… Βέβαια, για
να είμαστε δίκαιοι, όλοι αυτοί οι διορισμοί
δεν είναι εφεύρεση της κυβέρνησης Χρι-
στοδουλίδη, είναι η συνέχεια της ιστορίας
της κυπριακής και ελληνικής, αν θέλετε,
διαδικασίας στελέχωσης της Δημόσιας
Υπηρεσίας. Πάντως, κακώς αισθανόταν
μόνος του ο κ. Χριστοδουλίδης, αφού έλε-
γε πως είχε στο πλάι του ολόκληρη την
κοινωνία… Ε, μα η κοινωνία είναι γνωστό
ότι εν τη παλάμη και ούτω βοήσωμεν… 

Κυρία μου, ποια είστε;
Τελικά, η κα Θέκλα Κυριάκου ήταν ή δεν

ήταν στο υφυπουργείο Πολιτισμού; Πή-
γαινε ή δεν πήγαινε στο γραφείο της από
τις πρώτες ημέρες ανάληψης των καθη-
κόντων του κ. Χατζηγιάννη; Τι μεσολάβη-
σε από την πρώτη ανακοίνωση έως τη
δεύτερη.

Από το δεν την ξέρουμε την κυρία, ώς το
ήταν προσωρινή και αποφασίστηκε τελι-
κά ότι δεν θα προσληφθεί. Γενικά, μιλάμε
για ένα αλαλούμ, που δεν επιτρέπεται να
συμβαίνει, μιας ευάριθμοι είναι οι εργα-

ζόμενοι που βρίσκονται στο κτήριο του
Κέντρου Επιστημονικών Ερευνών, άρα
ποιος δουλεύει και ποιος δεν δουλεύει
σε αυτό δεν είναι δύσκολο να διαπιστω-
θεί. Τώρα, αυτό το πήγαινε έλα ανακοινώ-
σεων γιατί συνέβη είναι δύσκολο να το
καταλάβει κανείς. 

Α, είστε εσείς… τελικά!
Πάντως, πηγές της στήλης μάς λένε πως
το «κάρφωμα» της κας Κυριάκου δεν
ήταν τυχαίο. Ίσως, λένε οι πηγές μας πάν-

τα, ότι αυτή καταγγελία έχει να κάνει με
τα power games και το αίσθημα της αν-
τεκδίκησης που υπάρχει και στον χώρο
του Πολιτισμού. Γιατί, μη νομίζετε, και
εκεί υπάρχουν τέτοια, δεν είναι χώρος
σπαρμένος με ροδοπέταλα ούτε το σανί-
δι, ούτε οι καμβάδες, ούτε τα πάλκα. Οι
πηγές μας αναφέρουν πως κόντρες του
παρελθόντος αναδύθηκαν και βγήκαν
από τα θηκάρια σπαθιά και βέλη και έγινε
το σώσε. Πάντως, το ποινικό μητρώο της
κας Κυριάκου ήταν λευκό, ως ο νόμος

ορίζει, άρα γιατί το ίδιο το υφυπουργείο
δεν την υπερασπίστηκε;

Ένα γιατί…
Επίσης, γιατί η κα Κυριάκου είχε λογαρια-
σμό ηλεκτρονικού ταχυδρομείου του
υφυπουργείου Πολιτισμού και έστειλε
mail μόνο σε μία εφημερίδα; Γιατί τα
υπόλοιπα μέσα ποτέ δεν λάβαμε τίποτε;
Γιατί πρέπει να ενημερωνόμαστε από τα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης του κου Χα-
τζηγιάννη; Γιατί δεν λαμβάνουμε πια ενη-
μέρωση από αρμόδιο λειτουργό του Γρα-
φείου Τύπου και Πληροφοριών;

Τελικά, βρέθηκαν οι κωδικοί για το site
του υφυπουργείο Πολιτισμού, ώστε να
ενημερώνεται; Πολλά τα αναπάντητα για-
τί και είναι κρίμα, γιατί τελικά το βρέφος,
που λέγεται υφυπουργείο Πολιτισμού,
πνίγεται. Ασχέτως αν δεν το καταλαβαίνει
κανείς, και κυρίως ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, ο οποίος δεν έχει θέμα, όπως εί-
πε ο κ. Λετυμπιώτης στη ΔΙΑΣΠΟΡΑ ΕΙΔΗ-
ΣΕΩΝ και στην Οριάνα Παπαντωνίου.

Εδώ δεν γΕΛΑΜε
Τροπολογία του ΕΛΑΜ έρχεται να θερα-
πεύσει την αοριστία και την ποινικοποί-
ηση των παραδοσιακών, θρησκευτικών
και ιατρικών πρακτικών… Κι εμείς κακώς
σας φορτωθήκαμε! Τα παραπάνω λέγον-
ται για τις «θεραπείες μεταστροφής» των
ΛΟΑΤΚΙ ατόμων, μετά από πρόταση νόμου
του ΑΚΕΛ στην Επιτροπή Νομικών. Τώρα,
ειλικρινά, πιστεύουν στα σοβαρά ότι ένας
ιερέας θα αλλάξει τη σεξουαλικότητα
ενός προσώπου; Καλά, όχι πως περίμενα
σοβαρότητα από το εν λόγω κόμμα, αλλά
αυτό ξεπερνάει κάθε φαντασία. Να πού-
με και ότι ο πρώην Κιτίου κρίθηκε ένοχος
για άσεμνη επίθεση, φαντάζεστε να
υπάρχουν διάφορα παραθυράκια για
τους ιερείς και δη τους αρχιερείς;

Ο μοναχικός καβαλάρης-Πρόεδρος Λούκι Λουκ… που διορίζει πιο γρήγορα και από τη σκιά του. 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Όταν το 2011, επί διακυβέρνησης
Δημήτρη Χριστόφια, ανακαλύπτον-
ταν κοίτασμα φυσικού αερίου επί
του τεμαχίου 12 («Αφροδίτη») η
συζήτηση, αμέσως, στην Κύπρο
περιστράφηκε γύρω από τις προ-
οπτικές του, να καταστεί το νησί
ενεργειακός κόμβος στην περιοχή,
η Κ.Δ. να απεξαρτηθεί από το μα-
ζούτ, που χρησιμοποιεί για σκοπούς
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας
και –στο γεωπολιτικό πεδίο– πέραν
της ενεργειακής συνεργασίας και
ασφάλειας στην περιοχή οι υδρο-
γονάνθρακες να λειτουργήσουν
σαν ένας καταλύτης για την επίλυση
του Κυπριακού. Οι ποσότητες ωστό-
σο της «Αφροδίτης» (περίπου 4,3
tcf) δεν αποδείχθηκαν επαρκείς
για τη δημιουργία ενός τερματικού
στο Βασιλικό –που θα αναδείκνυε
την Κύπρο σε ρόλο διαμετακομι-
στικού κόμβου στην περιοχή– ενώ
η έκρηξη στο Μαρί εκτός του να
αναδείξει την απουσία ενεργειακής
ασφάλειας στο δίκτυο ηλεκτροπα-
ραγωγής οδήγησε κάθε σχεδιασμό
–με βάση την Κύπρο– σε ανυπαρξία. 

Η δεκαετία Αναστασιάδη (2013-
2023) έχει εξαιρετικό ενδιαφέρον
ως προς τις προοπτικές της ενέρ-
γειας στην Ανατολική Μεσόγειο,
γιατί συσσώρευσε εξελίξεις ενώ σε
επίπεδο στρατηγικών σχεδιασμών
και δημόσιας διαχείρισης των κοι-
τασμάτων στην κυπριακή ΑΟΖ
ακούστηκαν σχεδόν τα πάντα: Αγω-
γοί μεταξύ «Λεβιάθαν» και Κύπρου,
εξαγωγή των κοιτασμάτων επί της
κυπριακής ΑΟΖ στην Αίγυπτο, ο
φαραωνικός αγωγός EastMed που
θα συνέδεε τα κοιτάσματα της Ανα-
τολικής Μεσογείου με την Ευρώπη
μέσω Ελλάδας, η ανάλυση ορισμέ-
νων ότι ένας αγωγός προς την Τουρ-
κία θα έλυνε το Κυπριακό ή θα πα-
ράκαμπτε, αντίστοιχα, την Κύπρο,
κοκ. Τα δεδομένα ωστόσο παρέ-
μειναν. Η Κύπρος κήρυξε, το 2014,
εμπορικά αξιοποιήσιμο το «Αφρο-
δίτη», προχώρησε με την ανακά-
λυψη ορισμένων μικρότερων πο-
σοτήτων στα τεμάχια «6» και «10»,
βίωσε έκνομες γεωτρήσεις της
Τουρκίας επί αδειοδοτημένων τε-
μαχίων της, ενώ η ανακάλυψη του
τεμαχίου «Ζορ» επί της αιγυπτιακής
ΑΟΖ άλλαξε άρδην τα δεδομένα
στην περιοχή. Την ίδια στιγμή από

το 2014, εκκρεμεί το ζήτημα μεταξύ
ΚΔ και Ισραήλ για μια συμφωνία
συνεκμετάλλευσης για τα κοιτά-
σματα «Αφροδίτη» και «Ισάι» –πτυ-
χή που εμποδίζει, πραγματικά, την
εμπορική αξιοποίηση του μοναδι-
κού κοιτάσματος της ΚΔ. 

Δώδεκα χρόνια μετά, οι υδρο-
γονάνθρακες παραμένουν αναξιο-
ποίητοι βαθιά κάτω από το υφαλο-
πρανές της κυπριακής υφαλοκρη-
πίδας και δύο κύκλοι πολιτικών
προσεγγίσεων 15 ετών επανέρχον-
ται με τη στρατηγική πρόταση της
νέας κυβέρνησης Χριστοδουλίδη,
για την οποία το ΑΚΕΛ ως αντιπο-
λίτευση ανέφερε πως τη δικαιώνει,
για τη δημιουργία δύο πρότζεκτ: 

• Ενός υποθαλάσσιου αγωγού
που θα συνδέει τα κοιτάσματα του
«Λεβιάθαν» με την Κύπρο προκει-
μένου το Βασιλικό να καταστεί κόμ-
βος υγροποιημένου φυσικού αερίου
(LNG) που θα εξάγεται προς τις ευ-
ρωπαϊκές και (δυνητικά) ασιατικές
αγορές. Ουσιαστικά η τάση του
modular LNG που μετά το 2017
δίνει έμφαση σε μικρές μονάδες –
ένα πρότζεκτ με βάθος μέχρι και
τριών χρόνων, με την επιλογή της
Αιγύπτου, όπως ανέφερε ο υπουρ-
γός Ενέργειας κ. Παπαναστασίου
ως εναλλακτικής. Υπενθυμίζεται
πως ένας τέτοιος αγωγός μήκους
320 χλμ. θα κοστίσει περίπου 450
εκατ. ευρώ και για μια εγκατάσταση
υγροποίησης στην Κύπρο το κόστος
υπολογίζεται στο 1 δισ. ευρώ και 

• Τη fast-track, εντός 18 μηνών,
αξιοποίηση του «Αφροδίτη» για
σκοπούς ηλεκτροπαραγωγής. 

Και οι δύο άξονες πολιτικής μοι-
άζουν σαφώς πιο ρεαλιστικοί από
τον αγωγό EastMed και μένει να
διαφανεί στην πράξη αν θα έχουν
παραδοτέα αποτελέσματα ή αν
αποτελούν –και αυτοί– πορεία χωρίς
σχεδιασμό σε μια περίοδο μάλιστα
που η αγορά ηλεκτρισμού στην
Κύπρο επιβαρύνει ιδίως τους κα-
ταναλωτές του μέσου κυπριακού
νοικοκυριού. 

Στρατηγική και ουσία 
Παρά τους δύο κύκλους στρα-

τηγικών προσεγγίσεων για την
αξιοποίηση των υδρογονανθράκων
στην Κύπρο αυτό που καθίσταται
σαφές είναι πως τόσο η τεχνική
υποδομή όσο και το κόστος και η
επιλογή τρόπου διάθεσης του φυ-

σικού αερίου στην περιοχή απο-
τελεί, πρωταρχικά, επιλογή των
εμπλεκόμενων εταιρειών, ζήτημα
βιωσιμότητας (όπου εξαρτάται από
τις ανάγκες των αγορών και την
τιμή του φυσικού αερίου) και, σε
μικρότερο βαθμό, ζήτημα επιλογών
των κρατών. Χαρακτηριστικά πα-
ραδείγματα στην περιοχή αποτε-
λούν η Αίγυπτος και το Ισραήλ που
κατέστησαν το φυσικό αέριο ερ-
γαλείο ασφάλειας και συνεργασίας
στην πρώτη περίπτωση με την
απρόσκοπτη λειτουργία της σχε-
τικής βιομηχανίας από τα τέλη της
δεκαετίας του 50’ (μεσολάβησαν
οι πόλεμοι του 1967 ο «πόλεμος
Φθοράς» ’67-70, του ’73 και η ομα-
λοποίηση των σχέσεων μεταξύ των
μετά το 1979) και στη δεύτερη με
τη δέσμευση του «Λεβιάθαν» για

σκοπούς εξαγωγής, πριν την πο-
λιτική αυτάρκειας, και εσχάτως
στο πλαίσιο των «Συμφωνιών του
Αβραάμ» ως ένα εργαλείο για τη
συνεργασία με τα αραβομουσουλ-
μανικά κράτη και τις Μοναρχίες
του Κόλπου (με Μαρόκο και ΗΑΕ
ήδη να επεκτείνουν το αποτύπωμά
τους στο «Λεβιάθαν»). Φυσικά, οι
δύο χώρες παρέμειναν προσηλω-
μένες σε ένα ουσιαστικό στρατη-
γικό πλάνο σε σχέση με το τι θέλουν
να κάνουν με τα κοιτάσματά τους. 

Στην παρούσα φάση η αξιοποί-
ηση τόσο του κοιτάσματος «Αφρο-
δίτη» όσο και εν γένει των κοιτα-
σμάτων που υπάρχουν στην κυ-
πριακή ΑΟΖ για εξαγωγές και ηλε-
κτροπαραγωγή εξαρτώνται από
δύο βασικούς παράγοντες:

• To κλείσιμο της εκκρεμότητας
με το «Ισάι» που χρονίζει από το
2014 και που τέθηκε, εκ νέου, κατά
τη συνάντηση Χριστοδουλίδη-Νε-
τανιάχου 

• Το ενδιαφέρον επενδυτών που
θα κληθούν να κατασκευάσουν
τον υποθαλάσσιο αγωγό που θα
συνδέει το «Λεβιάθαν» με την Κύ-
προ –με το ενδιαφέρον εδώ σύμ-
φωνα με τα λεγόμενα του κ. Πα-
παναστασίου να αφορά σε δύο με-
γάλες εταιρείες που έχουν εκδη-
λώσει ενδιαφέρον.

Στα μέσα του επόμενου μήνα,
ο υπουργός Ενέργειας της ΚΔ θα
επισκεφθεί το Ισραήλ προκειμένου

να κλειδώσει η συμφωνία κατα-
σκευής. Μένει να διαφανεί αν υπάρ-
χει και προοπτική ομαλοποίησης
της συμφωνίας συνεκμετάλλευσης
για το «Ισάι» και αν αυτό θα συμβεί
σε διακρατικό επίπεδο, επίπεδο
εταιρειών ή διεθνή διαιτησία (expert
determination) ή αν τελικά η πο-
λιτική του Ισραήλ στην περιοχή
επιστρέφει σε αυτή της διετίας
2014-2016 όπου ανέμενε το πώς
θα εξελιχθούν οι σχεδιασμοί άλλων
κρατών προκειμένου να δει αν θα
επανέλθει με την επιλογή εξαγωγών
στην Ευρώπη ή απευθείας στην
Τουρκία (σ.σ. επί διακυβέρνησης
Νετανιάχου, μετά την εκλογή του
το 2015, συζητήθηκε ένας
αγωγός/διαδρομή εξαγωγής από
το «Λεβιάθαν» προς το Τσεϊχάν της
Τουρκίας). 

Η γεωπολιτική εικόνα
Δύο ενδιαφέρουσες δυναμικές,

ως προς τη μεγάλη εικόνα, θα κα-
θορίσουν τα επόμενα χρόνια τη γε-
ωπολιτική της ενέργειας με φόντο
την Ανατολική Μεσόγειο: To πώς
θα κινηθούν τα κράτη της περιοχής
σε σχέση με τη συμπερίληψη ή τον
αποκλεισμό της Τουρκίας από τους
ενεργειακούς σχεδιασμούς και δη
ως προς το αν η τελευταία θα επα-
νέλθει με έκνομες ενέργειες μετά
τις εκλογές με φόντο την κυπριακή
ΑΟΖ και αν η συνεργασία στο πλαί-
σιο, μετά το 2020, θέσπισης του

«Φόρουμ Ενέργειας Ανατολικής
Μεσογείου» (EMGF) θα οδηγήσει
σε συγκεκριμένες συνέργειες. Η
Κύπρος συμμετέχει –πέραν των
τριμερών σχημάτων– στο EMGF
μαζί με την Αίγυπτο, το Ισραήλ, την
Παλαιστινιακή Αρχή, την Ιορδανία,
την Ελλάδα και την Ιταλία έχοντα
επενδύσει μάλιστα σημαντικό δι-
πλωματικό και πολιτικό κεφάλαιο. 

Ως προς την πρώτη διάσταση
μια νέα σειρά προκλήσεων της
τουρκικής ΤΡΑΟ εντός της κυπρια-
κής ΑΟΖ δεν πρέπει να αποκλειστεί
τους επόμενους μήνες. Η δεύτερη
διάσταση έχει ενδιαφέρουσες τά-
σεις που η Κύπρος οφείλει να πα-
ρακολουθήσει, αν θέλει να έχει όν-
τως μακροχρόνια ενεργειακή στρα-
τηγική στην περιοχή –ειδικά στην
απουσία λύσης του Κυπριακού:

• Tη συμπερίληψη της Τουρκίας
και του Λιβάνου (καθώς και της Λι-
βύης) στο EMGF στα επόμενα χρό-
νια. 

• Στην ομαλοποίηση των σχέ-
σεων Συρίας-Δύσης-Αραβικού Κό-
σμου, που ήδη ξεκίνησε δειλά-δειλά
στο πλαίσιο του Αραβικού Συνδέ-
σμου, που θα οδηγήσει αναπόφευ-
κτα τη μεγάλη εξαγωγική δύναμη
της περιοχής, την Αίγυπτο, να με-
ταφέρει μέσω Λιβάνου, φυσικό αέ-
ριο στα πλαίσια όδευσης του Arab
Gas Pipeline. 

• Στην ίδια την προσήλωση του
EMGF στην πράσινη μετάβαση –
πολιτική που έχει υιοθετήσει πλέον
και η Ε.Ε. και που μπορεί σε λίγα
χρόνια να αλλάξει άρδην τις ανάγκες
της ίδιας της Ευρώπης σε φυσικό
αέριο. 

Σε κάθε περίπτωση η λογική
του φυσικού αερίου ως εργαλείου
για επίλυση ή μη του Κυπριακού
τείνει πλέον να χάσει τη δυναμική
του ως αντικείμενο debate στο εσω-
τερικό, με το ίδιο το Φ.Α. να έχει
καταστεί από τον Μάιο του 2019
και την πρώτη έλευση του γεωτρύ-
πανου «Φατίχ» της Τουρκίας στις
κυπριακές θάλασσες αντικείμενο
διαπραγμάτευσης για την Άγκυρα
και την προβολή ισχύος της στην
Ανατολική Μεσόγειο. Πτυχή που
αναπόφευκτα θα βρει μπροστά της
η Λευκωσία αν κατορθώσει να επα-
νέλθει τους επόμενους μήνες –
όπως είναι και το ζητούμενο που
έχει διακηρύξει– στο τραπέζι των
συνομιλιών του Κυπριακού. 

Αναζητώντας, ξανά, ενεργειακή στρατηγική 
Οι δύο κύκλοι στρατηγικών προσεγγίσεων για την αξιοποίηση των υδρογονανθράκων στην Κύπρο

Από την ανακάλυψη του, το 2011, το τεμάχιο «12» («Αφροδίτη») παραμένει, δώδεκα χρόνια μετά, ανεκμετάλλευτο.

<<<<<<

Δώδεκα χρόνια μετά,
οι υδρογονάνθρακες
παραμένουν αναξιοποί-
ητοι και δύο κύκλοι
πολιτικών προσεγγίσεων
15 ετών επανέρχονται με
τη στρατηγική πρόταση
της νέας κυβέρνησης
Χριστοδουλίδη.
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«Αρμόδια πηγή» της κυβέρ-
νησης δήλωσε στο ΚΥΠΕ
ότι κλιμάκιο Βρετανών θα
επισκεφθεί την Κύπρο προ-
κειμένου να παράσχει «συμ-
βουλευτικές υπηρεσίες» για

τη σύσταση της Εθνικής Μονάδας Ελέγχου
Κυρώσεων (ΕΜΕΚ), η οποία θα λειτουργεί
ως «ανεξάρτητη αρχή», ενώ για τον ίδιο
σκοπό αναμένεται στην Κύπρο και ομάδα
Αμερικανών εμπειρογνωμόνων. Από την
κυβερνητική διαρροή, από την οποία βε-
βαίως δεν απουσιάζει η σκοπιμότητα,
έχουν ιδιαίτερη σημασία τόσο η αναφορά
στις «συμβουλευτικές υπηρεσίες» των
Αμερικανοβρετανών, όσο και ο ισχυρισμός
περί σύστασης «ανεξάρτητης αρχής». Ας
δούμε γιατί:

• Πρώτον, πόσο «ανεξάρτητη» μπορεί να
είναι μια αρχή η οποία θα συσταθεί υπό
την καθοδήγηση των Βρετανών και των
Αμερικανών στην Κύπρο για τον έλεγχο
των κυρώσεων κατά της Ρωσίας; Ειδικά, σε
ένα κράτος-μέλος της Ε.Ε., που αποδεδειγ-

μένα πωλούσε ευρωπαϊκά διαβατήρια σε
Ρώσους. Που έγινε «μαύρο πρόβατο» της
Ευρώπης (παρέα με τη Μάλτα και τη Βουλ-
γαρία) και που δεν κατάφερε να ελέγξει
ούτε καν την εφαρμογή των ευρωπαϊκών
κυρώσεων κατά της Μόσχας, καθώς διαπι-
στώθηκαν παραβιάσεις και έγιναν καταγ-
γελίες κατά δικηγορικών γραφείων. Είναι
προφανές λοιπόν, ότι η «ανεξάρτητη αρχή»
της Κύπρου θα βρίσκεται αν μη τι άλλο στο
μικροσκόπιο των Βρετανών και των Αμε-
ρικανών και μετά τη σύστασή της, οι οποίοι
θα παρακολουθούν το κάθε της βήμα, ελέγ-
χοντας ουσιαστικά εάν κάνει πράξη τις υπο-
δείξεις τους, στο πλαίσιο μιας απολύτως
«εξαρτημένης ανεξαρτησίας». 

• Και δεύτερον, τι είναι οι «συμβουλευτικές
υπηρεσίες» που όπως είπε ο κυβερνητικός
επίσημος, θα μας παράσχουν οι Βρετανοί
και οι Αμερικανοί, ενημερώνοντας «αρμο-
δίως» το ΚΥΠΕ; Μήπως ο «αρμόδιος» θεωρεί
ότι οι Αμερικανοβρετανοί θα μας συμβου-
λεύουν απλώς και ότι εμείς θα μπορούμε
να αποφασίσουμε ελεύθερα ποιες από τις

συμβουλές θέλουμε να ακολουθήσουμε και
ποιες όχι; Διότι εάν αυτό θεωρεί η εν λόγω
αρμόδια πηγή, η οποία κατά τα λοιπά εκ-
προσωπεί την κυβέρνηση, έχω την εντύ-
πωση ότι ζει σε ένα ροζ συννεφάκι και ότι
όσο συντομότερα κατεβεί, τόσο το καλύτερο
για τον Νίκο Χριστοδουλίδη, διότι, οι «συμ-
βουλευτικές υπηρεσίες» των Αμερικανο-
βρετανών θα είναι ανάλογες με αυτές της
Τρόικας. Της γνωστής Τρόικας που ήρθε
στην Κύπρο μετά το κούρεμα καταθέσεων
και μας παρείχε τις δικές της «συμβουλευτικές
υπηρεσίες». Με αποτέλεσμα, η κυπριακή
οικονομία να μπει στον αυτόματο πιλότο
της Τρόικας και η Λευκωσία απλώς να δια-
χειρίζεται το πλάνο που της καθόρισαν οι
τρεις θεσμοί. Έτσι λοιπόν θα γίνει και τώρα.
Με πρωταγωνιστές, αυτή τη φορά τους Βρε-
τανούς και τους Αμερικανούς, οι οποίοι όχι
απλώς θα μας υποδείξουν τον τρόπο λει-
τουργίας της Εθνικής Μονάδας Ελέγχου
Κυρώσεων, αλλά και θα ελέγχουν εάν η
Εθνική Μονάδα Ελέγχου Κυρώσεων θα λει-
τουργεί στη βάση των δικών τους προτύπων.

Και διαδικαστικά και ουσιαστικά. Διότι προ-
φανώς θεωρούν ότι μέχρι τώρα κάναμε του
κεφαλιού μας και ότι λειτουργούσαμε –και
στο ζήτημα των κυρώσεων– στη λογική
του «this is Cyprus». 

Εκτός βέβαια αν παρεξηγήσαμε την αρ-
μόδια πηγή και οι «συμβουλευτικές υπη-
ρεσίες» που είπε στο ΚΥΠΕ ότι θα μας πα-
ράσχουν οι Βρετανοί και οι Αμερικανοί δεν
θα επικεντρώνονται αυστηρά στο θέμα
των κυρώσεων κατά της Ρωσίας, αλλά θα
αγγίξουν και το «γαργαλιστικό» ζήτημα
της ανάγκης που προκύπτει για παροχή
γενικότερων «συμβουλευτικών υπηρεσιών»
προς την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη. Σε
τέτοια περίπτωση, ίσως θα πρέπει να ζη-
τήσουμε έναν Αμερικανοβρετανό για το
υφυπουργείο Πολιτισμού, «δοκιμαστικά»
και «χωρίς αντιμισθία», με προϋπόθεση να
ξέρει να στέλνει ηλεκτρονικά μηνύματα
και ανακοινώσεις. Όχι όμως στις περιπτώ-
σεις που θα τραγουδά ο Μιχάλης Χατζη-
γιάννης για να ευχηθεί σε γενέθλια πολι-
τικών αρχηγών. Και έναν Αμερικανοβρε-

τανό, περίπου 19 ετών, για να παράσχει
«συμβουλευτικές υπηρεσίες» στον υφυ-
πουργό Τουρισμού Κώστα Κουμή. Ο βαθμός
δυσκολίας εδώ θα είναι ίσως μεγαλύτερος,
γιατί ο κ. Κουμής αποφάσισε σε ανάλογη
περίπτωση κατόπιν σύστασης «πολύ δικού
του ανθρώπου», όπως μας είπε. Και δεν
είμαι σίγουρος εάν έχει ένα τέτοιο δικό του
άτομο στις ΗΠΑ ή στη Βρετανία. Θα μπο-
ρούσαμε επίσης να ζητήσουμε κι έναν Αμε-
ρικανοβρετανό αισθητικό για να αναλάβει
γραμματειακή θέση στο Προεδρικό, νοου-
μένου βεβαίως ότι θα είναι «best man»
(κουμπάρος) του Προέδρου, για να νομι-
μοποιείται η πρόσληψη. Σε κάθε περίπτωση,
ας παραμείνουμε στο μόνο βέβαιο και στο
γεγονός ότι οι Αμερικανοί και οι Βρετανοί
δεν έρχονται απλώς για να μας παράσχουν
«συμβουλευτικές υπηρεσίες» όπως αυτές
που έχει ανάγκη η κυβέρνησή μας, αλλά
για να επιβάλουν πιστή εφαρμογή των κυ-
ρώσεων κατά της Ρωσίας.

ΗΠΑ-Βρετανία σε ρόλο «Τρόικας» για τις κυρώσεις 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Χαρακτηρίστηκε –και δικαίως– απόφαση
σταθμός. Αναφέρομαι στην πολυσέλιδη
απόφαση του Επαρχιακού Δικαστηρίου
Λάρνακας, η οποία έκρινε ένοχο τον τέως
Μητροπολίτη Κιτίου Χρυσόστομο για άσε-
μνη επίθεση σε δεκαεξάχρονη κοπέλα το

μακρινό 1981. Τα όσα καταγράφει η δικαστής Έφη Ευ-
θυμίου είναι καθηλωτικά. Κι όχι μόνο για τη γλαφυρότητα
της αφήγησης των πραγματικών περιστατικών, όπου
αποκαλύπτεται η χυδαιότητα ενός υπεράνω πάσης υποψίας
«ανθρώπου του Θεού». Αλλά και για τον ακραίο κυνισμό,
την ξεδιαντροπιά και το θράσος ενός ιεράρχη, ο οποίος
ενεργούσε χωρίς ηθικές αναστολές. Ομολογώ πως μπήκα
στον πειρασμό να αναδημοσιεύσω κάποια αποσπάσματα.
Εντέλει αποφάσισα όμως πως κάτι τέτοιο θα ήταν πλα-
τσούρισμα στα λασπόνερα παρά μια πράξη ουσίας. Γι’
αυτό και σήμερα, από τις 70 σελίδες της απόφασης,
επέλεξα να σταθώ σε μερικές αράδες. Αντιγράφω από τη
σελίδα 68: «Η Παραπονούμενη φώναζε να της ανοίξει
την πόρτα και ο Κατηγορούμενος της ανέφερε “Ό,τι έγινε
εδώ, να μείνει μεταξύ μας.” και, ενώ ήταν στο γραφείο
του, πάτησε ένα κουμπί, ελευθερώθηκε η πόρτα και την
άνοιξε και έφυγε».

Αν κατανοήσουμε το ειδικό βάρος του «μεταξύ μας»
ίσως κερδίσουμε κάτι, ως κοινωνία, από αυτή τη δυσώδη
ιστορία. Γιατί το «μεταξύ μας» δεν είναι μόνο η ασπίδα
ενός χυδαίου τύπου, ο οποίος εκμεταλλεύτηκε ένα ανήλικο
κορίτσι. Είναι και το πέπλο της σιωπής που κάλυπτε επί
δεκαετίες την ιεραρχία της Εκκλησίας, την τοπική κοινωνία
και όλους όσους γνώριζαν αλλά κρατούσαν τα στόματά
τους ερμητικά κλειστά. «Η Λάρνακα δεν εκπλάγηκε από
την απόφαση του Δικαστηρίου. Πολλοί ήξεραν και δεν
μιλούσαν» δήλωσε η γ.γ. της ΠΟΓΟ Σκεύη Κουκουμά.
Αυτή η συνωμοσία σιωπής είναι μια μεγάλη στενάχωρη
αλήθεια για την οποία δεν θα αποφανθεί κανένα δικαστήριο.
Είναι η αλήθεια μιας κοινωνίας που δεν τολμά να συγ-
κρουστεί και να εκθέσει τους ισχυρούς της εξουσίας. Της
όποιας εξουσίας –εκκλησιαστικής, πολιτικής ή επιχει-
ρηματικής. 

Το είχα γράψει και παλιά αλλά θα επανέλθω σε ένα
ενδιαφέρον παράδειγμα από τον χώρο των ΜΜΕ. Αφορά
σε ένα πρόσωπο, από τα πλέον ισχυρά κάποτε στα media,
για το οποίο θρυλούνταν διάφορα. Από λεκτική βία μέχρι
άλλου είδους αντιδράσεις εν ονόματι της… εκρηκτικής
του προσωπικότητας. Μπούρδες. Πολλοί ξέραμε, οι πε-
ρισσότεροι δυστυχώς, ότι δεν ήταν μονάχα ένας ιδιο-
συγκρασιακός τύπος. Στη δημοσιογραφική πιάτσα, άλ-
λωστε, ακούγονταν σημεία και τέρατα. Ουδείς όμως τόλ-
μησε ποτέ να καταγγείλει οτιδήποτε. Όσοι δεν του έκαναν
τεμενάδες έκαναν πλάκα ή απλώς ανασήκωναν τους
ώμους. Η σιωπή που λέγαμε πριν. Η αντίληψη ότι αν δεν
μας αγγίζει το θέμα δεν μας αφορά. Το #MeToo άνοιξε
τον ασκό του Αιόλου. Άνοιξε επίσης τα στόματα. Ευτυχώς,
μας άνοιξε και τα μάτια. Ώστε να φτάσουμε στην κρίσιμη
καμπή, όπου μια θαρραλέα δικαστής τολμά να συγκρουστεί
με το κατεστημένο. 

Δεν είναι τυχαίο ότι ο απόηχος της ιστορικής απόφασης
έφερε στην επιφάνεια αποκαλύψεις και για άλλες καταγ-
γελίες εναντίον του τέως Κιτίου, ο οποίος, σύμφωνα με
μαρτυρίες, όταν ταξίδευε στο εξωτερικό, έβγαζε τα ράσα
εκδηλώνοντας κάθε λογής ορέξεις. Ο ρόλος ο δικός μας
δεν είναι να στήσουμε λαϊκά δικαστήρια. Ούτε τα παρα-
δοσιακά Μέσα Ενημέρωσης, αλλά ούτε και τα Μέσα Κοι-
νωνικής Δικτύωσης. Υπάρχει δικαιοσύνη και μπορεί,
όπως απέδειξε η δικαστής Ευθυμίου, να κάνει καλά τη
δουλειά της. Αυτό που εμείς, ως κοινωνία, έχουμε χρέος
να κάνουμε είναι ένα: να σπάσουμε τη σιωπή. Να υπερβούμε
το «μεταξύ μας», το οποίο εκτρέφει εγκληματικές συμ-
περιφορές. Και ν’ απαιτήσουμε από την Εκκλησία να
ασχοληθεί επιτέλους σοβαρά με τα του οίκου της, επι-
δεικνύοντας αποφασιστικότητα. Οι πρώτες δηλώσεις του
Αρχιεπισκόπου Γεώργιου, μετά την έκδοση της καταδι-
καστικής απόφασης, οφείλουμε να επισημάνουμε ότι
ήταν ενθαρρυντικές. Όπως είπε «θα μελετήσει τρόπους
με τους οποίους και η Εκκλησία θα συνεισφέρει στην κα-
ταπολέμηση εσφαλμένων νοοτροπιών, όπως π.χ. ο αν-
δροκεντρισμός και ο σεξισμός, οι οποίες προάγουν κα-
κοποιητικές συμπεριφορές εναντίον των γυναικών». Όλα
τα βλέμματα τώρα πια είναι στραμμένα στην Ιερά Σύνοδο,
η οποία θα αποφανθεί για τον τέως Κιτίου στις 16 Ιουνίου.
Η καθαίρεση δεν είναι καν επιλογή, είναι μονόδρομος.

Μεταξύ μας
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Είναι ωριμότητα ή αδιαφορία, ρώτησε ο
Παύλος Τσίμας τον Διονύση Σαββόπουλο
αναφερόμενος στο γεγονός πως αυτή η
προεκλογική περίοδος στην Ελλάδα είναι
χαμηλότερων ντεσιμπέλ. Ωριμότητα, απάν-
τησε ο κ. Σαββόπουλος προσθέτοντας τα

εξής: «Ο κόσμος έχει περάσει κρίση, επιδημίες, μετακι-
νήσεις πληθυσμών, Ελληνοτουρκικά, πόλεμο στην Ου-
κρανία, όλα αυτά σε κάνουν κάπως να σου φεύγουν ορι-
σμένες ψευδαισθήσεις και σε αναγκάζουν να σκεφτείς
τι είναι το βασικό, τι είναι το κανονικό, τι είναι το πιο
επείγον». Υπογράμμισα τα λόγια του επειδή μου προ-
κάλεσαν βαθύ προβληματισμό σε ό,τι αφορά τη δική
μας πολιτική ωριμότητα και την ικανότητα να διακρίνουμε
τι είναι το βασικό και το πιο επείγον ώστε να το αναγάγουμε
σε κριτήριο επιλογής των πολιτικών στους οποίους εμ-
πιστευόμαστε το παρόν και το μέλλον μας.

Αν δεν με απατά η μνήμη μου πολλές δημοσκοπήσεις
που διεξήχθησαν κατά τη διάρκεια της δικής μας ατέρ-
μονης προεκλογικής περιόδου έδειχναν πως πρώτο κρι-
τήριό μας ήταν η προσωπικότητα του υποψηφίου, δεύτερο
οι θέσεις του για την οικονομία και τρίτο το εθνικό μας
θέμα. Ερχόμενη στο σήμερα, με όλα όσα συμβαίνουν
γύρω μας –φαιδρά και σοβαρά– θεωρώ χρήσιμο να ξα-
ναθέσω αυτόν τον προβληματισμό, κατά πόσο δηλαδή
όσα βιώσαμε τα τελευταία χρόνια ακόνισαν το μυαλό
μας και μας ώθησαν να ωριμάσουμε πολιτικά ή απλώς
μας οδήγησαν σε σπασμωδικές κινήσεις αντανακλαστικής
αντίδρασης που δεν ήταν αποτέλεσμα πολιτικής ωρι-
μότητας αλλά πολιτικού θυμού (καίριας σημασίας η δια-
φορά). Να σημειώσω πως όταν αναφέρομαι σ’ αυτά που
βιώσαμε, στη δική μας περίπτωση ήταν προφανώς και
οι δραματικές εξελίξεις στο Κυπριακό με την τουρκική
αδιαλλαξία να αγγίζει το ζενίθ της και το άνοιγμα της
περίκλειστης Αμμοχώστου να προμηνύει τα μύρια κακά
που έπονται. Ήταν λοιπόν απόδειξη πολιτικής ωριμότητας
το γεγονός πως στα κριτήρια επιλογής των πολιτικών
προσώπων και κομμάτων στους οποίους θα εναποθέταμε
την τύχη μας για το Κυπριακό ερχόταν σε τρίτη μοίρα;
Γιατί δεν ήταν το βασικό και το πιο επείγον, δεδομένων
των όσων συνέβαιναν και συμβαίνουν και τα οποία
ενέχουν κίνδυνο διχοτόμησης; Το θέμα της διαφθοράς
και κατ’ επέκταση της αναξιοπιστίας μας αναμφισβήτητα
ήταν και παραμένει σοβαρό αλλά κρίνεται πιο ουσιαστικό
από τον κίνδυνο της διχοτόμησης; Κι αν είναι πιο ση-
μαντικό αυτό, τι καταδεικνύει για την πολιτική μας ωρι-
μότητα και για την ικανότητά μας να μαθαίνουμε από
τα παθήματά μας; Εκτός κι αν έχουμε φτάσει στο σημείο
να θεωρούμε εμείς οι ίδιοι το Κυπριακό τελειωμένη υπό-
θεση είτε γιατί στο βάθος δεν θεωρούμε την ΔΔΟ βιώσιμη
λύση, είτε γιατί προτιμούμε να παραμένουμε κλεισμένοι
στις όποιες ψευδαισθήσεις μας καταπίνοντας αμάσητα
διάφορα παραμυθιάσματα. Το πού βρισκόμαστε σήμερα
ωστόσο, καθιστά κάτι περισσότερο από επείγον την
ανάγκη να θέσουμε ο καθένας στον εαυτό του τα εν
λόγω ερωτήματα προκειμένου να αναμετρηθούμε αφενός
με την πραγματικότητα και αφετέρου με την πολιτική
μας ανωριμότητα.

Σήμερα, όπου να ’ναι, ο Ερντογάν επανεκλέγεται και
επισφραγίζει την απόλυτη του κυριαρχία, το Βαρώσι χά-
νεται σταδιακά, ο κ. Στιούαρτ προβλέπει ότι θα υπάρξει
μια νέα κινητικότητα στο Κυπριακό μετά τις εκλογές σε
Τουρκία και Ελλάδα, την οποία χαρακτηρίζει ως τελευταία
ευκαιρία και εμείς ψάχνουμε ακόμα τρόπους να πείσουμε
την Ε.Ε. για ενεργότερη εμπλοκή της στις προσπάθειες
άρσης του αδιεξόδου. Την ίδια ώρα στο εσωτερικό η κυ-
βέρνηση εμφανίζει σοβαρά συμπτώματα πολιτικής απει-
ρίας μέσα από σωρεία άστοχων ενεργειών και χειρισμών,
κι αυτό αν είσαι καλόπιστος, διότι αν είσαι πιο υποψια-
σμένος διερωτάσαι κατά πόσο πρόκειται για απειρία ή
πολιτική ανεπάρκεια η οποία, ειδικά στους χαλεπούς
καιρούς που διανύει το Κυπριακό, είναι άκρως ανησυ-
χητική. Κι αν υποθέσουμε ότι όντως πρόκειται για πολιτική
ανεπάρκεια, που όλοι βέβαια το απευχόμαστε, τότε ποιος
φέρει την ευθύνη; Αυτοί που μας έπεισαν πως ήταν πο-
λιτικά επαρκείς ή εμείς που ακόμα δεν ωριμάσαμε πολιτικά
ώστε να διακρίνουμε τι είναι το πιο βασικό και το πιο
επείγον, και τι μία ακόμα ψευδαίσθηση;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Πολιτική ωριμότητα
και ψευδαισθήσεις

elenixenou11@gmail.com
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Ακτιβιστές από την Greenpeace Ιαπωνίας και άλλες ΜΚΟ δημιουργούν τις λέξεις «G7 χωρίς ορυκτά
καύσιμα μέλλον» στο περιθώριο της Συνόδου Κορυφής της G7 στη Χιροσίμα της Ιαπωνίας.

Τον περασμένο Μάρτιο, ένα δη-
μοσίευμα των Financial Times
αποκάλυπτε την κίνηση τριών
μετόχων της PWC Κύπρου να
αποχωρήσουν από τον ελεγκτικό
οίκο και να δημιουργήσουν την

εταιρεία Kiteserve. Αιτία της αποχώρησης
υπήρξε η πολιτική της εταιρείας να αποτινάξει
από πάνω της πλήρως την όποια υπόνοια ρω-
σικής εξάρτησης ως απόρροια της ρωσικής
εισβολής και της επιβολής των κυρώσεων. Η
νέα εταιρεία όμως που δημιουργείτο, θα δια-
τηρούσε τους πελάτες που σχετίζονταν με τη
Ρωσία, και όπως εξηγούσε ένας εκ των ιδρυτών
στο δημοσίευμα, θα παρείχε μεταξύ άλλων
υπηρεσίες σε οντότητες που πλήττονται από
κυρώσεις της Ε.Ε., όταν αυτό επιτρέπεται
βάσει εξαίρεσης. 

Το δημοσίευμα ήταν αρκετό για να εντείνει
την καχυποψία για το κατά πόσο αυτή η νέα
εταιρεία αποτελεί έναν δούρειο ίππο ενός από
τους BigFour. Σε αυτό το πλαίσιο, ενισχύθηκαν
οι έλεγχοι με το Κέντρο να ξεσκονίζει μέχρι
και τον Μάρτιο την PWC Κύπρου. Από τον
εξονυχιστικό έλεγχο δεν προέκυψε βεβαίως
κανένα ζήτημα παρατυπίας από πλευράς της
εταιρείας. Ήταν, λοιπόν, όλος αυτός ο ανα-
βρασμός αναγκαίος, ήταν αποτέλεσμα του
όποιος καεί με τον χυλό φυσά και το γιαούρτι
ή όπως θα άφηνε προσφάτως να υπονοηθεί
ο πρόεδρος του Δικηγορικού Συνδέσμου Χρί-
στος Κληρίδης μία υποκριτική πολιτική, καθώς
«τα δισεκατομμύρια των Ρώσων ολιγαρχών
δεν είναι η Κύπρος που τα έχει μασήσει αλλά
χώρες όπως η Αγγλία και η Γερμανία»; 

Η αναφορά για το ποιος μασά τα δισεκα-
τομμύρια των Ρώσων ήταν αναπόφευκτα ένα
σκληρό déjà vu όσων προηγήθηκαν με το τα-
ραχώδες Κυπριακό Επενδυτικό Πρόγραμμα.
Τότε που πάλι πάροχοι τέτοιων υπηρεσιών
δήλωναν προσβεβλημένοι, στοχοποιημένοι,
και προειδοποιούσαν για τις οικονομικές προ-
εκτάσεις που θα έχει όλο αυτό για την οικονομία
μας. Και η Πολιτεία υπέκυπτε. Είτε γιατί ένιωθε
αδύναμη μπροστά στην επιρροή τους, είτε,
σύμφωνα με τους καχύποπτους, επειδή μέρος
του πολιτικού συστήματος επωφελείτο από
αυτό. Αξέχαστη η δήλωση του Νίκου Αναστα-
σιάδη από το βήμα του Ευρωκοινοβουλίου ότι
«δεν είναι στη δική μου χώρα που ολιγάρχες
τρίτων χωρών είναι ιδιοκτήτες ποδοσφαιρικών
ομάδων, ούτε είναι στη δική μου χώρα που
μεγάλες πλατείες και κτίρια ανήκουν σε ολι-
γάρχες». Μπροστά, λοιπόν, στον εκβιασμό
των παρόχων η κυβέρνηση χαλάρωσε, αντί
να ενισχύσει τα κριτήρια για το Κυπριακό
Επενδυτικό Πρόγραμμα. Την ίδια περίοδο δη-

λαδή που φιγούραρε το όνομα του καταζη-
τούμενου Τζο Λο, ανάμεσα στα πολλά που
έλαβαν κυπριακή υπηκοότητα, η κυβέρνηση
αποφάσιζε να διευκολύνει την πολιτογράφηση
κάποιων ατόμων με ποινικό ιστορικό, τροπο-
ποιώντας αποφάσεις που είχε λάβει νωρίτερα.
Και δυστυχώς το ψήφιζε η ίδια η Βουλή. 

Τα μέτρα λοιπόν λήφθηκαν μόνο όταν
γίναμε διεθνώς περίγελος με τις αποκαλύψεις
του Al Jazeera. Τα μέτρα λήφθηκαν αφότου
πλήξαμε καίρια το όνομα και την εικόνα της
χώρας. Η πρόσφατη περίπτωση της λίστας
κυρώσεων των ΗΠΑ και του Ηνωμένου Βα-
σιλείου ήταν αρκετή για να σταλούν μηνύματα,
ότι η νοοτροπία της αρπαχτής δύσκολα φεύγει
από το DNA μας. Δεν γνωρίζω ποιοι εξεπλά-
γησαν από τη συμπερίληψη του γνωστού δι-
κηγόρου Χρύση Βασιλειάδη και των υπολοίπων.
Ούτε πόσοι κινητοποιήθηκαν, όταν έμαθαν
ότι ο Δημήτρης Ιωαννίδης, ιδιοκτήτης της
εταιρείας Meritservus, ήταν κάποτε μέρος της
Deloitte και που, σύμφωνα  με τα δημοσιεύματα
Guardian-OCCRP-Documento, συνεργαζόταν
κρυφά με την κυπριακή εταιρεία-κέλυφος του
Μαλοφέγεφ για περίπου τρία χρόνια ακόμη,
προτού τερματίσουν τη μεταξύ τους συνερ-
γασία.

Γνωρίζω, όμως, ότι όλοι οι πάροχοι υπηρε-
σιών δεν είναι το ίδιο. Υπάρχουν αυτοί που
σέβονται το επάγγελμά τους, που δουλεύουν
σκληρά και νόμιμα. Αυτοί έπρεπε να ήταν οι
πρώτοι που ζητούν σκληρά μέτρα και συμ-
μόρφωση όσων πουλούν πατρίδα για να πλου-
τίζουν. Αν δεν το έκαναν για τη διάσωση του
ονόματος της χώρας τους, που διασύρεται τα
τελευταία χρόνια από συναδέλφους τους, ας
το έκαναν για τη διάσωση του δικού τους
επαγγέλματος. Όχι να κουνούν με θράσος το
δάκτυλο, να μιλούν για  «υπέρ το δέον συμ-
μόρφωση», «τάση να είμαστε βασιλικότεροι
του βασιλέως», να προειδοποιούν ότι μόνοι
μας θα βγάλουμε τα μάτια μας και στην ουσία
να τους καλύπτουν.

Η κυβέρνηση οφείλει να λάβει μέτρα για
να αποφευχθούν οι παράπλευρες απώλειες,
όμως την ίδια στιγμή οφείλει να λάβει και δυ-
ναμικά μέτρα. Αν σκέφτεται την υγιή οικο-
νομική ανάπτυξη του τόπου, οφείλει να γνωρίζει
πως η κακή φήμη της χώρας απομακρύνει
νέους καθαρούς επενδυτές και εμποδίζει μα-
κροπρόθεσμα την ανάπτυξη της οικονομίας.
Μιας οικονομίας που δεν την σώζουν οι αρ-
παχτές συγκεκριμένων επαγγελματιών που
έχουν το θράσος να φωνάζουν ενώ έκαναν
πλιάτσικο εις βάρος του ίδιου τους του τόπου.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Το πληγωμένο μας brand

economidoum@kathimerini.com.cy
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«Η ψήφος στον ΣΥΡΙΖΑ εί-
ναι η πιο σκληρή, τιμω-
ρητική, αντισυστημική,

αντικαθεστωτική ψήφος». «Ολοι
στις κάλπες για να τους τηγανί-
σουμε όλοι μαζί». «Ο Σαββόπουλος
είναι θεραπαινίδα του Μητσοτά-
κη». Η ψήφος στον ΣΥΡΙΖΑ είναι
τόσο σκληρή και αντικαθεστωτική
που τους χωράει όλους. Ακόμη και
τους ορφανούς παραπλανημένους
που ψήφιζαν Χρυσή Αυγή, ακόμη
κι όταν η συμμορία είχε δείξει το
ειδεχθές της πρόσωπο και οι ηγέτες
της είχαν καταδικασθεί. Και ποιους
ακριβώς θέλει να τιμωρήσει η ψή-
φος στον ΣΥΡΙΖΑ; Και με ποιον
τρόπο θα τους τιμωρήσει και θα
τους τηγανίσει; Τι ακριβώς εννοούν
με το τηγάνισμα; Οσο για τον χα-
ρακτηρισμό του Σαββόπουλου, ως
θεραπαινίδα του Μητσοτάκη τι
να πω. Είναι παραλλαγή της χυ-
δαιότητας που είχε κατακλύσει
τον βάλτο της κοινωνικής δικτύω-
σης πέρυσι το καλοκαίρι μ’ εκείνο
το «Μητσοτάκη γα@@@σαι».
Μια αρχαιολόγος μάλιστα είχε
αναρτήσει ένα όστρακο με αρχαία
ελληνική γραφή με το ξόρκι. Από
τότε, μου έχει μείνει η απορία γιατί
αυτό το θεωρούν υποτιμητικό οι
προοδευτικοί σύντροφοι;

Οταν θα διαβάζεις αυτές τις
γραμμές, φίλε αναγνώστη, το πι-
θανότερο είναι ότι δεν θα γνωρίζεις

το αποτέλεσμα της εκλογικής ανα-
μέτρησης. Γνωρίζεις τις δημοσκο-
πήσεις που δείχνουν ένα σαφές
προβάδισμα της Νέας Δημοκρατίας,
όμως άλλο οι δημοσκοπήσεις κι
άλλο η κάλπη. Κι αν οι δημοσκο-
πήσεις είναι επιστημονικό εργαλείο
πρόβλεψης, αυτό σημαίνει ότι κι
αυτές υπόκεινται στην αρχή της
διαψευσιμότητας που έλεγε κι ο
Πόπερ. Ναι, όντως, οι δημοσκο-
πήσεις μπορούν να διαψευσθούν.

Εκείνο όμως που γνωρίζεις μετά
βεβαιότητας είναι ότι δεν ευδοκί-
μησε το κλίμα εχθροπάθειας που
προσπάθησε να δημιουργήσει ο
ΣΥΡΙΖΑ, μικρό δείγμα του οποίου
είναι το παραπάνω ανθολόγιο. Μας
υποσχέθηκε μια προεκλογική πε-
ρίοδο γεμάτη μίσος και πάθος. Μας
περιέγραψε μια ελληνική κοινωνία
εξαγριωμένη με την τετραετία Μη-
τσοτάκη, απαυδισμένη από την
καθεστωτική του νοοτροπία, οι-
κογένειες που ζουν με δελτίο τρο-
φίμων, μια δημοκρατία τραυματι-
σμένη από τις παρακολουθήσεις
κάποιου παρακράτους κρυμμένου
στα υπόγεια του Μαξίμου. Μια κοι-
νωνία διχασμένη, έναν εμφύλιο
χωρίς όπλα. Κι ας είχαν δέσει και
φιμώσει τον Πολάκη. Τη δουλειά
την έκαναν μια χαρά οι υπόλοιποι.
Αντί για όλ’ αυτά ζήσαμε μια προ-
εκλογική περίοδο χωρίς εξάρσεις
και φωνές, εκτός από τις δικές τους.

Η προσπάθειά τους να περάσουν
την εχθροπάθειά τους στην ελλη-
νική κοινωνία απέτυχε. Το υπερό-
πλο τους αποδείχθηκε άσφαιρο. Η
προεκλογική τους στρατηγική έπε-
σε σ’ ένα κενό αδιαφορίας ανθρώ-
πων κουρασμένων από τη δεκαετία
της κρίσης, από τη διετία της παν-
δημίας, από την ανασφάλεια της
διεθνούς σκηνής. Οι Ελληνες το
μόνο που θέλουν είναι η ζωή τους.

Το ερώτημα είναι γιατί τους εμ-
πνέει με τέτοιο πάθος η εχθροπά-
θεια που κουβαλάνε μέσα τους.
Και από πού προκύπτει αυτή η εχ-
θροπάθεια. Είναι η κακοφορμι-
σμένη ιδεολογία ενός κόσμου που
έχασε την γκιγιοτίνα του και ψά-
χνει τηγάνια για υποκατάστατο;
Ή μήπως είναι ψυχολογικό σύν-
δρομο ανθρώπων που έχουν πείσει
τους εαυτούς τους πως είναι αδι-
κημένοι και θέλουν να τιμωρήσουν
και να εκδικηθούν αυτούς που
τους αδίκησαν; Κυρίως την πραγ-
ματικότητα η οποία πεισματικά
τους υπενθυμίζει πως δεν έχουν
δίκιο. Νομίζω ο Ευριπίδης είχε πει
ότι δεν αξίζει να χτυπάς την πραγ-
ματικότητα, διότι η πραγματικό-
τητα αδιαφορεί.

Και το ερώτημα προκύπτει αβία-
στα. Τι έχει να προτείνει εν έτει
2023 στην ελληνική κοινωνία αυτή
η Αριστερά; Θέλουν να φύγει ο
Μητσοτάκης; Περί ορέξεως κολο-

κυθόπιτα. Ομως, τι έχει να προ-
τείνει; Καλύτερες συνθήκες για
τον εργαζόμενο; Δυνατότητες ανά-
πτυξης για τον επιχειρηματία; Κα-
λύτερα σχολεία και πανεπιστήμια;
Καλύτερα νοσοκομεία; Λύση του
Κυπριακού μέσω της Γιουροβίζιον,
όπως πρότεινε ο Κοτζιάς; Λύση
του δημογραφικού με το άνοιγμα
των συνόρων; Κατατρόπωση της
Τουρκίας; Και τι απ’ αυτά έγιναν
στα τέσσερα χρόνια που τους δό-
θηκε η ευκαιρία να κυβερνήσουν;
Το μόνο που έχει να προτείνει ου-
σιαστικά είναι η εκτόνωση της εχ-
θροπάθειας, της μεταμοντέρνας
μετάλλαξης της μακαρίτισσας ελ-
πίδας για επανάσταση και κοινω-
νική ανατροπή. Προτείνουν μια
συλλογική ψυχοθεραπεία που θα
τους βοηθήσει να απαλλαγούν κι
οι ίδιοι από το μαρτύριο.

Το επαναλαμβάνω. Δεν μπορώ
να ξέρω ποιο αποτέλεσμα θα βγά-
λουν οι κάλπες απόψε. Εκείνο που
ξέρω είναι πως, όπως όλα δείχνουν,
η πλειοψηφία θέλει να απαλλαγεί
από το σύνδρομο της εχθροπάθει-
ας. Κουραστήκαμε. Βαρεθήκαμε.
Θέλουμε να πάμε παρακάτω και
να αφήσουμε την εχθροπάθεια
εκεί όπου ανήκει. Στα κιτάπια της
Ιστορίας μιας Ελλάδας θυμωμένης
επειδή αισθανόταν αποκλεισμένη
και αδικημένη από τον κόσμο στον
οποίον ζει.

Oχι στην εχθροπάθεια
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ε γώ, να ξέρετε, τρελαίνομαι
για αλλαγές και ποτέ δεν χά-
νω καμία ευκαιρία. Ετσι, μό-

λις άκουσα το σχέδιο της αντιπο-
λίτευσης να μπαίνουν όλοι αβέρτα
στα πανεπιστήμια, πήγα αμέσως
και γράφτηκα. Το κορίτσι στη
Γραμματεία θέλησε να μου κάνει
δυσκολίες: «Μα εσείς είστε εκατό
χρονών!».

«Εκατό θα γίνω σε πέντε χρό-
νια», της έκοψα εγώ τον αέρα,
«και ώς τότε θα έχω πάρει το δί-
πλωμα και θα έχω ανοίξει και την
ψυχιατρική μου κλινική». Βλέπετε,
οι νέοι χρειάζεται να πάνε να
σπουδάσουν για να μάθουν κάτι,
ενώ εγώ, τόσες δεκαετίες που ζω,
τα έχω μάθει όλα τα ψυχολογικά
από πρώτο χέρι, και γι’ αυτό να
με προτιμήσετε μόλις πάθετε κα-
τάθλιψη.

Σας τα λέω όλα αυτά για να κα-
ταλάβετε γιατί τον βρίσκω αυτόν
τον Μητσοτάκη πληχτικό και απο-
ζητώ την έξαψη, το σασπένς που
λέμε, της τετραετίας 2015-2019.
Εκαμε κι ο Μητσοτάκης τις αλ-
λαγές του, δεν λέω. Αλλά τις έκανε
–πώς να το εκφράσω;– ταχτικά,
συμμαζεμένα. Η ψηφιοποίηση,
λόγου χάριν, ναι, σπουδαία, αλλά
δεν μας λαχτάρισε, δεν έκαμε το
αίμα μας να στριμωχτεί όλο στην

καρδιά μας. Και εκεί στον Εβρο,
όταν πήγαν να μπουκάρουν οι
Τούρκοι με μικρές Μαρίες, τους
σταμάτησε στο άψε σβήσε, ούτε
καν μια επιστράτευση δεν έκαμε.
Και με την πανδημία, πάλι τα ίδια
– Τσιόδρας, ησυχία, εμβόλια, ανο-
σία. Γενικώς, δεν έχει φαντασία
ο άνθρωπος. Σου λέει «αυτό είναι
το πρόβλημα και θα το λύσω έτσι»,
και πράγματι το λύνει έτσι και
επέρχεται η σχεδιασθείσα αλλαγή.
Δεν του πέρασε ποτέ η ιδέα πως
μπορείς το πρόβλημα να το δη-
μιουργήσεις εσύ ο ίδιος, προκει-
μένου να το λύσεις διά της εις
άγνωστον απαγωγής και να δεις
σαν τι αλλαγή θα σου φέρει.

Αυτά μ’ αρέσουν εμένα. Οι εκ-
πλήξεις. Να με αρπάζουν, να με
πηγαίνουν στο άγνωστο, και εκεί
που λέω πως θα πεθάνω από τον
φόβο, να με φέρνουν πίσω στα
κανονικά μου – ή και τα πάνω κά-
τω, τι πειράζει; Απαγωγή εις άγνω-
στον... Το άγνωστον και το καρ-
διοχτύπι και η ένταση και το σκαμ-
πανέβασμα, κοντολογίς αυτά που
εζήσαμε το 2015-2019. Αυτό ήταν
ζωή! Κάθε μέρα που μας ξημέρωνε
ήταν μια αλλαγή – αιφνίδια,
απροσδόκητη, ιλιγγιώδης. Μια ο
πρωθυπουργός μας ορμούσε εμ-
πρός, μια έκανε στροφή 360 μοι-

ρών επιφέροντας έτσι μια συντα-
ρακτική αλλά και μυστηριώδη αλ-
λαγή πορείας. Μια μας μιλούσε
ελληνικά, μια μας τα έλεγε και αγ-
γλικά. Μια μας έβγαζε τα πουκά-
μισά μας έξω, μια μας τα έβαζε
πίσω μέσα. Μια φοβερίζαμε την
Ευρώπη – go back! την αγρίεψε
ο πρωθυπουργός μας και εκείνη
άρχισε να τρέμει. Μια μας φοβέ-
ρισε εκείνη – αλλά εμείς τότε της
τρυπώσαμε στη χούφτα ένα εκα-
τοσταράκι δισεκατομμύρια πουρμ-
πουάρ και εκείνη υποχώρησε με
υποκλίσεις και μερσί, μερσί μπο-
κού· φεύγοντας βέβαια μας πήρε
και όλα μας τα ασημικά, αλλά δεν
πειράζει. Σε ενενήντα χρόνια θα
τα πάρουμε πίσω. Οι τράπεζες μια
έκλειναν μια άνοιγαν, σαν τα μα-
τόκλαδα του αρχηγού μας! Σύνορα
πρώτα διαθέταμε σε ξηρά και σε
θάλασσα· μετά είχαμε στην ξηρά
αλλά όχι στη θάλασσα· και στο
τέλος δεν είχαμε ούτε στην ξηρά
ούτε και στη θάλασσα. Και έγινε
τότε το σώσε ανάμεσα στον Εβρο
και στην Ειδομένη, με χιλιάδες
τους μετανάστες να σπρώχνονται
για να περάσουν τα σύνορα, και
αναγκάσαμε την Ευρώπη να μας
σηκώσει φράχτη και να μας κλεί-
σει απέξω, και καλά να πάθει!
Τότε απολαύσαμε κι εμείς τις πλα-

τείες μας φίσκα στους παράτυπους
μετανάστες, βολεμένους στα παγ-
κάκια και καταγής, να λιάζονται
μέρα και νύχτα, αμέριμνοι και
τρεφόμενοι από το μάννα εξ ου-
ρανού που τους το κατέβαζε μια
καλή κυρία που την έλεγαν Πε-
λαγία ή Σωφρονία ή κάπως έτσι.

Αυτά όλα τα υπέροχα έζησα
εγώ τότε και τα χάρηκα. Τα ανα-
πολώ τώρα και τα αποζητώ. Τέ-
τοιες αλλαγές μάς περιμένουν πά-
λι, φτάνει να ψηφίσουμε αυτό που
πρέπει και αμέσως θα πραγματο-
ποιηθεί το τραγούδι της νεότητός
μου: θα φύγουμε για το άγνωστο
με βάρκα την ελπίδα. Αχ, τι κα-
λά!

ΥΓ.: Η κόρη μου πετάχτηκε ώς
εδώ από το εξωτερικό όπου ερ-
γάζεται για να μου ετοιμάσει ένα
μπογαλάκι με μια κουβέρτα, ένα
μπουκάλι νερό, μια αλλαξιά εσώ-
ρουχα και ένα κλεφτοφάναρο. Της
έχει καρφωθεί πως κινδυνεύω να
βρεθώ από τη μια στιγμή στην
άλλη στον δρόμο. Μου υπέδειξε
μάλιστα και το βολικότερο παγκάκι
στην κοντινή μας πλατεία. Ουφ!
Υπερβολικοί που είναι αυτοί οι
νέοι!

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας.

Αλλαγή, διά της εις άγνωστον απαγωγής
Της ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ

Σε αυτές τις εκλογές
η «λύσσα» δεν πούλησε 

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Σε αυτές τις εκλογές
η χώρα πλησίασε
πολύ το πώς θα ήθε-
λα να μοιάζει: πολι-
τικά προβλέψιμη,
σχεδόν βαρετή. Ολοι

περιμέναμε τις πιο τοξικές εκλογές
των τελευταίων δεκαετιών. Δεν
ήταν. Ανταλλάχθηκαν βαριές κου-
βέντες, έγινε σκληρή αντιπαρά-
θεση, αλλά η χώρα δεν βυθίστηκε
στη λάσπη. Ο φόβος του διχασμού
ήταν επίσης πολύ έντονος. Τον εί-
χαμε ζήσει το μοιραίο καλοκαίρι
του 2015 και ξέραμε πόσο εύκολα
μπορεί αυτός ο λαός να κατρακυ-
λήσει σε τέτοια μονοπάτια. Δεν

συνέβη ούτε αυτό. Το Twitter δι-
χάστηκε και ξεκατινιάστηκε, τα
καφενεία έμειναν ψύχραιμα. Η
«λύσσα» δεν πούλησε. 

Σε κάποιους λείπουν οι ογκώδεις
συγκεντρώσεις, ο παλμός, το πάθος.
Δεν μπορούν να χωνέψουν το πώς
από το μπαλκόνι της πλατείας Συν-
τάγματος πήγαμε στο TikTok και
τα lifestyle πρωινάδικα. Αν όμως
κάτσουμε και δούμε τι έγινε μετά
το «μεθύσι» του μπαλκονιού, δεν
έχουμε ιδιαίτερο λόγο να το νο-
σταλγούμε. Μπουκώσαμε από πά-
θος, υποφέραμε από υπερχαρι-
σματικούς ηγέτες. 

Υπάρχουν βέβαια ακόμη παρα-
δόσεις και έθιμα που αντέχουν στο
πέρασμα του χρόνου και ξαφνιά-
ζουν τον ξένο επισκέπτη που βρί-
σκεται στην πλατεία Συντάγματος
το βράδυ της μεγάλης συγκέντρω-
σης του ΚΚΕ. Νιώθει σαν να έχει

μπει στη μηχανή του χρόνου αν-
τικρίζοντας όλα τα σύμβολα που
σπανίζουν πια και τα βρίσκεις κυ-
ρίως σε μαγαζιά με αντίκες. Υπάρχει
ασφαλώς και το, όχι αμελητέο, «πε-
ριθώριο» στο οποίο ευδοκιμούν
κάθε λογής θεωρίες συνωμοσίας,
παλαβομάρες και μίσος, πολύ μίσος.
Είναι όμως σημάδι των καιρών.
Και μην ξεχνάμε ότι σε σημαντικές
δυτικές δημοκρατίες δεν μπορείς
εύκολα να κρίνεις αν αποτελεί μει-
οψηφία ή πλειοψηφία. 

Η χώρα προχωράει. Η Ελλάδα
έχει ξεπεράσει πολλά από τα πάθη
και τις διαχωριστικές γραμμές του
χθες. Πάει η εποχή που κάποιος
γεννιόταν σε μια «δημοκρατική»
οικογένεια και κατόπιν ψήφιζε σαν
να ήταν γενετικά τροποποιημένο
το πολιτικό του DNA. Και τούμπα-
λιν. Λίγοι είναι οι κάτω από μια
ηλικία που ψηφίζουν έχοντας στο
πίσω μέρος του μυαλού τους τι ψή-
φισε ο παππούς τους. Οι πολιτικοί
που είναι κολλημένοι με αυτά τα
στερεότυπα μιλάνε πια σε άδεια
θέατρα, το έργο δεν πουλάει. 

Φτάνει λοιπόν η χώρα να είναι
βαρετή και προβλέψιμη; Αν τη συγ-
κρίνουμε με το τι γίνεται στη γει-
τονιά μας, δεν είναι και λίγο αυτό
που έχουμε πετύχει... Προφανώς
και δεν φτάνει όμως. Γιατί η χώρα
μπορεί και πρέπει να ξεδιπλώσει
τις πραγματικές της δυνατότητες.
Στην εποχή μας καμία χώρα δεν
μπορεί, άλλωστε, να τεμπελιάζει,
γιατί όλα κινούνται με αστραπιαία
ταχύτητα γύρω μας. Ολοι μας, με
πρώτο τον πρωθυπουργό, έχουμε
μια πρόκληση απέναντί μας. Να
ξεπεράσουμε την Ελλάδα που θέ-
λουμε να αφήσουμε πίσω μας, όπου
και αν... κρύβεται, και να πάμε τη
χώρα λίγο παρακάτω. Η Ιστορία
σπάνια δίνει τέτοιες ευκαιρίες. Και
αν δεν τις αδράξεις συμπεριφέρεται
με τσιγκουνιά. Εάν χαθούν το κό-
στος είναι μεγάλο, περνάει πολύς
καιρός για να σου τις ξαναδώσει.
Εχει συμβεί πολλές φορές στο πα-
ρελθόν μας.

Ηταν η πλέον άνευ-
ρη προεκλογική πε-
ρίοδος που πέρασε
η Ελλάς στα χρόνια
της Μεταπολιτεύσε-
ως και σήμερα το

βράδυ θα διαπιστωθεί, εντέλει,
πόσοι από τους πολίτες μπήκαν
στον κόπο να ψηφίσουν. Δεν είναι
ό,τι καλύτερο μπορούσε να συμβεί
από άποψη πολιτική.

Εχουν περάσει πια τα χρόνια
που η προεκλογική περίοδος ήταν
ξεφάντωμα και πανηγύρι. Μια βαρ-
βατίλα με εκχυλίζουσα τη ζωτική
ορμή του πλήθους, λατρεία των
ηγεμόνων της πολιτικής, εκκω-
φαντικές μουσικές. Ωρίμασε η κοι-
νωνία θα πούνε ορισμένοι και κά-
ποιοι άλλοι θα αντιτείνουν ότι κα-
ταπτοήθηκε γηράσκουσα.

Αλλά ας αφήσουμε τις ζοφερές
προβλέψεις. Διότι κάποιοι στο τέ-
λος της νύκτας θα αναπνεύσουν
με ανακούφιση, από το αποτέλε-
σμα των εκλογών. Κάποιοι θα πε-
ριπέσουν σε μελαγχολία, αφού θα
έχουν διαψευσθεί οι προσδοκίες
τους, και όλοι μαζί θα ξεκινήσουν
την επομένη τη μάχη του δευτέρου
γύρου.

Και όταν ο κουρνιαχτός κοπά-
σει, όταν η μάχη χαθεί ή κερδηθεί,
τότε οι τρεις απαίσιες μάγισσες
θα συναντήσουν τον Μάκβεθ. Αυ-
τά όμως τα έγραφε ο Σαίξπηρ, στον
καιρό του. Αλλα πιο ασφαλή και
ανιαρά θα εκτυλιχθούν στη χώρα
μας.

Διότι παρά την απεχθή, ενίοτε
εμφυλιακή ρητορική, τις προειδο-
ποιήσεις του ενός ηγέτη προς τον
άλλον για τις εφιαλτικές συνέπειες
στον λαό μας –εάν κατισχύσει ο
αντίπαλος– ουδείς έχει επιλογή ή
δυνατότητα αυτενέργειας. Σε κα-
νέναν τομέα. Αυτό ισχύει και για
τα τρία μεγαλύτερα κόμματα –
Ν.Δ., ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ.

Ουδείς από τους τρεις ηγέτες
των συστημικών κομμάτων αμ-

φισβητεί ότι η θέση της Ελλάδος
είναι νομοτελειακά στο πλαίσιο
της Ευρωπαϊκής Ενώσεως και ότι,
από άποψη γεωστρατηγική, η χώ-
ρα συμμορφώνεται με τις επιλογές
και τις προτεραιότητες των ΗΠΑ
στην περιοχή. Ακολουθούμε συ-
νεπώς τη ροή των γεγονότων και
όπου καταλήξουν τα πράγματα
εντέλει.

Μία τέτοια αποδοχή, βεβαίως,
ηχεί ηττοπαθής, σε κάποιους, ομο-
λογία απώλειας κυριαρχίας ενός
κράτους, κατάργηση της δυνατό-
τητος επιλογών του κάθε κυβερ-
νήτη της χώρας. Αλλά αυτή υπήρξε
η επιλογή πολιτικών και πολιτών
αυτής της χώρας.

Ωστόσο, στις ανατολικές ακτές
του Αιγαίου, μια άλλη χώρα, η
Τουρκία, εμφορείται από ένα
«πνεύμα αποστολής» και δεν δι-
στάζει να διαφοροποιηθεί από
τους συμμάχους της στη Δύση,
δίχως βεβαίως να αποκόπτεται
από αυτήν.

Οι εκλογές της περασμένης Κυ-
ριακής στην Τουρκία με την τε-
ράστια συμμετοχή των πολιτών,
τις θηριώδεις συγκεντρώσεις που
προηγήθηκαν, επιβεβαίωσαν την
ύπαρξη σπανίου δυναμισμού που
αναζητεί διέξοδο. Αλλη χώρα, άλ-
λος λαός, που ακολουθεί το πε-
πρωμένο του με πείσμα.

Ας μην περιφρονούμε παρά
ταύτα και τους ηγέτες τους δικούς
μας. Είναι οι δικοί μας άνθρωποι.
Αυτάρεσκοι, ενίοτε. «Παίδες αεί
οι Ελληνες», μας χαρακτήριζαν οι
Αιγύπτιοι ιερείς στον σοφό Αθη-
ναίο Σόλωνα, όταν είχε επισκεφθεί
την αρχαία Αίγυπτο. Και όμως,
δεν τα πήγαμε και τόσο άσχημα.

Ευπρόσδεκτο το αποτέλεσμα
των εκλογών, όποιο και εάν είναι
αυτό. Αυτοί ανέλαβαν να σύρουν
το άρμα της Ελλάδος, σε μια εποχή
που τα πάντα αλλάζουν. Αξίζουν
τη συμπάθεια και τη στήριξή μας.
Πάμε για νέο γύρο...

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Οι δικοί μας
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Εχουμε μια πρόκληση
απέναντί μας: να ξεπε-
ράσουμε την Ελλάδα
που θέλουμε να αφή-
σουμε πίσω μας και 
να πάμε τη χώρα λίγο
παρακάτω. 
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O Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, σχολιάζοντας
τις εκλογές στην Τουρκία
(14/5), ανέφερε πως
«όσον αφορά τη γενικό-
τερη προσέγγιση της

Τουρκίας στο Κυπριακό δεν αναμένω
ουσιαστική αλλαγή σε περίπτωση που
κερδίσει ο ηγέτης της αντιπολίτευσης».
Οι Κεμαλιστές έλεγαν: το Κυπριακό λύ-
θηκε το 1974. Το 2002, το ΚΑΔ με Ερν-
τογάν -Γκιουλ άλλαξε πολιτική. Στήριξε
τις μαζικές διαδηλώσεις των Τ/κ (2003).
Στήριξε σχέδιο λύσης του ΟΗΕ για το
Κυπριακό (2004). Πέταξε τον Ντενκτάς
στον γκρεμό (2005). Πήρε εισιτήριο
για να αρχίσει η Τουρκία ενταξιακές
με τη θετική ψήφο της Κύπρου (2005).
Τότε γιατί λέμε παραμύθια μεταξύ μας
ότι η Τουρκία δεν μετακινείται; Πρώτον,
για να κρύψουμε τις αδυναμίες μας να
δούμε τα δεδομένα, όπως εξελίσσονται
στην ώρα τους και δεύτερο, για να κρύ-
ψουμε την πολιτική μας με την κωδική
ονομασία «άλλα λέμε, άλλα εννοούμε». 

Το ΚΑΔ με Ερντογάν - Τσαβούσογλου
μετά το ναυάγιο στο Κραν Μοντάνα
άλλαξε πολιτική, 2017. Στήριξε τον Τα-
τάρ με ό,τι αυτό σημαίνει –Κυπριακό,
δύο κράτη, θαλάσσιες ζώνες/Σουπιά,
γεωπολιτική κόντρα με Ισραήλ. Αλλά
είναι  το ίδιο ΚΑΔ τον οποίο το 2010
στήριξε τον αριστερό Ταλάτ σε βάρος
του δεξιού Έρογλου. Έστειλε δημάρ-
χους από την Τουρκία στην Καρπασία,
οι οποίοι εργάστηκαν υπέρ Ταλάτ και
ΡΤΚ. Επίσης, την ίδια περίοδο εργά-
στηκε για να φθαρεί ο Έρογλου. Δη-
μοσιεύματα στην Τουρκία  τον ενέπλε-

ξαν με την οργάνωση «Εργκένεκον».
Αλλά η εφάπαξ  «συμμαχία» ΚΑΔ - Ταλάτ
απέτυχε. Νίκησε ο Έρογλου (2010-
2015). 

Η εντύπωση πως η Τουρκία είναι
μία και απαράλλαχτη είναι ψευδής,
καλλιεργείται ως  συνεκτικό άλλοθι για
την ε/κ απραξία. Παρά την εξάχρονη
στασιμότητα, παρά την κατοχή, η Τουρ-
κία δεν θεωρείται η κύρια αιτία της κα-
τάρρευσης της διαδικασίας επίλυσης.
Μπορούμε μεταξύ μας να συνεχίσουμε
να κοροϊδευόμαστε, αλλά μια ανάγνωση
των Εκθέσεων του γ.γ. του ΟΗΕ, από
το 2017 μέχρι σήμερα, μιλάει από μόνη
της. Ο ΠτΔ είπε επίσης πως «η προ-
οπτική ενίσχυσης των σχέσεων της
Ε.Ε. με την Τουρκία μπορεί να ξεκλει-
δώσει την προοπτική για επανέναρξη
των συνομιλιών». Εν μέρει έχει βάση
αυτό το σημείο, αλλά, είναι η Κύπρος
με Παπαδόπουλο - Λιλλήκα και η Γαλλία
με τον Σαρκοζί που μπλόκαραν την ευ-
ρωτουρκική σχέση το 2006! Ό,τι κάνεις
στην πολιτική που δεν έχει μία λογική
κατεύθυνση, κάποια στιγμή το βρίσκεις
μπροστά σου. Στο λάθος μπλόκο, η
Τουρκία απάντησε με άλλο λάθος με
στροφή στα ανατολικά της (Νταβού-
τογλου, Μόρσι, Άσσαντ κ.λπ.). Έτσι
τώρα η αναφορά του ΠτΔ για  «ξεκλεί-
δωμα», παραμένει εξαιρετικά πολύ-
πλοκη. Άλλη εποχή, άλλα δεδομένα –
ούτε βάση για συνομιλίες για το Κυ-
πριακό, ούτε βάση  πάνω στην οποία
να στέκουν οι ευρωτουρκικές σχέσεις...

Η συνέχεια ακόμα πιο πολύπλοκη.
Ο ΠτΔ συναντά τον ειδικό αντιπρόσωπο
του γ.γ. των Η.Ε. στη νήσο Κ.  Στιούαρτ

χθες: «Είμαστε ήδη στο τραπέζι των
διαπραγματεύσεων και καλούμε και
τους Τ/κ συμπατριώτες μας και την
Τουρκία να επανέλθουν στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων για μια βιώσιμη
λύση του Κυπριακού στη βάση της
ΔΔΟ». Αφού τα κάνουμε όλα τόσο καλά,
γιατί δεν προχωρεί τίποτε στο Κυπριακό;
Ο ΟΗΕ δεν έχει κάνει καμιά κίνηση, ο
γ.γ. δεν δέχθηκε να συναντήσει τον
ΠτΔ στις Βρυξέλλες, ενώ η Ε.Ε. σιωπά,
αναμένοντας κάποιο σήμα από τον
ΟΗΕ. Αν ψάξουμε το «γιατί», βρίσκουμε
το «διότι», καθώς ΟΗΕ και Ε.Ε. γνωρί-
ζουν ότι ο Ν. Αναστασιάδης αποχώρησε
από τις συνομιλίες το 2017 και τις διέ-
λυσε την τριετία 2017-20. Δίπλα του,
σε πλήρη συνεργασία μαζί του, ήταν
οι δύο στενότεροι συνεργάτες του. Ο
ένας εξ αυτών σήμερα είναι ΠτΔ. ΟΗΕ
και Ε.Ε. γνωρίζουν ότι ο νυν ΠτΔ δεν
ήρθε ως αλεξιπτωτιστής στη νήσο το
2023, γνωρίζουν ότι κουβαλά μαζί του
όλη τη χαοτική κληρονομιά Αναστα-
σιάδη.

Όμως, το να παριστάνει ότι δεν τρέ-
χει τίποτε, και, έτσι απλά: «είμαι έτοιμος
στο τραπέζι για συνομιλίες», απλώς πε-
ριπλέκει τις δυσκολίες ακόμα παραπά-
νω. Στην κυριακάτικη «Καθημερινή»
η Μ. Οικονομίδου ρώτησε τον ΥΠΕΞ
Κ. Κόμπο (Κ.Κ.): «Υιοθετούμε πλήρως
τα 6 Σημεία του Πλαίσιο Γκουτέρες;
Απάντηση Κ.Κ.: «Είναι το σημείο εκ-
κίνησης της διαπραγμάτευσης». Ο γ.γ.
του ΟΗΕ «σχολιάζει» Κ. Κόμπο: «Δια-
πραγματεύσεις, ουσιαστικές, προσα-
νατολισμένες στα αποτελέσματα που
οδηγούν σε μια διευθέτηση. Η επίδειξη

πολιτικής βούλησης και ευελιξίας πα-
ραμένει ύψιστης σημασίας». (Πηγή:
Έκθεση Καλών Υπηρεσιών του γ.γ.,
6.7.2022). Για όσους θεωρούν ότι με
διάφορες  τεχνικές μπορούν να απο-
φύγουν την ουσία, ιδού η πιο σημαντική
αναφορά του Α. Γκουτέρες: «Ο λαός
της Κύπρου αξίζει να γνωρίζει ότι αυτή
τη φορά τα πράγματα είναι διαφορε-
τικά» (2019). Αν γνωρίζεις τι πραγματικά
επιδιώκεις, λες με τον πιο επίσημο
τρόπο με επιστολή σου στον γ.γ. ότι
αποδέχεσαι το Πλαίσιό του της 30ής
Ιουνίου 2017. Μόνο έτσι θα ακούσουν
(επιτέλους) την επίσημη θέση του ΠτΔ
επί του (τελευταίου) σημαντικού Εγ-
γράφου του γ.γ.

Όσο δεν γίνεται αυτό, τόσο πιο με-
γάλη γίνεται η δυσπιστία απέναντι στις
πραγματικές προθέσεις του (νέου) ΠτΔ.
Αλλά οι κεντρικοί παίκτες θα ήταν πρό-
θυμοι να ακούσουν τον Κύπριο πρόεδρο
να επιχειρηματολογεί: «Αξιοποιώ το
Πλαίσιο του γ.γ. Α. Γκουτέρες, γιατί
ικανοποιεί τις εύλογες ανησυχίες των
δύο πλευρών. Εφόσον οριστικοποιηθεί
συμφωνία πάνω στο Πλαίσιο Γκουτέρες,
σημείο 1 (κατάργηση επεμβατικών δι-
καιωμάτων) και σημείο 2 (αποχώρηση
τουρκικών στρατευμάτων), είμαι έτοιμος
να αποδεχθώ στην ολότητά του το ση-
μείο 6 του Πλαισίου του γ.γ. για την
πολιτική ισότητα. Ταυτόχρονα, θα ενη-
μερώσω την Ε.Ε. ότι είμαι πρόθυμος
να άρω το veto που έχουν ασκήσει προ-
κάτοχοί μου σε σχέση με τα 14 εντα-
ξιακά κεφάλαια της Τουρκίας».

Το κλειδί και το παραμύθι 
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Ακινητοποιημένο αυτοκίνητο στην πόλη Faenza κοντα στη Ραβέννα, μετά την πλημμύρα του ποταμού Lamone. Η βορειοανατολική περιοχή της Ιταλίας και τμήματα της ακτής
της Αδριατικής παραμένουν σε κόκκινο συναγερμό, καθώς ο κίνδυνος κατολισθήσεων παραμένει υψηλός. 

www.larkoslarkou.org.cy

Το γεγονός πως στον διαγωνισμό
τραγουδιού της Eurovision η Ελλάδα
βαθμολόγησε –αντί για το συνηθι-
σμένο «12άρι»– με 4 τη συμμετοχή
της Κύπρου αναδείχθηκε σε μέγα
θέμα, είναι από εκείνες τις περιπτώ-

σεις που επιβεβαιώνουν το «αν δεν ήταν αστείο,
θα ήταν τραγικό». Το ζήτημα πολιτικοποιήθηκε
και, παράλληλα, έγινε ένα τεράστιο πεδίο τρολα-
ρίσματος στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης σε
βαθμό που κούρασε με τη γραφικότητά του. 

Το αποκορύφωμα της γραφικής προβολής του
ζητήματος της Eurovision, ενός διαγωνισμού τρα-
γουδιού pop με καμία, μα καμία γεωπολιτική προ-
έκταση, στο πεδίο των σχέσεων Αθήνας – Λευ-
κωσίας θα έκανε, κυριολεκτικά, την ιστορία του
Κυπριακού, τις πολυτάραχες σχέσεις εθνικού κέν-
τρου – Μακαρίου της περιόδου ’60-74, και τις σύγ-
χρονες δυναμικές της Ανατολικής Μεσογείου, στο
πολιτικό επίπεδο να αποτελεί ένα πεδίο… δευτε-
ρογενούς ντροπής. Κυριολεκτικά. Γιατί η διεθνής
πολιτική και οι πολυπλοκότητές της δεν έχουν
καμιά σχέση με τους διαγωνισμούς τραγουδιών.
Εδώ άλλα κι άλλα ζητήματα δεν κρίνουν τις σχέσεις
κρατών, θα κρίνει μια βαθμολογία; 

Αποκορύφωμα, ωστόσο, της γραφικής προβολής
της Eurovision στο πολιτικό επίπεδο αποτελούν
οι αναρτήσεις πολιτικών επί τούτου. Και δεν ανα-
φέρομαι στον Ηλία Ψινάκη, που έτσι κι αλλιώς
αποτελούσε έναν άνθρωπο του star system, και
μια sui generis περσόνα, που ακολούθησε τον συ-
νήθη τρόπο ενασχόλησης με την πολιτική –σε
αυτοδιοικητικό επίπεδο– ανθρώπων που προέρ-
χονται από το lifestyle. Η ανάρτηση του πρώην
υπουργού Εξωτερικών της Ελλάδας, Νίκου Κοτζιά,
που συνέδεσε το «4άρι» της Eurovision στην
Κύπρο «με αποξένωση της ελληνικής κοινωνίας
από την Μεγαλόνησο» αλλά και με «απορριπτέα
σχέδια» (στο Κυπριακό) είναι ο ορισμός της φαι-
δρότητας. Και μιλάμε για τον Ελλαδίτη ΥΠΕΞ που
συνδέθηκε με την κρισιμότερη, τα τελευταία
χρόνια, περίοδο των κυπριακών συνομιλιών, το
2017 στο Κραν Μοντανά της Ελβετίας. Καλό να
ενημερώσει κάποιος τον κ. Κοτζιά πως η Eurovision
δεν αποτελεί ούτε κριτήριο για την ενσυναίσθηση
των Ελλαδιτών για το Κυπριακό (όπως το follow
up tweet του, μετά το κράξιμο που έφαγε), ούτε
κριτήριο για το ποιος προωθεί τι, σαν λύση του
Κυπριακού και τι αυτό σημαίνει κυρίως για τους
Κύπριους πολίτες. Η Eurovision, ιδίως τα τελευταία
χρόνια, είναι ένας διαγωνισμός content creation
με ενίοτε πολύ χάλια τραγούδια από τα οποία επω-
φελείται το τουριστικό προϊόν και 15 σπόνσορες
μαζί με ένα σύστημα televotingστο οποίο πληρώνεις
για να ψηφίσεις. Τίποτε λιγότερο ή περισσότερο. 

Ο κ. Κοτζιάς, ξεχασμένος πολιτικά, λίγο πριν
ανοίξουν οι ελληνικές κάλπες επιχειρεί να στρέψει
την προσοχή προς τα πάνω του, πατώντας σε κάτι
που διαχρονικά προσπαθεί να αποδεικνύει (και
που σε επίπεδο πολιτικής κριτικής δεν αποτελεί
αντικείμενο αναστοχασμού για σκοπούς επαλή-
θευσης ή διάψευσης) κάθε φορά σε σχέση με την
Κύπρο: Πως την αγαπάει (περισσότερο από άλλους
Ελλαδίτες πολιτικούς). Την αγαπάει άραγε περισ-
σότερο από αυτούς τους νεαρούς Ελδυκάριους
που το 1974 σκοτώθηκαν υπερασπιζόμενοι το
στρατόπεδό τους; Tην αγαπάει περισσότερο από
χιλιάδες Ελλαδίτες που ζούνε μόνιμα στην Κύπρο,
στέριωσαν δαμέ και παντρεύτηκαν χτίζοντας δε-
σμούς; Την αγαπάει περισσότερο από τους ίδιους
τους Κύπριους; Ρητορικά ερωτήματα που δεν χρή-
ζουν απάντησης, αλλά αποδεικνύουν πως το να
επικαλείσαι τη βαθμολογία σε ένα διαγωνισμό
τραγουδιού για να εξετάσεις το επίπεδο της εν-
συναίσθησης σε σχέση με την Κύπρο είναι προ-
βληματικό σαν discourse (ο κ. Κοτζιάς ως καθηγητής
του γράφοντος στο πανεπιστήμιο, δίδαξε, την έν-
νοια του αριστοτελικού επιχειρήματος). 

Και είναι και γραφικό. Μια γραφικότητα μεταξύ
πολλών γραφικοτήτων που ανά καιρούς ακούσαμε
σε σχέση με το Κυπριακό.

Γραφικότητες 
Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Ογδόντα δύο μέρες
στην εξουσία είναι
δυσανάλογος χρόνος
σε σχέση με τον
αριθμό των «καυ-
τών» θεμάτων που

κλήθηκε να διαχειριστεί η κυβέρ-
νηση Χριστοδουλίδη. Αν δεν έχει
γίνει αντιληπτό στο Προεδρικό,
η περίοδος χάριτος οδεύει προς
το τέλος της και στο επόμενο στρα-
βοπάτημα θα διαπιστώσει πως η
σκληρή πραγματικότητα δεν είναι
το σήμερα. Από τις ιστορίες με
τους συμβούλους/συνεργάτες της
κυβέρνησης μπορούν να εξαχθούν
ενδιαφέροντα πολιτικά συμπερά-
σματα για το πώς λειτουργεί η κυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη.

Οι διαπιστώσεις για προβλημα-
τικούς διορισμούς αποκαλύπτει
πως στο Προεδρικό ή κάπου αλλού
δεν υπάρχει κάποιος ο οποίος να

είναι σε θέση να γνωρίζει πώς υλο-
ποιούνται, νομότυπα, αποφάσεις
που έχουν να κάνουν με τη δημό-
σια διοίκηση. Λογικά ο ρόλος αυτός
ανατέθηκε στην κα Ειρήνη Πική,
υφυπουργό παρά τω Προέδρω, με
πολύχρονη εμπειρία σε θέμα δη-
μόσιας διοίκησης.

Η κα Πική, όπως ανακοινώθηκε
από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας,
θα ασκούσε έλεγχο στα υπόλοιπα
μέλη της κυβέρνησης, κάτι που
μέχρι σήμερα δεν είναι ορατό. Η
διαιώνιση του συγκεκριμένου θέ-
ματος δείχνει πως υπάρχει πρό-
βλημα και στο επικοινωνιακό κομ-
μάτι. Οι ατάκες τύπου «ανθρωπο-
φαγία» δεν αποτελούν εργαλείο
αναχαίτισης του συνεχιζόμενου
θορύβου.

Στην κυβέρνηση απουσιάζει
και είναι ορατό διά γυμνού οφθαλ-
μού στρατηγική διαχείρισης επι-

κοινωνιακών κρίσεων. Αντί να κι-
νηθούν προληπτικά, άφησαν να
σέρνεται για μέρες η περίπτωση
της 19χρονης μέχρι να δεηθούν
να πουν τα αυτονόητα.

Τη στιγμή μάλιστα που είχε
βουίξει το παζάρι για το πώς η
19χρονη έφθασε να προσφέρει
υπηρεσίες στον υφυπουργό Του-
ρισμού. Απορία: γιατί ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας ή κάποιος άλλος
από το Προεδρικό έπρεπε να πε-
ριμένει τη συνάντηση με τον γε-
νικό ελεγκτή, για να βάλει μια τε-
λεία σε αυτή την «ανθρωποφαγία»;
Ακόμα και όταν έγιναν τα αυτο-
νόητα δεν βρέθηκε κάποιος να
διερωτηθεί μήπως υπάρχουν και
άλλες παρόμοιες «προβληματικές»
περιπτώσεις; Τουλάχιστον για να
δειχθεί προς τα έξω πως η κυβέρ-
νηση εννοεί αυτό το οποίο λεγόταν
από την προεκλογική για το νέο

που πρεσβεύει. Η κίνηση του Νίκου
Χριστοδουλίδη να πάρει πάνω του,
πολιτικά, το όλο θέμα δεν μπορεί
να αποτελεί ικανοποιητική κίνηση
αντιμετώπισης του θορύβου που
έχει προκληθεί. Αντί ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας να δίνει την εν-
τύπωση ότι είναι έτοιμος να επω-
μισθεί όλα τα στραβά θα ήταν κα-
λύτερο εάν έβαζε μια τάξη. Δεν
μπορεί π.χ. ο καθένας μέσα στην
κυβέρνηση, ακόμα και αν είναι
συνεργάτης, να λέει ό,τι θέλει δη-
μόσια.

Η εργοδότηση συμβούλων/συ-
νεργατών αμισθί και δοκιμαστικά
δεν αποτελεί επιχείρημα, απλώς
εξοργίζει περισσότερο. Η κυβέρ-
νηση βγάζει προς τα έξω εικόνα
μπλοκαρίσματος στο επικοινω-
νιακό κομμάτι. Υπάρχουν μέλη
της κυβέρνησης που αποφεύγουν
ως ο διάβολος το λιβάνι δημοσιο-

γράφους. Όχι όλοι, κάποιοι. Η λο-
γική κρύψε να περάσουμε δεν περ-
πάτησε πουθενά, ούτε το επιχεί-
ρημα του Προέδρου της Δημοκρα-
τίας, ότι αυτά βρήκαμε από τους
προηγούμενους έτσι τα κάναμε,
μπορεί να πείσει.

Όταν δημοσιοποιήθηκε η πε-
ρίπτωση της 19χρονης την ίδια
ώρα η πλειοψηφία του δημοσιο-
γραφικού κόσμου έψαχνε την επό-
μενη την οποία γνώριζαν στο Προ-
εδρικό και όμως πίστευαν πως θα
την κρύψουν. Η κυβέρνηση έχει
πρόβλημα στο Προεδρικό και εκεί
θα πρέπει να επικεντρωθεί, αν θέ-
λει να αποδείξει πως φέρνει κάτι
νέο προτού η περίοδος χάριτος
λήξει. Το ΑΚΕΛ δεν έχει σηκώσει
μανίκια, θα το κάνει σύντομα. Ει-
κόνες όπως αυτή του γ.γ. του ΑΚΕΛ
να στάζει μέλη στα σκαλιά του
Προεδρικού για τα ενεργειακά δεν

είναι ο κανόνας. Η κυβέρνηση μέ-
χρι σήμερα έχει κληθεί να διαχει-
ριστεί θέματα χρηστής διοίκησης,
τα οποία στη συνείδηση του πολίτη
έχουν εμπεδωθεί με καχυποψία.
Τα σοβαρά ζητήματα είναι πίσω
και είναι σίγουρο ότι σε κάποια
στιγμή θα κληθεί να τα αντιμετω-
πίσει η κυβέρνηση. Το βάρος πέ-
φτει στον Πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας, ο οποίος θα πρέπει να δώσει
χώρο στα μέλη της κυβέρνησής
του. Και αν κάποια από αυτά δεν
μπορούν να ανταποκριθούν υπάρ-
χει και ο ανασχηματισμός. Η κυ-
βέρνηση μέχρι σήμερα δίνει την
εντύπωση πως το κύριο μέλημά
της είναι η επικοινωνιακή διαχεί-
ριση και μάλιστα με άτσαλο τρόπο.
Οι εκλογές τελείωσαν όπως και οι
υποσχέσεις.

Δεν φθάνει να το λες πρέπει και να φαίνεται
Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

tomarasa@kathimerini.com.cy
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Ο Ρουσώ έγραφε
στον «Λόγο περί της
καταγωγής και των
θεμελίων της ανισό-
τητας μεταξύ των αν-
θρώπων» ότι ο νόμος

είναι ένα στρατήγημα των πλου-
σίων για να αναγκάσουν τους φτω-
χούς να προστατεύσουν την περι-
ουσία τους. Πώς αλλιώς θα μπο-
ρούσαν οι ολιγάριθμοι πλούσιοι να
διαφυλάξουν τις ιδιοκτησίες τους,
τα προνόμια και την τρυφηλή ζωή
τους απέναντι σε εξαθλιωμένα πλή-
θη; Ας θεσπίσουμε τον νόμο, είπαν
οι πλούσιοι, και έτσι όλοι θα είναι
αναγκασμένοι να προστατεύσουν
αυτό που εμείς δεν μπορούμε, δη-
λαδή την περιουσία μας.

Με το τέχνασμα αυτό οι πολλοί
αναγκάζονται να στραφούν ενάντια
στο ίδιο τους το συμφέρον και να
ενστερνισθούν εκείνο των ολίγων.
Αυτό συμβαίνει γιατί οι περισσό-
τεροι ταυτίζουν αφελώς τον νόμο
με το δίκαιο, το ιερό, το απόλυτο
αγαθό. Ξεχνούν ότι ο νόμος δεν εί-
ναι αποτέλεσμα δικαιοσύνης αλλά
ισχύος. Έγραφε ο Πασκάλ: «Είναι
σωστό να ακολουθείται αυτό που
είναι δίκαιο. Είναι απαραίτητο να

ακολουθείται το ισχυρότερο. Η δι-
καιοσύνη χωρίς δύναμη είναι ανί-
σχυρη. Η δύναμη χωρίς δικαιοσύνη
είναι τυραννική. Η δικαιοσύνη χω-
ρίς δύναμη αντιφάσκει, γιατί πάντα
υπάρχουν κακοί άνθρωποι. Δύναμη
χωρίς δικαιοσύνη κατηγορείται.
Επομένως, η δικαιοσύνη και η δύ-
ναμη πρέπει να συνδυαστούν, και
για να γίνει αυτό, αυτό που είναι
δίκαιο πρέπει να είναι ισχυρό ή
αυτό που είναι ισχυρό πρέπει να
είναι δίκαιο. Η δικαιοσύνη υπόκειται
σε αμφισβήτηση. Η δύναμη είναι
πολύ αναγνωρίσιμη και χωρίς αμ-
φισβήτηση.

Έτσι, η δύναμη δεν μπορούσε
να δοθεί στη δικαιοσύνη, διότι η
δύναμη αντιπαρατίθεται στη δι-
καιοσύνη, την κατηγορεί ως άδικη
και ισχυρίζεται ότι αυτή είναι δίκαιη.
Και έτσι, μη μπορώντας να κάνουμε
αυτό που είναι δίκαιο ισχυρό, ονο-
μάσαμε αυτό που είναι ισχυρό δί-
καιο» (Στοχασμοί, Le Guern 94, La-
fuma 103). Αυτό συνέβη με την
ταύτιση νόμου και κράτους, του
«θνητού θεού» που διαφεντεύει τη
μοίρα μας, όπως έλεγε ο Τόμας
Χομπς. Οι θεωρητικές συζητήσεις
γύρω από το «φυσικό» δίκαιο και

το «αγαθό» δεν έχουν και δεν πρό-
κειται να καταλήξουν σε κοινά απο-
δεκτό αποτέλεσμα. Εντωμεταξύ,
θετικό δίκαιο είναι του κράτους,
το οποίο προκύπτει από την εκά-
στοτε διαδικασία που αποφασίζεται
από το εκάστοτε πολίτευμα. Το
κράτος προστατεύει οποιαδήποτε
ιδιοκτησία θεωρεί νόμιμη, κατάσχει
όποια θεωρεί παράνομη και φορο-
λογεί όποιο ιδιοκτησιακό στοιχείο
θεωρεί υπερβολικό.   

Όσο λοιπόν το κράτος ήταν αρι-
στοκρατικό, όσο δηλαδή ο Λουδο-
βίκος ο 14ος ήταν το «κράτος», οι
ευγενείς δεν πλήρωναν φόρους,
ενώ επωφελούνταν στον μέγιστο
βαθμό από τη συλλογική εργασία.
Μετά την αστική επανάσταση,
όταν το κράτος μετατράπηκε σε
αστικό, οι αστοί αποφάσισαν την
κατάσχεση της περιουσίας των ευ-
γενών και της Εκκλησίας. Επιπλέον
ψήφισαν νόμους που προστάτευαν
τα δικά τους κέρδη και τις επιχει-
ρηματικές τους δραστηριότητες,
αδικώντας κατάφορα τις μικροα-
στικές, εργατικές και αγροτικές τά-
ξεις. Σ’ αυτές επέτρεπαν μόνο να
διαθέτουν ένα ελάχιστο εισόδημα
για την επιβίωση και την αναπα-

ραγωγή τους. Μετά την προλετα-
ριακή επανάσταση, όπου έλαβε
χώρα, οι αστοί διώχθηκαν, εκτο-
πίστηκαν σε στρατόπεδα συγκέν-
τρωσης και αναμόρφωσης με σκοπό
να ξεχάσουν τη διεστραμμένη τους
τάση να επιδιώκουν το κέρδος. Οι
υπόλοιπες τάξεις βέβαια συνέχισαν
να ζουν κάτω από ακόμη μεγαλύ-
τερη ανέχεια. Επιπλέον, προστέ-
θηκε η απόλυτη αβεβαιότητα ενός
ολοκληρωτικού καθεστώτος, όπου
κυρίαρχη αναδείχθηκε μια νέα τάξη
απαράτσικ, λειτουργών και κομι-
σάριων του κράτους. Αν και κρα-
τικοί λειτουργοί και αξιωματούχοι
υπήρχαν σε κάθε ολιγαρχική αστική
παραλλαγή του κράτους, η ομάδα
αυτή είναι ιδιαίτερα εμφανής στο
μαζικό σοσιαλιστικό κράτος, όπου
και ασκεί την κυριαρχία με τρόπο
σχεδόν αποκλειστικό. Και ενώ η
περιουσία της αστικής τάξης προ-
έρχεται από εμπορικές και επιχει-
ρηματικές δραστηριότητες, εκείνη
της κρατιστικής-σοσιαλιστικής τά-
ξης προέρχεται αποκλειστικά από
τη φορολογία. Η ιδεολογία περί
ανακατανομής του πλούτου είναι
λιγότερο πιστευτή και από το τέ-
χνασμα του «νόμου» που καταγ-

γέλλει ο Ρουσώ. Ο κρατισμός είναι
μια μορφή υφαρπαγής της λαϊκής
κυριαρχίας και συντηρείται από
τη φορολογία και τον δανεισμό.
Και οι δυο αυτοί τρόποι συντήρησης
του κρατισμού έχουν αποδειχθεί
ολέθριοι για τις εθνικές οικονομίες.

Καταρρίπτοντας συστηματικά
όλα τα επιχειρήματα υπέρ των δια-
νεμητικών λειτουργιών ενός στην
ουσία σοσιαλιστικού κράτους του
John Rawls, ο Robert Nozick στο
έργο του «Αναρχία, κράτος και ου-
τοπία» καταλήγει: «Τα άτομα έχουν
δικαιώματα και υπάρχουν πράγματα
που κανένα άτομο ή ομάδα δεν
μπορεί να τους επιβάλει (χωρίς να
παραβιάζει τα δικαιώματά τους).
Τα δικαιώματα αυτά είναι τόσο
ισχυρά και εκτεταμένα που εγείρουν
το ερώτημα τι ακριβώς μπορεί να
επιβάλει το κράτος και οι αξιωμα-
τούχοι του, αν δηλαδή μπορούν να
επιβάλουν το παραμικρό. Πόσο χώ-
ρο αφήνουν τα ατομικά δικαιώματα
στο κράτος; 

Ένα ελάχιστο κράτος, που πε-
ριορίζεται στις στενές λειτουργίες
της προστασίας από τη βία, την
κλοπή, την απάτη, την επιβολή
των συμβάσεων κ.ο.κ., είναι δικαιο-

λογημένο. Οποιοδήποτε όμως πιο
εκτεταμένο κράτος παραβιάζει το
δικαίωμα των ατόμων να μην εξα-
ναγκάζονται να κάνουν συγκεκρι-
μένα πράγματα και δεν δικαιολο-
γείται. Το ελάχιστο κράτος είναι
εμπνευσμένο καθώς και σωστό».
Τα τελευταία χρόνια βιώσαμε μια
αδιανόητη επέκταση του κράτους,
το οποίο προικίστηκε με λειτουργίες
που ουδέποτε διανοήθηκε, διογ-
κώνοντας φυσικά τον προϋπολο-
γισμό του και καταφεύγοντας είτε
σε νέα φορολόγηση είτε σε νέο δα-
νεισμό. Αν για παράδειγμα, ανα-
λογισθεί σήμερα ο πολίτης στην
Ελλάδα ή στη Γαλλία το συνολικό
ποσοστό του εισοδήματός του, το
οποίο δεσμεύεται μέσω της έμμεσης
και άμεσης φορολογίας, μέσω των
κοινωνικών και λοιπών εισφορών,
μέσω δημοτικών φόρων και τελών
και ούτω καθεξής, θα διαπιστώσει
ότι το φορολογικό κράτος απομυζά
πάνω από τα δυο τρίτα της συλλο-
γικής εργασίας. Κάτι τέτοιο δεν συ-
νάδει με το κράτος δικαίου.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Αειφορία και νέες μορφές τουρισμού
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Ο Όμηρος αρχίζει την
αιώνια «Οδύσσειά»
του, με τον άνδρα ο
οποίος «πολλών δ’
ανθρώπων ίδεν
άστεα και νόον

έγνω…» (πολλών ανθρώπων είδε
χώρες, κι έμαθε πολλών ανθρώπων
τις βουλές…) Και ο σημαντικότερος
ίσως ποιητής του κόσμου, ο Κων-
σταντίνος Καβάφης έγραψε: «Σα
βγεις στον πηγαιμό για την Ιθάκη,
να εύχεσαι να ’ναι μακρύς ο δρόμος,
γεμάτος περιπέτειες, γεμάτος γνώ-
σεις. Τους Λαιστρυγόνας και τους
Κύκλωπας, τον θυμωμένο Ποσει-
δώνα μη φοβάσαι…». Η αξία της
ζωής, η χαρά του ανθρώπου, δεν
βρίσκεται στη στάση αλλά στην κί-
νηση, δεν είναι στο «ραχάτι» και
την καλοπέραση, αλλά στη δράση
και την καλή περιπέτεια. Ακόμη
και στην άλλη ζωή δεν θα υπάρχει
στάση, αλλά οι άνθρωποι θα προ-
χωρούν «από δόξης εις δόξαν». Οι
σοφοί του κόσμου τούτου, με πρώ-
τους και καλύτερους τους αρχαίους
Έλληνες, αναδείχθηκαν σε σφαίρες
φιλοσοφικές –όχι θεϊκές– κυρίως
λόγω των πολλών ταξιδιών και της
επαφής με ξένους πολιτισμούς. 

«Τύχη αγαθή» ελέω «Hellas Sat»
νέα παιδιά, φοιτητές πολυτεχνικών
πανεπιστημίων, από την Κύπρο και
την Ελλάδα, ύστερα από κλήρωση,
θα ταξιδέψουν στο Ακρωτήριο Κα-
νάβεραλ των Ηνωμένων Πολιτειών
για να παρακολουθήσουν την εκτό-
ξευση ενός πυραύλου Falcon 9 της
αμερικανικής αεροδιαστημικής Spa-
ceX –της διαστημικής εταιρείας η
οποία την τελευταία δεκαετία έχει
γίνει ευρύτερα γνωστή και για το
επίτευγμα της εκτόξευσης και με-
τέπειτα προσγείωσης του πυραύ-
λου-φορέα. Το μοναδικό δώρο της
Hellas Sat γίνεται στο πλαίσιο των
εορτασμών για τα είκοσι χρόνια
της διαστημικής παρουσίας της
εταιρείας και του δορυφόρου της
Hellas Sat 2, με τις σημαίες της Κύ-
πρου και της Ελλάδας. Το ακριβό
ταξίδι σίγουρα δεν είναι μόνο του-
ριστικό, αλλά είναι πρώτα και κύρια
εκπαιδευτικό, αφού και οι ίδιοι οι
Αμερικανοί δεν δέχονται στις δια-
στημικές εγκαταστάσεις τουρίστες,
αλλά μόνο επιλεγμένα άτομα, με
ιδιαίτερο ενδιαφέρον στην επιστήμη
του διαστήματος. 

Η κλήρωση των νέων, οι οποίοι
υπέβαλαν διαδικτυακά υποψηφιό-
τητα, έγινε στο πλαίσιο του Φόρουμ
των Δελφών, από τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας Νίκο Χριστοδουλίδη,
δεδομένου ότι οι δορυφόροι της
Hellas Sat βρίσκονται στο διαστη-
μικό οικόπεδο της Κύπρου. Ο διευ-
θύνων σύμβουλος της εταιρίας Χρι-
στόδουλος Πρωτοπαπάς ανέφερε
ότι οι τυχεροί νέοι θα έχουν την
ευκαιρία να περιηγηθούν στις εγ-
καταστάσεις του Ακρωτηρίου Κα-
νάβεραλ και να γνωρίσουν την ιστο-
ρία των διαστημικών προγραμμάτων
των ΗΠΑ. Θα δουν τις εγκαταστά-

σεις του προγράμματος «Apollo»,
το οποίο μετέφερε ανθρώπους στο
φεγγάρι, καθώς και του Διαστημικού
Λεωφορείου.

Πίσω από την αποστολή των νέ-
ων στο Κανάβεραλ, βρίσκεται μια
μεγάλη και θαυμαστή ιστορία, το
όνειρο για αποστολή κυπριακού
και ελληνικού δορυφόρου στο διά-
στημα, ένα όνειρο το οποίο ξεκίνησε
τη δεκαετία του 1990. Πριν από 20
χρόνια, το 2003, έγινε το θαύμα και
ο πρώτος δορυφόρος της Hellas Sat
ταξίδευε επί πτερύγων αγγέλλων,
σύμφωνα με ευχή, του τότε Αρχιε-
πίσκοπου Αμερικής Δημήτριου, ο
οποίος τέλεσε αγιασμό λίγο πριν
από την εκτόξευση. Μοναδικό είναι
και το γεγονός ότι, από τότε μέχρι
και σήμερα δεκάδες σπουδαίοι επι-
στήμονες εργοδοτούνται στην Κύ-
προ και την Ελλάδα και δεν «χάθη-
καν» σε μουντές βορειο-ευρωπαϊκές
χώρες. Το κατόρθωμα της Hellas
Satδίνει και σήμερα, ελπίδα σε πολ-
λούς ικανούς νέους, οι οποίοι πο-
λεμούν με τις «Σκύλες και τις Χά-
ρυβδες». Τυχαίο δεν είναι και το γε-
γονός ότι τα Ελληνικά Ταχυδρομεία
κυκλοφόρησαν γραμματόσημα με
τον δορυφόρο της Hellas Sat, για
να τιμήσουν το γεγονός. 

Μια άλλη σημαντική παράμε-
τρος, στο Φόρουμ των Δελφών,
ήταν οι ανακοινώσεις από τον Αθα-
νάσιο Στάβερη Πολυκαλά, γενικό
γραμματέα Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδρομείων, ότι η Ελλάδα μέσα
από το Ταμείο Ανάκαμψης, επενδύει
200 εκατ. ευρώ σε πρόγραμμα μι-
κροδορυφόρων. Το εκπληκτικότερο
είναι ότι: «το 65% των επίγειων
υποδομών και το 35% του διαστη-
μικού κομματιού, θα φτιαχτούν
από ελληνικές εταιρείες». Στο ίδιο
Φόρουμ, ο Χριστόδουλος Πρωτο-
παπάς, διευθύνων σύμβουλος της
Hellas Sat, ανέφερε ότι: «οι κβαν-
τικές επικοινωνίες και οι κβαντικοί
υπολογιστές είναι το υπερόπλο του
μέλλοντος, στον κυβερνοπόλεμο.
Οι νέοι αυτοί υπολογιστές, μπορούν
να σπάσουν πρωτόκολλα κρυπτο-
γράφησης σε 10 δευτερόλεπτα».
Πιο απλά, μέσω της κβαντικής κρυ-
πτογράφησης θα μπορούν να γί-
νονται απόλυτα ασφαλείς επικοι-
νωνίες, χωρίς τον φόβο των χάκερ
και των άλλων εγκληματιών του
διαδικτύου. Η Κύπρος ήδη έχει πι-
κρή πείρα από τους απατεώνες του
διαδικτύου. Εντυπωσιακή ήταν και
η υπόδειξη του Χριστόδουλου Πρω-
τοπαπά, ότι για: «κάθε 1 ευρώ που
επενδύεται στον χώρο της διαστη-
μικής τεχνολογίας, η απόδοση φθά-
νει στα 8-12 ευρώ».

Πέρα από όλα αυτά, «ες αύριον
τα σπουδαία…» έστω και αν ζούμε
στην εποχή των «ισχνών αγελάδων»
σε όλες τις εκφάνσεις της ζωής. Η
ζωή κάνει κύκλους, ακόμη και στην
εποχή του διαδικτύου και της παγ-
κοσμιοποίησης.

Οι τυχεροί της Hellas Sat
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Το ελάχιστο κράτος ως ατομικό δικαίωμα
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Ο Τουρισμός αποτελεί μια πολυ-
διάστατη βιομηχανία η οποία εμ-
πλέκει αρκετούς παράγοντες και
φορείς. Η βιωσιμότητα του του-
ριστικού προϊόντος είναι άρρηκτα
συνδεδεμένη με την αειφόρο ανά-
πτυξη, δηλαδή την προστασία του
περιβάλλοντος, την εμπλοκή της
τοπικής κοινωνίας και τα οικονο-
μικά οφέλη που επιφέρει η του-
ριστική βιομηχανία. Για να κατα-
λάβουμε λοιπόν καλύτερα τις νέες
ταξιδιωτικές τάσεις και τις νέες
μορφές τουρισμού που προκύ-
πτουν μετά την πανδημία του κο-
ρωνοϊού, θα πρέπει να αναγνω-
ρίσουμε τη δύναμη του διαδικτύου.
Αρκετοί τουρίστες αρέσκονται
στη διαδικτυακή έρευνα, σχημα-
τίζοντας εικόνα και άποψη για
τους μελλοντικούς ταξιδιωτικούς
προορισμούς. Οι ψηφιακοί νομάδες
αποτελούν επίσης μια νεοεισερ-
χόμενη τάση στην τουριστική βιο-
μηχανία, αφού μπορούν να ταξι-
δέψουν με τον υπολογιστή τους,
να δουλεύουν και να κάνουν δια-
κοπές ταυτόχρονα.

Στις νέες μορφές τουρισμού
συγκαταλέγονται οι ταξιδιώτες
ευεξίας, χαλάρωσης, απόλαυσης
της φύσης, αλλά και αυτοί που
αρέσκονται στο περπάτημα στη
φύση ή δίπλα στη θάλασσα. Οι
σημερινοί τουρίστες επιζητούν
την επαφή με την τοπική κοινωνία
και τις μικρές ή απλές συνήθειες
της καθημερινότητάς τους όπως
το παραδοσιακό πρόγευμα και φα-
γητό, τα ήθη και έθιμα, ο πολιτι-
σμός και ο αγροτουρισμός. Η γνω-
ριμία με την τοπική κοινωνία και
τα τοπικά προϊόντα προσφέρουν
στους επισκέπτες εμπειρία και

γνώσεις. Γνώσεις οι οποίες πηγά-
ζουν από τις περιηγήσεις, τη μελέτη
αλλά και την επαφή με τους ντό-
πιους. Ως τοπικές αρχές θα πρέπει
να προσφέρουμε στους επισκέπτες
μας ψηλού επιπέδου υπηρεσίες,
δίνοντας την ευκαιρία σε νέους
ανθρώπους να ασχοληθούν με την
τουριστική βιομηχανία.

Η δημιουργία μικρομεσαίων
επιχειρήσεων που στοχεύουν
στην προσέλκυση τουριστών, επι-
φέρει οικονομικό όφελος στην
τοπική κοινωνία, ενώ τα τοπικά
προϊόντα αποτελούν πόλο έλξης
λόγω της ποιότητας και της φρε-
σκάδας τους. Για να μπορέσει
όμως ο τουρίστας να μεταβεί από
τον χώρο διαμονής του στην επαρ-
χία ή στην ενδοχώρα και να ζήσει
ανεπανάληπτες εμπειρίες, θα πρέ-
πει να ζήσει κάτι νέο και διαφο-
ρετικό. Οι δημόσιες μεταφορές
θα πρέπει να είναι πιο φιλικές
προς το περιβάλλον και προσβά-

σιμες σε ΑμεΑ, οικογένειες με
παιδιά αλλά και τα κατοικίδιά
τους. Τα ξενοδοχειακά και τα
αγροτουριστικά καταλύματα θα
πρέπει να δίνουν έμφαση στη
χρήση Ανανεώσιμων Πηγών Ενέρ-
γειας, οικονομικών λαμπτήρων
φωτισμού, στον περιορισμό του
πλαστικού και στην προώθηση
της κυκλικής οικονομίας.

Όλες οι δράσεις, ενέργειες και
πρωτοβουλίες που αφορούν την
προστασία του περιβάλλοντος
βρίσκουν ζωηρή απήχηση στους
επισκέπτες, οι οποίοι έχουν έναν
λόγο παραπάνω για να επιστρέ-
ψουν στον τόπο μας. Οι τουρίστες
ταξιδεύουν για να αποδράσουν
από την καθημερινή ρουτίνα, να
εξορμήσουν και να ανακαλύψουν
νέους προορισμούς. Γι’ αυτόν τον
λόγο είναι πιο απαιτητικοί όσον
αφορά την αυθεντικότητα και
την ποιότητα του προσφερόμενου
προϊόντος. Οι επισκέπτες έχουν

όμως υποχρέωση να σέβονται
την τοπική κοινωνία, τον πολιτι-
σμό, τη θρησκεία και την παρά-
δοση της χώρας προορισμού τους.
Θα πρέπει επίσης να στηρίζουν,
με τη συμβολή των εμπλεκόμενων
εθνικών φορέων, την τοπική κοι-
νωνία, η οποία επενδύει στη δη-
μιουργία σύγχρονων μονάδων
διαμονής, όπως τα αγροτουριστικά
καταλύματα, τις παραδοσιακές
φάρμες, τα οινοποιεία και αγρο-
κτήματα.

Τόσο οι τοπικές αρχές όσο και
η τοπική κοινωνία βρίσκονται στο
επίκεντρο του ενδιαφέροντος των
νέων μορφών τουρισμού. Η άμεση
επαφή, η επικοινωνία, η κοινω-
νικοποίηση, η ασφάλεια, η ποι-
ότητα και η εμπειρία προσφέρον-
ται μέσω της διάχυσης του του-
ρισμού προς την ενδοχώρα, συμ-
βάλλοντας έτσι στη βελτίωση και
αναβάθμιση του τουριστικού προ-
ϊόντος. Για να μπορέσει όμως η
μικρή Κύπρος να ανταπεξέλθει
στις νέες προκλήσεις της τουρι-
στικής βιομηχανίας και να ικανο-
ποιήσει και τους πιο απαιτητικούς
επισκέπτες θα πρέπει να δώσει
έμφαση στο ανθρώπινο δυναμικό.
Η συνεχής επιμόρφωση, η εκπαί-
δευση, η βελτίωση των εργασια-
κών συνθηκών και μισθών όπως
και η καταπολέμηση της εποχι-
κότητας αποτελούν τις νέες του-
ριστικές απαιτήσεις. Οι ανταγω-
νιστές μας φαίνεται ότι βρίσκονται
στον σωστό δρόμο, εμείς όμως
δεν πρέπει πάντα να ακολουθούμε,
αλλά να προπορευόμαστε.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας.

Οι σημερινοί τουρίστες επιζητούν την επαφή με την τοπική κοινωνία και
τις μικρές ή απλές συνήθειες της καθημερινότητάς τους.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Η συνεργασία με την Ελλάδα στον
αμυντικό τομέα βρίσκεται στο υψη-
λότερο δυνατό σημείο, τονίζει με
νόημα στη συνέντευξή του στην
«Κ» ο υπουργός Άμυνας Μιχάλης
Γιωργάλλας. Ο κ. Γιωργάλλας χωρίς
περιστροφές αναφέρει πως το Ενι-
αίο Αμυντικό Δόγμα Κύπρου – Ελ-
λάδας δεν αποτελεί παρελθόν, συ-
στήνει δε υπομονή προκειμένου
να ολοκληρωθούν οι κοινές προ-
σπάθειες που γίνονται με την Ελ-
λάδα, οι οποίες θα γίνουν ορατές.
Εξηγεί γιατί υπάρχει ανάγκη απο-
ρωσοποίησης της Εθνικής Φρουράς
και στροφή της σε αγορές δυτικών
χωρών. Διαβεβαιώνει πως δεν θα
παραχωρηθεί στρατιωτικό υλικό
σε τρίτες χώρες εάν πρώτα δεν αν-
τικατασταθεί, ενώ για την πώληση
των επιθετικών ελικοπτέρων ΜΙ-
35 κάνει λόγο για προσπάθεια του
ΥΠΑΜ για εντοπισμό αγοραστών
και όχι πώλησής τους στη Σερβία.
Παραθέτει τον οδικό χάρτη παρα-
λαβής των νέων γαλλικών ελικο-
πτέρων που θα αποκτήσει η Ε.Φ.,
ενώ επιβεβαιώνει πρόσφατο ρε-
πορτάζ της «Κ» ότι η αναβάθμιση
της ναυτικής βάσης στο Μαρί θα
προχωρήσει με εθνικούς πόρους.
Ο Μιχάλης Γιωργάλλας απαντά επί-
σης στο κατά πόσο τον ενδιαφέρει
να είναι υποψήφιος στις ευρωε-
κλογές με την ΕΔΕΚ, και μιλάει για
το πώς υπουργοποιήθηκε.

–Συνεχίζει να υφίσταται η στρο-
φή προς δυσμάς σε ό,τι αφορά
τον εξοπλιστικό τομέα;

–Στο μέτρο πάντοτε των οικο-
νομικών μας δυνατοτήτων επιδιώ-
κουμε την αναβάθμιση και ενίσχυ-
ση της Εθνικής Φρουράς, υλοποι-
ώντας το πλάνο που έχει καταρτι-
στεί. Είναι δε σαφές ότι, ειδικά
μετά την εισβολή της Ρωσίας στην
Ουκρανία και τις κυρώσεις που της
έχουν επιβληθεί, η στροφή προς
αγορές δυτικών χωρών έχει κατα-
στεί επιτακτική.

–Γιατί υπάρχει ανάγκη για απο-
ρωσοποίηση της Ε.Φ.;

–Καταρχάς, πρέπει να σημειωθεί
ότι το ρωσικής προέλευσης υλικό
που διαθέτει η Εθνική Φρουρά βρί-
σκεται σε πλήρη επιχειρησιακή
ετοιμότητα και η κατάσταση είναι
διαχειρίσιμη. Είμαστε ασφαλώς σε
εγρήγορση και μελετούμε εναλ-
λακτικές λύσεις, σχετικά με την
αντικατάσταση ρωσικού υλικού,
σε περίπτωση που ο πόλεμος στην
Ουκρανία δεν παρουσιάσει διαφο-
ροποίηση μελλοντικά, με στόχο
να μην επηρεαστεί η επιχειρησιακή
ικανότητα της Εθνικής Φρουράς.
Να σας υπενθυμίσω, όμως, ότι αυτή
η κατάσταση υφίσταται για σχεδόν
δέκα χρόνια, από τότε που συμ-
φωνήθηκαν οι πρώτες κυρώσεις
απέναντι στη Ρωσία σε σχέση με
την Κριμαία. Αναφορικά με το προς
συζήτηση θέμα, η απόφαση των
Ηνωμένων Πολιτείων Αμερικής
για άρση του εμπάργκο πώλησης
όπλων, αποτελεί μια καθ’ όλα θε-
τική εξέλιξη, αφού προσφέρει στην
Κυπριακή Δημοκρατία την προ-
οπτική κάλυψης των εξοπλιστικών
αναγκών της Εθνικής Φρουράς.
Εν προκειμένω, αποτελεί για μας
το εισιτήριο εισόδου στην αμερι-
κανική αμυντική βιομηχανία, πα-
ρέχοντας τη δυνατότητα αναβάθ-
μισης και εκσυγχρονισμού του υφι-
στάμενου εξοπλισμού και καθι-
στώντας πλέον δυνατή τη διαλει-
τουργικότητα με φίλια κράτη, που
διαθέτουν αμερικανικό εξοπλισμό,
όπως η Ελλάδα και το Ισραήλ. 

–Υπάρχει συμφωνία για πώληση
των MI-35. Θα υλοποιηθεί;

–Το υπουργείο Άμυνας εργάζε-
ται προς την κατεύθυνση εξεύρε-
σης δυνητικών αγοραστών, κυρίως
μετά τη συμφωνία προμήθειας των
έξι ελαφρών επιθετικών ελικοπτέ-
ρων Airbus. Για ευνόητους λόγους
δεν θα αναφέρω περισσότερες λε-
πτομέρειες.

–Τα πρώτα γαλλικά ελικόπτερα
πότε θα παραληφθούν; 

–Με σκοπό την αναβάθμιση
των δυνατοτήτων της Εθνικής
Φρουράς μεταξύ άλλων στην ταχεία
αντίδραση, προσβολή στόχων με
ακρίβεια και εκτέλεση αποστολών
εγγύς υποστήριξης και συλλογής
πληροφοριών, η Εθνική Φρουρά
θα προμηθευτεί έξι ελαφρά επιθε-
τικά ελικόπτερα H145Μ, με δικαίω-
μα εξάσκησης προαίρεσης για από-
κτηση ακόμη έξι. Δεν θα υπεισέλθω

σε λεπτομέρειες σχετικά με την
παραλαβή των ελικοπτέρων για
ευνόητους λόγους. Θα υπάρξουν
ανακοινώσεις εν ευθέτω χρόνω. 

–Η απόκτηση των αντιαρματικών
EuroSpike...

–Ήδη από το προηγούμενο
έτος, το υπουργείο Άμυνας έχει
ανακοινώσει ότι προτίθεται να
πραγματοποιήσει μελέτες και να
εξετάσει λύσεις για ενίσχυση των
αντιαρματικών δυνατοτήτων της
Εθνικής Φρουράς. Αντιλαμβάνεστε
ότι επειδή πρόκειται για ένα ευαί-
σθητο ζήτημα, οποιαδήποτε εξέ-
λιξη θα ανακοινωθεί επισήμως
όταν πρέπει.

–Γίνεται πολύς λόγος για παρα-
χώρηση ρωσικών όπλων της Ε.Φ.
στην Ουκρανία. Η προοπτική
έχει ελεγχθεί;

–Είμαστε μια χώρα που τελεί
υπό κατοχή και αντιμετωπίζει απει-
λές και προκλήσεις, γι’ αυτό η τή-
ρηση ενός σύγχρονου και αξιόμα-
χου στρατεύματος καθίσταται εκ
των ων ουκ άνευ. Τα οπλικά συ-
στήματα που διαθέτουμε εντάσ-
σονται στον ευρύτερο αμυντικό
μας σχεδιασμό, ως εκ τούτου, σύμ-
φωνα με την υφιστάμενη κατά-
σταση, δεν έχουμε την επιλογή να
παραχωρήσουμε οποιαδήποτε

οπλικά συστήματα ή μέσα, εάν
προηγουμένως δεν τα αντικατα-
στήσουμε με άλλα ανάλογων, του-
λάχιστον, δυνατοτήτων. Ως κράτος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν συμ-
μετέχουμε στο στρατιωτικό κομ-
μάτι της υποστήριξης, που παρέχει
η Ένωση στην Ουκρανία, με συν-
δρομή οπλικών συστημάτων ή άλ-
λων στρατιωτικών υλικών. Συμμε-
τέχουμε, παρ’ όλα αυτά, στο αν-
θρωπιστικό κομμάτι της υποστή-

ριξης, με τη φιλοξενία προσφύγων,
αλλά και στην εκπαίδευση προ-
σωπικού από την Ουκρανία, με
αποσπασμένο στέλεχος της Εθνι-
κής Φρουράς στη Γερμανία –για
την ανάγκη των εκπαιδευτικών
δραστηριοτήτων που διεξάγονται
εκεί– και με τη φιλοξενία ομάδας
Ουκρανών, που εκπαιδεύονται
στην Κύπρο, σε αντικείμενα εξου-
δετέρωσης εκρηκτικών μηχανι-
σμών και αποναρκοθέτησης. 

–Το Ενιαίο Αμυντικό Δόγμα Κύ-
πρου – Ελλάδας υπάρχει ως προ-
οπτική ή πρέπει να θεωρείται
παρελθόν;

–Η συνεργασία μας με την Ελ-
λάδα βρίσκεται στο ψηλότερο δυ-
νατό σημείο. Αυτό το οποίο συμ-
φωνήθηκε το τελευταίο διάστημα
είναι η δημιουργία ενός μόνιμου
καναλιού διαβούλευσης, επικοι-
νωνίας και συντονισμού, μέσω
ενός οργάνου αποτελούμενου από
στελέχη από τα δύο υπουργεία
Άμυνας. Αυτή η εξέλιξη τονίζει
ακριβώς το πολύ υψηλό επίπεδο
συνεργασίας που υφίσταται ανά-
μεσα στις χώρες μας. Υπάρχει μια
συζήτηση, γενικότερα, στην κοι-
νωνία για το Ενιαίο Αμυντικό Δόγμα
(ΕΑΔ). Είναι ορθό να αντιληφθούμε
ότι το ΕΑΔ πρέπει πλέον να τεθεί
σε νέο πλαίσιο. Έχει αποκτήσει

μια νέα διάσταση και δεν είναι πα-
ρελθόν. Συνιστώ υπομονή, ούτως
ώστε να ολοκληρωθεί η κοινή προ-
σπάθεια που γίνεται με την Ελλάδα.
Στο μέλλον τα πράγματα θα γίνουν
πολύ πιο φανερά, γιατί υπάρχει
δυνατότητα, υπάρχει η ανάγκη,
υπάρχει και η θέληση.

–Τι θα γίνει με την αναβάθμιση
της Ναυτικής Βάσης στο Μαρί;
Τα έργα θα εκτελεστούν με εθνι-
κούς πόρους;

–Στο πλαίσιο υλοποίησης του
πλάνου της αμυντικής πολιτικής
της Κυπριακής Δημοκρατίας, που
αφορά και την παροχή διευκολύν-
σεων σε φίλιες χώρες στα λιμάνια
της, μελετήθηκε η δημιουργία υπο-
δομών για φιλοξενία πολεμικών
πλοίων ξένων χωρών. Σχετικά με
την αναβάθμιση της Ναυτικής Βά-
σης στο Μαρί, έχει προετοιμαστεί
πρόταση προς το υπουργικό συμ-
βούλιο, η οποία έχει αποσταλεί
στο υπουργείο Οικονομικών για
απόψεις. Τα έργα, εφόσον εγκρι-
θούν, θα υλοποιηθούν με εθνικούς
πόρους. 

–Η συνεργασία με το Ισραήλ τι
προσδίδει στην Ε.Φ.;

–Τα τελευταία χρόνια το υπουρ-
γείο Άμυνας έχει επιδείξει έντονη
εξωστρέφεια στον τομέα της αμυν-

τικής πολιτικής. Έχουν συναφθεί
αρκετές αμυντικές συνεργασίες
με περιφερειακές, ευρωπαϊκές και
άλλες χώρες –στην ευρύτερη πε-
ριοχή της Ανατολικής Μεσογείου
και όχι μόνο– θέτοντας ως στόχους,
μεταξύ άλλων, τη διατήρηση της
ασφάλειας και της ειρήνης, την
προάσπιση των κυριαρχικών δι-
καιωμάτων της Κύπρου, την ανά-
δειξη της Κύπρου ως αξιόπιστου,
σταθερού και φερέγγυου εταίρου,
με πιο ενεργητικό ρόλο στα θέματα
αμυντικής συνεργασίας στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, και την ενίσχυση
της φιλίας και της συνεργασίας
των κρατών. Μεταξύ άλλων, εν-
δεικτικά αναφέρω τη στρατηγική
μας συνεργασία με το Ισραήλ και
την Αίγυπτο. Η πρώτη επιβεβαι-
ώθηκε και κατά την πρόσφατη επί-
σκεψη του υπουργού Άμυνας της
χώρας στην Κύπρο. Επίσης, τη συ-
νεργασία μας με την Ιορδανία και
την εγκαθίδρυση συνεργασίας με
κράτη του Κόλπου όπως τα Ηνω-
μένα Αραβικά Εμιράτα και η Σα-
ουδική Αραβία, καθώς και την ενί-
σχυση των σχέσεων με παραδο-
σιακούς μας εταίρους όπως η Γαλ-
λία, η Ιταλία, η Σερβία κ.ά. Αναφο-
ρικά με τη συνεργασία μας με το
Ισραήλ, θα σας απαντήσω γενι-
κεύοντας και συμπεριλαμβάνοντας
όλες τις χώρες με τις οποίες συνερ-
γαζόμαστε. Το όφελος που προκύ-
πτει από τις συνεργασίες της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας σε θέματα
Άμυνας και Ασφάλειας με ξένες
χώρες είναι διττό και πολύ σημαν-
τικό. Σε πολιτικό επίπεδο αποτελούν
τρόπο ενδυνάμωσης της εξωτερικής
μας πολιτικής για την αντιμετώπιση
των προκλητικών και συνεχιζόμε-
νων παράνομων ενεργειών της
Τουρκίας. Σε στρατιωτικό επίπεδο
κρίνονται ως απολύτως απαραίτητες
για την αποκόμιση πολύτιμων εμ-
πειριών και την επαφή με σύγχρο-
νες τακτικές, τεχνικές και διαδι-
κασίες, ούτως ώστε η Εθνική Φρου-
ρά, προσαρμοζόμενη στο σύγχρονο
περιβάλλον, να δύναται να συνε-
χίσει να εκτελεί την αποστολή της
ως μια ισχυρή, αποτελεσματική
και αξιόπιστη δύναμη αποτροπής
για κάθε επίβουλο.

–Πώς χαρακτηρίζετε τις επιχειρησιακές
δυνατότητες της Ε.Φ.;

–Η Εθνική Φρουρά τα τελευταία χρόνια
έχει βελτιωθεί σε πολλούς τομείς. Για να
διαπιστώσει κάποιος το μέγεθος της αλλα-
γής, αρκεί να αναλογιστεί τη θέση στην
οποία βρισκόταν η Κύπρος σε θέματα Άμυ-
νας σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο τις
προηγούμενες δεκαετίες κι αυτήν στην
οποία βρίσκεται σήμερα. Σ’ αυτό το πλαίσιο
εντάσσονται οι διμερείς, τριμερείς και πο-
λυμερείς συνεργασίες που έχουν συναφθεί
στους τομείς άμυνας και ασφάλειας, καθώς
επίσης και οι κοινές ασκήσεις και συνεκ-
παιδεύσεις της Εθνικής Φρουράς με τις
Ένοπλες Δυνάμεις άλλων χωρών, που ήδη

πραγματοποιούνται, τόσο σε έδαφος της
Κυπριακής Δημοκρατίας όσο και στο εξω-
τερικό, σε χώρες με τις οποίες συνεργαζό-
μαστε σε θέματα άμυνας και ασφάλειας.
Στις κοινές ασκήσεις και συνεκπαιδεύσεις
που διεξάγονται, διαπιστώνεται το πολύ
υψηλό επίπεδο των επιχειρησιακών δυνα-
τοτήτων της Εθνικής Φρουράς. Χαρακτη-
ριστικά παραδείγματα συνεκπαίδευσης
και συμμετοχής σε ασκήσεις με στρατούς
άλλων χωρών αποτελούν μεταξύ άλλων η
Πολυεθνική Άσκηση Πολιτικοστρατιωτικής
Συνεργασίας «ΑΡΓΟΝΑΥΤΗΣ 2023», η οποία
πραγματοποιήθηκε την εβδομάδα που δια-
νύσαμε, αλλά και οι προσφάτως διεξαχθεί-
σες: Άσκηση «ΙΑΣΩΝ-1/2023 – BLUE SUN»,

η Διεθνής Διακλαδική Άσκηση «ΑΓΑΠΗ-
ΝΩΡ-2023», η Διεθνής Άσκηση Ειδικών Δυ-
νάμεων – Δυνάμεων Ειδικών Επιχειρήσεων
«ΩΡΙΩΝ-2023» και οι Πολυεθνικές Ασκήσεις
«ΗΝΙΟΧΟΣ-2023» και «ΩΡΙΩΝ-2023». Παρ’
όλα αυτά, η πραγματική πρόκληση έγκειται
στη δυνατότητα προσαρμογής στις εκά-
στοτε συνθήκες. 

Σ’ αυτό το πλαίσιο εντάσσονται όλες
μας οι ενέργειες, στην προσπάθεια να κα-
ταστήσουμε τη Εθνική Φρουρά έναν σύγ-
χρονο και ημιεπαγγελματικό στρατό, με
δυνατότητα ταχείας εμπέδωσης, αφομοί-
ωσης και ενσωμάτωσης νέων δεδομένων
και αποτελεσματικής αντίδρασης-αντιμε-
τώπισης ασύμμετρων απειλών.

Να καταστεί η Ε.Φ. ημιεπαγγελματικός στρατός

Άτοπη
η συζήτηση
για το 2024

–Η υπουργοποίησή σας ήταν απο-
τέλεσμα πρότασης του προέδρου
της ΕΔΕΚ, Μαρίνου Σιζόπουλου;
Αυτό το ερώτημα έχει απαντη-
θεί εκ μέρους μου επανειλημ-
μένως. Θεωρώ κάθε επιπλέον
συζήτηση ανώφελη. Θα σας
επαναλάβω αυτά που έχω ήδη
αναφέρει. Μια ημέρα πριν από
την ανακοίνωση του υπουργι-
κού συμβουλίου, έγινα δέκτης
πρότασης από τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας, για να αποτελέ-
σω μέλος της κυβέρνησης ως
υπουργός Άμυνας. Μετά από
συζήτηση και έχοντας πλήρη
επίγνωση της ευθύνης και του
χρέους που συνεπάγεται η δια-
χείριση του χαρτοφυλακίου του
υπουργείου Άμυνας έκανα
αποδεκτή την πρότασή του. 

–Σας ερωτώ γιατί υπάρχει πληρο-
φορία. Θα είστε υποψήφιος στις
Ευρωεκλογές του 2024;
–Η εμπιστοσύνη που επέδειξε ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας στο
πρόσωπό μου αποτελεί για
εμένα ιδιαίτερη τιμή. Μου ανέ-
θεσε τα καθήκοντα του πολιτι-
κού προϊστάμενου ενός νευ-
ραλγικού υπουργείου, το οποίο
έχει την πολύ σημαντική απο-
στολή υπεράσπισης της εδαφι-
κής ακεραιότητας και των κυ-
ριαρχικών δικαιωμάτων της πα-
τρίδας μας. Μ’ αυτό ως γνώμο-
να, εργαζόμαστε καθημερινά
στο υπουργείο Άμυνας για να
αναβαθμίσουμε και να ανεβά-
σουμε ψηλότερα το επίπεδο
μαχητικής ικανότητας και επι-
χειρησιακής ετοιμότητας της
Εθνικής Φρουράς. Είναι θεωρώ
άτοπο να συζητάμε για τις Ευ-
ρωεκλογές του 2024. Πρώτι-
στός μου στόχος, όπως δήλωσα
και κατά την τελετή ανάληψης
των καθηκόντων μου, είναι η
επαύξηση και ενίσχυση της
αποτρεπτικής ισχύος και του
αξιόμαχου Εθνικής Φρουράς.
Εκεί θα αναλώσω το άπαν των
δυνάμεών μου, σε συνεργασία
ασφαλώς και με την ηγεσία της.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ, υπουργός Άμυνας

Το Ενιαίο Αμυντικό Δόγμα
δεν αποτελεί παρελθόν

Υπομονή στο κομμάτι συνεργασίας με την Ελλάδα
Επιτακτική ανάγκη η στροφή προς δυσμάς της Ε.Φ. 

Ο υπουργός Άμυνας Μιχάλης Γιωργάλλας στη συνέντευξή του στην «Κ» απαντά στο κατά πόσο τον ενδιαφέρουν οι ευρωεκλογές του 2024 με
τον ίδιο να είναι υποψήφιος με το ψηφοδέλτιο της ΕΔΕΚ. 

Τα οπλικά συστήματα
που διαθέτουμε εντάσ-
σονται στον ευρύτερο
αμυντικό μας σχεδιασμό,
ως εκ τούτου, σύμφωνα
με την υφιστάμενη κατά-
σταση, δεν έχουμε την
επιλογή να παραχωρή-
σουμε οποιαδήποτε
οπλικά συστήματα.
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Πώς καταλήξαμε στο «φώτο φίνις» 
των εκλογών σε μια διαμάχη με 
προσωπικά χαρακτηριστικά με-
ταξύ Κυριάκου Μητσοτάκη και 
Νίκου Ανδρουλάκη; Ηταν πά-
ντα έτσι ή εξελίχθηκε αρνητι-
κά στην πορεία; Η «Κ» επιχει-
ρεί να φωτίσει σκοτεινά σημεία 
μιας «σχέσης» που κυριάρχησε 
τις τελευταίες εβδομάδες στην 
προεκλογική σκηνή και μπορεί 
να αποδειχθεί κρίσιμη και με-
τά το σημερινό αποτέλεσμα των 
εκλογών.

«∆ιαφορετικές στρατηγικές, 
ίδιος στόχος». Αυτή τη φράση 
χρησιμοποίησε ουκ ολίγες φο-
ρές ο Κυριάκος Μητσοτάκης τις 
τελευταίες ημέρες, επιχειρώντας 
να εξηγήσει γιατί ο πρόεδρος του 
ΠΑΣΟΚ αρνείται σε κάθε τόνο 
τη συνεργασία «με τη Ν.∆. του 
Μητσοτάκη». Η πραγματικότη-
τα είναι ότι η Νέα ∆ημοκρατία 
και προσωπικά ο πρωθυπουρ-
γός, αμέσως μετά την εκλογή 
Ανδρουλάκη στην ηγεσία του 
κόμματος, έδειξε διάθεση προ-
σέγγισης. Τις πρώτες τότε ημέ-
ρες, μάλιστα, που το ΠΑΣΟΚ 
παρουσίασε μια δημοσκοπική 
έκρηξη, τα «γαλάζια» στελέχη, 
θέλοντας να πικάρουν τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, έλεγαν στα τηλεπαράθυ-
ρα πως ο ΣΥΡΙΖΑ κινδυνεύει να 
κατρακυλήσει στην τρίτη θέση, 
δίνοντας μια ανέλπιστη αβάντα 
στον νεοφώτιστο αρχηγό. Η πρό-
σκληση του κ. Μητσοτάκη στον 
πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ σε μια τυ-
χαία συνάντησή τους στη Βουλή 
έδειξε πως το Μαξίμου ήθελε να 
διατηρήσει ανοιχτή δίοδο προ-
σέγγισης με το ΠΑΣΟΚ, καθώς 
στα ταραγμένα χρόνια του μνη-
μονίου είχαν συνταχθεί απένα-
ντι στον «λαϊκισμό του ΣΥΡΙΖΑ». 

Ο στόχος, διπλός: είτε ένα 
ανοικτό παράθυρο σε μια πιθα-
νή ανάγκη για κυβέρνηση συ-
νεργασίας είτε το κλείσιμο του 
ματιού στους ψηφοφόρους του 
κόμματος, που ποτέ δεν σταμά-
τησαν να αποτελούν στόχο για 
τη Ν.∆. 

Ο κ. Ανδρουλάκης σύντομα 
έστειλε εμφατικά το μήνυμα 
πως η περίοδος που η Ν.∆. και 
το ΠΑΣΟΚ «ήταν στην ίδια πλευ-
ρά» είχε παρέλθει. Το Μαξίμου 
αντελήφθη την κατεύθυνση που 
έδινε στο ΠΑΣΟΚ ο νέος πρόε-
δρός του και δεν άργησε να πε-
ράσει στην επόμενη φάση: στην 
αποδόμηση. 

Ηταν περίπου ένα χρόνο πριν, 
την άνοιξη του 2022, που η επί-
θεση κυβερνητικών στελεχών 
στον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ εκδη-
λώθηκε συντονισμένα με κεντρι-
κό επιχείρημα πως «ξεφουσκώ-
νει» και «δεν μιλάει πολιτικά». «Ο 
στόχος ήταν ο ίδιος, αλλά η προ-
σέγγιση διαφορετική», λέει στην 
«Κ» αναλυτής, επισημαίνοντας 
πως αφού ο Νίκος Ανδρουλάκης 
έδειξε πως δεν έχει διάθεση να 
υπάρχει δίαυλος επικοινωνίας 

κεντρικά, έπρεπε η Ν.∆. να τον 
παρακάμψει και να απευθυνθεί 
στη βάση του τρίτου κόμματος. 
«Ουδέποτε το ΠΑΣΟΚ και ο χώ-
ρος αυτός σταμάτησε να απα-
σχολεί την κυβέρνηση, καθώς 
αποτελεί μια πολύ σημαντική 
δεξαμενή στον δρόμο για την 

αυτοδυναμία», εξηγεί στην «Κ» 
κυβερνητική πηγή. 

Παρά το γεγονός πάντως ότι 
υπήρχε εμφανής απόσταση με-
ταξύ των δύο κομμάτων, στο Μέ-
γαρο Μαξίμου κάθε άλλο παρά 
απέκλειαν το ενδεχόμενο συγκυ-
βέρνησης, «εφόσον αυτό έδειχνε 
το αποτέλεσμα των εκλογών», με 
τον κ. Μητσοτάκη να έχει αρχί-
σει να επιτίθεται στον πρόεδρο 
του ΠΑΣΟΚ, αλλά «ελεγχόμενα». 

Η αποκάλυψη των υποκλο-
πών όξυνε την αντιπαράθεση 
που ήδη είχε αρχίσει. Η κυβέρ-
νηση βρέθηκε σε δύσκολη θέση 
και έπρεπε να απολογηθεί ένα-
ντι του μικρού κεντροαριστερού 
κόμματος. Ο πρόεδρος του ΠΑ-
ΣΟΚ άρχισε να δίνει χαρακτη-
ριστικά προσωπικής κόντρας 
με τον πρωθυπουργό, μιλώντας 
για παρακράτος που συντονίζει 
το Μαξίμου. 

Ο πρωθυπουργός αναγκαστι-
κά εκείνη την περίοδο έπαιζε 
άμυνα, αλλά με τις εκλογές να 
απέχουν λιγότερο από ένα χρόνο 
ήταν πλέον σαφές πως το χάσμα 
δεν μπορούσε να γεφυρωθεί. «Ο 
πρωθυπουργός αντιλαμβανόταν 

πλέον πως το σενάριο συγκυβέρ-
νησης είναι δύσκολο και έπρεπε 
να ακολουθήσει άλλη στρατηγι-
κή για τον κομβικό στόχο της αυ-
τοδυναμίας», αναφέρει κυβερνη-
τική πηγή, που κατηγορεί τον κ. 
Ανδρουλάκη πως μετέτρεψε μια 
πολιτική διαφορά σε προσωπική 
βεντέτα. Η ίδια πηγή, σχολιάζο-
ντας τη σχέση των δύο, απαντά 
με ειλικρίνεια πως ουσιαστικά 
«είναι μια σχέση που δεν υπήρξε 
ποτέ». Οδεύοντας πλέον προς τις 
εκλογές, για τον πρωθυπουργό 
ήταν μονόδρομος να αναδείξει 
την «εμμονή Ανδρουλάκη μαζί 
του» και να απευθυνθεί καθα-
ρά, όπως κάνει το τελευταίο δι-
άστημα, στους ψηφοφόρους του 
ΠΑΣΟΚ, που δείχνουν σε ένα με-
γάλο ποσοστό πως ο ομφάλιος 
λώρος της συγκυβέρνησης δεν 
έχει κοπεί ακόμη.

Οταν ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης εξελέγη πρωθυπουργός, ο 
Νίκος Ανδρουλάκης ήταν ακόμη 
ευρωβουλευτής. Οι πληροφορί-
ες από τις Βρυξέλλες λένε πως ο 
μετέπειτα πρόεδρος του κόμμα-
τος είχε ιδιαίτερα καλές σχέσεις 
με αρκετούς συναδέλφους του 

της Ν.∆. και συνομιλώντας μαζί 
τους έδειχνε να κρατάει στάση 
αναμονής έναντι του νέου τό-
τε πρωθυπουργού. «∆εν μιλού-
σε αρνητικά για τον κ. Μητσο-
τάκη, αλλά ήταν σε μια λογική 
να δούμε πώς θα κινηθεί», επι-
σημαίνει «γαλάζια» πηγή που 
συνομιλούσε τακτικά με τον κ. 
Ανδρουλάκη, περιγράφοντας 
έναν άνθρωπο που εκ φύσεως 
δεν είναι επιθετικός πολιτικά. Οι 
πληροφορίες λένε πως «σύντο-

μα» η άποψη του ευρωβουλευτή 
του ΠΑΣΟΚ άρχισε να γίνεται 
αρνητική για τον πρωθυπουρ-
γό λόγω κυρίως των θέσεών του 
στην οικονομία, «που δεν ταί-
ριαζαν με την κουλτούρα του 
Ανδρουλάκη». 

Το πρώτο κομβικό σημείο 

καμπής, ωστόσο, ήταν οι εσω-
κομματικές εκλογές του ΠΑ-
ΣΟΚ. Οπως λένε καλά πληρο-
φορημένες πηγές, ο υποψήφιος 
πρόεδρος ενοχλήθηκε σφόδρα 
την περίοδο εκείνη, χωρίς να 
το εκφράσει δημοσίως, καθώς 
μπορεί να μην ήξερε ότι παρα-
κολουθείται, αλλά διαπίστωσε 
«πως η κυβέρνηση εμπλέκεται 
στη διαδικασία» και προσπαθεί 
να παρέμβει υπέρ κάποιου υπο-
ψηφίου. Τον πρόεδρο του ΠΑ-
ΣΟΚ ενοχλούσε και κάτι ακό-
μη: «Ο τρόπος που προσέγγιζε 
ο κ. Μητσοτάκης το κόμμα του 
είχε μια δόση αλαζονείας, σαν 
να ήταν το ΠΑΣΟΚ ο μικρός 
εταίρος της Ν.∆.», λέει κομμα-
τική πηγή. 

Αυτή η τάση, αναφέρουν οι 
ίδιες πηγές, αποτυπώθηκε και 
στον τρόπο πρόσκλησης του κ. 
Ανδρουλάκη. «∆εν ακολουθή-
θηκε ποτέ η θεσμική οδός, αλ-
λά ήταν μόνο μια κουβέντα στο 
πόδι περισσότερο για εντυπώ-
σεις». Η εκλογή του κ. Ανδρου-
λάκη στην ηγεσία του ιστορικού 
κόμματος δεν άλλαξε κάτι, αντι-
θέτως η «σχέση» με το Μέγαρο 
Μαξίμου συνεχώς διολίσθαινε, 
με τον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ να 
λέει διαρκώς πως ο πρωθυπουρ-
γός κυβερνάει με αλαζονεία. 

Οι υποκλοπές

Το σημείο καμπής, ωστόσο, 
θα ερχόταν τον Αύγουστο. Η 
υπόθεση των υποκλοπών ήταν 
η αιτία που η σχέση των δύο πο-
λιτικών αρχηγών πήρε χαρακτη-
ριστικά προσωπικής βεντέτας. 
Ο Ανδρουλάκης εκμυστηρευ-
όταν σε συνομιλητές του πως 
δεν είναι δυνατόν να υπάρχει 
διπλή προσπάθεια παγίδευσης 
του κινητού του. Η «αντιδεξιά» 
κουλτούρα με την οποία μεγά-
λωσε από παιδί ο πρόεδρος του 
ΠΑΣΟΚ μπορούσε πλέον να απε-
λευθερωθεί χωρίς ενοχές, αφού 
επισήμως αποτέλεσε «στόχο της 
∆εξιάς». Στη Χαριλάου Τρικούπη 
πιστεύουν πως η «εμμονή» που 
καταλογίζει ο πρωθυπουργός 
στον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ είναι 
αντίστροφη. «Ο κ. Μητσοτάκης 
ποτέ δεν ήθελε τον Ανδρουλάκη 
πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ και όταν 
εξελέγη δεν του συγχώρεσε πως 
δεν ήταν του χεριού του», λέει 
κομματική πηγή. Το επόμενο 
επεισόδιο αυτής της «κρητικής 
βεντέτας» θα παιχτεί μετά τις 
εκλογές.

«Η παράταξη που ίδρυσε ο Αν-
δρέας Παπανδρέου επέστρεψε 
πρωταγωνιστικά στο πολιτικό 
προσκήνιο», διαπίστωσε ο Νίκος 
Ανδρουλάκης στην αρχή της ομι-
λίας του το βράδυ της Τετάρτης 
στην προεκλογική συγκέντρωση 
του ΠΑΣΟΚ στο Θησείο. Στη Χα-
ριλάου Τρικούπη εμφανίζονταν 
την επόμενη ημέρα ιδιαίτερα ικα-
νοποιημένοι από την προσέλευ-
ση στη συγκέντρωση της Αθή-
νας. Τόσο ικανοποιημένοι, που 
δεν ήταν λίγοι εκείνοι οι οποίοι 
προεξοφλούσαν ότι «το 11,5%-
12% είναι δεδομένο». Ενα ποσο-
στό, που το κόμμα δεν καταφέρ-
νει να πιάσει στις δημοσκοπήσεις 
εδώ και καιρό. 

Η επίτευξη διψήφιου ποσο-
στού στη σημερινή εκλογική 
αναμέτρηση είναι ένα κρίσιμο 
στοίχημα για το ΠΑΣΟΚ και προ-
σωπικά για τον Νίκο Ανδρου-
λάκη. Στις κάλπες θα κριθούν 
οι επιλογές του προέδρου του 
κόμματος σε σχέση με τη στρα-
τηγική που ακολουθήθηκε τους 
προηγούμενους μήνες, αλλά και 
οι επιλογές σε πρόσωπα που βγή-
καν μπροστά μετά την αλλαγή 

ηγεσίας. Πέραν αυτών, ο ίδιος ο 
κ. Ανδρουλάκης έχει θέσει την 
επίτευξη ενός «ισχυρού διψήφι-
ου ποσοστού» ως όρο για να συμ-
μετέχει το κόμμα σε συζητήσεις 
για σχηματισμό κυβέρνησης. Το 
ισχυρό διψήφιο ποσοστό τοπο-

θετείται από στελέχη της Χαρι-
λάου Τρικούπη στην περιοχή του 
11%-12%, αλλά η γενικευμένη 
αίσθηση είναι ότι και απλώς η 
επίτευξη διψήφιου ποσοστού, 
ανεξαρτήτως ορίου, θα θεωρη-
θεί ότι πληροί την προϋπόθεση. 
Αν, όμως, επιβεβαιωθούν οι δη-
μοσκοπικές προβλέψεις και το 

κόμμα μείνει σε μονοψήφιο πο-
σοστό, τότε η επόμενη ημέρα εί-
ναι άδηλη. Εχει καταστεί σαφές 
ότι με ένα ποσοστό άνω του 10% 
η Χαριλάου Τρικούπη θα καθίσει 
στο τραπέζι των μετεκλογικών 
συζητήσεων προτάσσοντας το 
επιχείρημα ότι τα δύο μεγαλύ-
τερα κόμματα σημείωσαν απώ-
λειες –εφόσον επιβεβαιωθούν σε 
αυτό το σκέλος οι δημοσκοπικές 
προβλέψεις– και το ΠΑΣΟΚ κα-
ταγράφει κέρδη. Ενα ποσοστό 
της τάξεως του 12% θα σήμαινε 
αύξηση μεγαλύτερη του 40% σε 
σχέση με το 8,1% που πήρε το 
κόμμα στις εκλογές του 2019. 

Εάν, ωστόσο, η κάλπη δώσει 
ένα αποτέλεσμα οριακής βελτί-
ωσης των ποσοστών, τότε είναι 
άδηλες οι δυνάμεις που θα ενερ-
γοποιηθούν στο εσωτερικό του 
κόμματος, καθώς θα πρέπει να 
θεωρείται βέβαιη η αμφισβήτη-
ση κεντρικών επιλογών σε στρα-
τηγική και πρόσωπα. Ο Νίκος 
Ανδρουλάκης χάραξε μια προ-
εκλογική πορεία με την οποία 
υπήρξαν διαφωνίες, ωστόσο, με 
εξαίρεση τη δημόσια διατύπωσή 
τους από τον Ανδρέα Λοβέρδο, 
δεν υπήρξε άλλη αμφισβήτηση. 
Στο επίκεντρο της στρατηγικής 

Ανδρουλάκη ήταν η επιλογή δι-
ακριτής πορείας για το κόμμα 
και τήρησης αποστάσεων τό-
σο από τη Ν.∆. όσο και από τον 
ΣΥΡΙΖΑ, με κριτική και στους 
δύο. Βασικό στοιχείο, το οποίο 
προκάλεσε έκπληξη, απορίες και 
προβληματισμό, ήταν η σταθε-
ρή αναφορά σε τρίτο πρόσωπο 
για τη θέση του πρωθυπουργού, 
πέραν των Κυρ. Μητσοτάκη και 
Αλ. Τσίπρα, ως όρο για να συμ-
μετέχει το ΠΑΣΟΚ σε κυβέρνη-
ση συνεργασίας. 

Εσωτερικά στο κόμμα υπήρ-
ξαν φωνές που υποστήριξαν ότι 
θα έπρεπε από νωρίς να είναι 
ξεκάθαρο ότι γίνεται μια επιλο-
γή ως προς τις συμμαχίες της 
επόμενης ημέρας. Ο κ. Ανδρου-
λάκης, ωστόσο, επέλεξε να πα-
ραμείνει μέχρι τέλους συνεπής 
στην αρχική επιλογή του. Εν μέ-
ρει αυτό εξηγείται και από τη 
«χαρτογράφηση» της κομματι-
κής βάσης. Ενα μέρος της, το 
μεγαλύτερο σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, εμφανιζόταν θετικά 
διακείμενο στην προοπτική συ-
νεργασίας με τη Ν.∆., ενώ ένα 
άλλο κομμάτι στρεφόταν προς 
τον ΣΥΡΙΖΑ. Η στάση του προ-
έδρου του ΠΑΣΟΚ είχε να κάνει 

και με το γεγονός ότι το κόμμα 
δεν είχε την πολυτέλεια να χά-
σει κανένα τμήμα της κομματι-
κής βάσης, αντίθετα, η επιδίωξη 
ήταν με δεδομένο το 8,1% των 
προηγούμενων εκλογών, να γί-
νει προσπάθεια για κάτι περισ-
σότερο. 

Σε επίπεδο προγραμματικού 
λόγου, το κόμμα επιδίωξε να επι-
στρέψει στις αφετηριακές αξίες 
του ΠΑΣΟΚ, να επανασυνδεθεί 
με την κοινωνική βάση που το 
έκανε παντοδύναμο τις δεκαετί-
ες του 1980-1990. Ετσι, το πρό-
γραμμα επαναφέρει ένα μεγάλο 
μέρος του πλέγματος κοινωνικής 
πολιτικής που εφάρμοσε το κόμ-
μα, με έμφαση και υπόμνηση των 
προγραμμάτων αναβάθμισης του 
ΕΣΥ, της δημόσιας Παιδείας, της 
προστασίας εργασιακών σχέσε-
ων, του πλαισίου ρύθμισης αμοι-
βών, των πολιτικών για τη στέγη, 
κ.λπ. Φάνηκε αυτό να αποδίδει 
περισσότερο στην περιφέρεια, 
όπου το κόμμα δείχνει να κατα-
γράφει καλύτερες επιδόσεις και 
μένει να φανεί αν αυτό επιβεβαι-
ωθεί και στην κάλπη. Ωστόσο, 
στην Αττική υπήρξε μια δυσκο-
λία, που μπορεί, εφόσον παρα-
μείνει και στην εκλογική ανα-

μέτρηση, να κάνει την κρίσιμη 
διαφορά. 

Ο κ. Ανδρουλάκης έβγαλε 
μπροστά μια ομάδα νέων στε-
λεχών, στενών συνεργατών του 
στη διαδικασία διεκδίκησης της 
ηγεσίας του ΠΑΣΟΚ και μετά. Εί-
ναι τα πρόσωπα που βρέθηκαν 
στην πρώτη γραμμή της επικοι-
νωνιακής εκπροσώπησης για τις 
εκλογές, όπως ο εκπρόσωπος Τύ-
που ∆ημήτρης Μάντζος και ο επι-
κεφαλής του ψηφοδελτίου Επι-
κρατείας Παναγιώτης ∆ουδωνής. 
Επίσης η Ελένη Χρονοπούλου, 
τρίτη στο Επικρατείας μετά τους 
δύο προαναφερόμενους, αλλά και 
ο Ανδρέας Σπυρόπουλος, ο γραμ-
ματέας του κόμματος, που δεν 
είναι υποψήφιος αλλά σήκωσε 
μεγάλο βάρος της προετοιμασίας 
για τις εκλογές, της διαδικασίας 
συγκρότησης ψηφοδελτίων και 
του προεκλογικού συντονισμού. 

Ο πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ εν 
πολλοίς κατάφερε να οδηγήσει 
το κόμμα στις εκλογές με τους 
δικούς του όρους τόσο όσον αφο-
ρά την προεκλογική στρατηγική 
όσο και σε επίπεδο προβεβλημέ-
νων στελεχών. Το αποτέλεσμα 
της κάλπης θα δείξει τη δικαίωση 
ή όχι των επιλογών του.  

Μια βεντέτα χωρίς σασμό

Τα «διψήφια» στοιχήματα και τα νέα πρόσωπα

Η σχέση Μητσοτάκη - Ανδρουλάκη δεν ήταν κακή, διότι ποτέ δεν υπήρξε – Η ιστορία μιας αντιπαράθεσης

Το ΠΑΣΟΚ έχει βάλει στον εαυτό του πήχυ, από τον οποίο θα κριθεί και η επόμενη ημέρα εσωκομματικά

Πολύ νωρίς το Μαξίμου 
πήρε το μήνυμα ότι 
η νέα ηγεσία της Χαρ. 
Τρικούπη δεν είχε 
διάθεση συνεννόησης.

Το «ισχυρό διψήφιο 
ποσοστό» που έθεσε ως
όρο ο κ. Ανδρουλάκης 
ώστε να συμμετέχει 
σε συζητήσεις για σχη-
ματισμό κυβέρνησης
τοποθετείται από στελέ-
χη της Χαρ. Τρικούπη 
γύρω στο 11%-12%.

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Κυριάκος Μητσοτάκης και Νίκος Ανδρουλάκης δεν «συναντήθηκαν» ποτέ. Στελέχη των επιτελείων τους «αλληλοκατηγορούνται» ότι ουδέποτε υπήρξε ειλι-
κρινής πρόθεση προσέγγισης, ενώ μια σειρά από γεγονότα, όπως η υπόθεση των υποκλοπών, πυροδότησε ανεπανόρθωτα το κλίμα μεταξύ των δύο Κρητικών 
αρχηγών. Το επόμενο επεισόδιο αυτής της «βεντέτας» θα παιχτεί μετά τις εκλογές.

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Ο πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ 
αισθανόταν ότι 
η Νέα Δημοκρατία 
αντιμετώπιζε το κόμμα 
σαν μικρό εταίρο.

Η ΕΛΛΑΔΑ         ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ
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Οσοι αγαπάμε την πολιτική και τις 
εκλογές μάλλον απογοητευτήκα-
με: κοιτάζοντας ένα μήνα πίσω 
βλέπουμε μία από τις πιο άνευρες 
προεκλογικές περιόδους της Με-
ταπολίτευσης. Παρ’ όλα αυτά, εί-
χαμε εκλογές ύστερα από τέσσερα 
χρόνια. Και είναι μια ευκαιρία να 
δούμε πώς τις «ζούμε» την εποχή 
που μέσα από το ChatGPT παίρ-
νουμε μια πρώτη γεύση από τις 
αχανείς δυνατότητες της τεχνη-
τής νοημοσύνης.

Ναι, ένα μεγάλο μέρος του πο-
λιτικού μάρκετινγκ μεταφέρθηκε 
από το χαρτί στα ψηφιακά χαρα-
κώματα των μέσων κοινωνικής 
δικτύωσης. Ναι, το TikTok είναι 
το νέο «παιχνιδάκι» των πολιτι-
κών αρχηγών. Αλλά κάπου εδώ 
χάσκει ένα μεγάλο «αλλά»: ενώ 
η πολιτική χρησιμοποιεί όλο και 
περισσότερο τα νέα μέσα για την 
προβολή των μηνυμάτων της, κά-
τι μοιάζει να έχει μείνει ακίνη-
το στο πέρασμα του χρόνου: το 
περιεχόμενο των όσων διακινεί, 
ακόμα και στο θεωρητικά πολύ 
πιο ευέλικτο ψηφιακό περιβάλ-
λον, δεν δείχνει καθόλου «νέο» ή 
«φρέσκο», τουλάχιστον με όρους 
αισθητικής, τυπογραφίας και ντι-
ζάιν. Στις περισσότερες περιπτώ-
σεις η σχεδιαστική αμηχανία ή η 
οπτική βαβούρα του φυλλαδίου 
μεταφέρεται αυτούσια στο ηλε-
κτρονικό μπάνερ, ενώ ακόμα πιο 
απρόβλεπτη μπορεί να γίνει η ει-
κόνα στους πειραματισμούς των 
πολιτικών μας με την ιδιαίτερη 
γλώσσα των social media.

Εργαλεία εξοικείωσης

Μιλώντας για νέα μέσα, ο ανα-
πληρωτής καθηγητής Κοινωνιο-
λογίας της Επικοινωνίας στο Αρι-
στοτέλειο Πανεπιστήμιο, Βασίλης 
Βαμβακάς κάνει μια πολύ ενδιαφέ-
ρουσα επισήμανση. «Γνωρίζαμε», 
λέει, «ότι τα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης θα είχαν ακόμα πιο έντο-
νη παρουσία σε σχέση με το 2019 
και κυρίως τα πιο οπτικοποιημένα 
από αυτά, αλλά ας προσέξουμε το 
εξής: ενώ μέχρι το 2019 τα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης είναι πολύ 
συχνά πλατφόρμες εχθροπάθειας, 
πόλωσης και μισαλλοδοξίας, τώ-
ρα το περιβάλλον είναι πολύ πιο 
ήρεμο και επιτρέπουν σε κόμματα 
και πολιτικούς να απευθυνθούν 
στους χρήστες τους σχεδόν εξα-
τομικευμένα. Στην πραγματικό-
τητα γίνονται εργαλεία εξοικεί-
ωσης με τους πολιτικούς ηγέτες 

που σπεύδουν να αποκαλύψουν 
στο ακροατήριό τους ένα πολύ πιο 
οικείο, πιο ανθρώπινο πρόσωπο, 
αλλά και πτυχές της καθημερινό-
τητάς τους και του προεκλογικού 
παρασκηνίου όπως το βλέπουμε 
σε ντοκιμαντέρ, ή σε ξένες τηλε-
οπτικές σειρές».

Σε αυτή τη μεταβατική τεχνο-
λογικά περίοδο οι Ελληνες πολιτι-
κοί προσπαθούν να πατήσουν και 
στις δύο βάρκες: και στην ανα-
λογική και στην ψηφιακή επο-
χή. Μετρίως σχεδιασμένα, κατά 
βάση, μονότονα και αισθητικά 
ανέμπνευστα φυλλάδια εξακο-
λουθούν να ρυπαίνουν τα παρ-
μπρίζ των αυτοκινήτων και τις 
εισόδους πολυκατοικιών· πολύ 
λιγότερα σε όγκο σε σχέση με 
περασμένες εκλογές αλλά όχι και 
είδος προς εξαφάνιση, όπως για 
παράδειγμα οι αφίσες. «Οσοι τυ-

πώνουν φυλλάδια πετάνε τα λε-
φτά τους από το παράθυρο», μου 
λέει νέος, υποψήφιος βουλευτής 
με σημαντικές γνώσεις πολιτικού 
μάρκετινγκ. Αλλά γιατί κάποιοι 
επιμένουν, ρωτάω τον Περικλή 
Πηλείδη, σύμβουλο επικοινωνί-
ας, γνωστό σε ένα ευρύτερο κοι-
νό από τον σχεδιασμό της προ-
σωπικής καμπάνιας του Κώστα 
Καραμανλή αλλά και αυτής των 
εκλογών του 2000 για λογαριασμό 

της Νέας ∆ημοκρατίας. «Ο βασι-
κός λόγος που οι υποψήφιοι συ-
νεχίζουν να τυπώνουν φυλλάδια 
είναι αποκλειστικά η προσωπική 
τους ανασφάλεια», μας λέει από 
το γραφείο του στη Θεσσαλονίκη. 
«Ο ένας κοιτάει τι κάνει ο άλλος». 
Πάντως το μεγάλο κόστος δεν εί-
ναι πια το χαρτί, επισημαίνει ο κ. 
Πηλείδης. Το μεγαλύτερο κομμά-
τι του προϋπολογισμού θα πάει 
στο ψηφιακό περιβάλλον, αλλά 
εκεί είναι μια ολόκληρη επιστή-
μη για το πού θα ξοδέψεις στο... 
χάος του Ιντερνετ, όπως μου λέει 
ένας υποψήφιος βουλευτής της 
Νέας ∆ημοκρατίας που κατένειμε 
τον προεκλογικό του προϋπολο-
γισμό ως εξής: 75% για ψηφιακή 
διαφήμιση και 25% για έντυπη. 

Αλλά γιατί το περιεχόμενο των 
φυλλαδίων παραμένει αισθητικά, 
τυπογραφικά και εικαστικά τόσο 

παρωχημένο όσο και μια μπρο-
σούρα από τα βάθη των ’90s; Ο 
∆ημήτρης Παπάζογλου είναι ένα 
από τα μεγαλύτερα ονόματα στον 
χώρο της οπτικής επικοινωνίας 
στη χώρα. Γαλουχήθηκε στη δια-
χρονικά ακμαία γραφιστική σκη-
νή της Θεσσαλονίκης και μόλις 
πριν από λίγα χρόνια κατέβηκε 
στην Αθήνα. Του ζητάω να σχο-
λιάσει την αισθητική της πολιτι-
κής επικοινωνίας υποψηφίων και 
κομμάτων. ∆εν έχει καμία διάθε-
ση να μασήσει τα λόγια του: «Εχω 
την άποψη ότι από την αισθητική 
μας διακρίνεται και το ηθικό μας 
κεφάλαιο. Αισθητική ίσον ηθική. 
Θέλω να πω ότι η αισθητική έχει 
μια δική της ηθική και η ηθική εί-
ναι με τη σειρά της ένα καθαρά 
πολιτικό μέγεθος. Εγώ αυτό το 
ονομάζω “αισθητική ηθική”. Σας 
καλώ να ρίξετε μια ματιά στην 

αισθητική της πολιτικής επικοι-
νωνίας της χώρας. Τι βλέπετε; Η 
απώλεια της αισθητικής ηθικής 
δεν είναι παρά ένας αντικατοπτρι-
σμός της ποιότητας της πολιτικής 
αντιπαράθεσης. Η αισθητική είναι 
τόσο πρόχειρη, τόσο φτηνή που 
είναι σαν να λέει στον πολίτη κα-
τάμουτρα: κοίτα για πόσο ανόητο 
σε περνάμε. Ξέρετε, το ντιζάιν και 
η καλώς εννοούμενη επικοινωνία 
μπορούν να αναδείξουν κάτι που 
πραγματικά αξίζει, να το απογει-
ώσουν. Αλλά όταν κάτι δεν αξίζει, 
το ντιζάιν όχι μόνο δεν μπορεί 
να το καμουφλάρει αλλά ξεμπρο-
στιάζει το κενό, το αποκαλύπτει». 
Στον αντίποδα ο ∆ημήτρης Παπά-
ζογλου μας θυμίζει την εμβλημα-
τική αφίσα του μεγάλου Σέπαρντ 
Φέρι για την καμπάνια του Μπα-
ράκ Ομπάμα το 2008 με τη λέξη 
«Hope». «Σκεφτείτε τι θα έλεγαν 
τα επιτελεία των ελληνικών κομ-
μάτων αν τους έφερναν μια ανά-
λογη πρόταση για τον αρχηγό...». 

Το 2022 ο Οδυσσέας Γαλη-
νός Παπαρούνης βραβεύτηκε με 
έπαινο στη Γενική Κατηγορία των 
βραβείων ΕΒΓΕ για τη νέα οπτική 
ταυτότητα της Νεολαίας ΣΥΡΙΖΑ. 
Ρωτάω τον συνιδρυτή και δημι-
ουργικό διευθυντή της ΗØLY τι 
θα πρότεινε ο ίδιος σε έναν νέο 
υποψήφιο βουλευτή. «Θα πρότεινα 
σε όλους τους υποψηφίους να δι-
εκδικήσουν από τα κόμματά τους 
υλικό και εργαλεία που θα τους 
επιτρέπουν να δημιουργούν τη 
δική τους ταυτότητα». Αντίστοι-
χα, θα προέτρεπε τα κόμματα να 
εξερευνήσουν και να επενδύσουν 
σε μία τέτοια προσέγγιση, καθώς 
πολλές φορές οι (άστοχες) ατομι-
κές πρωτοβουλίες των υποψηφίων 
μπορεί να αποδειχθούν επιζήμιες 
και για την επικοινωνία του ίδιου 
του κόμματος. «Εχουμε ήδη πλού-
σιο υλικό υποψηφίων που βρίσκε-
ται στο επίκεντρο του δημόσιου 
χλευασμού», σχολιάζει σκωπτικά ο 
Οδυσσέας Γαληνός Παπαρούνης.

«Το κόστος του σχεδιασμού 
μιας δυνατής πολιτικής οπτικής 
ταυτότητας δεν είναι αμελητέο», 
τονίζει, «ειδικά αν θέλουμε να εξα-
σφαλίσουμε την προσβασιμότητα 
και τη συμμετοχή όλων στη δη-
μιουργική διαδικασία. Στην περί-
πτωση των κομματικών οργανώ-
σεων, μπορούν να δημιουργηθούν 
πλατφόρμες που θα συγκεντρώ-
νουν για κάθε υποψήφιο όλα τα 
απαραίτητα στοιχεία και θα του 
επιτρέπουν να κάνει προσαρμο-
γές σε έντυπα και ψηφιακά υλικά 
εύκολα και γρήγορα».

Σύμφωνα με το παλιό εκλογικό θέ-
σφατο, οι καμπάνιες των κομμά-
των έχουν μικρή επίδραση στο τε-
λικό αποτέλεσμα, καθώς οι τάσεις 
που διαμορφώνονται μέσα στην 
τετραετία δεν μπορούν εύκολα να 
ανατραπούν σε μια εκστρατεία 30 
ημερών, όσο σωστή και αν είναι.
 
Τα τελευταία χρόνια το θέσφατο 
αμφισβητείται καθώς η απορρύθ-
μιση των κομματικών ταυτίσεων 
και η μεγαλύτερη μεταβλητότητα 
της ψήφου αυξάνουν τη σημασία 
των τελευταίων εκλογικών ημε-
ρών, άρα και των προεκλογικών 
εκστρατειών. 
 
Στις προεκλογικές εκστρατείες των 
εκλογών της 21ης Μαΐου μοιάζει να 
επιβεβαιώνεται –πλην απροόπτου– 
το παλαιό θέσφατο. Οι καμπάνιες 
των κομμάτων δεν φαίνεται να ανα-
τρέπουν μακροχρόνιες τάσεις, αλλά 
να τις ενισχύουν ή αποδυναμώνουν 
σε περιορισμένο βαθμό.
 
Οι καμπάνιες των περισσότερων 
κομμάτων ήταν αρκετά «επαγγελ-
ματικές» και σύγχρονες ως προς 
την αισθητική τους. Προσπάθη-
σαν, δε, να επικοινωνήσουν με ευ-

ρύτερα ακροατήρια τόσο με εκτε-
νή χρήση των μέσων κοινωνικής 
δικτύωσης όσο και με την παρου-
σία κορυφαίων πολιτικών σε μη 
αμιγώς πολιτικές εκπομπές.
 
Η καμπάνια της Ν.∆. ήταν εξαιρετι-
κά πειθαρχημένη. Τόσο στο δια-
φημιστικό σκέλος της όσο και στις 
δημόσιες παρεμβάσεις της επα-
ναλάμβανε τα ίδια επιχειρήματα. 
«Σταθερότητα», «δεν γυρίζουμε 
πίσω», «κάναμε πολλά βήματα», 
«θα κάνουμε ακόμα περισσότερα». 
Στρατηγικά ήταν ισορροπημένη 
ανάμεσα στην προβολή όσων θε-
ωρεί ισχυρά σημεία της (ανάπτυξη, 
μείωση ανεργίας, ισχυροποίηση 
της χώρας, ψηφιοποίηση κράτους 
κ.ά.) και των υποσχέσεων για την 
επόμενη μέρα σε τομείς υψηλού 
ενδιαφέροντος, ενώ δεν έλειψε και 
η όποια αυτοκριτική.
 
Το πιο θετικό στοιχείο της καμπά-
νιας της Ν.∆. ήταν η συνέπεια στα 
μηνύματά της και η επικέντρωση 
στα δικά της εκλογικά διλήμματα. 
Και το αναμφίβολα πιο ενδιαφέρον 
επικοινωνιακά, η παρουσία του κ. 
Μητσοτάκη στο TikTok. Οχι μόνο 
επειδή επικοινώνησε με το πιο 
νεανικό κοινό στο οποίο η Ν.∆. 
υστερεί εκλογικά, αλλά επειδή το 

έκανε αποτελεσματικά. Το χιούμορ 
(συχνά αυτοσαρκαστικό), η άνεση 
του ιδίου, οι backstage ιστορίες 
και η εξαιρετική σκηνοθεσία των 
αναρτήσεών του βελτίωναν σημα-
ντικά την εικόνα ενός πολιτικού 
με αντικειμενική δυσκολία στο να 
δημιουργεί προσωπικές ταυτίσεις.
 
Στον αντίποδα, η καμπάνια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, παρά τη σωστή στρατηγι-
κή στο διαφημιστικό σκέλος της, 
όπου επικέντρωσε σε ζητήματα 
«καθημερινότητας» και είχε ως 

πρωταγωνιστές όχι τον κ. Τσίπρα 
αλλά πολίτες από διάφορες κοι-
νωνικές ομάδες, είχε μια βασική 
αδυναμία: δεν ήταν συνεπής στα 
μηνύματά της. Συχνά, ο δημόσιος 
λόγος του κόμματος δεν υποστή-
ριζε το περιεχόμενο της διαφημι-

στικής του εκστρατείας και τα κε-
ντρικά μηνύματά του («∆ικαιοσύνη 
παντού»), αλλά εισήγε ζητήματα 
που μάλλον δημιουργούσαν συγ-
χύσεις. Ενδεικτικά, ενώ τα σποτ 
του ΣΥΡΙΖΑ εστίαζαν σε ζητήμα-
τα όπως η ακρίβεια, η ανασφάλεια 
των δανειοληπτών, αλλά και τρω-
τά σημεία της κυβέρνησης, όπως 
η υπόθεση των τηλεφωνικών υπο-
κλοπών, οι πολιτικές πρωτοβουλί-
ες του ίδιου του ΣΥΡΙΖΑ άλλαζαν 
την ατζέντα της αναμέτρησης και 
μάλιστα με μηνύματα και σενάρια 
που δεν ήταν σταθερά. Τη μία θε-
ωρούσαν δυνητικό σύμμαχο τον 
κ. Βαρουφάκη, την άλλη ότι «αυ-
τοεξαιρέθηκε». Τη μία «καλόπια-
ναν» το ΠΑΣΟΚ, την άλλη άφηναν 
υπαινιγμούς σε βάρος του. Μετα-
κινούμενος από την προοδευτική 
διακυβέρνηση στην «κυβέρνηση 
ανοχής» και από εκεί στην «κυ-
βέρνηση ειδικού σκοπού» –και πά-
ντα με την προϋπόθεση να είναι 
πρώτο κόμμα–, ο ΣΥΡΙΖΑ θόλωνε 
ο ίδιος το μήνυμά του. Οι δε οξύ-
τατες προσωπικές επιθέσεις στον 
κ. Μητσοτάκη (συχνά με ρητορι-
κή και αισθητική δεκαετίας ’80), 
όχι μόνο έμοιαζαν αναντίστοιχες 
με το μάλλον υποτονικό κλίμα της 
προεκλογικής περιόδου, αλλά υπο-
νόμευαν και την εμφανή και (στρα-

τηγικά ορθή) προσπάθεια του κ. 
Τσίπρα να προβάλλει μια εικόνα 
πιο ήρεμη, ώριμη και μειλίχια σε 
σχέση με το παρελθόν.  
 
Το ΠΑΣΟΚ κουβαλούσε σε όλη την 
προεκλογική περίοδο το άγχος 
του «βατραχιού» στον βάλτο με 
τα «βουβάλια». Και ενώ επί της 
ουσίας κράτησε αποστάσεις και 
από τους δύο μεγάλους, τηρώντας 
σκληρή αντικυβερνητική γραμμή 
αλλά και απορρίπτοντας ταυτό-
χρονα τις προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ, 
υφολογικά φάνηκε να γέρνει πε-
ρισσότερο προς τα αριστερά. Κά-
τι που ακόμα και αν εκφράζει τα 
στελέχη του, είναι αμφίβολο αν 
εκφράζει την εκλογική βάση του. 
Το ΠΑΣΟΚ επίσης αντιμετώπισε 
προβλήματα αναντιστοιχίας με-
ταξύ διαφημιστικής καμπάνιας και 
δημόσιου λόγου. Ενώ η καμπάνια 
του είχε προγραμματικό περιεχό-
μενο, ο δημόσιος λόγος των στε-
λεχών του κατά κανόνα περιστρά-
φηκε γύρω από τα ζητήματα της 
κυβερνησιμότητας και τον σχολι-
ασμό της επικαιρότητας. 
 
Τα τρία μικρότερα κόμματα του 
Κοινοβουλίου επικέντρωσαν στα 
πρόσωπα των αρχηγών τους. Το 
μεν ΚΚΕ, αν και δεν συνηθίζει να 

επενδύει και σε πρόσωπα, πέραν 
των κομματικών συμβόλων, αξιο-
ποίησε επικοινωνιακά τον κ. Κου-
τσούμπα και διάφορες ατάκες του 
που έχουν γίνει viral. Για το Μέ-
ΡΑ25 του κ. Βαρουφάκη, η δυνα-
μική που φάνηκε να αποκτά μετά 
την τραγωδία στα Τέμπη δεν είχε 
συνέχεια, πιθανότατα επειδή δεν 
ανανέωσε την ατζέντα του αλλά 
επανήλθε στα μάλλον ξεπερασμέ-
να ζητήματα του 2015. Ενώ ο κ. 
Βελόπουλος, με τον αέρα της κα-
λής παρουσίας του στο debate των 
πολιτικών αρχηγών, επιχείρησε να 
εκφράσει τον χώρο στα δεξιά της 
Ν.∆., κάτι όμως εξαιρετικά δύσκο-
λο, λόγω του υπέρμετρου κατακερ-
ματισμού του.
 
Σε λίγες ώρες θα ξέρουμε αν οι εκλο-
γές της 21ης Μαΐου θα είναι εκλο-
γές ανατροπής (προβλέψεων και 
θεωριών) ή αν θα είναι εκλογές 
επιβεβαίωσης. Παγιωμένων τάσε-
ων αλλά και του κλασικού κανόνα 
που λέει ότι τις εκλογές κερδίζει 
αυτός που εκπέμπει το πιο σωστό 
μήνυμα, με το σωστό ύφος, από τα 
κατάλληλα δίκτυα.
 
Ο κ. Ευτύχης Βαρδουλάκης είναι 
σύμβουλος στρατηγικής και 
επικοινωνίας.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΡΗΓΟΠΟΛΟΥ

Του ΕΥΤΥΧΗ ΒΑΡΔΟΥΛΑΚΗ

«Η αισθητική είναι τόσο 
πρόχειρη, τόσο φτηνή 
που είναι σαν να λέει 
στον πολίτη κατάμουτρα: 
κοίτα για πόσο ανόητο 
σε περνάμε».

Οι καμπάνιες των 
κομμάτων δεν φαίνεται 
να ανατρέπουν 
μακροχρόνιες τάσεις, 
αλλά να τις ενισχύουν 
ή αποδυναμώνουν σε 
περιορισμένο βαθμό.

Ψηφιακό μέσο, χάρτινο μήνυμα
Σχεδιαστές και επικοινωνιολόγοι κάνουν τον απολογισμό της αισθητικής του εκλογικού μάρκετινγκ

Κερδίζουν οι εκστρατείες ή οι τετραετίες;
Α Π Ο Ψ Η

Φέτος, οι ψηφιακές καμπάνιες απορρόφησαν το μεγαλύτερο μέρος του προϋπολογισμού κομμάτων και υποψηφίων. Σε αντίθεση 
με το 2019 όπου το κλίμα στα social media ήταν τεταμένο, «τώρα το περιβάλλον είναι πολύ πιο ήρεμο και επιτρέπουν σε κόμματα και 
πολιτικούς να απευθυνθούν στους χρήστες τους σχεδόν εξατομικευμένα», λέει ο αναπλ. καθηγητής Κοινωνιολογίας της Επικοινωνίας 
στο ΑΠΘ, Βασίλης Βαμβακάς. Ωστόσο, παραδοσιακές μέθοδοι όπως η έντυπη διαφήμιση δεν έχουν εγκαταλειφθεί. «Ο βασικός λόγος 
που οι υποψήφιοι συνεχίζουν να τυπώνουν φυλλάδια είναι αποκλειστικά η προσωπική τους ανασφάλεια», εξηγεί ο σύμβουλος επι-
κοινωνίας Περικλής Πηλείδης. «Ο ένας κοιτάει τι κάνει ο άλλος».

Η ΕΛΛΑΔΑ         ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ
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Πολύς ντόρος έγινε μετά τις πρό-
σφατες δηλώσεις του ∆ιονύση Σαβ-
βόπουλου για τις προσδοκίες του 
από τις εκλογές της 21ης Μαΐου. 
«Ελπίζω σε μια αυτοδυναμία της 
Νέας ∆ημοκρατίας», είπε μεταξύ 
άλλων σε συνέντευξή του ο σπου-
δαίος Eλληνας τραγουδοποιός και 
σύντομα οι αναρτήσεις στα κοινω-
νικά δίκτυα άρχισαν να πέφτουν 
βροχή. Ο ίδιος είχε μιλήσει για τις 
πολιτικές απόψεις του συχνά στο 
παρελθόν, ενώ στην επίμαχη συ-
νέντευξή του εξήγησε τη θέση 
του λέγοντας ότι ενώ σέβεται τα 
κόμματα του δημοκρατικού τό-
ξου και τους ηγέτες τους, «γιατί 
είναι δυνάμεις της πατρίδας, του 
έθνους», παρατηρεί ότι κάποια από 
αυτά διατηρούν ένα παλιό είδος 
«φοιτητικής ξεγνοιασιάς», καθώς 
και μια «υπερβολική και εντελώς 
αδικαιολόγητη αυτοπεποίθηση, η 
οποία μπορεί να αποβεί πάρα πο-
λύ επικίνδυνη».      

Λίγο πάντως το προεκλογικό 
κλίμα και λίγο το εύφλεκτο περι-
βάλλον των social media, και ο 

∆ιονύσης Σαββόπουλος σχολιά-
στηκε έντονα αυτή την εβδομά-
δα για τις συγκεκριμένες αλλά και 
για παλαιότερες δηλώσεις του που 
ανασύρθηκαν· για τη δημόσια στά-
ση του ή ακόμη και για το ίδιο το 
έργο του που έγινε αντικείμενο 
αναδρομικής, σπάνια καλοπρο-
αίρετης, κριτικής.    

Αραγε, λοιπόν, είναι σύνηθες 
φαινόμενο ο Σαββόπουλος να μι-
λάει δημόσια, χωρίς να φοβάται 
πώς θα τον κρίνει η ψηφιακή αγο-
ρά; Μπορεί ένα δημόσιο πρόσωπο 
αυτού του βεληνεκούς να αλλάζει 
γνώμη πιο γρήγορα από το κοι-
νό του; Κι αν δεν έχει κατακτήσει 
εκείνος το δικαίωμα να μιλάει δη-
μόσια, χωρίς να λογοκρίνει εαυτόν 
και χωρίς να κατηγορείται ως προ-
παγανδιστής, τότε ποιος;    

Μιλώντας στην «Κ» ο τραγου-
δοποιός Στάθης ∆ρογώσης λέει: 
«Οπως οι αυριανιστές τη δεκαετία 
του ’80 προσπάθησαν να ακυρώ-
σουν τον Μάνο Χατζιδάκι, έτσι 
και οι νεοαυριανιστές, που ανή-
κουν σε συγκεκριμένο πολιτικό 
κόμμα, προσπαθούν να ακυρώ-

σουν τον ∆ιονύση Σαββόπουλο. 
∆εν θα τους ακολουθήσουμε στη 
νέα σαπουνόπερά τους. Ο Σαββό-
πουλος είναι ο μεγαλύτερος Ελλη-
νας τραγουδοποιός, ο άνθρωπος 
που άλλαξε όλο το ελληνικό τρα-
γούδι, ένας ασύλληπτος ποιητής. 
Και δεν μπορεί να ακυρωθεί από 
κανέναν νεόκοπο αριστερό. Τον 
θαυμάζω γιατί ποτέ δεν κρύφτη-
κε· πάντα είπε την άποψή του με 
θάρρος και παρρησία – και ας του 
κόστισε σε εισιτήρια, συναυλίες 
και φήμη. Είμαστε τυχεροί που 
ζούμε στην εποχή του».    

Από τη μεριά του ο Παντε-
λής ∆ημητριάδης, ιθύνων νους 

στους «Κόρε. Υδρο.» και πλέον 
στα «Παιδιά της Παλαιότητας», 
τονίζει ότι όπως είναι δικαίωμα 
η δημόσια έκφραση μιας πολιτι-
κής προτίμησης, δικαίωμα είναι 
αντίστοιχα και η έκφραση μιας 
συμφωνίας ή διαφωνίας σε αυτή 
την προτίμηση. 

«Προσωπικά», συνεχίζει ο Kερ-
κυραίος τραγουδοποιός, «μετά από 
όχι ανώδυνες εσωτερικές διακυ-
μάνσεις, έχω επιλέξει να απέχω 
από πάθη, πολιτικά και άλλα, γιατί 
δεν ταιριάζουν στην ιδιοσυγκρα-
σία μου, όπως και η κάθε είδους 
στράτευση ή πολωμένη θέση. Η 
δημόσια παρουσία του Σαββόπου-

λου, της καλλιτεχνικής έκφανσής 
της συμπεριλαμβανομένης, προ-
σκρούει στην αισθητική μου εδώ 
και χρόνια, όπως συμβαίνει και με 
άλλους καλλιτέχνες που έχουν επι-
λέξει τη σύμπλευση με μια μορφή 
κατεστημένου, ανεξαρτήτως ιδεο-
λογικού ή άλλου προσήμου. 

Αυτό δεν αναιρεί τον αντίκτυ-
πο που μπορεί να έχει μέρος του 
έργου τους πάνω μου, όπως συμ-
βαίνει με αυτό του Σαββόπουλου, 
στις πρώτες δύο δεκαετίες της δι-
σκογραφίας του οποίου έχω κατά 
κάποιον τρόπο μαθητεύσει. Τέλος, 
θέλω να πιστεύω ότι διατηρώ το 
δικαίωμα να θεωρώ το “Κούρεμα” 

έναν πολύ καλό δίσκο, ακόμη και 
αν δεν ταυτίζομαι πλήρως με το 
στιχουργικό-κοσμοθεωρητικό του 
περιεχόμενο».    

Τη διαφορά μεταξύ συνθημά-
των και ερωτημάτων της τέχνης 
επισημαίνει ο Χρήστος Χωμενί-
δης. «Το να εξανίστασαι με τον 
∆ιονύση Σαββόπουλο επειδή δή-
λωσε την υποστήριξή του στον 
Κυριάκο Μητσοτάκη», λέει ο συγ-
γραφέας, «είναι σαν να επιτίθεσαι 
στον Κωστή Παλαμά που υπήρξε 
ακραιφνής οπαδός του Ελευθερί-
ου Βενιζέλου, στον Κ. Π. Καβάφη, 
ο οποίος παρασημοφορήθηκε από 
τον δικτάτορα Θεόδωρο Πάγκαλο, 

ή στον Μάρκο Βαμβακάρη για τα 
φιλοβασιλικά του φρονήματα, που 
εκφράζονται και σε ένα τραγούδι 
του. Εάν από τον καλλιτέχνη απαι-
τείς να ταυτίζεται μαζί σου πολιτι-
κά, δεν έχεις προφανώς πάρει καν 
χαμπάρι τι σημαίνει τέχνη. ∆εν 
αντέχεις τα ερωτήματα που εκεί-
νη θέτει. Να βολεύεσαι λαχταράς 
σε έτοιμες, εύκολες απαντήσεις. 
Σε μελοποιημένα συνθήματα. Αρ-
κέσου συνεπώς σε αυτά».     

Τέλος, ο Χριστόφορος Κάσδα-
γλης, δημοσιογράφος και συγγρα-
φέας του βιβλίου «∆ιονύσης Σαβ-
βόπουλος: Βρώμικο Ψωμί» (εκδ. 
Οξύ), πιστεύει ότι η πρόσφατη 
δήλωση του Ελληνα τραγουδο-
ποιού δεν συνιστά είδηση. Κι αυ-
τό γιατί «τριάντα τέσσερα χρόνια 
τώρα μοιάζει να έχει κατασταλά-
ξει, “ψηφίζω τον ψηλό, που μοιά-
ζει με ροφό”, αναζητώντας επί-
μονα τον κατάλληλο υδραυλικό 
για το αποχετευτικό σύστημα της 
χώρας». Ο Σαββόπουλος, λέει ο 
Κάσδαγλης, έχει το δικαίωμα να 
αλλάζει απόψεις, όπως και οι άλ-
λοι έχουν το δικαίωμα να τον κρί-
νουν, όχι όμως και να πέφτουν 
από τα σύννεφα πλέον. «Το έργο 

κάθε καλλιτέχνη», συνεχίζει, «σα-
φέστατα διαχωρίζεται από την 
προσωπικότητά του, αν και κατά 
τη γνώμη μου η μεταστροφή του 
Σαββόπουλου υπονόμευσε και το 
έργο του. Οπως έχει παρατηρήσει 
ο καθηγητής Αλέξης Πολίτης για 
την μετά το 1989 ποιητική του, 
“η φαντασία του ακροατή αδρα-
νοποιείται, σπινθήρας δεν υπάρ-
χει και η ποίηση καταλύεται”».   

Μην πετάξεις τίποτα;

Από τη στιγμή επίσης που το 
έργο τέχνης κυκλοφορεί, δεν ανή-
κει πια στον καλλιτέχνη, ανήκει 
στο κοινό του. «Εμείς λοιπόν οι 
παλιοί σαββοπουλικοί», καταλήγει 
ο Κάσδαγλης, «κρατάμε τη “Συγκέ-
ντρωση της ΕΦΕΕ”, το “Μακρύ ζεϊ-
μπέκικο για τον Νίκο”, το “∆ημο-
σθένους λέξις”, το “Κιλελέρ”, την 
“Ωδή στον Γεώργιο Καραϊσκάκη”, 
τη “Μαύρη Θάλασσα”. Και οι όψι-
μοι θαυμαστές του ας προτιμήσουν 
το “Μητσοτάκ”, τις “Ακτίνες του 
Βορρά” και το “Ο γιος μου πάει 
στον στρατό”. Η μοιρασιά είναι 
ακριβοδίκαιη».

Δεν πρόλαβε να τελειώσει η εκπο-
μπή του Παύλου Τσίμα στον ΣΚΑΪ 
και το Ιντερνετ άναψε εξαιτίας της 
δήλωσης του ∆ιονύση Σαββόπου-
λου υπέρ της αυτοδυναμίας της 
Νέας ∆ημοκρατίας. Αρκετοί έσπευ-
σαν να του θυμίσουν «τις μέρες τις 
παλιές», τις οποίες ο τραγουδοποι-
ός κατά τη γνώμη τους προδίδει. 
Οντως, τότε, η μανιχαϊστική αντί-
ληψη της πολιτικής ήταν πολύ δη-
μοφιλέστερη. Ομως, ο Σαββόπου-
λος ποτέ δεν την ενστερνίστηκε. 
 
Ηδη το 1966, τραγουδούσε τη θέ-
ση και την προσδοκία του: «Ηλιε 
κόκκινε αρχηγέ/ δώσ’ το σύνθη-
μα εσύ/ κι η χαρά θ’ αναστηθεί» 
(Ηλιε αρχηγέ). ∆εν έπαψε να κα-
ταγγέλλει την ανελευθερία και να 
προσβλέπει «στον αγώνα του συ-
ντρόφου/ στην αγωνία αυτού του 
τόπου για ζωή» (Στη συγκέντρωση 
της ΕΦΕΕ). 
 
Ομως, όταν η δημοκρατία αναδεί-
χθηκε πλέον ισχυρή, ο κορυφαί-
ος τροβαδούρος διεκδίκησε το δι-
καίωμα της κριτικής. Το 1979: «Τι 
φταίνε τώρα οι μαύροι κυβερνώ-
ντες, τα Κάππα, τα ΠΑΣΟΚ και τα 
Νου ∆ου;/ Εμείς το εμφυσήσαμε το 
νέφος που εντός του επωάσθηκαν 

όλοι αυτοί» (Για τον σοσιαλισμό). 
Και στον «Πολιτευτή»: «Θυμάσαι 
που βαλάντωνες εκεί στην εξορία/ 
και διάβαζες και Ρίτσο και αρχαία 
τραγωδία;/ Τώρα κοκορεύεσαι επά-
νω στον εξώστη/ και μιλάς στο 
πόπολο σαν τον ναυαγοσώστη». 
 
«Ηταν μεταπολίτευση και επικρα-
τούσε απολύτως μια μελοδραμα-
τική Αριστερά. Κάτι ειρηνιστικές 
κοινοτοπίες», μου είχε πει σε μια 
από τις πολλές συνεντεύξεις μας 
για την «Ελευθεροτυπία» και το 
∆εύτερο Πρόγραμμα της ΕΡΤ. 
«Μπορεί να μην έφταιγε ακριβώς ο 
Ρίτσος ή ο Θεοδωράκης. ∆εν έφται-
γαν αυτοί οι βασιλείς. Οι βασιλι-
κότεροι μας είχανε μπουχτίσει». 
 
Ο ίδιος και η παρέα του αυτοπροσ-
διορίζονταν διαφορετικά: «Μο-
ντέρνοι, αλλά με περιεχόμενο. 
Μελαγχολικοί με χιούμορ. Γεν-
ναιόδωρα φτωχοί και αριστεροί 
με ελευθερία».
 
Τόση ελευθερία, ώστε να περιέχει 
και τη χριστιανική πίστη, την 
οποία ανακάλυψε «όχι ως θρη-
σκεία, αλλά ως βίωμα». Πολλοί εί-
δαν με καχυποψία αυτή την και-
νούργια πλευρά του. Το καλοκαίρι 
του 1983, μάλιστα, στο περιοδικό 
«Σχολιαστής», ο Γιάννης Μηλιός 

εντόπιζε στα τραγούδια του την 
«ιδεολογική σύγκλιση Αριστεράς 
και χριστιανοεθνικιστικού δόγ-
ματος». 
 
Οπως ο Θεοδωράκης και ο Χατζι-
δάκις, έτσι και o Σαββόπουλος θα 
υπέμενε συχνά τις συνέπειες του 
να αμφισβητείς τα στερεότυπα, 
οποιαδήποτε στερεότυπα, στην 
ελληνική κοινωνία που την ενώ-

νει ο διχασμός. Και τι δεν άκουσε 
το 1989, όταν σχολίασε το σκάν-
δαλο Κοσκωτά με «Το Κούρεμα»: 
«Υποδυόμουν κάποιον που κου-
ρεύεται με την ψιλή επί σκηνής, 
για να αυτοτιμωρηθεί που όλα αυ-
τά τα χρόνια ήταν προοδευτικός».

Η «αυτοτιμωρία» ήταν αδυσώπητη. 
Τραγουδούσε: «Η χάρτα αυτού του 

κράτους κρύβει απάτη/ που φτά-
νει στον γνωστό αγριορωμιό» (Κω-
λοέλληνες). «...Της μεταπολίτευ-
σης φωνές/ αυτού του συρφετού/ 
του δημοκρατικού/ του νέου εγωι-
σμού, εμείς» (Εμείς του ’60). «Εχει 
αποτύχει σύμπασα η Αριστερά» 
(Η Αποτυχία της Αριστεράς). Και 
ποια λύση πρότεινε; «Τον ψηλό 
που μοιάζει με ροφό/ τα χώματα 
και τα νερά να μαζέψει/ κι ως τότε 
κάτι θα σκεφτώ/ κάποιο ζικ - ζακ 
το μητσοτάκ, το μητσοτάκ».
 
Το 1997, όταν πρωθυπουργός ήταν 
ο Κώστας Σημίτης, ο Σαββόπουλος 
είχε προτείνει να μη συζητήσουμε 
στη συνέντευξη πολιτικά: «Τώρα 
πια είναι βαρετό θέμα. Οχι τόσο 
επειδή μάς κυβερνούν αποτυχη-
μένοι λογιστές τρίτης κατηγορίας, 
όσο επειδή η αριστερή τους παι-
δεία έρχεται ως άλλοθι να επικαλύ-
ψει την τέλεια απουσία οράματος 
και αληθινού στόχου. Το χειρότερο 
είναι ότι δεν υπάρχει και αντιπο-
λίτευση. Αλλοι Νεάντερταλ εκεί!».
 
Επρεπε να περάσουν τρία χρόνια 
για να αναδιατυπώσει αριστοτε-
χνικά: «∆εν υποτιμούσα καθόλου 
τον Σημίτη. Οπως δεν υποτιμούσα 
και τον Μητσοτάκη, όταν αναζη-
τούσα σ’ αυτόν έναν “υδραυλικό”. 
Είμαστε μια χώρα οραμάτων, που, 

όμως, δεν ξέρει να χτίσει (...) Μας 
χρειάζονται, λοιπόν, “υδραυλικοί” 
ή “λογιστές”, που, τουλάχιστον, 
μπορούν να κάνουν τα απαραί-
τητα βήματα».
 
Δεν κατέκρινε μόνο την πολιτική 
εξουσία: «Σε γενικές γραμμές οι 
ηγεσίες στην Ελλάδα –πολιτικές, 
εκκλησιαστικές, στρατιωτικές– εί-
ναι ακαλλιέργητες. Και ο κόσμος 
των media δεν πάει παραπίσω». 
Κατήγγειλε, εξάλλου, ονομαστικά, 
πρόσωπα που είχαν κάποτε μεγά-
λη εξουσία και επιρροή – από τον 
Αρχιεπίσκοπο Χριστόδουλο έως 
τον Σταύρο Ψυχάρη. Συχνά αμ-
φισβητεί και τις επιλογές της αυ-
τού μεγαλειότητος, του «κοινού». 
Ομως τον τρυφερό του λόγο –και 
στίχο– τον κρατά για εντελώς δια-
φορετικές προσωπικότητες, όπως 
υπήρξαν η δημοσιογράφος Σού-
λα Αλεξανδροπούλου και ο Μίμης 
∆εσποτίδης, ο θρυλικός «Πέτρος» 
της ΕΠΟΝ και της «Επιθεώρησης 
Τέχνης»: «Μαζί τους ήμουνα στην 
άλλη Αριστερά/ που είδε τον κόσμο 
σαν έργο τέχνης/ με τελειωμένα κι 
αθάνατα φτερά» (Είδα τη Σούλα 
και τον ∆εσποτίδη). Και αλλού: «Κι 
εμείς που αριστερίσαμε, ποιο τάχα 
ήταν το λάθος;/ Εφιάλτης ήταν το 
είδωλο/ αλήθεια όμως το πάθος» 
(Μέρες καλύτερες θα ’ρθουν).

Διάλεξε την πλευρά του πολίτη, όχι 
του πολιτικού: «Μου έχουν προτεί-
νει υπουργεία, πρώτη θέση στο 
Επικρατείας. Είπα “ευχαριστώ, τι-
μή μου”, αλλά δεν έχω κανένα τα-
λέντο σ’ αυτό».
 
Το 2016 επέμενε ότι «πάλι στα σίξ-
τις ξαναγυρνάμε για οικουμενι-
κότητα, ανθρώπινα δικαιώματα, 
ελευθερία. Τώρα έχουμε πάλι αμ-
φισβήτηση του συστήματος, αλλ’ 
αυτή τη φορά από δεξιά. Ομως, 
είμαι βέβαιος ότι θα οδηγηθούμε 
πάλι στην κανονικότητα». Για να 
καταλήξει: «∆εν μ’ ενδιαφέρει, αν 
ο αυταρχισμός είναι αριστερός ή 
δεξιός. Οφείλουμε να μη συμμορ-
φωθούμε».
 
Μπορεί κανείς να συμφωνεί ή να 
διαφωνεί μαζί του. Ομως, τι παρά-
ξενο: τα πολιτικά τραγούδια του 
έχουν ακόμα τέτοιο σφρίγος, ώστε 
η Νατάσσα Μποφίλιου, δικό του 
παράλλαξε αυθόρμητα στο «Μου-
σικό κουτί», για να διατρανώσει 
τη δική της ιδεολογική πίστη: 
«∆εν είμαι Πασόκα/ είμαι όμως 
ΚΚΕ/ Είμαι ό,τι είμαι/ κι ό,τι τρα-
γουδώ για σε». 

 
Ο κ. Φώτης Απέργης είναι 
δημοσιογράφος, διευθυντής των 
μουσικών ραδιοφώνων της ΕΡΤ.

Των ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ 
και ΕΛΕΝΗΣ ΤΖΑΝΝΑΤΟΥ    

Του ΦΩΤΗ ΑΠΕΡΓΗ

«Εάν από τον καλλιτέ-
χνη απαιτείς να ταυτί-
ζεται μαζί σου πολιτικά, 
δεν έχεις πάρει χαμπάρι 
τι σημαίνει τέχνη. 
Δεν αντέχεις τα ερωτή-
ματα που εκείνη θέτει».   

Χρ. Χωμενίδης

«Ο Σαββόπουλος έχει 
το δικαίωμα να αλλάζει 
απόψεις, όπως και οι 
άλλοι έχουν το δικαίωμα 
να τον κρίνουν, όχι όμως 
και να πέφτουν από 
τα σύννεφα πλέον».    

Χρ. Κάσδαγλης

Το 2016 επέμενε ότι «τώρα 
έχουμε πάλι αμφισβήτη-
ση του συστήματος, αλλ’ 
αυτή τη φορά από δεξιά. 
Δεν μ’ ενδιαφέρει αν ο 
αυταρχισμός είναι αριστε-
ρός ή δεξιός. Οφείλουμε 
να μη συμμορφωθούμε».

Ευαίσθητος μελωδός, αυστηρός κριτής

Ο Σαββόπουλος και 
τα νταούλια της οργής      

Μπορεί ένα δημόσιο πρόσωπο αυτού του βεληνεκούς να εκφράζει την εκλογική 
προτίμησή του χωρίς να κατηγορείται ως προπαγανδιστής; Και είναι κακό 

όσοι διαφωνούν να αντιδρούν; Τέσσερα πρόσωπα απαντούν
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Από το 1974 μέχρι σήμερα, σε αυτά 
τα σχεδόν 49 χρόνια της ∆ημοκρα-
τίας, υπήρξαν πέντε εκλογικές Κυ-
ριακές που θα μπορούσαν να χα-
ρακτηριστούν κρίσιμες, ιστορικές, 
οριακές. Εκλογές που έγιναν σε 
μη κανονικές εποχές, όπως ήταν 
η μετάβαση από τη δικτατορία 
στη ∆ημοκρατία το 1974, η παρα-
τεταμένη ακυβερνησία πριν από 
την επάνοδο της Ν.∆. στην εξου-
σία τον Απρίλιο του 1990 και η 
«επικίνδυνη ισορροπία» του 2012. 
Αλλά και δύο εκλογές που σημα-
τοδότησαν βαθύτερες πολιτικές 
μεταβολές «πρώτης φοράς», όπως 
ήταν οι εκλογές του 1981 και του 
Ιανουαρίου 2015. Αυτές οι Κυρια-
κές χαράχθηκαν στη μνήμη πολι-
τών και πολιτικών.    

1974
Ιωάννης Βαρβιτσιώτης 
Πρώην υπουργός
Παιδείας και Αμυνας 

Με μια σφαίρα στο 
αυτοκίνητό μου  
Λιγότερο από τέσσερις μήνες με-
τά την εισβολή στην Κύπρο και 
την κατάρρευση της δικτατορί-
ας πραγματοποιήθηκαν οι εκλο-
γές της 17ης Νοεμβρίου 1974. Ο 
ιδρυτής της Νέας ∆ημοκρατίας 
Κωνσταντίνος Καραμανλής βια-
ζόταν να στήσει κάλπες. Πίστευε 
ότι η ∆ημοκρατία θεμελιώνεται 
μόνο μέσα στην έκφραση της λα-
ϊκής κυριαρχίας. Η κάλπη άνοιξε 
στην πρώτη επέτειο της εξέγερ-
σης του Πολυτεχνείου. Το ΠΑΣΟΚ 
χαρακτήρισε την επιλογή της ημε-
ρομηνίας «ασέβεια», αλλά η Ν.∆. 
απάντησε ότι η επανεκκίνηση της 
∆ημοκρατίας ήταν «το καλύτερο 
μνημόσυνο» στο Πολυτεχνείο. Ο 
Καραμανλής ουδέποτε δίσταζε να 
απευθύνει αυστηρές συστάσεις 
στον απλό πολίτη και μία από αυ-
τές ήταν: «Να κάνει καλή χρήση 
της ψήφου του». Το 54,37% ακο-
λούθησε τη συμβουλή του.    

«Εκείνη την Κυριακή, στις 17 
Νοεμβρίου 1974, υπήρχε ένα αί-

σθημα το οποίο δεν το έχω ξα-
ναζήσει σε καμία άλλη εκλογική 
αναμέτρηση της εξηκονταετούς 
εμπειρίας μου», λέει στην «Καθη-
μερινή» ο Ιωάννης Βαρβιτσιώτης. 
«Αυτό του νέου ξεκινήματος αλλά 
και μιας σαρωτικής νίκης της Νέ-
ας ∆ημοκρατίας. Μετά από επτά 
χρόνια δικτατορίας υπήρχαν νέοι 
άνθρωποι που πήγαιναν για πρώ-
τη φορά στις κάλπες με αίσθημα 
σιγουριάς για το μέλλον».   

Ο Βαρβιτσιώτης, στενός συ-
νεργάτης του Καραμανλή, εξε-
λέγη πρώτη φορά βουλευτής Β΄ 
Αθηνών το 1961 με την ΕΡΕ και 
διετέλεσε υπουργός μεταπολιτευ-
τικά στις κυβερνήσεις Καραμαν-
λή και Κωνσταντίνου Μητσοτά-
κη. «Το πρωί των εκλογών πήγα 
σε μια σειρά εκλογικά τμήματα 
να δω αν εξελισσόταν ομαλά η 
ψηφοφορία. Λίγες ημέρες πριν, 
στην Καισαριανή, σε μια προε-
κλογική μου ομιλία, είχε βρεθεί 
σφαίρα καρφωμένη στο πίσω 
φτερό του αυτοκινήτου μου. Τα 
πράγματα ήταν έντονα γιατί μα-
ζί με τον ενθουσιασμό υπήρχαν 
και έντονες υποψίες και φόβος 
για κινήσεις στρατιωτικών για 
επαναφορά της χούντας. Οταν 
βγήκαν τα αποτελέσματα ήμουν 
στο γραφείο μου, ήταν θρίαμ-
βος προσωπικός και κομματικός. 
Ανακουφίστηκα».    

Ο Καραμανλής έθεσε το δίλημ-
μα ανάμεσα στη ∆ημοκρατία με 
ευημερία και την εμπλοκή σε νέ-
ες περιπέτειες. Ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου με το ΠΑΣΟΚ προέβαλε την 
επιλογή ανάμεσα στη «λύτρωση» 
της χώρας από το ΝΑΤΟ ή την 
παραμονή της σε θέση «δορυφό-
ρου». Ο λαός μετά τη δοκιμασία 
της δικτατορίας και το τραύμα της 
Κύπρου δεν ήταν έτοιμος για «νέ-
ες περιπέτειες», όπως σωστά είχε 
διαβλέψει ο Καραμανλής. Το σύν-
θημα που έγραψε Ιστορία ήταν το 
«Καραμανλής ή τανκς» που είπε με 
αφοπλιστική ειλικρίνεια ο Μίκης 
Θεοδωράκης στις 3 Οκτωβρίου. 
Ηταν μια αλήθεια που δεν μπορού-
σαν να παραβλέψουν ακόμη και 
όσοι οργίζονταν όταν την άκου-
γαν. Το ΠΑΣΟΚ και η Ενωση Κέ-
ντρου - Νέες ∆υνάμεις απέδωσαν 
σε αυτό το σύνθημα (και στο γεγο-
νός ότι το είπε ο Μίκης) την από-

λυτη επικράτηση της Ν.∆. Ο Κα-
ραμανλής ακολουθούσε το δόγμα 
ότι η πολιτική επιβάλλει γρήγορες 
αποφάσεις. Πίστευε ότι η φιλοσο-
φική περισυλλογή υποδαυλίζει την 
αβεβαιότητα και τις κινήσεις ανα-
τροπής. Το πολιτειακό παρέμενε 
«ανοιχτό». Τι θα ήταν η Γ΄ Ελλη-
νική ∆ημοκρατία; Βασιλευόμενη 
ή Προεδρευόμενη; «Ο Καραμαν-
λής προκηρύσσει δημοψήφισμα 
αμέσως για τις 8 ∆εκεμβρίου ώστε 
οριστικά να τερματίσει την αμφι-
σβήτηση όσον αφορά τη μορφή 
του πολιτεύματος», λέει ο Βαρβι-
τσιώτης. «Νομίζω ήταν οι εκλο-
γές οι πιο γεμάτες από ελπίδα και 
ενθουσιασμό ότι η χώρα μετά τα 
επτά χρόνια της δικτατορίας γύ-
ριζε πραγματικά σελίδα».   

 

1981
Κώστας Λαλιώτης  
Πρώην υπουργός ΠΕΧΩΔΕ, πρώ-
ην γραμματέας του ΠΑΣΟΚ  

Τότε ήταν
η «Πρώτη φορά 
Αριστερά»  
Την 1η Ιανουαρίου 1981 τέθηκε σε 
ισχύ η Συνθήκη Ενταξης στην 
ΕΟΚ, αλλά την ίδια ημέρα άρχιζε 
η χρονιά της «Αλλαγής» που, με-
ταξύ άλλων, προέβαλλε το σύνθη-
μα «Εξω από την ΕΟΚ». Ο Γεώρ-
γιος Ράλλης, που διαδέχθηκε τον 
Κωνσταντίνο Καραμανλή στην 
πρωθυπουργία και στην ηγεσία 
της Ν.∆., πρέσβευε μια ήπια αντι-
παράθεση με το ΠΑΣΟΚ, σε αντι-
διαστολή με τη «σκληρή γραμμή» 
που υποστήριζε ο εσωκομματικός 
του αντίπαλος Ευάγγελος Αβέρωφ. 
Στις τελευταίες εβδομάδες πριν 
από τις εκλογές της 18ης Οκτω-
βρίου 1981 ο Ράλλης προσχώρησε 
στη γραμμή Αβέρωφ λέγοντας ότι 
στις εκλογές ο λαός δεν θα επιλέ-
ξει μόνο κόμμα, αλλά «κοινωνι-
κό καθεστώς». Ο Ράλλης, πάντως, 
έμεινε στην Ιστορία (και) για το 
αλησμόνητο «δεν θέλω “ου”», με 
το οποίο απάντησε στους οπα-
δούς της Ν.∆. στην ομιλία του στο 
Ηράκλειο, αλλά και στην Αθήνα 

όταν αυτοί αντέδρασαν με «ου» 
στο άκουσμα του ονόματος του 
Ανδρέα Παπανδρέου.   

Το 1981 ήταν το έτος του Αν-
δρέα. Ηταν η «στιγμή ΠΑΣΟΚ» 
μέσα στην οποία πραγματοποι-
ήθηκε η σύντηξη οραμάτων και 
προσδοκιών διαδοχικών γενεών. 
Επικρατούσε η πεποίθηση ότι σε 
εκείνη τη «ρωγμή του χρόνου» 
όλα ξαφνικά έμοιαζαν εφικτά. Για 
τους περισσότερους δεξιούς και 
κεντροδεξιούς βέβαια, και ιδίως 
για όσους είχαν τραυματικά βι-
ώματα από τον Εμφύλιο (που το 
τέλος του απείχε από το 1981 μό-
λις 32 χρόνια, σχεδόν όσο απέ-
χει σήμερα το 1992...), η «Αλλα-
γή» προκαλούσε συναισθήματα 
ανησυχίας και αβεβαιότητας. Το 
«Ραντεβού με την Ιστορία» και το 
«Συμβόλαιο με τον Λαό» καθώς και 
οι αφίσες με το θέμα «Ο λαός θέλει, 
το ΠΑΣΟΚ μπορεί» σημάδεψαν τις 
εκλογές και έχουν καταγραφεί ως 
παραδείγματα πρωτοποριακής πο-
λιτικής επικοινωνίας. Το ΠΑΣΟΚ 
κέρδισε 48,07% και η Ν.∆. 36,87%. 
Το ερώτημα ήταν αν η εναλλαγή 
στην εξουσία θα μπορούσε για 
πρώτη φορά στη νεότερη Ιστορία 
να επιτευχθεί χωρίς όξυνση των 
διχασμών και αποσταθεροποίηση. 
Απαντήθηκε καταφατικά.    

Ο Κώστας Λαλιώτης, μόλις 30 
ετών τότε και μέλος του Εκτελεστι-
κού Γραφείου του κόμματος, ήταν 
υπεύθυνος στρατηγικής, επικοι-
νωνίας και σχεδιασμού για όλες τις 
καμπάνιες του ΠΑΣΟΚ ήδη από το 
1974. Ηταν επίσης ο κύριος λογο-
γράφος του Ανδρέα Παπανδρέου. 
Μιλώντας σήμερα στην «Κ» απο-
δίδει μεγάλη σημασία στο τηλε-
οπτικό διάγγελμα του ιδρυτή του 
ΠΑΣΟΚ τη βραδιά της νίκης. Ο 
Παπανδρέου, αφού έστειλε σαφές 
μήνυμα λέγοντας ότι «θα υπάρξει 
συνεργασία όλων των πολιτειακών 
παραγόντων. ∆εν πρόκειται με κα-
νέναν τρόπο [...] να οδηγήσουμε 
τη χώρα σε οποιαδήποτε περιπέ-
τεια», έκλεισε το διάγγελμά του 
λέγοντας: «Γιορτάζουμε τη νίκη 
των δημοκρατικών θεσμών που 
καταξιώθηκαν στις 18 Οκτώβρη. 
Γιορτάζουμε τη νίκη της Αλλαγής 
και θα ήθελα να σας παρακαλέσω 
μέσα στη γιορτή σας και τη χαρά 
σας να μην ξεχάσετε πως το ΠΑ-

ΣΟΚ είναι κυβέρνηση όλων των 
Ελλήνων».   

«Θέλαμε από την πρώτη στιγ-
μή να στείλουμε ένα καταλυτικό 
μήνυμα για την υπέρβαση της πο-
λιτικής αντιπαράθεσης», λέει ο 
Λαλιώτης. Τη βραδιά της νίκης 
βρισκόταν στην ιστορική κατοι-
κία των Παπανδρέου, στο Καστρί, 
μαζί με αρκετά άλλα στελέχη. «Θυ-
μάμαι την αγκαλιά της Αμαλίας 
Φλέμιγκ μόλις έγιναν γνωστά τα 
πρώτα αποτελέσματα. Εκείνη τη 
νύχτα στο Καστρί υπήρχε μια δι-
ακριτή γραμμή που χώριζε τις συ-
ναισθηματικές αντιδράσεις ανά-
μεσα στις γενιές. Στους νεότερους 
έβλεπες χαρά, συγκίνηση και εν-
θουσιασμό. Στους παλαιότερους 
που είχαν αναφορά στην Ενωση 
Κέντρου, στον Ανένδοτο και στον 
Εμφύλιο, η χαρά τους γινόταν συ-
γκίνηση και από εκεί περνούσε 
στο δάκρυ. Η νίκη γι’ αυτούς είχε 
μια άλλη φόρτιση λόγω της βιω-
ματικής διαδρομής τους μέσα από 
ταραγμένες εποχές. Ο ενθουσια-
σμός και η συγκίνηση ήταν πα-
ντού στους δρόμους. Τότε ήταν 
η “Πρώτη φορά Αριστερά”. Ο Αν-
δρέας είχε ένα κράμα συναισθημά-
των, ενθουσιασμό, χαρά, αλλά και 
συγκίνηση. Αισθανόταν επίσης το 
βάρος της ευθύνης της επόμενης 
ημέρας».    

1990
Ντόρα Μπακογιάννη 
Πρώην υπουργός Εξωτερικών 

Δεν θα ζήσουμε 
ξανά τέτοιο πάθος 
Η Πρωτοχρονιά του 1990 απείχε μό-
λις οκτώ χρόνια (και δύο μήνες) 
από τον Οκτώβριο του 1981, αλλά 
έμοιαζε σαν να πέρασαν 80. Η «Αλ-
λαγή», που εξακολουθεί να πρω-
ταγωνιστεί στις αναμνήσεις της 
πλειονότητας ως η «καλύτερη επο-
χή» της Μεταπολίτευσης, ταλαι-
πωρήθηκε από παιδικές ασθένειες 
που κόλλησε κατά τον συγχρωτι-
σμό της με την εξουσία (ανάμεσα 
στις οποίες ξεχώρισε ο «Αυριανι-
σμός»). Η οικονομική πραγματι-
κότητα επέβαλε λιτότητα μετά 

Πέντε δύσκολοι εκλογικοί τοκετοί  
Κάποιες νύχτες εκλογών στη Μεταπολίτευση ήταν πιο δραματικές – ή πιο πανηγυρικές.

Η «Κ» συνομίλησε με τους πρωταγωνιστές πολιτικών σταθμών που άφησαν βαθύ ιστορικό αποτύπωμα.

Και κατέγραψε τις αναμνήσεις τους από τα παρασκήνια και το κλίμα της εποχής  

Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ  
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Εκείνη την Κυριακή 
υπήρχε ένα αίσθη-
μα νέου ξεκινήμα-
τος. Μετά από επτά 
χρόνια δικτατορίας 
υπήρχαν νέοι άνθρω-
ποι που πήγαιναν 
για πρώτη φορά στις 
κάλπες με αίσθημα 
σιγουριάς για το μέλ-
λον. 

Ιω. Βαρβιτσιώτης 

Θυμάμαι την αγκαλιά 
της Αμαλίας Φλέμιγκ 
μόλις έγιναν γνωστά 
τα πρώτα αποτελέ-
σματα. Εκείνη τη νύ-
χτα στο Καστρί, στους 
νεότερους έβλεπες 
χαρά. Στους παλαι-
ότερους που είχαν 
αναφορά στην Ενωση 
Κέντρου, στον Ανέν-
δοτο και στον Εμφύ-
λιο, η χαρά γινόταν 
συγκίνηση. 

Κ. Λαλιώτης   

1974
Ο Κωνσταντίνος Καραμανλής 
δεν δίσταζε να απευθύνει αυ-
στηρές συστάσεις στον απλό 
πολίτη και μία από αυτές ήταν: 
«Να κάνει καλή χρήση της ψή-
φου του». Το 54,37% ακολού-
θησε τη συμβουλή του. 
Ο Μίκης Θεοδωράκης είχε 
προσδιορίσει το πραγματικό δί-
λημμα των εκλογών με το σύν-
θημα: «Καραμανλής ή τανκς».  

1981
Ο Ανδρέας Παπανδρέου ζητεί από τους οπαδούς 
του ΠΑΣΟΚ: «Να μην ξεχάσετε πως το ΠΑΣΟΚ είναι 
κυβέρνηση όλων των Ελλήνων». Πίσω του δεξιά δια-
κρίνεται ο Κώστας Λαλιώτης, που ήταν ο βασικός λο-
γογράφος του αλλά και ο αρχιτέκτονας της ιστορικής 
προεκλογικής καμπάνιας της «Αλλαγής».      

Η ΕΛΛΑΔΑ         ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ
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τις εκλογές του 1985. Ο Ανδρέας 
έχασε αρκετό από το ενδιαφέρον 
του για τη διακυβέρνηση, ενώ τα 
προβλήματα υγείας που αντιμετώ-
πισε επέτειναν ένα κλίμα ακυβερ-
νησίας, ιδίως μετά το 1987, μέσα 
στο οποίο οξύνθηκαν ανάρμοστες 
συμπεριφορές μερίδας του κόμμα-
τος αλλά και του λαού ανεξαρτή-
τως κομμάτων (ιδίως σε ό,τι αφορά 
την επαφή με το δημόσιο χρήμα). 
Ας προσθέσουμε σε όλα αυτά το 
σκάνδαλο Κοσκωτά. Η (σχεδόν) 
απλή αναλογική μπλόκαρε την 
εναλλαγή στην εξουσία, αφού δεν 
επέτρεπε τον σχηματισμό αυτο-
δύναμης κυβέρνησης από τη Ν.∆. 
κι έτσι αποκτήσαμε πρώτα την 
κυβέρνηση Τζαννή Τζαννετάκη 
(Ν.∆. - Συνασπισμός), που παρέ-
πεμψε τον Παπανδρέου στο Ειδι-
κό ∆ικαστήριο (για το σκάνδαλο 
Κοσκωτά), και στη συνέχεια την 
οικουμενική κυβέρνηση υπό τον 
Ξενοφώντα Ζολώτα (στην οποία 
συμμετείχε και το ΠΑΣΟΚ).    

Ο Ζολώτας εξέπεμψε SOS για 
την οικονομία, το ίδιο και ο τότε 
πρόεδρος της Κομισιόν Ζακ Ντε-
λόρ (που είχε γίνει γνωστός στην 
Ελλάδα για το «Πακέτο Ντελόρ»). 
Ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, εκ-
μεταλλευόμενος τη διαδικασία 
εκλογής Προέδρου της ∆ημοκρατί-
ας (που απαιτούσε αυξημένη πλει-
οψηφία 180 βουλευτών), προκά-
λεσε το 1990 νέες, τρίτες εκλογές 
μετά τις δύο αναμετρήσεις του 
1989. Το δίλημμα της Ν.∆. ήταν 
«αυτοδυναμία ή διάλυση», ενώ το 
ΠΑΣΟΚ εισήγαγε για πρώτη φορά 
ως συνθήματα τις λέξεις «Μεταρ-
ρύθμιση» και «Εκσυγχρονισμός», 
που δεν «έπιασαν» ιδιαίτερα, αλλά 
στη συνέχεια χαρακτήρισαν τη δε-
καετία (και ιδίως την εποχή Σημί-
τη). Η Ν.∆. κέρδισε με 46,89% και 
το ΠΑΣΟΚ πήρε 38,61%.    

«Οι εκλογές του 1990 είναι οι 
δυσκολότερες εκλογές που έχω 
κάνει στη ζωή μου», λέει η Ντό-
ρα Μπακογιάννη. «Ημουν συναι-
σθηματικά ευάλωτη λίγους μήνες 
μετά τη δολοφονία του Παύλου 
Μπακογιάννη, σε ένα νομό ορει-
νό, την Ευρυτανία, τον φτωχότε-
ρο της Ελλάδος. Θυμάμαι χωριά 
χωρίς δρόμους, χωρίς γεφύρια, 
χωρίς τηλέφωνο και φως. Με ου-
σιαστική αμφισβήτηση για το εάν 

θα μπορούσε να ψηφίσει κανείς 
μια τσούπρα (κοπέλα). Εκανα έναν 
αγώνα καφενείο καφενείο, σπίτι 
σπίτι. Το βάρος της ευθύνης να 
κερδηθεί η μονοεδρική για τη Ν∆, 
όταν φαινόταν ότι οι άλλες τέσσε-
ρις μονοεδρικές ήταν χαμένες, τε-
ράστιο. Συνεχείς συζητήσεις στα 
καφενεία και στις πλατείες για την 
ανάπτυξη της Ευρυτανίας, την 
προοπτική και το μέλλον. Απένα-
ντί μου όλα τα κόμματα ενωμένα. 
Το 50% φάνταζε ασύλληπτο ποσο-
στό. Απόλυτοι συμπαραστάτες τα 
δύο παιδιά μου. Η μεγαλύτερη χα-
ρά ήταν όταν το βράδυ των εκλο-
γών η μονοεδρική της Ευρυτανίας 
κερδίζεται και η Ν.∆. αποκτά τις 
150 έδρες». 

Στις εκλογές του 1990 η Ν.∆. 
πήρε το μεγαλύτερο ποσοστό που 
έχει πάρει ποτέ από την εποχή 
του Κωνσταντίνου Καραμανλή, 
συμπληρώνει η κυρία Μπακογιάν-
νη. «Με θυμάμαι αργά το βράδυ να 
επιστρέφω στην Αθήνα, με τους 
Ελληνες να πανηγυρίζουν στους 
δρόμους τη νίκη της Ν.∆. Το πά-
θος και ο αγώνας εκείνων των αν-
θρώπων είναι κάτι το οποίο ποτέ 
δεν θα ξαναζήσουμε».  

 

2012
Αντώνης Σαμαράς
Πρώην πρωθυπουργός

«Η χώρα σώθηκε. 
Η όρασή μου, όχι»  
Το 2012 ο τράχηλος του Ελληνα έχει 
υπομείνει ήδη έναν διετή μνημο-
νιακό ζυγό. Η κοινωνία κοχλάζει 
από αγανάκτηση και στις εκλογές 
της 6ης Μαΐου επιβραβεύει τις ορ-
γίλες αντιμνημονιακές δυνάμεις 
(ΑΝΕΛ, Χρυσή Αυγή κ.λπ.). Το ΠΑ-
ΣΟΚ υποχωρεί στο 13,18% (από 
43,92% το 2009). Κυβέρνηση δεν 
σχηματίζεται και προκηρύσσονται 
νέες εκλογές για τις 17 Ιουνίου. Ο 
αρχηγός της Ν.∆. Αντώνης Σαμα-
ράς προειδοποιεί για τον κίνδυνο 
από το «λόμπι της δραχμής». Η 
Ντόρα Μπακογιάννη επιστρέφει 
στη Ν.∆. δύο χρόνια μετά τη δια-
γραφή της. Προσχωρούν και πολι-
τικοί του ΛΑΟΣ που συμμετέχουν 

στις κατοπινές κυβερνήσεις της 
Ν.∆. (και στη σημερινή). Ο Αλέ-
ξης Τσίπρας εξελίσσει την παλιά 
τέχνη της διπλής γλώσσας («ναι 
στο ευρώ, όχι στο μνημόνιο» και 
«είμαστε στο ευρώ, αλλά η δραχ-
μή δεν είναι ταμπού»), θέτει το δί-
λημμα «Μνημόνιο ή ΣΥΡΙΖΑ» και 
διατυπώνει το σύνθημα - λογικό 
άλμα «Ανατροπή στην Ελλάδα, 
Αλλαγή στην Ευρώπη»(!).    

«Τον Ιούνιο του 2012, τις τελευ-
ταίες ημέρες πριν από τις εκλογές, 
θυμάμαι ότι είχα ανάμεικτα συναι-
σθήματα», λέει ο Αντώνης Σαμα-
ράς. «Για το εκλογικό αποτέλεσμα 
δεν είχα ιδιαίτερη αγωνία. Ηξερα 
ότι η Ν.∆., η οποία είχε βγει πρώ-
τη, αλλά με πολύ χαμηλά ποσο-
στά στις εκλογές του περασμένου 
Μαΐου, είχε πλέον μεγάλη άνοδο, 
θα έβγαινε πρώτη και θα εξακο-
λουθούσε να υπάρχει ως κόμμα 
εξουσίας. Οι εκλογές του Μαΐου 
ήταν η μεγάλη ανατροπή με την 
έξαρση της αντισυστημικής ψή-
φου και του έξαλλου λαϊκισμού – 
αριστερού και δεξιού. Το ΠΑΣΟΚ 
είχε χάσει τη μάχη, αλλά η Ν.∆. 
είχε αντέξει. Ηξερα, λοιπόν, ότι θα 
κερδίζαμε τις εκλογές και θα σχη-
ματίζαμε κυβέρνηση με εταίρο το 
ΠΑΣΟΚ του Ευάγγελου Βενιζέλου» 
(τελικά σχηματίστηκε κυβέρνηση 
με το ΠΑΣΟΚ και τη ∆ΗΜΑΡ του 
Φώτη Κουβέλη).  

Εκείνο για το οποίο ανησυχού-
σε ο Σαμαράς ήταν ο κίνδυνος φυ-
γής κεφαλαίων από το τραπεζικό 
σύστημα. Σκεφτόταν ότι έπρεπε 
πάση θυσία να μείνουν ανοικτές οι 
τράπεζες (οι προεκλογικές εκροές 
έφταναν το 1 δισ. ευρώ την ημέρα) 
και να διασωθεί η θέση της χώρας 
στην Ευρωζώνη. «Ακόμη είχαμε ει-
δοποιηθεί ότι η Τουρκία έβγαζε σε 
διεθνή δημοπρασία τμήματα της 
ελληνικής ΑΟΖ νοτίως της Ρόδου. 
Κι έπρεπε να παρέμβουμε για να 
το ματαιώσουμε. Το οποίο επίσης 
και κάναμε, λίγες εβδομάδες με-
τά τις εκλογές, χωρίς μάλιστα να 
ανεβάσουμε τους τόνους».  

Ολα αυτά συνέβαιναν την ίδια 
ώρα που ο Σαμαράς αντιμετώπι-
ζε πρόβλημα υγείας. «Οι γιατροί 
με είχαν ειδοποιήσει ότι έπρεπε 
να κάνω αμέσως εγχείρηση στο 
μάτι μου, γιατί κινδύνευα να το 
χάσω. Ηδη η όρασή μου είχε μει-

ωθεί πολύ. Και δυστυχώς, παρα-
μονές εκλογών δεν μπορούσα να 
πω ότι κινδυνεύω άμεσα να χάσω 
την όρασή μου. Το κρατήσαμε μυ-
στικό ήδη από τα τέλη Απριλίου. 
Τελικά η εγχείρηση έγινε τέλη Ιου-
νίου, ένα 24ωρο μετά την ορκωμο-
σία μου στο Προεδρικό Μέγαρο. 
Τη χώρα τη σώσαμε τότε. Με την 
όρασή μου δεν απέφυγα τη ζημιά».   

2015
Ζωή Κωνσταντοπούλου 
Πρόεδρος Πλεύσης Ελευθερίας  

«Σαν να ανήκει
σε μια άλλη ζωή»     
Λίγες ημέρες πριν από τις εκλογές 
της 25ης Ιανουαρίου 2015 ο Σα-
μαράς προειδοποίησε για όλα όσα 
θα ακολουθούσαν. «Θα κλείσουν 
τα ΑΤΜ και οι τράπεζες», είπε με-
ταξύ άλλων. Ο Αλέξης Τσίπρας με 
το σύνθημα «ΣΥΡΙΖΑ, Podemos, 
Venceremos» υποδέχθηκε στην 
ομιλία του στην Ομόνοια τον 
αρχηγό των Ισπανών Podemos, 
Πάμπλο Ιγκλέσιας. «Πρώτη φορά 
Αριστερά» αυτοανακηρύχθηκε η 
κυβέρνηση συνεργασίας του ΣΥΡΙ-
ΖΑ με τους Ανεξάρτητους Ελληνες 
του Πάνου Καμμένου. Ξεκίνησε η 
σκληρή διαπραγμάτευση του Γιά-
νη Βαρουφάκη («ουάου»). Η Ζωή 
Κωνσταντοπούλου υποστήριξε τη 
διαπραγμάτευση, αλλά όχι απα-
ραίτητα τη ρήξη με την Ευρώπη. 
Εξι μήνες μετά ήρθε σε ρήξη με 
το κόμμα της επειδή, σύμφωνα με 
την ίδια, η επίκληση των κινδύνων 
του Grexit από τον Τσίπρα έγινε 
το άλλοθι μιας ανοργάνωτης και 
αποτυχημένης διαπραγμάτευσης.    

«Η 25η Ιανουαρίου 2015 μου 
φαίνεται σαν να ανήκει σε μια άλ-
λη πραγματικότητα, σε μια άλλη 
ζωή», λέει η Κωνσταντοπούλου 
που συμμετέχει στις εκλογές του 
2023 ως πρόεδρος της Πλεύσης 
Ελευθερίας. Στις ιδιωτικές συζη-
τήσεις της έχει πει ότι η 25η Ια-
νουαρίου 2015 ήταν το πρώτο 
δημοψήφισμα πριν από το μεγά-
λο δημοψήφισμα – που θα ερχό-
ταν αργότερα. Η νίκη του ΣΥΡΙ-
ΖΑ έδειχνε ξεκάθαρα ότι υπήρχε 

λαϊκή εντολή για κατάργηση του 
μνημονίου. Θυμάται ότι στα μάτια 
και στα λόγια του κόσμου παντού 
στην Ελλάδα υπήρχαν αισιοδοξία 
και αποφασιστικότητα. «Εκείνη 
την ημέρα ο κόσμος είχε πάψει 
να φοβάται», λέει και προσθέτει 
ότι στο κόμμα επικρατούσε εν-
θουσιασμός. Ολοι πίστευαν ότι 
θα εφαρμοστεί μια άλλη πολιτική.        

Περίμενε και η ίδια την αυτο-
δυναμία, αλλά δεν ήρθε. Φέρεται 
να γνώριζε ότι υπήρχε όχι μόνο 
επικοινωνία, αλλά και συναντίλη-
ψη του Τσίπρα με τον Καμμένο. 
Προεξοφλούσε ότι ο Καμμένος 
μπορεί να ήταν προτιμότερη επι-
λογή για τον Τσίπρα από τον Σταύ-
ρο Θεοδωράκη σε περίπτωση μη 
αυτοδυναμίας. ∆εν ήξερε εκείνη 
την Κυριακή ότι η ίδια θα γινόταν 
πρόεδρος της Βουλής. Σε ανύπο-
πτο χρόνο είχε γίνει μια συζήτη-
ση με τον Τσίπρα για το υπουρ-
γείο ∆ικαιοσύνης, αλλά δεν ήταν 
δεσμευτική. Εκείνο που γνώριζε 
εκείνη την Κυριακή και είχε σίγου-
ρο στο μυαλό της, έστω κι αν δεν 
το είχε συμφωνήσει σαφώς με τον 
Τσίπρα, είναι πως ό,τι κι αν ανα-
λάμβανε, θα συνέχιζε να προχω-
ρεί με τους ίδιους φακέλους που 
είχε επεξεργαστεί τα προηγού-
μενα δύο χρόνια: τις γερμανικές 
αποζημιώσεις, το σκάνδαλο της 
Siemens και τη διαγραφή μεγά-
λου μέρους του χρέους. Τελικά, ως 
πρόεδρος της Βουλής, που αναδεί-
χθηκε και με τις ψήφους των βου-
λευτών της Ν.∆. και του ΠΑΣΟΚ, 
έβαλε αυτά τα τρία ζητήματα σε 
κεντρική θέση στη δραστηριότη-
τα της Βουλής.   

Η Ζωή Κωνσταντοπούλου, 
αφού επιχείρησε να σαμποτά-
ρει τον «συμβιβασμό» που έφερε 
στη Βουλή ο Τσίπρας, αποχώρη-
σε από τον ΣΥΡΙΖΑ και αργότερα 
ίδρυσε την Πλεύση Ελευθερίας. 
Γιατί; «Για να μην ξαναπροδοθεί 
ο κόσμος, για να μη μείνει χωρίς 
φωνή, για να μην ξαναμετανιώ-
σει την ψήφο του», λέει. Η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ επανεξελέ-
γη στις εκλογές του Σεπτεμβρίου 
2015 και συνέχισε απτόητη έως 
το 2019. Ηταν η πρώτη κυβέρνη-
ση που εφάρμοσε μνημόνιο –το 
τρίτο στη σειρά και το πιο βαρύ– 
χωρίς να ανοίξει μύτη.  
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1990
Για πρώτη φορά μετά το 1977 ήρθε η σειρά 
των οπαδών της Νέας ∆ημοκρατίας να πα-
νηγυρίσουν στους δρόμους για τη νίκη του 
κόμματός τους, σύμφωνα με τα χαρακτηρι-
στικά εξωστρεφή ήθη της εποχής. 
Ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης υπερβαίνει 
το εμπόδιο της απλής αναλογικής και σχη-
ματίζει αυτοδύναμη κυβέρνηση.

2012
Η Ελλάδα βρίσκεται στο όριο της εξό-
δου από το ευρώ, αλλά η υποστήριξη 
στα αντιμνημονιακά κόμματα παρα-
μένει ακλόνητη. Τελικά η Ν.∆. με αρ-
χηγό τον Αντώνη Σαμαρά κερδίζει τις 
εκλογές της 17ης Ιουνίου και σχημα-
τίζει κυβέρνηση συνεργασίας με το 
ΠΑΣΟΚ και τη ∆ΗΜΑΡ.    

2015
Στις 25 Ιανουαρίου 2015 ο Αλέξης 
Τσίπρας γίνεται ο πρώτος αρχηγός 
κόμματος της Αριστεράς που κερ-
δίζει τις εκλογές. Ακολουθούν ένα 
επεισοδιακό πεντάμηνο και ένα δη-
μοψήφισμα που έχει χαραχθεί στη 
μνήμη όλων (οπαδών και αντιπά-
λων) ως ίσως το βαθύτερο συλλογικό 
τραύμα της Μεταπολίτευσης. Οι μισοί 
Ελληνες δεν ήθελαν να πραγματοποι-
ηθεί, οι άλλοι μισοί (και κάτι παραπά-
νω) δεν ήθελαν να διαψευσθεί.    

Οι εκλογές 
του 1990 είναι 
οι δυσκολότερες 
εκλογές που έχω 
κάνει στη ζωή μου. 
Ημουν συναισθημα-
τικά ευάλωτη λίγους 
μήνες μετά τη δολο-
φονία του Παύλου 
Μπακογιάννη.  

Ντ. Μπακογιάννη 

Οι εκλογές 
του Μαΐου 
του 2012 ήταν 
η μεγάλη ανατροπή 
με την έξαρση 
της αντισυστημικής 
ψήφου και 
του έξαλλου λαϊκι-
σμού – αριστερού και 
δεξιού.  

Α. Σαμαράς

Η ΕΛΛΑΔΑ         ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ
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Είτε συμπαθεί κανείς είτε απορρί-
πτει τον Ταγίπ Ερντογάν, οφείλει 
να αναγνωρίσει ότι συνιστά ιδιά-
ζον πολιτικό φαινόμενο. Κυρίαρ-
χος της τουρκικής πολιτικής ζωής 
επί 21 συναπτά έτη, κατάφερε να 
επικρατήσει στην εκλογική δοκι-
μασία της περασμένης Κυριακής 
υπό συνθήκες (ακατάσχετος πλη-
θωρισμός, δεκάδες χιλιάδες νε-
κροί από  τον πρόσφατο σεισμό) 
που θα μπορούσαν να χαρακτηρι-
στούν ιδεώδεις για την αντιπολί-
τευση. Ο αυταρχισμός και ο ασφυ-
κτικός έλεγχος των περισσοτέρων 
μέσων ενημέρωσης από την κυ-
βέρνησή του δεν αναιρούν το γε-
γονός ότι εκπροσωπεί τη μοναδι-
κή, στον 21ο αιώνα, περίπτωση 
πολιτικού ηγέτη που καταφέρνει 
να κερδίζει διαρκώς σε ελεύθερες 
εκλογές, με τη μισή τουρκική κοι-
νωνία να συσπειρώνεται σταθερά 
γύρω του – και σχεδόν την άλλη 
μισή, για να είμαστε δίκαιοι, να 
τον απεχθάνεται.

Πώς να εξηγήσει κανείς τις 
αντοχές τού σχεδόν ανοξείδω-
του Ερντογάν απέναντι στα δύο 
απόλυτα διαβρωτικά, τον χρόνο 
και την εξουσία; Ενα, σε πρώτη 
ματιά, έλασσον περιστατικό μπο-
ρεί να είναι διαφωτιστικό. Την 
Πρωτοχρονιά του 2022 ένα κο-
ριτσάκι τραυματίστηκε σοβαρά 
από σκυλί πίτμπουλ στην πόλη 
Γκαζιαντέπ. Το συμβάν έλαβε με-
γάλη δημοσιότητα και ο Τούρκος 
πρόεδρος έσπευσε να παρέμβει. 
«Εϊ, εσείς, λευκοί Τούρκοι, βάλτε 
χαλινάρι στα σκυλιά σας», ανα-
φώνησε, χύνοντας χολή εναντίον 
των δυτικότροπων, προνομιούχων 
ελίτ που έχουν πολιτογραφηθεί 
στη γειτονική χώρα ως «λευκοί 
Τούρκοι». 

Ο πρώην αρχισυντάκτης της 
τουρκικής Cumhuriyet, Τζαν Νου-
ντάρ, που ζει τα τελευταία χρό-
νια στη Γερμανία, θεώρησε το 
γεγονός ως ενδεικτικό του «πο-

λέμου πολιτισμών» στους οποί-
ους αρέσκεται ο Ερντογάν για να 
επιβεβαιώνει την ιδεολογική του 
ηγεμονία. Σε άρθρο του στη γερ-
μανική Die Zeit έγραφε: «Στην 
Τουρκία δεν υπάρχει ζήτημα που 
να μην προκαλεί πολύωρες συ-
ζητήσεις και οξεία πόλωση, οδη-
γώντας τελικά σε μια σύγκρουση 
πολιτισμών. Είτε πρόκειται για 
την κατανάλωση αλκοόλ σε τη-
λεοπτικές σειρές είτε για τη χρή-
ση της μαντίλας σε σχολεία και 
πανεπιστήμια, την επιλογή τρα-
γουδιού στη Γιουροβίζιον ή τον 
εορταστικό στολισμό των δρό-
μων, όλα οδηγούν ένα κομμάτι 
της χώρας στην αγκαλιά της Ευ-
ρώπης και ένα άλλο στην Ασία, για 
να πυροδοτήσουν κάθε τόσο μια 
σύγκρουση μεταξύ διαφορετικών, 
ηπειρωτικών πολιτισμών. Τις τε-
λευταίες εβδομάδες του χρόνου, η 
αντιπαράθεση είχε αναζωπυρωθεί 
με αφορμή τα χριστουγεννιάτικα 
δένδρα και τους Αγιοβασίληδες 
στα εμπορικά κέντρα, οι οποίοι 
δέχθηκαν επιθέσεις από ακραιφ-
νείς συντηρητικούς, που εχθρεύο-
νταν τις χριστιανικές αξίες. Αυτή 
τη χρονιά, όμως, η σύγκρουση ξε-
κίνησε από ένα πίτμπουλ».

Δοκιμασμένη συνταγή

Το φαινόμενο αυτό, βέβαια, 
δεν αποτελεί μοναδικότητα της 
Τουρκίας και του ηγέτη της. Τη-
ρουμένων των αναλογιών, παρό-
μοιες τάσεις εκδηλώθηκαν στην 
Αμερική του Τραμπ, στην Ινδία 
του Μόντι, στην Ουγγαρία του 
Ορμπαν, στη Βραζιλία του Μπολ-
σονάρο και σε σειρά άλλων χω-
ρών με αυταρχικούς, υπερφιλόδο-
ξους ηγέτες, στον αστερισμό της  
Εναλλακτικής ∆εξιάς. Κοινός πα-
ρονομαστής η επένδυση σε «πο-
λιτιστικούς πολέμους», ώστε να 
κερδηθούν λαϊκά στρώματα με 
την πολιτική δημαγωγία εναντί-
ον των ελίτ, την πλειοδοσία στον 
εθνικισμό, στη θρησκευτική πί-
στη, στις παραδοσιακές αξίες της 

πατριαρχίας και τον στιγματισμό 
των κάθε είδους μειονοτήτων. 
Ολα αυτά οδηγούν τελικά στην 
ταύτιση του «υγιούς» έθνους και 
της πλειοψηφούσας θρησκείας με 
τον Ηγέτη, ως φορέα ενός ένδο-
ξου ιστορικού πεπρωμένου. 

Αφού προώθησε στην πρώτη 
του δεκαετία αρκετά μέτρα εκδη-
μοκρατισμού, ο Ταγίπ Ερντογάν 
όχι απλά προσχώρησε –ύστερα 
από τις θυελλώδεις διαδηλώσεις 
του Γκεζί Παρκ το 2013 και το 
αποτυχημένο πραξικόπημα το 
2016– σε αυτό το ρεύμα, αλλά 
και υπερφαλάγγισε όλους τους 
άλλους αστέρες της Εναλλακτι-
κής ∆εξιάς σε επινοητικότητα, 
ριζοσπαστισμό και αποτελεσμα-
τικότητα. Αυτός, ο «μαύρος Τούρ-
κος», που ως μικρό παιδί πούλαγε 
λεμονάδες και κουλούρια στους 
δρόμους της Κωνσταντινούπο-
λης, εμφανίστηκε ως η Νέμεση 
των εκφυλισμένων ελίτ και της 
κεμαλικής στρατοκρατίας, που 
απαγόρευαν σε όσες γυναίκες 
φορούσαν μαντίλα να σπουδά-
σουν στο πανεπιστήμιο ή να δι-
οριστούν στο δημόσιο. 

Νεοοθωμανισμός

Ο έντονος λαϊκισμός συνδυα-
ζόταν με τον νεοοθωμανικό εθνι-
κισμό. Η κοσμική, δυτικότροπη 
δημοκρατία του Ατατούρκ εμφανί-
στηκε ως «εκατονταετής παρένθε-
ση», που τελειώνει κάπου εδώ με 
τη «Νέα Τουρκία» του Ερντογάν. 
Κράτησε όμως από την «παλιά» 
Τουρκία, που γεννήθηκε μέσα από 
τον απελευθερωτικό πόλεμο κατά 
της αγγλογαλλικής Αντάντ, την 
καχυποψία απέναντι στην «ιμπε-
ριαλιστική ∆ύση» και ανανέωσε 
τον επιθετικό εθνικισμό της, ιδι-
αίτερα απέναντι στους Κούρδους. 

Πλάι σε αυτά, προστέθηκε ο 
τρίτος πυλώνας του ερντογανι-
κού ιδεολογήματος, ο κοινωνικός 
συντηρητισμός: οι ΛΟΑΤΚΙ είναι 
«διεστραμμένοι», είπε στην τε-
λευταία προεκλογική περίοδο, οι 

αμβλώσεις είναι αμαρτία και κάθε 
γυναίκα οφείλει να κάνει τουλά-
χιστον τρία παιδιά. ∆ικό του και 
το απόφθεγμα: το ένα παιδί είναι 
μοναξιά, τα δύο ανταγωνισμός, 
τα τρία ισορροπία, τα τέσσερα 
ευτυχία, από εκεί και πέρα, ό,τι 
θέλει ο Θεός. 

Αυτό το τριφασικό ιδεολογικό 
ρεύμα ήρθε να εκφράσει η Λαϊ-
κή Συμμαχία του ερντογανικού 
ΑΚΡ, του εθνικιστικού ΜΗΡ (Γκρί-
ζοι Λύκοι) και του ριζοσπαστικά 
ισλαμικού YRP, που κέρδισε το 

49% των ψήφων στις βουλευτικές 
εκλογές και το 49,5% στις προ-
εδρικές, κυριαρχώντας συντρι-
πτικά στην τουρκική, σουνιτική 
ενδοχώρα. Βέβαια η οικονομική 
κρίση και οι σεισμοί προκάλε-
σαν φθορά τριών μονάδων (σε 
σύγκριση με το 2018) στον Ερ-
ντογάν και επτά μονάδων στο 
κόμμα του. Αλλά τα σύνορα με-
ταξύ των τριών χώρων ήταν ιδι-
αίτερα πορώδη, με αποτέλεσμα 
η φθορά του ΑΚΡ να εξισορρο-
πείται εν μέρει από τους άλλους 
εταίρους. Αντίθετα, το κεμαλικό 
CHP του Κιλιτσντάρογλου παρέ-
μεινε το κόμμα των μορφωμένων, 
δυτικότροπων μεσοστρωμάτων, 
κατά κύριο λόγο στα δυτικά και 
νότια παράκτια της Τουρκίας, με 
αρχηγό έναν Αλεβίτη, δηλαδή 

εκπρόσωπο θρησκευτικής μειο-
νότητας και μάλιστα κουρδικής 
καταγωγής, που υποστηρίχθη-
κε προεκλογικά από το κουρδικό 
κόμμα HDP, για να αποξενωθεί 
από σημαντικό κομμάτι της ισχυ-
ρής, εθνικιστικής βάσης.

Η επόμενη μέρα

Αν δεν πέσει κάποιος μεγάλος 
μετεωρίτης στη Γη μέχρι την επό-
μενη Κυριακή, ο δεύτερος γύρος 
θα φέρει μια άνετη νίκη του Ερ-
ντογάν, ενώ η εξακομματική αντι-
πολίτευση –ένας άκρως ετερογε-
νής συνασπισμός μιας χρήσεως, 
με μόνη συγκολλητική ουσία τον 
εξοστρακισμό του σουλτάνου– θα 
μπει σε τροχιά διάλυσης. Βέβαια, 
ο ισχυρός άνδρας της Τουρκίας 
θα έχει να αντιμετωπίσει από τις 
πρώτες ημέρες της τελευταίας 
θητείας του μια δεινότατη οικο-
νομική πραγματικότητα. Η βοή-
θεια της Ρωσίας με τη μετάθεση 
πληρωμών του φυσικού αερίου 
για το 2024 και η ενίσχυση των 
αποθεμάτων της Κεντρικής Τρά-
πεζας από ενέσεις πετροδολαρίων 
του Κατάρ, της Σαουδικής Αραβί-
ας και των Εμιράτων (ποιος ξέρει 
με τι ανταλλάγματα) ήταν πολύ-
τιμες ανάσες στην προεκλογική 
περίοδο, αλλά δεν αναιρούν την 
ανάγκη γρήγορων, αντιδημοφι-
λών μέτρων σταθεροποίησης της 
οικονομίας και αποκατάστασης 
καλύτερων σχέσεων με τη ∆ύση. 

Ωστόσο, οι γείτονες και οι δυτι-
κοί σύμμαχοι της Τουρκίας οφεί-
λουν να συμβιβαστούν με τα δύο 
βασικά συμπεράσματα αυτών των 
εκλογών: ότι η μάχη για την ψυχή 
αυτής της χώρας κερδήθηκε από 
την Ασία και όχι από την Ευρώπη 
και ότι το ρεύμα του ακροδεξιού 
εθνικισμού, που διαχέεται και στα 
δύο αντιμαχόμενα στρατόπεδα, 
αναδείχθηκε ο μεγάλος κερδισμέ-
νος της κάλπης, εκφράζοντας σχε-
δόν έναν στους τέσσερις πολίτες. 
Με αυτή την Τουρκία καλούμα-
στε να συμβιώσουμε από αύριο.

Η απροσδόκητη εκλογική αντοχή του Ερντογάν εξηγείται από το γεγονός ότι κατάφερε να συσπειρώσει γύρω του τη μισή 

–τη «μαύρη»– Τουρκία, με ένα αμάλγαμα σουνιτικού Ισλάμ, επιθετικού εθνικισμού και κοινωνικού συντηρητισμού 

Γυναίκες με μαντίλες σε παζάρι της Κωνσταντινούπολης. Μέχρι και τα μισά, περίπου, της 20ετούς κυριαρχίας του Ερντογάν, το στρατοκρατικό κατεστημένο –θεματοφύλακας της κληρονομιάς του Κεμάλ– 
απαγόρευε σε όσες φορούσαν μαντίλα να σπουδάσουν στο πανεπιστήμιο ή να διοριστούν στο δημόσιο. Κι αυτό το άλλαξε ο Ταγίπ, ο «μαύρος Τούρκος».
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Προεδρικές εκλογές στην Τουρκία

Τα αποτελέσματα 
του πρώτου γύρου

Ταγίπ Ερντογάν

49,52%

Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου

44,88%

Σινάν Ογκάν

5,17%

Μουχαρέμ Ιντζέ

0,43%

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟY

Η μάχη για την ψυχή 
της χώρας κερδήθηκε 
από την Ασία και όχι από 
την Ευρώπη και το ρεύμα 
του ακροδεξιού εθνικι-
σμού, που διαχέεται και 
στα δύο αντιμαχόμενα 
στρατόπεδα, αναδείχθη-
κε ο μεγάλος κερδισμέ-
νος της κάλπης.

Η ταυτότητα «έκρυψε» την οικονομία
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Πώς θα σας φαινόταν αν δύο δι-
καστές επέβαλαν διαφορετικές 
ποινές για το ίδιο αδίκημα; Ή 
αν δύο ακτινολόγοι έκαναν δι-
αφορετική διάγνωση για την 
ίδια ακτινογραφία; Ή ακόμη 
χειρότερα αν ο ίδιος δικαστής 
ή ο ίδιος γιατρός αποφαίνονταν 
διαφορετικά για όμοιες περι-
πτώσεις, ανάλογα με τη διάθεσή 
τους ή την κόπωσή τους; Αυτές 
οι διακυμάνσεις της ανθρώπι-
νης κρίσης σε πολύ σημαντι-
κούς τομείς είναι αυτό που ο 
νομπελίστας Ψυχολόγος και Οι-
κονομολόγος, Ντάνιελ Κάνεμαν 
και οι συνεργάτες του έχουν 
ορίσει ως «θόρυβο». Ο ομότι-
μος καθηγητής Ψυχολογίας 
του Πανεπιστημίου Πρίνστον, 
Ντάνιελ Κάνεμαν, θεμελιωτής 
των σύγχρονων συμπεριφορι-
κών οικονομικών, συγγραφέας 
της χρυσής βίβλου των συμβού-
λων διοίκησης επιχειρήσεων 
(Thinking, Fast and Slow), συν-
θέτει μια αναλυτική προσέγγι-
ση του «θορύβου», των παρα-
γόντων που καθιστούν άστατη 
την ανθρώπινη κρίση, και προ-
τείνει τρόπους για να περιορι-
στούν τα σφάλματα που έχουμε 
μάθει να θεωρούμε συστημι-
κά (Noise: A Flaw in Human 
Judgment).

Μιλώντας στην «Κ» ο Κά-
νεμαν απαντά στα διλήμματα 
που προκύπτουν από τη ραγδαία 
ανάπτυξη της τεχνητής νοημο-
σύνης, όπως του ChatGPT, ενώ 
δεν κρύβει την ανησυχία του 
για την εποχή αυτονομίας της 
τεχνητής νοημοσύνης και τις 
επιπτώσεις που μπορεί να έχει 
στον ρόλο του ανθρώπου. 

 
– Πώς ορίζετε τον «θόρυβο» 
και πώς επηρεάζει τη διαδικα-
σία λήψης αποφάσεων;

– Μιλάμε για «θόρυβο» στο 
πλαίσιο λήψης πολλαπλών απο-
φάσεων. Μπορεί να υπάρχουν 
πολλές αποφάσεις για διαφορε-
τικά πράγματα ή πολλές αποφά-
σεις για το ίδιο πράγμα. Στην 
πραγματικότητα είναι πιο εύκο-
λο να τις σκεφτούμε ως κρίσεις 
ή μετρήσεις, οπότε μετράτε εί-
τε διαφορετικά πράγματα είτε 
το ίδιο πράγμα πολλές φορές. 
Και υπάρχει και η έννοια του 
σφάλματος. Ο μέσος όρος αυ-
τών των σφαλμάτων είναι αυ-
τό που αποκαλούμε μεροληψία 
(bias). Οπότε η μεροληψία είναι 
ένα προβλέψιμο μέσο σφάλμα. 
Ομως τα σφάλματα δεν είναι 
όλα τα ίδια. Κάποια είναι μεγά-
λα, άλλα είναι μικρά. Ο τεχνικός 
όρος της περιγραφής μου είναι 
η «μεταβλητότητα των σφαλμά-
των». Είναι πολύ ατυχές γιατί 
η λέξη «θόρυβος» έχει πολλές 
διαφορετικές έννοιες και εί-

ναι πολύ εύκολο να ξεχάσουμε 
ποια είναι η τεχνική έννοια. Αλ-
λά η τεχνική έννοια είναι απλώς 
η «μεταβλητότητα των σφαλ-
μάτων», δηλαδή ότι δεν θέλετε 
ανεπιθύμητη διακύμανση στις 
κρίσεις (ίδιων πραγμάτων). Αυ-
στηρά μιλώντας, ο τεχνικός όρος 
είναι «ανεπιθύμητη μεταβλη-
τότητα στα σφάλματα κρίσης».

 
– Πιστεύετε ότι θα μπορού-
σαμε να αποφύγουμε τον «θό-
ρυβο» αν αναθέταμε τη λήψη 
αποφάσεων σε μηχανές;

– Στο παρελθόν, θα μπορού-
σαμε να πούμε ότι τα είδη των 
μαθηματικών αλγορίθμων δεν 
είχαν «θόρυβο», διότι όποτε τους 
κάνατε την ίδια ερώτηση, παίρ-
νατε την ίδια απάντηση. Αυτό 
δεν ισχύει με τους σύγχρονους 
αλγορίθμους της τεχνητής νο-

ημοσύνης. Αν κάνετε την ίδια 
ερώτηση στο ChatGPT δύο φο-
ρές, δεν θα πάρετε ακριβώς την 
ίδια απάντηση. Επομένως, υπάρ-
χει κάποιος «θόρυβος». Aλλά σί-
γουρα υπάρχει πολύ λιγότερος 
«θόρυβος» στις αλγοριθμικές 
κρίσεις· ακόμη και όταν πρό-
κειται για έναν απλό συνδυασμό 
μεταβλητών, υπάρχει πολύ λιγό-
τερος «θόρυβος» από ό,τι στην 
ανθρώπινη κρίση.

 
– Θα εμπιστευόταν ο άνθρω-
πος την απονομή της δικαιο-
σύνης από ένα άψυχο ον όπως 
μια μηχανή;

– Νομίζω ότι θα ήταν δύσκο-
λο στην αρχή. Αλλά είναι κάτι 
που οι άνθρωποι θα μπορούσαν 
να συνηθίσουν. Για παράδειγμα, 
έχω ακούσει ότι στην Κίνα πει-
ραματίζονται ώστε οι αποφάσεις 
των τραπεζών να λαμβάνονται 
από την τεχνητή νοημοσύνη. 
Μπορείτε να δείτε ότι σε αυ-
τόν τον στενό τομέα, η χρήση 
της τεχνητής νοημοσύνης είναι 
σαφώς καλύτερος τρόπος από 
την απασχόληση ανθρώπων-
κριτών. Ο τρόπος με τον οποίο 
οι άνθρωποι θα συνηθίσουν τις 
δικαστικές αποφάσεις που λαμ-
βάνονται από μηχανές θα είναι 
μια σταδιακή διαδικασία. Αλλά 

δεν θα με εξέπληττε αν η χρή-
ση της τεχνητής νοημοσύνης 
επεκταθεί. Για παράδειγμα, οι 
άνθρωποι αυτή τη στιγμή θέ-
λουν ένα γιατρό να τους πει τι 
συμβαίνει. Αυτό που θα συμβεί 
είναι ότι αν ο αλγόριθμος λέει 
ένα πράγμα και ο γιατρός λέει 
κάτι άλλο, οι άνθρωποι θα έρχο-
νται σε σύγκρουση. Αυτό που 
θέλω να πω είναι ότι οι πολίτες 
μπορούν εύκολα να καταλάβουν 
ότι ο αλγόριθμος έχει δίκιο και 
ο γιατρός άδικο. Και επειδή πι-
στεύω ότι τελικά οι αλγόριθμοι 
θα έχουν δίκιο πολύ πιο συχνά 
από ό,τι οι γιατροί, τότε τελικά 
οι άνθρωποι θα μάθουν να εμπι-
στεύονται τους αλγορίθμους. 
Ολα αυτά θα χρειαστούν χρόνο. 
Αλλά δεν πιστεύω ότι είναι αδύ-
νατον οι άνθρωποι να εμπιστευ-
τούν τους αλγορίθμους.

 
– Αν επηρεαζόμαστε από τον 
«θόρυβο», πώς θα μπορούσαμε 
να αναπτύξουμε έναν δίκαιο 
αλγόριθμο που να συνδυάζει 
τη δικαιοσύνη και την ισότη-
τα και να ενσωματώσουμε τις 
εντολές αυτές σε μια μηχανή;

– Είμαστε πολύ μακριά από 
αυτό. Ομως, αφενός, σε περι-
πτώσεις όπως της πτώχευσης, η 
προσέγγιση είναι αρκετά απλή 
καθώς υπάρχουν κανόνες, οπότε 
μπορείτε να γράψετε ένα πρό-
γραμμα που θα εκτελέσει τους 
κανόνες και ο νόμος είναι αρ-
κετά συγκεκριμένος. Μπορείτε 
εκεί να προγραμματίσετε τον 
αλγόριθμο, ο οποίος θα είναι 
δίκαιος και ισότιμος. Από την 
άλλη, για περιπτώσεις όπου το 
ζήτημα είναι να προσδιοριστεί 
ποιος λέει την αλήθεια και ποιος 
όχι, είμαστε πολύ μακριά από το 
να το αποφασίζουν οι αλγόριθ-
μοι. Βέβαια, ξέρουμε πως ούτε οι 
άνθρωποι το κάνουν πολύ καλά. 
Επομένως, υπάρχει σίγουρα πε-
ριθώριο βελτίωσης του τρόπου 
λειτουργίας των κριτών.

 
– Σας ανησυχεί η ραγδαία ανά-
πτυξη της τεχνητής νοημοσύ-
νης όπως το ChatGPT χωρίς 
ανθρώπινα όρια;

– Ανησυχώ, φυσικά και ανη-
συχώ. Νομίζω ότι όλοι όσοι 
παρακολουθούν αυτή την κα-
τάσταση ανησυχούν επειδή βρα-
χυπρόθεσμα μπορεί να χρησι-
μοποιηθεί με τρόπους που θα 
καταστήσουν τη δημοσιογραφία 
σχεδόν αδύνατη, επειδή θα είναι 
τόσο δύσκολο να διακρίνουμε 
την αλήθεια από τη ψευδή εί-
δηση. Αυτό λοιπόν είναι μόνο 
ένα πρόβλημα. Και υπάρχουν 
και άλλα δεκάδες προβλήματα. 
Μακροπρόθεσμα, το να ζούμε 
με μια ανώτερη νοημοσύνη εί-
ναι μια μεγάλη απειλή. Ετσι, νο-
μίζω ότι πολλοί άνθρωποι ανη-
συχούν. Το ίδιο και εγώ.

Θα συνηθίσουμε
ότι θα δικάζει

ένας αλγόριθμος
Οι μηχανές θα διορθώνουν τα σφάλματα 

στην ανθρώπινη κρίση

Μακροπρόθεσμα, το να 
ζούμε με μια ανώτερη 
νοημοσύνη είναι μια 
μεγάλη απειλή. Ετσι, 
νομίζω ότι πολλοί 
άνθρωποι ανησυχούν. 
Το ίδιο και εγώ.

Ο Ντάνιελ Κάνεμαν μιλάει στην «Κ» για τα διλήμματα που προκύπτουν από τη ραγδαία ανάπτυξη της 
τεχνητής νοημοσύνης και δεν κρύβει την ανησυχία του για την εποχή που αυτή θα λειτουργεί αυτόνομα.

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Μείνετε ενημερωμένοι!

H No1
ενημερωτική

εφαρμογή
στην Κύπρο 

Κατεβάστε την εφαρμογή της
Καθημερινής Κύπρου στο κινητό σας

– Αν είχατε τη δύναμη να επι-
βάλετε έναν κανόνα στην τε-
χνητή νοημοσύνη, ποιος θα 
ήταν;

– Λοιπόν, στο Μπέρκλεϊ 
υπάρχει ένας επιστήμονας 
πληροφορικής, ο Στιούαρτ Ρά-
σελ, ο οποίος προσπαθεί να δι-
ασφαλίσει αυτό που ονομάζεται 
«ευθυγράμμιση». ∆ηλαδή ότι 
η τεχνητή νοημοσύνη θα έχει 
στόχους που θα συμμορφώνο-
νται με τους ανθρώπινους στό-
χους. Και αυτό αποδεικνύεται 
ότι είναι ένα δύσκολο τεχνικό 
πρόβλημα. ∆εν είναι απλό να 
βεβαιωθείτε ότι ένας αλγόριθ-
μος θα είναι πραγματικά ωφέ-
λιμος, ακόμη και αν του δώσε-
τε ένα στόχο. Το πρόβλημα που 
απασχολεί πολλούς ανθρώπους 
είναι ότι μπορεί να αποφασίσει 
για κάποιους επιμέρους στόχους 
στον δρόμο προς τον τελικό 
στόχο, κι έτσι, στα επιμέρους, 
να προκαλέσει βλάβη στους αν-
θρώπους. Αν η τεχνητή νοημο-
σύνη είναι ιδιαίτερα προηγμένη, 
θα είναι και ιδιαίτερα αυτόνο-
μη. Αυτά, λοιπόν, είναι μερικά 
από τα τρομερά σενάρια για τα 
οποία οι άνθρωποι ανησυχούν.

 
– Είναι λογικό να περιμένου-
με να βελτιωθεί η ανθρώπινη 
νόηση μέσω της χρήσης της 

τεχνητής νοημοσύνης;
– Η τεχνητή νοημοσύνη θα 

είναι πολύ χρήσιμη. Είναι ήδη 
πολύ χρήσιμη για πολλούς αν-

θρώπους. Αυτό είναι σαφές, 
αλλά το πρόβλημα είναι ότι σε 
πολλά επαγγέλματα, οι άνθρω-
ποι μπορεί να χρειάζονται την 
τεχνητή νοημοσύνη, αλλά η τε-
χνητή νοημοσύνη μπορεί να 
μη χρειάζεται τους ανθρώπους. 
Αυτό είναι το πρόβλημα. Και ξέ-
ρετε, αυτό συμβαίνει ήδη, π.χ. 
στο σκάκι, όπου το λογισμικό 
είναι πολύ καλύτερο από τους 
καλύτερους ανθρώπινους παί-
κτες. Και σε κάθε τομέα όπου 
η τεχνητή νοημοσύνη κάνει τις 
ίδιες κρίσεις με τους ανθρώπους 
με βάση τις ίδιες πληροφορίες, 
τότε η τεχνητή νοημοσύνη θα 
είναι πάντα απολύτως ανώτερη 
από τους ανθρώπους.

 
– Ποια θα ήταν η συμβουλή 
σας στις νεότερες γενιές, απο-
καλούμενες και ως γενιές του 
Instagram, που επηρεάζονται 
συνεχώς από τον «θόρυβο»;

– ∆εν έχω καμία συμβουλή 
για τη νεότερη γενιά. Ξέρετε, 
θα έπρεπε να γνωρίζω το μέλ-
λον για να δώσω συμβουλές. Και 
για ένα πράγμα είμαι αρκετά 
σίγουρος: ότι δεν έχω ιδέα για 
το τι πρόκειται να συμβεί στο 
μέλλον, οπότε δεν έχω συμβου-
λές. Και αυτή στην πραγματι-
κότητα είναι μια καλή, τελική 
απάντηση.

Αν η τεχνητή νοημοσύνη είναι ιδιαίτερα
προηγμένη, θα είναι και αυτόνομη

Ντάνιελ Κάνεμαν, Νομπέλ Οικονομίας, ομότιμος καθηγητής 
Ψυχολογίας στο Πανεπιστήμιο του Πρίνστον

Στον «Θόρυβο» ο Ντάνιελ Κά-
νεμαν, o Ολιβιέ Σιμπονί και ο Κας 
Σανστέιν αποτυπώνουν τους παρά-
γοντες που καθιστούν άστατη την 
ανθρώπινη κρίση.

Oι άνθρωποι μπορεί να 
χρειάζονται την τεχνη-
τή νοημοσύνη, αλλά 
η τεχνητή νοημοσύνη 
μπορεί να μη χρειάζε-
ται τους ανθρώπους.
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Υπήρχε, υπάρχει, και πολύ φοβάμαι και στο
μέλλον τίποτα δεν θ’ αλλάξει… ένα ζήτημα
ως προς την αντίληψη ή την κρίση  της κυ-
πριακής κοινής γνώμης για το πώς κατανοεί
ή και πώς αξιολογεί τη σοβαρότητα ενός
θέματος έτσι όπως παρουσιάζεται από τα
ΜΜΕ. 

Δεν είναι πια θέμα γνώμης ή άποψης,
είναι πλέον καταγεγραμμένο μέσα από τους
αριθμούς, ότι για θέματα που άπτονται της

κυπριακής κοινωνίας, τη λειτουργεία της ή και την παραβίαση
των κανόνων που την διέπουν δεν πουλάν στο κοινό. Επί
τούτου, η σοβαρότητα απουσιάζει στον τρόπο λειτουργείας
της πλειοψηφίας των ΜΜΕ καθότι μοιάζει ασύμφορη ως
προς την βιωσιμότητά τους. 

Παραδείγματα μπορεί να
δοθούν μετά ευκολίας, εννο-
είται και από τον χώρο του
αθλητισμού. Αν υποθέσουμε
ότι μια είδηση γνωστοποιεί
την κακοδιαχείριση, την σπα-
τάλη και την υπερχρέωση των
δημόσιων ταμείων για να ανε-
γερθεί ένα γήπεδο, δεν θα
έχει τόση πέραση όσο μιας
άλλης που σχετίζεται με το
ποια ομάδα έχει το ρεκόρ στα
εισιτήρια διαρκείας για μια
σεζόν. 

Η πρώτη άντε να γίνει αν-
τικείμενο συζήτησης για μια
ή δύο μέρες, η δεύτερη πέραν του ότι θα εκτινάξει τα
νούμερα, θ’ αποτελέσει βασικό σημείο συζήτησης μεταξύ
οπαδών ή και ψηφοφόρων για μεγάλο χρονικό διάστημα.  

Ομολογουμένως δεν είναι καθόλου μα καθόλου δύσκολο
να εντοπίσεις την αδυναμία της κοινωνίας να αξιολογήσει
τι εστί σοβαρό και ποια επίδραση μπορεί να έχει μια είδηση
στη ζωή των πολιτών. 

Καλά-καλά τίθεται ακόμη και σε αμφισβήτηση, όχι απλά
η αξιολόγηση της είδησης εκ μέρους του κοινού αλλά και
η κατανόηση της. Ως επί το πλείστον, οι πολίτες στερούνται
κριτικής σκέψης, ενδεχομένως και την ικανότητα της κα-
τανόησης. Πολύς κόσμος παρουσιάζει δυσκολία στο ν’ αν-
τιληφθεί το περιεχόμενο ενός κειμένου, όχι και ιδιαίτερα
δύσκολου. 

Ακριβώς τούτη η κατάσταση, όπως περιγράφεται πιο
πάνω, διατηρεί περαιτέρω μεγάλη μερίδα των πολιτών από
τη συμμετοχή της στην κοινωνία καθότι απέχει από την
ουσία και τον στόχο που δεν είναι άλλος από τη βελτίωση
των συνθηκών για όλους και όχι για λίγους.

Πολύ φοβάμαι ότι δυστυχώς με το πέρας των χρόνων η
πληγή όχι απλά παραμένει, αλλά μεγεθύνεται καθότι ο
κόσμος «βολεύεται» να απέχει από τα σοβαρά, δυσκολευό-
μενος ακόμη και να τα κατανοήσει.  

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Σε λίγες μέρες θα γνωρίζουμε τόσο τη νέα
πρωταθλήτρια, όσο και τη φετινή κυπελ-
λούχο, τις ομάδες που θα μας εκπροσωπή-
σουν στις ευρωπαϊκές διοργανώσεις και τις
ομάδες που θα υποβιβαστούν στη δεύτερη
κατηγορία. Είθισται σε κάθε τέλος μιας πε-
ριόδου να γίνεται ο απολογισμός, η συζήτηση,
ωστόσο, έχει ήδη αρχίσει, με υποθετικά τα
σενάρια. Θα είναι επιτυχία για την τάδε
ομάδα αν εξασφαλίσει ευρωπαϊκό εισιτήριο;

Θα είναι αποτυχία για μια άλλη η έξοδος στην Ευρώπη
χωρίς την κατάκτηση ενός τίτλου;

Οι εκτιμήσεις και οι απόψεις γενικότερα ποικίλουν και
ομοφωνία δύσκολα μπορεί να προκύψει. Σημαντικό, ωστόσο,
είναι να λαμβάνονται υπόψη διαφορετικά κριτήρια σε
κάποιες ομάδες και ως προς τις συνθήκες κάτω από τις
οποίες καταγράφουν στο τέλος το όποιο αποτέλεσμα στην
πορεία τους. Ίσως η μόνη περίπτωση ομοφωνίας σε εκτι-
μήσεις να είναι η περίπτωση του Άρη, αν η ομάδα της
Λεμεσού στεφθεί για πρώτη φορά στην ιστορία της πρω-
ταθλήτρια πρώτης κατηγορίας. Απ’ εκεί και πέρα και για
τις υπόλοιπες ομάδες τα δεδομένα διαφέρουν.

Σαφώς και ένα ευρωπαϊκό εισιτήριο δεν μπορεί να αναδείξει
πετυχημένη τη φετινή πορεία του ΑΠΟΕΛ, ούτε του περσινού
πρωταθλητή Απόλλωνα. Σηκώνει πολύ συζήτηση ανάλογο
σκηνικό για την ΑΕΚ, γιατί στην… εξίσωση μπαίνει και η
πετυχημένη φετινή ευρωπαϊκή πορεία. Οι απόψεις διίστανται
για την Πάφο. Ναι μεν η φετινή προσπάθεια ξεκίνησε με
στόχο να επιτευχθεί ένα βήμα περισσότερο από την περσινή
πρώτη παρουσία στον πρώτο όμιλο, ναι μεν ενδεχόμενη
εξασφάλιση ευρωπαϊκού εισιτηρίου θα είναι επιτυχία, η συ-
ζήτηση όμως αλλάζει, αν ληφθούν υπόψη τα γενικότερα δε-
δομένα του φετινού πρωταθλήματος, όπως για παράδειγμα
η «πτώση» παραδοσιακών δυνάμεων του κυπριακού ποδο-
σφαίρου, το βαθμολογικό πλεονέκτημα που απέκτησε αλλά
δεν διαχειρίστηκε σωστά η ομάδα της Πάφου και σαφώς
διαφορετική θα είναι η όποια εκτίμηση για την πορεία της,
αν πρωταθλητής στο τέλος θα είναι ο Άρης… Και το κεφάλαιο
προϋπολογισμός, γενικότερα της οικονομικής πτυχής, θα
πρέπει να λαμβάνεται υπόψη. Ψηλούς προϋπολογισμούς
έχουν όλες οι ομάδες που διακρίθηκαν ή έστω το προσπά-
θησαν, αναλόγως της τελικής έκβασης, ωστόσο, θα πρέπει
να ληφθούν κάποια δεδομένα υπόψη, είτε οικονομικών
υπερβάσεων και κατ’ επέκταση ελλειμμάτων, είτε δαπανηρών
μεταγραφών, ιδιαίτερα ψηλών συμβολαίων, αποζημιώσεων
ίσως και γενικότερα αυξημένων εξόδων ενός ποδοσφαιρικού
τμήματος. Περισσότερα σε λίγες μέρες και με δεδομένο το
τελικό αποτέλεσμα της αγωνιστικής περιόδου…

Κριτήρια επιτυχίας 
και αποτυχίας

Δυσκολία, 
με τα σοβαρά

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Κύπελλο... αγάπη μου
ΑΕΛ και Ομόνοια διεκδικούν την Τετάρτη 24/5 το βαρύτιμο τρόπαιο

Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

Ο Μάιος ανέκαθεν ήταν ο μήνας που
άνθιζε στις καρδιές των ανθρώπων.
Ο μήνας που ξυπνά όλων των ειδών
τις αισθήσεις αλλά και ο μήνας που
συνδυάζει πάντα τον επίλογο των
διοργανώσεων στο ποδόσφαιρο. Την
Τετάρτη 24/5 ΑΕΛ και Ομόνοια συγ-
κρούονται στον 80ό τελικό κυπέλλου
Κόκα Κόλα διεκδικώντας οι μεν «γα-
λαζοκίτρινοι» το 8ο τους κύπελλο, οι
δε «πράσινοι» το 16ο. Για πρώτη φορά
το βαρύτιμο τρόπαιο από τη φυσούνα
θα εισέλθει στο γήπεδο στα χέρια
τεσσάρων παλαίμαχων ποδοσφαιρι-
στών που τίμησαν τις φανέλες των
δύο φιναλίστ. Από πλευράς «γαλα-
ζοκίτρινων» θα κρατάνε το κύπελλο
οι Παύλος Σάββα και Μάκης Σωκρά-
τους και από πλευράς  «πρασίνων»
οι  Ανδρέας Κανάρης και Νίκος Πα-
τίκκης.  

Φαβορί; Η Ομόνοια! Πόσες όμως
βεβαιότητες έχουν καταρρεύσει σε
τελικούς κυπέλλου; Πολλές! Τις τε-
λευταίες εβδομάδες ωστόσο, παρου-
σιάζεται σε αρκετά καλή κατάσταση. 

Αουτ-σάιντερ; Η ΑΕΛ! Το τελευταίο

διάστημα επηρεασμένη και από την
παρουσία της στο β΄ γκρουπ πρωτα-
θλήματος έχει δημιουργήσει αρκετές
αμφιβολίες στις τάξεις των οπαδών
της για τη φόρμα που διέρχεται. Αλλά
είπαμε, ο τελικός είναι ανοικτός για
κάθε αποτέλεσμα ασχέτως με τις πι-
θανότητες που έχει η κάθε ομάδα
πριν το πρώτο σφύριγμα του διαιτητή.  

Λοΐζος Μαυρουδής (ΑΕΛ) 
Ο μαέστρος της ορχήστρας στην κα-
ταπληκτική ΑΕΛ των ‘80s Λοΐζος
Μαυρουδής, με συμμετοχή σε πέντε
τελικούς κυπέλλου και τρεις κατα-

κτήσεις, κληθείς να
μιλήσει στην «Κ»
για τον τελικό της
24ης Μαΐου τόνισε:
«Είμαι από εκείνους
που δεν πιστεύουν
στα προγνωστικά.

Είναι ένα παιχνίδι διαφορετικό από
όλα τα υπόλοιπα. Υπάρχουν οι συγ-
κυρίες που διέπουν έναν τελικό και
εκείνος που θα βρεθεί στην καλύτερη
μέρα ίσως κερδίσει. Εύχομαι να κυ-
λήσει χωρίς προβλήματα και όταν
ολοκληρωθεί ο καθένας να πάει στο

σπίτι του όμορφα και ωραία. Η ομάδα
μας ξέρουμε πως δεν είναι στα καλά
της, αλλά στο συγκεκριμένο παιχνίδι
ελπίζω να φανεί αντάξια των προσ-
δοκιών του κόσμου και της ιστορίας
του σωματείου». 

Τάκης Μαυρής (Ομόνοια) 
Ο αέρινος εξτρέμ Τάκης Μαυρής,
που με Καϊάφα και Κανάρη δημιούρ-
γησαν ίσως την κορυφαία επιθετική
τριπλέτα στην Κύπρο, πανηγύρισε

πέντε κύπελλα. Η
γνώμη του για τον
τελικό την προσεχή
Τετάρτη είναι: «Εί-
ναι τελικός ο τελι-
κός. Ας μην ξεχνάμε
πως πρόκειται για

ένα παιχνίδι που και οι δύο ομάδες
θέλουν παράλληλα με το κύπελλο
και την έξοδο στην Ευρώπη. Για μένα
είναι 50%-50%. Δεν μπορεί κανείς
να μιλήσει για προγνωστικά. Ο κό-
σμος θα είναι το ίδιο στις εξέδρες.
Ίσως είναι φαβορί η Ομόνοια, αλλά
πρέπει να το δείξει και μέσα στον
αγωνιστικό χώρο. Και οι δύο ομάδες
το θέλουν αλλά πάντα υπάρχει εκείνο

το κάτι… ίσως η θέληση, ή η διάθε-
ση… Εύχομαι μόνο, ο τελικός να
είναι η γιορτή του ποδοσφαίρου».

Με διαφορετικούς προπονητές 
ΑΕΛ και Ομόνοια συνθέτουν ένα

ζευγάρι που έχει προσφέρει σπου-
δαία παιχνίδια εδώ και δεκαετίες.
Φέτος, στην κανονική περίοδο οι
δύο ομάδες μετράνε από μία νίκη.
Η ΑΕΛ κέρδισε 1-0 στη Λεμεσό με
γκολ του Κάσας (39’) και η Ομόνοια
με το ίδιο σκορ (1-0) απάντησε στον
β΄ γύρο στη Λευκωσία με τέρμα του
Μπρούνο (38’).  

Στον α΄ γύρο προπονητής της
Ομόνοιας ήταν ο Νιλ Λένον, στον
β΄ γύρο ο Γιανίκ Φερέρα, ενώ στον
τελικό θα είναι ο Σοφρώνης Αυγου-
στή. Η ΑΕΛ στα δύο παιχνίδια του
πρωταθλήματος είχε στον πάγκο
της τον Τσεντομίρ Γιανέφσκι ενώ
στον τελικό θα είναι ο Χρίστος Χα-
ραλάμπους.  

ΑΕΛ και Ομόνοια είναι από τις πα-
ραδοσιακές ομάδες του νησιού και
με χιλιάδες οπαδούς στο πλευρό τους.
Στο ΓΣΠ υπολογίζεται να έχουν τη
στήριξη από περίπου 9.000 οπαδούς. 

ΑΕΛ και Ομόνοια έχουν αναμετρηθεί
άλλες δύο φορές στο παρελθόν σε τε-
λικό κυπέλλου. Στη Λεμεσό το 1988
και στη Λευκωσία το 2012. Και στους
δύο νικήτρια αναδείχθηκε η Ομόνοια.  

ΠΡΟΪΣΤΟΡIΑ
1987/88 ΑΕΛ-Ομόνοια 1-2
2011/12 Ομόνοια-ΑΕΛ 1-0

Η ΑΕΛ φτάνει για 19η φορά σε
έναν τελικό κυπέλλου ενώ η Ομόνοια
για 23η. Πρόκειται για δύο ομάδες
που έχουν ομολογουμένως καλή πο-
ρεία στη διοργάνωση αν κρίνουμε
από τις παρουσίες τους τα προηγού-
μενα χρόνια.  

Λευκωσία με διαφορά 
Ο φετινός τελικός στο ΓΣΠ θα είναι

ο 17ος. Οι περισσότεροι τελικοί διε-

ξήχθησαν στο παλιό ΓΣΠ (37) με τη
Λευκωσία στο σύνολο να έχει διεξα-
γάγει 61 τελικούς αφού άλλοι επτά
ορίστηκαν στο Μακάρειο Στάδιο. Δε-

καοχτώ τελικοί είχαν διεξαχθεί στο
Τσίρειο Στάδιο, πέντε στο νέο ΓΣΖ
ενώ είχαμε και ένα επαναληπτικό τη
σεζόν 1970/71 στο κατεχόμενο ΓΣΕ.   
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Οι Κυπελλούχοι Κύπρου 
Στον τελικό κυπέλλου Κύπρου κατάφεραν να φτάσουν 

19 ομάδες. Από αυτές οι 13 ομάδες κέρδισαν το τρόπαιο 
με πρώτη την Τραστ (1934) και πέρσι την Ομόνοια (2022), 
ενώ άλλες έξι απέτυχαν. Οι αδικημένες της ιστορίας είναι 
η Αλκή και η Ένωση, με πέντε και τέσσερεις παρουσίες
αντίστοιχα χωρίς όμως να πανηγυρίσουν ούτε μία φορά.

Ο δρόμος 
προς τον τελικό

Α΄ ΓYΡΟΣ 

ΑΕΛ-Ερμής 1-0 

Β΄ ΓYΡΟΣ 

ΑΕΛ-Απόλλων (5-4 πεν.) 0-0 

Ομόνοια-Καρμιώτισσα 2-1

ΠΡΟΗΜΙΤΕΛΙΚΟI

1ος αγώνας 

ΑΕΛ-Σαλαμίνα 1-0 

Ομόνοια-ΑΠΟΕΛ 1-2

2ος αγώνας 

Σαλαμίνα-ΑΕΛ 1-1 

ΑΠΟΕΛ-Ομόνοια 0-2

ΗΜΙΤΕΛΙΚΟI

1ος αγώνας 

Ολυμπιακός-ΑΕΛ 0-0

Πάφος-Ομόνοια 1-1

2ος αγώνας 

ΑΕΛ-Ολυμπιακός 1-0

Ομόνοια-Πάφος 3-1

ΤΕΛΙΚOΣ (24/5/23)

ΓΣΠ (19.00): ΑΕΛ-Ομόνοια

Τα λένε για 3η φορά σε τελικό κυπέλλου

Ομόνοια και ΑΕΛ βρέθηκαν αντιμέτωποι για τελευταία φορά σε τελικό το 2012.

ΑΕΛ και Ομόνοια συγκρούονται στον 80ό τελικό κυπέλλου Κύπρου διεκδικώντας το τρόπαιο, με μπόνους ένα ευρωπαϊκό εισιτήριο για το Κόνφερενς Λιγκ.

<<<<<<<

Δεν είναι καθόλου
μα καθόλου δύσκο-
λο να εντοπίσεις
την αδυναμία της
κοινωνίας να αξιο-
λογήσει τι εστί σο-
βαρό και ποια επί-
δραση μπορεί να
έχει μια είδηση στη
ζωή των πολιτών. 
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Νέο πλήγμα 
στην εικόνα
της Κύπρου από
τις κυρώσεις 
Οι παράπλευρες απώλειες
Νέο πλήγμα δέχθηκε την Παρα-
σκευή η αξιοπιστία της Κύπρου,
μετά τη νέα λίστα των Αμερικα-
νών. Το ότι εμπλέκεται ξανά το
όνομα της Κύπρου έχει σίγουρα
αρνητικό αντίκτυπο και εκφρά-
ζονται ανησυχίες ότι ενδεχομέ-
νως να λειτουργήσειαποτρεπτικά
για τους ξένους επενδυτές. Οι
τράπεζες, οι παράπλευρες απώ-
λειες και οι προσπάθειες της κυ-
βέρνησης να βρει λύσεις. Σελ. 5

Με QuickHub
οι συναλλαγές 
από την BOC
Συνέντευξη Δημ. Νικολάου

Τη νέα υπηρεσία QuickHub, της
Τράπεζας Κύπρου, αναλύει ο δι-
ευθυντής διεύθυνσης Ψηφιακής
Μεταμόρφωσης της Τράπεζας,
Δημήτρη Νικολάου. Προσθέτει
ότι τα προϊόντα και οι υπηρεσίες
της Τράπεζας είναι διαθέσιμα,
ανά πάσα στιγμή. Τονίζει την αξία
του ψηφιακού μετασχηματισμού
και επισημαίνει ότι συνεχίζονται
οι επενδύσεις προς αυτήν την
κατεύθυνση. Σελ. 4

ΤΟ 2022 ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Δαπανήθηκαν 8,4 δισ.
για την αγορά κατοικίας
Το 2022 οι ελληνικές τράπεζες χορήγη-
σαν στεγαστικά δάνεια 1,1 δισ. ευρώ.
Εκτιμάται ότι το 2022 δαπανήθηκαν για
αγορά κατοικίας περί τα 8,4 δισ. ευρώ.
Να σημειωθεί ότι μόνο 2 δισ. ευρώ ήταν
τα κεφάλαια που εισέρρευσαν από το
εξωτερικό για την αγορά ακινήτων στην
Ελλάδα. Σελ. 12

Η ΓΑΛΛΙΑ ΠΡΩΤΟΠΟΡΕΙ

Προσείλκυσε πράσινες
επενδύσεις 10 δισ. ευρώ
Μέσα σε μόλις δύο χρόνια, η Γαλλία κα-
τάφερε να διασφαλίσει τουλάχιστον 10
δισ. ευρώ μέσω επικείμενων επενδύσε-
ων σε μπαταρίες ηλεκτρικών οχημάτων
και άλλου είδους σχετικά υλικά, με απο-
τέλεσμα να ηγείται της ευρωπαϊκής
κούρσας για την ανάπτυξη καθαρών πρά-
σινων τεχνολογιών. Σελ. 11

ΧΑΜΗΛΟΤΕΡΟ ΕΠΙΤΟΚΙΟ

Φθηνά δάνεια 1,35 δισ. 
για ΜμΕ στην Ελλάδα
Οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις θα μπο-
ρούν να παίρνουν δάνεια με μειωμένο
κόστος έως και 75% σε σχέση με τα επι-
τόκια της αγοράς, μέσα από τα τρία νέα
προγράμματα της Ελληνικής Αναπτυξια-
κής Τράπεζας που διατίθενται από όλες
τις τράπεζες. Ο προϋπολογισμός ανέρχε-
ται σε 1,35 δισ. Σελ. 8

ΕΛΛΑΔΑ

«Καμπανάκι»
Στουρνάρα για 
το ελλειμμα 
στο ισοζύγιο

ΣΕΛ. 6

Τα επιτόκια δεν έκοψαν την όρεξη για δάνεια
Οι τράπεζες συνεχίζουν τις χορηγήσεις, ενώ η ζήτηση αυξήθηκε αισθητά τον Μάρτιο

Κύπρος 4,02% 0,14%

Γερμανία 2,44% 0,22%

Γαλλία 3,03% 0,23%

Ιταλία 4,30% 0,20%

Ισπανία 3,51% 0,21%

Ιρλανδία 2,84% 0,11%

Ελλάδα 3,99% 0,02%

Ην. Βασίλειο 3,95% 0,24%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Ba1 Θετική
S&P BBΒ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Ανοδος για το δολάριο κόντρα στο ρεύμα

Οι φόβοι για κάμψη του δανει-
σμού λόγω των υψηλών επιτο-
κίων δεν έχουν επιβεβαιωθεί
για την Κύπρο μέχρι στιγμής.
Οι τράπεζες συνεχίζουν να δί-
νουν δάνεια, ενώ η ζήτηση έχει
αυξηθεί. Σύμφωνα με την Κεν-

τρική Τράπεζα τον Μάρτιο του
2023 τα συνολικά νέα δάνεια
στην Κύπρο παρουσίασαν αύ-
ξηση και έφτασαν στα 922,5
εκατ. ευρώ, σε σύγκριση με
527,5 εκατ. ευρώ τον Φεβρουά-
ριο του 2023. Τα νέα κατανα-

λωτικά δάνεια ανήλθαν στα 30,7
εκατ. ευρώ, σε σύγκριση με 16,3
εκατ. ευρώ τον Φεβρουάριο του
2023. Τα νέα δάνεια για αγορά
κατοικίας παρουσίασαν αύξηση
στα 199,5 εκατ., σε σύγκριση
με 85,5 εκατ. τον Φεβρουάριο.

Τα νέα δάνεια προς μη χρημα-
τοδοτικές εταιρείες για ποσά
μέχρι 1 εκατ. σημείωσαν και αυ-
τά αύξηση στα 109 εκατ., σε
σύγκριση με 44,5 εκατ. τον Φε-
βρουάριο. Τα νέα δάνεια προς
μη χρηματοδοτικές εταιρείες

για ποσά άνω του 1 εκατ. ανήλ-
θαν στα 571,2 εκατ., σε σύγκρι-
ση με 374 εκατ. τον Φεβρουάριο.
Πάντως τα κριτήρια χορήγησης
δανείων, τόσο προς επιχειρήσεις
όσο και για νοικοκυριά, θα πα-
ραμείνουν αυστηρά. Σελ. 3

Φαίνεται παράδοξο και προκαλεί απορία το γεγονός ότι το δολάριο έχει ενισχυθεί κατά 2% από τον περασμένο μήνα, καθώς οι επενδυτές
προέβλεπαν τελευταία πως πρόκειται να υποχωρήσει. Ο δείκτης του δολαρίου, που υπολογίζει την αξία του αμερικανικού νομίσματος έναντι έξι
άλλων μεγάλων νομισμάτων, έχει σημειώσει άνοδο 2% από τα μέσα Απριλίου, φθάνοντας στις 103 μονάδες. Παραμένει, βέβαια, περίπου 10%
κάτω από το υψηλότερο επίπεδο των τελευταίων 20 ετών σημείωσε τον Σεπτέμβριο όταν είχε φθάσει στις 114,78 μονάδες. Σελ. 10
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Oι αξιωματούχοι της Fed είναι πι-
θανόν να προχωρήσουν τον επό-
μενο μήνα στη μεγαλύτερη ανα-
θεώρηση προς τα πάνω των προ-
οπτικών της αμερικανικής οικο-
νομίας από το 2021, την ώρα που
η πίεση στον χρηματοπιστωτικό
τομέα και η επερχόμενη αθέτηση
υποχρεώσεων απειλούν την ισχύ
της οικονομίας. Αυτό ενισχύει την
πεποίθηση ότι θα διατηρήσουν
τα επιτόκια σε υψηλά επίπεδα μέ-
χρι το τέλος του έτους και τις αρχές
του 2024, παρά την αυξημένη
προσδοκία μεταξύ των οικονομο-
λόγων –που βρίσκονται και εντός
της κεντρικής τράπεζας– πως μια
ύφεση αναμένεται να έρθει τους
επόμενους μήνες.   

«Θα πρέπει να αυξήσουν τις

προοπτικές για την πορεία του
ΑΕΠ και να χαμηλώσουν αυτές
που αφορούν την ανεργία μέσα
στο έτος», δηλώνει η Χούλια Κο-
ρονάντο, πρόεδρος της MacroPo-
licy Perspectives και πρώην οικο-
νομολόγος της Fed. Οσοι χαράσ-
σουν τη νομισματική πολιτική
έχουν πολλούς λόγους να είναι
ικανοποιημένοι για τα τρία χρόνια
ανάπτυξης. Αρχικά, η ισχυρή αύ-
ξηση των θέσεων εργασίας εξα-
κολουθεί να ξεπερνάει τις αρχικές
εκτιμήσεις, οι πωλήσεις αυτοκι-
νήτων κινούνται σε ιστορικό διε-
τίας, τον Μάρτιο οι πωλήσεις ακι-
νήτων έφθασαν στα υψηλότερα
επίπεδα, ενώ η μεταποίηση δείχνει
κάποια σημάδια σταθεροποίησης.
Αυτό μπορεί να οδηγήσει την

Ομοσπονδιακή Επιτροπή Ανοιχτής
Αγοράς (FOMC) της Fed να ανα-
θεωρήσει προς τα πάνω τις προ-
βλέψεις της για την ανάπτυξη φέ-
τος στο 1% από 0,4% και να ανα-
θεωρήσει προς τα κάτω τις εκτι-
μήσεις για το φετινό ποσοστό

ανεργίας, περίπου στο 4% από
4,5%, αναφέρει ο Στέφαν Στάνλεϊ,
επικεφαλής οικονομολόγος στη
Santander US Capital Markets.
Ακόμη, όμως, τα παραπάνω στοι-
χεία αποτυπώνουν την επιβρά-
δυνση της ανάπτυξης που παρα-
τηρείται στο δεύτερο μισό του
έτους, όχι όμως μια ύφεση. Καθώς
οικονομολόγοι της Wall Street αλ-
λά και εργαζόμενοι της Fed προ-
βλέπουν μια ύφεση το επόμενο
έτος, υπάρχουν ενδείξεις μιας
ήπιας αύξησης του ΑΕΠ παρά μιας
απότομης πτώσης.     

Σύμφωνα με τη μέτρηση της
Fed Ατλάντας, η ανάπτυξη δια-
μορφώθηκε κατά μέσον όρο το
πρώτο τρίμηνο στο 1,1%, ενώ υπο-
λογίζει πως θα ανέλθει στο 2,9%

το δεύτερο τρίμηνο. Οι εκτιμήσεις
των οικονομολόγων της Goldman
Sachs μιλούν για αύξηση του ΑΕΠ
2%. Από την άλλη ο δείκτης του
Bloomberg, που μετράει το κατά
πόσον τα οικονομικά στοιχεία
συγκλίνουν ή αποκλίνουν από τις
εκτιμήσεις της Wall Street, αυξή-
θηκε φέτος και έφθασε σε ιστορικά
υψηλά από τον Μάρτιο του 2022.
«Οσοι συμμετέχουν στη FOMC,
όπως και οι περισσότεροι αναλυ-
τές, θα εκπλαγούν από την ανθε-
κτικότητα της αμερικανικής οι-
κονομίας», λέει ο Βίνσεντ Ρέιν-
χαρντ, επικεφαλής οικονομολόγος
που εργάστηκε δύο δεκαετίες στη
Fed. «Εχει περισσότερη δυναμική
και οι προβλέψεις για ύφεση θα
πρέπει να εγκαταλειφθούν».

Θετικές προοπτικές για την αμερικανική οικονομία παρά την αβεβαιότητα   
<<<<<<

Αρκετοί αναμένουν
ύφεση μέσα στο
έτος, αλλά προς το
παρόν όλες οι εκτιμή-
σεις δείχνουν σημα-
ντική αύξηση του
ΑΕΠ το β΄ τρίμηνο.  
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Τα μεγάλα καταστήματα στους εμ-
πορικούς δρόμους των ευρωπαϊκών
πόλεων καλούνται να πληρώσουν
βαρύ λογαριασμό για να αντεπε-
ξέλθουν στην κρίση του υψηλό-
τερου κόστους ζωής. Στελέχη και
επενδυτές, οι οποίοι έλαβαν μέρος
στο Παγκόσμιο Συνέδριο Λιανεμ-
πορίου στη Βαρκελώνη την περα-
σμένη εβδομάδα, σκιαγράφησαν
μια σχετικά ζοφερή προοπτική για
τον κλάδο, διότι οι πελάτες, που
είναι συνειδητοποιημένοι ως προς
την ακρίβεια, ξοδεύουν με φειδώ
και στρέφονται περισσότερο στις
ελκυστικές εμπειρίες αγορών. Η
αλλαγή της τάσης αυτής απαιτεί
μια μεγάλη δαπάνη, που μόνο οι
ισχυροί μπορούν οικονομικά να
αντέξουν. Οι γαλάζιοι ουρανοί της

Ισπανίας δεν ταιριάζουν με τα σύν-
νεφα που συγκεντρώθηκαν πάνω
από τον τομέα λιανικής. Το ετήσιο
συνέδριο είναι μια ευκαιρία για
στελέχη εταιρειών, όπως η Ame-
rican Eagle Outfitters, η Alibaba,
η Havaianas, η Shein, η Marks &
Spencer και η Mango, να ασχολη-
θούν με τις μεγάλες τάσεις του
κλάδου αυτήν τη στιγμή.

Αλλά μετά δύο χρόνια εγκλει-
σμού, ο οποίος έκλεισε καταστή-
ματα και διέκοψε τις αλυσίδες εφο-
διασμού, ο πληθωρισμός ήταν το
«σύνθημα» στα τραπέζια των ομι-
λητών. Το κόστος θέρμανσης των
καταστημάτων σε συνδυασμό με
το αίτημα των υπαλλήλων για αυ-
ξήσεις μισθών συμπιέζουν τα  πε-
ριθώρια λειτουργικών κερδών για
τις κορυφαίες παίκτριες του πεδίου,
όπως η σουηδική Η&Μ, καθώς και
η βρετανική Next. Το 2019, πριν
ξεσπάσει η πανδημία, τα περιθώρια
λειτουργικών κερδών του σουη-
δικού κολοσσού της γρήγορης μό-
δας και της βρετανικής ανταγω-
νίστριας ήταν 7,5% και 18,3% αν-
τίστοιχα. Φέτος προβλέπεται να
υποχωρήσουν στο 5,4% και στο
16,8%, σύμφωνα με στοιχεία της
Refinitiv. Η συρρίκνωση του δια-

θέσιμου εισοδήματος καθιστά δύ-
σκολο γι’ αυτούς τους ομίλους λια-
νικής να τονώσουν τις πωλήσεις
τους, ώστε να προστατεύσουν και
τα περιθώρια κέρδους. Την προ-
ηγούμενη εβδομάδα, ο επικεφαλής
οικονομολόγος της Τράπεζας της
Αγγλίας, Χιου Πιλ, δήλωσε ότι οι
Βρετανοί πρέπει να αποδεχθούν
ότι είναι απλώς χειρότερα τα πράγ-
ματα λόγω πληθωρισμού. Μια έρευ-
να σε περισσότερους από 550 ομί-
λους λιανικής, η οποία εκπονήθηκε
από την Boston Consulting Group
και παρουσιάστηκε στο συνέδριο,
έδειξε ότι η εξασθένηση της εμ-
πιστοσύνης των καταναλωτών
ήταν μία από τις κύριες ανησυχίες
για τα στελέχη του κλάδου.

Επίσης, το 72% των ερωτηθέν-
των ανέφερε ότι αναμένει από
τους αγοραστές να είναι σε μεγα-
λύτερη εγρήγορση για τις τιμές
κατά τη διάρκεια του 2023. Και
αυτό εξανεμίζει τις ελπίδες πως
οι επώνυμες μάρκες μπορούν να
αντιγράψουν τους ομίλους ειδών
πολυτελείας και μόδας, τύπου Her-
mes και Chanel, που απλώς αύξη-
σαν τις τιμές για να αντισταθμί-
σουν την αυξανόμενη βάση κό-
στους τους. Με τα έσοδα υπό πίεση,
ορισμένες επιχειρήσεις προχωρούν
σε κινήσεις λιτότητας. Η Η&M
απέλυσε 1.500 υπαλλήλους πέρυσι
τον Νοέμβριο στο πλαίσιο της προ-
σπάθειάς της να εξοικονομήσει
σχεδόν 2% των λειτουργικών της
εσόδων. 

Τέλος, η μεγάλη αλυσίδα πο-
λυκαταστημάτων της Γερμανίας
Galeria Karstadt Kaufhof σχεδιάζει
να κλείσει το 40% των μαγαζιών
της. Ωστόσο, αυτή η στρατηγική
κινδυνεύει να προκαλέσει μακρο-
πρόθεσμη αποδυνάμωση. Εάν οι
έμποροι αποτύχουν να επενδύσουν
στην αύξηση των καταστημάτων
τους ή θυσιάσουν το προσωπικό
τους, οι πελάτες πιθανότατα θα
μετακινηθούν σε εμπορικά σήματα
που υπόσχονται ευχάριστη εμπει-
ρία κατανάλωσης. Ο όμιλος ειδών
χαμηλού κόστους της Βρετανίας,
Primark, μόλις παρουσίασε τα
καφέ της Disney στα καταστήματά
του, ενώ ο κολοσσός της Inditex,
όπου ανήκει και η Zara, θα επεν-
δύσει 1,6 δισ. ευρώ στα καταστή-
ματά της και θα επεκτείνει το δί-
κτυο των αποθηκών της.

Δύο όψεις 
Οι τράπεζες πραγματοποιούν σημαντική κερ-
δοφορία λόγω των αυξημένων επιτοκίων. Την
ίδια ώρα, όμως, αυξάνεται και ο επιτοκιακός
κίνδυνος στον ισολογισμό τους. Στο λειτουργι-
κό επίπεδο η ζήτηση για νέα δάνεια από επι-
χειρήσεις και νοικοκυριά μειώνεται ενώ οι
τράπεζες γίνονται πιο επιφυλακτικές στις εγ-
κρίσεις νέων χορηγήσεων. Αργά αλλά σταθε-
ρά, η χρηματοδότηση των τραπεζών θα ακρι-
βύνει αφού στο τέλος θα αναγκαστούν να προ-
σφέρουν επιτόκια, ενώ και οι εκδόσεις νέων
ομολόγων θα έχουν αυξημένο κόστος. Τέλος, η
ποιότητα του ενεργητικού θα πρέπει να προ-
σεχθεί καθώς εμφανίζονται τα πρώτα σημάδια
υποχώρησης των δεικτών εξυπηρέτησης με
παράλληλη αύξηση του πιστωτικού κινδύνου.
Με άλλα λόγια, οι πανηγυρισμοί για τα πολύ
καλά τραπεζικά αποτελέσματα είναι μόνο η μια
όψη του νομίσματος.

••••
Εποπτικές Νουθεσίες 
Στο γεμάτο προκλήσεις μακροοικονομικό περι-
βάλλον που καλούνται να λειτουργήσουν οι
τράπεζες πρέπει να παραμείνουν ιδιαίτερα επι-
φυλακτικές. Από το στόμα των εποπτών οι συ-
στάσεις που έρχονται κινούνται σε δύο επίπε-
δα. Πρώτον, για την ανάγκη να διατηρηθούν τα
κεφαλαιακά αποθέματα που «κτίστηκαν» το
προηγούμενο διάστημα και δεύτερον, να συγ-
κρατηθούν οι πληρωμές σε μετόχους και προ-
σωπικό. Με άλλα λόγια, ζητούν τα μερίσματα
και τα μπόνους που ανακοινώνονται να παρα-
μείνουν σε λογικά επίπεδα και οι απαιτήσεις σε
κεφάλαια που καλούνται να διατηρούν οι τρά-
πεζες να παραμείνουν στα υφιστάμενα αυστη-
ρά επίπεδα. 

••••
Αλλαγή σκυτάλης 
Κατά τους πρώτους τρείς μήνες του έτους η Κί-
να περηφανεύεται πως έχει καταφέρει να κα-
ταστεί ο μεγαλύτερος εξαγωγέας αυτοκινήτων
στον κόσμο, ξεπερνώντας την Ιαπωνία. Σύμφω-
να με τα στοιχεία, οι εξαγωγές στο πρώτο τρί-
μηνο του 2023 ξεπέρασαν το 1 εκατομμύριο ση-
μειώνοντας ετήσια άνοδο 58%. Η Ιαπωνία κατά
την ίδια περίοδο δεν πέτυχε τον στόχο του 1
εκατομμύριου εξαγωγών καταγράφοντας αύξη-
ση 6%. Η αλλαγή των δεδομένων οφείλεται
στην μεγάλη ζήτηση για ηλεκτρικά αυτοκίνητα
και το άνοιγμα της ρωσικής αγοράς για κινέζι-
κες εξαγωγές. 

••••
G7 των κυρώσεων 
Η συνάντηση των 7 μεγαλύτερων βιομηχανι-
κών οικονομίων του πλανήτη έχει χαρακτηρι-
στεί ως η σύνοδος των κυρώσεων. Η πρωτο-
βουλία βρίσκεται για ακόμα μια φορά στην
πλευρά των ΗΠΑ και του Ηνωμένου Βασιλεί-
ου. Στο επίκεντρο βρίσκεται η εξαγωγική δρα-

στηριότητα της Ρωσίας στον τομέα των δια-
μαντιών, ενώ απαγορεύσεις και για πολύτιμα
μέταλλα έχει προαναγγείλει το Ηνωμένο Βα-
σίλειο καλώντας και τις άλλες χώρες να ακο-
λουθήσουν. Από την πλευρά της η Γερμανία
ζήτησε όπως ληφθούν ουσιαστικά μέτρα χω-
ρίς να υπάρχουν «παράθυρα» για παράκαμψη
και αποφυγή. 

••••

Τέλος οι ελιγμοί 
Οι ελπίδες των επενδυτών για νίκη της αντιπο-
λίτευσης στις τουρκικές εκλογές εξανεμίστη-
καν. Η επιστροφή στην οικονομική ορθοδοξία,
όπως την αποκαλέσαν οι διεθνής, οίκοι ολοένα
και απομακρύνεται αφού πλέον η πιθανότητα
μιας νέας επικράτησης του Ερντογάν είναι κον-
τά. Το μεγάλο ερώτημα που τίθεται είναι κατά
πόσο μια νέα νίκη Ερντογάν θα ανατρέψει την
δυναμική που εδώ και καιρό κρατά την τουρκι-
κή οικονομία ζωντανή αφού θα έχει χαθεί η
προοπτική για αλλαγή. Ενόψει μιας πιθανής
νέας επικράτησης Ερντογάν και με δεδομένο
ότι τα περιθώρια ελιγμών έχουν σμικρυνθεί, ο
Τούρκος πρόεδρος δεν θα έχει άλλη επιλογή
από την αλλαγή του οικονομικού του αφηγή-
ματος. 

••••
Ουσιαστική πρόθεση  
Γίνεται κατά καιρούς λόγος για την ανάγκη
διαφοροποίησης του αναπτυξιακού μοντέλου
της Κύπρου. Στις πλείστες των περιπτώσεων
οι αναφορές ικανοποιούν τις ανάγκες συνε-
δριακών συζητήσεων χωρίς ουσία και κυρίως
πρόθεση για αλλαγές. Το πλήγμα που δέχεται
ο τομέας των υπηρεσιών αποτελεί μία χρυσή
ευκαιρία για να διαπιστωθεί αν αυτά που κατά
καιρούς λέγονται έχουν βαρύτητα. Βασική
ανάγκη για αυτήν την αλλαγή είναι η χρημα-
τοδότηση του εμπορικού ελλείμματος στην
οποία ο τομέας των υπηρεσιών είχε σημαντι-
κή συνεισφορά. Σήμερα ίσως για πρώτη φο-
ρά θα πρέπει να δούμε και την προοπτική μέ-
σα από τις αλλαγές να περιορίσουμε το έλ-
λειμμα. 

Η ενηλικίωση της κυπριακής οικονομίας συνεχίζεται αφού δέκα χρόνια μετά το μεγάλο σοκ του
κουρέματος που υποτίθεται μας είχε διδάξει πολλά, ακόμα μαθαίνουμε.  
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Επιλογή Επενδυτικού
Χαρτοφυλακίου

Επιλογή επενδυτικού
χαρτοφυλακίου καλείται
η διαδικασία κατά την
οποία ένα φυσικό ή νομι-
κό πρόσωπο αποφασίζει
για συγκεκριμένα περι-
ουσιακά στοιχεία που θα

έχει στην κατοχή του ή που θα βρίσκονται
υπό τη διαχείρισή του. Βασικοί παράγον-
τες που λαμβάνονται υπόψη κατά την επι-
λογή των περιουσιακών είναι η αναμενό-
μενη ποσοστιαία απόδοσή τους, ο βαθμός
κινδύνου/ρίσκου λόγω αβεβαιότητας, κα-
θώς και η ευκολία με την οποία μπορεί να
ρευστοποιηθούν.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Υπό πίεση το λιανικό
εμπόριο στην Ευρώπη

Σε τουλάχιστον δύο
περιοχές εξελίχθηκε
το ανθρώπινο είδος
Του ΚΑΡΛ ΖΙΜΜΕΡ

Ερευνα που δημοσιεύθηκε την Τε-
τάρτη στο επιστημονικό περιοδικό
Nature βάζει «ταφόπλακα» στη
μέχρι σήμερα επικρατούσα θεωρία
πως το ανθρώπινο είδος εξελίχ-
θηκε σε μία περιοχή της Αφρικής,
στη διάρκεια συγκεκριμένης πε-
ριόδου.

Ειδικότερα, η έρευνα προτείνει
πως πρόγονοι του ανθρώπου ανα-
πτύχθηκαν παράλληλα σε διαφο-
ρετικές περιοχές της ηπείρου και
ήρθαν σε επαφή μεταξύ τους πολύ
αργότερα. Αναλύοντας τα γονίδια
290 ζωντανών ανθρώπων, οι επι-
στήμονες κατέληξαν στο συμπέ-
ρασμα πως οι σύγχρονοι άνθρωποι
κατάγονται από τουλάχιστον δύο
διαφορετικούς πληθυσμούς που
συνυπήρξαν στην Αφρική χωρίς
να συναντηθούν για τουλάχιστον
ένα εκατομμύριο χρόνια.

Παλαιοανθρωπολόγοι και γε-
νετιστές έχουν εδώ και δεκαετίες
καταλήξει, βάσει στοιχείων, στο
συμπέρασμα ότι ο τόπος καταγω-
γής του είδους μας είναι η Αφρική.
Το 2017 ανακαλύφθηκε στο Μα-
ρόκο απολιθωμένο σαγόνι ηλικίας
300.000 ετών το οποίο έμοιαζε
πολύ με τα δικά μας, ενώ πέτρινα

εργαλεία που έχουν ανακαλυφθεί
σε περιοχές όπως η Αιθιοπία και
η Νότιος Αφρική υποδεικνύουν
πως η Μαύρη Ηπειρος φιλοξένησε
τους πρώτους ανθρώπους με τη
μορφή που ξέρουμε σήμερα.

Επιπλέον απόδειξη της παρα-
πάνω θεωρίας αποτελεί και το γε-
γονός ότι οι αυτόχθονες κάτοικοι
της Αφρικής διαφέρουν σημαντικά
στο DNA από άλλους ανθρώπους.
Αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι
το είδος έζησε και εξελίχθηκε
στην Αφρική για τεράστια δια-
στήματα προτού κάποιοι μικροί
πληθυσμοί αρχίσουν να επεκτεί-
νονται σε άλλες ηπείρους, δημι-
ουργώντας με τον καιρό ξεχωρι-

στές, μικρότερες, «δεξαμενές γο-
νιδίων».

Οι Νεάντερταλ
Παρά το γεγονός ότι δεν μπό-

ρεσαν να καταλήξουν με βεβαι-
ότητα σε κάποιο συμπέρασμα σχε-
τικά με το ποια περιοχή ήταν εκεί-
νη που πρώτη φιλοξένησε τους
πληθυσμούς που εξελίχθηκαν στον
σύγχρονο άνθρωπο, οι ερευνητές
κατέληξαν στο συμπέρασμα πως
υπήρξαν δύο ομάδες, τις οποίες
ονόμασαν «κλώνο 1» και «κλώνο
2». Περίπου 600.000 χρόνια πριν,
πληθυσμοί που ξεπήδησαν από
τον κλώνο 1 μετακινήθηκαν στην
Ευρώπη και έγιναν οι Νεάντερταλ,
οι οποίοι δεν κατάφεραν τελικά
να επιβιώσουν. Αλλοι πληθυσμοί
του κλώνου 1 παρέμειναν στην
Αφρική για δεκάδες χιλιάδες χρόνια
και συναντήθηκαν με εκείνους
του κλώνου 2, κάνοντας μαζί παιδιά
και αναμειγνύοντας τα DNA τους.

Μεταλλάξεις στα DNA
«Εάν οι δύο κλώνοι δεν είχαν

έρθει σε επαφή, θα είχαμε σημαν-
τικές μεταλλάξεις ανάμεσα στα
δύο DNA», αναφέρει η δρ Μπρένα
Χεν, καθηγήτρια Γενετικής στο
Πανεπιστήμιο της Ντέιβις στην

Καλιφόρνια. «Αντ’ αυτού οι δια-
φορές ανάμεσα στις δύο ομάδες
από μία εποχή και μετά φαίνεται
να είναι όμοιες με αυτές ανάμεσα
σε έναν σύγχρονο Ευρωπαίο και
έναν σύγχρονο Αφρικανό», προ-
σθέτει. Μελέτες σε αγροτικούς
πληθυσμούς της Νοτίου Αφρικής
υποδεικνύουν με αρκετή βεβαι-
ότητα πως περίπου 120.000 χρόνια

πριν έγινε στην περιοχή κάποια
«συνάντηση», η οποία έμελλε να
αλλάξει την ανθρώπινη ιστορία.
Η συνάντηση αυτή είναι πιθανό
να έγινε εξαιτίας της πίεσης των
κλιματικών συνθηκών που οδή-
γησε και τις δύο ομάδες σε κοινές
περιοχές.

Ωστόσο, ακόμη και 120.000 χρό-
νια μετά, άνθρωποι με DNA προ-

ερχόμενο αποκλειστικά από τον
κλώνο 2 φαίνεται πως έχουν επι-
βιώσει στη Σιέρα Λεόνε. «Μου φαί-
νεται σχεδόν σίγουρο πως η Δυτική
Αφρική είναι μία δεξαμενή του
ανθρώπινου είδους. Οι ριζικές δια-
φορές, όμως, που υπάρχουν στο
είδος μας, ίσως να είναι το κλειδί
για την επιτυχία των ερευνών μας»,
δηλώνει μία άλλη ερευνήτρια.

<<<<<<

Οι προβληματισμοί στο
Παγκόσμιο Συνέδριο
Λιανεμπορίου στη
Βαρκελώνη.

Περίπου 600.000 χρόνια πριν, πληθυσμοί που ξεπήδησαν από τον κλώνο 1 μετακινήθηκαν στην Ευρώπη και έγιναν
οι Νεάντερταλ, οι οποίοι δεν κατάφεραν τελικά να επιβιώσουν. 

<<<<<<

Νέα έρευνα ανατρέπει
τη θεωρία της μίας και
μoναδικής γενέτειρας
στην αφρικανική ήπει-
ρο, καθώς οι πληθυσμοί
συνυπήρχαν –χωρίς να
συναντηθούν– για εκα-
τομμύρια χρόνια.
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Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ   

Σε περαιτέρω μείωση των κόκκινων
δανείων κατά 3,1 δισ. ευρώ και
του αντίστοιχου δείκτη στο 4%
από 7% το 2022 (έναντι 1,8% μέσου
ευρωπαϊκού όρου) στοχεύουν οι
τέσσερις συστημικές τράπεζες με
βάση τα επιχειρησιακά σχέδια που
έχουν υποβάλει για την τριετία
έως το 2025. Στόχος είναι τα κόκ-
κινα δάνεια να περιοριστούν στα
6,5 δισ. ευρώ από 9,7 δισ. ευρώ
στα τέλη του 2022, εν μέσω ενός
δύσκολου οικονομικού περιβάλ-
λοντος που δημιουργούν η αύξηση
του πληθωρισμού, η άνοδος των
επιτοκίων και η επιβράδυνση της
οικονομικής ανάπτυξης.   

Αυτό προκύπτει από τα στοιχεία
της έκθεσης για τη χρηματοπι-
στωτική σταθερότητα που δημο-
σίευσε η ΤτΕ, με βάση τα οποία η
καθαρή ροή μη εξυπηρετούμενων
δανείων (ΜΕΔ) την περίοδο 2023-
2025 θα παραμείνει θετική κατά
2,1 δισ. ευρώ. Αυτό σημαίνει ότι
οι εισροές νέων κόκκινων δανείων,
που με βάση τους υπολογισμούς
των τραπεζών θα ανέλθουν στα
7,2 δισ. ευρώ, θα αντισταθμιστούν
εν μέρει μόνο από τις εκροές που
θα φθάσουν στα 5,1 δισ. ευρώ.
Ετσι, η πραγματική μείωση των
κόκκινων δανείων θα προέλθει

από τις αποπληρωμές οφειλών που
υπολογίζονται στο 1,9 δισ. ευρώ,
τις διαγραφές ύψους 1,7 δισ. ευρώ
και δευτερευόντως τις πωλήσεις
ύψους 700 εκατ. ευρώ, ενώ κατά
1,2 δισ. ευρώ εκτιμάται ότι θα συ-
νεισφέρουν οι ρευστοποιήσεις πε-
ριουσιακών στοιχείων, δηλαδή οι

πλειστηριασμοί ακινήτων. Οπως
πάντως παρατηρεί η ΤτΕ και εφό-
σον το βασικό σενάριο επαληθευ-
θεί, οι τέσσερις συστημικές τρά-
πεζες θα έχουν διευθετήσει επι-
τυχώς το θέμα των κόκκινων δα-
νείων έπειτα από μία δεκαετία από
τότε που τα ΜΕΔ έφθασαν στο
υψηλότερο σημείο, τον Μάρτιο
του 2016. Σημαντική εκκρεμότητα
αποτελεί ο υψηλός δείκτης κόκ-

κινων δανείων που διαθέτουν οι
μη συστημικές τράπεζες (περιλαμ-
βάνονται η Attica, η Παγκρήτια
και οι Συνεταιριστικές) και ο οποίος
φθάνει στο 44,8%, ποσοστό που
σχετίζεται και με τη μη συμμετοχή
τους στο πρόγραμμα «Ηρακλής»,
που αξιοποίησαν οι συστημικές
τράπεζες.   

Η ΤτΕ επισημαίνει τον κίνδυνο
«το περιβάλλον που διαμορφώνεται
μετά τη μεταστροφή της κατεύ-
θυνσης της νομισματικής πολιτι-
κής και την άνοδο των επιτοκίων
σε συνδυασμό με την επιβράδυνση
της οικονομικής δραστηριότητας,
την αύξηση του κόστους παραγω-
γής και τη μείωση στο πραγματικό
διαθέσιμο εισόδημα των νοικοκυ-
ριών, να ασκήσει πιέσεις στην ικα-
νότητα νοικοκυριών και επιχει-
ρήσεων να εξυπηρετούν τις οφει-
λές τους». Αυτός ο κίνδυνος απο-
τυπώνεται στα στοιχεία του 2022,
χρονιά κατά την οποία σύμφωνα
με τα στοιχεία της ΤτΕ η εισροή
των νέων κόκκινων δανείων ξε-
πέρασε, έστω και οριακά, αυτή
των κόκκινων δανείων που πέρα-
σαν στην κατηγορία των εξυπη-
ρετούμενων. Συγκεκριμένα, τα
νέα ΜΕΔ ανήλθαν στα 2,5 δισ. ευ-
ρώ και οι αναταξινομήσεις δια-
μορφώθηκαν στα 2,4 δισ. ευρώ
και σε συνδυασμό με τις εισπράξεις

ύψους 1,2 δισ. ευρώ, τις νέες πω-
λήσεις ύψους 3,2 δισ. ευρώ, καθώς
και διαγραφές ύψους 1 δισ. ευρώ
τα κόκκινα δάνεια για το σύνολο
του τραπεζικού συστήματος στη
χώρα μας υποχώρησαν από τα 18,4
δισ. ευρώ στα τέλη του 2021 στα
13,2 δισ. ευρώ στα τέλη του 2022.  

Οι εταιρείες διαχείρισης  
Ειδικό κεφάλαιο αφιερώνεται

στην έκθεση της ΤτΕ για τα δάνεια
που βρίσκονται εκτός τραπεζικών
ισολογισμών, μέσα από πωλήσεις
και τιτλοποιήσεις σε funds, καθώς
όπως παρατηρεί η ΤτΕ «η μετα-
φορά τους εκτός του πιστωτικού
συστήματος δεν σημαίνει και την
εξάλειψη του χρέους από την οι-
κονομία». «Το χρέος παραμένει»,

σημειώνει η ΤτΕ, και η διαχείρισή
του πλέον έχει αναληφθεί από τις
εταιρείες διαχείρισης που έχουν
αναλάβει δάνεια ύψους 90,5 δισ.
ευρώ. Από αυτά το 74%, περί τα
67,3 δισ. ευρώ, είναι δάνεια που
δεν ανήκουν πλέον στις τράπεζες
και το 26% (23,2 δισ. ευρώ) αφορά
διαχείριση δανείων για λογαριασμό
των τραπεζών.   

Οπως προκύπτει από τα σχετικά
στοιχεία, τα υπό διαχείριση δάνεια
των εταιρειών διαχείρισης, δηλαδή
αυτά που έχουν αναλάβει για λο-
γαριασμό των funds, είναι χαμηλής
ποιότητας, με το 92% εξ αυτών να
είναι κόκκινα και η πλειονότητά
τους –σε ποσοστό 74%– καταγ-
γελμένα. Με βάση τα ίδια στοιχεία
το 2022 στη συγκεκριμένη κατη-

γορία δανείων οι αποπληρωμές,
οι ρευστοποιήσεις εξασφαλίσεων
και οι διαγραφές ανοιγμάτων που
διαχειρίζονται οι servicers ανήλθαν
σε 3,8 δισ. ευρώ. Οι αποπληρωμές
διαμορφώθηκαν σε 1,9 δισ. ευρώ,
οι ρευστοποιήσεις σε 730 εκατ.
ευρώ και οι διαγραφές σε 1,1 δισ.
ευρώ, ενώ οι ρυθμίσεις που πραγ-
ματοποιήθηκαν το 2022 αφορούν
το 26,9% του συνολικού υπό δια-
χείριση χαρτοφυλακίου. Καλύτερη
είναι η εικόνα για τα δάνεια που
οι εταιρείες διαχειρίζονται για λο-
γαριασμό των τραπεζών, στα οποία
οι αποπληρωμές ανήλθαν το 2022
σε 1,7 δισ. ευρώ, ενώ άλλα 180
εκατ. ευρώ εισπράχθηκαν μέσα
από ρευστοποιήσεις και πλειστη-
ριασμούς ακινήτων.

Σχέδιο μείωσης των κόκκινων
δανείων στην Ελλάδα 
κατά 3,1 δισ. έως το 2025   

<<<<<<

Σημαντική εκκρεμότητα
αποτελεί ο υψηλός δεί-
κτης κόκκινων δανείων
των μη συστημικών
τραπεζών (Attica, Παγ-
κρήτια, Συνεταιριστι-
κές), που φθάνει στο
44,8%.  

Δεν έχει καμφθεί ο δανεισμός παρά τα επιτόκια
Παρά τη μείωση του Ιανουαρίου 2023, τον Φεβρουάριο και τον Μάρτιο του 2023 αντιστράφηκε για τα καλά η τάση

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Οι φόβοι για κάμψη του νέου δα-
νεισμού λόγω των υψηλών επιτο-
κίων δεν έχουν επιβεβαιωθεί για
την Κύπρο μέχρι στιγμής. Οι τρά-
πεζες παρά τα «τσουχτερά» επιτό-
κια που έχουν το 2023 εν αντιθέσει
με τα επιτόκια που έβρισκαν ενώ-
πιόν τους οι καταναλωτές στο αν-
τίστοιχο διάστημα του 2022, συ-
νεχίζουν να δίνουν δάνεια και για
δεύτερο συνεχόμενο μήνα αντέ-
στρεψαν την εικόνα που πήγε να
δημιουργηθεί τον Ιανουάριο του
2023. Οι δανειολήπτες ναι μεν πιέ-
ζονται λόγω των αυξήσεων των
δόσεων που καλούνται να πληρώ-
νουν κάθε μήνα, ωστόσο δεν τους
«έκοψε για τα καλά» την όρεξη για
νέο δανεισμό.

Η Κεντρική Τράπεζα μπορεί να
επιβεβαιώσει το «μομέντουμ» πα-

ραχώρησης νέων δανείων για τις
τράπεζες. Τον Μάρτιο του 2023 τα
συνολικά νέα δάνεια στην Κύπρο
παρουσίασαν αύξηση και έφτασαν
στα 922,5 εκατ. ευρώ, σε σύγκριση
με 527,5 εκατ. ευρώ τον Φεβρουά-
ριο του 2023. Τα νέα καταναλωτικά
δάνεια αυξήθηκαν στα 30,7 εκατ.
ευρώ, σε σύγκριση με 16,3 εκατ.
ευρώ τον Φεβρουάριο του 2023.
Αντίστοιχα, τα νέα δάνεια για αγορά
κατοικίας παρουσίασαν αύξηση
στα 199,5 εκατ. ευρώ, σε σύγκριση
με 85,5 εκατ. ευρώ τον Φεβρουάριο.
Τα νέα δάνεια προς μη χρηματο-
δοτικές εταιρείες για ποσά μέχρι
1 εκατ. ευρώ σημείωσαν και αυτά
αύξηση στα 109 εκατ. ευρώ, σε
σύγκριση με 44,5 εκατ. ευρώ τον
Φεβρουάριο του 2023. Τέλος, τα
νέα δάνεια προς μη χρηματοδοτικές

εταιρείες για ποσά άνω του 1 εκατ.
ευρώ κατέγραψαν αύξηση στα
571,2 εκατ. ευρώ, σε σύγκριση με
374 εκατ. ευρώ τον Φεβρουάριο
του 2023.

Πηγαίνοντας ένα μήνα πιο πίσω,
βλέπουμε πως και τον Φεβρουάριο
του 2023 τα συνολικά νέα δάνεια
παρουσίασαν αύξηση και έφτασαν
στα 527,5 εκατ. ευρώ, σε σύγκριση
με 305,7 εκατ. ευρώ τον Ιανουάριο
του 2023. Τα νέα καταναλωτικά
δάνεια είχαν αυξηθεί στα 16,3 εκατ.
ευρώ, σε σύγκριση με 13,1 εκατ.
τον Ιανουάριο του 2023. Τα νέα
δάνεια για αγορά κατοικίας είχαν
παρουσιάσει μείωση στα 85,5 εκατ.
ευρώ, σε σύγκριση με 90,9 εκατ.
ευρώ τον Ιανουάριο. Μόνο τα νέα
δάνεια προς μη χρηματοδοτικές
εταιρείες για ποσά μέχρι 1 εκατ.

ευρώ είχαν σημειώσει μείωση στα
44,5 εκατ. ευρώ, σε σύγκριση με
51,4 εκατ. ευρώ τον Ιανουάριο. Τέ-
λος, τα νέα δάνεια προς μη χρη-
ματοδοτικές εταιρείες για ποσά
άνω του 1 εκατ. ευρώ είχαν κατα-
γράψει επίσης αύξηση στα 374
εκατ. ευρώ, σε σύγκριση με 144,1
εκατ. ευρώ τον Ιανουάριο.

Ο Ιανουάριος δεν ήταν καλός
για τον νέο δανεισμό και έδειξε
πως οι καταναλωτές ήταν «μου-
διασμένοι». Τον Ιανουάριο του
2023 τα συνολικά νέα δάνεια είχαν
παρουσιάσει μείωση και είχαν φτά-
σει στα 305,7 εκατ. ευρώ, σε σύγ-
κριση με 545,2 εκατ. ευρώ τον Δε-
κέμβρη του 2022. Τα νέα κατανα-
λωτικά δάνεια είχαν μειωθεί στα
13,1 εκατ. ευρώ, σε σύγκριση με
14,5 εκατ. ευρώ τον Δεκέμβρη του

2022. Τα νέα δάνεια για αγορά κα-
τοικίας είχαν παρουσιάσει μείωση,
στα 90,9 εκατ. ευρώ, σε σύγκριση
με 103,8 εκατ. ευρώ τον Δεκέμβρη
του περασμένου έτους. Τα νέα δά-
νεια προς μη χρηματοδοτικές εται-
ρείες για ποσά μέχρι 1 εκατ. ευρώ
είχαν σημειώσει και αυτά μείωση,
στα 51,4 εκατ. ευρώ, σε σύγκριση
με 72,6 εκατ. ευρώ τον Δεκέμβρη
του 2022. Τέλος, μείωση είχαν πα-
ρουσιάσει και τα νέα δάνεια προς
μη χρηματοδοτικές εταιρείες για
ποσά άνω του 1 εκατ. ευρώ, κατα-
γράφοντας μείωση στα 144,1 εκατ.
ευρώ, σε σύγκριση με 342,7 εκατ.
τον Δεκέμβρη του 2022.

Καλό τρίμηνο για BOC
Την Τρίτη, η Τράπεζα Κύπρου

προχώρησε στην ανακοίνωση των

οικονομικών της αποτελεσμάτων
παρουσιάζοντας κέρδη 95 εκατ.
ευρώ. 

Είναι η πρώτη τράπεζα που ανα-
κοινώνει αποτελέσματα για το
2023, ενώ, όπως υπολογίζεται, την
ίδια τάση θα ακολουθήσουν και
οι άλλες τράπεζες. 

Βλέποντας τα αποτελέσματα
της Τράπεζας Κύπρου για το πρώτο
τρίμηνο του έτους, ο νέος δανει-
σμός που δόθηκε στην Κύπρο από
την Τράπεζα κατά το α΄ τρίμηνο
2023 ήταν –όπως χαρακτήρισε–
εποχιακά ισχυρός και ανήλθε σε
624 εκατ. ευρώ, σε σύγκριση με
444 εκατ. ευρώ για το δ΄ τρίμηνο
2022 και 622 εκατ. ευρώ για το α΄
τρίμηνο 2022. 

Ο εν λόγω δανεισμός ήταν αυ-
ξημένος κατά 41% σε τριμηνιαία

βάση και περίπου στα ίδια επίπεδα
σε ετήσια βάση, διατηρώντας –
όπως εξηγεί στα αποτελέσματα–
παράλληλα αυστηρά κριτήρια δα-
νεισμού. «Η τριμηνιαία αύξηση
είναι και λόγω εποχικότητας στη
ζήτηση», σημειώνει η Τράπεζα
Κύπρου σχετικά. 

Ειδικότερα, ο νέος δανεισμός
που δόθηκε κατά το α΄ τρίμηνο
2023 αποτελείτο από δάνεια σε
μεγάλες επιχειρήσεις ύψους 297
εκατ. ευρώ, δάνεια σε ιδιώτες (λια-
νικής τραπεζικής) ύψους 186 εκατ.
ευρώ (εκ των οποίων στεγαστικά
δάνεια ύψους 108 εκατ. ευρώ), δά-
νεια σε μικρομεσαίες επιχειρήσεις
ύψους 77 εκατ. ευρώ και δάνεια
στον τομέα της ναυτιλίας και διε-
θνών εργασιών ύψους 64 εκατ.
ευρώ.

<<<<<<

Οι τράπεζες παρά τα
«τσουχτερά» επιτόκια
που έχουν το 2023 εν
αντιθέσει με τα επιτόκια
που έβρισκαν ενώπιόν
τους οι καταναλωτές
στο αντίστοιχο διάστη-
μα του 2022, συνεχί-
ζουν να δίνουν δάνεια.

Πάντως τα κριτήρια χορήγησης δανείων, τόσο προς επιχειρήσεις όσο και για όλες τις κατηγορίες δανείων προς νοικοκυριά, δεν αναμένεται να γίνουν «χαλα-
ρότερα».

Παραμένουν 
αυστηρά τα κριτήρια
Πάντως τα κριτήρια χορήγησης
δανείων, τόσο προς επιχειρήσεις
όσο και για όλες τις κατηγορίες
δανείων προς νοικοκυριά, δεν
αναμένεται να γίνουν «χαλαρό-
τερα». Σύμφωνα με την τελευ-
ταία Έρευνα Τραπεζικών Χορη-
γήσεων που δημοσιεύθηκε τον
Ιανουάριο του 2023 για το τέταρ-
το τρίμηνο του 2022, τα κριτήρια
χορήγησης δανείων τόσο προς
επιχειρήσεις, όσο και για όλες τις
κατηγορίες δανείων προς νοικο-
κυριά είχαν γίνει αυστηρότερα
για τρίτο συνεχόμενο τρίμηνο.
Όπως ανάφερε η έρευνα, λόγω
της συνεχιζόμενης υψηλής αβε-
βαιότητας, η αντίληψη των τρα-
πεζών για αυξημένο κίνδυνο συ-
νεχίζει να συμβάλλει στην αυ-
στηροποίηση των κριτηρίων τους
για χορήγηση δανείων. Η εκτίμη-
ση των τραπεζών για αυξημένο
κίνδυνο σε σχέση με τα επιχειρη-
ματικά δάνεια, αφορούσε τη γε-
νική οικονομική κατάσταση και
προοπτικές, τη φερεγγυότητα
των δανειοληπτών και τις ζητού-
μενες εξασφαλίσεις, ενώ ο αυξη-
μένος κίνδυνος για τα δάνεια
προς τα νοικοκυριά σχετιζόταν
με τη χειροτέρευση της κατάστα-
σης και των προοπτικών της οικο-
νομίας.
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Οι επενδυτές ζητούν δράσεις, οι CEO διστάζουν

Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Στα τέλη Μαρτίου 2023, το 94,2%
του αριθμού των συναλλαγών που
αφορούν καταθέσεις, αναλήψεις
μετρητών και μεταφορές εντός και
εκτός της Τράπεζας Κύπρου, πραγ-
ματοποιήθηκαν μέσω ψηφιακών
καναλιών. Όπως αναφέρει ο διευ-
θυντής διεύθυνσης Ψηφιακής Με-
ταμόρφωσης της Τράπεζας Κύπρου,
Δημήτρης Νικολάου, ακόμη και σε
δύσκολους καιρούς για τον τραπε-
ζικό τομέα, η Τράπεζα Κύπρου συ-
νέχισε να επενδύει στον ψηφιακό
μετασχηματισμό, κατανοώντας την
αξία του τόσο για την Τράπεζα ως
Οργανισμό, αλλά κυρίως για τους
πελάτες της.
Ο διευθυντής διεύθυνσης Ψηφιακής
Μεταμόρφωσης της Τράπεζας Κύ-
πρου αναλύει σε συνέντευξή του
στην «Κ» τη νέα υπηρεσία Quic-
kHub, εξηγεί τις λειτουργίες της
και αναδεικνύει την αξία της.

Ενδεικτικά, όπως τονίζει, μέσω
του QuickHub μπορούν να πραγ-
ματοποιήσουν καθημερινές και βα-
σικές συναλλαγές όπως το άνοιγμα
λογαριασμού, η έκδοση νέας κάρτας,
η αίτηση προσωπικού δανείου και
ενοικιαγοράς αυτοκινήτου.
- Τι ποσοστό από τις παραδοσια-
κές εργασίες ενός υποκαταστή-
ματος γίνονται πλέον μέσω των
ψηφιακών καναλιών της τράπε-
ζας και τι ακριβώς προσφέρει η
νέα υπηρεσία QuickHub;

- Η υιοθέτηση των ψηφιακών
προϊόντων και υπηρεσιών συνέχισε
να αυξάνεται και να κερδίζει δυνα-
μική κατά το πρώτο τρίμηνο του
2023. Στα τέλη Μαρτίου 2023, το
94,2% του αριθμού των συναλλαγών
που αφορούν καταθέσεις, αναλήψεις
μετρητών και μεταφορές εντός και
εκτός της Τράπεζας, πραγματοποι-
ήθηκαν μέσω των ψηφιακών κα-
ναλιών. Είναι πολύ σημαντικό να
επισημάνουμε ότι με την πάροδο
του χρόνου οι πελάτες μας εμπι-
στεύονται ολοένα και περισσότερο
τις ψηφιακές μας λύσεις. Είναι εν-
δεικτικό το γεγονός ότι το 82,7%
τωνιδιωτών πελατών μας επιλέγουν
τα ψηφιακά κανάλια έναντι των κα-
ταστημάτων για τις συναλλαγές
τους. Στα τέλη Μαρτίου 2023, οι
ενεργοί χρήστες του mobile banking
και του QuickPay αυξήθηκαν κατά

15,1% και 29,3% αντίστοιχα τους
τελευταίους 12 μήνες. Τον Μάρτιο
καταγράφηκε, επίσης, ο μέχρι στιγ-
μής υψηλότερος αριθμός χρηστών
QuickPay, με 173 χιλιάδες ενεργούς
χρήστες. Παράλληλα, για το 2023,
τον Μάρτιο καταγράφηκε ο υψη-
λότερος αριθμός πληρωμών μέσω
QuickPay, με 536 χιλιάδες συναλ-
λαγές. Πέραν αυτών, βλέπουμε ότι
αξιοποιείται σε μεγάλο βαθμό από
το επιχειρείνη ψηφιακή πλατφόρμα
Jinius, στην οποία έχουν εγγραφεί

περισσότερες από 1.500 εταιρείες.  
Η νέα υπηρεσία QuickHub απο-

τελεί μια διαφορετική προσέγγιση
στην πρόσβαση υφιστάμενων και
νέων πελατών μας στα προϊόντα
και τις  υπηρεσίες της Τράπεζας. Η
φιλοσοφία και η λειτουργία του
QuickHub εδράζεται στη λογική
ότι είναι διαθέσιμα παντού, ανά
πάσα ώρα και στιγμή. Μιλάμε για
ένα καινοτόμο ψηφιακό κατάστημα
που δίνει άμεση πρόσβαση σε προ-
ϊόντα και υπηρεσίες, με το πάτημα
ενός κουμπιού. Οι ιδιώτες πελάτες
της Τράπεζας μπορούν να το εντο-
πίσουν και να το αξιοποιήσουν τόσο
στο BoC Mobile App όσο και στο
Internet Banking. Τους παρέχει τη
δυνατότητα να ολοκληρώσουν τις
καθημερινές τους συναλλαγές με
μεγαλύτερη ευκολία και προσβα-
σιμότητα καθώς η πλοήγηση και η
χρήση του είναι απλή και ασφαλής,
είτε μέσω του υπολογιστή τους είτε
μέσω του κινητού τηλεφώνου.

Ενδεικτικά, μέσω του QuickHub
μπορούν να πραγματοποιήσουν
καθημερινές και βασικές συναλλα-
γές όπως το άνοιγμα λογαριασμού,
η έκδοση νέας κάρτας, η αίτηση
προσωπικού δανείου και ενοικια-

γοράς αυτοκινήτου. Ταυτόχρονα,
οι πελάτες μας μπορούν να προχω-
ρήσουν μέσω του BoC Mobile App
στην ασφάλιση του αυτοκινήτου
και της κατοικίας τους, όπως και
στην κατάθεση επιταγών.
- Ετοιμάζετε κάποιο πρόγραμμα
κατάρτισης στις δυνατότητες
της υπηρεσίας QuickΗub για
άτομα που δεν έχουν ψηφιακές
δεξιότητες;

- Είναι ένα εύχρηστο εργαλείο
το οποίο δεν απαιτεί ανεπτυγμένες
ψηφιακές δεξιότητες για να το χει-
ριστεί κάποιος. Μπορεί οποιοσδή-
ποτε να το εντοπίσει στην αρχική
σελίδατων ψηφιακών μας καναλιών,
να το δοκιμάσει και να εξοικειωθεί
εύκολα με την χρήση του. Παρόλα
αυτά μπορεί να απευθυνθεί στους
εξειδικευμένους λειτουργούς εξυ-
πηρέτησης στα τραπεζικά μας κα-
ταστήματα ή να επικοινωνήσει με
το τηλεφωνικό κέντρο της Τράπεζας.
Είναι σημαντικό σ’ αυτό το σημείο
να αναφέρω ότι όλη αυτή η εξέλιξη
στην ανάπτυξη ψηφιακών προϊόν-
των και υπηρεσιών είναι άμεσα συ-
νυφασμένη με την επικέντρωση
της Τράπεζας στην ενδυνάμωση
της σχέσης της με τους πελάτες

της. Σε συνάρτηση με τον ψηφιακό
μετασχηματισμό έχουμε στραμμένη
την προσοχή μας στην μετάβαση
σ’ έναν πιο σύγχρονο τρόπο διεξα-
γωγής τραπεζικών εργασιών. Έτσι
προχωρούμε ενισχύοντας την ψη-
φιοποίηση της εξυπηρέτησης των
πελατών μας, αλλά και των εσωτε-
ρικών λειτουργιών της Τράπεζας.
Ουσιαστικά με αυτό τον τρόπο σχε-
διάζουμε νέα προϊόντα, αναπτύσ-
σουμε νέες ψηφιακές δυνατότητες
εξ ου και η Τράπεζα Κύπρου υπο-
στηρίζει σθεναρά τη μετάβαση της
χώρας μας στην ψηφιακή οικονο-
μία.

Τα πλείστα ψηφιακά
- Πότε αναμένετε πως όλες οι
υπηρεσίες της τράπεζας θα ψη-
φιοποιηθούν, αν υπάρχει τέτοιο
πλάνο;

- Δεν θα ήταν υπερβολή να λεχθεί
ότι η συντριπτική πλειοψηφία των
υπηρεσιών μας είναι ήδη ψηφιακή.
Αυτό το οποίο θέλω να τονίσω είναι
πως δεν κάνουμε ψηφιοποίηση χά-
ριν της ψηφιοποίησης. Προχωρούμε
την ψηφιοποίησηεκεί και όπου δια-
κρίνουμε ότι υπάρχει ουσία και αξία
να το πράξουμε. Στόχος και σκοπός

μας είναι να βελτιώσουμε την εμ-
πειρία των πελατών μας. Έχουμε
λανσάρει, πρόσφατα, εργαλεία και
προϊόντα όπως το Digital onboar-
ding, το MoneyFit, το mobile cheque
deposit και τα QuickLoans.  
- Με βάση το πλάνο ψηφιοποίησης
της τράπεζας, ποιος είναι ο βέλ-
τιστος αριθμός υποκαταστημάτων
που θα πρέπει να παραμείνει σε
Παγκύπρια βάσηκαι ποιος ο αριθ-
μός υπαλλήλων;

- Δεν έχει οριστεί ένας αριθμός
καταστημάτων τον οποίο να κυνη-
γάμε ή κάποιος μαγικός αριθμός κα-
ταστημάτων και υπαλλήλων. Αξιο-
λογούμε συνεχώς τα δεδομένα που
έρχονται ενώπιον μας και βασίζονται
στην καθημερινή τριβή και τα σχόλια
που λαμβάνουμε από τους πελάτες
μας. Όπως σας έχω πει και προηγου-
μένως οι περισσότερες υπηρεσίες
που μπορεί να βρει κάποιος σε ένα
κατάστημα της Τράπεζας Κύπρου
είναι πλέον διαθέσιμες και εύκολα
προσβάσιμες στα ψηφιακά μας κα-
νάλια. Όσο προχωρούμε βλέπουμε
ότι τα τραπεζικά καταστήματα θα
αρχίσουν σταδιακά με την πάροδο
του χρόνου να επικεντρώνονται πε-
ρισσότερο στα ζητήματα που άπτον-

ται των σημαντικών στιγμών της
ζωής των πελατών μας. Θα είμαστε
εκεί, με απλά λόγια, για να τους στη-
ρίξουμε στο ξεκίνημα της καινούρ-
γιας τους ζωής με τονγάμο, την αγο-
ρά σπιτιού ή διαμερίσματος κοκ. 
- Πιστεύετε ότι βαίνουμε προς
κατάργηση των χαρτονομισμάτων
ως μέσο συναλλαγών και πώς
αυτό επηρεάζει την εξάπλωση
των ΑΤΜςστο δίκτυο της τράπε-
ζας Κύπρου;

- Παρά το γεγονός ότι η χρήση
μετρητών στις καθημερινές συναλ-
λαγές των πολιτών ακολουθεί φθί-
νουσα πορεία τα τελευταία χρόνια,
η οποία έχει επιταχυνθεί κατά και
μετά την πανδημία του κορωνοϊού,
πιστεύω ότι είμαστε ακόμη πολύ
μακριά από την κατάργησή τους.
Βεβαίως δεν πρέπει να ξεχνάμε –
αυτό ήταν άλλωστε και ένα από τα
βασικότερα διδάγματα της πανδη-
μικής κρίσης–ότι τα πάντα μπορούν
να ανατραπούν και να αλλάξουν
πολύ γρήγορα. Εμείς στην Τράπεζα
Κύπρου φροντίζουμε να βελτιστο-
ποιούμε διαρκώς το δίκτυο των ATM
μας και να βελτιώνουμε την εξυπη-
ρέτηση των πελατών μας. Παρακο-
λουθούμε τις ανάγκες που υπάρχουν,
και εκεί και όπου χρειάζεται μετα-
φέρουμε μηχανές, ενώ έχουμε προ-
χωρήσει στην ενίσχυση του δικτύου
μας με νέες μηχανές για να εξυπη-
ρετήσουμε τις ανάγκες επιχειρήσεων.
Σε κάθε περίπτωση, η πεποίθησή
μας είναι ότι οι ψηφιακές πληρωμές
και οι πληρωμές με κάρτα είναι πολύ
πιο απλές και εύκολες στη χρήση,
και ως εκ τούτου είμαστε εδώ για
να βοηθήσουμε και να υποστηρί-
ξουμε τους πελάτες μας σε αυτή τη
μετάβαση.

Όχι σε κρυπτονομίσματα
- Είναι τα κρυπτονομίσματαένας
τομέας που σας απασχολεί με το
ενδεχόμενο να δούμε αυτή τηδυ-
νατότητα και στην γκάμα των
υπηρεσιών της Τράπεζας Κύπρου;

- Όχι. Τα κρυπτονομίσματααυτά
καθαυτά είναι ένα πεδίο το οποίο
δεν μας αφορά ως Τράπεζα. Απ’ εκεί
και πέρα όμως, υπάρχει ένα κομμάτι
από αυτό το οικοσύστημα των κρυ-
πτοστοιχείων, τοοποίο παρουσιάζει
ενδιαφέρον. Αναφέρομαι βεβαίως
στην τεχνολογία που βρίσκεται πίσω
από τα κρυπτονομίσματα(distributed
ledger, blockchain κτλ.).

Ψηφιακά οι βασικές τραπεζικές συναλλαγές 
Δημήτρης Νικολάου: Με το QuickHub τα προϊόντα και οι υπηρεσίες της Τράπεζας Κύπρου διαθέσιμα ανά πάσα στιγμή 

- Πόσο κονδύλι της τράπεζας προ-
ορίζεται για τον ψηφιακό μετα-
σχηματισμό της; Θα δούμε να
ανεβαίνει το ποσοστό αυτό, και
αν ναι, πόσο;

- Ακόμη και σε δύσκολους καιρούς
για τον τραπεζικό τομέασυνεχίσαμε
να επενδύουμε στον ψηφιακό με-
τασχηματισμό γιατί κατανοούμε
την αξία του τόσο για εμάς ως Ορ-
γανισμό, αλλά κυρίως για τους πε-
λάτες μας. Αυτή μας η επένδυση
αυξάνεται όσο περνούν τα χρόνια
και αναμένεται να συνεχιστεί. Στό-
χος μας είναι η Τράπεζα Κύπρου να
προσφέρει στους πελάτες της την
καλύτερη και πιο ευρεία γκάμα ψη-

φιακών προϊόντων και υπηρεσιών,
η οποία να ανταποκρίνεται ιδανικά
σε κάθε τους ανάγκη. Πέραν όμως
αυτού προχωρούμε και την επέκτα-
σή μας σε νέες καινοτόμες υπηρεσίες
που πλέον αφορούν το μεγάλο κε-
φάλαιο της ψηφιακής οικονομίας.
Σας είχα δώσει αρχικά τους αριθμούς
που δεικνύουν την αυξημένη απή-
χηση του Jinius στο επιχειρείν. Πρό-
κειται για μια πρωτοποριακή πλατ-
φόρμαη οποία αξιοποιώντας τη δύ-
ναμη της Τράπεζας Κύπρου διαμορ-
φώνει το ψηφιακό οικοσύστημα της
κυπριακής οικονομίας συνδέοντας
επιχειρήσεις, οργανισμούς, προμη-
θευτές και πελάτες σ’ ένα ενιαίο

ψηφιακό περιβάλλον. Το Jinius προ-
σφέρει σε κάθε επιχείρηση καινο-
τόμες υπηρεσίες και εργαλεία που
ψηφιοποιούν, απλοποιούν και επι-
ταχύνουν τις καθημερινές τους συ-
ναλλαγές και δραστηριότητες. Οι
πρωτοποριακές ψηφιακές υπηρεσίες
που προσφέρει απευθύνονται σε
κάθε επιχείρηση και δημιουργούν
τις προϋποθέσεις για ψηφιακή ανά-
πτυξη.
- Πλέον να θεωρούμε πως άμεσος
ανταγωνιστής σας είναι οι fintech
και οι neo-banks, και όχι άλλα
κυπριακά τραπεζικά ιδρύματα
και τράπεζες που εδράζονται
στην Ε.Ε.;

- Βρισκόμαστε σε ένα έντονα
ανταγωνιστικό περιβάλλον τόσο
σε τοπικό όσο και σε διεθνές επί-
πεδο. Σ’ αυτό το περιβάλλον, λοιπόν,
δεν μπορείς να υποτιμάς κανένα.
Θα έλεγα ότι όλοι αυτοί στους οποί-
ους αναφέρεστε είναι εν δυνάμει
ανταγωνιστές μας. Γι’ αυτόν ακριβώς
τον λόγο εστιάζουμε την προσοχή
μας και στα δύο. Είναι πολύ σημαν-
τικό να κατανοήσουμε όλοι ότι η
τεχνολογία είναι εδώ, το μέλλον
είναι ψηφιακό και η Τράπεζα Κύ-
πρου δηλώνει την ετοιμότητά της
να ηγηθεί και αυτής της μετάβασης,
προς όφελος του συνόλου της οι-
κονομίας.

Οι επενδύσεις στην τεχνολογία και ο ανταγωνισμός

<<<<<<

Στα τέλη Μαρτίου 2023,
το 94,2% του αριθμού
των συναλλαγών που
αφορούν καταθέσεις,
αναλήψεις μετρητών
και μεταφορές, πραγ-
ματοποιήθηκαν μέσω
των ψηφιακών κανα-
λιών.

«Το QuickHub είναι ένα εύχρηστο εργαλείο το οποίο δεν απαιτεί ανεπτυγμένες ψηφιακές δεξιότητες για να το
χειριστεί κάποιος», τονίζει ο διευθυντής διεύθυνσης Ψηφιακής Μεταμόρφωσης της Τράπεζας Κύπρου.

«Είναι πολύ σημαντικό να κατανοήσουμε όλοι ότι η τεχνολογία είναι εδώ,
το μέλλον είναι ψηφιακό και η Τράπεζα Κύπρου δηλώνει την ετοιμότητά της
να ηγηθεί και αυτής της μετάβασης, προς όφελος του συνόλου της
οικονομίας», σημειώνει ο κ. Δημήτρης Νικολάου.

Η συντριπτική πλειονότητα των θε-
σμικών επενδυτών, αλλά και των
CEO, σήμερα συγκλίνει στην αν-
τίληψη ότι απαιτείται ιδιαίτερη
προσοχή και άμεση αντίδραση για
την αντιμετώπιση της κλιματικής
αλλαγής. Περισσότερες από 2.500
επιχειρήσεις παγκοσμίως έχουν
θέσει στόχους μείωσης του περι-
βαλλοντικού τους αποτυπώματος
μέσα στα επόμενα χρόνια, ενώ δια-
χειριστές κεφαλαίων έχουν επεν-
δύσει 59 τρισ. δολ. σε περιουσιακά
στοιχεία που βασίζονται στη δέ-
σμευση για επίτευξη μηδενικού
ανθρακικού αποτυπώματος.

Εντούτοις, σύμφωνα με την πρό-
σφατη έρευνα της PwC «Global In-
vestor Survey 2022», οι CEO είναι
πιο διστακτικοί σε σχέση με τους
επενδυτές, αναφορικά με τον σχε-

διασμό και την ανάληψη δράσεων
που στοχεύουν στην αντιμετώπιση
της κλιματικής αλλαγής. Γεγονός
που σημαίνει ότι τα οφέλη για τους
CEO και τις επιχειρήσεις τους μπο-
ρούν να είναι σημαντικά εφόσον
εντέλει εναρμονίσουν τη στρατη-
γική τους με τις προτεραιότητες
των επενδυτών. Συγκεκριμένα, οι
επενδυτές σε ποσοστό 44% εκτι-
μούν ότι οι επιχειρήσεις θα πρέπει
να θέσουν τον στόχο μείωσης των
εκπομπών αερίου του θερμοκηπίου.
Για να το επιτύχουν αυτό χρειάζεται
να αναλάβουν πρωτοβουλίες μεί-
ωσης των εκπομπών και σχεδια-
σμού νέων προϊόντων και διαδι-
κασιών φιλικών προς το περιβάλλον,
ενώ παράλληλα καλούνται να προ-
σαρμόσουν την ευρύτερη στρατη-
γική τους προς αυτή την κατεύ-

θυνση. Στον αντίποδα, οι CEO κα-
ταγράφουν σαφώς χαμηλότερα πο-
σοστά ουσιαστικής προόδου στα
θέματα κλιματικής αλλαγής και μεί-
ωσης των εκπομπών, ανταποκρι-
νόμενοι μόλις στο 1/3 των απαιτή-
σεων των επενδυτών. Σημαντικό
ρόλο στο χάσμα μεταξύ των δύο
μερών διαδραματίζει μια σειρά από
εξωγενείς παράγοντες, όπως ο πλη-
θωρισμός και η μακροοικονομική
αβεβαιότητα, που τη δεδομένη χρο-
νική στιγμή θεωρούνται ως πιο
άμεσες απειλές για τις επιχειρήσεις.
Σε κάθε περίπτωση, όμως, το τόσο
μεγάλο χάσμα μεταξύ των δύο προ-
σεγγίσεων θα πρέπει να οδηγήσει
τα στελέχη των εταιρειών και τους
επικεφαλής στον επανασχεδιασμό
της στρατηγικής τους, ούτως ώστε
να ανταποκριθούν στις προσδοκίες

των επενδυτών. Προκειμένου να
το επιτύχουν υπάρχει μια σειρά
από κατευθύνσεις που μπορούν
να ακολουθήσουν.

Η πρώτη από αυτές είναι να υπο-
λογίσουν τα οικονομικά οφέλη που
δύναται να αποφέρει η δράση υπέρ
της κλιματικής αλλαγής. Σύμφωνα
με την έρευνά μας, το 1/3 των ερω-
τηθέντων CEO εκτιμά ότι η μετά-
βαση σε νέες πηγές ενέργειας θα
επηρεάσει την κερδοφορία στον
κλάδο τους. Αντίληψη, με την οποία
συμφωνούν και οι επενδυτές, εκτι-
μώντας ότι ο αντίκτυπος στην κερ-
δοφορία των εταιρειών μέσα στην
επόμενη δεκαετία θα είναι πάρα
πολύ μεγάλος.

Ο δεύτερος δρόμος είναι να επι-
δείξουν οικονομική πειθαρχία. Αυτό
σημαίνει ότι θα πρέπει να περιγρά-

ψουν ρεαλιστικά και σε βάθος τον
οικονομικό αντίκτυπο των πρωτο-
βουλιών που αναλαμβάνουν σε
σχέση με το περιβάλλον, αλλά και
να παραμείνουν πιστοί στον αρχικό
τους σχεδιασμό, προσφέροντας
αξιόπιστες πληροφορίες στους
επενδυτές. Aμεσα συνυφασμένη
με το παραπάνω είναι η απαίτηση
των επενδυτών για περισσότερη
διαφάνεια στις εταιρικές αναφορές
βιωσιμότητας. 

Από την πλευρά τους, οι επιχει-
ρήσεις καλούνται να βελτιώσουν
την ποιότητα και την ουσία των
απολογισμών τους. Σε μια εποχή
που σχεδόν 9 στους 10 επενδυτές
θεωρούν ότι οι απολογισμοί βιω-
σιμότητας των επιχειρήσεων πε-
ριλαμβάνουν έστω και ένα ποσοστό
greenwashing, είναι αδήριτη ανάγ-

κη η αρνητική εικόνα αυτή να αν-
τιστραφεί με διαφάνεια, ουσιαστικές
αναφορές και ρεαλιστικές μετρή-
σεις.

Συμπερασματικά, οι εταιρείες
που θα αναλάβουν ουσιαστικές
πρωτοβουλίες για την αντιμετώπιση
των συνεπειών της κλιματικής αλ-
λαγής και θα τις επικοινωνήσουν
αποτελεσματικά και με διαφάνεια
στους επενδυτές, θα αποκτήσουν
καλύτερη, πιο άμεση και διευρυ-
μένη πρόσβαση στις αγορές κεφα-
λαίων. Δικαιολογώντας κατ’ αυτόν
τον τρόπο, τόσο τα κόστη όσο και
την προσπάθεια που απαιτείται
προκειμένου να επιτευχθεί ο σχε-
τικός μετασχηματισμός.

Ο κ. Δημήτρης Σακίπης είναι ESG Lea-
der στην PwC Ελλάδας.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Την Παρασκευή 19 Μαΐου παί-
χτηκε ένα ακόμα επεισόδιο που
χαλά την εικόνα της Κύπρου και
μειώνει την επενδυτική όρεξη
(investment appetite). Τρεις κυ-
πριακές εταιρείες και μία αμιγώς
κυπριακή  (σύνολο 4) μπήκαν
στη λίστα των Αμερικανών, δίχως
όμως εκ πρώτης όψεως να υπάρ-
χουν «πρωτοκλασάτα» ονόματα,
όπως ακούγονταν ότι θα υπάρ-
χουν στα επιχειρηματικά πηγα-
δάκια, ακολουθώντας τα ονόματα
που μπήκαν σε κυρώσεις την
12η Απριλίου 2023. Οι AQUILA
CAPITAL GROUP (a.k.a. ACG FI-
NANCE LIMITED; a.k.a. EI SI
DZHI FAINENS LIMITED PRED-
STAVITELSTVO), η HURIYA PRI-
VATE CYPRUS LTD, η ROBARIN
LTD και η HURIYA PRIVATE FZE
LLE είναι οι νέες εταιρείες που
μπήκαν στις αμερικανικές κυ-
ρώσεις, που ως «directors» και
«secretaries» δεν φαίνεται να
αντιστοιχούν σε γνωστούς Κύ-
πριους. 

Αφήνοντας στην άκρη το ζή-
τημα των ονομάτων, το επεισόδιο
των νέων κυρώσεων έχει σίγουρα
αρνητικό αντίκτυπο στο κυπρια-
κό επιχειρείν με κόστος στους
ξένους επενδυτές που προτίθεντο
να επενδύσουν στην Κύπρο. Πολ-
λές οι αμαρτίες των τραπεζών,
ωστόσο τρέχουν για να «σώσουν
την παρτίδα» παγώνοντας πά-
ραυτα τους λογαριασμούς των
εν λόγω εταιρειών. Μόλις δημο-
σιοποιήθηκαν τα ονόματα των
νέων «παγωμένων» εταιρειών οι
τράπεζες εκκίνησαν τις διαδι-
κασίες «παγώματος» των λογα-
ριασμών τους. Όπως επικοινώ-
νησε η «Κ» με υπεύθυνο συμ-

μόρφωσης κυπριακού τραπεζι-
κού ιδρύματος την Παρασκευή
το απόγευμα, ήταν εν μέσω δια-
δικασιών για πάγωμα λογαρια-
σμών των τριών συν μία εται-
ρειών. Όπως σημείωσαν, δεν
μπορούσαν να παράσχουν συγ-
κεκριμένες πληροφορίες, αλλά
λόγω του τομέα με τον οποίο
ενασχολούνταν ενδεχομένως να
ήταν ήδη στις εταιρείες-πελάτες
υψηλού ρίσκου και να παρακο-
λουθούνταν στενά. Σε τέτοιες
περιπτώσεις εταιρειών, τα αρ-

μόδια τμήματα των τραπεζών
μπορούν να προχωρήσουν πιο
γρήγορα τις διαδικασίες «παγώ-
ματος» των λογαριασμών.

Τίποτα χειροπιαστό
Το υπουργείο Οικονομικών

σε συνεργασία με την Κυβέρνηση
έχει θέσει στόχο να βοηθήσει τις
οντότητες που έχουν βρεθεί σε
αδιέξοδο λόγω σχέσεων που μπο-
ρεί να είχαν με τα «παγωμένα»
φυσικά ή νομικά πρόσωπα που
έχουν μπει στις κυρώσεις Αμε-
ρικανών και Βρετανών και δεν
είχαν καμία σχέση με συναλλαγές
ή για τους λόγους που τους έβα-

λαν στις λίστες. Μέχρι την Πα-
ρασκευή το απόγευμα, ωστόσο,
σύμφωνα με τις πληροφορίες της
«Κ» δεν είχαν γίνει όποιες δια-
δικασίες για να βρεθεί λύση σε
αυτό το μεγάλο πρόβλημα που
έχει δημιουργηθεί. Πιθανότατα,
μετά και την ένταξη των τριών
συν μία εταιρειών έπειτα από τις
ανακοινώσεις της Παρασκευής,
το πρόβλημα να έχει μεγεθυνθεί.
Ναι μεν το ΥΠΟΙΚ προσπαθεί να
βρει τη φόρμουλα της λύσης,
ωστόσο ακόμα δεν έχει γίνει κα-
τορθωτό.

Αρκετές διαδικασίες πληρω-
μών έχουν «μπει στον πάγο» και

υπάρχουν εκατοντάδες εταιρείες
στις οποίες υπάρχει στασιμότητα
στις διαδικασίες πληρωμών. Ει-
δικότερα για το πρώτο πακέτο
κυρώσεων και τον επηρεασμό
υπαλλήλων λόγω της παγοποί-
ησης των τραπεζικών λογαρια-
σμών των εταιρειών που ήταν
πελάτες των φυσικών ή νομικών
προσώπων που έχουν μπει σε
κυρώσεις, η εκπρόσωπος Τύπου
του Παγκύπριου Δικηγορικού
Συλλόγου Τζώρτζια Κωνσταντί-
νου - Παναγιώτου ανέφερε μέσα
στην εβδομάδα ότι οι εργαζόμε-
νοι που επηρεάστηκαν είναι εκα-
τοντάδες. «Είναι εργαζόμενοι

από τη μία απευθείας στις ον-
τότητες που έχουν συμπεριλη-
φθεί στις κυρώσεις, έχουμε και
υπαλλήλους άλλων οντοτήτων
πελατών, που κατά παράβαση
έχουν μπλοκαριστεί και αυτών
οι λογαριασμοί τους λόγω της
πελατειακής τους σχέσης. Μι-
λάμε για ένα ντόμινο επιπτώσεων
πάνω σε δεδουλευμένους μι-
σθούς εργαζομένων, που είναι
συνταγματικά κατοχυρωμένοι.
Επείγει η εξεύρεση του μηχανι-
σμού για να μπορέσουν να δο-
θούν κατ’ εξαίρεση άδειες πλη-
ρωμής των μισθών», είχε εξηγή-
σει σχετικά.

Aλλο ένα χαστούκι στη φήμη της Κύπρου
Τρεις συν μία εταιρείες μπήκαν στις νέες αμερικανικές κυρώσεις, με δίχως πρωτοκλασάτα ονόματα

Το ΥΠΟΙΚ έχει θέσει στόχο να βοηθήσει τις οντότητες που έχουν βρεθεί σε αδιέξοδο λόγω σχέσεων που μπο-
ρεί να είχαν με τους «παγωμένους» που έχουν μπει στις κυρώσεις.

<<<<<<

Πολλές οι αμαρτίες
των τραπεζών, ωστό-
σο τρέχουν για να
«σώσουν την παρτί-
δα» παγώνοντας πά-
ραυτα τους λογαρια-
σμούς των εν λόγω
εταιρειών.

Οι θεσμοί θέλουν
αυστηρότητα
Σκληρή στάση σε σχέση με τις κυρώσεις
κράτησαν μέσα στην εβδομάδα και το Δημο-
σιονομικό Συμβούλιο, αλλά και ο Σύνδεσμος
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου.
Το Δημοσιονομικό Συμβούλιο από πλευράς
του κάλεσε μέσα στην εβδομάδα τόσο την
εκτελεστική όσο και τη νομοθετική εξουσία
να τηρήσουν «σκληρή στάση» στο θέμα των
κυρώσεων, υπογραμμίζοντας πως το θέμα
αυτό «έχει μετατραπεί και σε μακροπρόθε-
σμο ρίσκο, το οποίο απειλεί την ανάπτυξη»
της οικονομίας. Σημείωσε ακόμη ότι «δημι-
ουργείται δυσμενής επιλογή και αυξημένος
ηθικός κίνδυνος, καθώς η κακή φήμη της Κύ-
πρου λειτουργεί ανασταλτικά στην πρόθεση
επενδύσεων από καλής φήμης επενδυτές,
ενώ λειτουργεί ελκυστικά έναντι επενδυτών
που δεν διαθέτουν ικανοποιητική φήμη ή και
προθέσεις». Έτσι, κάλεσε την πολιτεία να
υιοθετήσει την πολιτική «compliance-plus»,
όπως έχουν πράξει ορισμένοι ιδιωτικοί οργα-
νισμοί. Από την άλλη, όπως δήλωσε στο κυ-
πριακό πρακτορείο ειδήσεων ο γενικός διευ-
θυντής του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογι-
στών Κύπρου, Κυριάκος Ιορδάνου, ο Σύνδε-
σμος έχει πραγματοποιήσει συναντήσεις με
κλιμάκια των κυβερνήσεων των ΗΠΑ και του
Η.Β., ενώ υπάρχει συνάντηση με νέο κλιμά-
κιο του Ηνωμένου Βασιλείου την ερχόμενη
βδομάδα. Πρόκειται για διάφορα τμήματα
των βρετανικών Αρχών για το θέμα του ελέγ-
χου των κυρώσεων. Θεωρεί και ο ίδιος ότι
στιγματίστηκε η φήμη και η εικόνα της χώ-
ρας, με σημαντικό αντίκτυπο στη δυνατότητα
παροχής υπηρεσιών ως διεθνές κέντρο. «Εί-
ναι εξόχως σημαντικό να προχωρήσουμε σε
όλα τα απαραίτητα μέτρα έτσι ώστε η αποκα-
τάσταση του ονόματος και της αξιοπιστίας να
γίνει τάχιστα και συγκροτημένα, μακριά από
ιδιοτελή συμφέροντα και παρωχημένες ίσως
αντιλήψεις», κατέληξε σχετικά στο κυπριακό
πρακτορείο ειδήσεων.
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Κρίσιμες για τη διατήρηση της βι-
ωσιμότητας του ελληνικού χρέ-
ους, τις οικονομικές προοπτικές 
και τη συνέχιση των ισχυρών 
ρυθμών ανάπτυξης καθώς και 
την ανάκτηση της επενδυτικής 
βαθμίδας, θεωρεί τις σημερινές 
εκλογές η Allianz Research. Οπως 
μάλιστα προειδοποιεί, ενδεχόμε-
νο πολιτικό αδιέξοδο θα αποτε-
λέσει απειλή για τη διατηρήσιμη 
πορεία ανάκαμψης της ελληνικής 
οικονομίας.

Κατά την Allianz, σύμφωνα 
και με τις δημοσκοπήσεις, η Ελ-
λάδα φαίνεται πως θα οδηγηθεί 
σε δεύτερες κάλπες τον Ιούλιο, 
με το πιο πιθανό αποτέλεσμα 
να είναι μία κυβέρνηση συνερ-
γασίας μεταξύ Νέας ∆ημοκρατί-
ας και ΠΑΣΟΚ, καθώς ο ΣΥΡΙΖΑ 
χρειάζεται περισσότερα κόμμα-
τα πλην του ΠΑΣΟΚ για να μπο-
ρέσει να σχηματίσει κυβέρνηση 
συνασπισμού. Ετσι αναμένεται 
συνέχιση της τρέχουσας «συνε-
τής» δημοσιονομικής πολιτικής 
με έμφαση στην οικονομία, αλ-
λά με κάποιους συμβιβασμούς.

Μεταρρυθμίσεις
Αν και δεν βλέπει σημαντι-

κούς κινδύνους απόκλισης από 
την τρέχουσα ατζέντα πολιτικής, 
ωστόσο προειδοποιεί πως ακόμη 
και μια μέτρια περίοδος πολιτι-
κής αβεβαιότητας θα επιβαρύνει 
τις οικονομικές προοπτικές της 
Ελλάδας. Οπως επισημαίνει, θα 
πρέπει να εφαρμοστούν κρίσι-

μες μεταρρυθμίσεις τα επόμενα 
χρόνια έτσι ώστε να συνεχίσει 
η Ελλάδα να λαμβάνει τα κεφά-
λαια του Ταμείου Ανάκαμψης, 
όπως η μεταρρύθμιση του χρη-
ματοπιστωτικού τομέα για την 
αντιμετώπιση του ιδιωτικού χρέ-

ους, η ενίσχυση των κεφαλαια-
γορών και μεταρρυθμίσεις για τη 
στήριξη του ιδιωτικού τομέα για 
την ελάφρυνση του διοικητικού 
φόρτου και τη βελτίωση του ρυθ-
μιστικού πλαισίου. Στο πλαίσιο 
αυτό, οποιαδήποτε καθυστέρηση 
υλοποίησης θα καθυστερούσε με 
τη σειρά της τον θετικό οικονο-
μικό αντίκτυπο των πόρων της 
Ε.Ε., τονίζει Allianz. Η πολιτική 
αβεβαιότητα θα μπορούσε επί-
σης να καθυστερήσει τον στόχο 
που έχει τεθεί για την ανάκτηση 
της επενδυτικής βαθμίδας έως το 
τέλος του 2023, δεδομένου ότι η 
πολιτική και δημοσιονομική δυ-
ναμική της χώρας επηρεάζουν 
σε μεγάλο βαθμό τις αποφάσεις 
των οίκων αξιολόγησης.

Γενικότερα, «οποιοδήποτε 
πολιτικό αδιέξοδο θα μπορούσε 
να απειλήσει μια διαρκή πορεία 
ανάκαμψης της Ελλάδας», επιση-
μαίνει η Allianz, τονίζοντας πως 
αν και το ΑΕΠ έχει ανακάμψει 
εντυπωσιακά τα τελευταία τρία 
χρόνια και διαμορφώθηκε 6,4% 
υψηλότερα από τα προ πανδημί-
ας επίπεδα στο τέλος του 2022, 
ωστόσο συνεχίζει να παραμένει 
κάτω από τα επίπεδα του 2008 
και πριν χτυπήσει η κρίση δη-
μόσιου χρέους.

Το τι πρέπει να κάνει η επό-
μενη κυβέρνηση είναι ξεκάθα-
ρο, κατά την Allianz. Στο πλαίσιο 
της φιλόδοξης αναθεώρησης των 
δημοσιονομικών κανόνων της 
Ε.Ε., θα πρέπει να δώσει προ-

τεραιότητα στη σταθεροποί-
ηση του δημοσιονομικού ισοζυ-
γίου, πραγματοποιώντας παράλ-
ληλα τις απαραίτητες επενδύσεις 
για την τόνωση της δυνητικής 
ανάπτυξης. 

Την τελευταία δεκαετία, η Ελ-
λάδα σημείωσε μια αξιοσημείωτη 
δημοσιονομική ανάκαμψη, ωστό-
σο η βιωσιμότητα του χρέους 
απαιτεί συνεχή δημοσιονομική 
προσαρμογή καθώς η χώρα ανα-
κάμπτει τόσο από την πανδημία 
όσο και από την ενεργειακή κρί-
ση, όπως τονίζει.

Οι νέοι κανόνες
Η τήρηση των νέων δημοσι-

ονομικών κανόνων της Ε.Ε. θα 
είναι κρίσιμη και για την ενίσχυ-
ση του «μαξιλαριού» των ταμεια-
κών διαθεσίμων της Ελλάδας. Το 
νέο πλαίσιο της Ε.Ε. προσφέρει 
μια πορεία καθαρών δαπανών 
για κάθε χώρα, που βασίζεται 
σε απλούστερους κανόνες και 
με μεγαλύτερη ευελιξία για την 
αντιμετώπιση των απαραίτητων 
δαπανών σε τομείς προτεραιότη-
τας, σε αντάλλαγμα για αυστη-
ρότερη εποπτεία και ισχυρότερη 
επιβολή. Για την Ελλάδα, η δια-
τήρηση της εστίασης στις δα-
πάνες που ενισχύουν την ανά-
πτυξη θα είναι σημαντική για 
τη σταθεροποίηση του χρέους, 
όταν οι τρέχουσες πιέσεις από 
την ενεργειακή κρίση υποχωρή-
σουν και παραχωρήσουν τη θέση 
τους στις διαρθρωτικές προκλή-
σεις από την πράσινη μετάβαση, 
σημειώνει ο οίκος.

Τυχόν πολιτικό αδιέξοδο θα απειλήσει την ανάκαμψη της οικονομίας

Η πολιτική αβεβαιότητα θα μπορούσε να καθυστερήσει τον στόχο που έχει τεθεί για την ανάκτηση της επενδυτικής 
βαθμίδας έως το τέλος του 2023, σημειώνουν οι αναλυτές της Allianz Research.

Α
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Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Ακόμη και μια μέτρια 
περίοδος πολιτικής 
αβεβαιότητας θα επι-
βαρύνει τις οικονομι-
κές προοπτικές, προ-
ειδοποιεί η Allianz 
Research.

Ενα «φάντασμα» από το παρελ-
θόν, το έλλειμμα του ισοζυγίου 
τρεχουσών συναλλαγών, ήρθε 
ξανά στο προσκήνιο, με αφορμή 
τις εαρινές προβλέψεις της Κο-
μισιόν που το υπολόγισαν στο 
ανησυχητικό 11,8% του ΑΕΠ το 
2022, αλλά και το έντονο προ-
ειδοποιητικό «καμπανάκι» του 
διοικητή της Τράπεζας της Ελ-
λάδος Γιάννη Στουρνάρα για το 
συγκεκριμένο θέμα.

Μάλιστα, ο κεντρικός τρα-
πεζίτης ανέδειξε και την άλλη 
όψη του ελλείμματος του ισοζυ-
γίου πληρωμών: την αρνητική 
αποταμίευση. «Πρέπει να μειω-
θεί πολύ το δημόσιο έλλειμμα, 
να γίνει πλεόνασμα, αλλά και οι 
εθνικές αποταμιεύσεις να αυξη-
θούν», είπε σε συνέντευξή του 
στη «Ναυτεμπορική» την περα-
σμένη εβδομάδα. «∆εν χρειαζό-
μαστε μέτρα που μειώνουν τις 
εθνικές αποταμιεύσεις».

Πράγματι, το έλλειμμα του 
ισοζυγίου εκτός από την υστέ-
ρηση των εξαγωγών μας σε σύ-
γκριση με τις εισαγωγές αποκα-
λύπτει και μια δεύτερη εικόνα: 
την υστέρηση της εθνικής απο-
ταμίευσης, δημόσιου και ιδιωτι-
κού τομέα σε σύγκριση με τις 
επενδύσεις. 

Με άλλα λόγια, οι αποταμι-
εύσεις μας δεν αρκούν για να 
χρηματοδοτηθούν οι επενδύ-
σεις που πραγματοποιούνται. 
Αυτό συμβαίνει επειδή η κατα-
νάλωση είναι υψηλή. Ετσι, χρει-
άζεται να δανειστούμε για να 
επενδύσουμε. Μια κατάσταση 
που προφανώς δεν είναι βιώσι-
μη μακροπρόθεσμα.

Μόνο την περίοδο της παν-
δημίας, 2020-2021, όταν η κατα-
νάλωση είχε προσγειωθεί πολύ 
χαμηλά, πέρασε η αποταμίευση 
σε θετικό έδαφος, αλλά στη συ-
νέχεια η κατανάλωση αυξήθηκε 
και πάλι με υψηλότερους ρυθ-
μούς από το ακαθάριστο διαθέ-
σιμο εισόδημα, με αποτέλεσμα 
να ξαναγίνει αρνητική η ροπή 
προς αποταμίευση.  

Ολο το πρόβλημα καταλήγει 
στην εξής απλή διαπίστωση: ∆α-
πανάμε περισσότερα απ’ όσα 
παράγουμε. Πρόκειται για μια 
μόνιμη πληγή της ελληνικής οι-
κονομίας, που φαίνεται ότι δεν 

μπόρεσε να θεραπευθεί ριζικά 
στη μνημονιακή περίοδο.

Μπορεί να μην απασχόλησε 
τον προεκλογικό διάλογο, ωστό-
σο, όπως επισημαίνουν οι οικο-
νομολόγοι, το πρόβλημα θα το 
βρούμε μπροστά μας τα επόμε-
να χρόνια αν δεν θεραπευθεί, με 
αύξηση της εγχώριας παραγω-
γής και υποκατάσταση των εισα-
γωγών. Οι αγορές θα σκεφθούν 
κάποια στιγμή ότι μια χώρα της 
οποίας το εξωτερικό χρέος αυ-

ξάνεται συνεχώς δεν είναι δια-
τηρήσιμη, προειδοποιούν. 

Το μοντέλο ανάπτυξης
Ο Τάσος Αναστασάτος, επι-

κεφαλής οικονομολόγος της 
Eurobank, επεσήμανε πρόσφα-
τα στο Φόρουμ των ∆ελφών ότι 
αν και για τη διεύρυνση του εξω-
τερικού ελλείμματος ευθύνονται 
εν μέρει οι συγκυριακοί παρά-
γοντες της πανδημίας και της 
ενεργειακής κρίσης, η επιμονή 
του διαχρονικά δείχνει ότι απο-
τελεί δομικό χαρακτηριστικό της 
ελληνικής οικονομίας. 

Το υπόδειγμα ανάπτυξης της 
ελληνικής οικονομίας δεν έχει 
μεταρρυθμιστεί επαρκώς ώστε 
κάθε επιτάχυνση του ρυθμού 
ανάπτυξης να μη συνοδεύεται 
από ακόμη μεγαλύτερη αύξηση 
των εισαγωγών. Κάθε αύξηση 
της κατανάλωσης αυξάνει τις ει-
σαγωγές και οι επενδύσεις έχουν 
επίσης πολύ μεγάλο ποσοστό 
εισαγόμενων αγαθών, τόνισε. 

Οπως εξήγησε ο ίδιος, μόνο το 
ήμισυ σχεδόν της επιδείνωσης 
του ισοζυγίου την περίοδο 2019-
2022 οφείλεται στην αύξηση της 
τιμής των καυσίμων.

Ο κ. Αναστασάτος αναδεικνύ-
ει κι αυτός το θέμα της αποταμί-
ευσης, τονίζοντας ότι η αύξησή 
της πρέπει να αποτελέσει βασική 
επιδίωξη, ώστε να συγκρατηθεί 
η κατανάλωση και άρα οι εισα-
γωγές και να εξοικονομηθούν 
πόροι για επενδύσεις.

Το πρόβλημα αφορά όχι μόνο 
τους ιδιώτες, αλλά και το κρά-
τος. Τα επιδόματα που μοιράζει 
το κράτος γίνονται κατανάλω-
ση, θυμίζουν οι οικονομολόγοι. 
Αντίθετα, η Ιρλανδία επέλεξε να 
διοχετεύσει τους φόρους από τα 
υπερέσοδα των εταιρειών όχι 
σε επιδόματα, αλλά σ’ ένα κρα-
τικό ταμείο αποταμίευσης για 
την αντιμετώπιση μελλοντικών 
αναγκών.

Ο κ. Στουρνάρας άφησε σα-
φή αιχμή στη συνέντευξή του, 

με αφορμή όσα υπόσχονται τα 
κόμματα ότι θα δώσουν, προκει-
μένου να εκλεγούν. Οπως είπε, 
δεν πρέπει τα μέτρα που εξαγγέλ-
λονται να μειώνουν τις εθνικές 
αποταμιεύσεις και να επιδεινώ-
νουν την ανταγωνιστικότητα.

Ο στόχος της κυβέρνησης εί-
ναι να αυξήσει το ποσοστό των 
επενδύσεων από το 14% του ΑΕΠ 
όπου βρίσκεται σήμερα, στο 22% 
του ΑΕΠ που είναι ο μέσος όρος 
της Ε.Ε. Αυτό δεν μπορεί να γίνει 
χωρίς να αυξηθούν οι αποταμι-
εύσεις που θα χρηματοδοτήσουν 
την αύξηση των επενδύσεων.

Βελτίωση από φέτος
Η εικόνα του ισοζυγίου ανα-

μένεται να βελτιωθεί από φέτος. 
Σύμφωνα με τη Eurobank, το έλ-
λειμμα θα υποχωρήσει από το 
9,6% του ΑΕΠ (είναι διαφορε-
τικός ο τρόπος υπολογισμού σε 
σχέση με την Κομισιόν) στο 7% 
του ΑΕΠ φέτος, ενώ η Εθνική 
Τράπεζα σε πρόσφατη ανάλυσή 

της προέβλεψε έλλειμμα φέτος 
6,5% του ΑΕΠ και στη συνέχεια, 
μετά το 2024, περαιτέρω υποχώ-
ρησή του στο 4% του ΑΕΠ. Ενα 
ποσοστό που είναι βιώσιμο. Βασί-
ζει την εκτίμησή της αυτή στην 
αναμενόμενη αύξηση της εξω-
τερικής ζήτησης, αλλά και στην 
εντονότερη συσχέτιση της κατα-
ναλωτικής δαπάνης των νοικοκυ-
ριών με το διαθέσιμο εισόδημά 
τους, καθώς θα έχει περάσει η 
καταναλωτική έξαρση της μετα-
πανδημικής περιόδου. Επίσης, η 
ανάλυση της Εθνικής επεσήμαι-
νε ότι η δημοσιονομική σύσφιγ-
ξη μετά την πανδημία θα συνει-
σφέρει κι αυτή στην περαιτέρω 
βελτίωση του ισοζυγίου τρεχου-
σών συναλλαγών. Αντίστοιχα, η 
Κομισιόν προβλέπει μείωση του 
ελλείμματος του ισοζυγίου από 
το 11,8% του ΑΕΠ το 2022 στο 
9,2% του ΑΕΠ φέτος και στο 7,8% 
το 2024. Ποσοστό που θα παρα-
μένει και τότε, όπως και τώρα, 
το υψηλότερο στην Ευρωζώνη.

Το πρόβλημα μπορεί 
να μην απασχόλησε 
τον προεκλογικό 
διάλογο, αλλά 
θα το βρούμε 
μπροστά μας, 
επισημαίνουν 
οι οικονομολόγοι.

Το «φάντασμα» του ελλείμματος επέστρεψε 
«Καμπανάκι» Στουρνάρα για την «τρύπα» στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών και την επακόλουθη αρνητική αποταμίευση

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Η Allianz Research αι-
σιοδοξεί για το ελληνικό 
χρέος γιατί ο απλουστευ-
μένος κανόνας δαπα-
νών της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής ως ενιαίος 
λειτουργικός στόχος θα 
λειτουργούσε καλά για 
τη χώρα, με μέση αύξη-
ση του πραγματικού ΑΕΠ 
κατά +1,3% ετησίως. «Ο 
κανόνας αυτός οδηγεί 
την κυβέρνηση προς μια 
αξιόπιστη εξυγίανση του 
χρέους και σε συνδυα-
σμό με έναν μηχανισμό 
φρένου του χρέους μπο-
ρεί επίσης να προσφέ-
ρει μεγαλύτερη ευελιξία 
στις ειδικές συνθήκες 
της Ελλάδας, επιτρέπο-
ντάς της μεγαλύτερη 
περίοδο προσαρμογής 
για τη μείωσή του», ση-
μειώνει χαρακτηριστικά. 
Μάλιστα, ακόμη και υπό 
ένα δυσμενές σενάριο, η 
Ελλάδα θα είναι σε θέση 
να μειώσει το δημόσιο 
χρέος περαιτέρω κατά 
περισσότερο από 30% 
και κάτω του 150% του 
ΑΕΠ, μακροπρόθεσμα», 
καταλήγουν οι αναλυτές 
της Allianz.

Αισιοδοξία
για το χρέος
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Μειώνονται –έστω και με αργούς 
ρυθμούς– οι εργαζόμενοι με με-
ρική απασχόληση στη χώρα μας, 
η οποία αποτελεί καθοριστικό 
παράγοντα φτώχειας των ελλη-
νικών νοικοκυριών. Τα στοιχεία 
του 2022 δείχνουν ότι μετά και 
την αναπάντεχη πανδημία του 
κορωνοϊού υπάρχει αύξηση των 
εργαζομένων που αμείβονται με 
πάνω από 500 ευρώ, ποσό που 
παραμένει βέβαια χαμηλό, ξε-
περνάει όμως το κατώφλι της 
φτώχειας. Οι δύο αυξήσεις του 
κατώτατου μισθού, άλλωστε, εί-
χαν ως αποτέλεσμα την αύξηση 
των μισθωτών που αμείβονται 
κοντά στα όρια των 713 ευρώ 
(κατώτατος του 2022) αλλά και 
παραπάνω.   

Βέβαια, οι μισθωτοί με με-
ρική απασχόληση παραμένουν 
εκτεθειμένοι στον κίνδυνο της 
φτώχειας, καθώς, όπως έδειξαν 
και τα στοιχεία της Ελληνικής 
Στατιστικής Αρχής, εργαζόμε-
νοι με μερική απασχόληση και 
εισόδημα έως 408 ευρώ τον μή-
να είναι αυτοί που έχουν περά-
σει το κατώφλι. Σύμφωνα με το 
πληροφοριακό σύστημα «Εργά-
νη», πρόκειται περίπου για ένα 
ποσοστό της τάξης του 18% επί 
του συνόλου των μισθωτών, γε-
γονός που προκαλεί πονοκέφαλο 
στους ειδικούς. 

Να σημειωθεί εδώ ότι η με-
ρική απασχόληση δεν αποτελεί 
επιλογή για τη συντριπτική πλει-
ονότητα των μισθωτών, ενώ δεν 
πρέπει να παραβλέπει κανείς και 
το γεγονός ότι, όπως δείχνουν και 
τα στοιχεία της Επιθεώρησης Ερ-
γασίας, υποκρύπτεται σε μεγάλο 
βαθμό και υποδηλωμένη - μερι-

κώς ανασφάλιστη απασχόληση.     
Οπως εξηγεί μιλώντας στην 

«Κ» ο δικηγόρος - εργατολόγος 
Γιάννης Καρούζος, για το 2022 
(εισοδήματα 2021) το λεγόμε-
νο «κατώφλι φτώχειας» για μο-
νοπρόσωπο νοικοκυριό τέθηκε 
από την ΕΛΣΤΑΤ στις 5.712 ευ-
ρώ έναντι 5.251 ευρώ το 2021. 
Σε περίπτωση μισθωτού που ει-
σπράττει 14 μισθούς, αυτό το 
ετήσιο εισόδημα μεταφράζεται 
σε μισθό 408 ευρώ τον μήνα, πο-
σό που «δείχνει» ευθέως μερική 
απασχόληση, για παράδειγμα 
5ήμερο 4ωρο, καθώς το 2021 ο 
βασικός μισθός ήταν ακόμη στα 
650 ευρώ. Το ίδιο ισχύει και για 

τις οικογένειες. Για παράδειγμα, 
το κατώφλι φτώχειας για νοικο-
κυριά με δύο ενηλίκους και δύο 
εξαρτώμενα παιδιά ηλικίας κά-
τω των 14 ετών τέθηκε από την 
ΕΛΣΤΑΤ στις 11.995 ευρώ για 
πέρυσι (έναντι 11.028 ευρώ για 
το 2021). Εφόσον εργάζονται και 
οι δύο γονείς, τότε θα πρέπει να 
δουλεύουν και οι δύο με μερική 
απασχόληση, καθώς μιλάμε για 
οικογενειακό εισόδημα 856 ευρώ 
τον μήνα, άρα κοντά στα 420 ευ-
ρώ ανά εργαζόμενο. Εναλλακτι-
κά μπορεί ο ένας γονέας να είναι 
εργαζόμενος με πλήρη απασχό-
ληση και ο δεύτερος άνεργος ή 

υποαπασχολούμενος με εντελώς 
ευκαιριακή απασχόληση και ει-
σόδημα έως 200 ευρώ τον μήνα.   

Σε κάθε περίπτωση, σημειώ-
νει ο κ. Καρούζος, είναι εμφανές 
από τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ πως 
η φτώχεια χτυπάει όχι μόνο τα 
νοικοκυριά των ανέργων αλλά 
και τα νοικοκυριά της μερικής 
απασχόλησης.  

Σε απόλυτους αριθμούς, η 
ΕΛΣΤΑΤ αναφέρει πως τα νοι-
κοκυριά που βρίσκονται σε κίν-
δυνο φτώχειας εκτιμώνται σε 
742.235 σε σύνολο 4.049.102 
νοικοκυριών και τα μέλη τους 
σε 1.945.199 στο σύνολο των 

10.399.329 ατόμων του εκτιμώ-
μενου πληθυσμού της χώρας.   

Συνεπώς μιλάμε κατ’ αρχήν 
για σχεδόν 2 εκατομμύρια άτο-
μα. Πόσοι από αυτούς είναι μι-
σθωτοί; Η απάντηση έρχεται από 
τα στοιχεία της «Εργάνης» που 
αναφέρονται στο 2022. Σύμφω-
να, λοιπόν, με την «Εργάνη», το 
πλήθος των μισθωτών που κερ-
δίζουν κάτω από 500 ευρώ τον 
μήνα είναι 336.400. Αν δούμε 
τα στοιχεία του 2021 (καθώς η 
τελευταία έρευνα της ΕΛΣΤΑΤ 
έχει ως περίοδο αναφοράς τα 
εισοδήματα του 2021), τότε ο 
πληθυσμός των μισθωτών που 

εισπράττει έως 500 ευρώ τον μή-
να αυξάνεται κάπως στα 395.115 
άτομα – σχεδόν 400.000 εργαζό-
μενοι, το 18,2% των μισθωτών 
της χώρας. Πρόκειται σύμφωνα 
με τον γνωστό εργατολόγο για 
την  «καρδιά» των ατόμων σε 
παραγωγική ηλικία που κινδυ-
νεύουν ή βρίσκονται ήδη στο 
φάσμα της φτώχειας (οι υπόλοι-
ποι πρέπει να είναι χαμηλοσυ-
νταξιούχοι ή παιδιά).      

Το συγκεκριμένο κομμάτι 
των μισθωτών που τους ακου-
μπάει η φτώχεια μειώθηκε το 
2022, ωστόσο συνεχίζει να εί-
ναι σχεδόν 350.000 άτομα, με 

την εμφάνιση της πανδημίας 
του κορωνοϊού να διαδραματίζει 
καθοριστικό ρόλο σε αυτή την 
αργή αποκλιμάκωση.         

 Τα ενθαρρυντικά στοιχεία 
Σύμφωνα πάντως με την τε-

λευταία ετήσια έκθεση του πλη-
ροφοριακού συστήματος «Ερ-
γάνη» που ενσωματώνει πιο 
«φρέσκα» στοιχεία από την έκ-
θεση της ΕΛΣΤΑΤ για τις συνθή-
κες διαβίωσης των νοικοκυριών, 
οι εργαζόμενοι μερικής απασχό-
λησης μειώνονται, ενώ αυξάνεται 
η συμμετοχή στην πλήρη απα-
σχόληση. Ειδικότερα, οι εργαζό-
μενοι που δούλευαν το 2022 έως 
35 ώρες την εβδομάδα μειώθη-
καν, έστω και οριακά.  

Αλλωστε, όπως υπογραμμί-
ζει και ο κ. Καρούζος, η έκθεση 
της ΕΛΣΤΑΤ δεν έχει μετρήσει 
τις δύο απανωτές αυξήσεις του 
κατώτατου το 2022 από τα 650 
στα 713 ευρώ, καθώς λαμβάνει 
υπόψη της τα εισοδήματα του 
2021. Η έκθεση της «Εργάνης», 
ωστόσο, δείχνει μια γεύση από 
την επόμενη έκθεση της ΕΛΣΤΑΤ 
για τη φτώχεια, που θα πρέπει να 
αναμένεται του χρόνου (εισοδή-
ματα 2022).  
• Οι εργαζόμενοι με εισόδημα 
έως 500 ευρώ μειώθηκαν κατά 
2,71%.  
• Σημαντική μείωση, όμως, πα-
ρατηρείται και στη «φέτα» 601-
700 ευρώ, καθώς ο βασικός μι-
σθός οδηγήθηκε από τα 650 στα 
713 ευρώ.  
• 216.774 μισθωτοί ανέβηκαν 
κλίμακα και πλέον βρίσκονται 
είτε στα 701-800 ευρώ (κατώτα-
τος 2022), είτε υψηλότερα, π.χ. 
801-900 ευρώ, όπου οι μισθωτοί 
αυξήθηκαν κατά 3,88%.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ  

Οι μισθωτοί 
που ακουμπάει
η φτώχεια μειώθηκαν 
το 2022, ωστόσο 
συνεχίζουν να είναι 
σχεδόν 350.000.  

Μειώνεται η μερική απασχόληση στη χώρα
Εξασθένηση του part time δείχνουν τα τελευταία στοιχεία της «Εργάνης» και αύξηση των θέσεων εργασίας με πλήρες ωράριο  
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Πρόσβαση σε φθηνότερα δάνεια 
έως και 75% σε σχέση με το μέ-
σο επιτόκιο που ισχύει σήμερα 
και το οποίο διαμορφώνεται 
μεταξύ 7%-9% έχουν από την 
Πέμπτη όλες οι μικρομεσαίες 
και μικρές επιχειρήσεις μέσα 
από τα τρία νέα προγράμματα 
(ταμεία) που εγκαινίασε η Ελ-
ληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα 
(ΕΑΤ - HDB) και ξεκίνησαν να 
διατίθενται από όλες τις εμπο-
ρικές τράπεζες.   

Η ελάφρυνση του κόστους 
δανεισμού για τις επιχειρή-
σεις μέσω των τριών νέων προ-
γραμμάτων προκύπτει από τη 
συγχρηματοδότηση του δανεί-
ου κατά 40% από δημόσιους 
πόρους, ενώ για το υπόλοιπο 
60% που θα χρηματοδοτεί η 
τράπεζα, το κόστος χρηματο-
δότησης θα μειώνεται κατά 
3% για τα πρώτα δύο έτη του 
δανείου με την εφαρμογή της 
μερικής επιδότησης του επι-
τοκίου. Σύμφωνα με τις εκτι-
μήσεις, μετά την επιδότηση 
το μέσο επιτόκιο μπορεί να 
φτάσει ακόμα και  στα επίπε-
δα του 1,75 - 2,25%.   

Εκτός από την επιδότηση, 
σημαντική είναι και η διευκό-
λυνση των επιχειρήσεων σε ό,τι 
αφορά τη διαδικασία υποβολής 
του αιτήματος, η οποία θα γί-
νεται ηλεκτρονικά σε ειδική 
πλατφόρμα που σχεδιάστηκε 
από την Ελληνική Αναπτυξια-
κή Τράπεζα.   

Με αυτοματοποιημένο τρό-
πο θα γίνεται επίσης και η 
πρώτη αξιολόγηση, που περι-
λαμβάνει τον έλεγχο των επι-
χειρήσεων έναντι των οφειλών 

που έχουν στο ∆ημόσιο (εφο-
ρία και ασφαλιστικά ταμεία), 
καθώς και στις τράπεζες μέσω 
του «Τειρεσία».   

H διαδικασία της έγκρισης 

προωθείται μέσα από το εργα-
λείο «Μάθε τον πελάτη σου» 
(KYC - Know Your Customer) 
που υλοποίησε η Ελληνική 
Αναπτυξιακή Τράπεζα, μέσω 
του οποίου οι επιχειρήσεις 
μπορούν να «συστήνονται» 
προς τις τράπεζες κάνοντας 
αίτηση για χρηματοδότηση.

Η πλατφόρμα εξασφαλίζει 
την επιλεξιμότητα των ενδι-
αφερόμενων επιχειρήσεων, 
ελέγχοντας τη φορολογική 
και ασφαλιστική συμμόρφω-
σή τους αλλά και την οικονο-
μική συμπεριφορά τους στον 
«Τειρεσία», η οποία θα γίνεται 
ηλεκτρονικά μέσω της πλατ-

φόρμας, τη στιγμή υποβολής 
της αίτησης. Εχοντας εξασφα-
λίσει την αρχική έγκριση του 
αιτήματός τους για τη δανει-
οδότησή τους βάσει των στοι-
χείων της οικονομικής συμπε-
ριφοράς τους, οι επιχειρήσεις 
θα επιλέγουν την τράπεζα ή τις 
τράπεζες στις οποίες θα απευ-
θύνουν το αίτημα χρηματοδό-
τησης προκειμένου να λαμβά-
νουν οικονομική προσφορά.   

Συνολικά οι πόροι των τριών 
προγραμμάτων ανέρχονται σε 
1,35 δισ. ευρώ, ενώ πρόσθετοι 
πόροι ύψους 35 εκατ. ευρώ θα 
καλύψουν την επιδότηση τό-
κων για τα παρεχόμενα δάνεια.  

Τα τρία νέα, άμεσα διαθέσιμα 
προγράμματα συγχρηματοδό-
τησης παρέχουν:
1) Δάνεια ρευστότητας επιχειρήσε-
ων (Liquidity Co-financing Loans) 
για την κάλυψη αναγκών ρευ-
στότητας (κεφάλαιο κίνησης) 
από 10.000 έως 1.500.000 ευ-
ρώ με διάρκεια από 2 έως 5 έτη 
και δυνατότητα περιόδου χάρι-
τος έως 12 μήνες. Η επιδότηση 
επιτοκίου στο συγκεκριμένο 
πρόγραμμα εφαρμόζεται απο-
κλειστικά για τις επιχειρήσεις 
που δεν έχουν λάβει ξανά χρη-
ματοδότηση ή ενίσχυση από 
πρόγραμμα της Ελληνικής Ανα-
πτυξιακής Τράπεζας.

Στόχος των δανείων είναι η 
διευκόλυνση της ομαλής λει-
τουργίας του συναλλακτικού 
κυκλώματος των επιχειρήσε-
ων καθώς και η αντιμετώπιση 
του αυξημένου ενεργειακού κό-
στους υπό τις παρούσες έκτα-
κτες συνθήκες της αγοράς (αύ-
ξηση ενεργειακών δαπανών, 
τιμές πρώτων υλών, πληθωρι-
στικές πιέσεις). Το κάθε δάνειο 
θα χορηγείται για το 40% του 
κεφαλαίου άτοκα, ενώ το υπό-
λοιπο 60% θα χορηγείται μέσω 
της τράπεζας, με δυνατότητα 
μερικής επιδότησης του επι-
τοκίου. Η επιδότηση αφορά τα 
2 πρώτα έτη του δανείου (από 
την 1η εκταμίευση) και θα μειώ-
νει το επιτόκιο του πιστωτικού 
ιδρύματος κατά 3% (ή αλλιώς 
κατά 300 μονάδες).

Ο αρχικός προϋπολογισμός 
του Ταμείου ανέρχεται στα 240 
εκατ. ευρώ. Συμπεριλαμβανομέ-
νης της συμμετοχής των τρα-
πεζών κατά 60% σε κάθε χο-
ρήγηση, θα κινητοποιηθούν 
πρόσθετα κεφάλαια 360 εκατ. 
ευρώ ανεβάζοντας το συνολικό 
χαρτοφυλάκιο δανείων για το 
Ταμείο ύψους έως τα 600 εκατ. 
ευρώ.
2) Πράσινα συγχρηματοδοτούμενα 
δάνεια (Green Co-financing Loans) 
για χρηματοδοτήσεις επενδυτι-
κού σκοπού σε ΜμΕ που υλο-
ποιούν επενδύσεις ενεργειακής 

αναβάθμισης, ανάπτυξης παρό-
χων green services, ανάπτυξης 
δικτύων φόρτισης αυτοκινήτων 
τεχνολογίας χαμηλών ρύπων 
(ηλεκτροκίνητων ή υδρογόνου) 
καθώς και επενδύσεις σε ανα-
νεώσιμες πηγές ενέργειας, με 
απώτερο στόχο τη μείωση των 

εκπομπών και την προστασία 
του περιβάλλοντος.

Τα δάνεια ξεκινούν από 
80.000 και φθάνουν έως 
8.000.000 ευρώ, με διάρκεια 
από 2 έως 10 έτη και δυνατό-
τητα περιόδου χάριτος έως 24 
μήνες. Στόχος του προγράμμα-
τος είναι η διευκόλυνση των 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων 
να υλοποιήσουν επενδυτικά 
έργα πράσινης μετάβασης με 
σκοπό τη μείωση των εκπο-
μπών αερίων, την προστασία 
του περιβάλλοντος και τη μεί-
ωση του κόστους κατανάλω-
σης ενέργειας. Το Ταμείο κατα-
βάλλει για κάθε δάνειο το 40% 
του κεφαλαίου άτοκα, ενώ το 

υπόλοιπο 60% χορηγείται μέ-
σω της τράπεζας. Επιπροσθέ-
τως, το Ταμείο επιδοτεί τμήμα 
του επιτοκίου, που εφαρμόζει 
η τράπεζα στα κεφάλαιά του 
(3%) για τα 2 πρώτα έτη του 
δανείου (από την 1η εκταμί-
ευση). Ο αρχικός διαθέσιμος 
προϋπολογισμός του Ταμείου 
ανέρχεται στα 200 εκατ. ευ-
ρώ. Συμπεριλαμβανομένης της 
συμμετοχής των τραπεζών κα-
τά 60% σε κάθε χορήγηση, θα 
κινητοποιηθούν πρόσθετα κε-
φάλαια 300 εκατ. ευρώ διαμορ-
φώνοντας το συνολικό χαρτο-
φυλάκιο δανείων έως και τα 
500 εκατ. ευρώ.
3) Δάνεια ψηφιακής αναβάθμι-
σης (Digitalization Co-financing 
Loans) επενδυτικού σκοπού για 
την ψηφιοποίηση και ψηφια-
κή αναβάθμιση των δραστηρι-
οτήτων της ΜμΕ επιχείρησης 
με στόχο την αύξηση της πα-
ραγωγικότητάς τους, τη μεγέ-
θυνσή τους και τη δημιουργία 
νέων θέσεων εργασίας υψηλής 
προστιθέμενης αξίας. Το ύψος 
των δανείων διαμορφώνεται 
από 25.000 έως 1.000.000 ευ-
ρώ και η διάρκεια των δανεί-
ων από 2 έως 10 έτη με δυνα-
τότητα περιόδου χάριτος έως 
24 μήνες.

Ο αρχικός προϋπολογισμός 
του Ταμείου ανέρχεται στα 100 
εκατ. ευρώ. Συμπεριλαμβανομέ-
νης της συμμετοχής των τρα-
πεζών κατά 60% σε κάθε χο-
ρήγηση, θα κινητοποιηθούν 
πρόσθετα κεφάλαια 150 εκατ. 
ευρώ διαμορφώνοντας συνο-
λικό χαρτοφυλάκιο δανείων 
ύψους έως τα 250 εκατ. ευρώ. 
Το πρόγραμμα προβλέπει την 
επιδότηση τόκων για 2 έτη με 
επιπλέον κεφάλαια ύψους 9 
εκατ. ευρώ.

Σε όλα τα δάνεια το ανώ-
τατο ύψος των εμπράγματων 
εξασφαλίσεων που μπορεί να 
ζητήσει η τράπεζα σε κάθε χρη-
ματοδότηση δεν επιτρέπεται να 
υπερβεί το 100% του κεφαλαίου 
του δανείου.

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ  

Η υποβολή
του αιτήματος θα 
γίνεται ηλεκτρονικά 
σε ειδική πλατφόρμα 
που σχεδιάστηκε 
από την Ελληνική 
Αναπτυξιακή Τράπεζα.      

Το ύψος των δανείων 
για την ψηφιακή 
αναβάθμιση των 
ΜμΕ διαμορφώνεται 
από 25.000 έως 
1.000.000 ευρώ.

Η ισορροπία μεταξύ εργασίας και 
ζωής παραμένει η κορυφαία προ-
τεραιότητα τόσο των νέων της 
Gen Z (περιλαμβάνει όσους και 
όσες γεννήθηκαν μεταξύ 1996 και 
2015) όσο και της προηγούμενης 
γενιάς που έχει μείνει γνωστή ως 
η γενιά των millennials (αναφέρε-
ται σε γεννηθέντες μεταξύ 1981 
και 1995). Πρόκειται για δύο γε-
νιές που λόγω και της πρόσφα-
της και αναπάντεχης υγειονο-
μικής κρίσης που προκάλεσε η 
πανδημία του κορωνοϊού, ανα-
θεωρούν τον ρόλο της εργασίας 
στη ζωή τους.

Ετσι, ζητούν ευέλικτες εργα-
σιακές συμφωνίες, συμπεριλαμ-
βανομένων των θέσεων μερικής 
απασχόλησης που γίνονται πιο 
ελκυστικές. Η έρευνα του 2023 
της Deloitte για τους Gen Z και 
τους Millennials διερευνά πώς 
τα ανατρεπτικά γεγονότα των 
τελευταίων τριών ετών διαμόρ-
φωσαν τις ζωές και τις απόψεις 
των ερωτηθέντων. Συγκεντρώνει 
στοιχεία από περισσότερους από 
22.000 Gen Z και millennials ερω-
τηθέντες σε 44 χώρες. Οι απαντή-
σεις τους αποκαλύπτουν ότι, ενώ 
αναγνωρίζουν κάποια θετική αλ-
λαγή, εξακολουθούν να είναι βα-
θιά ανήσυχοι για το μέλλον τους.

Οι Gen Z και οι millennials 
αναγνωρίζουν την πρόοδο στον 
χώρο εργασίας, αλλά αναζητούν 
μεγαλύτερη ευελιξία και ισορ-
ροπία μεταξύ εργασίας/ζωής. 
Περίπου το ένα τρίτο των ερ-
γαζομένων πλήρους ή μερικής 
απασχόλησης δηλώνουν πολύ 
ικανοποιημένοι με την ισορρο-
πία μεταξύ της εργασίας και της 
ζωής τους, σε σύγκριση με μόνο 
έναν στους πέντε το 2019.

Σημειώνεται επίσης ότι πολλοί 
ερωτηθέντες έχουν πλέον υβρι-
δικά μοντέλα εργασίας, ένα όφε-
λος το οποίο εκτιμούν βαθιά. Την 
ίδια στιγμή, οι ευέλικτες εργασι-
ακές συμφωνίες αποτελούν υψη-
λή προτεραιότητα. Θα ήθελαν 
δηλαδή να δουν τους εργοδότες 
τους να προσφέρουν καλύτερες 
ευκαιρίες εξέλιξης και σταδιο-
δρομίας για υπαλλήλους μερικής 
απασχόλησης, περισσότερες θέ-

σεις εργασίας μερικής απασχό-
λησης συνολικά και την επιλογή 
για πιο ευέλικτο ωράριο για τους 
εργαζόμενους πλήρους απασχό-
λησης (π.χ. τετραήμερη εργασία 
την εβδομάδα).

Το κόστος ζωής παραμένει μία 
από τις κύριες ανησυχίες και η οι-
κονομική αβεβαιότητα εμποδίζει 
την ικανότητα των ερωτηθέντων 
να σχεδιάσουν το μέλλον τους. 
Περίπου έξι στους δέκα Gen Z 
και τα δύο τρίτα των millennials 
πιστεύουν ότι η οικονομία θα επι-
δεινωθεί ή θα παραμείνει στάσι-
μη στη χώρα τους τον επόμενο 
χρόνο.

Μεταξύ αυτών, πολλοί εκτι-
μούν ότι θα γίνει πιο δύσκολο ή 

αδύνατο να αγοράσουν ένα σπί-
τι ή να δημιουργήσουν οικογέ-
νεια. Περισσότεροι από τους μι-
σούς Gen Z (51%) και millennials 
(52%) σημειώνουν ότι ζουν από 
μισθό σε μισθό (αύξηση πέντε 
ποσοστιαίων μονάδων σε σχέση 
με το 2022).

Παρά τις επιθυμίες τους για 
καλύτερη ισορροπία εργασίας/
ζωής και μείωση των ωρών ερ-
γασίας, πολλοί Gen Z (46%) και 
millennials (37%) αναγκάζονται 
να βρουν και δεύτερη δουλειά 
πλήρους ή μερικής απασχόλησης 
προκειμένου να τα βγάλουν πέρα.

Οι πιο δημοφιλείς επιλογές 
δεύτερης δουλειάς είναι η πώ-
ληση προϊόντων ή υπηρεσιών στο 
∆ιαδίκτυο, η περιστασιακή εργα-
σία (gig work), όπως το delivery 
φαγητού ή εφαρμογές που προ-
σφέρουν υπηρεσίες μεταφοράς, η 
επιδίωξη καλλιτεχνικών φιλοδο-
ξιών και το influencing στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης. 

 ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Τι ζητούν η γενιά Ζ
και οι millennials
από την εργασία τους

Φθηνά δάνεια 1,35 δισ. σε μικρές
και μικρομεσαίες επιχειρήσεις   

Ποιες δράσεις χρηματοδοτούνται

Χαμηλότερο επιτόκιο έως και 75% προσφέρουν τα τρία προγράμματα της ΕΑΤ  

Ευέλικτες εργασιακές 
σχέσεις και μερική 
απασχόληση, υψηλά 
στις προτεραιότητές 
τους, σύμφωνα
με έρευνα της Deloitte.

H διαδικασία της έγκρισης των αιτήσεων για χρηματοδότηση προωθείται μέσα από το εργαλείο «Μάθε τον πε-
λάτη σου» (KYC – Know Your Customer) που υλοποίησε η Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα (ΕΑΤ), μέσω του οποίου 
οι επιχειρήσεις μπορούν να «συστήνονται» προς τις τράπεζες, κάνοντας αίτηση για χρηματοδότηση.

Το πρόγραμμα «Πράσινα συγχρηματοδοτούμενα δάνεια» στηρίζει επεν-
δύσεις ενεργειακής αναβάθμισης, ανάπτυξης παρόχων green services, 
ανάπτυξης δικτύων φόρτισης αυτοκινήτων τεχνολογίας χαμηλών ρύπων, 
καθώς και επενδύσεις σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.
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Αυξημένη κατά 13,3% υπήρξε τον 
Απρίλιο του 2023, έναντι του 
ίδιου μήνα του 2019, η επιβατι-
κή κίνηση στα 14 περιφερειακά 
αεροδρόμια που διαχειρίζεται 
η Fraport Greece. Ειδικότερα, 
ο αριθμός των διακινηθέντων 
επιβατών στα 14 μεγαλύτερα 
αεροδρόμια της Περιφέρειας 
ανήλθε σε 1,6 εκατ., με τη με-
γαλύτερη ποσοστιαία μεταβολή 
(44,2%) να εμφανίζει το αερο-
δρόμιο του Ακτίου. Στο αεροδρό-
μιο της Σκιάθου ο αριθμός των 
επιβατών αυξήθηκε κατά 43,1%, 
σε 3,9 χιλ. άτομα, ενώ στη Ρό-
δο η επιβατική κίνηση ενισχύ-
θηκε κατά 38,6%, σε 317,8 χιλ. 
ταξιδιώτες. Υψηλή διψήφια αύ-
ξηση επισκεπτών, τον Απρίλιο 
του 2023, συγκριτικά με τον ίδιο 
μήνα του 2019, κατέγραψαν οι 
αερολιμένες Ζακύνθου (30,2%), 
Κέρκυρας (15,2%) και Χανίων 
(13,6%). Στον αντίποδα, η κί-
νηση υποχώρησε τον Απρίλιο, 
έναντι του ίδιου μήνα του 2019, 
οπότε δεν υπήρχε επίπτωση λό-
γω πανδημικής κρίσης, στην Κε-
φαλονιά (-21,2%), αλλά και στη 
Μύκονο όπου ο αριθμός των επι-
σκεπτών που μετέβησαν με αε-
ροπλάνο στο νησί των Ανέμων 
μειώθηκε κατά 16,3%, σε 50,5 
χιλ. Στο αεροδρόμιο «Μακεδο-
νία», η επιβατική κίνηση αυξή-
θηκε κατά 9,4%, σε 572,8 χιλ. 
άτομα. Συνολικά, η επιβατική 
κίνηση ενισχύθηκε κατά 16,1% 
τον Απρίλιο του 2023 σε σχέση 
με πέρυσι.

Με χρονική βάση το πρώτο 
τετράμηνο του 2023, ετησίως, 
ο αριθμός των επιβατών στα 14 
περιφερειακά αεροδρόμια αυξή-
θηκε κατά 29,3%, σε 3,5 εκατομ-
μύρια. Το αεροδρόμιο της Θεσ-
σαλονίκης κρατάει τα σκήπτρα 
της ανόδου (39%), με 1,7 εκατ. 
επισκέπτες, με τη Ρόδο (34,6%) 
και τη Σκιάθο (33,9%) να εμφα-
νίζουν την υψηλότερη ποσοστι-
αία άνοδο. 

Στο αεροδρόμιο της Μυκόνου 
η επιβατική κίνηση υποχώρησε 
και κατά το πρώτο τετράμηνο, 
έναντι του αντίστοιχου διαστή-
ματος του 2022, κατά 1,2%, σε 
78,6 χιλ. άτομα, ενώ κατά το ίδιο 
χρονικό διάστημα στο Ακτιο ο 
αριθμός των επιβατών συρρι-
κνώθηκε κατά 40,5%, σε περί-
που 13 χιλ.

Τι δείχνει η σύγκριση των 
τεσσάρων πρώτων μηνών του 
2023, έναντι του ίδιου διαστήμα-
τος του 2019; Οτι οι επισκέπτες 
των 14 περιφερειακών αεροδρο-
μίων αυξήθηκαν κατά 4,7%, σε 
3,5 εκατ., με πρωταγωνιστή της 
ανόδου (41,3%) τον αερολιμένα 
της Σκιάθου. 

Στη Θεσσαλονίκη, η επιβατι-
κή κίνηση το πρώτο τετράμηνο 
του έτους, έναντι του αντίστοι-
χου διαστήματος του 2019, πα-
ρέμεινε σταθερή, σε 1,7 εκατ. 
άτομα, ενώ, κατά την εν λόγω 
χρονική περίοδο, στη Μύκονο 
η κίνηση είναι μικρότερη κα-
τά 7,5%.

ΔΗΜ. ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΣ

Αυξήθηκε η κίνηση
στα περιφερειακά
αεροδρόμια τον Απρίλιο
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Η Τράπεζα της Τουρκίας αναπτύσ-
σει το πλήρες οπλοστάσιο των 
αντισυμβατικών μέτρων που δι-
αθέτει για να στηρίξει την τουρ-
κική λίρα μέχρι τον δεύτερο γύρο 
των προεδρικών εκλογών από τον 
οποίο μας χωρίζουν λίγες ημέ-
ρες. Από την περασμένη Κυριακή 
και την έκπληξη της πρωτιάς του 
Ταγίπ Ερντογάν, και προφανώς 
καθ’ υπαγόρευσιν του ιδίου του 
Τούρκου προέδρου, η κεντρική 
τράπεζα βομβαρδίζει τις τράπε-
ζες της Τουρκίας με έναν καται-
γισμό καινούργιων κανονισμών 
και ρυθμίσεων. Ολες στοχεύουν 
αποκλειστικά στο να αποθαρρύ-
νουν τη ζήτηση για δολάρια και 
να αποτρέψουν την περαιτέρω 
υποχώρηση του τουρκικού νομί-
σματος. Σύμφωνα με πηγές που 
προτίμησαν την ανωνυμία, στην 
ατζέντα του Τούρκου προέδρου 
είναι και άλλα μέτρα με τα οποία 
θα επιχειρήσει να «καλοπιάσει» 
τον κόσμο για να τον πείσει να 
μη στρέφεται στο δολάριο και να 
διατηρεί τις καταθέσεις του στο 
τουρκικό νόμισμα.

Την Τετάρτη, η Τράπεζα της 
Τουρκίας μείωσε το ημερήσιο 
όριο αγορών συναλλάγματος που 
επιτρέπει στις εγχώριες τράπεζες 
να αντλήσουν από τη διατραπε-
ζική αγορά. Σύμφωνα με πηγές 
που μίλησαν στο Bloomberg σε 

καθεστώς ανωνυμίας, η κεντρι-
κή τράπεζα κάλεσε τις τράπεζες 
να μετατρέψουν τους λογαρια-
σμούς τουρκικών επιχειρήσεων 
από οποιοδήποτε σκληρό νόμι-
σμα σε τουρκικές λίρες εκτός 
από όσες πρέπει να καταβάλουν 
άμεσα πληρωμές. Αλλος κανο-
νισμός επιβάλλει στις τράπεζες 
έναν πρόσθετο στόχο για το μέ-
ρος των κεφαλαίων των πελατών 
τους που πρέπει να μετατρέψουν 
από οποιοδήποτε σκληρό νόμι-
σμα σε λίρες. Σε περίπτωση, άλ-
λωστε, που δεν συμμορφωθούν 
με τους νέους κανονισμούς, η 
εναλλακτική που προσφέρει η 
κεντρική τράπεζα στις τράπεζες 
της χώρας είναι να αγοράσουν τα 
ομόλογα του τουρκικού δημοσί-
ου που έχουν χαμηλή απόδοση. 
Επιπλέον, ένα ακόμη μέτρο που 
επιβλήθηκε μέσα στην εβδομά-
δα είναι το όριο στη χρήση πι-
στωτικών καρτών για την ανάλη-
ψη  μετρητών όπως και οι αγορές 
χρυσού πελατών των τραπεζών. 
Εφεξής η κεντρική τράπεζα θα 
επιβάλει πρόστιμο στις τράπε-
ζες όταν οι πελάτες τους κάνουν 
χρήση των πιστωτικών καρτών 
για αναλήψεις άνω αυτού του ορί-
ου ή αγοράζουν χρυσό πάνω από 
ένα επίπεδο.

Οπως επισημαίνει ο Καγκντάς 
Ντογκάν, υπεύθυνος ερευνών 

στην Tera Yatirim της Κωνστα-
ντινούπολης, αυτός ο καταιγισμός 
από νέους κανόνες που επιβάλλει 
η κεντρική τράπεζα θα οδηγήσει 
σε αύξηση των καταθέσεων στο 
τουρκικό νόμισμα. Παράλληλα, θα 
οδηγήσει σε υποχώρηση τις απο-
δόσεις των ομολόγων του τουρ-
κικού δημοσίου. Τις τελευταίες 
ημέρες σημείωσαν άνοδο άνω 
του 10% οι αποδόσεις τουρκικών 
ομολόγων σε δολάρια και είναι η 

πρώτη φορά που επανέρχονται σε 
διψήφια ποσοστά από τον Οκτώ-
βριο. Σε ό,τι αφορά την τουρκική 
λίρα, έχει ήδη υποτιμηθεί κατά 
περαιτέρω 1% έναντι του δολα-
ρίου από την περασμένη Κυρια-
κή και τον πρώτο γύρο των προ-
εδρικών εκλογών. Το κόστος της 
ασφάλισης έναντι στάσης πληρω-
μών του τουρκικού χρέους για τα 
επόμενα πέντε έτη έχει εκτοξευ-
θεί από την Τετάρτη σχεδόν στις 
690 μονάδες βάσης, καταγράφο-
ντας το υψηλότερο επίπεδό του 
από τον Νοέμβριο αλλά και μια 
αύξηση κατά 172 μονάδες βάσης 
από την περασμένη Παρασκευή.

Επενδυτές και αναλυτές υπο-
γραμμίζουν πως η επανεκλογή 
του έως τώρα απερχόμενου προέ-
δρου συνεπάγεται αυτομάτως την 
παράταση αυτών των ανορθόδο-
ξων πολιτικών που ευθύνονται 
σε μεγάλο βαθμό για τη ραγδαία 
υποτίμηση του νομίσματος τα 
τελευταία πέντε χρόνια. Από το 

2018 και μετά, η αξία της τουρ-
κικής λίρας έναντι του δολαρίου 
έχει υποτιμηθεί κατά περισσό-
τερο από 80%. Η ραγδαία αυτή 
πτώση συνόδευσε μια θεμελιώδη 
πολιτειακή αλλαγή στην Τουρκία, 
τις σαρωτικές εξουσίες που δίνει 
στον πρόεδρο της χώρας το νέο 
σύστημα. Στο ίδιο χρονικό διά-
στημα, άλλωστε, έχουν εξανεμι-
στεί τα συναλλαγματικά διαθέσι-
μα της χώρας, καθώς η κεντρική 
τράπεζα δαπανά δισεκατομμύρια 
σε αγορές τουρκικών λιρών προ-
κειμένου να στηρίζει την ισοτι-
μία της λίρας και παράλληλα να 
διατηρεί σε χαμηλά επίπεδα το 
κόστος του δανεισμού παρά τον 
υψηλό πληθωρισμό.

Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις 
της Goldman Sachs, τα συναλ-
λαγματικά διαθέσιμα της κεντρι-
κής τράπεζας βρίσκονται σε αρ-
νητικό έδαφος και συγκεκριμένα 
πλησιάζουν στο -73 δισ. δολ. αν 
ληφθούν υπ’ όψιν οι ανταλλαγές 

νομισμάτων με τράπεζες της χώ-
ρας και με άλλες κεντρικές τρά-
πεζες. Οπως τονίζει η Goldman 
Sachs, το επίπεδο αυτό είναι «κά-
τω από οποιοδήποτε προηγούμε-
νο σε άλλες περιόδους αστάθειας 
του νομίσματος». Οι διαπραγμα-
τευτές συναλλάγματος, πάντως, 
εξακολουθούν να στοιχηματί-
ζουν στην πτώση της τουρκι-
κής λίρας περισσότερο από όσο 
στοιχηματίζουν για οποιοδήπο-
τε άλλο νόμισμα. Παράλληλα, 
αναλυτές της Morgan Stanley 
προβλέπουν πως οι πιέσεις στη 
λίρα θα ενταθούν το δ΄ τρίμηνο 
του έτους. Οπως τονίζουν, «θα 
διευρύνονται οι ανισορροπίες» 
της Τουρκίας ακόμη και αν ανα-
κόψουν αρχικά την πτώση του 
τουρκικού νομίσματος οι εισρο-
ές από συμμαχικές χώρες όπως η 
Ρωσία και οι χώρες του Κόλπου 
και τα μέτρα που θα λαμβάνουν 
οι τουρκικές αρχές.

BLOOMBERG

Ζητείται από τις τρά-
πεζες να μετατρέψουν 
λογαριασμούς
από σκληρό νόμισμα 
σε λίρες, ενώ μπαίνει 
όριο στη χρήση
πιστωτικών καρτών 
και στην αγορά χρυσού.

Μπαράζ νέων
μέτρων Ερντογάν
για στήριξη
της λίρας
Με το βλέμμα στον δεύτερο γύρο

των προεδρικών εκλογών

Η τουρκική λίρα έχει ήδη υποτιμηθεί κατά περαιτέρω 1% έναντι του δολαρίου από την περασμένη Κυριακή και τον πρώτο γύρο των προεδρικών εκλογών. Το 
κόστος της ασφάλισης έναντι στάσης πληρωμών του τουρκικού χρέους για τα επόμενα πέντε έτη έχει εκτοξευθεί από την Τετάρτη, σχεδόν στις 690 μονάδες 
βάσης, καταγράφοντας το υψηλότερο επίπεδό του από τον Νοέμβριο.

Σε ιδιαίτερα χαμηλό επίπεδο κυ-
μάνθηκαν οι εκπομπές διοξει-
δίου άνθρακα στην Ευρώπη 
στις αρχές του έτους από τους 
σταθμούς ηλεκτροπαραγωγής 
και τη βιομηχανία, χαμηλότερο 
και από την περίοδο της κορύ-
φωσης της πανδημίας, καθώς 
οι υψηλές τιμές ενέργειας και η 
ισχυρή παραγωγή ανανεώσιμων 
πηγών μειώνουν τη ζήτηση για 
ορυκτά καύσιμα.

Οι εκπομπές από σταθμούς 
ηλεκτροπαραγωγής και βιομη-
χανικές δραστηριότητες που 
καλύπτονται από το σύστημα 
ανώτατου ορίου της Ευρωπαϊ-
κής Ενωσης, μειώθηκαν κατά 
13% τους πρώτους τέσσερις 
μήνες του έτους, σύμφωνα με 
στοιχεία της εταιρείας γεωανα-
λυτικής Kayrros SAS. Μάλιστα, η 
ποσότητα των περίπου 400 εκατ. 
τόνων CO2 που παρήχθησαν την 
εν λόγω περίοδο ήταν ελαφρώς 
μικρότερη και από την ποσότητα 

που είχε παραχθεί στις αρχές του 
2020, όταν είχαν τεθεί σε ισχύ 
οι περιορισμοί της πανδημίας.

Ενα μέρος της μείωσης των 
εκπομπών μπορεί να αποδοθεί 
στην αυξημένη παραγωγή ενέρ-
γειας από ανανεώσιμες πηγές, 
αλλά ένας άλλος κύριος λόγος 
είναι η κατακόρυφη μείωση της 
ζήτησης από τις βιομηχανίες 
που δεν μπορούν να ανταπο-
κριθούν στο αυξημένο κόστος 
της ενέργειας.

Παρότι οι τιμές του φυσικού 
αερίου είναι σαφώς μειωμένες 
από τα περυσινά υψηλά, η μεί-
ωση των εκπομπών σε επίπε-
δα χαμηλότερα από την περίο-

δο που η ευρωπαϊκή οικονομία 
είχε κλείσει λόγω του κορωνοϊού 
είναι ένα σημάδι ότι οι συνέπει-
ες της ενεργειακής κρίσης δεν 
έχουν ακόμα περάσει.

«Η βιομηχανία κατεβάζει 
ρυθμούς ή κλείνει», δήλωσε ο 
Andreas Gandolfo, αναλυτής στο 
BloombergNEF. «Η βιομηχανία 
ευθύνεται για το μεγαλύτερο μέ-
ρος των εκπομπών και η βιομη-
χανία μετατοπίζεται εκτός Ευ-
ρώπης λόγω των υψηλών τιμών 
της ενέργειας».

Ενώ οι μέσες τιμές του φυσι-
κού αερίου στην Ευρώπη είναι 
περίπου στο ένα τρίτο από ό,τι 
πριν από ένα χρόνο, όταν η ει-
σβολή της Ρωσίας στην Ουκρα-
νία εκτόξευσε τις τιμές στα ύψη, 
εξακολουθούν να είναι περίπου 
διπλάσιες από το επίπεδο από 
το 2019. Αυτό αποδείχθηκε δυ-
σβάσταχτο για τομείς της ευρω-
παϊκής βιομηχανίας. Οι βιομηχα-
νίες χημικών ανέφεραν πτώση 
15% στην παραγωγή του πρώ-
του τριμήνου σε σύγκριση με το 
προηγούμενο έτος, σύμφωνα με 
στοιχεία του εμπορικού οργανι-
σμού VCI.

Παράλληλα, η αγορά των ΑΠΕ 
έχει κορυφωθεί φέτος, κυρίως 
λόγω της ισχυρής παραγωγής 
ηλεκτρικής ενέργειας από ανε-
μογεννήτριες. Σε σύνολο, η πα-
ραγωγή ενέργειας από αιολικά 
πάρκα, φωτοβολταϊκά και υδρο-
ηλεκτρικές πηγές αντιπροσώ-
πευαν μεγαλύτερο μερίδιο του 
ενεργειακού μείγματος της Ε.Ε. 
τους πρώτους τέσσερις μήνες 
του 2023 από την παραγωγή 
ενέργειας όλων των σταθμών 
που καίνε ορυκτά καύσιμα.

Μάλιστα, ορισμένες χώρες 
σημείωσαν ρεκόρ παραγωγής 
ηλιακής ενέργειας, παρόλο που 
η τεχνολογία αποδίδει καλύτε-
ρα το καλοκαίρι, όταν ο ήλιος 
είναι ισχυρότερος και οι μέρες 
είναι μεγαλύτερες. Η Πορτογα-
λία, επί παραδείγματι, παρήγαγε 
περισσότερο από το ήμισυ της 
ηλεκτρικής της ενέργειας από 
ηλιακούς συλλέκτες για πρώτη 
φορά τον Απρίλιο.

Το χρέος σε ολόκληρο τον πλανή-
τη αυξήθηκε στο πρώτο τρίμη-
νο στα 305 τρισ. δολάρια, ενώ το 
υψηλότερο κόστος εξυπηρέτησης 
του χρέους δημιουργεί ανησυχίες 
για τη μόχλευση του χρηματοοι-
κονομικού συστήματος, σύμφωνα 
με στοιχεία του Ινστιτούτου ∆ιε-
θνών Χρηματοοικονομικών (IIF). 

To παγκόσμιο χρέος αυξήθη-
κε κατά 8,3 τρισ. δολάρια τους 
πρώτους τρεις μήνες του έτους 
συγκριτικά με την αντίστοιχη πε-
ρυσινή περίοδο, φθάνοντας συ-
γκεκριμένα τα 304,9 τρισ. δολά-
ρια, στο υψηλότερο επίπεδο από 
το πρώτο τρίμηνο του 2022 και το 
δεύτερο υψηλότερο επίπεδο όλων 
των εποχών σε τριμηνιαία βάση.

 «Το παγκόσμιο χρέος είναι σή-
μερα 45 τρισ. δολάρια υψηλότερο 
από τα προ πανδημίας επίπεδα 
και αναμένεται ότι θα συνεχίσει 
να αυξάνεται με ταχύ ρυθμό», 
αναφέρει το IIF στην τριμηνιαία 

έκθεσή του. Αφού κορυφώθηκε 
κοντά στο 360% το 2021, η ανα-
λογία χρέους προς ΑΕΠ σταθερο-
ποιήθηκε κοντά στο 335%, πάνω 
από τα προ πανδημίας επίπεδα.

Η γήρανση του πληθυσμού 
και το αυξανόμενο κόστος υγει-
ονομικής περίθαλψης συνεχίζουν 
να ασκούν πιέσεις στις κρατικές 
δαπάνες. Την ίδια στιγμή, οι γεω-
πολιτικές πιέσεις αναμένεται να 
ωθήσουν σε άνοδο τις αμυντικές 
δαπάνες σε μεσοπρόθεσμο ορίζο-
ντα, αναφέρει το IIF. H έκθεση 

εστιάζει και στον αντίκτυπο από 
την ταχύτατη άνοδο των επιτοκί-
ων στους ισολογισμούς των τρα-
πεζών. «Παρότι οι καταρρεύσεις 
των τραπεζών που είχαμε πρό-
σφατα στις ΗΠΑ δεν αποτελούν 
συστημικό πρόβλημα, ο φόβος 
εξάπλωσης της κρίσης οδήγησε 
σε ευρείας κλίμακας εκροές κα-
ταθέσεων από τις αμερικανικές 
περιφερειακές τράπεζες», αναφέ-
ρεται στην έκθεση. Το IIF εκφρά-
ζει ανησυχίες ότι οι πιο αυστηροί 
όροι δανεισμού μεταξύ των μικρό-
τερων τραπεζών θα μπορούσαν να 
πλήξουν ορισμένες επιχειρήσεις 
και νοικοκυριά. «Λαμβάνοντας 
υπόψη τον ρόλο των περιφερεια-
κών τραπεζών στις πιστώσεις, οι 
ανησυχίες για τη ρευστότητά τους 
θα μπορούσαν να οδηγήσουν σε 
απότομη συρρίκνωση των χορη-
γήσεων δανείων σε ορισμένους 
κλάδους της οικονομίας».

Το IIF υπογραμμίζει και την αύ-

ξηση των δραστηριοτήτων στον 
χώρο του σκιώδους τραπεζικού 
συστήματος, το οποίο εκπροσω-
πεί σήμερα περισσότερο από το 
14% των χρηματοοικονομικών 
αγορών, με το μεγαλύτερο μέ-
ρος της αύξησης να προέρχεται 
από την απότομη εξάπλωση των 
επενδυτικών funds στις ΗΠΑ. Η 
έκθεση δίδει ιδιαίτερη έμφαση 
και στις αναδυόμενες αγορές, οι 
οποίες είδαν το χρέος τους να 
αυξάνεται σημαντικά σε όρους 
δολαρίου στο πρώτο τρίμηνο, ξε-
περνώντας για πρώτη φορά το 
ορόσημο των 100 τρισ. δολαρί-
ων. Κίνα, Μεξικό, Βραζιλία, Ιν-
δία και Τουρκία παρουσίασαν τις 
μεγαλύτερες αυξήσεις. Ωστόσο, 
ορισμένες από τις μεγαλύτερες 
αναδυόμενες ευνοήθηκαν από 
τη σχετική εξασθένηση του δο-
λαρίου, που προσέλκυσε επεν-
δυτές στο χρέος τους σε τοπικό 
νόμισμα.

Εκτοξεύθηκε η παραγωγή ενέργειας από ΑΠΕ στην Ε.Ε. το πρώτο τετράμηνο

Στα 305 τρισ. δολάρια ανήλθε το παγκόσμιο χρέος 

Αυξήθηκε κατά 8,3 τρισ. 
δολάρια τους πρώτους 
τρεις μήνες του έτους 
συγκριτικά με την αντί-
στοιχη περυσινή 
περίοδο.

Η μείωση εκπομπών διοξειδίου του άνθρακα στην Ευρώπη αποδίδεται στην 
αυξημένη παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές, αλλά και στην κατα-
κόρυφη μείωση της ζήτησης από τις βιομηχανίες που δεν μπορούν να αντα-
ποκριθούν στο αυξημένο κόστος της ενέργειας.

«Παρότι οι καταρρεύσεις των τραπεζών που είχαμε πρόσφατα στις ΗΠΑ δεν 
αποτελούν συστημικό πρόβλημα, ο φόβος εξάπλωσης της κρίσης οδήγησε σε 
ευρείας κλίμακας εκροές καταθέσεων από τις αμερικανικές περιφερειακές 
τράπεζες», αναφέρεται σε έκθεσή του το IIF και εκφράζονται ανησυχίες ότι 
οι πιο αυστηροί όροι δανεισμού μεταξύ των μικρότερων τραπεζών θα μπο-
ρούσαν να πλήξουν ορισμένες επιχειρήσεις και νοικοκυριά.

EP
A

Ξεπέρασε την παρα-
γωγή όλων των σταθ-
μών που καίνε 
ορυκτά καύσιμα – 
Κάτω και από τα επίπε-
δα του lockdown 
οι εκπομπές ρύπων.
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Φαίνεται παράδοξο και προκα-
λεί απορία το γεγονός ότι το 
δολάριο έχει ενισχυθεί κατά 
2% από τον περασμένο μήνα, 
καθώς οι επενδυτές προέβλε-
παν τελευταία πως πρόκειται 
να υποχωρήσει. Ο δείκτης του 
δολαρίου, που υπολογίζει την 
αξία του αμερικανικού νομί-
σματος έναντι έξι άλλων με-
γάλων νομισμάτων, έχει ση-
μειώσει άνοδο 2% από τα μέσα 
Απριλίου, φθάνοντας στις 103 
μονάδες. Παραμένει, βέβαια, 
περίπου 10% κάτω από το υψη-
λότερο επίπεδο των τελευταί-
ων 20 ετών που σημείωσε τον 
Σεπτέμβριο, όταν είχε φθάσει 
στις 114,78 μονάδες.

Σύμφωνα με τη συλλογιστι-
κή των επενδυτών, το δολάριο 
θα κινούνταν πτωτικά, δεδομέ-
νου ότι οι πληθωριστικές πιέ-
σεις αποκλιμακώνονται στις 
ΗΠΑ και επικρατεί η εκτίμη-
ση πως η Federal Reserve εν-
δέχεται να διακόψει τις αυξή-
σεις των επιτοκίων μέσα στον 
Ιούνιο.  Οι αναλυτές, όμως, επι-
σημαίνουν πως ένα μείγμα από 
ετερόκλητους παράγοντες δί-
νει ώθηση στο νόμισμα των 
ΗΠΑ, με πρώτη και κυριότερη 
την ανησυχία που εμπνέουν 
μια σειρά αρνητικές εξελίξεις: 
οι παρατεταμένες διαπραγμα-
τεύσεις για την αύξηση του 
ορίου δανεισμού της υπερδύ-
ναμης, η τραπεζική κρίση, αλ-
λά και η εικόνα της παγκόσμιας 
οικονομίας με τη συνεχή υπο-
ψία της επικείμενης ύφεσης. 
Στο μεταξύ, υπάρχουν ενδεί-
ξεις πως η Fed ενδέχεται να 
συνεχίσει τις αυξήσεις των επι-
τοκίων και ότι θα επηρεάσουν 
τους επενδυτές ορισμένοι πα-
ράγοντες σαφώς πιο τεχνικής 
φύσης.

Η εξήγηση που δίνουν οι 
στρατηγικοί αναλυτές συναλ-
λάγματος για την άνοδο του 
δολαρίου είναι πως το ενισχύ-
ει η διαμάχη για την αύξηση 
του ορίου δανεισμού. Στην 
πραγματικότητα, ∆ημοκρατι-
κοί και Ρεπουμπλικανοί πλη-
σιάζουν σε συμφωνία για την 
αύξηση του ορίου δανεισμού 
από τα 31,4 τρισ. δολ. Παρα-
μένει, όμως, προς το παρόν ο 
κίνδυνος  μιας καταστροφικής 
στάσης πληρωμών των ΗΠΑ, 
σε μια στιγμή που παραπαίουν 
πολλές τράπεζες. Οταν όμως 
οι αγορές είναι αντιμέτωπες 
με τέτοιου είδους κινδύνους, 
συνήθως στρέφονται στις λι-
γότερο επισφαλείς τοποθετή-
σεις, όπως είναι τα ομόλογα, 
ο χρυσός και το δολάριο. Μι-
λώντας στο Reuters, η Εσθήρ 
Ράιχελτ, αναλύτρια συναλλάγ-
ματος στην Commerzbank, 

τονίζει πως «η πρόσφατη ενί-
σχυση του δολαρίου οφείλεται 
κυρίως στη μεγάλη ζήτηση για 
ασφαλή καταφύγια μπροστά 
στο άγνωστο ή μάλλον στους 
πολλούς άγνωστους παράγο-
ντες».

Ορισμένοι από τους πολλούς 
άγνωστους παράγοντες είναι το 
πόσο ευάλωτες είναι οι περιφε-
ρειακές τράπεζες των ΗΠΑ και 
τι μπορεί να συμβεί σε περί-
πτωση κλιμάκωσης της διένε-
ξης περί της αύξησης του ορίου 
δανεισμού των ΗΠΑ. Ενας άλ-
λος άγνωστος παράγοντας είναι 
τα ανησυχητικά στοιχεία για 
την ανάπτυξη της παγκόσμιας 
οικονομίας που εξωθούν τους 
επενδυτές σε αγορές ασφαλών 
καταφυγίων. Η εικόνα της Κί-
νας, όπως προκύπτει από τα τε-
λευταία στοιχεία που δόθηκαν 
στη δημοσιότητα μέσα στην 
εβδομάδα, φέρουν την οικο-
νομία της να επιβραδύνεται 
τον Απρίλιο. ∆εν συμμερίζο-

νται, πάντως, όλοι αυτή την 
οπτική. Ο Αλβιν Ταν, επικεφα-
λής του τομέα στρατηγικής συ-
ναλλάγματος στην RBC Capital 
Markets, αμφισβητεί το επιχεί-
ρημα περί ζήτησης για ασφαλή 
καταφύγια. Επισημαίνει, αντι-
θέτως, πως όταν επικρατεί ανη-
συχία μεταξύ επενδυτών, οι με-
τοχές πέφτουν.  Και ο δείκτης 
S&P 500 παραμένει στάσιμος 
από τα μέσα Απριλίου, αλλά 
από την αρχή του έτους έχει 
σημειώσει άνοδο άνω του 8%. 
Σύμφωνα με τον Ταν, παίζει 
ρόλο η ανησυχία των επενδυ-
τών πως η Fed δεν έχει ακό-
μη κατορθώσει να ανακόψει 
τον πληθωρισμό. Ερευνα του 
Πανεπιστημίου του Μίσιγκαν 
που δόθηκε στη δημοσιότητα 
την περασμένη εβδομάδα κα-
ταδεικνύει πως οι προσδοκίες 
των καταναλωτών για άνοδο 
του πληθωρισμού βρίσκονται 
στο υψηλότερο επίπεδο των τε-
λευταίων πέντε ετών και οδη-
γούν σε άνοδο τόσο τις απο-
δόσεις των ομολόγων όσο και 
το δολάριο.

Αλλοι αναλυτές εκτιμούν 
πως παίζουν ρόλο ορισμένοι 
εντελώς τεχνικοί παράγοντες 
και συγκεκριμένα τα υπερβο-
λικά πολλά στοιχήματα επεν-
δυτών στην πτώση του δολα-
ρίου, το γνωστό σορτάρισμα 
κατά του αμερικανικού νομί-
σματος. Την περασμένη εβδο-
μάδα αυτά τα σορταρίσματα 
από hedge funds έφθασαν στα 
14,56 δισ. δολ. και ήταν τα πε-
ρισσότερα από τα μέσα του 
2021. Το παράδοξο είναι πως 

αυτά τα στοιχήματα στην πτώ-
ση του δολαρίου μπορούν να 
οδηγήσουν σε άνοδό του. Αν 
την εποχή που γίνονται αυτά 
τα στοιχήματα τύχει να σημει-
ώσει ελαφρά άνοδο το δολά-
ριο, τότε ορισμένοι από όσους 
το σορτάρισαν είναι αναγκα-
σμένοι να κλείσουν τις θέσεις 
τους και να αγοράσουν δολά-
ρια, οδηγώντας σε άνοδο την 
αξία του.

Την ίδια στιγμή μειώνε-
ται το μερίδιο του ευρώ στις 
διεθνείς συναλλαγές και τον 
περασμένο μήνα έφθασε στο 
χαμηλότερο επίπεδο των τε-
λευταίων τριών ετών. Σύμφω-
να με στοιχεία του συστήματος 
Swift, το μερίδιο των διασυνο-
ριακών συναλλαγών που έγινε 
σε ευρώ μειώθηκε τον Απρίλιο 
στο 31,74% από το 32,64% στο 
οποίο ανερχόταν τον Μάρτιο. 
Αιτία είναι η αυξημένη χρήση 
του δολαρίου που συνεχίστηκε 
μετά την κατάρρευση μερικών 
περιφερειακών τραπεζών των 
ΗΠΑ. Ετσι το μερίδιο του δολα-
ρίου αυξήθηκε στο 42,71% από 
το 41,74% . Παράλληλα, όμως, 
έπαιξε ρόλο και η αυξημένη 
χρήση του γουάν στις διασυ-
νοριακές συναλλαγές. Οπως 
έχουν επισημάνει αναλυτές συ-
ναλλάγματος, το νόμισμα της 
Κίνας επωφελήθηκε από τον 
οικονομικό πόλεμο ανάμεσα 
στη ∆ύση και τη Ρωσία, καθώς 
αυξήθηκε σημαντικά η διεθνής 
χρήση του από τη στιγμή που 
επιβλήθηκαν οι κυρώσεις  της 
∆ύσης κατά της Μόσχας.

REUTERS, BLOOMBERG

Ανησυχητικά στοιχεία για την ανάπτυξη της παγκόσμιας οικονομίας  εξωθούν τους επενδυτές σε αγορές ασφα-
λών καταφυγίων, όπως το δολάριο. Σύμφωνα με τα τελευταία στοιχεία που δόθηκαν στη δημοσιότητα μέσα στην 
εβδομάδα, η οικονομία της Κίνας φέρεται να επιβραδύνεται τον Απρίλιο.
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Το μερίδιο
του ευρωπαϊκού 
νομίσματος στις 
διεθνείς συναλλαγές 
τον περασμένο
μήνα έφθασε
στο χαμηλότερο 
επίπεδο
των τελευταίων
τριών ετών.

Ανοδος κόντρα στο «ρεύμα»
για το δολάριο, υποχωρεί το ευρώ
Πού αποδίδουν αναλυτές την ενίσχυση της αξίας του αμερικανικού νομίσματος 

ΑΝΑΛΥΣΗ

Πριν από μία δεκαετία, μια 
πολύ επιτυχημένη νεοφυής 
εταιρεία γνωστή με το όνο-
μα Better Place έβγαλε πάρα 
πολλά δισ. δολ. σε έσοδα, βά-
ζοντας στοίχημα πως οι οδη-
γοί των ηλεκτροκίνητων αυ-
τοκινήτων θα προτιμούσαν 
να ανταλλάξουν μέσα σε μό-
λις λίγα λεπτά τις εξαντλημέ-
νες μπαταρίες τους με νέες 
φορτισμένες, αντί να περι-
μένουν να φορτιστούν για 
ώρες. Ομως, όταν η Better 
Place λάνσαρε τους σταθμούς 
που επιτρέπουν την ανταλ-
λαγή μπαταριών το 2012, ο 
Ελον Μασκ αποκάλυψε τη 
δημιουργία ενός δικτύου 
γρήγορης και δωρεάν φόρ-
τισης για τους οδηγούς αυ-
τοκινήτων της Tesla, ενός 
από τα πιο δημοφιλή brand 
στον κλάδο των ηλεκτροκί-
νητων αυτοκινήτων. Εννέα 
μήνες μετά την ανακοίνω-
ση του κ. Μασκ, η νεοφυής 
Better Place πτώχευσε, αφή-

νοντας στον αέρα πάνω από 
750 εκατ. δολ. που έλαβε από 
επενδυτές όπως οι Morgan 
Stanley, General Electric και 
HSBC. 

Ωστόσο, η ιδέα επέστρεψε. 
Τα τελευταία δύο χρόνια, η 
νεοφυής εταιρεία από το Σαν 
Φρανσίσκο, Ample, έχει ανα-
πτύξει και υλοποίησε πάνω 
από 12 ρομποτικούς σταθ-
μούς ανταλλαγής μπαταριών 
στην περιοχή αυτή καθώς και 
στην Ευρώπη.

Ενα απόγευμα μέσα στον 
Μάιο η εταιρεία, μέσα σε μία 
αποθήκη, παρουσίασε τους 
σταθμούς επόμενης γενιάς, 
με τους οποίους μπορεί κα-
νείς να αλλάξει μια μπαταρία 
με εξαντλημένη ισχύ με μια 
πλήρως φορτισμένη σε πε-
ρίπου 5 λεπτά.

Η διαδικασία μειώνεται 
κατά το ήμισυ σε σύγκριση 
με τους σταθμούς που λει-
τουργούν τώρα. Οι ιδρυτές 
της εταιρείας, Καλντ Χασού-
ναχ και Τζον ντε Σούζα, σύ-
στησαν την εν λόγω εταιρεία 

ένα χρόνο μετά την πτώχευ-
ση της Better Place, υιοθε-
τώντας πάντως διαφορετικό 
μοντέλο και διαφορετική τε-
χνολογία ως προς την ανταλ-
λαγή των μπαταριών. 

«Φιλοδοξούμε να δημι-
ουργήσουμε μια καλύτερη 
Better Place», δήλωσε ο κ. 
Χασούναχ, που κατέχει και 
τον τίτλο του διευθύνοντος 
συμβούλου. Η εταιρεία, που 
έχει σηκώσει 260 εκατ. δολ. 
σε κεφάλαια από το λανσά-
ρισμά της, το 2014, απευθύ-
νεται σε στόλους οχημάτων 
delivery ή εταιρειών διαμε-
σολάβησης που δεν μπορούν 
να περιμένουν αρκετή ώρα 
για να φορτίσουν τα ηλε-
κτρικά τους οχήματα. «Εάν 
μπορείς να το φορτίσεις στο 
σπίτι σου, καλό είναι να το 
κάνεις. Εάν όμως παρκάρεις 
στον δρόμο ή έχεις ένα όχη-
μα που αποτελεί μέρος ενός 
στόλου, αυτό δεν είναι δυ-
νατό». Ο σταθμός που πα-
ρουσίασε η Ample, είναι 
άσπρος και κίτρινος και σε 
αυτόν αναγράφεται τη φράση 
«Τα ηλεκτρικά οχήματα εί-
ναι για όλους». Θυμίζει μάλι-
στα έναν ευρύχωρο χώρο για 
τον καθαρισμό των αυτοκι-
νήτων. «Θέλουμε να γίνουμε 
το βενζινάδικο των ηλεκτρι-
κών οχημάτων», παραδέχεται 
ο κ. Χασούναχ. Ο σταθμός 
που έχει αναπτύξει η εται-
ρεία αποτελεί μια μικρότε-
ρη έκδοση των αντίστοιχων 
σταθμών αξίας πολλών εκατ. 
δολ. που κάποτε άρχισε να 
υλοποιεί στο Ισραήλ και στη 
∆ανία η Better Place.

Ωστόσο, η υποδομή της 
Ample κοστίζει λιγότερο από 
100.000 δολ., μπορεί να χω-
ρέσει σε ένα container και να 
λειτουργήσει μέσα σε τρεις 
ημέρες, αναφέρει ο ίδιος. 
Από τη στιγμή που η εται-
ρεία φορτίζει αργά τις μπατα-
ρίες, δεν χρειάζεται να μπει 
στη διαδικασία να ιδρύσει 
μια ακριβή υποδομή υψηλής 
τάσης. Η Ample πήρε και ένα 
άλλο μάθημα μετά την πτώ-
χευση της Better Place: τη 
σημασία να πείθεις τους κα-
τασκευαστές αυτοκινήτων να 
χτίσουν ηλεκτρικά οχήματα 
χρησιμοποιώντας μπαταρί-
ες που μπορούν να ανταλ-
λαχθούν. Πριν πτωχεύσει, 
οι σταθμοί της Better Place 
μπορούσαν να ανταλλάξουν 
τις μπαταρίες ενός μοναδι-
κού μοντέλου της Renault, 
που η αυτοκινητοβιομηχανία 
είχε τροποποιήσει για τον 
σκοπό αυτό.

Νεοφυής
εταιρεία από
το Σαν Φρανσίσκο 
αναπτύσσει 
ρομποτικούς 
σταθμούς 
ανταλλαγής 
μπαταριών.

«Βενζινάδικο»
για ηλεκτρικά οχήματα

Του ΤΟΝΤ ΓΟΥΝΤΙ / BLOOMBERG 

Πόσα χρήματα χρειάζονται για 
να θεωρείται κανείς πραγματικά 
πλούσιος; Η απάντηση εξαρτάται 
από το πού μένει. Για να μπει κά-
ποιος στο 1% των πλουσιοτέρων 
του Μονακό πρέπει η περιουσία 
του να φθάνει σε οκταψήφια επί-
πεδα, την ώρα που στη Ρουμανία 
κάτι παραπάνω από μισό εκατομ-
μύριο δολάρια αρκούν για να θε-
ωρείται κάποιος κροίσος. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία του 
διεθνούς κτηματομεσιτικού γρα-
φείου Knight Frank, το όριο για 
να μπει κάποιος στο 1% των 
πλουσιοτέρων του Μονακό ανέρ-
χεται σε 12,4 εκατ. δολάρια. Ση-
μαντικά χαμηλότερο, αλλά και 
πάλι υψηλό, είναι το «κατώφλι» 
για το 1% στην Ελβετία (6,6 εκατ. 
δολάρια) και στην Αυστραλία (5,5 
εκατ. δολάρια). Στις ΗΠΑ χρειά-
ζεσαι 5,1 εκατ. δολάρια για να 
μπεις στο κλαμπ των πραγματι-
κά πλουσίων. 

Σύμφωνα με το Bloomberg, 
τα στοιχεία επιβεβαιώνουν ότι 
η πανδημία και η αύξηση του 
κόστους ζωής έχουν διευρύνει 

το χάσμα ανάμεσα στις πλούσι-
ες και τις φτωχές χώρες. Για να 
μπει κάποιος στο 1% του Μονα-
κό χρειάζεται περιουσία τουλά-
χιστον 200 φορές μεγαλύτερη σε 
σχέση με τα μόλις 57.000 δολά-
ρια που χρειάζονται για να θε-
ωρηθεί κάποιος πλούσιος στις 
Φιλιππίνες. 

Τα νοικοκυριά χαμηλότερων 
εισοδημάτων σε όλο τον κόσμο 
νιώθουν το βάρος του πληθωρι-
σμού, ο οποίος τα αναγκάζει να 
ξοδεύουν μεγαλύτερο μέρος του 
εισοδήματός τους για την κάλυψη 
των αναγκών τους σε τρόφιμα και 
στέγαση. Από την άλλη πλευρά, 

οι 500 πλουσιότεροι άνθρωποι 
του κόσμου αύξησαν τη συνολι-
κή περιουσία τους σχεδόν κατά 
600 δισ. δολάρια φέτος, σύμφω-
να με το Bloomberg Billionaires 
Index, με τον CEO της Meta και 
δημιουργό του Facebook, Μαρκ 
Ζούκερμπεργκ, να κερδίζει τα 
περισσότερα. 

«Η αυξανόμενη ανισότητα δι-
εθνώς θα μπορούσε να οδηγήσει 
στο να μπει στο μικροσκόπιο αυ-
τή η ομάδα – κυρίως με σκέψεις 
για μεγαλύτερη φορολόγηση των 
περιουσιακών στοιχείων και ακό-
μη και των εκπομπών ρύπων», 
σημειώνει η Φλόρα Χάρλεϊ της 
Knight Frank. 

Η κληρονομιά της πανδημίας 
και οι επιπτώσεις από τη μεγά-
λη αύξηση των επιτοκίων ήταν, 
σύμφωνα με την Knight Frank, 
οι παράγοντες που καθόρισαν τις 
εξελίξεις στο μέτωπο του πλού-
του το 2022. Η ισχυρή οικονομική 
ανάκαμψη του 2021 και η αντι-
στροφή των οικονομικών τάσεων 
το 2022 αποτυπώθηκαν στο πλή-
θος των πολυεκατομμυριούχων 

(30 εκατ. δολάρια και πάνω), που 
είχε σπάσει ρεκόρ με την αύξησή 
του κατά 9,3% το 2021, αλλά μει-
ώθηκε κατά 3,8% το 2022. 

Ο συνολικός πλούτος των ατό-
μων πολύ υψηλής εισοδηματικής 
στάθμης μειώθηκε κατά 10% το 
2022, σε μεγάλο βαθμό γιατί τα 
δύο πέμπτα των χαρτοφυλακίων 
τους είναι τοποθετημένα σε με-
τοχές και ομόλογα, σε μια επο-
χή που ένα παραδοσιακό χαρτο-
φυλάκιο 60/40 (60% σε μετοχές 
και 40% σε ομόλογα) εμφάνισε 
τις χειρότερες επιδόσεις του από 
τη δεκαετία του 1930 στις ΗΠΑ. 

Φωτεινό σημείο για το 2022 
υπήρξαν οι αγορές των ακινήτων, 
καθώς τα στοιχεία της Knight 
Frank δείχνουν ότι οι τιμές σε 100 
αγορές prime ακινήτων αυξήθη-
καν κατά μέσον όρο κατά 5,2%. 

Σε κάθε περίπτωση, η πτώση 
του 2022 ήταν μάλλον ένα «διά-
λειμμα». Για τα επόμενα πέντε 
χρόνια ο αριθμός των εκατομ-
μυριούχων διεθνώς αναμένεται 
να αυξηθεί κατά 56,9%, ξεπερνώ-
ντας τα 100 εκατομμύρια άτομα. 

Για να θεωρηθεί κά-
ποιος πλούσιος στο 
Μονακό χρειάζεται 
περιουσία 12,4 εκατ. 
δολ., ενώ στις Φιλιππί-
νες 57.000 δολάρια. 

Διευρύνεται το χάσμα πλούσιων - φτωχών χωρών 
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Μέσα σε μόλις δύο χρόνια, η Γαλ-
λία έχει διασφαλίσει τουλάχιστον 
10 δισ. ευρώ μέσω επικείμενων 
επενδύσεων σε μπαταρίες ηλε-
κτρικών οχημάτων και άλλου εί-
δους σχετικά υλικά, με αποτέλε-
σμα να ηγείται της ευρωπαϊκής 
κούρσας για πράσινες τεχνολο-
γίες. Το οικοσύστημα που δημι-
ουργεί σταδιακά η Γαλλία δεν 
περνάει σε καμία περίπτωση 
απαρατήρητο, καθώς κατά μή-
κος της Γηραιάς Ηπείρου γίνονται 
προσπάθειες προσέλκυσης κεφα-
λαίων για καθαρές τεχνολογίες, 

αφενός για να μειωθεί η εξάρτη-
ση από την Κίνα, αφετέρου για 
να αυξηθεί η ανταγωνιστικότητα 
απέναντι στις ΗΠΑ.

Συγκεκριμένα, το ορόσημο 
των 10 δισ. ευρώ επετεύχθη 
πριν από μερικούς μήνες, όταν 
η εταιρεία κατασκευής μπατα-
ριών ProLogium Technology με 
έδρα την Ταϊβάν επέλεξε –ανά-
μεσα σε 90 τοποθεσίες σε 13 χώ-
ρες– τη ∆ουνκέρκη για να στήσει 
το πρώτο εργοστάσιό της στην 
Ευρώπη. Η επιλογή αυτή ήρθε 
ως αποτέλεσμα «μιας πολύ ση-

μαντικής και καθοριστικής συνά-
ντησης» του ιδρυτή της, Bίνσεντ 
Γιανγκ, με τον Γάλλο πρόεδρο 
Εμανουέλ Μακρόν, όπως δήλωσε 
ο εκτελεστικός αντιπρόεδρος της 
εταιρείας στο τμήμα διεθνούς 
ανάπτυξης.

Σύμφωνα με τον ίδιο, στη συ-
νέχεια υπήρξε μεγάλη στήριξη 
από τη γαλλική κυβέρνηση, την 
περιοχή και τις τοπικές αρχές, με 
αποτέλεσμα εντέλει η ProLogi-
um να δεσμευθεί για επένδυση 
έως 5,2 δισ. ευρώ.

Εχοντας διασφαλίσει τις επεν-
δύσεις αυτές, ο Γάλλος πρόεδρος 
προβάλλει το αποτύπωμα στην 
τοπική κοινωνία (εκτιμάται αύ-
ξηση 16.000 θέσεων εργασίας τα 
επόμενα δέκα χρόνια), η οποία 

παραδοσιακά στηρίζει την ακρο-
δεξιά αντίπαλό του, Μαρίν Λεπέν. 
Παράλληλα, προβάλλει την πρό-
οδο που γίνεται σε ορισμένους 
τομείς, ώστε να απορροφήσει 
τις αντιδράσεις για το εξαιρετι-
κά αντιδημοφιλές σχέδιο για αύ-
ξηση του ορίου συνταξιοδότησης 
στη χώρα.

Ταυτόχρονα όμως, η πρόοδος 
αυτή αποτελεί παράδειγμα για 
ολόκληρη την Ευρώπη, η οποία 
εξαρτάται σχεδόν εξ ολοκλήρου 
από τις μπαταρίες που κατασκευ-
άζονται στην Ασία και προσπαθεί 
να δημιουργήσει ένα ανταγωνι-
στικό οικοσύστημα με φοροα-
παλλαγές και επιχορηγήσεις. Εν-
δεικτικά, η ProLogium ενδέχεται 
να λάβει έως και 1,5 δισ. ευρώ σε 

επιχορηγήσεις από τις γαλλικές 
αρχές, σύμφωνα με την εφημερί-
δα Les Echos. Αντίστοιχα, η Γερ-
μανία υποσχέθηκε 1 δισ. ευρώ σε 
κρατική στήριξη προς τη σουη-
δική εταιρεία κατασκευής μπα-
ταριών Northvolt για την ανέ-
γερση εργοστασίου στη χώρα.

Εξ ου και γίνεται λόγος για 
αυξημένο ανταγωνισμό μεταξύ 
των ίδιων των ευρωπαϊκών χω-
ρών. «Συμβάλλει στην περαιτέρω 
ανάπτυξη ενός πόλου στη βόρεια 
Γαλλία, ο οποίος μετατρέπεται σε 
κρίσιμο κομμάτι της μετάβασης 
στην ηλεκτροκίνηση», δήλωσε 
από την πλευρά του ο Αλεξάντρ 
Μαριάν, εκτελεστικός διευθυντής 
της συμβουλευτικής εταιρείας 
Alixpartners. «∆εν θα έπρεπε να 
το βλέπουμε αυτό σαν Γαλλία ενα-
ντίον Γερμανίας και ποιος νικάει 
ή ποιος χάνει. Είναι καλό για την 
Ευρώπη και αυτό έχει σημασία», 
συμπλήρωσε ο ίδιος, μιλώντας 
στο Bloomberg. Εκτός από την 
ανάγκη απεξάρτησης από την 
Κίνα, τα σχέδια της Ευρώπης σχε-
τικά με τις πράσινες τεχνολογίες 
επισπεύσθηκαν μετά την εφαρ-
μογή του αμερικανικού νόμου 
για τη μείωση του πληθωρισμού 
(IRA), ο οποίος έγινε «μαγνήτης» 
για τις βιομηχανίες, προσφέρο-
ντας φοροαπαλλαγές 370 δισ. δο-
λαρίων για τη μείωση του ανθρα-
κικού αποτυπώματος, καθώς και 
κίνητρα για την ενίσχυση της εγ-
χώριας παραγωγής. «Φτιάχνουμε 
μια βιομηχανική πολιτική, ώστε 
να είμαστε ανταγωνιστικοί ενα-
ντίον της Κίνας και των ΗΠΑ», 
έχει δηλώσει χαρακτηριστικά ο 
Μακρόν.

Ο Γάλλος πρόεδρος Εμανουέλ Μακρόν με τον ιδρυτή της ProLogium 
Technology, Bίνσεντ Γιανγκ, κατά την επίσκεψή τους σε εργοστάσιο της 
∆ουνκέρκης. Η ProLogium έχει δεσμευθεί για επένδυση έως 5,2 δισ. ευρώ.

EP
A

Επί ευρωπαϊκού εδάφους βρίσκε-
ται το «top 10» των πιο φιλικών 
χωρών για δημιουργία startup 
το 2023, με την Ευρώπη να κερ-
δίζει πόντους στον παγκόσμιο 
χάρτη των πιο δυναμικών οι-
κοσυστημάτων καινοτομίας. 
Οι δέκα χώρες κερδίζουν για 
το 2023 τον τίτλο των πιο φιλι-
κών περιοχών του κόσμου για 
να ιδρύσει κανείς μια startup, 
με την Ελλάδα, ωστόσο, να μην 
καταφέρνει να κατοχυρώσει μια 
θέση σε αυτό το «top 10». Η 
πιο φιλική χώρα για startups, 
κατά το τρέχον έτος, είναι η 
Τσεχία, με τη Φινλανδία να 
ακολουθεί στη δεύτερη θέση 
και τη Σουηδία να κατατάσσε-
ται τρίτη. Στη λίστα των «Best 
countries to launch a startup» 
για το 2023, που συνέταξε το 
Business Name Generator και 
επικαλείται ο Σύνδεσμος Επι-
χειρήσεων Πληροφορικής και 
Επικοινωνιών Ελλάδος, ακο-
λουθεί η Εσθονία, ενώ την 
πρώτη πεντάδα, παγκοσμίως, 
συμπληρώνει η Σλοβακία. Με-
γάλη Βρετανία, Ολλανδία, Αυ-
στρία, ∆ανία και Πορτογαλία 
επίσης κατακτούν για το 2023 
μια θέση στην κατάταξη των 
πιο φιλικών οικοσυστημάτων 
για startups το 2023. Η αξιολό-
γηση των χωρών από το Busi-
ness Name Generator γίνεται με 
βάση μια σειρά από κριτήρια, 
τόσο οικονομικά (ισχύοντες φο-
ρολογικοί συντελεστές, πορεία 
του ΑΕΠ, κόστος των διαδικα-
σιών εκκίνησης μιας startup), 
όσο και κοινωνικά (ποιότητα 
ζωής, βαθμός ευτυχίας των πο-
λιτών). Προκειμένου να καταρ-
τίσει το «top 10», ο οργανισμός 

αξιολόγησε συνολικά 50 χώρες 
παγκοσμίως.  

Η Τσεχία βρίσκεται στην κο-
ρυφή των προτιμητέων προ-
ορισμών για την ίδρυση μιας 
startup το 2023, με βάση τις 
πολύ καλές επιδόσεις της σε 
μια σειρά από τομείς. 

Το κόστος για την εκκίνηση 
μιας startup αντιστοιχεί στο 
1,1% του κατά κεφαλήν ΑΕΠ, 
ενώ το κόστος εργασίας θεω-
ρείται λογικό, με μισθούς κατά 
μέσον όρο 1.800 δολ. τον μή-

να. Η Φινλανδία αναδείχθηκε 
η δεύτερη καλύτερη χώρα για 
startups στον κόσμο το 2023, 
καθώς οι επιχειρήσεις φορολο-
γούνται με 20% και η έναρξη 
λειτουργίας μιας εταιρείας (δι-
αδικασίες εκκίνησης) αντιστοι-
χεί μόλις στο 0,7% του κατά 
κεφαλήν ΑΕΠ. 

Η Σουηδία κατέλαβε την τρί-
τη θέση λόγω του χαμηλού κό-
στους έναρξης μιας startup, 
που αντιστοιχεί μόλις στο 0,5% 
του κατά κεφαλήν ΑΕΠ. Η Με-
γάλη Βρετανία, από την πλευρά 
της, κατέλαβε την 6η θέση στη 
συνολική κατάταξη, ξεπερνώ-
ντας όλες τις άλλες χώρες του 
G7, συμπεριλαμβανομένων των 
Ηνωμένων Πολιτειών και της 
Γερμανίας.    

Οι δέκα πιο φιλικές
χώρες της Ευρώπης
για ανάπτυξη startup    

Πράσινες επενδύσεις 10 δισ. ευρώ
προσείλκυσε σε δύο χρόνια η Γαλλία
Ηγείται της ευρωπαϊκής κούρσας για την ανάπτυξη καθαρών τεχνολογιών 

Η Ευρώπη κερδίζει 
πόντους στον παγκό-
σμιο χάρτη των πιο δυ-
ναμικών οικοσυστημά-
των καινοτομίας.

Τελευταίο μεγάλο 
deal, η δημιουργία 
εργοστασίου μπατα-
ριών στη Δουνκέρ-
κη από την ταϊβα-
νέζικη ProLogium 
Technology.
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Η σημερινή εικόνα τιμών και ενοικίων

Πάνω από 8 δισ.
δόθηκαν το 2022
για αγορές
κατοικιών
115.000 ευρώ η μέση αξία όσων
αγοράστηκαν με στεγαστικό δάνειο

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σε περισσότερα από 8 δισ. ευρώ
υπολογίζονται τα κεφάλαια που
επενδύθηκαν το 2022 για την αγο-
ρά κατοικίας πανελλαδικά, δείγμα
της ανοδικής πορείας της ζήτησης,
αλλά και των τιμών. Το ποσό αυτό
προκύπτει υπολογίζοντας τόσο
το γεγονός ότι οι τράπεζες δεν
χρηματοδοτούν πλέον το 100%
της αξίας των προς αγορά ακινή-
των, όσο και το ότι μόλις το 20%
των αγοραπωλησιών πραγματο-
ποιείται μέσω τραπεζικού δανει-
σμού.

Σύμφωνα λοιπόν με τα στοιχεία
της ΤτΕ, συνολικά το 2022 εκτα-
μιεύθηκαν στεγαστικά δάνεια 1,1
δισ. ευρώ, ποσό που ναι μεν ήταν
αυξημένο κατά 42% σε σύγκριση
με το 2021, ωστόσο εξακολουθεί
να αποτελεί μόλις το 10% των αν-
τίστοιχων κεφαλαίων που χορη-
γούνταν την περίοδο της «φού-
σκας» στην αγορά ακινήτων. Οπως
σημειώνει η ΤτΕ, την περίοδο
2005-2007 κατά μέσον όρο εκτα-
μιεύονταν ποσά της τάξεως των
12 δισ. ευρώ ετησίως.

Για το 2022, υπολογίζεται ότι
οι τράπεζες χρηματοδοτούν πε-
ρίπου το 65% της αξίας του προς
απόκτηση ακινήτου. Αυτό σημαί-
νει ότι η συνολική αξία των ακι-
νήτων που αποκτήθηκαν με τρα-
πεζικό δανεισμό, ανήλθε σε 1,45
δισ. ευρώ. Αν το ποσό αυτό ήταν
το 20% του συνόλου, τότε η συ-
νολική αξία των επενδύσεων που
έγιναν στην αγορά ακινήτων
ανήλθε σε 8,4 δισ. ευρώ. Υπεν-
θυμίζεται ότι μόνο 2 δισ. ευρώ

ήταν και τα κεφάλαια που εισέρ-
ρευσαν από το εξωτερικό για την
αγορά ακινήτων στην Ελλάδα.

Ενα ακόμη ενδιαφέρον στοιχείο
έγκειται και στη χαμηλή αξία των
ακινήτων που χρηματοδοτούν οι
τράπεζες. Σύμφωνα με τα στοιχεία
της ΤτΕ για το τέταρτο τρίμηνο,
οι συνολικές εκταμιεύσεις δανείων
με εξασφάλιση κατοικίας ανήλθαν
σε 337 εκατ. ευρώ, σημειώνοντας
αύξηση κατά 31,4% σε ετήσια βά-
ση. Ειδικότερα, χορηγήθηκαν
4.069 δάνεια, μέσης αξίας 82,7 χι-
λιάδων ευρώ, με το ποσοστό χρη-
ματοδότησης να διαμορφώνεται
στο 61% της αξίας. Αυτό σημαίνει
ότι η μέση αξία των ακινήτων που
αποκτήθηκαν με δάνειο κατά τους
τελευταίους τρεις μήνες του 2022,
διαμορφώθηκε σε μόλις 115.000
ευρώ. 

Πρόκειται για μια σαφή ένδειξη
ότι όσοι αναζητούν χρηματοδό-
τηση για αγορά ακινήτου είναι
εκείνοι με χαμηλή ρευστότητα.
Πάντως, κατά το τέταρτο τρίμηνο
του έτους, οι συνολικές επενδύσεις
που πραγματοποιήθηκαν εκτιμά-
ται πως ξεπέρασαν τα 2,15 δισ.
ευρώ, εάν υπολογιστούν και οι
αγορές που χρηματοδοτήθηκαν
αποκλειστικά με ίδια κεφάλαια.

Παράλληλα, όπως δείχνει η
εξέλιξη των χορηγήσεων κατά τη
διάρκεια του 2022, η αύξηση των
επιτοκίων που σημειώθηκε είχε
ως αποτέλεσμα να μειωθεί η μέση
αξία των ακινήτων που χρηματο-
δοτούνται, παρά το γεγονός μά-
λιστα ότι οι τιμές εμφανίζουν έν-
τονα ανοδική τάση. Δηλαδή, οι
δανειολήπτες αναπροσάρμοσαν

τις απαιτήσεις τους και προτίμη-
σαν τελικά να αποκτήσουν κα-
τοικίες χαμηλότερων προδιαγρα-
φών, συγκριτικά με το πρώτο εξά-
μηνο του 2022, όταν δεν είχε ακό-
μη ξεκινήσει η προσαρμογή της
νομισματικής πολιτικής, που αύ-
ξησε σημαντικά και το κόστος
δανεισμού.

Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία
που αναφέρονταν στην προηγού-
μενη έκθεση της ΤτΕ για τη χρη-

ματοπιστωτική σταθερότητα, υπο-
λογίζεται ότι η μέση αξία των κα-
τοικιών που αποκτήθηκαν με στε-
γαστικό δάνειο κατά το πρώτο
εξάμηνο του 2022, διαμορφώθηκε
σε 124.740 ευρώ, δηλαδή σχεδόν
20% ακριβότερα, έναντι του τέ-
ταρτου τριμήνου του ίδιου έτους.

Το πρώτο εξάμηνο, η μέση
εκταμίευση διαμορφώθηκε σε
75,6 χιλιάδες ευρώ, ενώ κατά μέ-
σον όρο οι τράπεζες χρηματοδό-
τησαν το 65% της αξίας των ακι-
νήτων που προορίζονταν για ιδιο-
κατοίκηση. Συνολικά για το πρώτο
εξάμηνο, εκταμιεύθηκαν στεγα-
στικά δάνεια ύψους 500 εκατ. ευ-
ρώ.

Εν τω μεταξύ, ο ρυθμός αύξη-
σης των τιμών πώλησης κατοικιών
σημείωσε σημαντική αύξηση στη
διάρκεια του 2022. Ειδικότερα,
συνολικά για το 2022 η μέση αύ-
ξηση άγγιξε το 11,1%, από 7,6%

το 2021 και 4,5% το 2020. Σημαν-
τική ήταν και η επιτάχυνση από
τρίμηνο σε τρίμηνο, καθώς κατά
το πρώτο τρίμηνο οι τιμές ενι-
σχύθηκαν 9,9% ετησίως, αλλά η
αύξηση τα επόμενα τρίμηνα δια-
μορφώθηκε σε 10,4%, 11,7% και
12,2%, αντίστοιχα, έως το τέταρτο
τρίμηνο του έτους. 

Σύμφωνα με την ανάλυση της
ΤτΕ, «οι προσδοκίες για την ελ-
ληνική αγορά κατοικίας παραμέ-
νουν θετικές, αφού βραχυπρόθε-
σμα το επενδυτικό ενδιαφέρον
από το εξωτερικό θα παραμείνει
έντονο, ιδίως για περιοχές με του-
ριστικά χαρακτηριστικά ή για
συγκεκριμένες προνομιακές θέ-
σεις στο λεκανοπέδιο της Αττι-
κής.

Μεσοπρόθεσμα, η ΤτΕ σημει-
ώνει ότι πρωτοβουλίες σχετικές
με τη στήριξη για απόκτηση κα-
τοικίας σε συγκεκριμένες κατη-

γορίες νοικοκυριών (π.χ. νέοι,
ευάλωτες κοινωνικές ομάδες) κα-
θώς και την ανακαίνιση παλαιών
κατοικιών (π.χ. προγράμματα «Σπί-
τι μου» και «Ανακαινίζω - Εξοικο-
νομώ/Ενοικιάζω») αναμένεται να
συμβάλουν στη βελτίωση του κτι-
ριακού αποθέματος, αλλά και στην
ενίσχυση της χρηματοοικονομι-
κής κατάστασης των νοικοκυριών
αυτών.

<<<<<<

Πέρυσι εκταμιεύθηκαν
στεγαστικά ύψους 1,1
δισ., όταν την περίοδο
2005-2007 έφθαναν
στα 12 δισ. ευρώ ετη-
σίως.

<<<<<<

Oι συνολικές εκταμιεύ-
σεις δανείων με εξα-
σφάλιση κατοικίας
ανήλθαν σε 337 εκατ.
ευρώ, σημειώνοντας
αύξηση κατά 31,4% σε
ετήσια βάση. 

Με το κεφάλαιο της επιβολής του
μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ ύψους
5% στην πρώτη κατοικία ως μέτρο
άσκησης κοινωνικής πολιτικής να
βαίνει επιτέλους προς διευθέτηση,
φεύγει ένα ακανθώδες θέμα που
προκαλεί κενό αέρος εδώ και χρό-
νια στην αγορά των ακινήτων.

Αυτό φυσικά έχει δύο οπτικές
γωνίες που μπορεί να το δει κά-
ποιος: την οπτική γωνία του αγο-
ραστή που επωφελείται από τις
υφιστάμενες διατάξεις, και την
οπτική γωνία του αγοραστή που
επωφελείται από τις (προδιαγρα-
φόμενες) νέες διατάξεις. Φυσικά,
μιας και οι υφιστάμενες διατάξεις
είναι πολύ πιο χαλαρές, τα άτομα
σε αυτήν την περίπτωση είναι
πολύ περισσότερα. Οι αγοραστές
λοιπόν που επωφελούνται περισ-
σότερο από τις υφιστάμενες δια-
τάξεις σπεύδουν να κλειδώσουν
ένα deal τώρα και αυτό έχει ως
συνέπεια την αύξηση στη ζήτηση,
που με τη σειρά της εξασκεί αυ-
ξητική πίεση στις τιμές.

Είναι κατανοητό πως η κίνηση
για αγορά κατοικίας και δη μιας
πρώτης κατοικίας, δεν είναι εύκολο
εγχείρημα. Η προφανής απαίτηση
για οικονομική δέσμευση 3-4 δε-
καετιών από νεαρά άτομα που δεν
έχουν μεγάλη εμπειρία στον επαγ-
γελματικό στίβο, σίγουρα προκαλεί
άγχος, πολλή σκέψη και προβλη-
ματισμό. Γι’ αυτό και απαιτείται
ξεκάθαρη πορεία πλεύσης, καθο-
ρισμός ενός εφικτού πλαισίου απαι-

τήσεων και συμβιβασμών, και ακο-
λούθως ενδελεχής έρευνα έχοντας
συμβούλους άτομα που έχουν τη
γνώση και το εκτόπισμα να τους
βοηθήσουν και όχι άτομα που είναι
ευκαιριακοί διαμεσολαβητές του
συστήματος.  Όλα αυτά σίγουρα
προκαλούν ένα τελευταίο κύμα
αναστάτωσης στην αγορά, επειδή
η εποχή του υφιστάμενου συστή-
ματος φθάνει σε ένα τέλος και το
διάστημα που μένει είναι ενδεχο-
μένως μικρό για να ληφθούν οι
σωστές αποφάσεις χωρίς πίεση.
Όμως, από εκεί και πέρα θεωρούμε
πως η εφαρμογή των νέων διατά-
ξεων θα φέρει μια σχετική ομαλο-
ποίηση στην αγορά.

Τι συμβαίνει όμως με τις τιμές
και τα ενοίκια γενικότερα;

Οι τιμές για κάποιο μικρό διά-
στημα τώρα, φαίνονται να παρου-
σιάζουν μια σχετική σταθεροποί-
ηση η οποία όμως θα μπορούσαμε
να ισχυριστούμε πως είναι περισ-
σότερο συγκυριακή παρά ουσια-
στική. Έχουμε αφενός το κατα-

σκευαστικό κόστος να παρουσιάζει
μικρότερες αυξήσεις επειδή κάποια
υλικά μειώθηκαν σε σχέση με πέρ-
σι και ο πληθωρισμός είναι επίσης
πτωτικός. Έτσι, από πλευράς προ-
σφοράς βλέπουμε μικρότερες έως
και μηδενικές αυξήσεις στις ζη-
τούμενες τιμές πώλησης το τελευ-
ταίο διάστημα. Αφετέρου, έχουμε
και το αποτέλεσμα της συνεχιζό-
μενης αύξησης των επιτοκίων που
οδήγησε σε μια σχετική κάμψη
στον νέο δανεισμό και άρα μια
ανάλογη κάμψη στη νέα ζήτηση
–ιδιαίτερα από εγχώριους αγορα-
στές. Όμως, τα πιο πάνω δεδομένα
δεν αποτελούν εχέγγυο για έναν
επικείμενο κύκλο πτώσης τιμών
επειδή στην εξίσωση υπάρχει και
η ζήτηση που προέρχεται από ξέ-
νους η οποία εξακολουθεί να είναι
δυνατή. Μια μικρή μεταβολή της
ζήτησης προς τα πάνω θα οδηγήσει
(ceteris paribus) σε ένα νέο αυξη-
τικό ράλι τιμών. Φυσικά να τονί-
σουμε πως αυτή η κατάσταση με
τις κυρώσεις (των λίγων) κάνει με-
γάλη ζημιά στη φήμη της Κύπρου
που μπορεί να λειτουργήσει κα-
ταλυτικά εναντίον των απευθείας
σοβαρών επενδύσεων στη χώρα
μας με όλα τα αρνητικά συνεπα-
κόλουθα. Σε ό,τι αφορά στα ενοίκια,
αυτή η περίοδος θεωρείται ως μια
περίοδος που είναι πιο άνετη για
τον ενοικιαστή που ψάχνει να στε-
γαστεί. Και ο λόγος έχει να κάνει
με το γεγονός πως η πανεπιστη-
μιακή ακαδημαϊκή χρονιά τελει-

ώνει και πολλά διαμερίσματα μπαί-
νουν ξανά στην αγορά ενισχύοντας
την προσφορά. Άρα, εκεί που υπήρ-
χαν μηδαμινές επιλογές, τώρα εν-
δεχομένως να υπάρχουν περισ-
σότερες. Παρόλο που ο πληθωρι-
σμός και οι αξίες των επενδυτικών
αυτών ακινήτων επέφεραν και σο-
βαρές αυξήσεις στα ενοίκια το
προηγούμενο διάστημα, αυτήν
την περίοδο βλέπουμε και μια στα-
θεροποίηση στα ύψη ενοικίων λό-
γω της αύξησης στην προσφορά.
Το  σίγουρο είναι πως το αργότερο
από τον Αύγουστο και μετά η αγο-
ρά θα επανέλθει σε κατάσταση
που θα την χαρακτηρίζει η περιο-
ρισμένη προσφορά και η αυξημένη
ζήτηση. Λέγοντας για ύπαρξη επι-
λογών αυτήν την περίοδο να πούμε
πως τα πάντα είναι σχετικά. Η με-
ταστέγαση μπορεί να είναι ένα
ακριβό σπορ, γι’ αυτό αν ο ιδιο-
κτήτης του υποστατικού ζητά αύ-
ξηση του καταβαλλόμενου ενοικίου
από τον ενοικιαστή, ο ενοικιαστής
θα ήταν καλό να έρθει σε μια συμ-
βιβαστική λύση μαζί του, επειδή
αυτή ίσως να είναι η καλύτερη
επιλογή για την τσέπη του, ανα-
γνωρίζοντας πως και ο ιδιοκτήτης
δικαιούται αποζημίωση για τον
πληθωρισμό αλλά και για το αυ-
ξημένο κόστος συντήρησης της
επένδυσης του.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS,
είναι CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

<<<<<<

Σε ό,τι αφορά στα ενοί-
κια, αυτή η περίοδος
θεωρείται ως μια περίο-
δος που είναι πιο άνετη
για τον ενοικιαστή που
ψάχνει να στεγαστεί.  

Οι τιμές για κάποιο μικρό διάστημα τώρα, φαίνονται να παρουσιάζουν μια
σχετική σταθεροποίηση η οποία όμως θα μπορούσαμε να ισχυριστούμε πως
είναι περισσότερο συγκυριακή παρά ουσιαστική.  

To 2002 χορηγήθηκαν 4.069 δάνεια, μέσης αξίας 82,7 χιλιάδων ευρώ, με το ποσοστό χρηματοδότησης να διαμορφώνεται στο 61% της αξίας του ακινήτου.
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Η εκλογική συμπεριφορά 
των Ελλήνων - Ανάμεσα 
στα μνημόνια και την πανδημία 
επιμ. Βάλια Αρανίτου, Βασιλική 
Γεωργιάδου, Μάνος Τσατσάνης
εκδ. Gutenberg, 2022, σελ. 361

Του ΔΗΜΗΤΡΗ Α. ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ενώ οι πολιτικοί επιστήμονες εύ-
λογα τοποθετούν τις εκάστοτε 
εκλογές σε ιστορικό πλαίσιο, 
ώστε να έχουν μέτρο σύγκρισης 
των εκλογικών αποτελεσμάτων 
με προγενέστερα αποτελέσματα, 
οι σημερινές εκλογές επιτρέπουν 
συγκρίσεις μόνο με το άμεσο πα-
ρελθόν, τις εκλογές του Ιουνίου 
2019. Οι τέσσερις προγενέστερες 
εκλογές (του 2012 και του 2015) 
είχαν διεξαχθεί σε συνθήκες οι-
κονομικής κρίσης. Οι εκλογές του 
2019 ήταν οι πρώτες μετά την 
κρίση και έλαβαν χώρα πριν από 
την πανδημία. Μοιάζουν με τις 
εκλογές του Μαΐου 2023 (χωρίς 
οικονομική κρίση και μετά την 
πανδημία). Σημαίνει άραγε αυ-
τό ότι έχουν σταθεροποιηθεί το 
κομματικό σύστημα και η εκλο-
γική συμπεριφορά;

Οι συγγραφείς του συλλογι-
κού τόμου «Η εκλογική συμπε-
ριφορά των Ελλήνων» διαφορο-
ποιούνται επ’ αυτού. Τα εννέα 
κεφάλαια του τόμου στηρίζονται 
σε εκλογικά αποτελέσματα, δειγ-
ματοληπτική έρευνα της Prorata 
μετά τον Ιούνιο του 2019, καθώς 
και διεθνείς συγκριτικές έρευνες 
κοινής γνώμης. 

Οι Μ. Σπουρδαλάκης και Χ. 
Τάσσης εκτιμούν ότι ο νέος δι-
κομματισμός της προηγούμενης 
δεκαετίας (Ν.∆., ΣΥΡΙΖΑ) δεν εί-

ναι παγιωμένος, γιατί οι δύο πό-
λοι είναι εσωτερικά ασταθείς. 
Ισχυρίζονται ότι η μεν Ν.∆. έχει 
μετασχηματιστεί από κεντροδε-
ξιό σε ακροδεξιό κόμμα, πράγ-
μα που δημιουργεί εντάσεις στο 
εσωτερικό της, ενώ το συγκε-
ντρωτικό «επιτελικό κράτος» επί-
σης υπονομεύει την κοινωνική 
εκπροσώπηση. Ο δε ΣΥΡΙΖΑ πά-
σχει από άλλες εντάσεις, καθώς 
μετά το 2019 μετακινήθηκε ιδε-
ολογικά προς το «μετριοπαθές-
τεχνοκρατικό κέντρο», ενώ ορ-
γανωτικά το 2019-2022 υπέστη 
ακατάστατη «προεδροποίηση» 
στην κορυφή του. Αντιθέτως, ο 
Α. Χρυσόγελος επιχειρηματολο-
γεί ότι η Ν.∆. έχει συγκεντρώσει 
την υποστήριξη συμβατών με-
ταξύ τους ψηφοφόρων, οικονο-
μικά φιλελεύθερων, κοινωνικά 
συντηρητικών και εθνοκεντρικά 
δεξιών (στα εξωτερικά θέματα) 
και χαρακτηρίζεται από συνοχή 
μεταξύ της συντηρητικής βάσης 
του κόμματος και της κεντρώας - 
φιλελεύθερης ηγεσίας της. Και οι 
δύο απόψεις θα είναι υπό δοκιμή 
στις εθνικές και αυτοδιοικητικές 
εκλογές του 2023 και στις ευρω-
παϊκές του 2024.

Οι Μ. Τσατσάνης και Γ. Τσίρ-
μπας σχολιάζουν το φαινόμενο 
της υψηλότερης σε σύγκριση με 
το παρελθόν κομματικής ταύτι-
σης στις εκλογές του 2019. Ενώ 
τότε 70% των ψηφοφόρων «αι-
σθάνονταν κοντά» σε κάποιο 
κόμμα, υπήρχαν επίσης μερικοί 
που ήταν μόνο «συμπαθούντες» 
και άλλοι που ήταν «εκλογικά δι-
αθέσιμοι». Οσο λιγότεροι είναι 
οι τελευταίοι τόσο σταθερότε-
ρο είναι το κομματικό σύστημα. 

Οι Ν. ∆εμερτζής και Γ. Γεωρ-

γαράκης συζητούν τη σχέση 
μεταξύ του ενδιαφέροντος για 
την πολιτική και της πολιτικής 
«επάρκειας» (καλύτερα: ικανό-
τητας) των ψηφοφόρων. Πρό-
κειται για την ικανότητα του 
πολίτη να επηρεάζει τις πολιτι-
κές εξελίξεις και τον βαθμό στον 
οποίο αυτός ή αυτή πιστεύει ότι 
οι κυβερνώντες ανταποκρίνο-
νται στις αξιώσεις των πολιτών. 
Οι δύο συγγραφείς θεωρούν ότι 
στην Ελλάδα ενδιαφέρον και 
επάρκεια είναι συναισθήματα 

που αλληλοτροφοδοτούνται, 
ενώ η πολιτική συμμετοχή αυ-
ξάνει περισσότερο την πολιτική 
«επάρκεια» από ό,τι το πολιτικό 
ενδιαφέρον. 

Οι Β. Αρανίτου και Π. Κουστέ-
νης εστιάζουν στην εκλογική συ-
μπεριφορά της μεσαίας τάξης, το 
«κλειδί» της έκβασης των εκλο-
γών του 2019. Οπως όμως εξη-
γούν, η τάξη αυτή διαχωρίζεται 
στα παραδοσιακά στρώματα που, 
εγκαταλείποντας το ΠΑΣΟΚ, έγι-
ναν πιο συντηρητικά και στα νέα 
μεσοαστικά στρώματα που μετά 
το 2010 έγιναν αριστερόστροφα. 

Οι Γ. Μοσχονάς και Α. Σεριά-
τος αναλύουν το αντι-ΣΥΡΙΖΑ 
ρεύμα, τους ψηφοφόρους που 
ιδίως μετά την πρώτη κυβέρνηση 
ΣΥΡΙΖΑ (2015) «δεν θα ψήφιζαν 
ποτέ Σύριζα». Παρότι είναι ρεύμα 
ευρύ μεταξύ όλων των μεσαίων 
στρωμάτων, έχει ως πυρήνα τους 
μεσήλικους μικρούς και μεσαίους 

επιχειρηματίες και ελεύθερους 
επαγγελματίες. 

Οι Β. Γεωργιάδου και Λ. Ρό-
ρη συγκρίνουν τις κοινωνικές 
βάσεις της Χρυσής Αυγής και 
της Ελληνικής Λύσης. Προει-
δοποιούν ότι η Ακροδεξιά δεν 
είναι μια επιλογή διαμαρτυρί-
ας περιθωριακών ψηφοφόρων, 
διότι έχει ευρύ υπόβαθρο αυ-
ταρχικών αντιλήψεων, μακρά 
παρουσία στο κομματικό σύ-
στημα και ενισχυμένη δυναμι-
κή στη σημερινή Ελλάδα. Ο Κ. 
Ελευθερίου εντοπίζει συγκλίσεις 
μεταξύ των ψηφοφόρων των ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ΚΚΕ και ΜέΡΑ25. Αν και 
τα δύο τελευταία απορρίπτουν 
το πρώτο μετά την κυβερνητική 
θητεία του, υπάρχει μια κοινή 
μήτρα «ριζοσπαστικής αριστε-
ρής αντίληψης» στην κοινωνία. 

Τέλος, ο Χ. Τάσσης εξετάζει 
τη στρατηγική του ΠΑΣΟΚ πριν 
και μετά το 2019 και τα όρια της 
δημοσκοπικής απήχησής του. 
Αυτά έχουν διευρυνθεί μετά την 
αλλαγή στην ηγεσία του το 2021. 
Ωστόσο χρειάζονται αλλαγές στο 
κομματικό προσωπικό, στις κοι-
νωνικές συμμαχίες και στον ιδε-
ολογικό αυτοπροσδιορισμό του 
κόμματος.

Ο τόμος, αφιερωμένος στη 
μνήμη του Ηλία Νικολακόπου-
λου, είναι εξαιρετικό δείγμα 
δουλειάς της κοινότητας των 
νεότερων πολιτικών επιστη-
μόνων.

Ο κ. Δημήτρης Α. Σωτηρόπουλος 
είναι καθηγητής Πολιτικής Επιστήμης 
στο Εθνικό και Καποδιστριακό 
Πανεπιστήμιο Αθηνών και 
κύριος ερευνητής του ΕΛΙΑΜΕΠ.

Πώς ψηφίζουν οι Ελληνες;
Οι εκλογές του 2019 μοιάζουν με τις εκλογές του Μαΐου 2023. Aραγε το κομματικό σύστημα έχει σταθεροποιηθεί;

Ναι, ψηφίζουμε, αλλά πώς; Από την ανάλυση των πρόσφατων εκλογικών αναμετρήσεων σχηματίζεται το παζλ της προηγούμενης δεκαετίας και το πολιτικό σκηνικό που διαμορφώθηκε από δύο κρίσεις, μια οικονομική και μια υγειονομική.

A
.P

. P
H

O
TO

 /
 G

IA
N

N
IS

 P
A

PA
N

IK
O

S

Ο νέος δικομματισμός 
της προηγούμενης δεκα-
ετίας (Ν.Δ., ΣΥΡΙΖΑ) 
δεν είναι παγιωμένος, 
εκτιμούν οι καθηγητές 
Μ. Σπουρδαλάκης 
και Χ. Τάσσης.

Ενα συλλογικό έργο για τον τρόπο 
που λειτουργούμε όταν βρισκόμαστε 
στο παραβάν.

Οι Β. Γεωργιάδου και Λ. Ρόρη συγκρίνουν τις κοινωνικές βάσεις της Χρυ-
σής Αυγής και της Ελληνικής Λύσης. Προειδοποιούν ότι η Ακροδεξιά δεν εί-
ναι μια επιλογή διαμαρτυρίας περιθωριακών ψηφοφόρων
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Το πολυβραβευμένο έργο της Άννα Ζί-
γκλερ «Photograph 51», έρχεται στην Κύ-
προ για δύο μόνο παραστάσεις στο πλαίσιο 
του θεσμού Ο ΘΟΚ φιλοξενεί, σε σκηνοθε-
σία Τάκη Τζαμαργιά. Το έργο αφηγείται την 
αληθινή ιστορία της Ρόζαλιντ Φράνκλιν, της 
ερευνήτριας που τον Μάιο του 1952 κατά-
φερε πρώτη να αποτυπώσει σε μία φωτο-
γραφία το ανθρώπινο DNA, ανοίγοντας τον 
δρόμο στις εντυπωσιακές ιατρικές ανακα-
λύψεις, φάρμακα, θεραπείες και εμβόλια 
που έχουν γίνει σήμερα κομμάτι της καθη-
μερινότητάς μας. Ένα έντονα πολιτικό μα 

και ταυτόχρονα ιδιαίτερα ευαίσθητο έργο 
γύρω από την κοινωνική ευθύνη της σύγ-
χρονης επιστήμης, γύρω από τον αγώνα 
μιας γυναίκας να βρει ισότιμη θέση σε μια 
ανδροκρατούμενη κοινότητα. Παίζουν: Λέ-
να ∆ροσάκη, Αλέξανδρος Μπουρδούμης, 
∆ημήτρης Πασσάς, ∆ημήτρης Μαγγίνας, 
Μάνος Στεφανάκης. Θέατρο ΘΟΚ, Κεντρική 
Σκηνή Αίθουσα Εύης Γαβριηλίδης, Κυρια-
κή 28 Μαΐου. Παραστάσεις στις 6:00 και 
9:00 μ.μ. Πληροφορίες: www.thoc.org.cy & 

https://tickets.thoc.org.cy, Ταμείο Θεάτρου 

ΘΟΚ, τηλ. 77772717. 

ΘΕΑΤΡΟ 

«Photograph 51» της Αννα Ζίγκλερ
ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Αστόλιστος
άνθρωπος,

τίποτ’ άλλο»

Δ
ίστασε. Για κλάσματα δευτερολέπτου. 
Αναρωτήθηκε αν «πρέπει να το πει 
δημόσια». Σχεδόν, όμως, αμέσως, ξε-

πέρασε την όποια αναστολή του και προ-
χώρησε αποφασιστικά: «Γιατί όχι όμως;». 
Αφηγήθηκε λοιπόν, με τον δικό του πα-
ραστατικό τρόπο, ένα συμβάν από το δι-
άστημα της νοσηλείας του με COVID, τις 
ημέρες του Πάσχα. «Μου έκαναν σε όλη 
τη διάρκεια του 24ωρου ενδοφλεβίως δι-
ουρητικά γιατί έτσι έπρεπε. Κι ένα βράδυ 
ξυπνάω μούσκεμα. Είχα κατουρηθεί. Τα 
σεντόνια, οι πιτζάμες μου... Ντρεπόμουν. 
Τι να κάνω; Να φωνάξω τις νοσοκόμες και 
να με δουν σε αυτήν την κατάσταση; Να 
χαλάσει η εικόνα μου; Ομως τι να κάνω; 
Εικόνα ξε-εικόνα... Ερχονται. Αψογες... 
“Σηκωθείτε, κ. Σαββόπουλε”, αλλάζουν τα 
πάντα, μου ζητούν να βγάλω τις πιτζάμες 
μου... Κάποια στιγμή, είμαι γυμνός, σαν ένα 
σκουλήκι, κατουρημένος, αισθάνομαι μια 
τόσο μεγάλη ντροπή... ∆εν είμαι πια ούτε 
ο Σαββόπουλος, ούτε δεν ξέρω ποιος... Κι 
εκείνη τη στιγμή που το ένιωσα είχα ένα 
πολύ ευχάριστο συναίσθημα... ότι δεν εί-
μαι τίποτα, μόνο ένα πλάσμα με καλή δι-
άθεση. Παράξενη εμπειρία».

Από την πρόσφατη, ραδιοφωνική, συνά-
ντηση του Παύλου Τσίμα (στην καθημερι-
νή εκπομπή του στον ΣΚΑΪ) με τον ∆ιονύση 
Σαββόπουλο, έμειναν κυρίως οι πολιτικές 
δηλώσεις του. Αυτές προσφέρονταν εξάλ-
λου για τη συνήθη τοξική λαίλαπα. Ποιο 
κόμμα στηρίζει και τι θα ψηφίσει. Και βέ-
βαια η διαδικτυακή αστυνομία ανέλαβε να 
πράξει τα δέοντα. ∆ικαιούται ή όχι διά να 
ομιλεί ο Σαββόπουλος; Αλλοι καλλιτέχνες 
μπορεί να έχουν καρτ μπλανς στη δημό-
σια σφαίρα, μπορούν να δηλώνουν δωρε-
άν ό,τι θέλουν, πλην Σαββόπουλου. ∆εν 
άρεσε αυτό που είπε άρα... φραγή. Κρίμα. 
Οχι για την αντίδραση. Ηταν μάλλον ανα-

μενόμενη. Ετσι όπως ήρθαν τα πράγματα, 
πάντως, έμεινε ασχολίαστο, προφυλάχτη-
κε κατά κάποιον τρόπο από τον κανιβαλι-
σμό, το πιο γενναίο, απρόβλεπτο, υπαρξι-
ακά σπαρακτικό σχόλιο, που προϋποθέτει 
μεγάλη ψυχική προετοιμασία, ευρυχωρία, 
και, κυρίως, αυτογνωσία απέναντι στην 
ατσαλάκωτη, ιλουστρασιόν, δημόσια ει-
κόνα. Πώς ομολογείς «είμαι γυμνός, σαν 
ένα σκουλήκι, κατουρημένος, αισθάνομαι 
μια τόσο μεγάλη ντροπή...» και ταυτόχρο-
να «δεν είμαι τίποτα, μόνο ένα πλάσμα με 
καλή διάθεση»; Πώς εκθέτεις την ηλικία, 
την ανημπόρια, και το κάνεις «με καλή δι-
άθεση»; Θα πρέπει, πράγματι, να μη φοβά-
σαι το αύριο, να έχεις συμφιλιωθεί με τον 
χρόνο τον αληθινό. Να αναγνωρίζεις ότι 
δεν έχει νόημα να κρύψεις τίποτα, γιατί 
έτσι κι αλλιώς τα ξέρουν όλοι...

Το 1997 ο Ιαν Χολμ ερμήνευσε, αλη-
σμόνητα, τον σαιξπηρικό Ληρ στη Θεσ-
σαλονίκη Πολιτιστική Πρωτεύουσα. Στην 
περίφημη σκηνή της καταιγίδας, αυτός ο 
«ανήμπορος και καταφρονεμένος γέρος» 
έσκισε τα ρούχα του και εμφανίστηκε 
για πρώτη φορά, έως τότε, στην ιστορία 
του ρόλου, γυμνός. Στάθηκε στην αμφι-
θεατρική σκηνή ολόγυμνος, ένα κράμα 
λύτρωσης και συντριβής, αδύναμος σαν 
βρέφος, απελευθερωμένος σαν άνθρω-
πος που βαδίζει στο τέλος, συμφιλιωμέ-
νος με τη φύση, την τρέλα, τον εαυτό 
του. Ακάλυπτος, με σώμα φθαρμένο, λό-
γω ηλικίας, μια γύμνια όμως περισσότε-
ρο ψυχική παρά σωματική, «αστόλιστος 
άνθρωπος / τίποτ’ άλλο, παρά ένα κακό-
μοιρο, γυμνό διχαλωτό ζώο», απαλλαγ-
μένος από το στέμμα, διωγμένος από τις 
κόρες του, έρχεται αντιμέτωπος με τον 
πόνο της αυτογνωσίας. Ανάμεσα στη ζωή 
και στο θέατρο η απόσταση δεν μετριέ-
ται. Τα σχήματα λόγου που ακυρώνουν 
τις διακυμάνσεις («το θέατρο της ζωής»), 
οι μεταφορές και οι λυρικές εκφράσεις, 
δηλώνουν αισθήματα και όχι πράξεις. Ο 
τραγουδοποιός ∆ιονύσης Σαββόπουλος 
και ο ηθοποιός Ιαν Χολμ στάθηκαν, με 
ένα άλμα της μνήμης και των ελεύθερων 
συνειρμών, δίπλα δίπλα. ∆εν ήταν μόνο 
η γύμνια που τους έφερε κοντά αλλά και 
η τόλμη. Η ανάγκη να απεκδυθούν τον 
ρόλο και να ενδυθούν το ανθρώπινο. ∆η-
λαδή, τη φθαρτότητα. Τον χρόνο «αστό-
λιστο», αμασκάρευτο, αποδεκτό.

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το μάθημα της Μπέρθας 

Ε
ίναι ίσως άκομψο ίσως να απασχολεί-
ται η στήλη με ένα καθαρά προσωπι-
κό μου θέμα, αλλά ίσως διαβάζοντας 

την, στο τέλος να κατανοήσετε το γιατί 
εγράφη και να με συγχωρέσετε για την 
«κατάληψή» της. Την περασμένη ∆ευ-
τέρα έφυγε από το νέο μου διαμέρισμα 
η Μπέρθα, η εδώ και σχεδόν δέκα χρό-
νια συγκάτοικός μου, η γάτα μου. Με-
ρικών μόνο μηνών ήταν όταν κάποια 
Παρασκευή του 2014, με ακολούθησε, 
ενώ σχολούσα από τη νυχτερινή βάρδια 
της εφημερίδας. Είχε μόλις απογαλακτι-
στεί και ήταν στη μέση του δρόμου. Με 
ακολουθούσε, εγώ έκανα τον αδιάφορο, 
δεν ήθελα τέτοιου είδους δεσμεύσεις… 
Τελικά, την πήρα μαζί μου και έκτοτε 
έγινε η σκιά μου. Πλάι μου, στο γραφείο 
μου, όταν έγραφα το διδακτορικό μου, με 
εκείνο το εκνευριστικό συνήθειο κάθε 
γάτας να πατάει στο πληκτρολόγιο, να 
έχω το διαρκές άγχος να σώσω οτιδή-
ποτε έχω γράψει, μην τυχόν και πατή-
σει επάνω και χάσω ό,τι έχω γράψει… 
Ακόμα και όταν συνέβη κάτι παρόμοιο, 
σκέφτηκα ότι εκείνη έκανε ό,τι ήξερε, 
άρα δεν υπήρχε λόγος να της θυμώσω. 

Το διαμέρισμά μας είχε γίνει ο κόσμος 
της, οι βιβλιοθήκες του σπιτιού οι κρυ-
ψώνες της… και το μασούλισμα παλαι-
ών ή δερματόδετων βιβλίων αγαπημένη 
της συνήθεια, που ευτυχώς κόπηκε νω-
ρίς… και έκτοτε μόνο όταν εκνευριζόταν 

διάλεγε ένα παλιό βιβλίο και με τρόπο 
επιδεικτικό το σιγομασουλούσε. ∆ίπλα 
μου, όταν έχασα τον πατέρα μου, σχε-
δόν σαν να κατάλαβε ότι τα πράγματα 
δεν είναι για παιχνίδι, ερχόταν πάνω 
μου και κούρνιαζε, και γουργούριζε. Με 
τον τρόπο της μού έλεγε ότι όλα θα εί-
ναι καλά, είμαι εδώ εγώ. 

Μία ακόμη αγαπημένη της συνήθεια 
δεν είναι το γουργουρητό, αλλά και να 
βολεύεται στους ώμους μου, εγώ δεν έχω 
γάτα της έλεγα, αλλά παπαγάλο. ∆εν την 
ενδιέφερε ποσώς η παρατήρησή μου, 
και συνεχίζαμε να κυνηγάμε έντομα, 
εκείνη όρθια στην πλάτη μου και εγώ 
από καρέκλα σε καρέκλα και όταν έχα-
νε την ισορροπία της να νιώθω εκείνο 
τον πόνο από τον σβέρκο έως τα πό-
δια… και εκείνη να γρα-
δάρει το ύψος, για να 
ξανανέβει… Η Μπέρ-
θα, και κάθε άνθρωπος 
που έχει ή είχε κάποιο 
κατοικίδιο θα το κατα-
λάβει, ήταν μέρος της 
ζωής μου, μια έγνοια 
καθημερινή, ένας συνο-
μιλητής, που άκουγε ή 
τέλος πάντων βρισκό-
ταν δίπλα σου, και εσύ 
του μιλούσες και έλεγες 
όλα όσα ήθελες να πεις 
στον ένα ή τον άλλο και 

δεν τολμούσες. 
Η Μπέρθα έφυγε την περασμένη ∆ευ-

τέρα τα ξημερώματα. Αμέσως σήμανε 
συναγερμός, και αυτό είναι που θέλω να 
τονίσω, γράφοντας αυτή τη στήλη. Από 
το πρωί της Τρίτης φίλοι, συνάδελφοι, 
συγγενείς, από Κύπρο και Ελλάδα, ορ-
γανώσεις, γνωστοί και άγνωστοι, έδει-
ξαν ότι υπάρχει έγνοια για τον φίλο, τον 
γνωστό, τον άνθρωπο που έχει κάποιου 
είδους ανάγκη για στήριξη. ∆εχόμενος 
τηλεφωνήματα, ή βλέποντας τις αναρ-
τήσεις στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης 
ένιωθα το συναίσθημα της απώλειας 
να μαλακώνει, να απαλύνεται, η πίστη 
μου στο ότι θα βρεθεί να χαλυβδώνεται. 
Είναι όμορφο να υπάρχει τόσος πολύς 
κόσμος εκεί έξω, που δεν σε ξέρει, αλ-

λά κατανοεί τον πόνο 
σου και θέλει να σου 
πει μερικές κουβέντες 
παρηγοριάς, είναι 
ωραίο να ξέρεις ότι 
υπάρχει στον ψηφι-
ακό κόσμο των μέσω 
κοινωνικής δικτύωσης 
ένας αληθινός κόσμος, 
που μπορεί να μιλήσει 
και να αλληλεπιδράσει 
μαζί σου. 
Ίσως φαίνεται περί-

εργο, αλλά αυτή περιπέ-
τεια με έκανε να πιστεύω 

πως ως άνθρωποι μπορούμε να πετύχου-
με πάρα πολλά, αν προσπαθήσουμε να 
μπούμε στα παπούτσια του άλλου, αν 
αφουγκραστούμε  τον πόνο του, τις ανη-
συχίες του. Η απόδραση της Μπέρθας 
μού έδειξε πως οι σχέσεις των ψηφια-
κών ανθρώπων μπορούν πολύ γρήγορα 
να γίνουν κανονικές σχέσεις, να γίνουν 
από like και καρδούλες, τηλεφωνήματα, 
μηνύματα, λόγια και πράξεις.

Η Μπέρθα, που όπως λέει και μια αγα-
πημένη ψυχή, έγινε σαν κι εμένα –δύ-
στροπη, και γκρινιάρα και κάπως αν-
θρωποφοβική, ήταν εκείνη η σταθερά, 
που την περίοδο του Covid, είχα ανάγκη, 
που τις δύσκολες ημέρες την κοιτούσες 
και έλεγες όλα θα πάνε καλυτέρα αύριο. 
Αυτή είναι η Μπέρθα, που αποφάσισε να 
δραπετεύσει την περασμένη ∆ευτέρα, 
και ελπίζω σήμερα Κυριακή να διαβάζω 
το άρθρο αυτό, έχοντάς την στα πόδια 
μου ή πάνω στον υπολογιστή μου, ξα-
πλωμένη, φαρδιά-πλατιά, στο πληκτρο-
λόγιο, που χάλασε και με δυσκολία γρά-
φω και να με κοιτάζει, ανοιγοκλείνοντας 
τα μάτια της. Η Μπέρθα ακόμα και με 
την προσωρινή της απουσία μού υπεν-
θυμίζει πόσο σημαντικό είναι να έχουμε 
έγνοια για τον δίπλα μας, για τον άγνω-
στο, για εκείνο το άτομο που απλώς ζη-
τάει μια καλημέρα. 

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Η ώρα της συγκομιδής έρχεται ως παύση. Τα σιλό 
άδειασαν τον χειμώνα και την άνοιξη περιμένουν ήσυ-
χα να ξαναγεμίσουν. Καθώς ο ήλιος δύει, η τελευταία 
ζέστη του καλοκαιριού καλύπτει την ατμόσφαιρα. Για 
μια στιγμή, όλη η ανάπτυξη σταματά. Η σοδειά στέκει 
χρυσή και ώριμη. Και τότε η στιγμή τελειώνει. Με το 
πέρασμα μιας θεριστικής μηχανής, ή ενός δρεπάνιου, 
η γη γίνεται άγονη. Για το ‘Harvest Time’, η Raissa 
Angeli καλλιεργεί ένα κλίμα που δημιουργείται σε μια 
τέτοια παύση. Σε έναν χώρο εκτός χρόνου, ούτε μέλ-
λον, ούτε παρελθόν, όπου οι αναφορές και στα δύο 
μοιάζουν να γλιστρούν και να χάνονται. Εκεί που κάθε 
τι καινούργιο φαίνεται να έχει προηγηθεί, η καινοτο-
μία του διακόπτεται, και όλες οι μνείες προς το πα-
ρελθόν εξαρθρώνονται (Κείμενο:ΆρηςΜοχλούλης). Τα 

εγκαίνια της έκθεσης Harvest time συμπίπτουν με τα 
εγκαίνια της έκθεσης Not knowing yet - possibly not 
knowing ever των Μάριελ Κουβέλη, Sara Naim, Dala 
Nasser και Μαρίας Τουμάζου στο Pylon Art & Culture. 
Eins Gallery, Θέμιδος 28, Λεμεσός. www.einsgallery.

com,info@einsgallery.com 

ΕΚΔΟΣΗ 

Διονύσιος Σολωμός
και Κύπρος 
Ο Όμιλος Λογοτεχνίας και Κριτικής διορ-
γανώνει την εκδήλωση Παρουσίαση του 
βιβλίου «∆ιονύσιος Σολωμός και Κύπρος. 
Πρακτικά του Γ΄ ∆ιεθνούς Επιστημονικού 
Συνεδρίου του Ομίλου Λογοτεχνίας και 
Κριτικής», Λευκωσία 2023. Χαιρετισμοί: ∆ρ 
Λεωνίδας Γαλάζης, πρόεδρος του Ο.Λ.Κ., 
Ιωάννης Παπαμελετίου, Πρέσβης της Ελ-
λάδας στην Κύπρο. Την παρουσίαση του 
βιβλίου θα κάνει ο ∆ημήτρης Αγγελάτος, 
καθηγητής Τμήμα Φιλολογίας—Εθνικό και 
Καποδιστριακό Πανεπιστήμιο Αθηνών. Συ-
ντονισμός της εκδήλωσης από την Έλενα 
Ματσάγγου, διδάκτωρ Νεοελληνικής Φι-
λολογίας. Πέμπτη 25 Μαΐου, ώρα 6:45 μ.μ. 

Κέντρο Τέχνης και Πολιτισμού – Θέατρο 

Χώρα, Κοραή, 1, Πλατεία Αρχιεπισκοπής.  

 

Η «Σόλο για Τρεις» παρουσιάζει το έργο 
«Φοίνιξ. Οι άλλοι είσαι εσύ» σε σύλληψη 
και σκηνοθεσία Χριστόδουλου Ανδρέου. 
∆ύο γυναίκες και δύο άντρες, με οδη-
γό το βλέμμα, την επαφή και τις λέξεις, 
ακολουθούν μια πορεία αναζήτησης του 
«ποιος είμαι;» μέσα από τους άλλους 
που ορίζουν την ταυτότητα τους. Πρό-
κειται για μια παράσταση που βασίζεται 
στην μέθοδο της σκηνοθεσίας ως δραμα-
τουργία (directing as play-writing), όπου 
μέσα από τη διαδικασία των προβών δη-
μιουργούνται ταυτόχρονα παράσταση και 

κείμενο. Μια παράσταση που εμπεριέχει 
ισότιμα τον λόγο, την κίνηση και τη μου-
σική. Επί σκηνής: Βάρσια Αδάμου, Σαββί-
να Γεωργίου, Παναγιώτης Τοφή, Γιώργος 
Χιώτης και ο μουσικός Ανδρέας Οικονο-
μίδης. Παραστάσεις Σάββατο 20 Μαΐου, 
∆ευτέρα 22 Μαΐου, Τρίτη 23 Μαΐου στο 
Wherehaus 612 στη Λευκωσία και Τετάρ-
τη 24 Μαΐου, Πέμπτη 25 Μαΐου στο Θέα-
τρο Ριάλτο στη Λεμεσό. Wherehaus 612, 
Μιχαήλ Κουσουλίδη 5, Λευκωσία. Κρατή-

σεις τηλέφωνο 96147809. Θέατρο Ριάλτο 

τηλέφωνο 77777745, rialto.com

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ 

«Φοίνιξ. Οι άλλοι είσαι εσύ»

ΕΚΘΕΣΗ 

«inside – out 
stories».

Το Μουσείο Πιερίδη - Πολιτι-
στικό Ίδρυμα Τράπεζας Κύπρου 
παρουσιάζει την εικαστική πρό-
ταση του Σπύρου Αγαθού και 
του Αντώνη Τζιαρρίδη «inside – 
out stories». Ο Σπύρος Αγαθού, 
εμπνευσμένος από τον τρόπο πα-
ρουσίασης και φύλαξης κεντημά-
των στο Μουσείο Πιερίδη – Πολι-
τιστικό Ίδρυμα Τράπεζας Κύπρου, 
δημιουργεί μια σειρά ζωγραφι-
κών έργων στον εσωτερικό χώρο 
του μουσείο που όπως και τα κε-
ντήματα, παρατίθενται διπλωμέ-
να μέσα σε προθήκες. Τα έντονης 
υλικότητας έργα του, αποτέλε-
σμα μιας μεγάλης διαδικασίας 
πρόσθεσης και αφαίρεσης υλι-
κών, προστατεύονται μέσα στις 
προθήκες ως πολύτιμα τεκμήρια 
μιας πρωτίστως συναισθηματικής 
συσχέτισης με τον χρόνο και την 
μνήμη. ∆ιερευνώντας την σχέ-
ση της οπτικής κουλτούρας με τη 
μνήμη, ο Αντώνης Τζιαρρίδης τυ-
λίγει γλυπτά από μπετόν με κόκ-
κινη κλωστή, μια επαναληπτική 
διαδικασία στο όριο του αυτομα-
τισμού και της χειρωναξίας. Τα εν 
λόγω γλυπτά, τοποθετημένα στον 
εξωτερικό χώρο του μουσείου, 
είναι του είδους που συναντούμε 
συχνά σε κήπους ή στο εξωτερι-
κό της εισόδου σπιτιών. Εγκαίνια 

Σάββατο, 27 Μαΐου, ώρα 7:30 μ.μ. 

Διάρκεια Έκθεσης έως 31 Ιουλίου.  

ΕΚΘΕΣΗ 

FINAL CUTS  2023 
Το Τμήμα Καλών Τεχνών του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου διοργανώνει έκθεση των τελειοφοίτων του, με τίτ-
λο FINAL CUTS 2023 στο ∆ημοτικό Κέντρο Τεχνών Λεμεσού 
-Αποθήκες Παπαδάκη σε συνεργασία με το ∆ήμο Λεμεσού. Η 
συνεργασία των δύο οργανισμών, πανεπιστημιακού και δημο-
τικού, πριμοδοτεί ενεργά το πολιτιστικό αφήγημα της πόλης 
της Λεμεσού. Το πρώτο και μοναδικό τμήμα Καλών Τεχνών σε 
δημόσιο πανεπιστήμιο της χώρας, γιορτάζει ξανά την αποφοί-
τηση των φοιτητριών/ών του, για δεύτερη χρονιά. Στο πλαί-
σιο της εικαστικής αυτής έκθεσης, οι νέες/οι καλλιτέχνιδες/
ες προτείνουν ενότητες έργων με εικαστικές εγκαταστάσεις, 
σχέδια, ζωγραφική, γλυπτική, φωτογραφίες, βίντεο, χαρα-
κτική, ψηφιδωτά αλλά και τους πειραματικούς συνδυασμούς 
τους  έως και με τεχνητή νοημοσύνη.  ∆ημοτικό Κέντρο Τε-
χνών Λεμεσού - Αποθήκες Παπαδάκη, Λεμεσός. ∆ιάρκεια έκ-
θεση έως 24 Μαΐου. Επικοινωνία τηλέφωνο 25367700  

 ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ 

«Harvest Time» Ραΐσσα Αγγελή  

Ο τραγουδοποιός Διονύσης 
Σαββόπουλος και ο ηθοποιός 
Ιαν Χολμ στάθηκαν, με ένα άλ-
μα της μνήμης και των ελεύθε-
ρων συνειρμών, δίπλα δίπλα.
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Επιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Ένας από τους πιο σημαντικούς 
σκηνοθέτες του ελληνικού θε-
άτρου έρχεται για πρώτη φορά 
στην Κύπρο με ένα έργο που 
ονειρευόταν από το 1970 να ανε-
βάσει στη σκηνή. Ο Σταμάτης 
Φασουλής μαζί με ένα πολύ δυ-
νατό καστ ηθοποιών, θα κάνουν 
πρεμιέρα την Πέμπτη 8 Ιουνίου 
στο ∆ημοτικό Θέατρο Λευκωσί-
ας με το πιο πετυχημένο έργο 
στην ιστορία του Μπρόντγουεϊ. 
«Οι πεταλούδες είναι ελεύθερες» 
θεωρείται μία από τις ωραιότερες 
κωμωδίες του σύγχρονου παγκό-
σμιου θεάτρου, όπου το γέλιο και 
η συγκίνηση εναλλάσσονται μα-
γικά. Η παράσταση έχει φτιαχτεί 
ειδικά για το κυπριακό κοινό και 
οι πρόβες στην Αθήνα άρχισαν 
από τον περασμένο Απρίλιο.

Το έργο ανέβηκε για πρώτη 
φορά με τεράστια επιτυχία στο 
Μπρόντγουεϊ, το 1969, σε σκη-
νοθεσία του Ελληνοαμερικανού 
Μίλτον Κατσέλας. Τρία χρόνια 
αργότερα το έργο μεταφέρθη-
κε στον κινηματογράφο από τον 
ίδιο τον Gershe με πρωταγωνι-
στές τον πρωτοεμφανιζόμενο 
τότε Έντουαρντ Άλμπερτ, την 
Γκόλντι Χόουν και την Αϊλίν Χέ-
καρτ στον ρόλο της μητέρας (η 
μόνη απ’ την αρχική διανομή 
της παράστασης).

H Χέκαρτ τιμήθηκε για την 
ερμηνεία της με το Όσκαρ Κα-
λύτερης Ηθοποιού σε δεύτερο 
Ρόλο, ενώ ο Έντουαρντ Άλμπερτ 
απέσπασε τη Χρυσή Σφαίρα Κα-
λύτερου Πρωτοεμφανιζόμενου 
Ηθοποιού. Πρόκειται για μία από 

τις μεγαλύτερες επιτυχίες στην 
ιστορία του Μπρόντγουεϊ, αφού 
έχει το ρεκόρ παραστάσεων με 
πάνω από 1.100 παραστάσεις και 
είχε σαρώσει όλα τα θεατρικά 
βραβεία. Στην Ελλάδα το έργο 
πρωτοπαρουσιάστηκε το 1970 
με πρωταγωνιστές τον Γιάννη 
Φέρτη και την Ξένια Καλογερο-
πούλου, με τεράστια επιτυχία, 

αφού παιζόταν για τρεις σεζόν 
σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Εκεί 
το είχε πρωτοδεί ο Σταμάτης Φα-
σουλής και έβαλε σκοπό κάποτε 
να το ανεβάσει.

Η υπόθεση
Νέα Υόρκη, τέλη δεκαετίας 

του ’60. Ο Ντον Μπέηκερ (Λευ-
τέρης Ζαμπετάκης) κάνει την 
επανάσταση της ζωής του. Φεύ-
γει από το ήσυχο προάστιο όπου 
ζούσε με την υπερπροστατευ-
τική μητέρα του, κα Μπέικερ 
(Μίρκα Παπακωνσταντίνου) 
για να εγκατασταθεί μόνος του 
στο Μανχάταν. Το γεγονός ότι 
είναι τυφλός δεν τον εμποδίζει 
από το να κυνηγήσει το όνει-
ρό του: να γίνει επαγγελματίας 

μουσικός. Η Τζιλ Τάννερ (Ντόρα 
Μακρυγιάννη) είναι μια απελπι-
στικά εκκεντρική νεαρή, χίπισσα 
και ανερχόμενη ηθοποιός. Με-
τακομίζει στο ακριβώς διπλανό 
διαμέρισμα. Γνωρίζονται, φλερ-
τάρουν, ερωτεύονται. Καθώς κα-
ταφέρνουν να ανοίξουν την πόρ-
τα που χωρίζει τα διαμερίσματά 
τους, ανοίγουν ταυτόχρονα και 
ένα νέο κεφάλαιο στη ζωή τους 
μακριά από στερεότυπα, περιορι-
σμούς και προκαταλήψεις. Μέχρι 
τη στιγμή που εμφανίζεται από 
το πουθενά η μητέρα του Ντον, 
αλλά και ο σκηνοθέτης-μέντορας 
της Τζιλ, ο Ραλφ (Μαρίνος Κόν-
σολος). Πόσο ελεύθερες θα απο-
δειχτούν τελικά οι πεταλούδες;

Μια αστεία, τρυφερή, ζεστή 
και εξόχως πνευματώδης κωμω-
δία υπό τους ρομαντικούς ήχους 
της κιθάρας, με στακάτο ρυθμό, 
σπαρταριστούς διαλόγους και 
βασικό αφήγημά της την αισιο-
δοξία και την ελπίδα. Μέσα από 
ένα πανέξυπνο και διαπεραστι-
κό χιούμορ, προσεγγίζει τα ζη-
τήματα του αυτοπροσδιορισμού, 
του έρωτα, του θάρρους και της 
αλληλοκατανόησης.

Το τραγούδι της παράστασης 
έγραψε ο διακεκριμένος Κύπριος 
συνθέτης, των μεγάλων επιτυχι-
ών, Γιώργος Θεοφάνους σε στί-
χους της σημαντικής στιχουργού 
Ελεάνας Βραχάλη. 

Με φόντο την εποχή των λου-
λουδιών, την άκρατη απελευθέ-
ρωση και τον αέναο έρωτα, οι 
«Πεταλούδες» θα συνεπαίρνουν 
το κοινό σε κάθε τους «στάση» 
σε όλες τις πόλεις της Κύπρου 
αυτό τον Ιούνιο.

Πρωταγωνιστούν: Μίρκα 
Παπακωνσταντίνου, Λευτέρης 

Ζαμπετάκης, Ντόρα Μακρυγιάννη και 
ο Μαρίνος Κόνσολος. Μετάφραση 
– απόδοση: Αλέξης Καλλίτσης. Σκη-
νικά – κοστούμια: Λάκης Γενεθλής. 
Φωτισμοί: Alexander Jotovic.
Παραστάσεις: Λευκωσία, ∆ημο-
τικό Θέατρο Λευκωσίας: Πρεμιέρα 
Πέμπτη 8 Ιουνίου, ώρα 9:00 μ.μ. Πα-
ρασκευή 9 Ιουνίου, ώρα 9:00 μ.μ. 
Σάββατο 10 Ιουνίου (διπλή παράστα-
ση) απογευματινή 6:00 μ.μ. και βρα-
δινή 9:00 μ.μ. Λεμεσός, Παττίχειο 
Θέατρο Λεμεσού: Κυριακή 11 Ιουνί-
ου, ∆ευτέρα 12 Ιουνίου και Τρίτη 13 
Ιουνίου, ώρα έναρξης παραστάσεων 
9:00 μ.μ. Πάφος, Μαρκίδειο Θέα-
τρο Πάφου: Τετάρτη 14 Ιουνίου, ώρα 
9: μ.μ. Λάρνακα, Θέατρο «Σκάλα», 
Πέμπτη 15 Ιουνίου και Παρασκευή 16 
Ιουνίου, ώρα έναρξης παραστάσεων 
9:00 μ.μ.

Εισιτήρια : tickethour.com.
cy και τα καταστήματα ACS 

σε όλη την Κύπρο
• Σε κάθε θεατή θα δίνεται 
στην είσοδο του θεάτρου, 
δωροεπιταγή αξίας €20 για 
αγορές από τα καταστήμα-
τα Electroline.
• Μέρος των καθαρών 
εσόδων θα διατεθούν 
για τη στήριξη του 
Ronald McDonald 
House Charities

«Οι πεταλούδες είναι ελεύθερες» 
Ο Σταμάτης Φασουλής σκηνοθετεί στην Κύπρο το πιο πετυχημένο έργο στην ιστορία του Μπρόντγουεϊ

«Οι πεταλούδες είναι 
ελεύθερες» θεωρείται 
μία από τις ωραιότερες 
κωμωδίες του 
σύγχρονου παγκόσμιου 
θεάτρου, όπου το 
γέλιο και η συγκίνηση 
εναλλάσσονται μαγικά.

Μια αστεία, τρυφερή, ζεστή 
και εξόχως πνευματώδης κω-

μωδία υπό τους ρομαντικούς ήχους 
της κιθάρας, με στακάτο 
ρυθμό, σπαρταριστούς δι-
αλόγους και βασικό αφή-
γημά της την αισιοδοξία 
και την ελπίδα. 
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Tου ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ   

Σε ένα από τα πρώτα τραγούδια 
που έγραψε ο Μίκης Θεοδωρά-
κης, τα «∆ακρυσμένα μάτια», οι 
στίχοι του αδελφού του, ποιητή 
και δημοσιογράφου Γιάννη Θεο-
δωράκη, μας μεταφέρουν στην 
καρδιά μιας πόλης: «Ας ήταν να 
ζω στους μεγάλους δρόμους, κά-
τω απ’ τις αφίσες / Στα χιλιάδες 
χρώματα ας ήταν να βρεθώ», μας 
λένε, και όσο κι αν η μελωδία είναι 
θλιμμένη και η διάθεση μελαγχο-
λική, η σκηνή που σκιαγραφούν 
δονείται από έναν ζωηρό, ηλε-
κτροφόρο αστικό παλμό.     

Αρκούν μονάχα δύο στοιχεία 
για να τη συνθέσουν: δρόμοι και 
αφίσες, λεωφόροι γεμάτες κίνη-
ση και ασταμάτητη βοή, και συ-
στοιχίες από αφίσες που πλημ-
μυρίζουν το φόντο σε «χιλιάδες 
χρώματα».      

Στο ιστορικό και κοινωνικό της 
πλαίσιο, στα αστικά κέντρα της 
Ελλάδας των αρχών του ’50, μια 
τέτοια εικόνα θα πρέπει να ήταν 
συνηθισμένη. Εμπορικές ταμπέ-
λες καταστημάτων με προσεγ-
μένη, πρωτότυπη καλλιγραφία 
φτιαγμένη στο χέρι, γιγαντοα-
φίσες υψηλής τέχνης στις προ-
σόψεις των κινηματογράφων και 
νέον επιγραφές με καλαίσθητες 
γραμματοσειρές που άναβαν τα 
βράδια: αυτό που σήμερα ονομά-
ζουμε «γραφιστική», τότε μπορεί 
να μην είχε ακόμη αναγνωριστεί 
ή ονομαστεί, αλλά πρωταγωνι-
στούσε στην καθημερινότητα 
με τρόπο αόρατο και οργανικό, 
λες και ήταν αναπόσπαστο κομ-
μάτι της.     

Πέραν όμως των εμπορικών 
αποστολών της, υπήρχαν και 
εκείνες οι φορές που η γραφιστι-
κή καλούνταν να επικοινωνήσει 
μηνύματα της κοινωνίας. Και τό-
τε επιστρατευόταν η αφίσα δρό-
μου, δοκιμασμένη με επιτυχία σε 
καιρούς πολέμου και πολιτικών 
κρίσεων, πανίσχυρο όχημα προ-
παγάνδας και επιρροής που μπο-
ρούσε να απλώσει το μήνυμά της 
ακούραστα σε ολόκληρους πλη-
θυσμούς, διεκδικώντας ένα κομ-
μάτι της προσοχής – και του υπο-
συνειδήτου τους.     

Η αφίσα πρέπει να πει την ιστο-
ρία της με τρόπο σύντομο, συγκι-
νητικό, αξέχαστο και ξεκάθαρο. 
Οπως είχε πει ένας από τους κο-
ρυφαίους σχεδιαστές αφισών της 
μεταπολεμικής Γαλλίας, ο Ρεϊμόντ 
Σαβινιάκ, «η αφίσα είναι καταδικα-
σμένη να περιέχει επιγραμματική 
γλώσσα, καθαρή και σκληρή, που 
δεν αφήνει χώρο για ιστορίες και 
ερμηνείες».     

Με φόντο τις σημερινές βου-
λευτικές εκλογές στη χώρα μας 
κοιτούμε ξανά την ιστορία της 
πολιτικής αφίσας στο εξωτερικό, 
γυρνάμε πίσω στον χρόνο, στους 
«μεγάλους δρόμους», και στεκό-
μαστε «κάτω από τις αφίσες» σε 
δρόμους της Ευρώπης και της 
Αμερικής. Βρίσκουμε ντοκουμέ-
ντα εξαιρετικής εφήμερης τέχνης 
που συχνά έχουν την υπογραφή 
μεγάλων καλλιτεχνών και άλλοτε 
είναι ανυπόγραφα, αλλά πάντα 
αντηχούν νοσταλγικά τον παλμό 
της ζωής των δρόμων στους οποί-
ους κολλήθηκαν. Χωρίς να φαντα-
στούμε αυτούς τους δρόμους και 
τις κοινωνικές αναμοχλεύσεις που 
έβραζαν γύρω τους, είναι αδύνα-
τον να ακούσουμε την αυθεντική 
φωνή τους.     

Η θαλασσοκράτειρα ψηφίζει    
Γυρνώντας σχεδόν έναν αιώ-

να πίσω, στη Βρετανία του 1929 
και τις εθνικές εκλογές εκείνης 
της χρονιάς, βρίσκουμε μια σειρά 
από αφίσες του κόμματος των Συ-
ντηρητικών που έχουν ένα κοινό 
στοιχείο: τη θάλασσα. Σε μία αυ-
τές η εξαιρετική εικονογράφηση 
απεικονίζει τον υποψήφιο πρω-
θυπουργό Στάνλεϊ Μπόλντουιν 
ως τιμονιέρη ιστιοφόρου σε συν-
θήκες φουρτούνας. Μέσα σε ένα 
απειλητικό, μουντό, πράσινο φως 
(χαρακτηριστικό των θαλασσών 
της Αγγλίας), οι κεραυνοί οργώ-

νουν τον σκούρο ορίζοντα, ενώ ο 
πλοηγός κρατάει με σιγουριά το 
τιμόνι καπνίζοντας την πίπα του. 
«Εμπιστεύσου τον Μπόλντουιν», 
φωνάζει με αυτοπεποίθηση το κύ-
ριο σλόγκαν, ενώ με γοητευτικά 
καλλιγραφικά στοιχεία ο υπότιτ-
λος συμπληρώνει: «Θα σε κατευ-
θύνει προς την ασφάλεια». Και 
ενώ ο (άγνωστος) εικονογράφος 
έχει κάνει εξαιρετική δουλειά, ο 
υποψήφιος δεν κατάφερε να πεί-
σει το κοινό για τις... πλοηγικές 
του ικανότητες, και το Εργατικό 

Κόμμα κέρδισε την εκλογική μά-
χη αντανακλώντας την κοινωνι-
κή αβεβαιότητα της περιόδου με 
τα συνεχώς αυξανόμενα ποσοστά 
ανεργίας.     

Σε ακόμη μία αφίσα από εκεί-
νες τις εκλογές, η παράταξη του 
Μπόλντουιν παραλληλίζεται με 
ένα τρικάταρτο ιστιοφόρο που 
πλέει αγέρωχα και σε πλήρη ιστι-

οφορία μέσα σε ανήσυχα νερά. Η 
φουσκοθαλασσιά δεν μοιάζει να 
το τρομάζει, και το σλόγκαν χρη-
σιμοποιεί ναυτική ορολογία για 
να κάνει ένα λογοπαίγνιο: «Boom 
along to better times» (σε ελεύθε-
ρη μετάφραση, «άνοιξε πανιά προς 
καλύτερους καιρούς»).    

Σε μια άλλη αφίσα των ίδιων 
εκλογών μπαίνει στο παιχνίδι των 
εντυπώσεων ένα πανίσχυρο σύμ-
βολο της θαλασσινής ζωής αλλά 
και του ανθρώπινου ασυνειδήτου, 
ο φάρος. Σε μια χώρα, άλλωστε, με 
εκπληκτικό φαρικό δίκτυο, δεν 
αποτελεί έκπληξη που ο φάρος, 
ένα εθνικό σύμβολο, καλείται εδώ 
για να κερδίσει ψηφοφόρους, κα-
θοδηγώντας ένα κρουαζιερόπλοιο 
μακριά από τα βράχια, τα οποία, 
σε αυτή την περίπτωση, είναι ο... 
Σοσιαλισμός (δηλαδή το Κόμμα 
των Εργατικών). Το πλοίο δεν εί-
ναι άλλο από την ίδια τη Βρετανία. 
Οπως διαλαλεί το σλόγκαν: «Ασε 
τον φάρο του συντηρητισμού να 
σώσει το ατμόπλοιο “Βρετανία” 
από τα βράχια του Σοσιαλισμού».     

Τρεις αφίσες φτιαγμένες στο 
χέρι από κορυφαίους, αλλά δυ-
στυχώς άγνωστους γραφίστες, 
κλασική περίπτωση χρήσης τε-
χνικών προπαγάνδας (θεοποίη-
ση του υποψηφίου, επίκληση σε 
αρχέγονους φόβους και αναφο-
ρά σε ακαταμάχητα εθνικά σύμ-
βολα) με κοινό παρονομαστή το 
ναυτικό στοιχείο, κάτι που μας 
θυμίζει πως η Βρετανία, προπο-
λεμικά, ήταν ακόμη η απόλυτη 

θαλασσοκράτειρα του πλανήτη.     
Αξίζει όμως να σταθούμε και 

μπροστά σε μια σειρά από αφίσες 
του κόμματος των Εργατικών για 
τις εκλογές του 1935, οπότε και 
έχασαν από τους Συντηρητικούς 
(ποιος ξέρει: ίσως τελικά εκείνη η 
«θαλασσινή» καμπάνια τους απέ-
δωσε μακροπρόθεσμους καρπούς, 
εφόσον ο Μπόλντουιν έγινε πρω-
θυπουργός από το 1935 έως το 
1937). Την προσπάθεια των Ερ-
γατικών να αποτρέψουν την ήττα 
του 1935 βλέπουμε σε μια σειρά 
από μονόχρωμες αφίσες φτιαγ-
μένες στο χέρι με τη μέθοδο του 
«letterpress», κατά την οποία χρη-
σιμοποιούνται μεταλλικά ή ξύλινα 
τυπογραφικά στοιχεία γραμμάτων 
που μπαίνουν στη σειρά για να 
σχηματίσουν τις λέξεις, με τον 
ίδιο τρόπο που λειτουργούσε για 
αιώνες η παραδοσιακή τυπογρα-
φία. Ολες τους έχουν μια αφοπλι-
στική αμεσότητα: το φόντο τους 
είναι πλακάτο και τα γράμματα 
μοιάζουν να φωνάζουν το μήνυ-
μά τους με τρόπο σπαρτιατικό και 
επείγοντα.    

«Ολο το καρβέλι»   
«Επιστροφή στους Εργατικούς, 

επιστροφή στη δουλειά», ανακοι-
νώνει μία από τις αφίσες, αντη-
χώντας τη μεγάλη ήττα του κόμ-
ματος στις εκλογές του 1931 και 
νοσταλγώντας την επικράτησή 
του σε αυτές του 1929. «Με τους 
Συντηρητικούς, παίρνεις τα ψί-
χουλα. Ψήφισε Εργατικούς και θα 

έχεις όλο το καρβέλι», υπόσχεται 
στον περαστικό μια άλλη αφίσα, 
ενώ κάποια άλλη προτείνει «ένα 
έθνος που δουλεύει και όχι που 
πολεμάει», συμβολίζοντας τα σύν-
νεφα του πολέμου που είχαν αρ-
χίσει να μαζεύονται στον ουρανό, 
δεκαεπτά χρόνια μετά τη λήξη του 
τραυματικού, καταστροφικού Α΄ 
Παγκοσμίου Πολέμου. Το 1935 
ήταν η χρονιά που η Ιταλία εισέβα-
λε στην Αιθιοπία, ενώ παράλληλα 
η Γερμανία του Χίτλερ είχε αρχίζει 
να μοιάζει απειλητική και ο πρώ-

τος επανεξοπλισμός της Βρετανίας 
μετά τη λήξη του Α΄ Παγκοσμίου 
είχε μόλις ξεκινήσει.    

Ανάμεσα στις μεσοπολεμικές 
αφίσες δρόμου των Εργατικών 
της Βρετανίας ξεχωρίζουμε και 
αυτές τις οποίες είχε φιλοτεχνήσει 
ο σημαντικός Αγγλος ζωγράφος 
και πρωτοπόρος της λιθογραφίας 
Τζέραλντ Σπένσερ Πράις (Gerald 

Spencer Pryse, 1881-1956), που 
εργάστηκε επί σειράν ετών ως 
πολεμικός ανταποκριτής, εικο-
νογραφώντας τη δράση από την 
πρώτη γραμμή του μετώπου. O 
Πράις συνεργάστηκε με τους Ερ-
γατικούς για μια σειρά από αφίσες 
όπου λάμπει το μεγάλο ταλέντο 
του να απεικονίζει τις ανθρώπι-
νες μορφές με τρόπο δραματικό, 
θα έλεγε κανείς βιβλικό. Στην αφί-
σα του με σλόγκαν «Εμπρός! Η μέ-
ρα χαράζει» («Forward! The Day 
is Breaking»), μια ομάδα απλών, 
καθημερινών ανθρώπων αποκτά 
κάτι το ηρωικό. Το ίδιο συμβαίνει 
και σε μια άλλη αφίσα του από την 
ίδια σειρά, που φέρει τον τίτλο 
«Αύριο, όταν η εργατιά θα κυβερ-
νάει» («Tomorrow - When Labour 
Rules»), που απεικονίζει μια ομάδα 
ανθρώπων της εργατικής τάξης να 
οδηγείται προς ένα φωτεινό τοπίο, 
μια «Εδέμ» κάπου στην αγγλική 
εξοχή, από δύο νεαρά κορίτσια. 
Σε αυτά τα δύο «αδελφικά» έργα 
ο Πράις κάνει σοφή χρήση των 
σκιών και του φωτός και δίνει στις 
υποσχέσεις του Εργατικού Κόμ-
ματος για μια καλύτερη ζωή μια 
συγκινητική, εικαστική εικόνα.  

Κυριαρχία των Συντηρητικών  
Στη μεταπολεμική πενταετία 

της διακυβέρνησης των Εργατι-
κών (1945-1950) η Βρετανία εί-
χε μεταμορφωθεί. To Εθνικό Σύ-
στημα Υγείας (NHS) είχε μόλις 
καθιερωθεί, οι σιδηρόδρομοι και 
η ενέργεια (ηλεκτρικό και φυσι-
κό αέριο) είχαν κρατικοποιηθεί, 
αλλά όσο έρχονταν οι εκλογές οι 
Συντηρητικοί, σοκαρισμένοι από 
την προηγούμενή ήττα τους, είχαν 
προετοιμάσει το έδαφος για να ξα-
νανέβουν στην εξουσία.    

Ο Ουίνστον Τσόρτσιλ έδινε 
εντυπωσιακές δημόσιες ομιλίες μι-
λώντας για τα «μεγάλα ζητήματα» 
όπως η εξωτερική πολιτική, ενώ 
ακόμη και κάποιοι από τους ίδιους 
τους Εργατικούς είχαν αρχίσει να 
βλέπουν με δισταγμό την προοπτι-
κή επιπλέον κρατικοποιήσεων και 
ακόμη μεγαλύτερου ελέγχου του 
κράτους στην οικονομία. Σε δύο 
αφίσες των Συντηρητικών από 
την καμπάνια του 1950 συναντά-
με μια κατάφωρη χρήση «πατριω-
τικών» συμβόλων: το μπλε και το 
κόκκινο της βρετανικής σημαίας 
επιτίθενται απροκάλυπτα στον πε-
ραστικό, ενώ ένα αγγλικό μπουλ-
ντόγκ μας κοιτάει κατάματα, θυμί-
ζοντάς μας τη «βρετανικότητα» με 
τον πιο ακαταμάχητα γοητευτικό 
τρόπο. Το σλόγκαν είναι παράξε-
να γνώριμο: «Make Britain great 
again» - «Κάντε τη Βρετανία ξανά 
μεγάλη». Αυτή η εξαιρετική αφίσα 
αποτελεί τεκμήριο του ότι το δι-
άσημο σύνθημα «Make America 
great again», λεκτικό όπλο πρώτης 
γραμμής της προεδρικής καμπά-
νιας του Ντόναλντ Τραμπ το 2016, 
δεν ήταν καινοφανές. Aλλωστε το 
είχε χρησιμοποιήσει, 30 χρόνια 
μετά την καμπάνια των Συντη-
ρητικών της Βρετανίας, και ο Ρό-
ναλντ Ρέιγκαν, στην προεκλογική 
καμπάνια του το 1980.    

Εννέα χρόνια μετά, στις εκλο-
γές του 1959, οι Συντηρητικοί πα-
ρέμειναν στην εξουσία σημειώνο-
ντας μια τρίτη στη σειρά εκλογική 
νίκη, υπό την ηγεσία του Χάρολντ 
Μακμίλαν. Από αυτή την καμπά-
νια ξεχωρίζουμε μια εξαιρετική 
αφίσα, η οποία δεν χρειάζεται λό-
για για να μιλήσει. Μέσα στο κά-
τασπρο φόντο της επικοινωνεί 
το μήνυμά της μόνο με το περί-
γραμμα ενός κεφαλιού, βαμμένο 
με το μπλε της βρετανικής σημαί-
ας. Ολοι καταλαβαίνουν ποια είναι 
η μορφή που απεικονίζεται. Είναι 
ο Ουίνστον Τσόρτσιλ φυσικά, ο 
οποίος στα 84 χρόνια του εκλέγε-
ται για τελευταία φορά βουλευτής, 
59 χρόνια μετά την πρώτη φο-
ρά του, το 1900, όταν η Βικτωρία 
ήταν ακόμα στον θρόνο. Πέντε 
χρόνια μετά φεύγει από τη ζωή. 
Αυτή η σπάνια εικόνα, από την 
τελευταία προεκλογική καμπάνια 
της πολιτικής καριέρας του, δεί-
χνει με συναρπαστικό τρόπο τη 
δύναμη της γραφιστικής.  

Αφίσα, η μαγεία ενός πολιτικού όπλου
Οταν η γραφιστική καλούνταν να επικοινωνήσει μηνύματα προς την κοινωνία με τρόπο σύντομο, συγκινητικό και ξεκάθαρο        

«Είναι καταδικασμένη να 
περιέχει επιγραμματική 
γλώσσα, καθαρή και 
σκληρή, που δεν αφήνει 
χώρο για ιστορίες και 
ερμηνείες», έλεγε 
ο κορυφαίος Γάλλος 
σχεδιαστής Ρεϊμόντ 
Σαβινιάκ.   

Σε αφίσες 
των Συντηρητικών 
της Βρετανίας από 
την καμπάνια του 1950 
συναντάμε ένα σλόγκαν 
παράξενα γνώριμο: 
«Make Britain great 
again» - «Κάντε τη 
Βρετανία μεγάλη ξανά».    

Αφίσα του Ρόι Λιχτενστάιν για την καμπάνια του Μάικλ ∆ουκάκη το 1988.  
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Περνώντας το κανάλι της Μάγχης, 
φτάνουμε στο Παρίσι, τη γενέτει-
ρα της αφίσας δρόμου, και από 
την πλούσια παράδοση της γαλ-
λικής πολιτικής αφίσας διαλέγουμε 
δύο έργα του Πολ Ορντνέρ (1901-
1969), ενός ακόμα αφανούς ήρωα 
της ιστορίας του ντιζάιν. Οι δύο 
αφίσες του που παρουσιάζουμε έγι-
ναν για λογαριασμό του εργατικού 
κόμματος SFIO (Section française 
de l’ Internationale ouvrière) που 
ιδρύθηκε το 1905 και συγχωνεύ-
τηκε το 1960 με το Σοσιαλιστικό 
Κόμμα της Γαλλίας, και σχεδιάστη-
καν για τις βουλευτικές εκλογές του 
1946. Σε αμφότερες επικρατούν τα 
χρώματα της γαλλικής σημαίας, 
ενώ στη μία από αυτές πρωταγωνι-
στεί μια εκδοχή της «Μαριάν», της 
αλληγορικής μορφής της Γαλλικής 
∆ημοκρατίας. Στην άλλη, βλέπου-
με έναν νεαρό, αθλητικό άνδρα, 
που ακολουθεί μια επιγραφή που 
γράφει πάνω τη λέξη «Μέλλον». 
Η μορφή αυτή εκπροσωπεί, μάλι-
στα, το μεγαλύτερο μέρος του έρ-
γου του Ορντνέρ, που αφιερώθηκε 
στην εικονογράφηση εντύπων για 
δημοφιλή σπορ στη Γαλλία, όπως 
το ποδόσφαιρο και η ποδηλασία. 

Ενδιαφέρον παρουσιάζει και μια 
αφίσα από την Ελβετία του μεσο-
πολέμου και τις ομοσπονδιακές 
εκλογές του 1931, σχεδιασμένη 
από ακόμα έναν παραγνωρισμέ-
νο κορυφαίο στυλίστα της εικό-
νας, τον Γάλλο ζωγράφο, διακο-
σμητή και αρχιτέκτονα Περσιβάλ 
Περνέ (1890-1977), που κατά την 
περίοδο του Μεσοπολέμου παρή-
γαγε μερικές αριστουργηματικές 
αφίσες. Στο εν λόγω έργο του πα-
ρουσιάζεται με αλληγορικό τρόπο 
μια κορυφαία σχεδιασμένη σκηνή 
ιστιοπλοΐας, κάτι που μάλλον φα-
νερώνει περισσότερο τις δικές του 
καταβολές και τη μεγάλη ναυτική 
παράδοση της Γαλλίας, παρά αυ-
τήν την Ελβετίας. 

Και από την Ελβετία, πάμε λίγο 
παραδίπλα, στη γειτονική Ιταλία 
και στις εκλογές του 1953, για να 
βρούμε δύο αφίσες στις οποίες το 
μίσος περισσεύει και τελικά πρω-
ταγωνιστεί, κλέβοντας την παρά-
σταση και σκιάζοντας την υψηλή 
εικαστική τους αξία. Στη μία, φι-
γουράρει μια απειλητική καρικα-
τούρα του Σοβιετικού πολιτικού 
Γκεόργκι Μαλένκοφ (τη χρονιά 
εκείνη ήταν γενικός γραμματέας 
του Κομμουνιστικού Κόμματος της 
Σοβιετικής Ενωσης), που φοράει 
μια ποδιά στον λαιμό του και τρώ-
ει από ένα πιάτο με αποφάγια που 
έχουν πάνω τους γραμμένα ονόμα-
τα χωρών, όπως Πολωνία, Κορέα, 
Κίνα κ.λπ. Η φιγούρα πίνει, φυσικά, 
κόκκινο κρασί και στέκεται μπρο-
στά από ένα επίσης κόκκινο φόντο. 
Το σλόγκαν λέει: «Ψηφοφόρε, θέ-
λεις να του δώσεις να φάει και την 
Ιταλία;». Η άλλη αφίσα παίζει το 
παιχνίδι της με παρόμοιους όρους: 
μια εφιαλτική καρικατούρα του 
Στάλιν με υπερμεγέθη μουστάκια 
που φοράει μια μαύρη μάσκα και 
ένα καπελάκι με κόκκινο αστέρι, 
συνοδεύεται από τον ιταλικό ιδιω-
ματισμό «Ti conosco macherina», 
που σημαίνει (σε ελεύθερη απόδο-
ση) «σε κατάλαβα – δεν μπορείς 
να με ξεγελάσεις». Οι δύο αυτές 
αντικομμουνιστικές αφίσες από 
την Ιταλία του 1953 αποτελούν 
έξοχο παράδειγμα προπαγάνδας 
που, για να πετύχει τους στόχους 
της, ρίχνει χτυπήματα «κάτω από 
τη ζώνη». 

Η έκπληξη του Γκονζάλες
Μια εμβληματική, ιστορική πο-

λιτική αφίσα συναντάμε και στην 
Ισπανία και στις γενικές εκλογές 
της χώρας το 1977, τις πρώτες 
ελεύθερες εκλογές στη χώρα από 
το 1936. Το PSOE, το σοσιαλιστικό/
εργατικό κόμμα του μόλις 35χρο-
νου τότε Φελίπε Γκονζάλες, έκανε 
την έκπληξη κερδίζοντας ένα 29% 
του εκλογικού σώματος, προοικο-
νομώντας έτσι την άνοδό του στην 
εξουσία στις εκλογές του 1982 που 
τον έβαλαν στη θέση του πρωθυ-
πουργού, μια θέση στην οποία πα-
ρέμεινε έως το 1996. Λένε μάλιστα 
πως η αφίσα αυτή συνέβαλε στην 

άνοδο του Γκονζάλες στην εξουσία 
και στη δημοφιλία του κόμματός 
του, αν και ο ίδιος είχε δηλώσει πως 
την έβρισκε «παιδική». Σχεδιαστής 
της ήταν ο Χοσέ Ραμόν Σάντσεζ, 
διάσημος στη χώρα του για το έργο 
του στην παιδική εικονογράφηση, 
που με τις φαινομενικά «παιδικές» 
του γραμμές, μετέφερε με πολύ πε-
τυχημένο –και καθόλα «ενήλικο» 
και σοφό– τρόπο ένα πολιτικό μή-
νυμα που βοήθησε στο να αλλάξει 
ριζικά μια ολόκληρη χώρα. 

Στην άλλη πλευρά του Ατλαντι-
κού, στη χώρα που ακολούθησε 
επάξια τη «μητέρα» Ευρώπη στις 
εξελίξεις των μοντέρνων γραφι-
κών τεχνών, συναντάμε μια χού-
φτα πρωτοπόρων Αμερικανών ει-
καστικών που άφησαν στον χώρο 
της πολιτικής αφίσας ένα περα-
στικό, αλλά ισχυρό αποτύπωμα. 
Γίγαντες του καλλιτεχνικού χώ-
ρου που συνεργάστηκαν με τους 
∆ημοκρατικούς κατά τις δεκαετίες 
’60, ’70 και ’80, ξεχωρίζει ανάμε-
σά τους ο σπουδαίος εικαστικός 
καλλιτέχνης Αλεξάντερ Κάλντερ 
(1898-1976), που ζωγράφισε μια 
σειρά από διάσημες αφίσες για 
την καμπάνια του ∆ημοκρατικού 
υποψηφίου Τζορτζ Μακ Γκόβερν 
στις προεδρικές εκλογές του 1972. 
Οι συνολικά πέντε μεγάλες ζω-
γραφιές που έκανε ο Κάλντερ θέ-
λοντας να υποστηρίξει τον Μακ-

Γκόβερν και την αντιπολεμική του 
ατζέντα σε μια εποχή που ο πό-
λεμος στο Βιετνάμ ακόμα μαινό-
ταν, έγιναν γρήγορα διάσημες, 
όπως συνέβη και με το σλόγκαν 
που έγραψε σε μία από αυτές, το 
«McGovern For McGovernment», 
το οποίο έγινε ανάρπαστο σε όλη 
τη χώρα σε κονκάρδες και αυτο-
κόλλητα. Κοιτώντας αυτά τα απλά 
αλλά και τόσο σοφά σχεδιασμένα 
έργα, με διάχυτο το «μαγικό άγ-
γιγμα» του χαρισματικού καλλι-
τέχνη, καταλαβαίνει κανείς πως, 
υπό ευνοϊκές συγκυρίες, η τέχνη 
μπορεί να δώσει στην πολιτική 
κάτι από την αδέσμευτη και ηδο-
νική της ελευθερία. Η μεγάλη επι-
τυχία τους δεν ήταν ότι πουλήθη-
καν σε αμέτρητες αναπαραγωγές 
και εκτυπώσεις, με τα έσοδα να 
υποστηρίζουν την καμπάνια, αλ-
λά και ότι έγιναν παρακαταθήκη 
για το μέλλον, όταν ξαναήρθαν 
οι σωστές συνθήκες για τη συ-
νεργασία μεταξύ καλλιτεχνών και 
πολιτικών, κατά τη διάσημη προ-
εκλογική καμπάνια του Μπαράκ 
Ομπάμα στις εκλογές του 2008.

Για εκλογικές καμπάνιες σχεδί-
ασαν και τα δύο μεγάλα ονόματα 
της ποπ αρτ, ο Ρόι Λιχτενστάιν 
και ο Αντι Γουόρχολ. Ο Λιχτενστά-
ιν, πέρα από μια διάσημη απεικό-
νιση του «οβάλ γραφείου» στο χα-
ρακτηριστικό κόμικς στυλ του για 
την καμπάνια του Τζορτζ Κλίντον 
το 1992, σχεδίασε και μια αφίσα 
για την καμπάνια του Μάικλ ∆ου-
κάκη για τις προεδρικές εκλογές 
του 1988. Ο Γουόρχολ, θέλοντας 
και αυτός, όπως και ο Κάλντερ, 
να συμβάλει στην εκλογική πάλη 
του ΜακΓκόβερν έναντι του Νί-
ξον στις εκλογές το 1972, έκανε 
μια εμπρηστική χειρονομία που 
έβγαλε τη γλώσσα στο πολιτικό 
κατεστημένο και έγραψε ιστο-
ρία. Αντί στην αφίσα που έφτιαξε 
να απεικονίσει τον ΜακΓκόβερν 
αποφάσισε να παρουσιάσει τον 
αντίπαλό του, τον Νίξον, με πρά-
σινο δέρμα και κίτρινα μάτια. Κά-
τω από το δαιμονικό πορτρέτο, 
έγραψε με μαρκαδόρο: «Ψηφίστε 
τον ΜακΓκόβερν».

Ο Νίξον με πράσινο
δέρμα και κίτρινα μάτια
διά χειρός Γουόρχολ

Σε αφίσα για τις ιταλικές 
εκλογές του 1953 φιγου-
ράρει η απειλητική καρι-
κατούρα του Σοβιετικού 
πολιτικού Γκεόργκι 
Μαλένκοφ και σλόγκαν 
που λέει: «Ψηφοφόρε, 
θέλεις να του δώσεις 
να φάει και την Ιταλία;».

Πάνω αριστερά, αφίσα για το 
κόμμα των Εργατικών για τις 
βρετανικές εκλογές του 1929, 
σχεδιασμένη από τον ζωγράφο 
και λιθογράφο Σπένσερ Πράις. 
Πάνω δεξιά, αφίσα για την κα-
μπάνια του Ουίνστον Τσόρτσιλ για 
τις εκλογές του 1959. Αριστερά, 
αφίσα των Συντηρητικών με «θα-
λασσινό» θέμα για τις εκλογές 
του 1929. ∆εξιά, αγγλικό μπουλ-
ντόγκ στην καμπάνια των Συντη-
ρητικών του 1950.  

Από αριστερά: Το «εμπρηστικό» έρ-
γο του Αντι Γουόρχολ για την καμπάνια 
του ΜακΓκόβερν το 1972, με το πρόσω-
πο του Νίξον να «βεβηλώνεται». Αφίσα 
του Αλεξάντερ Κάλντερ για την καμπά-
νια του ΜακΓκόβερν. Αφίσα αντικομ-
μουνιστικής προπαγάνδας για τις ιταλι-
κές εκλογές του 1953.

Πάνω αριστερά, 
Ισπανία, 1977. Η εμ-
βληματική αφίσα που 
σχεδίασε ο εικονο-
γράφος Χοσέ Ραμόν 
Σάντες για το PSOE, 
το κόμμα του μελ-
λοντικού ηγέτη της 
χώρας, Φελίπε Γκον-
ζάλες. Πάνω δεξιά, 
αφίσα για τις γαλ-
λικές βουλευτικές 
εκλογές του 1946 
σχεδιασμένη από τον 
εικονογράφο Πολ 
Ορντνέρ.

Αριστερά, αφίσα με χρήση μεγάλων τυ-
πογραφικών στοιχείων («letterpress») για 
την καμπάνια των Εργατικών στις βρετα-
νικές εκλογές του 1935. Πάνω, αφίσα των 
Εργατικών για τις εκλογές του 1929, σχε-
διασμένη από τον ζωγράφο και λιθογράφο 
Τζέραλντ Σπένσερ Πράις.  
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η αγγλική εξοχή αγκαλιάζει
τον κόσμο της Τζέιν Οστεν

Τα ναυτικά ρολόγια του Τζον Χάρισον

Αυτό το μοναδικό σπίτι είναι προς 
πώληση στην Αγγλία και στην 
ιστοσελίδα των Savills και Knight 
Frank μπορεί να απολαύσει κα-
νείς τις θαυμάσιες φωτογραφίες 
από τον περίγυρο και το αυθεντι-
κά βρετανικό εσωτερικό του. Αλ-
λά αυτό που κάνει το σπίτι αυτό 
να ξεχωρίζει και να προκαλεί συ-
ναισθηματικές αντιδράσεις είναι 
η διασύνδεσή του με την Τζέιν 
Οστεν. Είναι ένα γεωργιανό οίκη-
μα της δεκαετίας του 1820, συν-
δεδεμένο με ολόκληρη την οικο-
γένεια της Τζέιν Οστεν, το οποίο 
προσφέρεται για πώληση έναντι 
8,5 εκατ. στερλινών. 

Βρίσκεται στο χωριό Στέβε-
ντον, κοντά στο Μπέιζινγκτον 
του Χαμσάιρ στην Αγγλία, και 
έχει έξι κρεβατοκάμαρες. Αυτό 
που είναι ιδιαίτερο είναι ότι στο 
ίδιο σημείο βρισκόταν το σπίτι 
του 16ου αιώνα όπου γεννήθη-
κε η Τζέιν Οστεν. 

Οταν ο πατέρας της μεγάλωσε 
και αποφάσισε, το 1801, να μετα-
φέρει την οικογένεια στο Μπαθ, 
ένας από τους αδελφούς της Τζέ-
ιν Οστεν αποφάσισε αργότερα 
να κατεδαφίσει την πατρογονι-
κή οικία (που ήταν για τα μέτρα 
της εποχής απλώς ένα παμπά-
λαιο και δυσλειτουργικό σπίτι). 
Στη θέση του σπιτιού του 16ου 
αιώνα έχτισε αυτό που υπάρχει 
σήμερα, ένα σπίτι του 1820, που 
για τα μέτρα της εποχής του ήταν 

μοντέρνο και λειτουργικό (εντέλει 
το καινούργιο σπίτι το πούλησε 
το 1855 στον δεύτερο δούκα του 
Ουέλινγκτον). 

Η Οστεν σε αυτό το σημείο 
της αγγλικής εξοχής και όσο ακό-
μη υπήρχε το παλιό πατρογονικό 
σπίτι είχε συλλάβει ολόκληρο το 
σύμπαν της. Η εξοχή ολόγυρα και 
η αρχιτεκτονική των κατοικιών 
και των υποστατικών είναι όσα 
βρίσκει κανείς στα βιβλία της. Εί-
ναι η γνήσια Αγγλία των αρχών 
του 19ου αιώνα, οι αστοί της εξο-
χής, σε ένα ιστορικό μεταίχμιο 
μετασχηματισμού και εκβιομη-
χάνισης των αστικών κέντρων 
(όταν υψώθηκε η πρώτη καμινά-
δα εργοστασίου στον ορίζοντα 
της αγγλικής εξοχής, ο κόσμος 
είχε ήδη αλλάξει). 

Αυτούς τους κραδασμούς περ-
νάει στα μυθιστορήματά της η 
Τζέιν Οστεν. Στο πατρογονικό 
σπίτι σχεδίασε, ως έφηβη, τρία 
από τα πιο σημαντικά βιβλία της, 
τα «Περηφάνια και προκατάλη-
ψη», «Αββαείο του Νορθάνγκερ» 
και «Λογική και ευαισθησία», και 
από μικρή έγραφε και σημείωνε. 
Στο παλιό σπίτι έζησε 25 χρόνια. 

Σε εργασίες του 2011, εντο-
πίστηκαν τα θεμέλια του πατρο-
γονικού σπιτιού, καθώς και ένα 
σπασμένο πιάτο από λευκή και 
μπλε πορσελάνη. Η οικογένεια 
της Τζέιν Οστεν ζούσε την απλή 
ζωή μιας οικογένειας της εξοχής. 

Στο εκπληκτικό «Ρολόγια εν πλω», 
η Αμερικανίδα Ντέιβα Σόμπελ 
αφηγείται πώς ένας παθιασμένος 
μάστορας ονόματι Τζον Χάρισον, 
έπειτα από μισόν αιώνα ερευνών, 
κατέληξε στην κατασκευή ενός 
μηχανισμού ο οποίος μετρούσε με 
ακρίβεια την πάροδο του χρόνου 
στη θάλασσα, «κάτι που τα ρολό-
για της εποχής δεν κατάφερναν 
ούτε στη στεριά». 

Αυτό που αγνοούσαν τον 18ο 
αιώνα, σε μια εποχή που η Βρε-
τανία γινόταν η μεγάλη θαλασσο-
κράτειρα του πλανήτη, ήταν το 
γεωγραφικό μήκος. «Η αδυναμία 
μέτρησής του είχε κοστίσει, εδώ 
και αιώνες, χιλιάδες ανθρώπινες 
ζωές χαμένες στη θάλασσα, ενώ 
έθετε σοβαρά εμπόδια στην εμπο-
ρική επέκταση και την αμυντική 
θωράκιση της νησιωτικής χώρας». 

Το πόνημα της Σόμπελ είχε 
κυκλοφορήσει στα ελληνικά το 
1997 από τις εκδόσεις Λιβάνη με 

τον τίτλο «Το στίγμα των θαλασ-
σών» (είχε πρωτοκυκλοφορήσει 
στην Αμερική το 1995 με τον τίτ-
λο «Longitude» αποσπώντας σει-
ρά από σημαντικά βραβεία) αλλά 
τώρα κυκλοφορεί σε νέα μετά-
φραση (μτφρ.: Παναγιώτης ∆ρε-
πανιώτης, επιμ.: Βασίλης Χαρμαν-
δάρης) από τις Πανεπιστημιακές 
Εκδόσεις Κρήτης, με πρόλογο που 
είχε γράψει σε μεταγενέστερη αγ-
γλική έκδοση το 2005 ο απόλυτος 
αστροναύτης: ο Νιλ Αρμστρονγκ.

«Η κινούμενη Σελήνη», γρά-

φει η Σόμπελ, «είτε πανσέληνος 
είτε ημισέληνος είτε μηνίσκος, 
ήταν για τους θαλασσοπόρους 
του δέκατου όγδοου αιώνα κάτι 
σαν φωτεινός δείκτης στο ουρά-
νιο ρολόι. Η αχανής έκταση του 
ουρανού ήταν το καντράν αυ-
τού του ουράνιου ρολογιού, ενώ 
ο Ηλιος, οι πλανήτες και οι αστέ-
ρες ζωγράφιζαν τους αριθμούς 
στην όψη του». 

Εφτανε όμως αυτό; «Οι παλαι-
οί καπετάνιοι κατανοούσαν την 
έννοια του γεωγραφικού πλάτους 
και μπορούσαν να το υπολογί-
σουν με βάση την υψομετρική 
απόσταση του Πολικού Αστέρα 
από τον ορίζοντα», γράφει στον 
πρόλογο ο Αρμστρονγκ. «Ωστό-
σο, ουδείς ήταν σε θέση να κα-
τανοήσει την έννοια του γεωγρα-
φικού μήκους», συμπληρώνει ο 
πρώτος άνθρωπος που πάτησε 
στη Σελήνη, ο οποίος μιλάει με 
απεριόριστο θαυμασμό για την 

«εφευρετικότητα και την επιδε-
ξιότητα του Τζον Χάρισον». Με 
την ίδια ταπεινοφροσύνη, ο Αρ-
μστρονγκ σημειώνει πως «καθώς 
το επάγγελμά μου απαιτούσε να 
ειδικευτώ στην εναέρια και τη δι-
αστημική πλοήγηση, ήταν αναπό-
φευκτο να με κυριεύσει το πάθος 
και για τη θαλάσσια πλοήγηση». 

Κατά τον κύριο Γκρι, εδώ βρί-
σκουμε ένα άλλο μαγικό στίγμα: 
το σημείο όπου ενώνεται ο ουρα-
νός με τη θάλασσα. «Με τα ναυτι-
κά ρολόγια του», σχολιάζει η Σό-
μπελ, «ο Τζον Χάρισον δοκίμασε 
τα νερά του χωρόχρονου. Κατόρ-
θωσε, ενάντια σε κάθε πρόβλεψη, 
να χρησιμοποιήσει την τέταρ-
τη –τη χρονική– διάσταση, για 
να συνδέσει σημεία πάνω στην 
τρισδιάστατη υδρόγειο σφαίρα. 
Απέσπασε από τους αστέρες τα 
μυστικά των τοποθεσιών του κό-
σμου και κλείδωσε το μυστικό σ’ 
ένα ρολόι τσέπης».

ΔΟΥΒΛΙΝΟ
Απόκτημα ενός Σεζάν
Η Εθνική Πινακοθήκη της Ιρλανδί-
ας απέκτησε ένα έργο του Πολ Σεζάν 
με τίτλο «Η ζωή στους αγρούς» και 
εμπλούτισε τις συλλογές ευρωπαϊκής 
τέχνης. Είναι το πρώτο έργο του Σε-
ζάν που γίνεται κτήμα του ιρλανδικού 
κράτους. Η αγορά έγινε δυνατή χάρη 
σε κρατικούς πόρους και μια ιδιωτική 
χορηγία. «Η ζωή στους αγρούς» φιλο-
τεχνήθηκε το 1877 στην Προβηγκία. Η 
απόκτησή του χαιρετίστηκε ως σημα-
ντική για την Ιρλανδία και πιστεύεται 
πως θα αποτελέσει πρότυπο και για 
μελλοντικές αγορές έργων τέχνης.

ΒΙΕΝΝΗ
Το φόρεμα της Σίσι
Το «φόρεμα μυστήριο» της πριγκί-
πισσας Ελισάβετ, γνωστής ως Σίσι, 
παρουσιάζεται στη Βιέννη, στο Αυτο-
κρατορικό Μουσείο Αμαξών, έως τις 
5 Νοεμβρίου. Το νυφικό της φόρεμα 
αποκαταστάθηκε σχολαστικά και πα-
ρουσιάζεται για πρώτη φορά, έπειτα 
από τον εντοπισμό της «ουράς» το 
1989. Η «ουρά» παρουσιάζεται στο 
μουσείο από το 2008, αλλά πλέον 
μετά την επανένωση και την αντι-
παραβολή με το πορτρέτο του 1857, 
που ανακαλύφθηκε εκ νέου το 2021, 
υπάρχει το πλήρες σύνολο.

ΒΟΡΕΙΑ ΚΑΡΟΛΙΝΑ
Το σπίτι της Νίνα Σιμόν
Εθνικό μνημείο είναι πλέον το ξύλινο 
σπίτι στη Βόρεια Καρολίνα όπου γεν-
νήθηκε το 1933 και μεγάλωσε η Νίνα 
Σιμόν. Το 2017, ερειπωμένο πλέον, 
είχε κινδυνεύσει με κατεδάφιση,
αλλά τέσσερις Αμερικανοί καλλι-
τέχνες ενώθηκαν και το αγόρασαν 
έναντι 95.000 δολαρίων. Η Νάσι-
οναλ Τραστ μαζί με το Νίνα Σιμόν 
Πρότζεκτ και άλλους φορείς συνερ-
γάζονται με τους ιδιοκτήτες για την 
ανάδειξη του σπιτιού και τη σύνδεσή 
του με το αποτύπωμα της Νίνα Σιμόν 
στον πολιτισμό.

ΣΙΚΑΓΟ
Βαν Γκογκ και πρωτοπορία
Το Ινστιτούτο Τέχνης του Σικά-
γου παρουσιάζει την έκθεση «Ο Βαν 
Γκογκ και η πρωτοπορία: το μοντέρ-
νο τοπίο» έως τις 4 Σεπτεμβρίου. Η 
έκθεση διερευνά τις νέες τεχνικές 
αλλά και τις νέες αντιλήψεις μετά το 
1880 στην τοπιογραφία και εστιάζει 
στην εξελικτική πορεία μεγάλων δη-
μιουργών στη σύνθεση. Παρουσιάζο-
νται πλέον των 75 έργων ζωγραφικής 
και σχεδίων από την πρώτη περίοδο 
του Βαν Γκογκ, καθώς και έργα του 
Ζορζ Σερά, του Πολ Σινιάκ, του Εμίλ 
Μπερνάρ και του Σαρλ Ανγκράν.

ΟΡΛΕΑΝΗ
Σκιές και φως
Στο Μουσείο Καλών Τεχνών της 
Ορλεάνης, ένα από τα σημαντικότερα 
του είδους στη Γαλλία, θα παρουσι-
άζεται, από τις 30 Μαΐου έκθεση με 
τίτλο «Η γραμμή και η σκιά». Πρωτα-
γωνιστούν κορυφαία σχέδια από τις 
συλλογές του μουσείου, που συγκρο-
τούν μια άτυπη αφήγηση της ιστορίας 
της τέχνης από τα χρόνια της Αναγέν-
νησης έως τον 20ό αιώνα. Τα πρό-
σωπα έτσι όπως παρελαύνουν γίνο-
νται μάρτυρες μεταβολών. Η έκθεση 
εντάσσεται σε ένα νέο τρόπο μουσει-
ολογικής παρουσίασης των συλλογών.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

O Τζον Χάρισον έφτιαξε, τον 18ο αιώνα, τον πρώτο μηχανισμό που μετρού-
σε με ακρίβεια την πάροδο του χρόνου στη θάλασσα. 

Το σπίτι που έχτισε γύρω στο 1820 
ο αδελφός της Τζέιν Οστεν 
στο Χαμσάιρ. 
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τα μυστικά των τοπο-
θεσιών του κόσμου 
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Ισμήνη Παφίτη
Σκωραμίδα
Διήγημα

Το διήγημά «Σκωραμίδα» διακρίθηκε στον 
πρώτο λογοτεχνικό διαγωνισμό του κυπρια-
κού Πολιτιστικού Περιοδικού «ΝΕΑ ΕΠΟΧΗ» 
τον Απρίλιο 2023 (βραχεία λίστα με τα πέντε 
επικρατέστερα για το πρώτο βραβείο) και 
δημοσιεύτηκε στο τεύχος αρ. 356. Πραγμα-
τεύεται το –παραγνωρισμένο ίσως- θέμα της 
τρίτης ηλικίας και τα συναισθήματα που επιφέρει στους ανθρώπους. 
Η αναπόληση των νιάτων, η συνειδητοποίηση της φθοράς, ο φόβος 
της απώλειας, η τραγική παρουσία της «απουσίας», η ελπίδα ότι ίσως 
ο θάνατος δεν σημαίνει απαραίτητα και το «τέλος».  Το εξώφυλλο 
του βιβλίου είναι φωτογραφία και επιμέλεια της Ισμήνης Παφίτη. Η 
φωτογραφία φέρει τον τίτλο «The Skin of Nature (800-year-old oak 
tree)» και βραβεύτηκε στη 2η θέση στον διαγωνισμό φωτογραφίας 
της Mensa Cyprus για το Mensa World Photo Cup Competition for the 
Mensa International Photographer of the Year 2022. Η συγγραφέας 
γεννήθηκε και ζει με την οκογένειά της στην Λευκωσία. Είναι αρχι-
τέκτονας στο επάγγελμα . Το πρώτο της βιβλίο, «Ιούνιος στο Κάστρο 
της Μέντας» (εκδόσεις Άνω Τελεία), συμπεριλήφθηκε στη βραχεία 
λίστα των Κρατικών Βραβείων Λογοτεχνίας Κύπρου (εκδόσεις 2021). 
Στα λογοτεχνικά βραβεία του Κυπριακού Συνδέσμου Παιδικού Νεα-
νικού Βιβλίου (ΚΣΠΝΒ-Cyprus iBbY) του 2019 είχε πάρει το βραβείο 
για ανέκδοτο λογοτεχνικό έργο πρωτοεμφανιζόμενης συγγραφέως. 
To δεύτερο της βιβλίο, «Με το Νι και με το…Βήτα», θα κυκλοφορήσει 
μέσα στο 2024, από την Ελληνοεκδοτική. Πρόκειται για ένα παρα-
μύθι για μικρά παιδιά, το οποίο είχε πάρει πρώτο βραβείο στον 22ο 
Λογοτεχνικό ∆ιαγωνισμό της Εταιρείας Τεχνών Επιστήμης και Πολιτι-
σμού Κερατσινίου το 2022. 

Το ηλεκτρονικό βιβλίο διανέμεται από την εφαρμογή Read Library.
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες και πε-
ρισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Το «Love Me Tender» της Κον-
στάνς Ντεμπρέ (μτφρ. Χαρά 
Σκιαδέλλη, εκδ. Πόλις) είναι ένα 
γράμμα θυμού. Κανονικά, δεν 
θα έπρεπε να έχει το τραγού-
δι του Ελβις για τίτλο, αλλά να 
μετονομαστεί σε «Me»: επειδή 
έχει έναν βαθύ εγωκεντρισμό 
και είναι υπόγεια εξουσιαστικό. 
Κάποια καλή σχέση πρέπει να 
έχει η Κονστάνς Ντεμπρέ με την 
εξουσία, όσο κι αν προσπαθεί να 
μας πείσει για το αντίθετο. Μό-
νο που η λογοτεχνία έχει έναν 
αφοπλιστικό τρόπο να αποκα-
λύπτει τα πράγματα που έχουν 
χωθεί κάτω από το χαλί.

Πέρα από τον προβοκατόρικο 
κυνισμό του, τον οποίο πιθανό-
τατα να προσπερνούσα, εφόσον 
υπήρχε η γλώσσα να τον στηρί-
ξει, δηλαδή να τον αναχαιτίσει, 
το πρόβλημα είναι η θέση στην 
οποία στέκεται η Ντεμπρέ για να 
περιγράψει τη ζωή της. ∆εν είναι 
λοιπόν η σκληρότητα. Ούτε το 
ωμό βλέμμα που ενώνει τα μικρά 
κεφάλαια του μυθιστορήματος. 
Μα το γεγονός πως εδώ έχουμε 
μια διακοσμητική ωμότητα και 
μια σκληρότητα του ψεύδους.

Παρόλο που το θέμα δείχνει 
τολμηρό –μια δικηγόρος αφήνει 
άντρα και παιδί προκειμένου ν’ 
αφιερωθεί στο λεσβιακό σεξ και 
στο γράψιμο–, το βιβλίο εγκλω-
βίζεται σ’ έναν ακραίο συντηρη-
τισμό. Το θέμα είναι αντίστροφα 
αναμενόμενο, η γραφή είναι πα-
ραδοσιακή, ακόμη και η έκταση 
του κειμένου έχει όψη τσιγκού-
νικη. Ξεκινά και τελειώνει από-
τομα, γιατί μάλλον δεν χρειαζό-
ταν να αρχίσει καν.

∆ιαβάζω στ’ αυτί του βιβλίου 
την κριτική του New Yorker –
λες και πίσω από το περιώνυμο 
μπραντ δεν κρύβεται κάποιος 
γραφιάς, αλλά το περιοδικό σαν 
μια οντότητα με αλάνθαστο κρι-
τήριο που οφείλουμε ν’ ακολου-
θήσουμε– κι έχω την εντύπω-
ση πως δεν καταλαβαίνω τίποτα 
πια. Γιατί αν η Ντεμπρέ επιμέ-
νει «ν’ απορρίπτει τις ετεροκα-
νονικές συμβάσεις», τότε έχω 
διαβάσει λάθος βιβλίο, αφού το 
«Love Me Tender» ξεχειλίζει από 
πατροπαράδοτη ματσίλα. Η αδι-
αφορία απέναντι στον γιο της 
κατά το μεγαλύτερο μέρος του 
μυθιστορήματος, ο βάναυσος 
τρόπος που συμπεριφέρεται στις 

ερωμένες της και η συγγραφική 
της ιδιότητα ως ιερή δικαιολογία 
για τη ψυχρή στρατηγική της 
επαναλαμβάνουν έναν γνώρι-
μο αστερισμό από κουσούρια, 
που καλό θα ήταν κάποτε να 
σβήσουν.

Αλήθεια, πότε θα σταματήσει 
η μόδα της πρόσφατης αυτοβιο-
γραφικής μυθοπλασίας που θυ-
μίζει παρέλαση αναρτήσεων στα 
σόσιαλ μίντια; Φαίνεται πως μια 
απελπισμένη μάζα από συγγρα-
φείς επενδύουν στην καταγωγή 
τους, παίζοντας με την τράπουλα 
των καιρών μας. Με το ρίσκο το 
χαρτί να βγει σημαδεμένο.

Για παράδειγμα, η Ντεμπρέ 
ακολουθεί αντίθετη φορά από 
τον Εντουάρ Λουί. Ερχεται από 
μια φημισμένη οικογένεια πολι-

τικών, δημοσιογράφων και για-
τρών, και φτωχοποιείται προκει-
μένου να γράψει, ψάχνοντας το 
θέμα της στα σκουπίδια, τη στιγ-
μή που ο Λουί ανεβαίνει από τη 
μία κοινωνική τάξη στην άλλη, 
με όχημα το όψιμο ταλέντο του, 
κεφαλαιοποιώντας τον βρώμικο 
αέρα των εργοστασίων της βόρει-
ας Γαλλίας όπου γεννήθηκε. Είτε 
το θέλουμε είτε όχι, η λογοτε-
χνία είναι σφιχτά δεμένη με την 
οικονομία. Υπάρχουν διάσημοι 
συγγραφείς που πληρώνονται 
αδρά και αγνοημένοι συγγρα-
φείς που γράφουν τζάμπα. Κα-
νείς δεν ενδιαφέρθηκε ποτέ για 
τις θαμμένες περιπτώσεις στην 
ενδιάμεση ζώνη.

Πιστεύω πως το «Love Me 
Tender» είναι μια χαμένη ευκαι-
ρία. Ενώ θα μπορούσε να είναι 
ένα γραπτό για την ανεξαρτησία 
που φαντασιώνεται ένας συγγρα-
φέας, πέρα από κάθε υποχρέωση 
ή ιδιοκτησία, για την αυτάρκεια 
της γραφής, για την απόλαυση 
και την παρανομία της λογοτε-
χνίας, για τον φόβο και τη μανία 
του συγγραφέα, πνίγεται στον 
κρότο ενός βεγγαλικού μίσους. 
Η Ντεμπρέ μισεί τον τελειωμέ-
νο πατέρα της, τον χειριστικό 

πατέρα του παιδιού της, τον συ-
γκάτοικό της, κι επειδή δεν είναι 
τρυφερή, ή τουλάχιστον ψύχραι-
μη, δεν μπορεί να εξαφανίσει το 
εγώ της μέσα στο γράψιμο και 
να γράψει.

Περισσότερο μεθάει με τον 
κυνισμό της και τα στάδια απά-
θειας που υλοποιούνται στις 
σελίδες του βιβλίου σαν συντε-
ταγμένες βίας: «Μου αρέσει η 
ταυρομαχία για την αλήθεια της. 
Την αλήθεια της βίας, του φόβου, 
του θανάτου». Μόνο που στο μυ-
θιστόρημά της δεν υπάρχει αλή-
θεια. Θέλω να πω: δεν υπάρχει 
αλήθεια της μυθοπλασίας, μα ση-
μεία υποκρισίας τα οποία ενώνει 
φτιάχνοντας βιαστικά ένα δοχείο 
για να χώσει πρόχειρα την τσα-
ντίλα της.

Τώρα βέβαια που το ξανασκέ-
φτομαι, προτείνω να διαβάσετε 
αυτό το νευρικό βιβλίο. Ισως εί-
ναι καλύτερο από ένα βαρετό 
αργόσυρτο αφήγημα με πυκνή 
πλοκή και καλοφτιαγμένη γλώσ-
σα, που έχει σμιλευτεί με πάσα 
λεπτομέρεια στο εργαστήριο του 
άοκνου συγγραφέα. Στο κάτω 
κάτω δεν είναι καθόλου ευγενι-
κό που έγραψα ένα τόσο θυμω-
μένο άρθρο.

Η Μαρία Σεβαστιάδου, εκ Πατρών 
ορμώμενη, σπούδασε Κλασική Φι-
λολογία στο Εθνικό και Καποδιστρι-
ακό Πανεπιστήμιο Αθηνών, όπου 
άφησε σε διαρκή εκκρεμότητα το 
μεταπτυχιακό της στη Γλωσσολο-
γία, και έκτοτε ζει στην Αθήνα. Από 
το 2008 εργάζεται ως επιμελήτρια 
εκδόσεων σε μεγάλους εκδοτικούς 
οίκους. Εργα της έχουν συμπεριλη-
φθεί σε δύο ποιητικές ανθολογίες 
(«Σύγχρονοι Ελληνες Δημιουργοί» 
και «Ημερολόγιο της Γραφής»), ενώ 
το ποίημα «Εσσεται ήμαρ» φιλοξε-
νείται στο βιβλίο «Πάτρα: Πόλη φυ-
λακισμένη;». 
Εξακολουθεί να «συμπερι-γράφει», 
να «μετα-ποιητεύει» και να «στιχο-
πλοκεί» σε φούσκες πρόσφορης 
φαντασίας, με σχεδιάσματα που 
συχνά αυτοακυρώνουν την απόλυ-
τη διαγραφή και επιλέγουν την ολι-
κή επαναφορά. Μέσα σε ένα κλίμα 
έκφρασης που αποκαλεί «ποιητική 
πρόζα», συστήνεται στην πεζογρα-
φία με δεκατρία περιπλανώμενα 
διηγήματα, ένα φιλόδοξο όσο και 
ρηξικέλευθο εγχείρημα που απευ-
θύνεται σε «παιδιά όλων των ηλικι-
ών». Πρόκειται για μια φρέσκια νότα 
με άρωμα παιδικά ενήλικης λογοτε-
χνίας που φέρει τον τίτλο «Ιστορίες 
της ερευνήτριας Νίνας Σίγμα». Κυ-
κλοφορεί από τις εκδόσεις Κέδρος.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτό τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Επειδή διαβάζω για να αφυπνιστώ, 
όχι για να αποκοιμηθώ, τελευταία 
με συντροφεύει, θωπεύοντας την 
ονειροφαντασία, ένα «υπερβατικό» 
ανάγνωσμα, το «Ο άνθρωπος που 

μπέρδεψε τη γυναίκα του με ένα 
καπέλο» του Ολιβερ Σακς.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Η ζωή και το έργο του λυρικού ποι-
ητή Ανακρέοντα ενέπνευσαν τη σύ-
σταση της Ανακρεόντειας Εταιρείας, 
από αριστοκράτες ερασιτέχνες μου-
σικούς, στην Αγγλία του 18ου αιώνα. 
Το 1814 οι Αμερικανοί συνδύασαν τη 
μελωδία του ύμνου της λέσχης, που 
είχε τίτλο «Στον Ανακρέοντα στους 
ουρανούς», με τους στίχους του ποι-
ήματος «Η αστερόεσσα», «βαφτίζο-
ντας» τον εθνικό ύμνο των ΗΠΑ.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;
Το «Στον δρόμο» του Τζακ Κέρουακ.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Μια ακατανίκητη διάθεση να βυθι-
στείς στις μυρωδάτες σελίδες.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία νιώ-
θετε ενοχές που σας άρεσαν;
Εχω νιώσει ενοχές για βιβλία που, 
θεωρητικά, θα έπρεπε να μου αρέ-
σουν, αλλά απέτυχαν. Εχω συμφιλι-
ωθεί πλέον μαζί τους.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Η συλλειτουργική αυθεντικότητα της 
εικονοποιητικής γλώσσας.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που θα 
διαβάσετε;
Το «Περί τυφλότητος» του Ζοζέ Σα-
ραμάγκου.
 
Από πού και πώς αντλήσατε το περι-
εχόμενο των ιστοριών σας;
Από τα χρόνια συστράτευσης με τα 
βιβλία. Αυτά καλλιέργησαν το υπέ-
δαφος: προετοίμασαν τη φαντασία 
να οργώσει τη δική μου εύφορη γη 
και να την κάνει να καρποφορήσει. 
 
Υπάρχει μυθοπλασία ή πρόκειται για 
αληθινά γεγονότα;
Οι ιστορίες του βιβλίου είναι αλλη-
γορίες και μύθοι με άρωμα παραμυ-
θιού και χρώμα ενήλικης παιδικό-
τητας.

ΒΑΓΓΕΛΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΙΔΗΣ
Το όνομά σου
εκδ. Το Ροδακιό, σελ. 96

 
Eνας γιος απευθύνει μια νοερή 
επιστολή στον πατέρα του. Ο τε-
λευταίος φαντάζει μέσα από τα 
λόγια του αφηγητή δυναστευτι-
κός και παντοδύναμος, φορέας 
μιας απροσμάχητης δύναμης. Ο 
γιος επωμίζεται ταπεινά τον ρό-
λο του αλύτρωτου. Βαθιά αγάπη 
περισφίγγει τα δεσμά του. Αρ-
χίζει να μιλάει στον πατέρα του 
την ημέρα της αποφυλάκισής 
του, έπειτα από οκτώμισι χρό-
νια, ποινή που του επιβλήθηκε 
για τη διάπραξη ενός ειδεχθούς 
εγκλήματος. Εκείνο, ωστόσο, που 
ο ήρωας αναγνωρίζει ως μείζον 
έγκλημά του είναι η κηλίδωση 
του ονόματος του πατέρα. Βαθ-
μιαία υφέρπει στην αφήγηση η 
υποψία μήπως το προμελετημένο 
ανόμημα του γιου ήταν, εντέλει, 
αυτή η ατίμαση του πατρικού 
ονόματος.

Η νουβέλα του Βαγγέλη Χα-
τζηγιαννίδη ανακαλεί ευθέως το 
«Γράμμα στον πατέρα» του Κάφ-
κα. Και εδώ ένα ακατονόμαστο 
μίσος παλεύει να ειπωθεί. Οπως ο 
Κάφκα, ο ήρωας του Χατζηγιαν-
νίδη πασχίζει να υπερασπίσει το 
δικό του όνομα, το πρόσωπό του 
στον κόσμο, απαλλαγμένο από 

τις διηθήσεις του μέσα από την 
πατρική μορφή. Οι δύο επιστο-
λές, η μία γραπτή, η άλλη νοερή, 
και οι δύο ανεπίδοτες, αντιπαλεύ-
ουν το ακραία μεγεθυσμένο εί-
δωλο του πατέρα. Μέσα από τον 
λόγο επιχειρούν να το νοηματο-
δοτήσουν και στη συνέχεια να το 
αποδυναμώσουν. 
Οι δύο επιστολές 
θα μπορούσαν 
να ιδωθούν σαν 
απόπειρες αγά-
πης. Ο αποφυ-
λακισμένος γιος 
συλλογίζεται πως 
μέσα μας υπάρ-
χουν  «λεπτά , 
μακριά ελατή-
ρια, ίδια με αυτά 
στους μηχανι-
σμούς των κουρ-
διστών μουσικών 
κουτιών». Το κα-
θένα, ανάλογα με 
την τριβή, βγάζει και διαφορε-
τική νότα. «Η αγάπη μπορεί να 
αντηχήσει τόσο διαφορετικά μέ-
σα στο κουρδιστό κουτί μας».

Στη φυλακή, ο γιος παρακο-
λουθεί μαθήματα ξυλουργικής με 
σκοπό να σμιλέψει ένα ομοίωμα. 
Ηθελε το γλυπτό του άμορφο και 
ακατανόητο. Η βαθύτερη ουσία 
του θα ήταν ορατή μόνο στον 
ίδιο, θα απεικόνιζε εκείνο το άδη-

λο που τον εξουσίαζε. Η χρήση 
του, αποκλειστικά λατρευτική. 
Το ομοίωμα ακινητοποιεί τον αει-
κίνητο δυνάστη. Του επιβάλλει 
τη βούλησή του. Κοιτάζοντας το 
ξόανο μες στο ημίφως του σπι-
τιού του, σκεπασμένου με σκό-
νη οκτώμισι χρόνων, ο ήρωας 

ατενίζει το συρρι-
κνωμένο, αποδυ-
ναμωμένο είδωλο 
του πατέρα. «Μια 
αόρατη δύναμη 
είναι ισχυρότε-
ρη από μια ορα-
τή. Αυτό που με 
εξουσιάζει δεν 
χαίρεται που το 
κοιτώ». «Η εικό-
να προδίδει αυ-
τό που λατρεύεις. 
Εξημερώνει αυτό 
που φοβάσαι».

Με την εκπλη-
κτικά κομψή γρα-

φή του, δεινή στην αμφισημία 
και την απροσδιοριστία, ο Χα-
τζηγιαννίδης προσδίδει στην 
ομολογία του ήρωα σύνθετες 
ψυχογραφικές σημάνσεις, ενώ 
επίσης διαφαίνεται η προοπτική 
της θρησκευτικής παραβολής. 
Ενδεχομένως το υιικό αμάρτη-
μα να μην είναι παρά η θνητή 
ανεπάρκεια έναντι μιας ένθεης 
εντολής. Η αφήγηση ιχνηλατεί 

τις σκότιες ενορμήσεις του ασυ-
νείδητου, θέτοντας συνάμα το 
ζήτημα της παρέκκλισης από 
την πίστη. Ο αναγνώστης διαρ-
κώς αναρωτιέται ποιο είναι το 
έγκλημα του ήρωα. Οταν αυτό 
αποκαλύπτεται, η υποτιθέμενη 
αποκρουστικότητά του εκμηδε-
νίζεται. Η πιο αδιανόητη απάντη-
ση πρέπει να μένει αναπάντητη. 
Η φανέρωση του εγκλήματος δεν 
καταλύει απλώς το σασπένς, αλ-
λά και ζημιώνει τη μυθοπλασία 
με μια έκβαση ξεκάρφωτη, μη 
πειστική. 

Βέβαια, αν εξετάσει κανείς το 
έγκλημα (το οποίο αδικαιολόγη-
τα μαρτυρούν κάποιες βιβλιοπα-
ρουσιάσεις), παρατηρεί πως ο 
σχεδιασμός και η εκτέλεσή του 
συντείνουν στην υφαρπαγή της 
πατρικής εξουσίας. Παρ’ όλα αυ-
τά, η πράξη αυτή καθαυτή μοιά-
ζει παντελώς άσχετη με το μυ-
θοπλαστικό κλίμα. Εκείνο που 
έχει σημασία είναι ότι ο Χατζη-
γιαννίδης αναδεικνύει ευφυώς 
το υποβόσκον κίνητρο της εξο-
μολόγησης του γιου. Μιλώντας 
στον πατέρα, τον ταπεινωμένο 
Κύριό του, περιμένει κάτι να του 
φανερωθεί. Η εξομολόγησή του 
είναι προσμονή Επιφάνειας. Και 
από εδώ ακριβώς πηγάζουν οι 
πολύπτυχες, βαθύρριζες ερμη-
νείες του έργου.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Ακατονόμαστο έγκλημα

Η αλήθεια κάτω από το χαλί

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

«Πότε θα σταματήσει 
η μόδα της πρόσφατης 
αυτοβιογραφικής 
μυθοπλασίας που 
θυμίζει παρέλαση 
αναρτήσεων 
στα σόσιαλ μίντια;».

Το «Love Me Tender» της Κονστάνς Ντεμπρέ θα μπορούσε να είναι ένα γραπτό για την ανεξαρτησία που φαντα-
σιώνεται ένας συγγραφέας, για την απόλαυση και την παρανομία της λογοτεχνίας. ∆εν είναι...

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΜΑΡΙΑ ΣΕΒΑΣΤΙΑΔΟΥ

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

«Izeja uz pilsetu». Ή αλλιώς, στα 
ελληνικά, «έξοδος προς την πό-
λη». Προς τη Ρίγα της Λετονίας 
συγκεκριμένα, όπου ένα παγωμέ-
νο, χειμωνιάτικο απόγευμα προ-
σγειώνεται μια ελληνική δημο-
σιογραφική αποστολή, με στόχο 
να παρακολουθήσει μια θεατρι-
κή παράσταση για έναν διάσημο 
Λετονοαμερικανό ζωγράφο, το 
όνομα του οποίου προφέρεται 
πιο εύκολα. Στους δρόμους προς 
το θέατρο Dailes της Ρίγας, όπου 
δημιουργήθηκε η συγκεκριμένη 
παραγωγή (σε συνεργασία με το 
Teatropole της Πολωνίας), μπορεί 
κανείς να συναντήσει κτίρια και 
μνημεία με επιρροές σοβιετικής 
αισθητικής, να ακούσει γλάρους 
της Βαλτικής να πετούν πάνω από 
την πόλη, να δει προσόψεις δημό-
σιων υπηρεσιών φωτισμένες στα 
χρώματα της Ουκρανίας και, βέ-
βαια, να προσπαθήσει, ματαίως, 
να προστατευτεί από το κρύο. 
Αρκετά όμως με την περιηγητική 
ματιά: ο λόγος που μας έφερε στη 
Ρίγα είναι το «Rohtko» (sic), μια 
παράσταση με τον σπουδαίο εξ-
πρεσιονιστή Μαρκ Ρόθκο (1903-
1970) στο επίκεντρο, την οποία 
σκηνοθετεί ένας μαθητής του ξα-
κουστού Κριστιάν Λούπα, ο οποί-
ος, χαράζοντας έναν νέο δρόμο 
από εκείνον του δασκάλου του, 
έχει αναγνωριστεί στην Ευρώ-
πη για πολυμεσικές παραστάσεις 
όπως το «Lokis» του 2017 και το 
«Respublica» του 2020: ο 39χρο-
νος Λούκας Ταρκόφσκι. 

«∆εν είναι μια παράσταση μό-
νο για τον Ρόθκο, για την αυθε-
ντικότητα ή για την αγορά της 
τέχνης», λέει στους δημοσιογρά-
φους ο Ταρκόφσκι, περιγράφο-
ντας την ιδέα πίσω από το πολύ-
πλευρο καλλιτεχνικό εγχείρημά 
του που θα παρουσιαστεί στην 
κεντρική Σκηνή της Στέγης του 
Ιδρύματος Ωνάση από τις 25 
έως τις 28 Μαΐου. «Μέρος της 
έμπνευσης αντλήθηκε από ένα 
βιβλίο του Μπιουνγκ-Τσουλ Χαν, 
που με βοήθησε να “επιβιώσω” 
στην Κίνα και να καταλάβω αυ-
τόν τον κόσμο», εξηγεί ο Πολω-
νός σκηνοθέτης, συστήνοντας 
σε κάποιους από εμάς τον συ-
γκεκριμένο Κορεάτη φιλόσοφο 
και το δοκίμιό του «Shanzhai: 
Deconstruction in Chinese», που 
κυκλοφόρησε το 2017. 

«Ο Χαν», συνεχίζει ο Ταρκόφ-
σκι, «καταπιάνεται με τις δυτικές 
έννοιες του ευτελούς, του αυθε-
ντικού, του αντιγράφου και του 
πλαστού, η ύπαρξη των οποίων 

συνιστά μια τεράστια πολιτισμική 
–ακόμη και οντολογική– διαφορά 
με τον ασιατικό τρόπο σκέψης. 
Θέλησα λοιπόν να προσεγγίσω 
την τέχνη του Ρόθκο, που τόσο 
είχε συνδεθεί με την αγορά της 
τέχνης και με την οικονομική 
χειραγώγησή της, μέσα από τον 
ασιατικό πολιτισμό, που νομίζω 
ότι είναι περισσότερο προετοιμα-
σμένος για το μέλλον. Είναι συ-
νυφασμένος με τα NFTs (σ.σ.: μη 
ανταλλάξιμα ψηφιακά αντικείμε-
να), γιατί σε αντίθεση με τον δυ-
τικό δεν δίνει τόση έμφαση στο 
αυθεντικό. Το αυθεντικό, γράφει 
ο Χαν, είναι ένα “ίχνος της σκέ-
ψης”. Και με τα NFTs μπορεί να 
αναπαραχθεί άπειρες φορές, δίνο-
ντάς μας τη δυνατότητα για ένα 
“αυθεντικό αντίγραφο”».

Ο τίτλος του έργου «το όνομα 
του Ρόθκο αναγραμματισμένο 
ως «Rohtko»– παραπέμπει στις 
απομιμήσεις επώνυμων προϊό-
ντων («Adibas», «Somy» κ.λπ.), 
αλλά και σε ένα σκάνδαλο πλα-

στογραφίας που είχε ταράξει τη 
σύγχρονη αγορά τέχνης: το 2004 
ένας πίνακας του εξπρεσιονιστή 
ζωγράφου πωλήθηκε από τη δι-
ευθύντρια της νεοϋορκέζικης 
γκαλερί Knoedler, Αν Φρίντμαν, 
στον επιχειρηματία Ντομένικο 
ντε Σόλε έναντι 8,5 εκατομμυρί-
ων δολαρίων, όμως αποδείχθη-
κε ότι ήταν πλαστός. Το γεγονός 
βρίσκεται στο επίκεντρο της πα-
ράστασης του Λούκας Ταρκόφ-
σκι, από την οποία δεν λείπει και 
η περίφημη άρνηση του Ρόθκο 
το 1959 να εκθέσει τα έργα του 
στο πολυτελές εστιατόριο Four 
Seasons, στο οποίο επέστρεψε 
την υψηλή αμοιβή του.

Ερωτήματα
Το εικαστικά και λειτουργικά 

εντυπωσιακό –και εναλλασσόμε-
νο– σκηνικό της τετράωρης παρά-
στασης (ένα κινεζικό εστιατόριο, 
μια κατάλευκη γκαλερί, ένα κρε-
βάτι με ανακατωμένα στρωσίδια 
όπου ο ζωγράφος αποφασίζει να 
δώσει τέλος στη ζωή του) φιλοξε-
νεί χαρακτήρες όπως αυτάρεσκοι 

έμποροι τέχνης, αφανείς διανο-
μείς φαγητού, άποροι αλλά ονει-
ροπόλοι ηθοποιοί, ο Ρόθκο και η 
σύζυγός του και άλλα υπαρκτά 
πρόσωπα, τα οποία, μέσα από το 
κείμενο της Aνκα Χέρμπουτ, θί-
γουν ή υπαινίσσονται ένα πλήθος 
ερωτημάτων: για το γνήσιο και 
για το αντίγραφο, για την αγορά 
τέχνης ως «μαύρη» αγορά, για το 
«γνήσιο αντίγραφο», για την έν-
νοια του ωραίου και την υψηλή 
ή χαμηλή τιμή του, για την τέχνη 
ως σχέση με τον κόσμο.

Η δράση συνοδεύεται ενίοτε 
από εκκωφαντική ηλεκτρονική 
μουσική, κυρίως όμως κινηματο-
γραφείται και προβάλλεται ταυτό-
χρονα σε οθόνες ύψους επτά μέ-
τρων, με τον θεατή να επιλέγει αν 
θέλει να εστιάσει στη χειροπια-
στή αυθεντικότητα του θεάτρου 
ή στο διαμεσολαβητικό βλέμμα 
της κινηματογραφικής κάμερας.

Αραγε λοιπόν υπάρχουν και 
μορφές τέχνης που είναι πιο γνή-
σιες από άλλες; «Στην επαφή με 

την τέχνη, το πιο αληθινό στοι-
χείο είναι η εμπειρία», απαντά 
στο δημοσιογραφικό ερώτημα 
ο Πολωνός σκηνοθέτης. «Σημα-
σία δεν έχει ό,τι συμβαίνει στη 
σκηνή, αλλά ό,τι συμβαίνει στον 
θεατή. Αυτό έχει μεγαλύτερη ση-
μασία και για εμάς: το πώς θα 
χτίσουμε περίπλοκες πραγματι-
κότητες, που θα οδηγήσουν τον 
θεατή μέσα από τη διαδικασία 
της παράστασης, μέσα από αυ-
τή την υβριδική μορφή τέχνης, 
προς μια μοναδική εμπειρία. Την 
ονομάζω “υβριδική”, γιατί δεν εί-
ναι στα αλήθεια θέατρο, σινεμά ή 
συναυλία. Η εμπειρία υπερβαίνει 
τα διανοητικά ερωτήματα. Πρέ-
πει να διασχίσεις πολύ λεπτές 
νοητικές μεθόδους για να προ-
σεγγίσεις τελικά τα συναισθήμα-
τα και για να φτάσεις εκεί όπου 
δεν υπάρχουν πια άλλες λέξεις. 
Αυτή είναι η δύναμη της τέχνης: 
να φτάσουμε εκεί που οι λέξεις 
δεν μπορούν. Πάντοτε λέω ότι 
αν ξέρεις πώς να εξηγήσεις μια 
παράσταση με λόγια, ίσως δεν 
πρέπει να την ανεβάσεις. Εκεί 

πιστεύω ότι πρέπει να φτάνει 
το θέατρο: εκεί όπου δεν ευδο-
κιμούν τα λόγια, αλλά ένα είδος 
αυθεντικότητας της εμπειρίας».

Φιλοσοφικές διαφορές
Μιλώντας πάντως για λέξεις 

και για εμπειρίες, σε κάποιο ση-
μείο του έργου, ένα ζευγάρι Κι-
νέζων αναρωτιέται γιατί οι άν-
θρωποι στη ∆ύση είναι τόσο 
δυστυχείς. Φταίει η δυτική φι-
λοσοφία, απαντούν· πώς όμως 
άραγε να παράγει κανείς τέχνη, 
όταν δεν είναι χαρούμενος, όταν 
δεν γελάει; Ρωτάμε τον Λούκας 
Ταρκόφσκι για τις απαρχές του 
ενδιαφέροντος της δυτικής φι-
λοσοφίας για κάθε τι το πρωτό-
τυπο, το αυθεντικό. Και εκείνος 
απαντάει για τον ευρωπαϊκό πο-
λιτισμό, που σηματοδοτείται από 
τις έννοιες της αρχής και του τέ-
λους, οι οποίες προέρχονται από 
τον χριστιανισμό και από τη ζωή 
του Ιησού, που επίσης έχει συγκε-
κριμένα εναρκτήρια και καταλη-
κτικά ορόσημα. 

«Ο ασιατικός πολιτισμός από 
την άλλη», καταλήγει ο Ταρκόφ-
σκι, «βασίζεται σε ένα κυκλικό 
σύστημα, χωρίς αρχή και τέλος, 
όπου ό,τι δημιουργείται άπαξ και 
διά παντός είναι ό,τι δεν αποτε-
λεί μέρος μιας αέναης διαδικασί-
ας. Καθώς το “γνήσιο” είναι ένα 
ίχνος της σκέψης, τα πράγματα 
επανεμφανίζονται. Ενας μαθη-
τής μπορεί να ζωγραφίσει κάτι 
καλύτερα από τον δάσκαλό του, 
ενώ στον δικό μας πολιτισμό, έτσι 
και δημιουργηθεί κάτι, τελείωσε. 
Στον ασιατικό, το δημιούργημα 
είναι ένα από τα αντίτυπα μιας 
συγκεκριμένης ιδέας, που δύνα-
ται να επανεμφανιστεί, να ξανα-
γεννηθεί σε πολλές παραλλαγές. 
Υπάρχει ένα παρεκκλήσι στην 
Ιαπωνία, που πρόσφατα αφαι-
ρέθηκε από τη λίστα μνημείων 
της UNESCO, γιατί κάθε 25 χρό-
νια οι κάτοικοι το κατεδάφιζαν 
και το ξανάχτιζαν σαν καινούρ-
γιο. Το έκαναν για να διδάσκουν 
τη νέα γενιά πώς να το κρατούν 
ζωντανό και γιατί κατά τη γνώμη 
τους, αν κάτι φθαρεί, λ.χ. από τις 
εναλλαγές του καιρού, δεν έχει 
πλέον σύνδεση με το αυθεντι-
κό. ∆εν αντιλαμβάνονται γιατί 
δεν ξαναχτίζουμε την Ακρόπο-
λη από την αρχή, ώστε να γίνει 
όπως υποτίθεται ότι ήταν. Βλέπε-
τε πόσο διαφορετική προσέγγι-
ση προϋποθέτει μια τέτοια σκέ-
ψη. Η οποία δεν είναι σωστή ή 
λάθος. Και οι δύο προσεγγίσεις 
είναι σωστές και λάθος, όπως η 
γάτα του Σρέντινγκερ».

«Σημασία έχει η εμπειρία του θεατή»
Ο Πολωνός σκηνοθέτης Λούκας Ταρκόφσκι μιλάει για την παράσταση «Rohtko», που ανεβαίνει στη Στέγη του Ιδρύματος Ωνάση

Το «Rohtko» δεν είναι αποκλειστικά θέατρο, ούτε σινεμά ή συναυλία, αλλά 
μια υβριδική μορφή τέχνης που οδηγεί τον θεατή σε μια μοναδική εμπειρία.

Το έργο θίγει ένα πλήθος 
ζητημάτων για το γνήσιο, 
το αντίγραφο και το 
«γνήσιο αντίγραφο», 
για την αγορά τέχνης, για 
την έννοια του ωραίου 
και την τιμή του.

«Αν ξέρεις πώς να εξη-
γήσεις μια παράσταση 
με λόγια, ίσως δεν 
πρέπει να την ανεβάσεις. 
Εκεί πρέπει να φτάνει 
το θέατρο», λέει ο Πολω-
νός σκηνοθέτης.

Ο εξπρεσιονιστής ζωγράφος Μαρκ Ρόθκο και η υπόθεση με το πλαστό έργο του που πωλήθηκε στη Νέα Υόρκη το 2004, είναι το κεντρικό θέμα του «Rohtko», όμως η παράσταση που ανεβάζει ο Λούκας Ταρ-
κόφσκι είναι κάτι ευρύτερο. Μια διεισδυτική ματιά στο πώς αντιλαμβάνονται οι ∆υτικοί τις έννοιες του ευτελούς, του αυθεντικού, του αντιγράφου.

To κινεζικό εστιατόριο, ένα από τα –εικαστικά άρτια και λειτουργικά– εναλ-
λασσόμενα σκηνικά της διάρκειας τεσσάρων ωρών παράστασης.

Ο Λούκας Ταρκόφσκι, μαθητής 
του Κριστιάν Λούπα, έχει εντυπωσι-
άσει την Ευρώπη με τις πολυμεσι-
κές παραστάσεις του.
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Η δράση κινηματογραφείται και 
προβάλλεται ταυτόχρονα σε οθόνες 
ύψους 7 μ. Ο θεατής επιλέγει πού 
θέλει να εστιάσει.
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Της ΡΕΑΣ ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ

Σαν «φαγητά εκτός ψυγείου» που 
μάλλον θα «χρειάζονται πέταμα», 
γιατί σίγουρα κάποια από αυτά 
«έχουν βρωμίσει επικίνδυνα», φα-
ντάζονται οι συγγραφείς Λένα Κι-
τσοπούλου και Γιάννης Αστερής 
τα δραματικά πρόσωπα του και-
νούργιου έργου τους με τίτλο «Μια 
νύχτα στην Επίδαυρο». Ο θεατρι-
κός χρόνος καλύπτει το βράδυ της 
Παρασκευής μετά την πολυανα-
μενόμενη πρεμιέρα και η δράση 
συντελείται κυρίως στη γνωστή 
ταβέρνα του «Λεωνίδα» στο χωριό 
Λυγουριό. Το έργο αποτυπώνει μια 
κατάσταση χαλαρή, αυθόρμητη 
και ενοχλητικά αληθινή, φωτογρα-
φίζοντας τις συμπεριφορές των 
συντελεστών μιας παράστασης 
που ανεβαίνει στον ιερό σκηνικό 
χώρο του αρχαίου μνημείου της 
Επιδαύρου. Αποδίδει δραματική 
ταυτότητα σε διάφορες καλλιτε-
χνικές συνιστώσες, όπως είναι οι 
πρωταγωνιστές - πρωταγωνίστριες 
ηθοποιοί, οι θεατρόφιλοι θεατές, 
ο ενδυματολόγος, η διευθύντρια 
του φεστιβάλ.  

Ο Νίκος Καραθάνος συνέλα-
βε την ιδέα να σκηνοθετήσει το 
«θεατρικό σινάφι», με χιούμορ και 
καθαρότητα, αντιμετωπίζοντάς το 
ως ένα ρόλο πρισματικό, σε ένα 
έργο που φέρει έντονα τα ίχνη 
της τυποποίησης, της σάτιρας, 
της παρώδησης και γελοιογράφη-
σης προσώπων και καταστάσεων 
ενός οικείου θεατρικού συστήμα-
τος, στο οποίο φυσικά ανήκει και 
ο ίδιος ο σκηνοθέτης. 

Η δραματουργία αυτής της «Νύ-
χτας» δεν διεκδικεί κάτι περισσό-
τερο από όσα ακούγονται στον 

μονόλογο που αφιερώνεται στο 
«Τίποτα» και ερμηνεύεται με ιδι-
αίτερη ευαισθησία και απλότητα 
από τη Χαρούλα Αλεξίου, στον ρό-
λο της μαγείρισσας - ιδιοκτήτρι-
ας της ταβέρνας στο Λυγουριό, η 
οποία έχει «ειδίκευση στον μου-
σακά». Το φιλοσοφικό «τίποτα» ως 
πολυσήμαντο, δυναμικά μεταβαλ-
λόμενο κι εντέλει σουρεαλιστικό 
«τίποτα» αφιερώνεται στην απο-
μυθοποίηση των ανθρώπων του 

θεάτρου, στις ζηλόφθονες πρωτα-
γωνίστριες, στη «δηθενιά», στον 
εγωκεντρισμό, στην έπαρση των 
«ψωνισμένων», των ματαιόδοξων, 
των ναρκίσσων καλλιτεχνών. 

Αφιερώνεται στα γνωστά «πη-
γαδάκια» και στα «θαψίματα» πίσω 
από την πλάτη των συντελεστών 
μιας παράστασης,  στα κολακευτι-
κά και ψεύτικα λόγια θαυμασμού 
απέναντι στην πρωταγωνίστρια 
της επιδαύριας παράστασης. 

Με γλώσσα τολμηρή, μια διά-
θεση ανατροπής του οικείου και 
οξεία αίσθηση του χιούμορ και της 
ειρωνείας, αναδεικνύονται όλες οι 
λεπτομέρειες της μεταθεατρικής 
πραγματικότητας και συντίθεται 

ένα λεκτικό κολάζ αυτοαναφορι-
κών νύξεων, σχετικών με τον ρόλο 
της θεατρικής τέχνης και των αν-
θρώπων που την υπηρετούν στο 
εγχώριο καλλιτεχνικό σύστημα. 
∆εν λείπουν οι αιχμές όπως «με 
ποιο πτυχίο ισοδυναμεί το πτυ-
χίο του ηθοποιού;» ή σχόλια του 
τύπου «εμείς δεν φάγαμε! Γιατί 
να πληρώσουμε;» όταν έρχεται ο 
λογαριασμός στην ταβέρνα του 
«Λεωνίδα». Η δραματουργική και 
σκηνοθετική πρόθεση συγκλίνουν 
στο να δημιουργήσουν το εξής: 
ένα τρελό ξεφάντωμα, μια σατι-
ρική σκηνική σύνθεση που απο-
καλύπτει τα αμοιβαία ψέματα, τα 
υπονοούμενα, τις υπεκφυγές, τα 

αστεία και τα ευτράπελα της εύ-
θραυστης επί της ουσίας προσω-
πικότητας των καλλιτεχνών. 

Το σκηνικό της Εύας Μανιδάκη 
διαιρείται σε δύο μέρη: Αριστερά 
η ζωντανή ορχήστρα των μου-
σικών κρυμμένη στους βράχους 
και, δεξιά, οι κερκίδες του αρχαί-
ου θεάτρου της Επιδαύρου, που 
λειτουργούν και ως τσουλήθρες 
για την άφιξη των ηθοποιών. Στο 
κέντρο, το εναλλασσόμενο σκηνι-
κό καντίνας, ψησταριάς - πάγκου 
με ψάρια, ενώ αριστερά και πολύ 
κοντά στις πρώτες θέσεις των θε-
ατών στήνονται τα τραπέζια της 
ταβέρνας, λικνιζόμενα πολλές φο-
ρές ανάλογα με τις ατάκες των πο-

λυτάλαντων θαμώνων. 
Ο Καραθάνος οργανώνει αρμο-

νικά σύνολα, την κίνηση των οποί-
ων επιμελήθηκε η Αμάλια Μπένετ, 
και επεξεργάζεται στην ουσία το 
θέαμα ως ένα μιούζικαλ με ηθο-
ποιούς ιδιαίτερα ευέλικτους, με 
αίσθηση του κωμικού μέτρου και 
σαφή προσανατολισμό στην ερ-
μηνεία των ρόλων που απαιτούν 
ποικίλες μουσικοχορευτικές δε-
ξιότητες. Η Εμιλυ Κολιανδρή ως 
έμπειρη πρωταγωνίστρια που 
«ξέρει ότι το αξίζει», ο Χρήστος 
Λούλης, εξαιρετικός ως πρωτα-
γωνιστής που «ξέρει ότι το αξίζει 
περισσότερο», η Ζέτα Μακρυπού-
λια ως πρωτοεμφανιζόμενη που 

«αρνείται να πιστέψει ότι εμφα-
νίστηκε», ο Θανάσης Αλευράς ως 
Πατρινός ενδυματολόγος με «τσα-
κισμένα όνειρα για καριέρα στο 
εξωτερικό». Η Γαλήνη Χατζηπα-
σχάλη στον ρόλο της καλλιτεχνι-
κής διευθύντριας του φεστιβάλ, 
ιδιαίτερης κωμικής ιδιοσυγκρα-
σίας ηθοποιός, αναφωνεί «Τι φε-
στιβαλάρα έχω εγώ», μετρώντας 
την εισπρακτική επιτυχία της πα-
ράστασης με τα πούλμαν και με το 
«μποτιλιάρισμα μέχρι την Παλιά 
Επίδαυρο». Ο πολυμελής θίασος 
των ταλαντούχων ηθοποιών κα-
θηλώνει με την ερμηνευτική δυνα-
μική του. Η απόλαυση του θεατή 
όσον αφορά τα κωμικά στοιχεία 
συμπορεύεται με τον τρόπο που 
οι ίδιοι οι ηθοποιοί απολαμβάνουν 
το θεατρικό τους βίωμα καθώς 
διανθίζουν την κάθε λέξη με χει-
ρονομίες, μορφασμούς, διάφορα 
αυτοσχεδιαστικά σχόλια και αυ-
θόρμητες κινήσεις. Τα γυμνά σώ-
ματα των νυχτερινών κολυμβητών 
παραπέμπουν σχολιαστικά στους 
περιορισμούς όσον αφορά τη θέ-
αση του γυμνού στις επιδαύριες 
παραστάσεις, αλλά και στην πο-
λυπόθητη λύτρωση από το φορ-
τίο της κοινωνικής προσποίησης, 
αυτήν την τόσο κωμική αλλά και 
τόσο σουρεαλιστική «Νύχτα της 
Επιδαύρου». 

Εν αναμονή της έναρξης της 
θερινής περιόδου των επιδαυρί-
ων θεαμάτων, η παράσταση του 
Καραθάνου ίσως να αποτελεί ένα 
ενδιαφέρον σκηνικό προοίμιο...  

 
H κ. Ρέα Γρηγορίου είναι διδάκτωρ 
Ιστορίας - Δραματολογίας του ΑΠΘ, 
καθηγήτρια στο τμήμα «Ελληνικός 
Πολιτισμός» του ΕΑΠ. 

Ενας απολαυστικός αυτοσαρκασμός
Η παράσταση «Μια νύχτα στην Επίδαυρο» σατιρίζει εύστοχα όσα συμβαίνουν στο «θεατρικό σινάφι» όταν σβήνουν τα φώτα

Ο Νίκος Καραθάνος 
σκηνοθετεί ένα έργο 
που φέρει τα ίχνη της 
παρώδησης προσώπων 
και καταστάσεων ενός 
οικείου θεατρικού συ-
στήματος, στο οποίο φυ-
σικά ανήκει και ο ίδιος. 

Το έργο των Λένας Κιτσοπούλου και Γιάννη Αστερή «Μια νύχτα στην Επίδαυρο» (θέατρο Ρεξ, Σκηνή Μαρίκα Κοτοπού-
λη) αποτυπώνει μια κατάσταση χαλαρή, αυθόρμητη και ενοχλητικά αληθινή, φωτογραφίζοντας τις συμπεριφορές των 
συντελεστών μιας παράστασης που ανεβαίνει στον ιερό σκηνικό χώρο του αρχαίου μνημείου της Επιδαύρου.
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Σιμόν Βέιλ: η γυναίκα 
του αιώνα ���
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2022)
Σκηνοθεσία: Ολιβιέ Νταχάν
Ερμηνείες: Ελσα Ζίλμπερσταϊν, 
Ρεμπέκα Μάρντερ

Η Σιμόν Βέιλ, μία από τις πιο εξέ-
χουσες πολιτικές φιγούρες της 
Ευρώπης κατά τον 20ό αιώνα, 
βιογραφείται εδώ σε ένα επικής 
υφής (και διάρκειας) φιλμ, το 
οποίο εξερευνά κάθε πτυχή της 
ζωής και του έργου της. Η αφή-
γηση ξεκινά το 1974, όταν η τότε 
υπουργός Υγείας Βέιλ μάχεται για 
την έγκριση του νομοσχεδίου πε-
ρί αμβλώσεων, γεγονός-ορόσημο 
για τα δικαιώματα των γυναικών 
στη Γαλλία αλλά και στην υπόλοι-
πη Ευρώπη. Από εκεί και έπειτα, 
εκτεταμένα χρονικά μπρος-πίσω 
μάς στέλνουν από την εποχή του 
Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου, τότε 
που η έφηβη Βέιλ βρέθηκε μαζί 
με την υπόλοιπη οικογένειά της 
στα στρατόπεδα συγκέντρωσης 
των ναζί, μέχρι τη δεκαετία του 
2000, οπότε εισήχθη στη Γαλλι-
κή Ακαδημία και έλαβε τον Με-
γαλόσταυρο της Λεγεώνας της 
Τιμής, ύψιστη αναγνώριση του 
γαλλικού κράτους.

∆ύο ηθοποιοί, η καταξιωμένη 
Ελσα Ζίλμπερσταϊν και η ανερ-
χόμενη Ρεμπέκα Μάρντερ, μοι-
ράζονται επιτυχημένα τον ρόλο 
της πρωταγωνίστριας μέσα στις 
δεκαετίες. Ο σκηνοθέτης και σε-
ναριογράφος, Ολιβιέ Νταχάν από 
την πλευρά του επιλέγει (σοφά) 
τη μη γραμμική αφήγηση, μετα-
κινώντας συνεχώς την προσοχή 
μας ανάμεσα στις διαφορετικές 
φάσεις της ζωής και της πολιτι-
κής καριέρας της Βέιλ. Η προσέγ-
γισή του είναι βασικά θεματική 
και έχει να κάνει με σπουδαία 
γεγονότα: την ψήφιση του νομο-
σχεδίου για τις αμβλώσεις, που 
αναφέραμε και παραπάνω, το έρ-

γο για τη βελτίωση των (άθλιων) 
συνθηκών διαβίωσης στις γαλλι-
κές φυλακές, τη μάχη κατά του 
AIDS και του στιγματισμού των 
ασθενών, τη συμβολική και ου-
σιαστική εκλογή της στο αξίωμα 
της προέδρου του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου το 1979, ούσα η 
πρώτη γυναίκα που ανέλαβε τη 
συγκεκριμένη θέση.

Επειτα υπάρχουν τα πιο προ-
σωπικά θέματα. Η σχέση με τον 
σύζυγό της, Αντουάν Βέιλ, ο αιφ-

νίδιος χαμός της αδελφής της, 
Μιλού, και φυσικά η συγκλονι-
στική εμπειρία του πολέμου και 
των στρατοπέδων, η οποία επα-
νέρχεται ξανά και ξανά σε όλο το 
φιλμ, για να αναλυθεί περισσό-
τερο στο τελευταίο κομμάτι του. 
Ολα αυτά ο Νταχάν τα απεικο-
νίζει προσαρμόζοντας σε αρκε-
τές περιπτώσεις και την εικόνα 
του, ειδικά στις σκηνές των φυ-
λακών ή των στρατοπέδων, οι 
οποίες μοιάζουν βγαλμένες από 
εφιαλτική φαντασία. Ταυτόχρο-
να, πάντως, το συγκεκριμένο μέ-
ρος της ταινίας είναι αυτό που θα 
μπορούσε να έχει και λίγο περισ-
σότερη συνοχή, αφού υιοθετεί 
μάλλον εύκολα έναν πιο επίπεδο, 
αφηγηματικό τόνο, σε αντίθεση 
με όσα έχουν προηγηθεί.

Black Knight
ΘΡΙΛΕΡ ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2023)
Δημιουργός: Ούι Σέοκ Τσο
Ερμηνείες: Κιμ Γου-μπιν, 
Σονγκ Σεούνγκ-χεον 

Από την πολύ δραστήρια βιομηχα-
νία της Κορέας φτάνει στο Netflix 
μια καινούργια σειρά δυστοπι-
κής φαντασίας, η οποία, τουλά-
χιστον από πλευράς παραγωγής, 
ελάχιστα έχει να ζηλέψει από τα 
χολιγουντιανά αντίστοιχά της. 
Βρισκόμαστε σε έναν κόσμο 
όπου η πτώση ενός μετεωρίτη 
έχει εξολοθρεύσει το μεγαλύτε-
ρο μέρος του ανθρώπινου είδους, 
υποχρεώνοντας τους υπόλοιπους 
να ζουν υπό συνθήκες κυριολε-
κτικής ασφυξίας (αφού ο αέρας 
είναι πια τοξικός), χωρισμένοι σε 
κοινωνικές τάξεις, στο πλαίσιο 
μιας αυταρχικής εξουσίας. Λαϊκοί 
ήρωες σε αυτή την εποχή είναι 
οι οδηγοί ειδικών φορτηγών, οι 
οποίοι με κίνδυνο της ζωής τους 
μεταφέρουν αγαθά, κυρίως οξυγό-
νο, ανάμεσα στις διάφορες περιο-
χές. Ενας από αυτούς, ο θρυλικός 
5-8, θα ενώσει τις δυνάμεις του με 
έναν νεαρό πρόσφυγα, κόντρα σε 
μια τρομερή συνωμοσία.

Εδώ έχουμε απ’ όλα: οικο-
λογική καταστροφή, καθεστώς 
ανελευθερίας με ενσωματωμένα 
barcode στα χέρια των ανθρώπων 
–των προνομιούχων, διότι οι υπό-
λοιποι είναι σε ακόμη χειρότερη 
μοίρα–, πελώριες κοινωνικές ανι-
σότητες κ.ο.κ. Φυσικά υπάρχει 
και μπόλικη δράση, αφού ο πρω-
ταγωνιστής εκτός των άλλων εί-
ναι άσος των πολεμικών τεχνών, 
τις οποίες θα επιστρατεύσει ξα-
νά και ξανά στη διάρκεια των έξι 
ωριαίων επεισοδίων. Ολα τα πα-
ραπάνω μέσα σε ένα πολύ ατμο-
σφαιρικό σκηνικό, αν και προϊ-
όν ειδικών εφέ στο μεγαλύτερο 
μέρος του, το οποίο μας βυθίζει 
αποτελεσματικά σε μια κινημα-
τογραφική δυστοπία που έχουμε 
μεν ξαναδεί, παραμένει ωστόσο 
γοητευτική και αγωνιώδης.

 
To φεστιβάλ 
του Ρίφκιν �� ½
ΚΟΜΕΝΤΙ (2020)
Σκηνοθεσία: Γούντι Αλεν
Ερμηνείες: Γουάλας Σον, 
Τζίνα Γκέρσον, Λουί Γκαρέλ  

Από την πλατφόρμα του Cinobo επι-
λέγουμε την πιο πρόσφατη ται-

νία του σπουδαίου Γούντι Αλεν. 
Πρωταγωνιστής εδώ είναι ο Μορτ 
Ρίφκιν, ένας μεσήλικας Αμερικα-
νός διανοούμενος, ο οποίος συ-
νοδεύει τη σύζυγό του, Σου, στο 
κοσμοπολίτικο Φεστιβάλ Κινημα-
τογράφου του Σαν Σεμπαστιάν. 
Εκεί η τελευταία θα πέσει θύμα 
της γοητείας ενός νεαρού σκη-
νοθέτη, ενώ εκείνος γνωρίζει μια 
όμορφη Ισπανίδα γιατρό.

Ο Γούντι Αλεν μετασκευάζει 
την επιτυχημένη συνταγή του 
«Μεσάνυχτα στο Παρίσι», χρη-
σιμοποιώντας τη δημιουργική 
φαντασία για να συνδυάσει μία 
από τις συνηθισμένες ρομαντικές 
ιστορίες του με ένα φόρο τιμής 
στο κλασικό σινεμά. Ο πρωταγω-
νιστής του, Μορτ, εκτός από άλ-
λη μια κόπια της περσόνας του 
ίδιου του Αλεν με τις νευρώσεις 
του κ.ο.κ., είναι και εκείνος που 
ταξιδεύει μέσω των ονείρων του 
στα σκηνικά κινηματογραφικών 
αριστουργημάτων, όπως ο «Πο-
λίτης Κέιν» του Ουέλς, το «8½» 
του Φελίνι, το «Ζιλ και Τζιμ» του 
Τριφό, ο «Εξολοθρευτής άγγε-
λος» του Μπουνιουέλ, η «Εβδο-
μη σφραγίδα» του Μπέργκμαν 
και πολλά άλλα.

Πολύ καιρό είχε να ακουστεί στην 
αίθουσα «Χρήστος Λαμπράκης» 
μια συνολικά τόσο επιτυχημένη 
ερμηνεία όσο στις 7 Απριλίου, 
όταν ο Νικολάι Λουγκάνσκι μαζί 
με την Κρατική Ορχήστρα Αθη-
νών υπό τον Βασίλη Χριστόπου-
λο απέδωσαν το τρίτο Κοντσέρτο 
για πιάνο του Σεργκέι Ραχμάνι-
νοφ. Προφανώς το ίδιο το εξαιρε-
τικά αβανταδόρικο έργο, με την 
πληθωρική και άκρως απαιτητι-
κή γραφή για το πιάνο, αλλά και 
το μελωδικά γενναιόδωρο όπως 
επίσης ενορχηστρωτικά θαυμά-
σιο μέρος της ορχήστρας, μπορεί 
να ενθουσιάσει το ακροατήριο 
πέρα από τα συνήθη όρια. Προ-
ϋπόθεση είναι να παιχτεί καλά, 
πράγμα διόλου εύκολο, τόσο για 
τον σολίστ, που έχει να αντιμε-
τωπίσει σοβαρές τεχνικές δυσκο-
λίες, όσο και για την ορχήστρα. 

Ο Νικολάι Λουγκάνσκι έχει 
συνδέσει το όνομά του με τον 
Ραχμάνινοφ, τόσο στις αίθου-
σες συναυλιών όσο και στη δι-
σκογραφία, όπου οι ερμηνείες 
του συγκαταλέγονται στις πλέον 
συναρπαστικές. Το επιβεβαίωσε 
στην Αθήνα, προσφέροντας μια 
ανάγνωση εξαιρετικής πληρότη-
τας. Το μέγεθος του ήχου και η 

εκφραστική μεγαλοπρέπεια των 
χειρονομιών επέτρεψαν στον 
πιανίστα να σταθεί χωρίς πρό-
βλημα πλάι στην ορχήστρα, ακό-
μη και όταν ο Χριστόπουλος απε-
λευθέρωνε χωρίς οικονομία τον 
ήχο της στα (μεθυστικά) σημεία 
ακραίας έντασης. Η ορμή και οι 
τεχνικές απαιτήσεις του έργου 
δεν περιόρισαν ούτε κατ’ ελά-
χιστον τη δεξιοτεχνία του Λου-
γκάνσκι, ο οποίος πρόβαλλε το 
μέρος του πιάνου με εντυπωσι-
ακή ευκρίνεια. Σημαντικότερο 
ήταν πως τίποτε δεν στάθηκε 

εμπόδιο στον λυρισμό και στην 
εκφραστικότητά του, στοιχεία δί-
χως τα οποία η μουσική του Ραχ-
μάνινοφ παύει να έχει νόημα. Ο 
τρόπος με τον οποίο διαμόρφωνε 
τις φράσεις με διαρκείς αναπρο-

σαρμογές της ταχύτητας και της 
δυναμικής έκαναν τη μουσική 
να πάλλεται και ειδικά στο τρίτο 
μέρος οδήγησε σε συναρπαστι-
κές κλιμακώσεις. Πρωτοφανές 
όσο και απόλυτα δικαιολογημέ-

νο υπήρξε το παραλήρημα του 
κοινού που ακολούθησε.  

Είχε προηγηθεί ένα εξίσου 
επιτυχημένο πρώτο μέρος της 
συναυλίας, κατά το οποίο ακού-
στηκαν η «Ιουλιανή σουίτα» του 

Φίλιππου Τσαλαχούρη και η Συμ-
φωνία «Ματθίας ο ζωγράφος» 
του Πάουλ Χίντεμιτ. Το έργο 
του Τσαλαχούρη ολοκληρώθη-
κε τον Απρίλιο του 2013 και γρά-
φηκε προκειμένου να τιμηθεί η 

μνήμη της διακεκριμένης βυζα-
ντινολόγου Ιουλιανής Χρυσο-
στομίδη. Καλογραμμένο και με 
ενδιαφέρουσα ενορχήστρωση, 
αποτελείται από πέντε ηχητικές 
«εικόνες», καθεμία με διαφορε-
τική ατμόσφαιρα. Ο Χριστόπου-
λος με την Κρατική ανέδειξαν 
τα διαφορετικά συναισθήματα, 
με κυρίαρχη την τρυφερότητα, 
η οποία χαρακτήριζε συνολικά 
τη σύνθεση. 

Η Συμφωνία του Χίντεμιτ γρά-
φηκε πριν από την όπερά του με 
το ίδιο θέμα. Πρόκειται για ένα 
από τα σημαντικότερα και δια-
σημότερα έργα του Χίντεμιτ και 
αποδόθηκε από τον Χριστόπου-
λο και την Κρατική με ακρίβεια 
και σαφήνεια. 

Ο αρχιμουσικός ανέδειξε τη 
δραματουργία της μουσικής, επι-
τρέποντας στον ακροατή να πα-
ρακολουθήσει την εξέλιξη της 
(μουσικής) σκέψης και, ειδικά 
στο τρίτο μέρος («Πειρασμός του 
Αγ. Αντωνίου»), φώτισε το έντο-
να δραματικό στοιχείο. Τα έμπει-
ρα πνευστά της ΚΟΑ –Πιλαφτσή 
(φλάουτο), Βάμβας (όμποε)– αλ-
λά και η Εκατερίνα Βοστρίκοβα 
(τρομπέτα) συνέβαλαν στο θετι-
κό αποτέλεσμα.

Επάνω, σκηνή από την κορεα-
τική σειρά του Netflix «Black 
Knight». Κάτω, Γουάλας Σον 
και Τζίνα Γκέρσον πρωταγωνι-
στούν στην ταινία του Γούντι Αλεν 
«Το φεστιβάλ του Ρίφκιν», που 
είναι διαθέσιμη στο Cinobo. 

Κορεατική δυστοπία σε έναν κόσμο με μολυσμένο αέρα

Εκπληκτικός Λουγκάνσκι απογείωσε το τρίτο του Ραχμάνινοφ

Η γαλλική
«επανάσταση»
της Σιμόν Βέιλ
Η ζωή της πολιτικού που αγωνίστηκε

για τα δικαιώματα των γυναικών

Οι ερμηνείες
του Ρώσου πιανίστα 
σε έργα του Ραχμάνινοφ 
συγκαταλέγονται
στις πλέον 
συναρπαστικές.

Η προσέγγιση 
του Νταχάν αφορά 
σπουδαία γεγονότα: 
την ψήφιση 
του νομοσχεδίου 
για τις αμβλώσεις, 
το έργο για τη βελτίωση 
των συνθηκών 
στις φυλακές, τη μάχη 
κατά του στιγματισμού 
των ασθενών με AIDS.

Δύο ηθοποιοί, η καταξιωμένη Ελσα Ζίλμπερσταϊν (φωτογραφία) και η ανερχόμενη Ρεμπέκα Μάρντερ, μοιράζονται τον ρόλο της Σιμόν Βέιλ ανά τις δεκαετίες.

Τίποτε δεν στάθηκε εμπόδιο στην εκφραστικότητα του Νικολάι Λουγκάνσκι (δεξιά). 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Ηταν λίγο πριν από τη Μεταπολί-
τευση όταν έσμιξε η παρέα που 
έπαιζε προπολεμικά ρεμπέτικα. 
Ο φοιτητής της Νομικής τότε 
Μανώλης ∆ημητριανάκης και ο 
δημοσιογράφος Γιώργος Κοντο-
γιάννης που έπαιζαν μπουζούκι 
και κιθάρα, ακολούθησε ο ∆ημή-
τρης Κοντογιάννης στο τραγού-
δι και ο Ανδρέας Τσεκούρας στο 
ακορντεόν, φοιτητής τότε στην 
Καλών Τεχνών.

Νέοι όλοι σε μια εποχή πολι-
τικά εκρηκτική. Ο Θεοδωράκης, 
αν και απαγορευμένος, ακούγε-
ται στις πλακιώτικες μπουάτ, ενώ 
στις παραλιακές λαμπερές πίστες 
κυριαρχεί η νεοπλουτίστικη εκ-
δοχή του λαϊκού. Ομως ο Τάσος 
Φαληρέας ξεχωρίζει την ερασι-
τεχνική ρεμπέτικη ομάδα. Ετσι 
προέκυψε ο δίσκος «Τα μπλε πα-
ράθυρα». Χάρη στη Ρεμπέτικη 
Κομπανία ξύπνησε στη Μετα-
πολίτευση το ενδιαφέρον για το 
ρεμπέτικο στον φοιτητόκοσμο. 
Το συγκρότημα αντιμετώπιζε το 
ρεμπέτικο με ιδεολογική αυστη-
ρότητα. Επαιζε κυρίως άγνωστα 
κομμάτια με τον τρόπο των πα-
λιών, αλλά απέκτησε πιστό ακρο-
ατήριο μέσα στον κορεσμό του 
κοινού από το πολιτικό τραγούδι. 
Ακολούθησαν η Αθηναϊκή, η Οπι-
σθοδρομική Κομπανία, τα Παιδιά 
απ’ την Πάτρα κ.ά.

Αφορμή να τους θυμηθούμε 
έδωσε ο συγγραφέας και στιχουρ-
γός Κώστας Μπαλαχούτης με την 
υπό έκδοση βιογραφία «∆ημή-
τρης Κοντογιάννης: 50 χρόνια 
λαϊκό τραγούδι (∆ημοτικό, ρεμπέ-
τικο, σύγχρονο)» (εκδ. Χαμάμ). 
Στις 225 σελίδες ξετυλίγεται η 
διαδρομή του λαϊκού ερμηνευτή 
από τη Ρεμπέτικη Κομπανία, αλλά 
και τις συνεργασίες με τους Τσι-
τσάνη, Σαββόπουλο, Μαμαγκάκη, 
Νικολόπουλο, Λοΐζο, Ρασούλη, 
Ξυδάκη, Σούκα κ.ά. στα χρόνια 
που ακολούθησαν.

Για την πηγαία λαϊκότητα της 
φωνής και της παρουσίας του, 
αλλά και για το ήθος του, γράφει 
στον πρόλογο ο Σταύρος Ξαρχά-
κος, υπογραμμίζοντας ότι ο ∆. Κο-
ντογιάννης είναι «γνήσιος καλλι-
τέχνης που διασκέδασε με μεράκι 
και κέφι γενιές Ελλήνων με λαϊκά 
και ρεμπέτικα τραγούδια». Ο Χρή-
στος Νικολόπουλος τον ξεχωρίζει 

σημειώνοντας ότι είναι «ικανός 
ερμηνευτής, από τους καλύτερούς 
μας, και καλός μουσικός».

Ο λήσταρχος παππούς
Γεννημένος στη ∆αύλεια Βοιω-

τίας, με παππού τον λήσταρχο 
Γιώργο Κοντογιάννη, ο τραγου-
διστής μεγάλωσε με πάθος για το 
δημοτικό τραγούδι. Στο εργαστή-
ρι του πατέρα του αγάπησε την 
τέχνη του ξυλουργού κι αργότε-

ρα άρχισε να κατασκευάζει και 
μουσικά όργανα. Στα πανηγύρια 
παρατηρούσε τους μουσικούς με 
τις ώρες και στο χωριό όλοι δια-
κρίνουν ότι έχει καλή φωνή. Ενας 
θείος του, όταν έγινε 10 χρόνων, 
τον πήγε στα «Νέα ταλέντα» του 
Οικονομίδη.  

Στα 16 του πήγε στη Φιλαρμο-
νική της Λιβαδειάς να μάθει μου-
σική και αργότερα, στην Αθήνα 
πια, γράφτηκε στο Ωδείο Αθη-
νών. Παίζει κιθάρα στις «Εσπε-
ρίδες» του Γιάννη Αργύρη στην 
Πλάκα, ανοίγουν με τον Βασίλη 
Παπακωνσταντίνου την «Ξαστε-
ριά», συνδέεται με τη Ρεμπέτι-
κη Κομπανία. ∆ουλεύει με τον 
Τσιτσάνη, πρωτοστατεί για την 
ηχογράφηση της «Εκδίκησης της 
γυφτιάς» και ακολουθεί τον ∆. 
Σαββόπουλο στη «Ρεζέρβα». Συμ-
μετέχει στα «Τραγούδια της Χα-
ρούλας» του Λοΐζου, συνεργάζεται 
με τους Μαμαγκάκη, Νικολόπου-
λο σε στίχους Ρασούλη κ.ά.

Στην Αθήνα χωνόταν με την 
κιθάρα του στις παρέες του αδελ-

φού του. «Μετά πηγαίναμε και 
παίζαμε σε ταβέρνες. Πληρώνα-
με για να παίζουμε... ∆ηλαδή το 
πιοτό, το φαγητό μας. Κι ας κου-
βαλούσαμε κοντά μας τους φίλους 
μας, τριάντα και βάλε άτομα, για 
να μας ακούσουν». 

Οι προσωπικές ιστορίες του 
∆. Κοντογιάννη αυτά τα 50 χρό-
νια στο λαϊκό τραγούδι εμπλου-
τίζονται με τις επισημάνσεις του 
συγγραφέα Κ. Μπαλαχούτη για 
όσα συνέβαιναν την ίδια εποχή 
στον χώρο του ελληνικού πεντα-
γράμμου. 

«Λιτός, ανοιχτόκαρδος, ευγε-
νής. ∆εν μιλούσε εύκολα για άλ-
λους. Μόνο για τα δικά του», λέει 
ο ∆. Κοντογιάννης για τον Στέλιο 
Καζαντζίδη. Αιφνιδιάστηκε όταν 
είδε πρόβα του Τσιτσάνη στο «Χά-
ραμα». «Οι μουσικοί καθόντουσαν 
μαζί σε ένα τραπέζι, άκουγαν με 
προσήλωση από ένα κασετόφωνο 
μια παλιά ηχογράφηση κι έπειτα 
έλεγαν: “Πάμε να το παίξουμε!”. 
Εμείς στην Κομπανία παιδευό-
μασταν πολύ για να περάσουμε 

ένα καινούριο του Μάρκου ή του 
Παπαϊωάννου».  

Προσηλωμένος στον παλιό 
ήχο, ξαφνιάστηκε επίσης που στο 
«Θεμέλιο» στην Πλάκα ο Τσιτσά-
νης θα χρησιμοποιούσε πλέον αρ-
μόνιο, ηλεκτρικό μπάσο, ντραμς. 
«Ωστόσο η μαγεία παρέμενε η 
ίδια. Μετά τα δύο πρώτα τραγού-
δια, δημιουργείτο ατμόσφαιρα 
μυσταγωγίας». Σαμάνο τον πε-
ριγράφει. «Σχεδόν ακίνητος και 
λιγομίλητος, δίχως πρόζες. Με 
μια ματιά ήξερε τι θέλει ν’ ακού-
σει ο κόσμος».

Συναντήσεις και  απρόοπτα
Με τον Μανώλη Ρασούλη και 

τον Νίκο Ξυδάκη έκανε παρέα ο 
∆. Κοντογιάννης και με τον αδελ-
φό του «τους παροτρύναμε να 
κάνουν λαϊκό τραγούδι». Ο Ξυ-
δάκης, Αιγυπτιώτης, εργαζόταν 
ως συντηρητής εικόνων κι έπαι-
ζε πιάνο. Ο Ρασούλης ήταν το 
καινούργιο πνεύμα. «Ξέραμε ότι 
ο στίχος του εισάγει στο λαϊκό 
καινούριες λέξεις και νοήματα. Το 

ανανέωνε, το εμπλούτιζε».
Την «Εκδίκηση της γυφτιάς», 

υποστηρίζει, «τη δημιουργήσαμε 
για μας, για να αποτυπώσουμε τη 
δική μας αντίληψη για το νέο τρα-
γούδι». Το υλικό ο Ρασούλης το 
πήγε στον Σαββόπουλο που λει-
τουργούσε και σαν παραγωγός. 
Αντιλαμβάνεται την ανατρεπτι-
κότητα του έργου, «γι’ αυτό μας 
αναλαμβάνει και μας λέει πως θα 
πει κι ο ίδιος ένα τραγούδι στο 
δίσκο». ∆εν παρεμβαίνει στη με-
λωδία, κάνει όμως προτάσεις για 
τους ρυθμούς, τ’ ακόρντα κ.ά. Και 
στον στίχο είχε διακριτικές συμ-
βολές. Εκανε μικροαλλαγές στο 
«Τρελή κι αδέσποτη». Προτείνει 
να ηχογραφήσουν στο στούντιο 
του Παπάζογλου στη Θεσσαλονί-
κη. «Μέχρι τότε δεν τον γνώριζε 
κανένας τους».

Εμενε σε ένα κτήμα στη Θέρ-
μη, έξω απ’ την πόλη, με άλογα 
ιπποδρόμου, το οποίο και διηύθυ-
νε ο Παπάζογλου. «Πρώτη φορά 
τον συναντώ. Το στούντιό του, 
το “Αγροτικόν”, ήταν μέσα στη 
Θεσσαλονίκη, ένα υπόγειο. Σαν 
τραγουδιστής ήταν εκφραστικός. 
Επίσης ήταν πολύ καλός περφόρ-
μερ στις ζωντανές εμφανίσεις. Τε-
λικά ο Παπάζογλου –απρόσμενα 
για μένα– είπε τα περισσότερα 
τραγούδια κι εγώ μόνο δύο, το 
ένα μαζί του. Κάπου όμως πειρά-
χτηκα», λέει ο ∆. Κοντογιάννης.  

Μετά την «Εκδίκηση» έρχονται 
τα «∆ήθεν» το 1979 και, παράλλη-
λα, το δεύτερο άλμπουμ της Ρε-
μπέτικης Κομπανίας, «Πώς θα πε-
ράσει η βραδιά». Παίζουν πια και 
σε Γερμανία, Αγγλία, ΗΠΑ, Κανα-
δά, Ολλανδία κ.α. Η κομπανία δεν 
φλερτάρει με τον ηλεκτρικό ήχο, 
δεν παίζει ως σχήμα σε μαγαζιά, 
μόνο σε συναυλίες. Αλλά υπάρ-
χουν και απρόοπτα. Εκπρόσωποι 
ενός συλλόγου στη Μαλεσίνα τούς 
ζητούν να εμφανιστούν στην εκ-
δήλωσή τους. Η παρέα εξηγεί ότι 
παίζουν μόνο ρεμπέτικα και λαϊ-
κά μέχρι το ’50 και ότι οι συναυ-
λίες τους διαρκούν δυόμισι ώρες. 
Οταν μετά τρεις ώρες ανακοίνω-
σαν ότι θα φύγουν, ένας από το 
κοινό «βγάζει στιλέτο και το πιέζει 
στο λαιμό του Μ. ∆ημητριανάκη. 
“Παίξτε” μας λέει... Παίξαμε ανα-
γκαστικά μέχρι το ξημέρωμα. Ο 
Μανώλης έπαιζε και τραγουδού-
σε για τουλάχιστον μία ώρα με το 
μαχαίρι σταθερά στο λαιμό του...».

Για τη Χαρούλα Αλεξίου ο ∆ημή-
τρης Κοντογιάννης μόνο καλά 
λόγια έχει να πει. «Θεϊκή τραγου-
δίστρια. Υπέροχο άτομο, έξω καρ-
διά. Είχε μια μοναδική ευκολία να 
τραγουδήσει όλα τα είδη». Ο Μ. 
Ρασούλης πίστευε ότι «η Αλεξίου 
πρέπει να μεγαλουργεί τραγου-
δώντας λαϊκά». 

«Βαθιά καταρτισμένο μελω-
δό» χαρακτηρίζει τον Νίκο Μα-
μαγκάκη. Στον Χρήστο Νικολό-
πουλο θαύμαζε την εργατικότητά 
του αλλά και «τη μεγάλη άνεση 
στο γράψιμο». «Ειδική περίπτω-
ση, πολύ έντονη» χαρακτηρίζει 
τον Ακη Πάνου. «Πήγαινα και 

στο σπίτι του στα Πατήσια, όπου 
στο υπόγειο είχε οργανοποιείο 
και παρατηρούσα τη μαστοριά 
του». «Εξωστρεφή, χιουμορίστα, 
έξω καρδιά» χαρακτηρίζει τον 
Μανώλη Αγγελόπουλο. Αντίθε-

τα, ο Καζαντζίδης μιλούσε ελάχι-
στα. «Οταν ερχόταν στην Πλάκα 
να δει τον Χάρρυ Κλυνν, έμπαι-
νε στο μαγαζί από διαφορετική 
πόρτα και έβλεπε όλη την παρά-
σταση από το κουβούκλιο του 
ηχολήπτη. Εφευγε λίγο πριν τε-
λειώσει το πρόγραμμα, για να 
μην τον δουν».

Πολλές και οι ιστορίες με τη 
Σωτηρία Μπέλλου. «Η Σωτηρία 
στα καμαρίνια μάς “στόλιζε” 
όλους κανονικότατα». Ο Τάκης 
Μπίνης ήταν «ωραίος μάγκας! 
Μου έχει εξηγήσει μάλιστα τι ση-
μαίνει η λέξη. Γι’ αυτόν μάγκας 
ισοδυναμούσε με τρία Σίγμα. Σο-

βαρός, Συνετός, Συνεπής». 
Ο ∆. Κοντογιάννης ήξερε πώς 

να χειριστεί τις ιδιοτροπίες της 
Μπέλλου. Μετά το πρόγραμμα 
την πήγαινε στην μπαρμπου-
τιέρα. «Μάλιστα με έβαζε να ρί-
χνω ζαριές για εκείνη, για γού-
ρι». Μια φορά τη ρώτησε γιατί 
δεν σταματά, παρότι κερδίζει: 
«Η απάντηση που μου έδωσε με 
συγκλόνισε. “Ρε συ”, μου λέει, 
“δεν έχεις καταλάβει ότι αν δεν 
τα χάσω όλα δεν μπορώ να κοι-
μηθώ;”. Το εννοούσε!».

Ο Μπίνης είχε τη δική του ιδι-
οτροπία: «Οταν έμπαινα στο μα-
γαζί και του έλεγα “Καλησπέρα, 

κύριε Τάκη”, μου απαντούσε: 
“Οχι, κύριε Τάκη, κύριε Μ...κα 
να με λες!», και εξηγούσε ότι εί-
χε δύο εστιατόρια και πολλά λε-
φτά στην Αμερική, που τα σπα-
τάλησε στον τζόγο, κι έτσι τώρα 
ήταν αναγκασμένος στα 75 του 
να ξενυχτάει. Μάλιστα μου εξι-
στορούσε, με αυτοσαρκασμό, 
πως έπαιζε κάθε είδους τζόγο. 
Κι όταν αργούσαν και δεν προ-
λάβαιναν να πάνε στο καζίνο, 
έπαιζαν ακόμη και σε αγώνες 
ταχύτητας... μυρμηγκιών».

Χορτάτος απ’ όσα έζησε, ο 
∆ημήτρης Κοντογιάννης θεω-
ρεί πως το μέλλον είναι τα παι-

διά με τα παραδοσιακά όργανα 
κι άλλα που φοιτούν στα μουσι-
κά σχολεία και ωδεία. Και οι νέες 
λαϊκές φωνές; «Υπάρχουν αρκε-
τοί καλοί νέοι καλλιτέχνες, που 
τιμούν την ιδιότητά τους, αλλά 
δεν φαίνονται, υπάρχουν όμως 
και πάρα πολλοί που παραφαίνο-
νται, χωρίς να το αξίζουν». 

Στις 26/5 και 1/6 η Ρεμπέτικη 
Κομπανία (Μανώλης 

Δημητριανάκης, Γιώργος Κοντογιάννης, 
Δημήτρης Κοντογιάννης, Ανδρέας 
Τσεκούρας, Γιάννης Καρβέλης), 
50 χρόνια από την ίδρυσή της, 
εμφανίζεται στο «Χαμάμ».

Οι ζαριές της Μπέλλου και ο Μπίνης με τους αγώνες... μυρμηγκιών

Ο Δημήτρης 
Κοντογιάννης μιλάει
για τα πρώτα βήματα
της κομπανίας
και τις συνεργασίες με 
Τσιτσάνη, Σαββόπουλο, 
Μαμαγκάκη, 
Νικολόπουλο, Λοΐζο, 
Ρασούλη, Ξυδάκη, 
Σούκα κ.ά.

«Ειδική περίπτωση»
ο Ακης Πάνου,
λέει ο Δ. Κοντογιάννης, 
«θεϊκή τραγουδίστρια»
η Αλεξίου, «έξω καρδιά» 
ο Αγγελόπουλος.

Ο Δημήτρης Κοντογιάννης (δεξιά) με τους Μανώλη Ρασούλη και Χρήστο Νικολόπουλο.

H Ρεμπέ τικη Κομπανί α, το μουσικό σχήμα που συνέ βαλε στην αναβί ωση του ρε-
μπέ τικου τα πρώτα χρόνια της Μεταπολί τευσης.

Το άλμπουμ «Κυρ αστυνόμε μη βαράς» του ∆. Κοντο-
γιάννη, μια ανθολογία από κλασικά ρεμπέτικα.

Ο δίσκος «Εκ πρώτης όψεως λαϊκά» (1987) με τραγού-
δια των Χρ. Νικολόπουλου, Μ. Μαυρόπουλου.

Μισός αιώνας Ρεμπέτικη Κομπανία
Η μουσική συντροφιά που έβαλε το ρεμπέτικο στα στέκια των φοιτητών και άνοιξε νέους δρόμους
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Κυριακή

Να σημειώσετε 

στον χάρτη 

τις μεγαλύτερες

πεδιάδες.

Οι ερωτήσεις

και οι απαντήσεις

για τις εξετάσεις 

Επάρκειας Γνώσεων 

για Πολιτογράφηση 

στη νέα δίτομη έκδοση 

της «Καθημερινής».

Πόσο ξέρουμε την Ελλάδα;

τόμος Ά

ιστορία

 γεωγραφία
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